
2 Het verkiezingsprogramma is vastgesteld. De kandidaten

lijst voor de Tweede Kamer is rond; De campagnes voor de 

gemeenteraadsverkiezingen zijn begonnen. Nu met alle hens aan 

dek op weg naar twee goede verkiezingsuitslagen op 4 maart en 

6mei. 

5 Wiegel, Nij
pels, Voorhoeve, 

Kamminga, Bolkes

tein, Dian van Lee u

wen, Korthals Altes, 

Hoekzema en Henk 

Vonhoff. Allemaal (FOTO FRANK FAHNER) 

op het podium in Krasnapolsky voor de ludieke opening van het 

VVD-feest ter ere van het 10e lustrum. Henk Vonhoffbood alle 

VVD-kopstukken zijn speciaal voor deze gelegenheid geschreven 

boek aan: 'Liberalen onder één dak: 

6 Smullen van de feest

buffetten en even het kabaal 

over je heen laten gaan. Dat 

deden velen van de 1600 aan

wezigen. 

6 )ohann Olav 

Koss, oud-schaatskam

pioen en nu ambassa

deur voor UNICEF 

kwam naar het sympo

sium in Amsterdam om 

een cheque voor zijn 

goede doel in ontvangst 

te nemen. 

· eÜièdèi1: EC(~o }'óxop~Js, 
Hans Wiegden\ FritsKorthals 

• Altes. Zijp ra te~ o~eth1ln . . ··. 

hoogte:. en dieptèpunten in 

de partij met Johan Hommes 

- De campagnes voor de 

gemeenteraadsverkiezingen 

zijn gestart. Miehiel Krom en 

Marcel Gerritsen snoven de 

sfeer op in Heerenveen, 

Rotterdam en Maastricht; 

reportages 

- Al het nieuws over de grote 

avondbijeenkomsten in de 

campagnetijd; de studenten-· 

cafés, en de landelijke activi

teiten 

- Jubileumcongres Organisatie 

Vrouwen in de VVD op 13 en 

14 maart (U kunt zich nog 

melden) 

-Verslag van de vaststelling van 

ons verkiezingsprogramma 

-De vastgestelde kandidaten

lijst op de lOOste algemene 

vergadering in Papendal 

Bij dit ledenblad is een VVD

affiche gevoegd. U kunt hem 

bij beide campagnes gebruiken 

en zo mee doen met de cam

pagnes! 

Er komt geen nieuwe affiche bij 

de landelijke verkiezingscam

pagne, wees er dus zuinig op! 

. . 
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Wijzigingen op ontwerpverkiezingsprogramma 

Investeren in uw toekomst 
door Reny Dijkman, foto's: Peter Drent 

Papendal - De algemene ledenvergadering heeft tijdens de bespreking 
van het ontwerp-verkiezingsprogramma ingestemd met de grote lij
nen van het programma. De belangrijkste wijzigingen betroffen de 
sociale paragraaf van "Investeren in uw toekomst." 

?o verwierp de vergadering de mogelijkheid nieuwe 
Dwerkzoekenden aan de slag te helpen onder het wet

telijk minimum loon. Het voorstel van de commissie
Linschoten dit bedrag voor alleenstaanden van 100 tot 

70% te verlagen, was bedoeld om het voor werkgevers 
aantrekkelijker te maken mensen in dienst te nemen en 

daardoor de werkloosheid verder terug te dringen. In de 
definitieve versie wordt dit voornemen geschrapt. 

Ook de maximale duur van de werkloosheidsuitkering, 

die door de commissie tot 3 jaar was teruggebracht, 
sneuvelde in de vergadering. In een boeiend debat bleek 

in de zaal een duidelijke meerderheid voor handhaving 
van de huidige tijd van 5 jaar. Wel werd de afspraak 

gemaakt dat de partij de komende periode stevig zal 
gaan discussiëren over de gesignaleerde WW-problema

tiek. 

Het voorstel van de programcommissie om in de defini

tieve tekst "Investeren in uw toekomst" meer geld voor 

de infrastructuur te reserveren, werd overgenomen. De 

commissie was van mening dat hogere investeringen 
noodzakelijk zijn om de knelpunten in de infrastructuur 

te kunnen oplossen. Een exact bedrag kon nog niet wor
den genoemd. 

Op het gebied van de strafbaarheid en toetsing van 
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euthanasie gingen de afgevaardigden verder dan het ont

werpverkiezingsprogramma_,woordvoerder mr. Frits 

Korthals Altes had daar weinig moeite mee. De commis

sie en de vergadering vonden elkaar op een amendement 
van de partijcommissie Volksgezondheid. Daarin wordt 

aangedrongen euthanasie en zelfdoding uit het Wetboek 

van Strafrecht te halen. Wel zullen nog in de komende 
kabinetsperiode heldere criteria aan de toetsing vooraf 

moeten worden vastgesteld, waaraan de medici moeten 

voldoen. Is de toestemming eenmaal verleend op basis 

van die vastgelegde voorwaarden dan blijft de arts straf

feloos na euthanasie te hebben toegepast. 

Enkele andere punten 
Adoptie door samenlevenden zal - als het aan de 

VVD ligt- in de toekomst mogelijk worden. Tijdens 
de behandeling van dit punt kreegAnne Lize van der 

Stoel bijval van AnnemarieJorritsma die de juiste 

formulering aanreik;te: 'Bij adoptie staat het belang 

van het kind voorop en is de samenlevingsvorm van 
ondergeschikt belang.' ', 

Voorts bepleitte de vergadering met succes de instel

ling van één publieke zender waarop slechts beperkt 

reclame mag worden gevoerd. 
Ook keerde het congres zièh tegen het wetsvoorstel 

waarin automobilisten altijd aansprakelijk zouden 

zijn bij aanrijdingen met (brom) fietsers. Iedereen 

.die ouderis dán 14 jaar moet wettelijk verplicht een 

WA.:.verzekering afsluiten. 
In het programma werd een nieuwe passage over de 

(hard)drugsbestrijding opgenomen, waarin vooral 
de aandacht uitgaat naar de vaak ermee gepaard 

gaande criminaliteit Aan ernstig verslaafden, die 

legaal in Nederland leven, mogen tegen een redelijke 
vergoeding drugs worden verstrekt. Van deze maat

regel mag echter beslist geen aanzuigende werking 

uitgaan. 

Het verkiezingsprogramma werd aangenomen na een 
marathonzitting van bijna 14 uur, die onvermoeid beur

telings door partijvoorzitter Hoekzema en ondervoorzit

ter Haafkeus werd voorgezeten. Klaas Groenveld, com
missielid en directeur Teldersstichting, kreeg heel wat 

vragen te béantwoord~n. Zonder schorsing voor de 
lunch of het diner werd het nieuwe verkiezingsprogram

ma voor de periqde 1998 - 2002 om circa half een 's 

nachts afgerond. • 



i>fdpvallendste wijzigingen v~rkiezingsprogramma 

lOOste algemene vergadering 
kiest 

Bolkestein 
tot 

]ijsttrekker 
.. Door Reny Dijklnan, foto's: Peter Drent 

Papendal-Tijdens de lOOste algemene vetgadering 

werd op 31 januari in Papendlil onderstaande kandida
,;c·t.•nlii.ihi•'"'" de Tweede-Kamer vastgçsteld: 

D~heer mr ~ drs. F. Bolfestein tè Amstèrdani 

De heer H:F .. Dijkstal teWa&sehaar •·· 
Me:vrouw kjorritsma~Lebbinl<t~ Bols:ward 

llee1.0prof. drs: G. Zilhn te Den.Haag .. 
M.,.,".""'".'. KG. Tt)rpstra téDe~ flaag · ... 

"'•'· c·uc •. p.q;a l'Ili· :A~l{~i}Çoithals t€! Rot.tetda,ID 

I.H.'H~ooe.ervóJrs.tteP~~ Haag. •· 
. . . . . .. . mr:.u. Pà:tijn te Den Haag. i, ··•.·. 

.. v;l. MeVJ:ouwJ.M.(Moruqu~) de Vri~s Je De~ Haag 
·~;i ·.15, De heer H.A.L. van Hoof te Alkmaar·. 

16. Mevróuw drs. W.G.G.Vofite-Droste teAerdénhout 

17. De heer drs. F.W. Welsglas te Rotterdam 

18. Mevrouw drs. P.J.L. Verbugt te Helden 

19. De heer C.G.A. Cornîelje te Zwolle 
20. Mevrouw mr. B (Bibi).M. de Vries te Almere 

21. De heer J. Rijpstra te Meppel 

22; MevrouwM.J. Essers-Huiskamp te Apeldoorn 
23, De heer H.G.J. Kamp te Borculo 

24. De heer mr. A.J. te Yeldhuiste Middelburg 

25. de heer P.J. Hofstra te Paterswalde 

26. De heerW.I.I; van Beek te Maarheeze 

• '27. Mê;iou~ mr. P. Remali te; Amsterdam 

28. Peheerj:M. Gelukte Schuddebeurs 
· 29: J)e bèêfmr. drs. J.C. van Baaien te Den Haag 

;lo .. De heer drs. J.H. Klein MÓ!ekamp teRhoon 

3I.'De heer ir. E.L.P. Hessing te Voorburg 
32. De heer ].D. Blaauw te Zeist 
33. De heer M. van den Doel te Ermelo 
34. De heer mr. drs. A. Nicolaï te Amsterdam 

35. De heer mr. J.M.L. Niederer te Bergen op Zoom 
36. De heer G.J. Oplaat te Markelo 

37. De heer mr. drs. F.H.H. Weekers te Weert 
38. Mevrouw F. Örgü te Vlaardingen 
39. De heer mr. W.H.J. Passtoors te Leidschendam 
40. De heer mr. O.P.G. Voste Driehuis 
41. De heer mr. R. Luchtenveld te Amersfoort 

42. Mevrouw E. Meijer-Lubbers te Deventer 

43. De heer 0. Gherrîbi te Amsterdam 
44. Mevrouw F.J. Snijder-Hazelhoffte Wagenborgen 

45. De heer G. Wilders te Utrecht 

3 

46. De heer mr. Ph. G. Brood te Leiden 

47. De heer drs. M.W.Gh. U do te Den Haag 

48. De heer E.R.M. Balemans te Utrecht 
49. De heer drs. S.A. Blok te Den Haag 

50. De heer A.H. de Swart te Schiedam 
51. De heer drs. E.P. van Splunter te Den Haag 
52. Mevrouw drs. A. de Beer-Verroeuien te Alphen 

53. De heer J.J. Manusamate Krimpen a/d IJssel 
54. Mevrouw drs. K. van Beelen-Balak te Leiderdorp 
55. Mevrouw drs. J .M. Hey te Den Haag 

56. De heer 0. Hoes te Den Bosch 
57. De heer mr. J.H. de Pont te Badhoevedorp 

Regio A (Den Bosch, Tilburg, Arnhem,Nijmegen, 

Maastricht) 
58. Mevrouw G.M. Allgevaren te Guijk 

59. De heer N.E. Joosten te Doesburg 
60. De heer M.G. Velthoen te Bergen op Zoom 

61. De heer R.J. van derWerf te Veldhoven 
62. De heer J.B. Haazen te Beek 

Regio B (Rotterdam, Den Haag, Leiden, Dordrecht, 

Middelburg) 
58. Mevrouw mr. S.E. Korthuis te Rotterdam 
59. De heer drs. J. de Reus te Rotterdam 

60. Mevrouw mr. C.L. Liebregs te Voorburg 

61. De heer drs. H.O. van der Kooi te Zoeterwoude 
62. De heer A.P. Visser te Den Haag 

Regio G (Amsterdam, Den Helder, Haarlem, Utrecht) 
58. De heer ir. H. Pluckel te Zwaanshock 

59. De heer drs. J.R.A. Raasveld te Amsterdam 
60. De heer mr. J.H.C. van Zanen te Utrecht 
61. De heer P.A. Zoon te Den Burg 
62. Mevrouw drs. H.J. Heemskerk-Nusselder te Bussum 

Regio D (Leeuwarden, Zwolle, Groningen, Assen, 
Lelystad) 
58. De heer drs. J.R.A. Boertjens te Zuidhorn 
59. De heer drs. G.W. Bulk te Nagele 

60. Mevrouw mr. C.J. Geldorp-Pantekoek te Meppel 
61. De heer J. Th. Puijk te Dedemsvaart 
62. De heer mr. KF. Schuiling te Groningen 

• 



Verkorte versie van 
de speech van Frits 
Bolkestein bij de 
aanvaarding van 
het lijsttrekker
schap 

gk dank de partij voor het vertrouwen dat zij in mij 
.fJ heeft gesteld. In dankbaarheid aanvaard ik hetlijst
trekkerschap voor de nationale verkiezingen op 6 mei. 
Wij hebben een goede lijst We boeken een goed resul
taat Na de Bevrijdingsdag komt op 6 mei de dag van 
de Volkspartij voor vrijheid en Democratie. 
Bijna Bjaar ben ik nu politiek leider van de WD. we 
stegen van 22 Kamerleden in 7990 via 28 naar 37 
zetels in '7 994. 

De WD heeft haar leiderschap in het politiek debat 
bevestigd.· Het Europadebat is van zijn naïeve federalis
me ontdaan. De minderheden moeten op eigen benen 
lèren staan. De overlegeconomie is onherkenbaar ver
anderd. De sociale zekerheid is ingrijpend gemoderni
seerd. Al die dossiers heeft de WD getrokken. Met 20% 
van de stemmen hebben wij 80% van het debat 
bepaald. 

Paars 
Vier jaar geleden zei ik dat het Paarse regeerakkoord 
een liberaal akkoord is. Dat was tegen het sociale been 
van de PvdA. sommigen denken nog steeds dat libe
raal beleid niet sociaal kan zijn. 
Er zijn zeer sociale resultaten geboekt. 
jarenlang heeft Erica Terpstra zich ingespannen voor 
de ouderen met alleen AOW. Dankzij dit kabinet is het 
maandinkomen van deze kwetsbare groep gestegen 
van ruim f 7300,- in 7994 tot f 7500,- in 7998. In geen 
enkel Europees land hebben de ouderen zo'n goed 
basispensioen als in Nederland. 
Maar het inkomensbeleid is niet de ware toetssteen 
voor het sociale gehalte van dit kabinet Belangrijker is 

:FJètfeit dat bijna 500.000 mensen een baan hebben 
gevonqen. velen vonden een plekje in de samenleving. 
voorhet eèist sinds 7960 werden minder mensen 
llfhankelfik van een uitkering. De sociale zekerheid 
werdingrijpend hervormd zonder dat de zwakkeren in 
de kou kwamen te staan. Meer mensen aan de slag, 
rninder schuld voor ons nageslacht 

111 de volgende kabinetsperiode zal het weer gaan om 
versterking van onze economie. Meer mensen aan het 
werk. Inpassing VanNederland in nieuwe internationa
le structuren. Beter onderwijs voor onze jongeren. Een 
goede zorg voor onze ouderen. Beheersing van de 
immigratie. Een veilig bestaan voor iedereen. 

Wij moeten doorgaan met de economische modernise
ring van Nederland. Er staan nog steeds te veel men
sen aan de kant werk, werk en nog eens werk blijft 
dus ons parool. Er moet nog meer ruimte komen voor 
burgers en bedrijven. Marktwerking waar het kan, een 
sterke overheid waar nodig. 

De WD wil extra geld uittrekken voor de infrastruc
tuur. Wij kiezen niet voor "Holland-Asfaltland", maar 
voor beleid met gezond verstand. Met Annemarie jor
ritsma willen wij naar snellere procedures, werkbare 
normen en sobere keuzes. De WD is groen, maar de 
WD is ook nuchter. 

Bij een moderne economie hoort een modern belas
tingstelsel. Nederland kent drie toptarieven: 60%, 50% 

en 36%. Hoge belastingen drukken op iedereen. Zij 
moeten dus voor iedereen omlaag. Het schatkisttekort 
daalt, de staatsschuldquote daalt· nu zijn de tarieven 
aan de beurt. 
Het CDA wil als enige partij geen cent uitgeven voor 
lastenverlichting. De christen-democraten zijn duide
lijk. tn feite zegt het CDA: wij zijn de partij van de hoge 
uitgaven en de hoge belastingen. 
Tegen de PvdA zeg ik: voor inkomensnivellering zijn wij 
niet te vinden. 78% van de belastingbetalers betaalt 
meer dan 50% van alle belastingen op inkomsten. con
structies en excessen moeten worden aangepakt Maar 
wie beweert dat iedereen boven modaal slapend rijk 
wordt, weet niet wat hard werken is. Dankzij de mid
dengroepen kunnen de uitkeringen worden betaald. 
De WD wil de middengroepen de ruimte geven die ze 
nodig hebben. 

Investeren in de toekomst 
De babyboomers van nu zijn de ouderen van de 21ste 
eeuw. straks zullen minder jongeren de AOW en de 
zorgkosten voor meer ouderen moeten opbrengen. 
Daarom moeten wij nu al maatregelen nemen. 
Het wo-verkiezingsprogramma doet voorstellen op 
vier fronten: de zorg, de sociale zekerheid, de AOW en 
de staatsschuld. Wij zien de vergrijzing niet als een 
probleem maar als een uitdaging. Wij houden Neder
land jong. 
De WD wil dat ouderen langer op eigen benen kunnen 
staan. Een goede zorgsector is daarom van primair 
belang. De WD wil 2 miljard daarvoor beschikbaar 
stellen. Meer dan welke andere partij ook. 
Wij zeggen daar meteen bij: wie echt aan de toekomst 
van de zorg denkt, vraagt van iedereen een bijdrage. 
van de overheid, van de mensen en van de sector zelf 

De vergrijzing vereist verdere modernisering van de 
sociale zekerheid. CDA en PvdA willen doen geloven dat 
de hervorming van de sociale zekerheid nu af is. Het 
CDA wil er zelfs een kleine 3 miljard bij doen, meer dan 
de PvdA. De WD gaat de uitvoering van de bijstand en 
de WAO verder verbeteren. 

De beste manier om voor de toekomst te sparen, is op 
te houden met schulden maken. Het succesvolle beleid 
van eerrit zalm biedt uitzicht op een schatkisttekort 
van nul. De staatsschuld zal dan als sneeuw voor de 
zon wegsmelten. Dan is de financiering van de AOW 
geen probleem meer. Een zuinige overheid is een socia
le overheid. 

Normen en waarden 
Mensen maken zich zorgen over geweld op straat, 
gebrekkig optreden van justitie en politie, afbrokkeling 
van normen en waarden. we zien dat willekeurige 
voorbijgangers door jongeren de dood worden inge
schopt. We zien dat zogenaamde voetbalsupporters 
elkaar langs de snelweg aftuigen. Dronken vandalen 
die ongestraft een straat in Groningen terroriseren. 
Het meest schokkende is dat we over "zinloos geweld" 
zijn gaan praten. Betekent die term niet dat er ook zo 
iets zou zijn als "zinvol geweld"? 
Maar wat ons verontwaardigt en beangstigt bij een 
dood als die van Meindert ljoelker is het volstrekt wille
keurige karakter van dit soort geweld. En wij voelen 
aan dat dit geweld een uitwas is in een steeds ruiger 
wordende maatschappij. 
wat kunnen wij er aan doen? De criminaliteit moet 
natuurlijk worden bestreden. Er is onder dit kabinet al 
veel gebeurd. Er is 2,5 miljard extra naar de politie en 
justitie gegaan. Het cellentekort is vrijwel opgeheven. 
Er zijn duizenden agenten bijgekomen. 
Maar er moet meer gebeuren. De politie-organisatie 
moet worden verbeterd. Terwijl Europa bouwt aan 
Europol heeft de Nederlandse politie nauwelijks aan
sturing op fandelfik niveau. De democratische aanstu
ring van de politie moet dringend worden versterkt en 
het gezag van justitie moet zo snel moge/fik worden 
hersteld. 
En natuurlijk moet er meer blauw op straat Met voor
rang naar het platteland. wat door het vorige kabinet 
is uitgekleed, moet het volgende kabinet weer aankle
den. 
De eerste verantwoordelijkheid voor de overdracht van 
normen en waarden hoort thuis bij de ouders. De 
opvoedingstaak hoort bij de ouders te blijven. Maar 
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ook op de scholen hoort overdracht van normen en 
waarden plaats te hebben. Daar leren kinderen zich 
buiten gezinsverband sociaal te gedragen. Uit onder
zoek blijkt dat scholen waar een goede discipline 
heerst onderwijskundig het beste scoren. 
sommige ouders mogen zich een spiegel voorhouden. 
Een leerling uit een onderhande!ingsgezin is geen een
voudige klus voor een leraar zonder vakbondsscholing. 
Wij moeten aan de leerlingen geen eisen stellen waar
aan zij niet kunnen voldoen. Te veelleerlingen uit het 
beroepsonderwijs vallen uit omdat zij te veel algemene 
vakken moeten leren. Geef praktisch ingestelde leerlin
gen de kans hun handen te gebruiken. Liever een tim
merman die zijn vak verstaat dan een drop-out die er 
op los timmert. 

Nederland in de wereld 
De WD is voor vrijhandel, voor uitbreiding van de 
Europese unie naar Oost-Europa en voor een forse 
inspanning ten behoeve van ontwikkelingssamenwer
king. 
Maar de internationale verplichtingen van Nederland 
moeten evenwichtiger worden. De inspanning voor 
ontwikkelingssamenwerking mag worden bevroren tot 
de norm van de verenigde Naties is bereikt. Het vol
gende kabinet moet stevig onderhandelen om onze 
onevenredige bijdrage aan de Europese begroting te 
verlagen. ook in Europa kan het best een onsje min
der. 

Na twee jaar van daling gaat het aantal asielzoekers 
weer omhoog. De binnenkomst van asielzoekers ligt 
twee tot drie keer boven het Europees gemiddelde. Het 
grootste gedeelte komt zonder deugdelijke papieren 
binnen. Wij hebben maatregelen voorgelegd aan onze 
coalitiepartners. Daar willen wij voor de verkiezingen 
uitkomen. LUkt dat niet, dan doen wij dat erna. teder
een kan zien dat het zo niet kan doorgaan. De politiek 
moet de maatregelen nemen die nodig zijn. 

Paars 11 
Vier jaar geleden had de WD het meest hervormings
gezinde verkiezingsprogramma. Een drastische herzie
ning van de sociale zekerheid, forse lastenverlichting 
en een belangrijke tekortver/deining waren ons parool. 
We werden geïsoleerd genoemd. Wij waren zo geïso
leerd, dat het regeerakkoord rond ons verkiezingspro
gramma is opgebouwd. 

Het succes van Paars 1 is zo groot dat andere partijen 
lijken te denken dat we er al zijn. Men wil wel door
gaan met Paars, maar of men wil doorgaan met het 
Paarse beleid is de vraag. Toch is een stevig beleid 
nodig, want nog eens 75% groei in de komende vier 
jaar is niet waarschijnlijk. 

De WD blijft het dichtst bij de gouden succesformule 
van Paars. Daarom is het zo belangrijk dat de WD ook 
weer aan de wieg staat van het volgend regeerak
koord. Daarom is het zo belangrijk dat de WD sterk 
uit de verkiezingen komt De WD is nodig om te voor
komen dat ons land weer afglijdt in gezapige tevreden
heid. De WD moet erbij zijn om ons land voor te berei
den op het nieuwe millennium. Wie kiest voor de WD 
investeert in de toekomst. De WD werkt! 

Frits Bolkestein 



' ' eumvtertn 

door Reny Dijkman, foto's: Theo Meijer, Frank Fahrner en ANP 

Zeshonderd VVD' ers bezochten het middagsymposium, nog eens 600 moesten worden teleurgesteld omdat de locatie te 
klein was voor een ieder. De avond werd bezocht door 1600 lustrumvierders. Ernst in de middag. Entertainment in de 
avond waarvan veel artiesten uit de eigen liberale stal kwamen. 
Een kleine groep mensen heeft maandenlang keihard gewerkt aan dat halve-eeuw-VVD-feest; zelfs door de weekends en de 
kerstdagen heen. Hans van Baalen, Petra Gin jaar, Ineke Sybesma en Christiaan van Eekhout konden de volgende maandag 
met tevredenheid de kranten openslaan en t.v. -uitzendingen bekijken. Vanuit de media was volop lof voor dit festijn dat 's 
middags een waardig en 's avonds een uitbundig karakter had. 
Schoevers, dat sinds kort de status van Hogeschool voor management-opleidingen heeft, leverde gratis 16 gastvrouwen. Zij 
zorgden voor registratie en begeleiding van de gasten en voor het bemensen van de diverse balies. Dat deden zij perfect. 
Het Grand Hotel Krasnapolsky kwam vlekkeloos door zijn generale 
repetitie van de beveiliging. Het volgend weekend kregen zij veel adel
lijke gasten ter gelegenheid van de 60ste verjaardag van Koningin 
Beatrix. Taxichauffeurs uit de vier grote steden maakten het Amster
dams hotel bij de aanvang van het avondfeest even tot een vesting, 
maar ME, de Amsterdamse politie en het management van het hotel 
bleven koelbloedig. Annemarie ]orritsma ontvangt een delegatie van 
de chauffeurs en beloofde hen een gesprek begin februari over de ver
gunningen en het vrijlaten van de ritprijzen. Eenmaal binnen was 
niets merkbaar van het tumult buiten. 

Jubileumsymposium 
Gericht op de toekomst 
door Johan Hommes, foto's: Theo Meijer 

Voorafgaand aan het grote feest in Krasna

polsky werd 's middags in een overvolle zaal van 

de Beurs van Eerlage een symposium gehouden 

met als thema verantwoordelijkheid. Aan de 

hand van dit thema werd door een drietal bui

tenlandse gasten een inleiding gehouden en ver

volgens in een forum gediscussieerd. 

.. /A. Is eerste werd het woord gevoerd door de heer 
: . . 'i>. Ignatz Bubis. Ignatz Bubis is voorzitter van de Cen

.... ttale Raad van Joden in Duitsland en vooraanstaand lid 

varlde Duitse liberale partij FDP. Bubis verklaarde zijn 

lidmaatschap van de FDP uit de opvattingen van deze 

partij over mensenrechten en de individuele vrijheid. In 
de huidige coalitie van de FDP met de christendemocra
tische CDU vervullen de liberalen ook de rol van bewa

ker van burgerrechten en vrijheden. 
Hij vestigde in dit verband de aandacht op een tweetal 
zaken. In Europa nemen vreemdelingenhaat en racisme 

toe en is er ooi,<. spr~e van steeds .meer geweld van 
rechts extremen. Op Überálen rust de plicht en de ver
antwoordelijkheid om dit extre~isme te bestrijden en 

Het symposium. De sprekers, 
v.l.n.r. Ignatz Bubis, Annemie. 
Neyts, Paul Bremer III, · 
Kees Mijnten. Pm1eldiscilssie. 
met -tweede van teehts -
Frans Alting von Geusau en 
Derk Jan Eppink 



Te!dersstichtingdirecteur 
Klaas Groenveld overhandigt 
partijvoorzitter Willem 
Hoekzema het eerste exem
plaar van de bundel: 'Publie
ke verantwoordelijkheid'. 
Vooraanstaande Nederlan
ders geven in dit boek hun 
visie op deze vraagstelling. 
Vanuit vele invalshoeken 
ontstaat zicht op de mogelijk 
juiste verhouding tussen 
individuele vrijheid en 
publieke verantwoordelijk
heid. In de slotbijdrage pre
senteert Frits Bolkestein zijn 
visie dat een liberale open 

·samenleving niet kan nmc
tioneren zonder een verin-
nerlijkt verantwoordelijk
heidsbesef. 
Redactie: K. Groenveld en 
P.G.C. van Schie. Verkrijg
baar in de boekhandel. Prijs 
f 29,90; ISBN 90 232 3339 5 
(Van Gorcum/Teldersstich
ting) 

posium 

ervoor te zorgen dat tolerantie en acceptatie ten opzichte 

van minderheden voorop blijft staan. Bubis pleitte voor 

harmonisatie van wettelijke regels tegen discriminatie en 

racisme in Europa. 

UNICEF-ambassadeur Johann Olav Koss ontvangt uit handen van Frits Bolkestein een cheque. 
Links: Edward Asscher, rechts: Willem Hoekzema 

Voorts noemde hij regelgeving die in Duitsland in voor

bereiding is over uitbreiding van de mogelijkheid van 

afluisteren, de zogenaamde 'grosse Lauschangriff'. Met 

deze regelgeving kan worden ingestemd, maar alleen 

onder strikte voorwaarden. Liberalen hebben volgens 

hem hierbij de taak om te zorgen dat ook in deze zaken 

de individuele vrijheid niet op een onaanvaardbare wijze 

wordt ingeperkt, ondanks dat het doel van de regelge

ving, de bestrijding van zware criminaliteit, door ieder

een wordt onderschreven. 

Het heden is het 
product van het 
verleden 

Annemie Neyts, lid van het Europees Parlement voor de 

Vlaamse liberale partij VLD en Minister van Staat van 

België, relateerde in haar inleiding het begrip verant

woordelijkheid aan de geschiedenis. Als voorbeelden 

noemde zij daarbij de verontschuldigingen die door de 

Spaanse koning Juan Carlos in 1992 werden aangeboden 

aan de joden en de moslims voor een koninklijk decreet 

uit 1492 waardoor deze bevolkingsgroepen uit Spanje 

werden verdreven en als tweede de discussie over het 

oorlogsverleden die in verschillende landen wordt 

gevoerd. Volgens haar is het heden het produkt van het 

verleden. Onze generatie wordt geconfronteerd met 

beslissingen die in het verleden zijn genomen, zoals toe

komstige generaties zullen worden geconfronteerd met 

beslissingen die wij op dit moment nemen. Het is nutte

loos om dit niet te erkennen, zoals het even nutteloos is 

om de geschiedenis te herschrijven of zaken uit het ver

leden in de doofpot te stoppen. De situatie in het voor-

The Blues Brathers zingen: 'Ever
ybody needs samebody to love'. 
Deze swingende bijdrage aan de 

feestvreugde werd verzorgd door 
onze Commissarissen der Konin
gin Loek Hermans (links) en Jan 

Karurninga (foto: ANP) 
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malige Joegoslavië en in sommige delen van de voorma

lige Sovjet-Unie toont aan dat oude conflicten niet ver

dwijnen door de geschiedschrijving te mani

puleren. 

Terrorisme is het 
grote probleem 
van onze tijd 
Als derde spreker trad op de heer L. Paul Bremer 

lil, oud-ambassadeur van de Verenigde Staten in 

Nederland en tegenwoordig werkzaam bij Kissinger 

Assodates, een strategische adviesfirma geleid door 

oud-minister Henry Kissinger. 

Paul Bremer vroeg aandacht voor het vraagstuk van 

vrede en veiligheid. Na de Koude Oorlog werd veelal 

gedacht dat er een periode van grote stabiliteit zou 

aanbreken. Dit is niet gebeurd. Weliswaar bestaat stra

tegische stabiliteit, maar tegelijkertijd zijn er overal ter 

wereld conflicten. We hebben geleerd dat het einde van 

de Koude Oorlog het antwoord was op onze gebeden, 

maar niet het antwoord waar we om hadden gevraagd. 

Nieuwe vraagstukken, zoals internationaal terrorisme en 

criminaliteit, drugs, mensenhandel en vervuiling vragen 

om aanpak. 

Terrorisme is een groot probleem van deze tijd. Terro

risten zoeken onschuldige burgers uit als doelwit, om 

daarmee bij de overige burgers twijfel te zaaien over het 



vennogen van de overheid de burgers adequaat te 

beschermen. Ze zullen daarbij in toenemende mate 
gebruik màkén van geavanceerde technieken. Het is niet 
uitgesloten dat ze in de nabije toekomst de beschikking 
zullen hebben over biologische en chemische wapens. 

Als voorbeeld daarvan noemde Paul Bremer de aanslag 

met gifgas in de metro van Tokyo een aantal jaren gele-

. den. We zullen een manier moeten vinden om dit ter
rorisme te bestrijden, zonder dat dit draconische maat

regelen vereist. Daarvoor is intensieve internationale 
samenwerking noodzakelijk. Een dergelijke samenwer

king heeft ook in jaren zeventig en tachtig tot een ver

mindering geleid van het aantal terroristische aanslagen 

in Europa. Overheden dragen ook nu de verantwoorde
lijkheid om een dergelijke samenwerking tot stand te 

brengen. 

Na een forumdiscussie waarin het thema nog verder 
werd uitgediept, trad Johan Olav Koss naar voren. Koss, 

de oud-schaatskampioen is internationaal ambassadeur 

voor UNICEF, het kinderhulpprogramma van de Ver
enigde Naties. Hij mocht van Frits Bolkestein een che

que van f 12.500,- in ontvangst nemen, te besteden aan 

een van de vele goede projecten die door UNICEF wor

den georganiseerd. • 

Gesmuld werd er volop van de heerlijke buffet
ten en een plaatsje vind je altijd wel 

(foto: Frank Fahrner) 

Henk Vonhoff overhandigt zijn jubileumboek 
'Liberalen onder één dak' aan de partijvoorzit
ters en politiek leiders van de VVD in het 
heden en in het verleden. Zijn portret van de 
Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
gedurende de vijf decennia van haar bestaan. 
(foto: Frank Fahrner) 

De eerste minister van Financiën die volle bakken trekt als 
conferencier. Gerrit Zalm als uitvaartondernemer. Weinigen 
werden door hem gespaard (foto: Frank Fahrner) 



er 
1998 

door Reny Dijkman, foto's: Theo Meijer, Peter Drent en 't Sticht 

Na de buitengewoon geslaagde officieuze campag
nestart door ons jubileumfeest is iedereen in de 

. winning mood van start gegaan met de eerste cam
pagne, namelijk voor de gemeenteraadsverkiezin
gen op 4 maart. Bent u op die datum met voor
jaarsvakantie, machtig dan een partijgenoot die 
gflatstemmen in hetzelfde stemlokaal of neem con-
tÇtCt op met uw afdelingsbestuur. Denkgeen 
mornent: 'Ach, die ene stem van mij doet er niet 
toe.' Vaak betekent één, of geven enkele stemmen, 
net die zetel meer in de gemeenteraad. 

:;. ·N·~g iets anders. Hoe vaak hoort u niet achteraf van 
· •... bekenden - die landelijk wél gaan stemmen - dat ze 
dÎ.~ kÓrte gang naar het stemlokaal voor de gemeente
raacl!l~erkiezingen maar achterwege hebben gelaten. 

Spreek ze daar nu nog even op aan. Kijk ook naar dege
nen voor wie fysiek die gang naar de stembus moeilijk is. 
Uw afdelingsbestuur helpt u graag in dergelijke situaties. 

Heel serieus. Het zal in veel gemeenten een heel hard 

gevecht worden met lokale partijen. Deze partijen kun

nen veel gemakkelijker dingen beloven dan de gevestig
de politieke partijen, maar zij staan machteloos als de 

belangen de gemeentegrenzen te buiten gaan, want daar 
houden de contacten van lokale partijen op. U kent het 

gezegde: 'Veel beloven en weinig geven, doet de gekken 

in vreugde leven.' 
Aan de andere kant moet worden vastgesteld dat het 
bestaan van lokale partijen de vertegenwoordigers van 

de landelijke partijen in de gemeenteraden een extra 

prikkel hebben gegeven. Concurrentie maakt mensen 

scherp. 

Vanuit het Haagse Thorbeckehuis ontvangt u alle steun. 

Niet voor niets treft u de verkiezingsaffiche al bij dit 
ledenblad aan. Gebruik het zowel bij de raads- als bij de 

landelijke verkiezingen. 

Campagneleider Hans van Baaien, partijvoorlichter 
Petra Ginjaar, Elisabeth Gans, de Landelijke Propaganda 

Commissie, onder leiding van Lody Pieters, draaien vrij

willig vele overuren. Zij worden bijgestaan door regio
en projectleiders. 

Alle verloven zijn ingetrokken en alle hens zijn aan dek! 

Nog nooit zijn de vooruitzichten voor de VVD zo zon
nig geweest. Iedereen merkt in zijn/haar omgeving dat 

mensen er weer trots voor uit komen dat zij VVD stem
men. 

Hun gezichten zullen de komende maanden overal in 

het land opdoemen. 

Gemeenteraads-
campagne 
Vrijdag 6 februari ging in Musis Sacrum te Arnhem de 

VVD Gemeenteraadscampagne van start met een eerste 

Lody Pieters, hoofdbestuurs
lid en voorzitter van de Lan
delijke Propagandacommis
sie (foto Peter Drent) 

Petra Ginjaar en Hans van Baaien leiden de verkiezingscam
pagnes (foto: Theo Meijer) 
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Ernst van Splunter maakt de landelijke 
verkiezingskrant (foto 't Sticht) 

es 
grote avond. In de komende maanden zullen er velen vol

gen. Op deze avonden zullen in wisselende samenstelling 

de leden van het VVD-team, bestaande uit Frits Bolkes

tein, Hans Dijkstal, Annemarie Jorritsma, Gerrit Zalm en 

Erica Terpstra, met de overige liberale bewindslieden, kan

didaat-kamerleden en lokale lijsttrekkers aanwezig zijn. 

Deze grote avonden beginnen om 19.30 uur. De zaal 

gaat om 19.00 uur open. 
Naast infotainment (informatie en entertainment) 

bestaat voor u en uw gasten uitvoerig gelegenheid om 

aan de aanwezige politici uw vragen te stellen. Rond 

21.30 uur wordt het officiële gedeelte van de avond afge

sloten . 
De avonden worden gehouden op: 

donderdag 12 februari in De Pandoer te Asten 

vrijdag 13 februari in De Doelen te Bolsward 
maandag 16 februari bij Van der Valk in Roermond 

vrijdag 20 februari in De Kampanje te Den Helder 

maandag 23 februari in De Flint in Amersfoort 

dinsdag 24 februari in de Nieuwe Buitensociëteit in 
Zwolle 

woensdag 25 februari in Escape in Amsterdam 

donderdag 26 februari in TV Studio te Aalsmeer 
vrijdag 27 februari in Huis ter Duin in Noordwijk 

maandag 2 maart in het Maastheater te Rotterdam 

Op dinsdag 3 maart wordt de slotavond van de gemeen

teraadscampagne gehouden in De Kunstmin te Dor
drecht 

De bijeenkomst op de uitslagenavond, woensdag 4 
maart, is in het stadhuis van Lelystad. 

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met de 

campagne-medewerkers op het algemeen secretariaat. 

070- 361 30 30. Ook kunt u onze speciale campagnesite 

bezoeken op "http://vvd-campagne.nl". 

Jongeren 
verkiezingscafés 
Tot aan de Tweede Kamerverkiezingen worden zes 

JOVD verkiezingscafés georganiseerd. Deze zullen 
plaatsvinden op: 

24 februari: Groningen, thema: gezondheidszorg 

10 maart: Nijmegen, thema: cultuur 
24 maart: Utrecht, thema: criminaliteit 

7 april: Almelo, thema: onderwijs 

21 april: Rotterdam, thema: economie 

28 april: Amsterdam, thema: milieu 
Tijdens deze politieke cafés zullen studenten actief wor

den betrokken bij de discussies. Na korte inleidingen 

door een VVD-Tweede-Kamerlid en anderen staat de 
interactie met aanwezigen centraal. Voor meer informatie 

over de sprekers en de bijeenkomsten kunt u bellen met 

Ruben Maes (vice- voorzitter JOVD, tel: 070-362 24 33) 

Naast deze politieke cafés worden er in verschillende 

studentensteden programma's aangeboden specifiek 
gericht op de jonge kiezer. Per stad zullen deze campag
ne-activiteiten bekend gemaakt worden via lokale media 
en afdelingsmededelingen. 

Voorts wordt hard gewerkt aan de Landelijke Liberale 
jongerendag die op zondag 3 mei zal plaatsvinden. Die 
dag zal uiteraard geheel in het teken staan van de Twee

de-Kamerverkiezingen. In het volgend ledenblad komen 

wij hier op terug. Voor verdere inlichtingen kunt u contact 

opnemen met Bart van der Kamp, postbus 30836, 2500 

GV Den Haag, 070- 361 30 33. 

De Landelijke Campagnecommissie 
(foto 't Sticht) 



Voorkeurstemmen bij 
komenderaads-en 

bare plaats op de lijst zijn terechtgekomen. Zij zullen 
niet veel moeite hebben deze 25% norm te halen. Verder 
nog een waarschuwing voor de lijsttrekkers: het is theo
retisch zelfs mogelijk dat u gepasseerd wordt! 

Aantal gemeenteraadsleden en aantal inwoners 
(Art. 8 Gemeentewet) 
Aantal gemeenteraadszetels Aantal inwoners 

19 20.001-25.000 

2l 25.001-30.000 

landelijke verkiezingen 
23 30.001-35.000 
25 35.001-40.000 
27 40.001-45.000 

29 45.001-50.000 

31 50.001-60.000 
33 60.001-70.000 

door Jocelyn Schaap 35 70.001-80.000 
37 80.001-100.000 

Sinds juli 1997 is de Kieswet in Nederland veranderd en daardoor is het in dit verkiezingsjaar makkelijker dan voor

heen om met voorkeurstemmen in de Gemeenteraad of in de Tweede Kamer te komen. Voor beide is de kiesdrempel 

gehalveerd: van 50% naar 25% van de kiesdeler. Daarmee is de plaats van een kandidaat op de lijst ineens een stuk 

minder belangrijk. Nu kan iemand op een zogenoemde verkiesbare plaats gepasseerd worden door iemand die op een 

niet-verkiesbare plaats op de lijst staat. 

39 100.001-200.000 

45 200.001-

Nederlandse kiezers 
in-het buitenland: 

H~t)aa~tal zetels dat een partij krijgt toegewezen, is-
~. ·!lf'geZien van eventuele restzetels - gelijk aan het 

aantaPitemmen op die partij uitgebracht, gedeeld door 
kiisdeler. De toewijzing van de zetels aan de kandida

ten vindt plaats op basis van voorkeurstemmen voor 

zover zij een bepaald percentage van de kiesdeler hebben 

gehaald. De overige zetels worden verdeeld op basis van 
de lijstvolgorde (art. Pl7 Kieswet). Wat dit betreft is er 

niets veranderd in de Kieswet. Wat wel is veranderd, is 

het aantal voorkeurstemmen dat nodig is om recht

streeks een zetel te krijgen. 
Door de wijziging in artikel PIS en Pl9 van de Kieswet is 

het nu makkelijker rechtstreeks gekozen te worden. De 

kandidaten die een aantal stemmen hebben gekregen 

groter dan 25% van de kiesdeler worden rechtstreeks 

gekozen. Dit gebeurt in volgorde van de op hen uitge
brachte aantallen stemmen. Wanneer meer personen 

deze 25% halen dan er zetels te verdelen zijn, dan wor

den de zetels ook in volgorde van de aantallen op hen 
uitgebrachte stemmen verdeeld. Als er na de zetelverde

ling op basis van voorkeurstemmen nog zetels overblij

ven, worden deze toegewezen aan kandidaten van de 

betreffende partij in volgorde van de lijst. 
In de praktijk komt de 25% voor de Tweede Kamer 

grofweg overeen met 15.000 voorkeurstemmen (voor

heen dus 30.000), wanneer net zoals in 1994 een kleine 

negen miljoen stemmen worden uitgebracht. Als een 

lijst anderhalf miljoen stemmen krijgt, heeft de 
betreffende partij recht op 25 zetels. Wanneer de num

mers 41 tot en met 50 ieder meer dan 15.000 voorkeur
stemmen hebben gekregen, krijgen deze personen een 
zetel toegewezen net als de eerste 15 personen van de 
lijst. 

Deze wetswijziging geldt niet alleen voor de Tweede
Kamerverkiezingen, maar ook voor de verkiezingen 
voor de Provinciale Staten en voor de Gemeenteraads

verkiezingen. 

Uitzondering 
Bij de Gemeenteraadsverkiezingen in gemeenten met 

minder dan 20.001 inwoners en dus gemeenten met 

minder dan 19 raadszetels blijft de 50%-norm gehand
haafd. Dat juist voor de gemeenteraadsverkiezingen in 
gemeenten met 19 of meer zetels de verandering in de 

Kieswet erg interessant is, blijkt uit de volgende voor
beelden. 

In de gemeente Renkum (Gelderland) hebben in 1994 

17.798 mensen hun stem uitgebracht bij de gemeente

raadsverkiezingen. Renkum heeft 32.288 inwoners en 
dus waren er 23 zetels te verdelen. De kiesdeler was 

daardoor 17.798 gedeeld door 23 is 77 4 stemmen. Bij de 

komende gemeenteraadsverkiezingen kun je als kandi
daat in Renkum direct worden gekozen als je meer dan 

25% van 774 aan voorkeurstemmen behaalt. Dit natuur
lijk wanneer de opkomst ongeveer hetzelfde is als vorige 

keer. Meer dan 194 voorkeurstemmen zijn dus al genoeg 

om direct gekozen te worden in de Gemeenteraad van 
Renkum, als de betreffende partij tenminste de kiesdeler 
haalt. 

Eenzelfde rekensom kunnen we maken voor een grotere 

gemeente zoals bijvoorbeeld Amsterdam, waar 45 raads
zetels te verdelen zijn. In 1994 brachten 308.957 Amster

dammers hun stem uit. De kiesdeler was dus 308.957 

gedeeld door 45 is 6866 stemmen. Als de opkomst in 
1998 ongeveer gelijk is aan die van 1994 kun je als kan

didaat direct gekozen worden wanneer je meer dan 25% 

van 6866 aan voorkeurstemmen haalt. Dat wil zeggen 
dat meer dan 1717 stemmen al genoeg zijn om direct tot 

raadslid te kunnen worden verkozen, als de betreffende 

partij tenminste de kiesdeler haalt. 

Stem op 6 mei 1998 
VVD! 

Het lijkt dus verstandig voor kandidaten voor de 

Gemeenteraad om een persoonlijke campagne te voeren 

in plaats van te vertrouwen op de verkiesbare plaats op 
de lijst. De mogelijkheid bestaat immers, dat je gepas

seerd wordt door iemand die niet op een verkiesbare 

plaats staat, maar die wel een goede campagne heeft 
gevoerd voor zijn of haar persoon. Door de wijziging in 
de Kieswet is de persoonlijke campagne bij uitstek een 
goed middel voor kandidaten die ondanks hun bekend~ 

heid bij de Nederlandse bevolking en hun jarenlange 

staat van dienst bij een partij niet op een direct verkies-

V oor Nederlanders in het buitenland geldt een deadline 

voor het zich laten registreren als kiezer voor de Tweede 
Kamerverkiezingen: 24 maart 1998! Wanneer u nog 

familie of vrienden in het buitenland heeft wonen, die 
nog niet weten hoe vanuit het buitenland gestemd kan 

worden, kunt u per fax (070- 360 82 76) of per e-mail 
(int.sec@vvd.nl) de namen en adressen sturen aan VVD 

Internationale Zaken, t.a.v. drs. A. Geensen. Zo spoedig 

mogelijk wordt dan een kiesregistratieformulier met een 
toelichting gestuurd. Want ook vanuit het buitenland 

kunt u de VVD sterker maken. • 

=;;a terdag 24 januari jl. heeft onze . 
tL partij op grandioze wijze haar 50-' 

jarig bestaan gevierd in Amsterdam. 
's Middags met een bijzonder symposi
um met medewerking van onze inter-· 
nationale gasten lgnatz Bubis, Paul 
Bremer 1/1, Annemie Neyts en Johann 
Olav Koss. 's Avonds met circa 1600 

leden in hotel Krasnapolsky met bij
zondere optredens van kamerleden, 
ministers en Commissarissen der Konin
gin, en met een prachtige geschied
schrijving van onze partij door Henk 
Vonhoff. 

Een week later, op vrijdag en zaterdag 
30 en 31 januari, heeft de algemene 
ledenvergadering het verkiezingspro
gramma "Investeren in uw toekomst" 
en de kandidatenlijst voor de Tweede 
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Kamer vastgesteld. Het congres heeft 
wezenlijke veranderingen aangebracht 
in het ontwerp, met name op de voor
stellen betreffende de WW, het mini
mumloon, de kinderopvang en de 
infrastructuur. De volgende dag heeft 
onze partij op grootse wijze Frits Bof
kestein binnengehaald als onze lijst
trekker. Het waren lange vergaderda
gen, maar het resultaat is goed. Wij 
hebben goed gediscussieerd met 
elkaar. Ik heb ervan genoten. 

Wij kijken terug op twee geslaagde, 
enerverende weekeinden eind januari. 
De betrokkenheid en inzet van de 
leden was en is groot gebleken. Dit 
belooft wat voor de komende maan
den. Als de voortekenen niet bedriegen 
staan wij immers voor een belangrijke 
periode in het bestaan van onze partij. 
De laatste jaren heeft de WO zich ont
wikkeld tot een echte Volkspartij voor 

Vrijheid en Democratie. Nooit eerder 
was de steun voor de VVD zo groot en 
zo breed, maar wij zullen de komende 
weken nog hard moeten werken. Wij 
mogen niet op onze lauweren gaan 
rusten. Dat doen andere partijen, inclu
sief de "lokalen", ook niet. Wij moeten 
ons gedachtengoed blijven uitdragen. 
Met duidelijkheid, durf en daadkracht. 
Wij zijn 1998 goed begonnen. Wij zijn 
er nog niet, maar onze partij is op weg 
naar 4 maart en 6 mei. 
Veel succes de komende weken! 



Door Rèny Dijkman 

Het motto van onze partij zou best kunnen zijn: Hard werken, hard spelen. 'Gespeeld' hebben wij met 1600 leden 

tijdens de lustrumviering in Krasnapolsky. Nu is de tijd van hard werken aangebroken. Hans van Baaien, onze cam

pagneleider, vertelt het iedere keer: 'We kunnen een pracht uitslag maken. Nog nooit in haar geschiedenis stond de 

VVD er zo goed voor.' 

Campagnes kosten veel geld: locaties zijn duur. Veel en veel duurder dan vier jaar geleden. Dus als u nog niets hebt 

overgemaakt, dan mag dat nog best want ook de VVD-activiteiten na de beide campagnes moeten doorgaan. 

Van. ons krijgt u een beeld hoe enkele gemeenten zich hebben voorbereid op hun gemeenteraadscampagne. Wat hun 

wensen en dromen zijn, maar ook waar de knelpunten liggen. 

Marcel .Gerritsen en Miehiel Krom reisden samen 982 kilometer om de sfeer te proeven in Heerenveen, Rotterdam en 

Else van Dijk 

you better 

.find tue! 

Maastricht. 

In Wassenaar kreeg lijsttrekker Else van Dijk-Staats ter aanmoedi

ging voor de campagne een T-shirt met haar foto aangeboden door 

afdelingsvoorzitter f. Bruyn. (Dank aan de Wassenaarse Courant die 

deze foto van Fred Geneuglijk afstond, red.). De foto in de Wasse

naarse Courant deed Else verzuchten dat zij sindsdien twee keer zo 

lang over haar boodschappen doet. 

Heerenveen vraagt Den Haag: 
Vergeet ons niet ! 
door MarcelGerritsen en Miehiel Krom, foto's: Johan Witteveen 

;":~~~·M; ~·r{reel trots spreken dr. mr. ~oei Kaastra, lijs~trek-
:: ,:ke.r;;Ton Bussemaker, voorZitter van de afdelmg, en 
Î'R1J.'Ben~~k, campagneleider, over hun gemeente Heer
eriv'~en,;Ê~n gemeente met 40.000 inwoners die dankzij 

het Thialf-stadion maar ook dankzij het Abe Lenstra-sta-
dion en zijn voetbalclub Heerenveen, internationale 
bekendheid geniet. Maar niet alleen op sportief gebied is 
Heerenveen een gemeente om rekening mee te houden. 

Ook economisch gezien blaast de gemeente haar partijtje 
mee. Door een goede ligging aan 's Rijkswegennet is het 
aantrekkelijk voor bedrijfsvestigingen. Roel Kaastra 
noemt als voorbeeld het Internationaal Bedrijvencen

trum Friesland, waar binnenkort de multinational Hew
lett Packard zich gaat vestigen met al gauw duizend 

werknemers. 'De VVD maakt zich hier al jaren sterk 
voor. Zo heeft Meint Waterlander als voorzitter van de 

fractie hier jaren geleden al voor gepleit. Een dergelijk 
bedrijvenpark is belangrijk voor de toekomst van onze 

gemeente,' zegt Roel Kaastra. 

Jongeren vertrekken 
naar het Westen 
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Als leraar op een VWO weet Roei Kaastra als geen ander 

hoe moeilijk het is om jonge mensen aan je gemeente te 

binden zonder hen daar een aantrekkelijke baan te kun
nen bieden: 'De meeste scholieren die hun VWO hebben 

afgerond, vertrekken naar het Westen. Het is daarom 

goed dat dit Bedrijvencentrum er komt.' Volgens de 

lijsttrekker van de VVD moet nu ook intensief worden 

gewerkt aan uitbreiding van het aantal woningen, want 
dat is iets dat Heerenveen een beetje verzuimd heeft te 

doen. Aan de oostkant van Heerenveen worden binnen

kort echter drieduizend woningen gebouwd. Het begin 

is er. 

Daarnaast is steun van het Rijk onontbeerlijk. Hij 

spreekt met onbegrip over het feit dat de verdiensten uit 
het gas van de Waddenzee worden doorgesluisd naar de 

Betuwelijn: 'Waarom kan een deel van dat geld nu niet 

worden aangewend om eindelijk eens iets te doen aan de 
ontsluiting van het Noorden door de Zuiderzeelijn?' 

Volgens de VVD-ers is dit absolute noodzaak. Zorgelijk 

uiten zij het vermoeden dat Den Haag nogal eens de nei

ging heeft hen te vergeten. 

Vijf of zes zetels? 
Evenals Rotterdam is Heerenveen een gemeente waar 
sinds jaar en dag de PvdA het sterkst is vertegenwoor

digd. Tot 1988 was het zelfs zo dat de socialisten de 

absolute meerderheid in de gemeenteraad hadden. 

Langzamerhand brokkelt die heerschappij van de PvdA 
enigszins af. Iets dat niet in de laatste plaats te danken is 

aan de groei van de VVD. Op dit moment is de VVD 

met vier zetels in de raad vertegenwoordigd. Roei Kaast

ra verwacht vijf zetels na de komende verkiezingen, 
maar hoopt voorzichtig op zes. Volgens Ton Benink zijn 

die zes zetels misschien helemaal niet zo irreëel: 'De 

VVD-Heerenveen voert al sinds maart vorig jaar inten

sief campagne. Iedere maand wordt een politiek café 
georganiseerd waar diverse sprekers van allure acte de 

présence hebben gegeven.' Met name dankzij dat politie
ke café heeft de VVD zich in Heerenveen goed weten te 

profileren. Het spijt Ton Bussemaker dat de VVD bin
nenkort om financiële redenen het politieke café moet 
stoppen: 'Van het budget voor de campagne van tien

duizend gulden is meer dan de helft opgegaan aan dit 
politieke café. Dat is voor onze afdeling op de langere 
termijn niet op te brengen.' Ton Bussemaker is overi- · 
gens zeer tevreden met het campagnebudget, een budget 
dat voor een groot deel te danken is aan de oudere leden 



en!! 
die voortdurend de kas van de VVD in Heerenveen aan

vullen. 

Kandidaten vormen 
goede afspiegeling 
Volgens de afdelingsvoorzitter heeft de VVD-lijsttrekker 

een grote naambekendheid: 'Roel zorgt regelmatig voor 
goede koppen in de krant.' Daar komt nog eens bij dat 

Roel Kaastra door zijn beroep - hij is leraar aan een 

VWO - en door zijn activiteiten in de Nederlands Her
vormde gemeente van Heerenveen een belangrijke ach

ter ban heeft. 

Naast de lijsttrekker weet de Heerenveense VVD zich 

verzekerd van andere goede kandidaten voor de komen

de raadsfractie. Wel spreekt hij enigszins zijn zorg uit 
over het aantal potentiële kandidaten: 'Het is een geluk 

voor de VVD dat de zittende fractie zich weer beschik

baar heeft gesteld, anders hadden we toch echt moeite 

gehad met het samenstellen van een kandidatenlijst.' 
Bij de kandidatenlijst is volgens afdelingsvoorzitter Bus

semaker goed rekening gehouden met de verschillende 

doelgroepen. Zo zijn de agrariërs vertegenwoordigd, staat 
er een oud-wethouder op de lijst, evenals een onderne

mer, een stedebouwkundige en iemand uit het onderwijs. 

Dat belooft in ieder geval voor de komende vier jaar een 

goede afspiegeling van de gemeente Heerenveen. 

Partijen krijgen de 
mogelijkheid zich te 
profileren 
Al deze kandidaten zullen zich tijdens de campagne 
intensief inzetten. Naast het al genoemde zeer succesvol

le politieke café vindt begin februari een feestelijke 
regio-avond plaats waar VVD-minister Van Aartsen het 

woord zal voeren en met vijf VVD-lijsttrekkers uit de 

regio in debat zal gaan. 
Volgens Ton Benink wordt dit een spectaculaire start 
van de officiële campagne voor de gemeenteraadsverkie

zingen. Daarnaast maakt de VVD intensief gebruik van 

de lokale en regionale media: 'Met de Heerenveense 

Courant bestaan heel goede relaties,' zo meldt Ton 

Benink. 'Wekelijks verschijnt in deze krant de rubriek 
"Verkiezingskoorts" waarin partijen de mogelijkheid 

krijgen zich te profileren. Ook de VVD maakt daar 

gebruik van. We trachten onze ideeën over te brengen 
door middel van korte artikelen, waarbij wij uiteraard 
geen uitlatingen doen die mogelijk toekomstige deelna

me aan het College zouden kunnen belemmeren,' gaat 

Roel Kaastra verder. Ook staat de VVD met de andere 
partijen op de markt en wordt kort voor de verkiezingen 

een politieke markt op het stadhuis georganiseerd. 

Toezeggingen moet 
je nakomen 
Op de vraag wat nu de belangrijkste aandachtspunten 

van de VVD zijn voor de komende vier jaar antwoordt 

Roel Kaastra zonder aarzeling: 'Het nakomen van door 

de gemeente gedane toezeggingen. In het verleden is 
regelmatig gebleken dat de gemeente om financiële rede
nen niet aan haar afspraken kon worden gehouden. De 
VVD vindt dat een slechte zaak.' Dit is één van de tien 
belangrijke punten van het VVD-verkiezingsprogramma 

die ook prijken op een speciaal uitgebrachte folder. 
Motto daarbij is investeren in de toekomst, waarbij niet 
alleen gedacht wordt aan bedrijven en woningen maar 

ook aan goede relaties met de ingezetenen van Heeren
veen. Overigens willen de VVD-bestuurders ook in hun 

eigen partij investeren. 

Directe benadering 
van huidige en 
potentiële leden 

Hoewel de officiële campagne nog niet eens is begonnen, 

bereidt Ton Bussemaker zich al voor op de maanden na 
de verkiezingen. 'Er ligt een belangrijke taak voor de 

VVD-Heerenveen om iets te doen aan het sterk vergrij
zende ledenbestand. Uitgangspunt voor ons vormt een 

meer persoonlijke directe benadering van de huidige 
maar ook van potentiële leden. Op die manier kunnen 

we er voor zorgen dat de VVD Heerenveen zich ook 

over vier jaar weer met een sterke lijst weet te presente
ren.' 

Mark Verbeet, rechts: 

... 'Vóór Carnaval hoef je 
hier echt niet te begin

nen ... ' 
(Foto: Maurice Chambile) 

Maastricht doet het in 
zevendagen 
Campagne voeren voor de WD in Maastricht is niet te vergelijken 

met campagne voeren elders in het land. Maastricht is van oudsher 

KVP-bolwerk én industriestad. De WD is er in verhouding tot 

elders relatief klein. Van de 39 gemeenteraadsleden heeft het CDA 

momenteel II zetels, PvdA 9, D66 6, een lokale seniorenpartij 5 en 

de WD 4. De WD zal ook in Maastricht groeien. 

A\I.s 1 het aan campagneleider en raadslid Marc Verbeet 
::l""\.:figt haalt de VVD bij de komende verkiezingen toch 

t~i~st'éns zes zetels: 'Dat zou een historisch hoogtepunt 

zijn in·NI.aastricht. Het maximum dat wij ooit gehaald 
hebben was 5 zetels.' Marc Verbeet praat met veel 

enthousiasme over de VVD in Maastricht en overlegt tij
dens het gesprek met V&D ook nog een uitvoerig boek 
over de geschiedenis van zijn stad. Daarin laat hij haar
fijn zien hoe het CDA in de loop der tijden langzaam 

kleiner wordt. 
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Campagnevoeren 
vóór Carnaval is 
verspilde tijd 

Dat in Maastricht alles anders is bewijst ook de campag~ 

nestrategie. Marc Verbec:t: 'Onze campagne moet in heel 
korte tijd plaats vinden. Wij richten al onze pijlen op de 

zeven dagen die liggen tussen aswoensdag en de verkie

zingen op 4 maart. Alles wat je voor het carnaval zou 
doen is hier in Limburg verspilde tijd. Posters die je op 

zou hangen worden dan op zijn minst van een laag 
schmink voorzien. Dit heeft ook gevolgen voor onze 

mediacampagne. Als je kijkt naar de lokale huis aan 
huisbladen die wekelijks verschijnen hebben wij in onze 

zeven campagnedagen maar één keer de kans om aan

dacht te vragen voor onze standpunten. Wij zijn gewoon 
beperkt in onze advertentie-mogelijkheden. Bij het Zon

dagsnieuws met een oplage van zo'n 45.000 voegen wij 
bijvoorbeeld onze VVD-folder in A4-formaat. Als voor

beeld hiervoor gebruiken wij het landelijke materiaal 
met de slagzin: "De VVD werkt". Uiteraard presenteren 

wij in deze folder onze lokale kandidaten. Wij zullen 
zeker ook van ons laten horen via de goed gelezentekst

blokken via het lokale televisiekanaal "Gazet." Voor wat 

betreft de dagbladen richten wij ons na het carnaval 
vooral op De Limburger.' 

Lokale verkiezingen 
zijn persoonlijke 
verkiezingen 
'CDA en PvdA moeten het in Maastricht vooral ook 

hebben van de kracht van zogenaamde wijkkandidaten. 
Eén kandidaat kan op persoonlijke titel enkele zetels in 
de wacht slepen. Lokale verkiezingen in Maastricht zijn 
echt persoonlijke verkiezingen. Zelfs voor de VVD, waar 

het effect van de wijkkandidaten minder speelt dan bij 
CDA en PvdA, is het al jaren een gegeven dat de VVD

lijsttrekker goed is voor gemiddeld vijftig procent van de 
stemmen. De andere kandidaten moeten de overige vijf
tig procent binnen halen. Om dit PR-matig te onder
steunen bestaat één van onze gerichte acties uit het ver
zenden van een persoonlijke brief door onze 29 kandi

daten aan alle vrienden, kennissen, buren ... etc. Het gaat 
daarbij om gemiddeld zo'n 100 brieven per kandidaàt. Je 

bereikt hiermee veel mensen rechtstreeks en dat per
soonlijke tintje werkt in Maastricht. Ook canvassen 
werkt hier nog goed. Veel van onze kandidaten trekken 

de eigen straat en wijk in.' 

'Juist door de korte campagne die wij voeren krijgen wij 

het wel enorm druk. In de campagneperiode hebben wij 
eigenlijk iedere avond en soms ook overdag wel wat te 
doen. Hoewel wij ook buiten campagnetijd veel bedrijfs

bezoeken afleggen zullen wij bijvoorbeeld op de vrijdag 
voor de verkiezingen nog enkele bedrijven bezoeken. Op 

zaterdag staan wij te canvassen op het Vrijthof. Voor het 
realiseren van al onze activiteiten zullen wij ons campag

nebudget van circa f 25.000,- hard nodig hebben.' 

De VVD kiest als 
enige voor de 
voetganger 
'De belangrijkste verkiezings-issues in Maastricht zijn: 
Sociale veiligheid, zorg, economie en werkgelegenheid. 
Dat zijn dat ook de onderwerpen die landelijk heel hoog 
scoren. Pure lokale onderwerpen zijn bijvoorbeeld het 
fietsvrij maken van de Wijckerbrugstraat. De VVD kiest 



als enige voor de voetganger. Verder zullen wij het 
onderwerp commissariaten van wethouders opvoeren. 
De VVD vindt dat daar maar eens een einde aan moet 

komen. Een wethouder kan niet bestuurder en tegelij
kertijd commissaris zijn van bijvoorbeeld hetzelfde nuts
bedrijf. Of wij graag zelf een wethouder willen leveren? 

Ja natuurlijk. Ik denk dat onze lijsttrekker John Aarts 
niet alleen een goede fractievoorzitter is, maar dat hij 

ook in is voor het wethouderschap. Overigens als wij het 
nu toch over personen hebben: wij komen met een heel 

sterke lijst waarop kandidaten staan met een brede ach-

tergrond. Bij de eerste zeven staan onder meer een advo
caat, een onderzoeker, een gemeenteambtenaar, een ex
ondernemer en een ondernemer, een kandidaat-notaris 
en een student.' Hoewel hij gaat voor zes zetels rekent 
Marc Verbeet in zijn hart met deze opsomming mis
schien toch wel op een verkiezingsuitslag van zeven 
zetels voor de VVD. 

Rotterdam: 
'Er moet een soort deltaplan komen voor de 
werkvoorziening' 
De WD-afdeling Rotterdam is al heel vroeg begonnen met de campagne. Al in juni waren WD-ers volop met de 

voorbereidingen bezig. Dat is in een dergelijke stad van 600.000 inwoners ook wel een must. Met zoveel inwoners en 

omdat op 4 maart in Rotterdam ook nog eens deelraadverkiezingen worden gehouden is hier bijna sprake van een 

aanpak zoals dat alleen op landelijk niveau kan worden opgezet. Lijsttrekker Wim van der Stek, campagneleider 

Cock van Dijk en (verantwoordelijk) bestuurslid Gijs Dröge hebben een behoorlijke kluif aan deze campagne en 

moeten het in hun strategie vooral hebben van het mobiliseren van zoveel mogelijk mensen die de campagne per 

wijk kunnen dragen. Een stadsdeel in Rotterdam is qua inwonertal te vergelijken met een middelgrote stad elders in 

het land. 

Gijs Dröge, Wim van der 
Stek en Cock van Dijk 
(foto: Jacqeline de Haas) R ·•· : otterdam heeft een eigen problematiek. Sommige 

:) wijken behoren tot de armste van Nederland. Veertig 
. :erocent van de inwoners is allochtoon en doet weinig of 

nl~ts aan politieke activiteiten. De opkomst van allochto-
nen is relatieflaag. Bij de laatste gemeenteraadsverkiezin
gen was de opkomst in Rotterdam 52 procent. Voor som
mige deelraden is het ook moeilijk om voldoende kandi
daten te krijgen. Dit alles vergt een heel speciale benade

ring. Maar Van dèr Stek, Van Dijk en Dröge leggen uit dat 
zij ervoor gaan. Cock van Dijk: 'Opvallend is bijvoorbeeld 
dat bij de vorige verkiezingen de opkomst bij de deelge
meentes hoger lag dan voor de hele stad. In de deelraden 

wordt meer en gericht op personen gestemd. Daar hou
den wij als VVD goed rekening mee.' 

Armoedebestrijding 
is heel belangrijk 
Ter voorbereiding op de campagne hielden de Rotter-

dammers ook onderzoek onder eigen leden naar de 

belangrijkste issues. Op de hoogste plaatsen staan: veilig
heid, leefbaarheid, criminaliteit op straat en drugsover

last Onmiddellijk gevolgd door werkgelegenheid, eco

nomie en mobiliteit. Bij dit ondenverp merken de heren 
op dat armoedebestrijding in Rotterdam een belangrijk 

onderwerp is. Wim van de Stek: 'De haven moet groeien 
en de Maasvlakte moet er komen. Overigens speelt bij 

zo'n groei meteen een nieuw probleem. Bij groei, ook in 

de havens, stijgt vooral de vraag naar hoger geschoold 
personeel. Soms verdwijnt er zelfs directe werkgelegen

heid. Denk maar eens aan het transporteren van contai
ners per robot. Waar wij ons vooral ook op moeten rich

ten is het creëren van werk aan de "onderzijde" van de 
arbeidsmarkt. Er moet een soort deltaplan komen voor 
de werkvoorziening in Rotterdam. Hier liggen enorme 
kansen voor met name allochtonen. Ik denk bijvoor
beeld aan het scheppen van werk in het midden- en 
kleinbedrijf.' Als voorbeeld noemt hij een exotische 
markt waar behoorlijk wat werkgelegenheid kan worden 
geschapen. 
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Persoonlijke binding 
aan doelgroepen 
Gijs Dröge: 'De Partij van de Arbeid zet zwaar in op 

Rotterdam. Dat is op zich begrijpelijk. De PvdA is hier 
de grootste partij. Toch zijn er voor de VVD enorme 

kansen. Vooral in nieuwe wijken zie je de VVD aanhang 

sterk stijgen. In onze campagne kiezen wij voor een 

opvallende en strategische aanpak bestaande uit drie 

dimensies. Allereerst brengen wij in kaart waar ons 
potentieel woont. Wij doen dit op basis van eerdere ver

kiezingen. Als tweede kiezen wij voor een benadering 

van speciale doelgroepen. Belangrijk voor ons zijn bij

voorbeeld: allochtonen, vrouwen, studenten en tweever
dieners. Wij hebben in die doelgroepenstrategie zoge

naamde koppels benoemd. Deze koppels bestaan uit een 

gemeenteraads- en een deelraadskandidaat. Zij hebben 

tot taak zich zo persoonlijk als mogelijk aan geselecteer

de doelgroepen te binden. Ook is het belangrijk dat zij 
met informatie uit deze doelgroepen centraal terug 

komen. Wij gebruiken deze informatie weer in onze 

campagne. Ten derde hebben wij koppels gekozen op 

grond van issues. Heel gericht zullen wij hiermee de kie
zers gaan benaderen die warm lopen voor bepaalde 

onderwerpen, zoals werkgelegenheid.' 

Media-aandacht via 
landelijke politici 
Het Rotterdamse campagneteam is naast de eigen speci
fieke lokale aanpak heel blij met de ondersteuning van 

landelijke kopstukken. Dröge: 'Wij verwachten een goed 

effect van een grote bijeenkomst op 2 maart als Frits 

Bolkestein, Hans Dijkstal en Annemarie Jorritsma naar 

Rotterdam komen. Een dergelijk trio zorgt ongetwijfeld 
voor media-aandacht op 3 maart en dat is wel vlak voor 

de verkiezingen.' Van der Stek: 'Daarbij start onze eigen 

campagne op 7 februari. Dat weekend zijn wij volop 

aanwezig in "het kasteel" van Sparta. Wij richten ons 
daarbij op alle kandidaten en vrijwilligers die zich voor 
de VVD in de campagne zullen gaan inzetten. Daarnaast 
proberen wij ook meteen zoveel mogelijk andere geïnte
resseerden warm te krijgen voor een stem op onze men
sen. En uiteraard willen wij het VVD-geluid dan ook via 
de media laten horen.' Tijdens de campagneperiode zijn 

de VVD-activiteiten vanuit het Rotterdamse teveel om 

allemaal op te sommen. In principe haakt de VVD in op 
alle collectief georganiseerde bijeenkomsten, forumdis
cussies, stedelijke verkiezingsbus, politieke cafés en der
gelijke. Met enkele zaken is het campagneteam nog 
volop bezig. Zo overweegt het team een reclamespot op 

de stadsradio Rotterdam met een bereik van 1,2 miljoen 
luisteraars. Een dergelijke activiteit is kostbaar. Maar 

toch, en dat benadrukken de heren enkele keren in het 

gesprek, blijft ook in een grote stad als Rotterdam het 
persoonlijk contact centraal staan. Van der Stek voegt 

hier nog een toefje Rotterdamse mentaliteit aan toe door 
op te merken: 'Rotterdammers maken 't met elkaar'. 

Tenslotte het campagnebudget: voor de totale campagne 
in Rotterdam is een bedrag van f 40.000,- beschikbaar. 
Per deelgemeente nog een aanvullend bedrag tussen de 

f 2.000,- en f 5.000,- (totaal circa f 70.000,- ). • 



De WD is in haar halve eeuw bestaan bepaald niet scheutig geweest met de benoeming van ereleden. Slechts 17 

mensen hebben zulke grote verdiensten voor de partij gehad dat zij de hoogste titel binnen de WD kregen: erelid. 

Mr. E(Edzo) H. Toxopeus is thans het langst erelid. Hij werd benoemd in 1970. Hans Wiegel werd bij zijn vertrek 

naar Friesland als Commissaris der Koningin in mei 1982 tot erelid benoemd. Hij is terug op het Binnenhof Nu in 

de senaat. In diezelfde 23-koppige WD-fractie zit ook Mr. Frits Korthals, die in 1997 tot erelid werd benoemd. Ook 

Korthals Altes is nog zeer actief Hij is de eerste WD' er die vorig jaar tot voorzitter van de Senaat werd gekozen. 

De overige veertien ereleden leven niet meer, maar hun namen zijn bij velen voor altijd een begrip vanwege hun 

grote inzet voor het liberalisme in goede en slechte tijden. Dat zijn in volgorde van benoeming: Prof mr. P.j. Oud; 

D. W Dettmeyer; Sidney]. van den Bergh; ir. K. van der Pols; mr. D.A. Delprat; mr. D. U. Stikker; A. W Abspoel; mr. 

W]. Geertsema; mr. H. van Riel; Haya van Someren-Downer; Mr. ].G. Rietkerk en mr. H.R. Nord. 

In dit jubileumjaar zocht Johan Hommes de huidige 3 ereleden op en blikte met hen terug én vooruit. 

De foto's zijn van Theo Meijer. 

Edzo Toxopeus: 

VVD is echte volkspartij geworden 
door Johan Hommes, foto: Theo Meijer 

Mr. E. (Edzo) H. Toxopeus is het langst erelid van de WD. Ter gelegenheid van zijn afscheid van de landelijke politiek in 

1970 werd hij als zodanig benoemd. Hij is sinds het eerste uur lid van de WD en was de eerste voorzitter van de afdeling 

Breda. Toxopeus heeft zo'n beetje alles meegemaakt in de partij. Hij was actief in de partij, lid van de Tweede Kamer, frac

tievoorzitter, minister, Commissaris der Koningin, en nog een handvol andere functies. Hij vertelt boeiend over de beginpe

riode. 

(Ik kwam in de jaren vijftig in een fractie van elf 
leden. Oud was fractievoorzitter. Een bijzondere 

man, waarmee ik zeer bevriend was, hoewel wij van een 
zeer verschillende generatie waren. In die tijd sprak je 
elkaar overigens niet aan bij de voornaam, maar met de 

achternaam. Ik was Toxopeus, hij was Oud. De VVD 

was in die tijd in de oppositie tegen het rooms-rode 

kabinet Drees. Oud sloot als eerste bij de verkiezingen 

van 1959 andere partijen van samenwerking uit en 
opende daarmee een periode van polarisatie, die in de 

jaren zeventig tot een hoogtepunt zou komen. Hij 
beloofde dat de VVD na die verkiezingen niet in een 

kabinet zou gaan zitten met de PvdA. Deze strategie 

leverde winst op en de VVD trad toe tot het kabinet De 
Quay, bestaande uit de confessionele partijen KVP, ARP 
en CHU en de VVD. Henk Korthals werd vice-premier, 

Sydney van den Bergh minister van Defensie en ik 

mocht minister van Binnenlandse Zaken worden. Het 
kabinet hield vier jaar stand met alleen een kleine tus

sentijdse crisis, die snel werd opgelost. 
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Mr. Edzo H. Toxopeus, 
erelid VVD 

Ik vind het vreselijk 
water nu 
(commercieel) 
te zien is 

Henk Korthals had een moeizame verhouding met Van 
Riel en wilde onder meer daardoor in 1963 geen lijst

trekker worden. Oud was ook niet meer beschikbaar en 

ik ging de kar trekken. Ik heb overigens altijd goed met 
Van Riel overweg gekund, ondanks dat deze niet altijd 

even gemakkelijk was. 
De verschillen bij de verkiezingen waren in die tijd klein. 

Als je drie zetels won of verloor was dat veel. Veel kiezers 

waren gebonden aan de zuilen en de verschuivingen 
waren daardoor niet groot. Er waren in tegenstelling tot 

nu weinig zwevende kiezers. Na het kabinet De Quay 
kwam het kabinet Marijnen, waarin ik opnieuw minister. 

van Binnenlandse Zaken werd. Dat viel voortijdig over 
de omroep kwestie. De vraag was of er wel of niet com

merciële televisie moest komen. De VVD was voor, de 
confessionelen tegen. Overigens durf ik nu wel publieke

lijk te bekennen dat als ik geweten had waar commercië
le televisie op neer zou komen, ik misschien wel tegen 

zou zijn geweest, want ik vind het vreselijk wat er nu te 

zien is. 
Tot 1970 ben ik in de Kamer gebleven. Daarna ben ik 
naar Groningen vertrokken als commissaris der Konin

gin.' 

Wiegel appelleerde 
aan brede lagen van 
de bevolking 
In de lange tijd dat Toxopeus in de politiek heeft gezeten 

en daarna als wijze man de politiek en de VVD in het 
bijzonder heeft kunnen aanschouwen zijn er veel dingen 
veranderd. 'Na 1970 zijn de grote veranderingen geko
men. De VVD werd een echte volkspartij. Daarvoor 

waren we dat niet, toen was de VVD een wat deftige par
tij met nette, keurige mensen. Vanaf 1970 stemden ech
ter ook steeds meer kiezers uit wat toen de arbeiders

klasse werd genoemd op de VVD. Overigens bleefhet 
odium van deftige partij nog om de VVD hangen. Voor

al Wiegel verstond de kunst om precies te zeggen waar 
het op stond. Wiegel appelleerde aan brede lagen van de 
bevolking. Belangrijk is dat de zuilen verdwenen evenals 
de sterke binding met het geloof. Na de periode Nijpels 
en Voorhoeve is de groei vooral onder Frits Bolkestein 
doorgezet. Kon je van Wiegel nog zeggen dat hij iets 
populistisch had, Bolkestein heeft dat zeker niet. En toch 

een flinke groei. Volgens mij is het etiket van de VVD als 
een elitaire partij defmitief verdwenen. Er stemmen nu 

veel mensen op de VVD die dat vroeger niet zouden 
hebben gedaan. Kiezers die atkomstig zijn uit de confes

sionele hoek maar ook uit de hoek van de PvdA. Het 
potentieel is nog niet uitgeput. Ik denk dat ook D66-kie

zers op de VVD zouden kunnen stemmen. Zeker als het 

daar zo slecht blijft gaan.' 

Op de vraag wat Toxopeus het hoogtepunt heeft gevon

den in de voorbijevijftig jaar antwoordt hij dat W!lt hem 
betreft er twee hoogtepunten zijn. Ten eerste de toetre
ding van de VVD tot het kabinet De Quay in 19 59 met 

daarna de groei en ten tweede de totstandkoming van 
het huidige paarse kabinet. 'Wellicht is een derde hoog

tepunt in aantocht als de VVD bij de komende verkie
zingen de grootste partij wordt en daardoor de minister
president mag leveren. Dat zou een bekroning zijn van 
vijftig jaar liberale politiek.' 



Hans Wiegel: 

Vertrouwen is de sleutel 
tot politiek succes 
Door Johan Hommes, foto: Theo Meijer 

De heer H.(Hans) Wiegel is sinds 1982 erelid. Hij werd dat na zijn benoeming als commissaris der Koningin in Friesland, 

wat zijn afscheid betekende als voorzitter van de Tweede Kamerfractie. Wiegel was lange tijd actief in de landelijke politiek 

en heeft zich op vele manieren ingezet voor de WD. Zo was hij onder meer Tweede Kamerlid, fractievoorzitter en Com

missaris der Koningin. Het meest bekend is hij echter geworden als oppositieleider tegen het kabinet Den Uyl in de jaren 

zeventig en later als vice-minister-president en minister van Binnenlandse Zaken in het kabinet Van Agt-Wiegel ( 1977-

1981). Tegenwoordig is hij lid van de Eerste Kamer. 

Op cityraag welke betekenis kan worden toegekend 
aanqe VVD in de vijftig jaar van haar bestaan ant

woordt \:\(iegel dat de VVD de enige partij is die con-

stant.is gegroeid. 'In 1946 was de CPN groter dan wij. 
De PvdA had na de oorlog een derde van de zetels, even
als de KVP. De confessionelen hadden tot in de jaren 
zestig de absolute meerderheid in de Kamer. De VVD 

was een vrij kleine partij met een stabiele aanhang, vrije 
beroepen, artsen, advocaten, boeren en middenstan

ders.' De VVD is volgens Wiegel uitgegroeid van een 
partijvoor hetNederlandsevolk tot een partij van het 

Nederlandse volk. Professor Oud legde daar de basis 
voor, DeVVD is nu een brede, invloedrijke volkspartij. 

Gelijke kansen 
bestaan niet, wél 
gelijke ontwikke
lingsmogelijkheden 
Volgens Wiegel is de samenleving veranderd in vijftig 
jaar. 'Was er vlak na de oorlog een situatie van wederop

bouw, daarna kreeg de collectiviteit, de overheid, door 
de invloed van de PvdA veel aandacht. Nu zie je dat de 
samenleving veelliberaler is geworden. Het liberalisme 

is sterker geworden, zowel voor wat betreft de politieke 
beweging als de invloed op de maatschappij, De tijdgeest 

is daarbij belangrijk. De mensen zijn materieel in een 
betere positie gekomen en waarderen daardoor hun 

individuele vrijheid, Dat beïnvloedt hun opvattingen. 
Daarnaast zijn er immateriële ontwikkelingen die ertoe 
hebben bijgedragen dat mensen meer vrijheid willen 
genieten en eigen verantwoordelijkheid willen dragen. 

Ook zijn er tendensen van verdraagzaamheid en sociale 

rechtvaardigheid die bijdragen aan de toegenomen 

invloed van het liberalisme. Een belangrijk punt dat libe
ralen hebben gerealiseerd in de afgelopen tijd is dat nu 

iedereen de kans krijgt om uit zichzelf te halen wat er in 
zit. Geen gelijke kansen, die bestaan niet, maar gelijke 

ontwikkelingsmogelijkheden wel. Zo kan bijvoorbeeld 
iedereen studeren, ondanks achtergrond en maatschap
pelijke positie. Het belangrijkste punt voor het liberalis

me is ontplooiing. Ontplooiing van jezelf, maar ook van 
de relaties met anderen. De kas van de overheid is door 

toedoen van minister Zalm op orde. Dat betekent dat er 

in de komende periode meer aandacht kan worden 
geschonken aan zaken als onderwijs, vergrijzing, 

gezondheidszorg, tolerantie, wederzijds respect. Dat zijn 
belangrijke immateriële vragen waar de VVD een ant

woord op moet hebben. Het zijn dé punten voor de 
komende tijd. Als de VVD daarover een duidelijk stand

punt inneemt zal dat voor haar positie in de samenle
ving een positieve stimulans zijn.' 

Naar het oordeel van Wiegel is er in de toekomst niet 
alleen ruimte voor een grote liberale groepering als de 

VVD in de Nederlandse politiek, maar heeft die partij 
het in zich om te groeien tot de grootste partij van het 

land. Bij de komende verkiezingen zou dat wellicht al 
kunnen blijken. 

Het gaat om de 
binding; voelen 
mensen zich bij je 
thuis 
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Hans Wiegel, erelid VVD 

In contrast met de stijging van het aantal kiezers staat de 

daling van het aantal leden. Wiegel vindt dat zorgelijk. 
'Je moet mensen aan je proberen te binden. Kiezers win
nen is geen kunst, vasthouden iets moeilijker, kiezers 
terughalen die zijn weggegaan het allermoeilijkst. Het 

gaat om de binding. Voelen mensen zich bij je thuis, 
herkennen ze zich in een partij ? Die binding is ver
zwakt. Ik herinner mij de tijd dat na een partij-uitzen

ding op het algemeen secretariaat 8 tot 10 telefoonlijnen 

klaarstonden om nieuwe leden te ontvangen. Soms 

schreven we dan 1000 of meer nieuwe leden in. Tot 
twaalfuur 's nachts werd er gebeld en wilden mensen 

graag lid worden. We wisten een soort emotionele band 

naar de kiezers te slaan. Je moet zaken aan de orde stel

len waar mensen zeggen, zoals dat wordt voorgesteld, zo 

voel ik dat ook. De vonk moet overslaan, dat is belang

rijk. Politiek moet niet alleen worden bedreven vanuit 

het verstand, maar ook met het hart. Een binding kan 

overigens alleen ontstaan als je recht door zee bent. Er 

moeten geen dubbele bodems zijn. Vertrouwen is voor 

mij een sleutelwoord.' 

Gevraagd naar het mooiste moment in zijn politieke 

leven zegt Wiegel zonder aarzelen: 'De totstandkoming 
van het eerste kabinet Van Agt in 1977. Niemand had 

gedacht dat een kabinet van die samenstelling op dat 

moment tot stand zou kunnen komen. Ook binnen de 

VVD waren er sommigen die vonden dat de partij zich 

door de oppositie tegen het kabinet Den Uyl had geïso
leerd en dat we nooit meer in de regering zouden 

komen. De fotosessie op het bordes bij de Koningin is 

met die gedachte in het achterhoofd dan extra plezierig.' 

Frits Korthals Altes: 

VVD moet leiding 
blijven geven aan de 

• • • opinievorming 
Door Johan Hommes, foto: Theo Meijer 

Mr. F. (Frits) Korthals Altes is het 'jongste' erelid. Hij werd vorig jaar als zodanig 

benoemd. Korthals Altes heeft een grote staat van dienst in de WD. Hij was onder meer 

partijvoorzitter, minister van Justitie en lid van de Tweede Kamer. Nu is hij voorzitter van 

de Eerste Kamer, de eerste liberale voorzitter sinds het begin van de eeuw. 

·"' ib.l w:::::;~;;:,::~:::~,:::~:b:;::, ;,~: :~:::; 
c~; ;ha de oorlog bevond onze politiek stroming zich 

, , bepaald niet op een hoogtepunt. In 1948 waren er 

slechts zes liberale Kamerleden in een Kamer van 100 

leden. Als ik nu kijk naar de 'zorg' of wij de grootste of 

de tweede partij van het land worden is dat een enorm 
verschil. Dat verschil is in vijftig jaar opgebouwd. Veel 

mensen hebben daar een aandeel in gehad. Ik denk dan 
niet alleen aan de politieke voorlieden, maar ook aan de 

vele actieve en participerende leden. Ook aan hen is te 
danken dat de VVD op dit moment uitzicht heeft om de 

grootste partij te worden. Als iemand in 1956, toen ik lid 

werd, tegen mij gezegd zou hebben dat ik nog zou bele
ven dat de VVD nog eens de grootste partij van Neder

land zou worden, zou ik dat niet geloofd hebben.' 

Samenleving werd 
liberaler 
Naar de mening van Korthals Altes is de samenleving tot 
op zekere hoogte liberaler geworden. Daarbij moet wor
den gedacht aan de afbraak van de verzuiling, het veda-



ten van een aantal socialistische principes, vooral in het 
beleid van het huidige kabinet. Samenwerking met de 

PvdA is mogelijk geworden doordat de samenleving 
meer oog heeft gekregen voor een aantalliberale uit

gangspunten. Aan de andere kant heeft de samenleving 
door de grote economische vooruitgang meer behoefte 
gekregen aan het liberalisme. Ook het consequente 
beleid van opeenvolgende liberale politici heeft volgens 

Korthals Altes aan de groei van de VVD bijgedragen. 
In de afgelopen vijftig jaar hebben liberalen nooit 

geschroomd moeilijke punten in de discussie te brengen. 

Vaak zijn ze daarover gehoond of hebben ze zware ver
wijten gekregen. 'Ik denk daarbij bijvoorbeeld aan de 

jaren zeventig toen Hans Wiegel sprak over het misbruik 

van sociale voorzieningen. Nu is iedereen het er over 
eens dat dat net zo moet worden aangepakt als belas

tingfraude. Er is dan ook een totale herziening van het 

sociale zekerheidsstelsel tot stand gebracht, waarbij meer 

het eigen verantwoordelijkheidsbesef tot uitdrukking 
komt en waarin misbruik en oneigenlijk gebruik worden 

tegengegaan. 

Ook Bolkestein heeft verwijten gekregen toen hij de pro

blematiek van migratie in Europa aan de orde heeft 

gesteld, terwijl dit toch een van de grootste problemen 
van dit moment en van de nabije toekomst is. Als er nu 

een toestroom van Koerden dreigt, struikelt iedereen 

over elkaar heen, niet alleen de leider van het CDA, 
maar ook de minister-president, om te zeggen dat wij 

daar iets aan moeten doen. Ook een beheerst migratie

beleid is dus gemeengoed geworden. Ik denk dat veel 

kiezers die terugkijken in de geschiedenis, kunnen zien 

dat de VVD een aantal mensen heeft voortgebracht die 
de moed hebben gehad om deze problemen aan de orde 

te stellen.' 

Politieke partij is 
zowel kiesvereniging 
als discussieplatform 

Een politieke partij is volgens Korthals Altes zowel kies

vereniging als discussieplatform. Het is naar zijn mening 
niet zo dat de VVD nog steeds op weg is van kiesvereni

ging een politieke partij te worden. 'Een ding staat voor 
mij vast. In de beginperiode was de VVD wellicht meer 

een kiesvereniging dan een echte politieke partij, maar 

nu is ze een volwassen politieke groepering die doet aan 
kadervorming, meningsvorming, beïnvloeding van de 

publieke opinie. Het gaat in de partij echt om meer dan 

alleen maar het selecteren van kandidaten voor de verte
genwoordigende lichamen. Aan de andere kant moeten 

we niet vergeten dat voor het functioneren van de 
democratie van groot belang is dat er organisaties zijn 

die ervoor zorgen dat er goede kandidaten zijn voor die 
vertegenwoordigende lichamen. Het is juist een essentië

le bezigheid van een politieke partij om kiesvereniging te 

zijn naast het beïnvloeden van de publieke opinie. Daar 
moet niet op worden neergekeken.' 

Korthals Altes vindt de grootste uitdaging voor de VVD 
in de komende tijd om als grote politieke groepering lei

ding te geven aan de opinievorming in Nederland. Over 

de vraagstukken van heden en toekomst moet zeer tijdig 
een standpunt kunnen worden bepaald. Naarmate de 

partij groter is, groeit de verantwoordelijkheid van de 
VVD voor de opinievorming navenant. Daarnaast moet 

de partij ervoor zorgen dat er mensen klaar staan die een 

rol kunnen gaan spelen bij de opinievorming. Carrière
planning is misschien niet een van de sterke punten van 

de VVD geweest, maar de partij heeft wel een aantal 
sterke leiders voortgebracht. Die lijn moet worden door-

Mr. F. Korthals Alt es, 
erelid VVD 

getrokken. 'Als je kijkt naar de lijn Oud, Toxopeus, 
Geertsema, Wiegel, Bolkestein, dan zeg ik die lijn moet 

je kunnen voortzetten. De lijn mag niet na Bolkestein 
afgebroken worden. Het is daarbij zeer bedenkelijk dat 

het aantalleden dalend is en de vijver waaruit het talent 
moet worden gevist relatief kleiner wordt. Daarnaast._ 
wordt het daardoor steeds moeilijker om je eige11 activi
teiten te financieren. V oor de partijorganisatie zalïn ~~ 

komende tijd een belangrijk speerpunt zijn de Yr<(aghoe> 
kunnen wij het ledental van de partij vergroten. IkCLetik 

dat daarbij gestaag moet worden doorgewerkt langs. 
bestaande lijnen.' 

kentering 
Als hoogtepunt in zijn perwonlijke carrièrenoemiKprt

hals Altes het moment dat hij als jongere in novefijber 
1963 werd gekozen als lid van het dagelijks bestuur va1;1 

de partij. 'Als ik daar toen niet was ingekomenhadmijn .. 
politieke carrière zich niet zo kunnen ontwikkelen als zij· . 

heeft gedaan.' Voor de partij acht Korthals Alte5:·het 

hoogtepunt dat er, met enkele onderbreki1;1gèn~ er een 
constante groei heeft plaatsgevonden. 'Het is iedere keer. 

weer spannend om te zien bij verkiezingen hoe de uit-_ 
slag is en hoe vaak er toch weer winst is geboekt. Wan

neer je terugkijkt naar de beginjaren zie je dáttoen de 
VVD als kleine partij zonder veel invloed deefuam aan 

het kabinet en later in de jaren vijftig ook lange tijd in .de 
oppositie verkeerde. Vanaf 1959 is de kentering geko-

men. Vanaf dat moment heeft de VVD meer tijd ;\'el in 
het kabinet gezeten dan niet en heeft zij zich ontwikkeld 

tot een van de gezichtsbepalende partijen van Neder~ 
land. Dat vind ik als zodanig een hoogtepunt.' 

Kabinetscrisis van 
1989 was een 
dieptepunt 
Op de vraag of er dieptepunten zijn aan te geven noemt 
Korthals Altes de periode in de jaren tachtig waarin er 
duidelijk onenigheid is geweest in de partij. 'Voor mij
zelf was de hele gang van zaken rondom de kabinetscri

sis van 1989 een dieptepunt. Ik vind dat de VVD daarin 
ook niet altijd verstandig heeft geopereerd, ook al kun je 

achteraf wel zeggen dat op dat ogenblik het CDA een 
wijziging van coalitiepartner wenste. We hadden het 

echter wijzer kunnen spelen. Gelukkig ligt die periode 
achter ons.' 

• 
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Transatlantische partners: 
een nieuwe uitdaging? 
Door Elly Plooij-van Gorsel, lid VVD-fractie Europees Parlement 

Als lid van de delegatie voor betrekkingen met de Verenigde Staten (VS ), nam ik vorig jaar 

deel aan de 47e EP/US-Congres interparlementaire vergadering in Washington DC. Het 

Europees Parlement onderhoudt nauwe relaties met het Amerikaanse Congres, wat zijn 

neerslag vindt in twee gezamenlijke vergaderingen per jaar. Doel van de delegatie is werken 

aan het verdiepen van transatlantische relaties en aan het vinden van oplossingen voor 

geschilpunten die onvermijdelijk bestaan tussen de twee grootste handelspartners ter wereld. 

Dat dit noodzakelijk is, moge blijken uit de verschillende slapende en werkelijke conflictsitu

aties die wij op dit moment hebben. 

D e handelsrelaties met de VS zijn prima in even

wicht. De handelsbalans vertoont slechts een klein 
handelsoverschot aan de kant van de Europese Unie 
(EU) (143.1 miljard dollar exporten naar de VS; 142.7 

miljard dollar importen uit de VS). Ook op het gebied 

van buitenlandse investeringen, bestaat er een klein 
overschot aan de kant van de EU. (Dit betekent dat de 
EU net iets meer in de VS investeert dan andersom.) 

Amerikaanse wet verbiedt 
Europese investeringen in Cuba 

Maar er zijn ook donkere wolken aan de horizon. De 

afronding van de onderhandelingen over de Helms-Bur
ton kwestie staat nog altijd op de agenda, ofschoon de 

deadline van 15 oktober 1997, die de EU had ingesteld 
.om tot een oplossing te komen, is verstreken. De Helms-
Burton wet is een Amerikaanse wet die o.a. Europese 

ondernemingen verbiedt te investeren in Amerikaanse 

bedrijven in Cuba op straffe van sancties door de VS. 
Het vertrouwen in de goede afloop van die onderhande

lingen is klein. Een akkoord inzake financiële dienstver
lening is eveneens vastgelopen vanwege de Amerikaanse 

eis Zuidoost Azië in de deal te betrekken. 
Wat de EMU betreft lijkt het duidelijk tot de Amerika
nen te zijn doorgedrongen dat de Euro er komt. Een jaar 
geleden dachten de meesten nog dat de EMU nooit een 
politieke realiteit zou worden, maar nu volgen zij onze 
voorbereidingen met interesse. 

De Amerikanen zien onze activiteiten met betrekking tot 

de uitbreiding richting Centraal- en Oost Europa als een 

project dat automatisch hand in hand zou moeten gaan 
met een uitbreiding van de NAVO. Een aantal congres

leden in de VS maakt zich daarbij zorgen over de 
invloed die Rusland weet te verwerven binnen de 

NAVO-besluitvorming. Een meerderheid is echter van 

mening dat zij een centrale rol zouden moeten spelen in 

de overeenkomst. 

Wij maken als 

Europese Unie geen vuist 

De Amerikanen hechten niet veel waarde aan de politie
ke aanwezigheid van de Europese Unie op het wereldto
neel. Wij maken daar als Unie dan ook geen vuist. 
Zolang wij niet eensgezind naar buiten treden, zullen de 
Verenigde Staten doorgaan bilaterale onderhandelingen 
te voeren. Vooral met Frankrijk, Engeland en Duitsland, 

welke zij als de werkelijk machtige Europese Staten 

beschouwen. Op het economische vlak zijn zij wel 
bereid om als blok met ons te onderhandelen maar op 
het politieke vlak is de bereidheid hiertoe ver te zoeken. 

De relatie tussen de EU en de VS is gebaseerd op 

gemeenschappelijke economische, politieke en veilig
heidsbelangen. De betrekkingen zijn zowel multilateraal 
als bilateraal, waarbij door nauwe samenwerking in 
diverse multilaterale fora gemeenschappelijke doelstel
lingen worden bereikt. 

De politieke banden zijn gestoeld op een gezamenlijke 
visie op wereldwijde verantwoordelijkheden, afhanke-
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Elly Plooij-van Gorsel, lid van het Europees Parlement 

lijkbeid en behoeften. Het delen van gemeenschappelijke 

waarden op het gebied van democratie, mensenrechten, 

sociale stabiliteit, zorg voor het milieu, en economische 
groei, maken de transatlantische relatie de meest solide 

in de wereld. In dit transatlantische politieke krachten

veld spelen het Europees Parlement en het Amerikaanse 

Congres ieder hun eigen specifieke rol. 

Een aantal onderwerpen die op de agenda stonden zal ik 

nader toelichten. 

De Transatlantische Business Dialoog (TABD) 
Uitdagingen in de betrekkingen tussen de EU en de VS 
zijn het opheffen van handelsbelemmeringen en het op 

het elkaar afstemmen van nationale regelgeving aan 

beide zijden van de oceaan. Natuurlijk zijn dit doelstel
lingen die in het kader van de Wereldhandelsorganisatie 

(WHO), de opvolger van de GATT, bereikt dienen te 

worden. De TABD, een overlegforum geleid door busi

nessleaders, biedt echter een extra kader voor samen
werking en onderhandelingen tussen bedrijven en over

heidsinstellingen. De beginselen van de WHO worden 

daarbij gerespecteerd en de door de TABD bereikte 

akkoorden dienen verenigbaar te zijn met de WHO

regels. 

Sinds het van start gaan van de TABDinnovember 1995 

zijn meerdere handelsbelemmeringen tussen de EU en 

de VS geslecht. De belangrijkste voorbeelden zijn de 
'Mutual Recognition Agreements' (MRA's). Deze 

akkoorden voor wederzijdse erkenning van certificering 
en goedkeuringsprocedures voor produkten, afgesloten 

in juni 1997, omvatten transatlantische handel ter waar

de van 47 miljard dollar. Dankzij wederzijdse erkenning 

kan een product dat in Europa getest en goedgekeurd is 

zonder meer in de VS worden verkocht. Dit geldt 
natuurlijk ook voor Amerikaanse produkten in omge
keerde richting. Zonder de steun van de TABD zouden 

dergelijke wederzijdse erkenningsakkoorden er niet zijn 

gekomen. 

Lagere kosten voor 

consumenten 

De implementatie van MRA's bevordert de Europees
Amerikaanse handel en zalleiden tot lagere kosten voor 

bedrijven en consumenten. Op het gebied van telecom

municatie en informatietechnologieprodukten bijvoor
beeld, zullen de MRA's het bedrijfsleven en consumen

ten besparingen opleveren van 1,37 miljard dollar per 

jaar. Aangezien juist de sector informatie- en communi

catietechnologie (I CT) de meeste werkgelegenheid 

schept, zijn kostenbesparingen van zeer groot belang. 

In Amerika vertegen

woordigt de drugshandel 

8% van het BNP 

De Voorzitter van de Commissie Buitenlandse Zaken, 
Ben Gilman, hield een pleidooi voor een meer restrictief 

beleid inzake de handel in verdovende middelen. Drugs
handel vertegenwoordigt in de VS met 400 miljard dol
lar per jaar ruwweg 8% van het BNP. Van Europese 
zijde werd de noodzaak van controle op produktie
niveau benadrukt en met name het bevorderen van de 
teelt van alternatieve produkten. Uiteraard kwamen 
daarbij de bananen aan de orde, die door de EU in een 
aantal voormalige Europese koloniën altijd als alterna
tief zijn beschouwd. 



50-jarige Liberale Internationale 
congresseert in Oxford 
door Arne Geensen en Roger van de Wetering 

Impasse Verenigde Naties 

nog niet doorbroken 

Zo'n 70 leden van het Amerikaanse Congres vinden dat 

de VS uit de Verenigde Naties moeten treden. Hoewel 

geen meerderheid vormen zij de "anti-VN hard-core". 

Een oplossing voor de betalingsachterstand aan de VN 
leek in zicht, mits de jaarlijkse bijdrage van de VS sub

stantieel omlaag gaat. Echter, uit recente krantenberich

ten blijkt dat de impasse nog niet doorbroken is. 

De kwestie over uitbreiding van de Veiligheidsraad 
kwam uitgebreid aan de orde. Een roulerende stoel voor 

EU-lidstaten kan op steun rekenen maar uitbreiding van 

het vetorecht van de huidige 5 leden naar nieuwe leden 
ligt zeer moeilijk. Een lidmaatschap zonder gelijke rech

ten en plichten voor alle leden van de Veiligheidsraad is 

voor de EU echter niet acceptabel. 

Inzake de vredesoperatie in Bosnië zal het Congres niet 

dwarsliggen als Clinton toestemming vraagt voor een 

verlenging van het verblijf van troepen na 1 juli 1998 in 

Bosnië. Hij zal hiervoor wel zeer goede argumenten 
moeten aandragen en duidelijke criteria moeten stellen 

betreffende de inhoud en de duur van een nieuwe mis

sie. 

In relatie tot het onderwerp mensenrechten kwamen de 

handelsrelaties met China aan de orde. Het Congres is 

zeer negatief over de houding "trade prevails" (voorrang 

voor handel) van sommige EU - lidstaten. In de ogen 
van woordvoerder Bereuter kan van toetreding van 

China tot de WHO voorlopig geen sprake zijn. 

Tijdens de speech en het debat met Sir Leon Brittan, de 

Europese Commissaris verantwoordelijk voor handels

relaties, waren 24 congresleden aanwezig, een absoluut 

record. De Europese delegatie bestond uit 14leden. Ook 
hieruit bleek dat Europa duidelijk op de agenda staat in 
Amerika. Behalve de discussies over de Euro heeft ook 

het geschil over de fusie van Boeing en McDonnell Dou

glas daaraan bijdragen. Mede door succesvol optreden 
van de Europese Commissaris voor mededinging, Karel 
van Miert, is voorkomen dat deze fusie voor de EU con

currentieverstorend werkt. Ook het verzet tegen import 
van gemodificeerde of met hormonen behandelde land

bouwprodukten in de Unie, breed gedragen door Euro

pese consumentenorganisaties, dwingt respect af. 

Oprichtingsvergadering van 
de Liberale Internationale in 
november 1947 in Oxford 

Wij moeten de betrekkingen 
tussen de Europese Unie en de VS 
niet aan ambtenaren overlaten 

Een grote WD/LIGN-delegatie heeft deelgenomen aan het 

48e congres van de Liberale Internationale (LI) in Oxford 

(27-30 november 1997). Precies vijftigjaar geleden is de LI 

in Oxford opgericht. De jarigeLIheeft tijdens het congres 

onder andere een nieuw Manifesto aangenomen. Hieron

der volgt een verslag van het 48e LI-congres met speciale 

aandacht voor de door de WD georganiseerde werkgroep 

over Midden- en Oost-Europa, de oprichting van het 

Internationale Netwerk van Liberale Vrouwen en de uit

reiking van de 'Prize for Preedom 1997' aan oud-president 

Olusegun Obasanjo, mensenrechtenactivist, uit Nigeria. 

Prize for Freedom 1997 
De door het congres herkozen President van de Liberale 

Internationale, Prits Bolkestein, overhandigde de Prize 

for Preedom 1997 aan mevrouw Obasanjo, de vrouw 
van oud-president Olusegun Obasanjo. Oud-president 
Obasanjo is het laatste democratisch gekozen staats
hoofd van Nigeria. Hij wordt momenteel gevangen 

gehouden door zijn opvolger, de dictator Generaal 
Abacha. De Prize for Preedom wordt door de Liberale 
Internationale uitgereikt aan individuen die zich sterk 

maken of hebben gemaakt voor vrijheid, democratie en 
mensenrechten in hun land. De Prize for Preedom 1996 

is destijds op het 47e U-congres te Noordwijk uitgereikt 
aan Martin Lee uit Hongkong. Lee is, in nauwe samen

werking met de U en de VVD, in de thans Chinese auto
nome Regio Hongkong actief voor de democratie. 

Netwerk Liberale Vrouwen 
Op donderdag 27 november 1997 vond in Oxford een 
vergadering plaats van het Internationale Netwerk van 
Liberale Vrouwen (INLW), dat sinds 1984 bestaat. Het 

Algemeen Bestuur van de Liberale Internationale heeft 
tijdens het congres besloten het Liberale Vrouwen Net

werk een officiële status te geven binnen de U (net als de 
jongerenorganisatie IFLRY). Het Netwerk heeft tijdens 

haar vergadering de Statuten vastgesteld en de leden van 
het Bestuur gekozen. Eefje de Roo van Alderwerelt-
Hoog is tot penningmeester gekozen. Het Tw.eede- . 
Kamerlid Monique de Vries is benoemd tot ádVi~e.uryart 
het bestuur. Ineke van Ark-Hessing vertegenwoordigt de 

Organisatie Vrouwen in de VVD in het Netwerk. 
De conclusie van de vergadering: eerder overleg tussen 

leden van het Congres en het Europees Parlement alvo

rens bepaalde wetgeving wordt vastgesteld is gewenst, 

opdat wij wederzijds niet voor verrassingen komen te 
staan. Wij kunnen de betrekkingen tussen de VS en de 

EU, de meest belangrijke verhouding voor de wereldpo

litiek, uiteraard niet alleen aan ambtenaren overlaten. 
Het primaat ligt altijd bij de politiek. Veel problemen in 

de Europees-Amerikaanse verhoudingen, zoals bijvoor
beeld de Helms-Burton kwestie zijn veroorzaakt door de 
wetgevende macht. Het Europees Parlement heeft daar

bij de belangrijke rol haar Amerikaanse tegenhanger, het 

Congres, te overtuigen van zijn ongelijk en de weg van 

extraterritorale wetgeving te verlaten. • 

Landen moeten weten dat ze 
welkom zijn in de toekomst 

Uitbreiding met Midden- en Oost-Europa 
De VVD heeft tijdens het U-congres een speciale werk

groep georganiseerd over de liberale perspectieven en 
antwoorden met betrekking tot de uitbreiding van de 
Europese Unie en de NAVO met landen uit Midden- en 

Oost-Europa. De belangstelling voor deze werkgroep 
was bijzonder groot. Veel vertegenwoordigers van libe-
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rale partijen uit Midden- en Oost-Europa.'mààkte~ 

dankbaar gebruik van de gelegenheid omte dîscussië~en 
met hun liberale collega's uit andere landen.· 

Onder leiding van Willem van Eekeleri (Eèrste~·t<art1é:dîd 
en Vice President U) gaf een aantalliberale .politici e~n 
inleiding over de verwachtingen ten aanzien ~an de. uit~ •· 
breiding van de Europese Unie en de NAVO. Namens 
de oud-president van Bulgarije en patroon van de Libe~ 

rale Internationale, Zheliu Zhelev, las de Bulgaarse 
ambassadeur te Den Haag, Kamen Velichkov, een bood

schap voor. Joris Voorhoeve gaf als Nederlands ministèr 

van Defensie een korte inleiding over de uitbreidingvan 
de NA V 0. Volgens Voorhoeve moet de uitbreiding een 

geleidelijk proces zijn. Het is belangrijk dat delanden 
aan bepaalde criteria voldoen zoals de vereistenvan een 

vreedzame en stabiele democratie en een 'passend' ()Ve~
heidsorgaan. Voorhoeve doelde daarmee op de dispro

portionele grootte van het leger en de ambtenarij in de 
Midden- en Oost-Europese landen. Anderzijds moet~n 
de EU en de NAVO een evenwicht zien te vindentussen . 

de uitbreiding en een hervorming van de structuur. 

Matyas Eörsi, de Hongaarse staatssecretaris van Bui.tèn~ ···: · 
landse Zaken, benadrukte dathet toetredingsproceseen · ·• 

open einde moet hebben. Landen die ni~tinde eerste\ 
ronde worden toegelaten, moeten weten dàt zij Jgege:..'> 

ven bepaalde criteria waar zij aan moetenvoidoen c i~ 
de toekomst welkom zijn. Terwijl de toet~edingsorid~r: 
handelingen met de eerste landen beginnen, mo~tiql~: 
gens Eörsi met de andere landen een.permánehtedii:: · 

loog gestart worden om een mogelijke toetreding in ,de· 

toekomst voor te bereiden. Professor Bottez, de Roenic 
eense minister van Informatie, stelde dat de uitsÎuitfug . 

van Roemenië van de eerste groep toetreders .tot de . 
NAVO en EU een grote teleurstelling is voor hetRoem
eense volk, maar dat het anderzijds een rèden.is geweest 

voor de Roemeense regering om de hervormÏn.gèn radi; 
caler door te voeren. 

Parlementariërs uit Letland en Litouwen vrezen dat er: 

een kloof zal ontstaan tussen Estland (beoogde toetr~der 
tot de Europese Unie) en de twee andere Baltische Sta" 
ten (voorlopig in de wachtkamer). In de toek<!m.s~komi~ 
daardoor de Baltische samenwerking wellichfoj) dè 
tocht te staan. Zoals Eörsi zei, verschil moet en zaL er : ...... . 

zijn, maar niemand mag het gevoel hebbèll. uitie~l<)Üin: •••• •. • · 
te worden. Voorhoeve wees hierbij op de rio()dzaatcva,U: •. { 

een "regelmatige dialoog" met Rusland omeell. corifi;o~:..' :; 
tatie tussen de NAVO en Rusland tè voorkomen. · · · · ·. · 

Delegatie .. 
De VVD/UGN-delegatie kan terugblikken op een zeer: 

geslaagd congres. De door de VVD/LIGN-delegatie 

ingediende resolutie "Fighting international org<mised 
crime" werd door het congres aangenomen. De VVD. 
heeft hiermee nog eens gewezen op de noodzaak.yan een. 

overtuigender internationale aanpakvan terroristen, 

.oorloisrnisdadigers en criminelen. Bovendien leverde de 
delègatle eeri constructieve bijdrage aan de discussie 
()ver Liberal Manifesto en de overige resoluties. Hans 

van Bal}len, voorzitter van de UGN, werd naast Willem 
vartEekelen door het congres benoemd tot Vice Presi

dent van de Liberale Internationale. Hiermee zal Hans 
ook na zijn hoofdbestuurslidmaatschap actiefbij de LI 

betrokken blijven. • 



Midden
Oosten-debat: 
''Peace in the 
Middle East. 

.. N~tanyahu 
anti beyond" 
zaterdag 14 februari 1998, 16.00- 18.00 uur 

Hotel Sofitel Den Haag (nabij Den Haag Cen
traal Station)* 

key-notespeaker: 

Prof. Amnon Rubinstein 

vice voorzitter Liberale Internationale en 
oud-minister van Onderwijs van Israël en 

lid van de Knesset voor de Meretz Partij 

voorzitter: 

Frits Bolkestein 
voorzitter Liberale Internationale 

voorzitter van de VVD-fractie in de Tweede 

Kamer 

panel: 

Vertegenwoordigers van de Verenigde Staten, 

dè Europese Unie en de Palestijnse Autoriteit 

Toegang vrij, introductie mogelijk. 

Gaarne aanmelden vóór vrijdag 13 februari a.s. 

via: 
telefoon: 070 - 361 30 06 

off<!X: 070.- 360 82 76 

orgacttisatie: · 

Internationaal Secretariaat VVD en 

de Libènile Internationale Groep Nederland 
(LIGN) 

*Hotel SofttelDen Haag, Koningin Julianaplein 

. , 35, telefoo;n: 070.- 381 49 01 

••• 

Uit de afdelings- en regiobladen 
door Reny Dijkman, cartoons Gerard Wiegel 

Practisch geheel Nederland is begonnen aan de verkiezingscampagnes. De afde

lingsbladen staan vol over activiteiten rond de gemeenteraadsverkiezingen. Deze 

aflevering is een bloemlezing uit uw bladen van de laatste drie maanden. Er zat 

nog veel meer goed materiaal tussen, maar helaas is onze ruimte beperkt . 

Blijf alstublieft uw bladen sturen naar Postbus 622, 2280 AP Rijswijk! 

Almere berichtte dat de afdeling zo'n anderhalf 

jaar geleden is gestart met een pilot-project, 
genaamd 'Talentmanagement', om talent voor 

kaderfuncties binnen de partij te vinden en in te 

schakelen. 'Binnen dit project hebben tal van acti

viteiten plaatsgevonden, zoals werkbezoeken en 

scholing. Het bestuur van onze afdeling heeft dit 

project als geslaagd ervaren. De ervaring en kennis 

zijn in een draaiboek vastgelegd. Afdelingen kun

nen dit draaiboek bestellen door f 25,- over te 

maken op rekeningnummer 440061482, WD

afdeling Almere, onder vermelding van 'Draaiboek 

Talentmanagement'. Het draaiboek heeft ook 

enige bijlagen, mocht u daar ook belangstelling 

voor hebben dan moetuf 25,- extra overmaken.' 

Liberaal Leusden heeft uit een VNG-verslag een 

aantal stellingen overgenomen over de geloof
waardigheid van lokale democratie. Daarin 

wordt ook aan de "betrokkenheidsdemocratie" 

aandacht geschonken als hulpstructuur onder de 
lokale democratie. 'Deze vormen hebben slechts 

zin als de burger zich tot deelnemer geroepen voelt 

om op basis van zijn interesse daarin mee te func

tioneren en niet omdat hem vanuit welk kader dan 

ook wordt verteld wat hij wel of niet moet vin

den.' ... 'Aantasting van lokale democratie door 

centralisatie of verder gaande decentralisatie bete

kent dat van wezenlijke betrokkenheid van de bur

ger bij het bestuur niets terecht zal komen ... ' 

Liberaal Utrecht schetst via de pen van Marco 

Mud, campagneleider, het verschil tussen VVD 
en een lokale stadspartij. 'De WD Utrecht 

beschikt over een politiek apparaat dat in staat is 

meer te produceren dan een nieuwjaarswens met 

een striptekening, een pamflet en een selectief aan

tal politieke uitspraken. De WD Utrecht beschikt 

over 50 jaar politieke ervaring om beleid te bepalen 

en te beïnvloeden, en over een achterban om trots 

op te zijn .. .' 

Van nieuwe raadsleden wordt veel gevraagd, 
vindt voorzitter Riet Roelofs VVD Ede: 'Zij moe

ten ons programma hanteren, verkopen en verde

digen. Zij dienen "stadhuisgericht" en "kiezersge

richt" te zijn. Zij moeten begrip kunnen opbrengen 

voor het ambtelijk apparaat en tevens voor de 

wensen van de zogenaamde achterban. .. Zij moe

ten met beide benen in het stadhuis en dorpsleven 
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staan, goed kunnen luisteren, in gesprek blijven 

met de achterban en tevens respect en vertrouwen 

kunnen opbrengen voor de politiek andersdenken

de mens'. 

In Leids Liberaal Bulletin schrijft Tom Kuperus 

over de hoge gemeentelijke belastingen waar 

weinig echte (gemeentelijke) vrijheid tegenover 

staat. Ook worden de gemeentebudgetten met 
een zogenaamde efficiencykorting verlaagd. 'In 

de praktijk betekent dit dat in 1998, wanneer het 

Rijk 904 miljoen gulden toevoegt aan de algemene 

uitkering voor gemeenten, de Nederlandse gemeen

ten - na aftrek van loon- en prijscompensatie en 

extra uitgaven voor extra taken - er 142 miljoe~ op 

achteruitgaan.' 

Oosterhout roept haar leden op aanwezig te zijn 
op de belangrijkste vergadering binnen een 

periode van vier jaar, namelijk de vaststelling 

van de kandidatenlijst voor de gemeenteraads

verkiezingen. 
Voorts zond het bestuur een special mee waarin 

de inbreng van de VVD bij de algemene 

beschouwingen 1998 werd gepubliceerd. Zo'n 
speciale uitgave geeft een duidelijk beeld van de 

speerpunten van het lokale liberaal beleid. 

Wassenaar meldt in een terugblik op de algeme
ne beschouwingen de grote energie die is gesto

ken in de plannen rond Haaglanden: 'Onze frac

tievoorzitter noemde in de categorie "veel werk, 

weinig opbrengst" de stadsprovincie Haaglanden. 

Met succes is gestreden tegen een voor Wassenaar 

ongunstige besluitvorming.' Ook in deze gemeen

te wordt het steeds moeilijker de financiële eind
jes aan elkaar te knopen. 'De korting op het 

gemeentefonds is daar de oorzaak van en wordt 

door het Rijk veroorzaakt.' 

Voorzitter Eric Balemans van de afdeling 

Utrecht reageerde bepaald niet juichend op de 

begrotingsvoorstellen van B & W. Te weinig geld 
voor veiligheid, maar ook té veel experimenten 

op het gebied van verkeer en vervoer. 'Utrecht 

lijkt langzamerhand sterk op een proefboerderij 

met de initiatieven van fietsstraten, autoluwe bin

nenstad met uitgekiende verkeersdoorstroming 

(dat steeds meer begint te lijken op het beruchte en 

volkomen mislukte circulatieplan dat Groningen in 

de jaren zeventig verziekt heeft) en een busbaan 

voor hoogwaardig openbaar vervoer door de bin

nenstad.' ... 'Het is niet ondenkbaar dat met alle 

grote projecten van Utrecht Centrum Project tot 

Leidsche Rijn de stad Utrecht in 1999 is veranderd 

in een grote bouwput (net als Berlijn nu).' 

Afdelingsvoorzitter Roek Voormeulen van Apel

doorn klaagt over de korte tijd die de leden rest 

om met wijzigingsvoorstellen op het (landelijk) 
verkiezingsprogramma te komen. 'In het hele 

proces is betrekkelijk weinig tijd overgelaten voor 

inspraak door de leden. En dáár ligt nu juist het 

laatste woord in onze partij. Daarom zal het 

bestuur zijn ongenoegen over deze gang van zaken 

kenbaar maken en aandringen op het meer serieus 

nemen van de inspraak door de leden. Het is nu 

onmogelijk om nog een ledenvergadering over dit 

programma te houden ... ' 

'Zalm forever', schrijft Albert Smits, gemeente

raadslid te Zwolle. 'Zoals elk voetbalelftal vedetten 

heeft, geldt dit ook voor het kabinet. De sterspeler 

van het kabinet is wat mij betreft de minister van 

Financiën, onze eigen VVD-minister Gerrit Zalm. 

"Zalm forever" las ik in een gezaghebbend econo

misch blad. Ik onderschrijf dat. Hij heeft in het 

kabinet een duidelijk stempel gedrukt op de finan

ciële discipline en daarmee op het terugdringen 

van het financieringstekort van de overheid. Hij 

accepteert geen gekrakeel en publiek geruzie over 

eventuele financiële tegenvallers of meevallers zoals 

in het vorige kabinet schering en inslag was. Ook 

heeft hij een streep gezet door de gewoonte om 

kunstmatige overboekingen op de vooravond van 

het nieuwe jaar te plegen om op die manier de 

jaarcijfers gunstig te beïnvloeden. 

Zalm is een minister die houdt van harde afspra

ken met als uiteindelijk doel een financieringste

kort van nul. Een minister van dit kaliber in paars 

2, wat kan de Nederlandse bevolking nog meer 

wensen? Zalm forever!' 

De afdeling Hoogezand-Sappemeer doet verslag 
van een ledenpanelbijeenkomst met Johan 

Remkes in Haren. 'Het werd door Johan Remkes 

dan ook getypeerd als een luisterbeurt met prikke

lende indrukken. De kloof tussen de politiek en de 

burger, en het functioneren van de Tweede Kamer 

werd bij de kop genomen.' ... 'Opgemerkt werd ook 

dat de landelijke politiek te gedetailleerd is en dat 

in de Tweede Kamer te veel over de kleine lettertjes 

van de wetgeving wordt gesproken. Dit zou de bur

ger niet langer aanspreken.' Het was in ieder geval 
een geslaagde avond, want de provinciale propa

gandadienst wil deze bijeenkomst graag herhalen 
'om de mening van de WD-leden rechtstreeks 

door te kunnen geven aan degenen die onze partij 



in de Tweede Kamer vertegenwoordigen.' 

Fractievoorzitter Geertje v.d. Berg-Berendsen in 
Rheden/Rozendaal meldt 'dat de herindeling 

rondom Arnhem niet bijdraagt tot een oplossing 

van de grootstedelijke problematiek van de stad. 

Het maakt de bestuurskracht van Arnhem niet 

groter, maar die van andere gemeenten wel zwak

ker. Wij zijn van mening dat een centrumgemeente 

juist gebaat is bij sterke randgemeenten. 

De invoering van de nieuwe financiële verhou

dingswet heeft er bovendien voor gezorgd dat de 

middelen naar de centrumgemeen ten, in dit geval 

Arnhem, zijn toegeleid ten koste van de omliggende 

gemeenten.' 

'Het grote probleem van de Nederlandse politiek is 

dat er een kloof gaapt tussen de publieke en politie

ke agenda. Tussen datgene wat aan de borreltafel 

wordt besproken en op partijcongressen', aldus de 

redactie van Informeel (Assen) ter navolging van 
Gerrie van der List in de Volkskrant. 'Wij menen 

dat dit met populisme niets te maken heeft. Het is 

niets anders dan rekening houden met de inzichten 

van de kiezer. Vindt men dat toch populisme, dan 

kan een gezonde dosis populisme geen kwaad.' 

Oisterwijk-Moergestel is bezig met een herbe

zinning op de (kern)taken van de gemeente. 
( Even Apeldoorn bellen, want daar is wethouder 

Marian U ges-Zoet met dezelfde materie al enkele 

jaren bezig! Redactie) 

Voorzitter Paul Gerlach verdiept zich in de 
motieven waarom men al dan niet lid wordt van 

de VVD. Hij gooit de discussie open: 'Als wij de 

partijlijn gaan wijzigen wat moeten wij dan als 

WD-afdeling Oisterwijk anders gaan doen? Moe

ten we meer social events gaan organiseren, moe

ten we meer discussie- en themabijeenkomsten 

beleggen, moeten we het beleid meer of anders pro

fileren, moeten we meer naar buiten treden met 

onze kandidaten, vertegenwoordigers en politici, 

moeten we meer perspubliciteit zien te winnen? 

Het zijn deze vragen waarop het bestuur graag uw 

antwoorden en reacties ontvangt en aanhoort ... ' 

Rotterdam noemt haar programma: "Een brug 
naar de Toekomst". 'Het richt zich tot alle Rotter

damse bewoners. Het programma van de WD is 

Rotterdams: het past in de cultuur van hard wer

ken, mouwen opstropen, optimisme, dynamiek, 

tolerantie, samen creëren en solidariteit.' ( en ik 
heb altijd gedacht dat Rotterdam de overhemden 
met korte mouwen had uitgevonden! Red.) 

Verrio's fractievoorzitter Toeën Geeraets schrijft 
waarderend over de vertrekkende VVD-burge

meester John van Graafeiland die de stap naar 

het bedrijfsleven maakt. 'Venlo verliest een zeer 

goede bestuurder, een voortreffelijk voorzitter van 

de Raad en een intelligent en deskundig persoon 

met veel invloed in Den Haag. Hij heeft veel 

bereikt voor Venlo. Zoals hij niet rondloopt in 

Venlo om de burgervader uit te hangen - dat ligt 

hem niet- zo loopt hij ook nooit te koop met wat 

hij bereikt heeft voor de gemeente. Zoals gezegd, 

dat is niet niks. De fractievoorzitters die zoveel kri

tiek op hem hadden zullen bemerken dat net zoals 

bij henzelf het volmaakte niet van deze wereld is.' 

's-Gravenzande geeft in haar gemeentelijk ver
kiezingsprogramma ruim aandacht aan het 
behoud en versterking van de gehele Westlandse 

tuinbouwsector. Niet alleen via sanering en 
reconstructie, maar ook door de vestiging van 

een agrodistributieteam. VVD 's-Gravenzande 
noemt daartoe de Oranjebuitenpolder (in Rot
terdam) de beste locatie. 

De ondercentrale Montferland geeft aan de 

vooravond van de verkiezingen nog eens een uit
voerige checklist bij het maken van een persbe

richt. Ook een werkplan voor de organisatie van 

spreekbeurten biedt afdelingsbesturen de gele
genheid die evenementen tot het uiterste te 
benutten. 

Leidschendam - in een nieuwe outfit - heeft een 
column over "Cultuuromslag". Een reactie op de 

uitgesleten kreet van mensen dat je van politici 

buiten verkiezingstijd nooit iets hoort. 'De bur

gers kunnen te allen tijde hun stem laten horen, 

maar laten dat nog vaak achterwege, zelfs als hun 

daartoe nadrukkelijk de gelegenheid wordt gebo

den. Ik denk daarbij aan het spreekuur van burge

meester en wethouders, van de fracties, de wijk

spreekuren, de wijkgesprekken, de informatieavon

den, het spreekrecht voorafgaande aan commissie

en raadsvergaderingen, de inspraak- en samen

spraakbijeenkomsten ... enz.' ... 'De wens om de 

burgers zo vroeg mogelijk bij de zaak die hen aan

gaat te betrekken, gaat zelfs zo ver dat zij de laatste 

tijd soms eerder met de wethouder rond de tafel 

zitten dan de raadsleden van de betrokken com

missie. In dit verband mag rustig worden gespro

ken van een cultuuromslag in Leidschendam.' 

Buitenland deskundige Joop de Boer schrijft in 

Liberaal Apeldoorn over het onderwerp Europe
se werkgelegenheid: 'Lang niet iedereen is er van 

overtuigd dat Europese actie en coördinatie van het 

werkgelegenheidsbeleid van de lidstaten ook werke

lijk een meerwaarde heeft. Het Witboek uit 1993 

van Jacques Delors, toen voorzitter van de Europe

se Commissie, over dit onderwerp verdween al snel 

in de la ... ' 

(bloemlezing uit de bladen tot en met 19 januari 

Wordt vervolgd!) B 

~=i~ WAAROM? AL'S UVJ CLUB ME 
NlET :BEVALT "DAN ZA'P U( 

E::::::::~==~ NtAi<, Et;N. VOL4J;:NDJ: "PAR_T!J.' 
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Presentatie CD-rom over de VVD 
Op 15 januari hebben partijvoorzitter Willem Hoekzema en politiek leiderFrits 

Bolkestein de eerste CD-romschijven ontvangen waarop specifieke informatie 

staat over de WD als politieke partij. Ook de liberale geschiedenis van Neder~ 

land en algemene politieke informatie zijn op deze CD-ram opgenomen. .· .. · .. · ....... 

De WD heeft als eerste Nederlandse politieke partij samen met het mulUrnedier 

bedrijf Strengholt deze beeldproductie uitgebracht. Het project kwam mede tot. 

stand in samenwerking met het Nederlandse Omroepproduktiebedrijf (NOBT~n 

Case interactive. 

Voor verdere informatie: Tom van der Maas, hoofd voorlichting WDjractiè 

Tweede Kamer, tel: 070- 318 28 72; Petra Ginjaar, tel: 070-361 30 30 ofPieter 

Cloo, Strengholt BV, tel: 035 - 695 84 11. 

(foto: Theo Meijer) 

50 Jaar Vrouwen in de VVD 
Ter gelegenheid van het 50-jarig bestaan van de 
Organisatie Vrouwen in de VVD wordt op vrij
dag 13 en zaterdag 14 maart in "De Leeuwen

horst" te Noordwijkerhout een feestelijkJubi
leumcongres gehouden. 
Het congres zal in het teken staan van Arbeid en 
Zorg. 

Iedereen is na het huishoudelijk gedeelte van 
harte welkom vanaf 17.00 uur. 

Kort Programma: Feestdiner met als sprekers 

Ineke van Ark, Frits Bolkestein en Annemarie 
Jorritsma 

Vanaf circa 23.00 uur muziek en cabaret in de 
bar 

Zaterdag begint het congres om 10.15 uur. Er zal 
een paneldiscussie plaatsvinden onder leiding 
van Annemie N eyt-Uyttebroek, Minister van 
Staat in België en lid van de Europese ELDR
fractie met als pannelleden: 

Gerrit Zalm, minister van Financiën 

Frank de Grave, staatssecretaris van Sociàlè. · 
Zaken en Werkgelegenheid 
Bibi de Vries, VVD Tweede-Kamerlid 
Jet Cremers, voorzitter CDA-V rouwenbe

raad en directeur van een bedrijf voor. 
schuldhulpverlening 
Jacqueline Kerversee, senior personeelsrria~ 

nager ABN-AMRO 
Annelien van Walsum, medepresentatrice 
van de VijfUurshow 

De discussie zal gaan over de financiële positie 

van de vrouw, nu en in de toekomst, en over de 
voorwaarden voor een betere verdeling van 

Arbeid en Zorg. 

In het januarinummer van De Liberale Vrouw 

staat het gehele programma plus intekenbon. U 
kunt echter ook informatie over het congres en 
de kosten inwinnen bij Loes Trompet. Zij is tij
dens de ochtend op werkdagen bereikbaar op tel: 
070- 361 30 40 .• 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 5123053 



N"IE s 
Cursussen Haya van Somerenstichting 
Medio februari t/m mei 1998 

KC 's-Hertogenbosch Algemeen Bestuur KC Amsterdam Discussietechniek I Debating 

Mevrouw I. Kloosterman 2 mei De heer L. Kamman 13 & 14 maart (Amstelveen) 4 april 

Brouwersbos 88 Van Boshuizenstraat 617 20 & 21 maart (Eemnes) 

5432 BE Cuijk Liberalisme in de praktijk 1082 A WAmsterdam KC DenHaag 

0485- 32 18 15 9mei 020 - 644 35 62 KC Utrecht De heer C.D.A. Ruijgrok 

Mevrouw M.N. Buitelaar Zeekant 65 

Onderhandelen voor raadsle- KC Flevoland Mediatraining Paardenhoeve 7 2586 AD Den Haag 

den De heer C. D. Kerkhof 14 februari 3992 PH Houten 070 - 350 29 17 

14 februari Postbus 135 030 - 637 43 58 

3890 AC Zeewolde Bestuurderscursus Liberalisme II 

Cursus Gemeenteraad 036- 522 21 10 21 februari Ruimtelijke Ordening 24 & 25 april 

21 & 28 maart 14 maart (oe w eidege-

Algemeen Bestuur Fractiemanagement bied) KC Drenthe 

KC Gelderland 14 maart 21 maart De heer P.H. Snijders 

De heer E. van 't Hooft Mediatraining De Brinken 15 

J. van Campenstraat 167 Gemeentefinanciën Gemeentefinanciën 21 maart (OC Heuvelrug 7751 AB Dakn 

6543 LE Nijmegen 21 maart 21 maart Noord) 0524 - 55 29 47 

024 - 377 89 37 
Vergadertechniek KC Den Helder Fractiemanagement PR Training 

Cursus Gemeenteraad 21 maart Mevrouw Y.C. de Bont 25 april (OC 28 februari 

14 & 21 februari Sweelincklaan 22 Vechtstreek/Weidegebied) 

Sociale Zaken 1817 KE Alkmaar Algemeen bestuur 

Workshop Verhouding · 28 maart 072- 512 23 15 KC Groningen 28 maart 

Bestuur-Fractie De heer H.H. Dijkstra 

28 februari Ruimtelijke ordening Cursus Gemeenteraad Noorderstraat 96 Workshop Verhouding 

4april 14 & 21 februari 9611 AM Sappemeer Bestuur-Fractie 

Gemeentefinanciën 0598 - 39 11 23 15 & 22 april 

14 februari Seminar Onderwijs Onderhandelen voor raadsle-

7 maart 11 april den Fractiemanagement Indien u vragen heeft of 

21 maart 28 februari 18 april meer informatie wenst over 

Seminar Volkshuisvesting Vorming & Scholing kunt u 

Sociale Zaken 18 april Vergadertechniek KC Tilburg contact opnemen met de 

4 april 21 maart De heer H. Kamman Haya van Somerenstichting, 

Onderhandelen voor raadsle- Vlaggeschip 40 tel: 070- 361 30 10. 

Presentatietechniek I den 

17 & 18 april 25 april 

Discussietechniek I Workshop verhouding 

17 & 18 april bestuur-fractie 

23 mei 

Ruimtelijke Ordening 

25 april 

Labiele vrede 
is de titel van het boek dat is geschreven door 
onze minister van Defensie, Joris Voor hoeve. 
Speciaal voor VVD-leden zal op dit boek van 10 
februari tot 10 mei 1998 een korting worden 
gegeven van 20%. Hiertoe dient u deze tekst 
(geen fotokopie!) mee te nemen naar de erkende 
boekhandel. U krijgt dan het boek niet voor f 
49,50 maar voor f 39,50. ISBN 90 5018 304 2; 
uitgeverij Balans. Actienummer: BB 234-007. 

Het boek is ook direct te bestellen bij Uitgeverij 

Balans te Amsterdam door f 39,50 over te 
maken op gironummer 117 40 66, onder vermel
dingvan 'Voorhoeve- Labiele Vrede'. U krijgt 

dan het boek zo gauw mogelijk thuisgestuurd. 

• 

KC Haarlem 4902 CL Oosterhout U wordt dan te woord 

Mevrouw P.J. Noorduyn- 0162- 43 79 25 gestaan door Maaike van 

vanRooyen Utrecht, Dorine Heiden of 

Houtwijkerveld 8 Liberalisme in de praktijk Gerda Velthoen. 

2131 ME Hoofddorp 9 maart 

023- 561 61 92 
Vaktechnische cursussen 

21 maart 

Mededeling 
vanhet 
hoofdbestuur: 
Lijn van royement 

Het aanvaarden door een WD-lid van een plaats 

op een niet WD-kandidatenlijst 

Het hoofdbestuur heeft in het verleden het 
onverenigbaar met het lidmaatschap van de 
VVD geoordeeld dat een lid van de VVD een 

kandidatuur voor de gemeenteraad aanvaardde 
op een andere lijst dan de door de VVD-afdeling 
(al dan niet in samenwerking met anderen) inge

diende kandidatenlijst. Deze regel gold alleen 

voor die gemeenten waarin de VVD aan de 
raadsverkiezingen deelnam. 

In gemeenten waarin de VVD-afdeling niet met 
een eigen lijst of in samenwerking met anderen 

ingediende lijst aan de raadsverkiezingen deelnam, 
stond het individuele VVD-leden wel vrij een kan

didatuur voor de gemeenteraad te aanvaarden. 

In het verleden heeft het hoofdbestuur de vaste 

gedragslijn gevolgd, dat leden die handelden in 
strijd met het bovenstaande, werden geroyeerd. 
De commissie van Beroep heeft deze gedragslijn 
van het hoofdbestuur in vrijwel al die gevallen, 
waarin beroep was in gesteld, bekrachtigd. 

Deze gedragslijn zal ook voor de raadsverkiezin

gen van 4 maart 1998 worden gehandhaafd. • 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

Bezoek van de VVD Campagnesite: 

vvd-campagne. nl ofvvd.nl ., 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon, OI 0-5018896 I 5018884 I 5018488 
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De radio-uitzenditigen van de 

VVD worden elke veertien 

dagen uitgezonden via Radio 
5. Dit gebeurt in de oneven·. 

weken. De VVD heeft de vrij~ 

dag als vaste zenddag van • 

17.50- 18.00 uur. 

De televisie-uitzendingen en· 

herhalingen vinden plaats op: 

• donderdag 16 februari op 

Nederland 2 van 15.54.-

15.57uur 

• donderdag 26 februari van 

17.21 -17.24 uur 

dinsdag 3 maart op Neder

land I van 11.54- 11.57 

uur . 

• woensdag 18 maart op 

Nederland 3 van21.52-

21.55 uur 

woensdag 18 maart op 

Nederland 2 van 15.54-

15.57 uur 



2 Op de uitslagenavond van de gemeenteraadsverkiezing was 

· de VVD in Lelystad bijeen. Gerrit Zalm, minister van Financiën, 

en Frits Bolkestein volgden de uitslagen via beeldschermen. 

Pas de volgende dag werd echt duidelijk dat de VVD er meer dan 

200 raadszetels bij kreeg. Dit betekent een aanzienlijke versterking 

van zeer veellokale overheden. 

Campagneleider Hans van Baaien maakte een analyse. 

·. Be;fe~stelijke VVD-avonden gebaseerd op "infotainment" 

,.' wo:rden door vele honderden leden en belangstellenden bezocht . 

• 1.~( lJiteraard ging het tot 6 maart om de gemeenteraadscampagnes . 

. ·. Jriditbladeen fotoreportage over de Grote Avond in Den Haag. 

· Over enkele weken trekt de campagnekaravaan opnieuw door het 

land: het politiek klimaat is gunstig voor de liberalen; de progno

ses dito, maar voor een goed resultaat zal heel hard moeten wor

den gewerkt 

li2 Beknopte agenda van de Slste jaarlijkse algemene 

vergadering op 15 en 16 mei in Leeuwarden (De volledige agenda 

.· is gratis op te vragen bij het algemeen secretariaat, 

tel: 070- 361 30 61) 

"" InH~t kad.,i't~n de noodzake

,. lijke voott<l#t~rt~~ vorming, ;c\ 

en scholing sch'êts~rt'hoQfdbê~ 
stuurslid Ton. van Vósk~ilen 
en Frank van Daalen hêt nieu-

": Het actieve ouderenbeleid 

van de VVD 

• Het grote-stede11beleid blijft 

onvçrminderd•aandacht 

vergen? . 

• Uitdea.t~elings- en regio

bladen 

• Allegrote avonden en 

campagne-activiteiten tot de 

Tweede-Kamerverkiezingen. 

~ .• ~~:rr 
J{l: 
~J,,, 

i; ,;} 

·.·.~'···.:.··.·.·· ' " ; 

,· ,' 

. . 



De VVD heeft bij de gemeenteraadsverkiezingen op 4 maart 213 extra raadszetétsV~.eWI)n:': 

nen. Hierdoor stijgt het aantal zetels van onze partij van 1461 naar 1674. In veel crè1n'P.i~ntrm·:f" ... ,..,..", 
:':'))!! mel,lllJi!qroeg 

mogelijkheid heb

mogen zich op 6 

niet-stemmers, thans de 

Ook ten aanzien van behaalden wij opmerkelijke resultaten. Bijvoorbeeld in Almere, Lelystad, 

en Rotterdam. Met deze uitslag kunnen we alle vrijwilligers, gemeenteraadsleden, mt~ae·we:r.c:, 

kers en landelijke kandidaten van harte gelukwensen. De VVD heeft gewerkt! 

Graag wens ik de gekozen raadsleden veel succes bij het 

verzilveren van deze resultaten bij de college-onderhan

delingen! 

Voor de goede orde is het verstandig om de uitslag van 

4 maart nog eens onder de loep te nemen, met name 

richting Tweede Kamerverkiezingen van 6 mei. We 

mogen nu niet op onze lauweren gaan rusten. We moe

ten "Verder ... ", om ons campagnelied aan te halen. 

Gestage stijging 
raadszetels 

In percentages klom de VVD op 4 maart van 15,7 naar 

17,9% van het aantal uitgebrachte stemmen. Een gestage 

stijging. De PvdA klom van 17,3% naar 19,5 o/o. Voor die 

partij geldt hetzelfde. GroenLinks steeg van 5,7 naar 

6,4% en de SP van 1,9 naar 3,4 o/o. Goede resultaten, 

maar geen spectaculaire stijging. Het CDA zakte van 

121,4 naar 20,2 o/o (gematigd verlies) en D66 maakte een 

val van 11,2 naar 5,6% (groot verlies). De kleine christe

lijke partijen stegen van 5,7 naar 6,4% (gematigde winst). 

Gelukkig werd extreem rechts bijna geheel weggevaagd 

(van 2,0 naar 0,4%) en de ouderenpartijen stegen van 0,3 

naar 1,2% (toch opmerkelijk). De grote winnaars waren 

de lokale partijen die uitkwamen op circa 19%. In som

mige steden stegen de lokale partijen spectaculair (bij

voorbeeld in Utrecht). Er werden ook echter verliezen 

geleden. In totaal verloren de lokalen 46 raadszetels 

(Financieele Dagblad van 6 maart). Desdnd~lijkthet 
erop dat de lokale partijen geen verschijnsel;~~p: yoorbij~ 
gaande aard zijn, maar dat zij zich definitiefînhét ppli

tieke spectrum hebben gevestigd. Let wel: dlt allesafgezet 

tegen de raadsverkiezingen van 1994. Tevensmoeten wij 

ons realiseren dat de opkomst slecht ( 59,S%X was. Vooral 

jongeren bleven massaal thuis. Ook werd irt63 van de 

548 gemeenten niet gestemd. Hierdoor kortden circa 

1 miljoen kiesgerecptigden niet naar de ~·cutJ.J'~·,,,.,, 

Door het lage opkomstpercentage, de 

lokale partijen en het wegvallen van een .p'o.têtltièe!1 

1 miljoen kiezers kunnen maar weinig cciilCI.!~~i~:s•'V< 

landelijke verhoudingen worden getroldce't!,: 

kent het dat wie lokaal wil willen, ook lo~@.a]lzèet~Mîk'ö'P 

de kaart moet staan. Meesurfen op lantdé]~IJk\11u:e1 
bij de gemeenteraadsverkiezingen ste,edsè!WA<f•er 

We kunnen 
belangrijke lessen 

!:!<'~ 

Wat kunnen we van deze verkiezingen l~rehi ·, . , .. 
In de eerste plaats moeten we constaterèrrd<J,teeri'gtopt . 

deel van onze kiezers, met name jongeren; }s thuis~eble~ · 

ven. Van deze jonge kiezers zou notabene 3§o/o o);erwe:.:. ; 

gen op 6 mei op de VVD te stemmen. WyzuJ.lêri.hen . •: 

extra moeten activeren om naar de sterrll:!J1~ te gaan. We . 
moeten weer in de benen. 

.. Jndedetde . .. .· .... hetsignaalvandekiezers 
'dat Ihên geen"ppppêiÛ<ilst'; wil (de door de PvdA 

,geagend~êtde premierkwestie ;loeg niet aan) zeer serieus 

. nemen: De kiezer wij.;Vfe~e;o".~aar een politieke partij 
. vo~r sta~t. En llier Ü~ êên ~f'Stli! ~ans voor d.e' ·. 

~ ' o ~ ,, o'-"-o">]/'" ,, ' ~ 

', :?' <; ,,'!f,!~{-:•'~ 

PvdA leegloop. ricljting 
GroenLinks eh SP 

De PvdA zal er alles aan doen om toe!:). een ( extra)'j:>têf · 

.. wacht te slepen. Ech~er, hoe "prê~~~~uc;i 
KolC·ZICh opstelt, des te meer leegloop>tjch'-' 

\.I!J'i.LJ;.,IJtJ.!.<.~ en SP. Hoe "links,e~,; Wim Kok~t~.:. · 
minder aantrekkingskracht heeft hijof1~';. 

UHJc!JC:Lt: sf'~gaat is vo~ral voor de PV,%~~!l.~!,~. 
vet~~zingsstrategie, . ji:~·r·f~ ' 

mo·èt~f\.s<:cin. 'Pf. ,,·.z· . D66 gÇen P~~s)I" 

:}t 
'z.Jd 

';;\~ 

lager dan bij landelijke verkif;zingef]. ~/{ . 
derde factor noem ik de lokqlepartijt;p 
waarop ongeveer 19% van, de, kleiers · · 
stemde. · ·: 

Doorberekeningen naar de hatiohafl: ver
kiezingen beschouw ik daarom als speel
goed voor opiniepeilers. 

""'"'-''··"'""'"·l'~ .e,n)<:aP,U1~t a~·.~tg~~ö,J=!el'l :l~Jrep}le~~n;geo.or ;:~ 

!j"\.. e gemeenteraadsverkiezingen heb
/l)Jben de WD ruim 200 zetels winst 
opgeleverd. Ik ben dankbaar voor het ver
trouwen dat de kiezers hiermee in de WD 
hebben getoond. Deze winst wijst er op 
dat onze lokale bestuurders hun taak de 
afgelopen periode goed hebben vervuld. 
Ook mijn dank aan allen die zich voor 
honderd procent voor deze verkiezingen 
hebben ingezet. campagnevoeren is 
bloed en zweet. De tranen konden bij ons 
achtetwege blijven. De WD is door deze 

verkiezingen in praktisch alle gemeenten 
gegroeid. Dat betekent een sterkere libe
rale invloed op gemeentelijk niveau. 
In een directe reactie tijdens de uitslagen
avond heb ik gezegd dat ik uit de raads
verkiezingen geen conclusies voor de 
Tweede-Kamerverkiezingen van 6 mei wil 
trekken. Deze twee verkiezingen zijn 
onvergelijkbaar. 
Drie elementen veroorzaken het verschil. 
Bij de gemeenteraadsverkiezingen heeft 
circa 7 miljoen kiesgerechtigden niet kun
nen stemmen vanwege recente herindelin
gen. Het opkomstpercentage ligt bij 
gemeentelijke verkiezingen meer dan 20% 

Op 7 7 april starten wij de landelijke cam
pagne. Daarbij spelen bovenstaande fac
toren geen rol. Ik ben blij met ons duidelij
ke verkiezingsprogramma, wbaivàn'éte ·· · 
tien hoofdpunten elders in dif/t?!acf.zfJn . 

,·" ~«' ;''. ''" 0' ~<' ' 

opgenomen. .. ·· 
Het zal geen makkelijke klus woid~11r .. ·., 
maar wij weten allemaal dàtheê{l!eèl op 

,' ''-,, 

het spel staat. 
Vol goede moed en met de uiterste inzet 
van ieder lid kunnen wij een uitslag boe
ken die in de geschiedenis van de WD nog 
niet is voorgekomen. Die wetenschap 
moet inspirerend werken! Op mij kunt u 
rekenen. 

l~, ~.·-.· ... · 1~ 1s ·. 

2 

· 'ih~~;t~ren in rrtensen. Dat bete

/k~t: de hoogconjunctuur niet verjubêkn. Dat betekent 

hl~zen voor lagere lasten voor burgers 'en bedrijven. Kie

zen voor de reductie van het schatkistteKort Dus kiezen 

voor werkgelegenheid. Kansenvoor jongeren. Kiezen 

voor veiligheid. Kiezen. voor oiH.:j~r\yijs,.:K,ie~el1 vÓ.()r een 

welvaartsvaste AOW. Kiez~n, voodnfr~stru~tuut.Kiezên . 
v,oor het nÜ!ieu~Kiê~e:fi·vo~tintegratie:.ÏCiezen·vooreen ••.··• 
li.ird~ Europese IhÎmt, · · ·. · · . . · · · 

Nogrnaals dankik ieder~epdieonze ~adij, de VVD;fij

d~ns de l"aadscampagned~idelijk op dekáitrt heeft gezet. 
Wij zitten In de lift. . 

Nu drukken wij op de bovenste knop: 

Op naar 6 mei! Dan kiezen wij voor ons larid. Dan stemt 

Nederland VVD! • 
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'it~~~§l~lfjike VVD-prominentenavonden 
~~-o;"v,:wi\\if,~,~.~ï~~;,cces 

·• ... • .) ;:V <;1,c,i . 
;~'~:::0 

ligt achter ons, maar de verkiezingstrein blijft 

de WD het resultaat van het hard werken 

bleken de groots opgezette infotainmentavonden 

'hnri+rt.:rntc:r~olo· .. c wisselden wel eens. Al is Frits Bolkestein uiter

aanV\~ezt~,:J:ltlt/Çan zijn met Hans Dijkstal, Annemarie Jorritsma, 

1ett>s:tra:?L'e onderlinge combinatie wisselt voortdurend. 

t!Yfo a~ders. 
]~li]brengen u 

Mijnten en Willem Bernboom elkaar afwisselen 
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Dit is niet een sketch voor 
een komisch duo, maar wel 
een duo-optreden van 
Frits Bolkestein en 
GerritZalm 

Algemeen secretaris 
Jan Korff geflankéerd door. 
links het oudste VVD-lid en 
rechts hetjongste lid van 
Den Haag. Kees Mijnten, 
links, blijft zorgen voor. 
gesprekstof 

Haagse Kamerleden (in het 
midden) Monique de Vries 
en Hans Hoogervorst geven 

antwoorden op Haagse 
vragen van Kees Mijnten 

Senator en voorzitter van de statenfractie 
Robert de Haze Winkelman ontkwam 
ook niet aan ondervraging 



VVD-beleid ouderen gericht op: 
Meedoen, meedenken en meebeslissen 

·. dc:tor Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

'Haal uit mensen wat erin zit!' luidde de VVD-boodschap, die werd 

verwoord door het Kamerlid Anke van Bierek tijdens de vervolgbij

eenkomst over het VVD-ouderenbeleid. Daarin werd aan de VVD

initiatiefgroep Ouderen plus aan provinciale en lokale politici belast 

met het ouderenbeleid toegelicht wat de VVD landelijk in de toekomst 

zal doen voor ouderen. Ook was er ruimte genoeg voor discussie. 

V.l.n.r. 
Len Rempt-Halmmans de 
Jongh, Anke van Blerck, 
Miep Bregman, Til Goergen 
(secretaresse), Mar Huigen
van Boven, wethouder 
Leiderdorp, Lucas Osterholt, 
adjunct -secretaris. 

Het VVD-hoofdbestuur heeft zich de afgelopen jaren 

bijzonder gericht op de toekomst van de ouderen. Voor
zitter Hoekzema installeerde de "Initiatiefgroep Oude

ren" onder voorzitterschap van Len Rempt-Halmmans 

de Jongh, oud VVD Tweede-Kamerlid. In het hoofdbe

stuur kreeg Miep Bregman de ouderen in portefeuille. 
Miep Bregman beklemtoonde in haar korte welkomst

woord de noodzaak tot het uitwisselen van ervaringen 
met de opbouw van het op ouderen gerichte netwerk. 
Drie kamerleden belichtten - elk uit de eigen portefeuille 

- de zorg die de VVD aan het ouderenbeleid besteedt. 
Ruud Luchtenveld ging dieper in op de volkshuisvesting 
voor ouderen. Henk van Hoof sprak over de inkomens
ontwikkeling in 1998. Daarover treft u meer in een apart 
artikel elders in dit blad. 

'Haal uit mensen wat er in zit. Stimuleer ze tot meedoen. 
Geef mensen zelf verantwoordelijkheid. Laat ze niet aan 
de kant komen te staan. En, mochten ze toch hulp nodig 

hebben, betuttel ze niet. De overheid moet ze dan een 
steuntje in de rug geven. Eventueel een bemoedigend zetje 

op weg naar hernieuwde zelfstandigheid. De uitgangs
punten voor ouderen zijn meedoen, meedenken en mee

beslissen,' zo vertolkte Anke van Bierek de VVD-visie. 

De VVD stelt de verantwoordelijkheid van de ouderen 
voor zichzelf voorop, maar daar houdt het beleid niet 

mee op. De overheid is verantwoordelijk voor een goede, 
betaalbare zorg. Zij moet zorgen voor voldoende ver

pleeghuizen, deskundig personeel, bedden en een goede 
kwaliteitszorg. 

Zorgbudget met 2 miljard 
uitgebreid 

In haar verkiezingsprogramma heeft de VVD een volu

megroei van het zorgbudget opgenomen van 2o/o per 
jaar. Dan gaat het om een bedrag van 2 miljard gulden. 
Dat is meer dan welke partij ook ter beschikking wil stel
len. 
Erica Terpstra heeft de modernisering van de ouderen
zorg ingezet. Zij heeft de financiering ontdaan van 
belemmerende schotten. Dat was en is een grote en inge-

wikkelde operatie waarvan de resultaten nog niet alle

maal helder kunnen zijn. 

Anke van Blerck: 'Zowel de verzorgingstehuizen als de ver

pleeghuizen worden nu vanuit de AWBZ gefinancierd. De 
vermogenstoets - een doorn in het oog van de VVD - is 

daarmee afgeschaft. Niemand hoeft eerst zijn eigen spaar

centjes op te eten. De eigen bijdragen zijn gelijk getrokken. 

Het recht op zorg is nu voor iedereen gelijk, zoals het 

hoort.' In tegenstelling tot wat de oppositie wel eens sug
gereert is in deze kabinetsperiode in de verpleeghuizen 

geen bed minder komen te staan. Het aantal plaatsen is in 

de afgelopen vier jaar met duizend gestegen. Maar Anke 
benadrukte dat er nóg een inhaalslag moet komen. 

Scheiding van 
wonen en zorg 
Om de zelfstandigheid en onafhankelijkheid van oude

ren zo lang mogelijk in stand te houden zet de VVD zich 

al jaren in voor een scheiding van wonen en zorg. Het is 
ook doelmatiger en het maakt het financierings- en 
voorzieningenstelsel overzichtelijker. 

Wat de zorg betreft richt de VVD zich op: zorg op maat. 
Van lichte thuiszorg tot zware verpleeghulp. Rijk, pro

vinciale en lokale overheid hebben op dit gebied eigen 
aanvullende verantwoordelijkheden. 
Erica Terpstra heeft zich sterk gemaakt voor meer privacy 

in de verpleeghuizen. Het begin is er, maar op dit gebied 
moet nog veel gebeuren waarvoor een lager tijdsbestek 
onvermijdelijk is. Daarnaast heeft zij met het instellen van 

het Persoonsgebonden Budget (PGB) de mogelijkheid 

voor velen geopend om zieken en gehandicapten (langer) 
in de eigen vertrouwde omgeving te laten. 

Anke van Blerck: 'Dat het PGB nog niet volmaakt is en 

er nog onvoldoende geld was voor iedereen, wisten we. 
Maar wij hebben bewust besloten om werkendeweg·het 

PGB in te voeren. En dus al doende de onvolkomenhe

den één voor één op te lossen. Als ik de vele enthousiaste 
reacties van mensen hoor die het PGB hebben dan ben 

ik blij dat wij daarvoor hebben gekozen. Op voorstel van 
de VVD wordt van elk tientje dat extra aan de gezond

heidszorg wordt besteed minstens een gulden gereser

veerd voor uitbreiding van het PGB.' 

Ouderen maken 
weinig gebruik van 

Bijzondere Bijstand 
Uit een rapportage van het Sociaal Cultureel Planbureau 
in 1996 blijkt dat 85% van de ouderen financieel goed 

rond kunnen komen. Circa 15% moet rondkomen van 
een bedrag dat rond het sociaal minimum ligt. Een deel 
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van de ouderen is dus sterk afhankelijk van de sociale 

zekerheid. 
Ouderen die het niet breed hebben maken relatiefwei

nig gebruik van de bijzondere bijstand en van de kwijt

schelding van gemeentelijke heffingen. Er is sprake van 

schroom om zich hiervoor te melden maar ook van 

onbekendheid met de regels. Het is de taak van de 
gemeenten om de bijzondere bijstand voor die ouderen 

toegankelijker te maken. Verder heeft het kabinet nog 

een aantal maatregelen getroffen om de inkomenspositie 

van ouderen te verbeteren. 
Sinds 1995 is de algemene fiscale ouderenaftrek inge

voerd. Vanaf 1997 de extra fiscale aftrek voor alleen

staande ouderen met een laag inkomen. Ook werd door 

de reparatiewet Van Otterloo de mogelijkheid tot uit
breiding van het aantal ouderen in het ziekenfonds 

mogelijk gemaakt. 
Vanaf 1998 stelt het kabinet structureel een bedrag van 

416 miljoen beschikbaar voor fiscale maatregelen voor 

ouderen. 

Het eigen bijdragesysteem in de verzorgingshuizen is 
herzien. En voorts hoeven tehuisbewoners, indien zij de 

hoge bijdrage voor het verblijf betalen, geen eigen bij

drage voor het ziekenfonds te betalen. Tenslotte zijn de 
bewoners van verpleeg- en verzorgingshuizen vrijgesteld 

van het betalen van luister- en kijkgeld. 

AOW moet welvaarts
en waardevast worden 
De VVD hamert al vele jaren op een waarde- en wel
vaartsvaste AOW die niet als een uitkering maar als 

basispensioen moet worden beschouwd. Om dat pen

sioen ook voor de toekomst zeker te kunnen stellen, zijn 

er nu al maatregelen nodig. Want niet alleen de toekom

stige vergrijzing speelt een rol, ook het feit dat heel veel 
mensen al met 55 jaar ophouden met werken plus het 
gegeven dat jongeren door langere studieduur later op 

de arbeidsmarkt komen zetten onze sociale zekerheid 

onder druk. Daarom bouwt de huidige regering aan een 
AOW-spaarfonds. Voorts willen de liberalen het finan

ciële draagvlak verbreden door het invoeren van flexibe

le pensionering en op termijn een verhoging van de pen

sioengerechtigde leeftijd tot bijvoorbeeld 67 jaar. In een 
aantal Skandinavische landen is die leeftijd al ingevoerd. 
Het kabinet zal met steun van de VVD onderzoeken of 
het AOW-pensioen op latere leeftijd kan ingaan als de 

AOW-gerechtigde dat wil. 

Om ouderen zo lang mogelijk zelfstandig in de eigen 
omgeving te laten leven, zullen veel woningen moeten 

worden aangepast. Bij nieuwbouw moet met andere 

eisen rekening worden gehouden. Uit een onderzoek 
van de Universiteit van Utrecht blijkt dat er thans 

180.000 geschikte woningen voor ouderen te kort zijn, 

maar ook dat van de bestaande geschikte woningen 

slechts de helft door ouderen wordt bewoond. 
Daarom zou aanpasbouw in de toekomst veel meer 

standaardbouw moeten worden. Op dit punt ligt een 

belangrijke taak voor de gemeentepolitiek Ruud Luch

tenveld sprak in dit geval over 'levensloop bestendig bou
wen'. Hij is van mening dat bij stadsvernieuwing en op 

VINEX-locaties daar scherp op moet worden gelet. 

Uit de vele vragen op de inleidingen kwam ondermeer 

naar voren dat er nog vaak onduidelijkheid bestaat over 
welke taken en mogelijkheden bij de verschillende over

heden horen. Mogelijkerwijs ligt de oorzaak in de taak

verschuivingen die de rijksoverheid de laatste jaren heeft 
doorgevoerd. 

Ouderen beleid. De discussie binnen de VVD zal blijven 

doorgaan. • 



Kaderschool voor de VVD 
door Ton van Voskuilen en Frank van Dalen 

De VVD kan tevreden zijn. De laatste jaren zijn grote aantallen volksvertegenwoordigers 

gekozen voor de VVD. De VVD heeft nu zelfs voor het eerst in haar bestaansgeschiedenis 

reële kans om de grootste partij van het land te worden. Bij dit succes horen ook bijzondere 

verantwoordelijkheden. Eén van die verantwoordelijkheden is dat de partij over voldoende 

politici en bestuursleden beschikt, die kwalitatief inzetbaar zijn. De eisen die door de samen

leving - en primair door onze kiezers - aan de afgevaardigden in onze sterk groeiende partij 

worden gesteld, zijn van essentieel belang. Eisen waarop de VVD moet zijn voorbereid. 

Het antwoord van de VVD op bovenstaande ontwikke

ling isiverdergaande professionalisering. Het vormings

en scholingsinstituut van de VVD, de Haya van Some

renstichting, heeft hier al belangrijke bijdragen aan gele

verd. Denk aan de functionerings- en beoordelingsge

sprekken voor politici, en de verbeterde leergang 

gemeenteraad en leergang besturen. Ook met de toernee 

van mediatrainingen vlak voor de onlangs gehouden 

gemeenteraadsverkiezingen is een steentje bijgedragen. 

De Kadercursus die dit voorjaar voor de tweede keer 

wordt georganiseerd en de beoordeling van cursisten tij

dens kadertrainingen hebben aan de verdergaande pro

fessionalisering bijgedragen. 

Maar we zijn er nog niet. 

Wat ontbreekt is een samenhang, een echt opleidingstra

ject voor ons politiek en bestuurlijk kader. Als je extra 

eisen stelt en mensen gaat beoordelen zul je ze ook 

mogelijkheden moeten bieden zich te ontwikkelen. 

Daarvoor dient een samenhangend aanbod aanwezig te 

zijn. 

Kadercursus 
In het beleidsplan: "Werkwijze Haya van Somerenstich

ting" van juni 1997 heeft het hoofdbestuur aan die toe

komstige plannen gestalte gegeven. De Kadercursus is 

zo'n voorbeeld van concretisering. Het schema, elders 

op deze pagina, laat een doorgaande lijn zien. De eer-ste 

fase is de zogenaamde Kadercursus. De Kadercursus 

bestaat uit vier zaterdagen in het voorjaar, die bestemd 

zijn om de inhoudelijke kennis van de cursisten te ver

groten. De opzet is in handen van de VVD en de JOVD, 

als onderdeel van de samenwerkingsovereenkomst tus

sen deze twee organisaties. Deze dagen zijn toegankelijk 

voor alle leden van de VVD en JOVD. 's Ochtends wor

den ideologische stromingen door deskundigen behan

deld. 's Middags kunnen de deelnemers in groepen dis

cussiëren. Bijzonder is dat deelnemers zich kunnen laten 

beoordelen door leden van de zogenaamde Beoorde

lings- en BegeleidingsCommissie (BBC). De beoorde

ling vindt plaats aan de hand van vooraf opgestelde cri

teria. De criteria zorgen ervoor dat iedereen op dezelfde 

punten wordt beoordeeld. Daardoor is voor iedereen 

duidelijk wat die criteria inhouden. De adviezen die de 

cursisten krijgen kunnen ze gebruiken om zichzelf ver

der te ontwikkelen. 

Deelnemers die hebben deelgenomen aan de Kadercur

sus kunnen doorstromen naar het onderdeel Vaardighe

den. Dit onderdeel wordt over drie zaterdagen verdeeld. 

De eerste en tweede zaterdag staan twee niveaus presen

tatie- en discussietechniek centraal. De derde zaterdag 

wordt een mediatraining gegeven. Door met twee 

niveaus te werken kun je mensen bieden waar ze behoef

te aan hebben. Verder hangt het te volgen niveau af van 

de cursussen die men al eerder bij de Haya van Some

renstichting heeft gevolgd. Er wordt vanuit gegaan dat 

deelnemers een groot deel van de cursussen van de Haya 

van Somerenstichting hebben gevolgd. Uit ervaringen 

van voorgaaride jaren blijkt dit tijdens de Kadercursus 

wel degelijk resultaat te hebben. 

Centrale Kadertraining 
Na dit traject in het voorjaar, kunnen deelnemers even

tueel doorstromen naar de Centrale Kadertraining. Dit 

Was voorheen de Topkadertraining. Om toegelaten te 

Worden tot de Centrale Kadertraining moeten deelne-

mers echter aan een aantal eisen voldoen. Zo moeten zij 

in maximaal twee jaar de volledige Kadercursus en Vaar

digheidstraining hebben gevolgd. Ook moeten de beoor

delingen positief zijn. Tot slot wordt van de mensen die 

zich aanmelden verwacht dat ze een artikel schrijven dat 

eveneens zal worden beoordeeld. Indien we de kwaliteit 

van de Centrale Kadertraining op een hoog niveau wil

len houden, is beoordelen de enige mogelijkheid. Tevens 

zal het cv hierbij worden betrokken De Centrale Kader

training zal worden ingezet om politiek en bestuurlijk 

kader verder op te leiden. Dit is van essentieel belang om 

de kwaliteit in de partij verder te verbeteren. 

Regionale Kadertraining 
De vraag is natuurlijk wat er met de mensen gebeurt die 

niet worden toegelaten. Het is jammer dat in het verle

den zo weinig mensen konden worden geplaatst bij de 

Topkadertraining. Voor degenen die niet konden deel

nemen aan de Topkadertraining bestond geen alterna

tief. Dat is er nu wel. In het land zullen door Kamercen

trales Regionale Kadertrainingen worden georganiseerd. 

Daardoor zal een veel grotere groep mensen kunnen 

worden opgeleid. Deze trainingen staan open voor alle 

leden. In eerste instantie is de training bedoeld voor 

lokale en regionale politici en bestuursleden. 

Voor mensen die hebben deelgenomen aan de Regionale 

Kadertraining bestaat op termijn de mogelijkheid door 

te stromen naar de Centrale Kadertraining. (Dit geldt 

voor die deelnemers die reeds hebben deelgenomen aan 

de kadercursus en de vaardigheden, en die zijn beoor

deeld). De deelnemers kunnen tijdens de Regionale 

Kadertraining worden beoordeeld. Zijn er aanwijsbare 

redenen om een deelnemer alsnog, of een jaar later, toe 

te laten tot de Centrale Kadertraining dan zal dat gebeu

ren. De selectie tot toelating blijft onder verantwoorde

lijkheid van het hoofdbestuur. 

Kaderopleiding 

REGIONALE 

KADER

TRAINING 

Presentatie (niveau I & II) 

.Discussie (niveau I & II) 

selectie en beoordeling: 

cv, a1tikel en BBC 

selectie & 

bèoordeling 

CENTRALE 

KADER

TRAINING 
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De Regionale Kadertrainingen zullen bijeenkomsten zijn 

waarin zowel inhoud als vaardigheden met elkaar wor

den vervlochten. De opzet kan, afhankelijk van de 

behoefte, per kamercentrale verschillen. Dit is in eerste 

instantie een verantwoordelijkheid van de betrokken 

kamercentrales, waarbij de Haya van Somerenstichting 

uiteraard de nodige hand- en spandiensten zal verrich

ten. 

De Centrale Kadertrainingvindt plaats gedurende twee 

weekeinden in het najaar. Tijdens het eerste weekeinde 

staan op vrijdag en zaterdag inhoud, presentatie- en dis

cussietechniek centraal. (Oud-)Kamerleden geven de 

cursisten kritische feedback. Tijdens het tweede week

einde, als ook de zondag erbij komt, wordt de zaterdag

avond gebruikt om het sociale aspect aandacht te geven. 

Echter, ook dan zal er gewerkt moeten worden. De zon

dag staat in het teken van debating. Na afloop vindt met 

de deelnemers een uitgebreide evaluatie plaats. Dan 

wordt niet alleen gekeken naar de Centrale Kadertrai

ning, maar naar het hele doorgelopen traject (de Kader

school). 

Masterclasses 
De VVD' ers die de Topkadertraining hadden gevolgd 

werd in het verleden geen vervolgtraject aangeboden. Je 

mag echter van mensen die de partij vertegenwoordigen 

verwachten dat zij zich yoortdurend blijven scholen. 

Kortom, levèns1ang leren. Tofop heden leek dit een loos 

begrip. Dat is nu verledèn tijd. Met ingang van 1999 zul

len regelmatig zogenaamde Masterclassesworden geor

ganiseerd. Deze bijeenkomsten kuimen worden vergele

ken met Masterclasses in de muziekwereld. Op onderde

len worden cursisten getraind. Het belangrijkste dat 

hiermee kan wordenbereikt is dat mensèn zich blijvend 

kunnen ontwikkelen. Als voorbeeld kan worden 

genoemd een: TV -mediatráining voor toekomstige wet

houders die in.hun woonplaats kunnen worden gecon

fronteerd met een live-uitzending van hun raadsverga

dering op de lokale TV. 

Het lijkt erop dat de leden van de VVD geen rust meer 

wordt gegund! In eerste instantie richten de Masterclas

ses zich op leden van de VVD die politiek of bestuurlijk 

actief zijn. Voor de betrokkenen betekent het inderdaad 

een extra belasting. Aan de andere kant mag je als partij 

verwachten dat actiefkader zich.voortdurend blijft ont

wikkelen. Zeker voor politici geldt dat. Zij vervullen een 

Frank van Dalen 



publieke functie namens de VVD. Daar horen verant
woordelijkheden bij. Een en ander past uitstekend in het 
streven van de VVD naar verdergaande professionalise
ring. 
De Masterclasses mogen niet gezien worden als een 
soort voorselecterend instrument voor topkader of 
kamerleden. Er bestaan al goede selectieprocedures voor 
kándidaten die een politieke functie ambiëren. Het is 
wel zo dat in functioneringsgesprekken met actieve poli
tic.Cwordt gekeken naar wat men heeft gedaan om zich 

· vêrd.er te ontwikkelen. De Masterclasses zijn een instru
' ment om zichzelf te blijven ontwikkelen. Met andere 

woorden: leven~lang leren. 

Samenva$g 
l{<;t !Jovenstaa)lde kan als volgt kort worden samenge
vat: ei zijnalle~lei cmsussen die in het hele land worden 
geo.n~anisé(:!rd. Dat zijn de basiscursussen die voor ieder-

. een toegankelijk zijn. In het voorjaar zijn er vier zaterda
. gen waaddéologieën centraal staan: de Kadercursus. 
Lêde~ van de WD en JOVD zijn hier welkom. Na deel
name aan de Kadercursus kunnen deelnemers doorstro
men naar de vaardigheidstrainingen. Deze worden tij
de:n,s twee zaterdagen aangeboden. Het niveau dat wordt 
g<;yolgd is afhankelijk van het niveau van de deelnemers. 
Menkan ziCh tijdens de Kadercursus en Vaardigheids-

. tr.ainingen laten beoordelen. Tevens kan een artikel wor

·. den geschreven. Op basis van de beoordelingen, het arti
kel en het cv wordt gekeken of men door kan stromen 

·naar de CentraleKadertraining of Regionale Kadertrai-
ning. DeRegionale Kadertraining is vooral bedoeld voor 

.lokale én regionale politici en bestuurders. Na de Cen
trale l(adeitraining bestaat de mogelijkheid tot het vol
gen van Masterclasses. Hiermee is de cirkel rond en heeft 
de VVD de beschikking over een echte kaderop leiding. 

Mensen die meer informatie over bovenstaande willen, 
kunnen terecht bij de V ormings- en Scholingsfunctiona
ris van hun Kamercentrale of bij de Haya van Someren
stichting. Alle cursussen worden regelmatig in dit blad 

aangekondigd. • 

Gesprekstafel met kc-voorzitter 
J.W. Haanstra, VVD-lijsttrek
ker in Alkmaar Arie Eskamp, 

VVD-voorzitter Wîllem 
Hoekzema en dagvoorzitter 

Frits Bolkestein 

Het grote-stedenbeleid 
door Bert van der Stoel, foto: Frank Fahmer 

Onder het motto 'Kom luisteren, praat mee' organiseerde de WD op 28 februari in Alk

maar een themaconferentie over het grote-stedenbeleid. Met dat beleid wordt gepoogd om de 

grootste steden in ons land met extra aandacht en middelen beter toe te rusten op problemen 

die hardnekkiger van aard zijn dan in kleine( re) gemeenten. 

zijn er altijd mensen te vinden die als een 
wat extra krijgt de noodzaak daarvan te bestrij

uc:.u.1uuulc:", gemeentebestuurders en andere politici 
gewone mensen, dus is er discussie. Een reeks 

sprekers had gehoor gegeven aan de vraag om informa
tie te bieden. Onder leiding van dagvoorzitter Bolkestein 
werd het onderwerp besproken door minister Hans 
Dijkstal, burgemeester Ivo Opstelten (Utrecht), SER
voorzitter Klaas de Vries, burgemeester Jan Franssen 
(Zwolle), VVD-wethouder Arie Epskamp (Alkmaar) en 
een drietal praktijkdeskundigen. De minister van Bin
nenlandse Zaken herinnerde aan het huidige regeerak
koord, waarin is vastgelegd dat de sociale problemen in 
de grote steden zeer intensief zijn. De aandacht voor 
grote steden is een logisch vervolg op het sociale ver
nieuwingsbeleid 'waar de VVD-fractie indertijd pal ach
ter stond'. Een nieuwe dimensie aan de zaak is het 
onderkennen van kansen en potenties van de grote ste
den. Daarbij is Nederland, zo stelde Hans Dijkstal, te 

Grote steden geven impulsen 
waarvan andere plaatsen 

profiteren 

klein voor een discussie randstad versus de rest van het 
land. In het komende regeerakkoord moet het grote-ste
denbeleid nog prominenter aan de orde zijn. 

Burgemeester Ivo Opstelten wees op het feit dat de vier 
grote steden negatief afwijken van de andere steden op 
de onderwerpen werkgelegenheid, inkomens en allocht
onen. Daarbij gaat het om de kwantiteit en de ophoping 
van dit drietal problemen. Maar er is ook een andere 
kant van de medaille. Van de steden kunnen impulsen 
uitgaan, waarvan andere plaatsen kunnen profiteren. De 
conclusie van het beleid tot nu toe is, dat het onder
steund en versterkt dient te worden. Dat vindt ook de 
SER (Sociaal- Economische Raad). Per wijk de proble
men aanpakken en niet alleen als projecten, maar inge
bed in het algemeen beleid. 
Burgemeester Jan Franssen gooide de beuk er in door 
onder andere te wijzen op de weer opduikende centrali
satie in Den Haag en de nog steeds veel te verkokerde 
departementen. Zulke dingen fnuiken het beleid, vond 
hij. De regie van de steden, waarbij er een samenhang 
moet zijn van kansen en bedreigingen, schiet qua capa
citeit en kwaliteit tekort. Die stedelijke regie moet wor
den versterkt. Dat betekent dus tegen de suburbanisatie 
zijn, de uitwaaiering van de verstedelijking. 

SER-voorzitter De Vries stelde dat we op de goede weg 
zijn. Maar er bestaat een te grote verbrokkeling tussen 
ruimtelijke ordening en economisch beleid. De mensen 
begrijpen er niets van als bedrijven de stad uit worden 
gestuurd. Overigens zijn de overheden teveel met zich
zelfbezig: de samenwerking tussen gemeenten gaat ach
teruit. Voorts stelde De Vries dat de arbeidsdeelname 
groter en mobieler moet worden. De andere uitvoe
ringsdeskundigen zagen onder andere veel in banen
pools en Melkertbanen, omdat daarin geplaatsten dik
wijls doorstromen naar gewone banen. Zelfs langdurig 
werklozen die zijn doorverwezen naar vrijwilligerswerk 
blijken door te stromen naar echte banen. De integrale 
aanpak biedt perspectief. Een verdienste van het grote
stedenbeleid is de combinatie van werkgelegenheidsbe
leid en toezichtban en. De handhavingsteams vinden in 
wijken een enthousiast onthaal. 

Bondgenootschap 
Frits Bolkestein concludeerde aan het slot dat er een 
"ontkokering" van instituten zoals de departementen 
moet komen en dat het rijk met de gemeenten en de 
bewoners een bondgenootschap moet aangaan. Voorts is 
een integrale aanpak vereist ( inclusiefbestuurlijke ver
nieuwing) en is scholing zeer belangrijk. Dan wordt wel
licht het doel bereikt dat, zoals mr. Opstelten het uit
drukte, 'allen moeten participeren'. • 

BARTELS ADVOCATEN 

Mensen begrijpen het niet als 
bedrijven de stad worden 

uitgestuurd Bartels Advocaten is een middelgroot advocatenkantoor met vestigingen te Utrecht en te Amsterdam. De werkzaamheden concentreren 
zich op cliënten met vermogensrechtelijke belangen, zowel in het bedrijfsleven als in de privé-sfeer. 

Specifieke aandachtsgebieden van het kantoor zijn: onroerend gocdrecht, huurrecht bedrijfsruimte, ondernemingsrecht, arbeids
recht en incasso's. Een ingewerkt team van meer dan 15 advocaten en juridisch medewerkers staat voor u klaar om u te adviseren en bij 
te staan in procedures. Desgewenst wordt terzake voormelde rechtsgebieden ook een secend opinion afgegeven. 

Het Hoogeland
Museumlaan 2 
3581 HK Utrecht 
Postbus 64 
3500 AB Utrecht 
Telefoon; 31 (0)30- 2522577 
Telefax; 31 (0)30- 2523943 
email: info@bartels-advocaten.nl 
http:/lwww.bartels-advocaten.nl 

Contactpersonen: 
Mr D.A.N. Bartels MRE 
Mr R.L Boerman 
Mr P.G.E. van Gremherghen 

Atlas Complex 
Hoogoorddreef 9 
1101 BA Amsterdam Zuidoost 
Telefoon: 31 (0)20- 3120661 
Telefax; 31 (0)20- 3120681 
email: info@bartels-advocaten.nl 
http://www.bartels-advocaten.nl 

Contactpersonen: 
M r W. 0. Groustra 
Mw Mr N.M. Slump 
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Restaurant - Zalen - Bar - Grand Terras 

Diverse stijlvolle zalen voor vergaderingen, seminars, symposia, 
recepties en ontvangsten van 25 tot 1000 personen. 

Dalweg 1 I Breeweg 40 3075 LK Rotterdam tel. 010- 419 03 16 (400 m. van "De Kuip") 



boeiende blik op 50 jaar VVD 

"Liberalen onder één dak" 
door Reny Dijkman 

De historicus Henk Vonhoff heeft met "Liberalen onder één dak" een boeiend beeld geschetst van de WD vanaf haar 

oprichting in 1948. Geen volledig beeld, maar dat pretendeert hij ook niet. Chronologische geschiedschrijving boeit 

minder mensen dan een thematische behandeling van een aantal beleidsgebieden waarop liberalen door hun levens

houding tolerant, open voor de wereld en - door alle jaren heen - niet alleen voor Nederland, hun stempel hebben 

gedrukt. 

de Kamerfractie, die niet vooraf is geïnformeerd over 

deze kabinetsbeslissing. 'Het Amsterdamse Kamerlid 

H.H. ]acobse, oud-]OVD-voorzitter en in brede kring 

gewaardeerd vanwege zijn zuiver liberaal politiek gevoel, 

leidt in de fractie het verzet tegen deze gang van zaken. Hij 

meent dat de fractie dit niet moet laten lopen.' 

Onder zware druk van de fractieleiding stemmen slechts 

twee kamerleden met hem mee. Dat zijn Greetje den 
Ouden-Dekkers en Jan Kees Wiebenga. (Hier vermeldt 

Vonhoff abusievelijk Wim Keja, dit zal in de volgende 
editie worden verbeterd, red.) het financieel-economisch beleid, het cultuur

of onderwijs betreft, Vonhoff schetst de 
nA<wrro~r>'< consequente houding die liberale beleidsma

oprichting van de VVD tot op heden heb

ben getoond. Maar ook de soms minder liberale uitglij
ers vermijdt hij niet. 

In zijn verantwoording schrijft de auteur dat hij heeft 
afgezien van interviews. 'De partij is in een sterke positie 

gekomen in die halve eeuw door wat is gedaan, meer dan 

door gedoe. Daarbij is er nog wel eens een verschil tussen 

doelstelling en realisatie. Tussen de werkelijkheid (Sein) en 

de norm (Sollen). Dat is geen schande, maar wel een feit 

waar men zich bij politiek bestuur bij voortduring van 

bewust moet zijn. Het gaat fout als men het "Sein" tot 

norm verheft. Voor het schrijven van een boek geldt dat 

niet minder, maar dat besef houdt ons in beweging.' 

Dat hij als één van de nog weinig levenden bewust bij de 

wieg van de VVD heeft gestaan is een groot voordeel 
voor de leesbaarheid van dit boek. Ook zijn actief aan

deel aan en grote betrokkenheid bij deze halve eeuw 

liberalisme maken zijn werk tot een meer dan historisch 
overzicht. Zo schetst hij met grote liefde de door de tekst 

verweven portretten van prominente VVD' ers, die door 

hun inzet en handelen de VVD hebben gemaakt tot wat 
zij thans is: een grote, liberale volkspartij. Hiermee haalt 

hij oude coryfeeën terecht uit de vergetelheid en geeft 

hun een menselijk gezicht. Zo zal het velen, en zeker 
jongeren, onbekend zijn welke prominente rol bijvoor

beeld Jeanne Fortanier-de Wit heeft gespeeld op zowel 
het gebied van onderwijs als van de omroep. 
Zijn door de tekst verspreide anekdotes zijn toegespitst 

op persoonlijke eigenschappen en gewoonten. De zeden 
en mores uit het verleden komen het best in die vorm 
tot uitdrukking. Zo schrijft hij over Roelof Zegering 

Hadders het volgende: 
Roelof Zegering Hadders is een practisch en nuchter politi

cus. 

In Emmen is hij een zeer gezien wethouder. In de Kamer

fractie spreekt hij niet zelden een relativerend woord. Als 

de zaak te ingewikkeld wordt, zegt hij: 'Kijk eens, Mijnheer 

de Voorzitter, ik ben maar een eenvoudige Drentse hei

haas, maar zou het niet verstandig zijn om nu na te gaan 

wat er gebeurt als we tegen stemmen. Richt dat wat uit? 

Als dat nou niet zo is, moeten wij hier dan erg ingewikkeld 

doen over theoretische verschillen?' Maar ook buiten de 

Kamer doet hij dat. Als het Kabinet in 1946 een beroep 

doet om terwille van de toestand in het Westen van het 

land het elektriciteitsgebruik te verminderen, geeft Emmen 

daaraan uiteraard gevolg en beperkt de straatverlichting 

tot het uiterste. 

Als Eerste-Kamerlid rijdt Zegering Hadders door Amster

dam en ziet dat de stad over het algemeen volop in het licht 

is. Hij passeert de Berlagebrug. Ook op de fraaie Jugend

stilbrug branden de lampen uitbundig. Zegering Hadders 

laat zijn chauffeur stoppen en telt de lampen op de Berla

gebrug. Het zijn er meer dan in heel Emmen brandend 

worden gehouden. Teruggekeerd in Emmen maakt hij aan 

de spaarzaamheid subiet een einde. Opnieuw weet Emmen 

dat de gemeente in hem een verstandige wethouder heeft.' 

Cultuurbeleid 
Op het gebied van het cultuurbeleid, waarbij voor libe
ralen voorop staat dat 'de individuele mens zijn talenten 
moet ontplooien en zijn persoonlijke schoonheidsbele

ving of andere emoties moet ervaren zonder inmenging 

Van autoriteiten', leidt de praktijk in het liberale kamp 
regelmatig tot verdeeldheid. Vonhoff constateert dat 

'een éénvormige liberale cultuurpolitiek niet bestaat.' 

Niet alleen blijkt dat in 1964 bij de beoordeling van 
"beeldreligie", een sketch in het satirische programma 

'Zo is het toevallig ook nog eens een keer', waar de 

JOVD zich fel keert tegen de opvattingen van (een deel 
van) de VVD-politici, maar ook bij de blokkade van de 

P.C. Hooftprijs over 1984. 

De Eerste Kamer spreekt liberaler taal. Vonhoff: 'De Eer

ste Kamer houdt het liberale blazoen zuiver. Namens die 

fractie kapittelt mevrouw L. Vonhoff-Luyendijk miiûster 

Brinkman. Zijn motivering - ik heb de vrijheid niet in ge-,. 

perkt maar slechts erkenning onthouden - is naar haar 

inzicht niet deugdelijk.' 

Vonhoff schrijft daarover: 'In 1985 vergalopperen de libe

rale bewindslieden en de meerderheid van de Tweede

Kameifractie zich. Voor Nederlands meest prestigieuze 

literatuurprijs, de P.C. Hooftprijs, een staatsprijs, wordt als 

gebruikelijk een onafhankelijke jury ingesteld. Dat is in 

overeenstemming met het beginsel dat de overheid wel de 

voorwaarden schept om bijzondere verdiensten te belonen, 

maar het oordeel daarover aan deskundige buitenstaanders 

overlaat ... ' 'De jury kent de prijs toe aan H. Brandt Corsti

us, die onder een aantal pseudoniemen gepeperde beschou

wingen ten beste heeft gegeven, die niet altijd met de 

omzichtigheid van een notariële akte zijn geformuleerd. 

Personen en autoriteiten worden door hem niet ontzien. 

Als Battus schrijft hij beschouwingen over de "Opperlandse 

taal- en letterkunde", die hoog worden gewaardeerd. Of dit 

genoeg is voor de P.C. Hooft-prijs? Dat oordeel wordt in 

bevestigende zin uitgesproken door de jury ... ' Het CDA in 
het eerste Kabinet-Lubbers denkt daar echter anders 
over. De CDA-ministers worden gesteund door de libe

rale collega's in hun opvatting dat jaar de staatsprijs niet 
toe te kennen. Dan ligt de zwarte piet bij de VVD-Twee-

Moeizame partijvonniug , . 

r fi r·oensdag 4 maart 7998: een 
L1 ~ tumultueuze avond. Wie winnen 
er wel, wie zijn de verliezers van de 
gemeenteraadsverkiezingen? Stemma
chines haperen, appels worden met 
peren vergeleken en een, helaas, histo
risch lage opkomst 
Het CDA verliest, lokale partijen stabili
seren, dramatisch verlies voor D66 en 
winst voor de PvdA en onze eigen WD. 
Ruim 200 nieuwe raadszetels voor de 
WD. In 72 gemeenten is de WD zelfs 
de grootste partiJ~ Ook in traditioneel 
niet sterke wo-gebieden is veelal een 
winst te zien. De wo heeft sinds 7994 
geen verkiezing meer verloren. 

Na een campagne waarin veel werk 
door zo vele vrijwilligers is verzet kun
nen we nu de balans opmaken. De ver
kiezingsavonden trokken veel belang
stelling. zowel van onze leden, kiezers, 
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Liberalen hebben van nature weinig neiging zich ged!~dc 
plineerd te organiseren. De wordingsgeschiedei:üs Van de· 

VVD toont dat duidelijk aan. Von:hoff memoreert: 'Vodr 
Oud is de partijorganisatie niet interessant en hooguithin:. · 

derlijk. Hij wil er ook nietveel tijd aa.n besteden.Hàdage~··,· 

lijks bestuur roept hij vier maal per jaar bijeen. In het 

voorjaar en het najaar wordt dat gecombineerdmei eett·. 

vergadering van het hoofdbestuur. Oud streeft~rnaar.b~ide> 

agenda's voor de lunch te hebben afgehandeld. Dat is. niet. 

het klimaat waarin principiële reorganisatievoor~tellen veel. . 

kans van slagen hebben. Eerst in 1962 zal de structuur van ·· 
de WD onderwerp zijn van grondige gesprekken.'. 

Vanaf die periode komt de VVD als beginselpartij tot 
volle bloei. 

H.J.L. Vonhoff: 'Liberalen onder één dak.' 
Uitgeverij: Sdu Den Haag. ISBN 90 12 08581 0 
Verkrijgbaar in de boekhandel. Prijs: f 45,-

media, als ook soms van varkenshou
ders. Afwisselende programma's met 
medewerking van lokale, regionale en 
landelijke politici, Guus Meeuwis, 
Heddy Lester en Anita Meyer maakten 
de avonden interessant, vermakelijk 
als ook boeiend. Lokale politici die de 
markt opgingen, discussies voerden, 
folders verspreidden: er is hard 
gewerkt voor dit resultaat 

Toch zullen we, ondanks de winst, ook 
lessen uit de verkiezing moeten trek
ken. Sommigen hadden immers een 
nog grotere winst verwacht Het grote 
legioen "niet-stemmers" moet ons aan 
het denken zetten. Hoe kunnen we hen 
bereiken, opdat meer mensen hij de 
politiek hetrokken raken. LOkale partij
en doen het goed, zouden zelfs (soms) 
dichter hij de burgers staan. veel 
hangt af van de plaatselijke WD. Wees 
niet alleen herkenhaar in de verkie
zingsperiode. zoek de burger op in de 
wijken en de dorpen, en luister, en 

wees zo herkenhaar voor hem of haar. 

oe politieke kaart van Nederland laat 
zien dat er veel mogelijkheden zijn 
voor de WD. Daar zullen we hard voor 
moeten blijven werken. Woensdag 6 
mei is de volgende gang naar de stem
bus. Laten we met elkaar zorgen dat 

· de WD hij die verkiezingen voor de 
Tweede Kamer een klinkend resultaat 
behaalt oe wo werkt! 

Tot slot: graag wens ik alle raadsleden 
veel succes en bedank ik alle vrijwilli
gers voor het vele werk. Zonder hen 
zou de wo niet zo sterk zijn. 



-kandidaten kunnen zich nu (laten) melden-

Europees Parlement óf Eerste Kamer? 
Door Reny Dijkman 

Na de twee verkiezingen dit jaar volgen in 1999 naast de verkiezin

gen van Provinciale Statenleden, de verkiezingen van de leden van 

de Eerste Kamer en van het Europees Parlement. Het hoofdbestuur 

heeftvoor beide kandidatenlijsten een aparte commissie ingesteld 

om hem over de kandidaten te adviseren. 

Geïl}teroesseerden voor de Eerste Kamer kunnen worden 

aang~$~ld bij mr. Daan Zwart, secretaris van de advies
",0~, ,''fZQJrui{issie Eerste...: Kamerleden. Deze commissie staat 

onder leiding van Mevrouw Lien Vos-van Gortel, oud

burgemeester van Utrecht en thans lid van de Raad van 

Statè. Evenals bij de kandidaatstelling voor de Tweede 

Kamer wordt met iedereen een gesprek gevoerd. De 

senaat heeft als voornaamste taak de toetsing van de 

wetsontwerpen die door de Tweede Kamer zijn aange

nomen. Personen die menen aan dat proces een goede 

bijdrage te kunnen leveren worden uitgenodigd zich aan 

te melden voor een gesprek met de commissie. De Eer

ste-Kamerleden worden getrapt gekozen, namelijk door 

de leden van Provinciale Staten. Ook voor de statenfrac

ties geldt de oproep om rond zich te kijken naar belang

stellenden voor een zetel in de senaat. 

Voor een oriënterend gesprek kunnen personen zich tot 

1 juni aanstaande melden bij mr. D. Zwart, postbus 

30836, 2500 GV Den Haag, o.v.v. persoonlijk. 

Europees Parlement 
Onze 6 Euro's, Gijs de Vries, Jan Kees Wiebenga, Jessica 

Larive, Plorus Wijsenbeek, Elly Plooijen Jan Mulder 

doen hun uiterste best om de drempels tussen Europees 

Parlement en het nationaal parlement te verlagen en de 

Nederlandse inbreng in Europa te vergroten. Het Euro

pees Parlement groeit - vooral door toedoen van de 

Europese Liberale fractie (ELDR) onder leiding van Gijs 

de Vries - steeds verder naar een democratisch instituut 

met dezelfde rechten en plichten als de nationale parle

menten. Onderschat de invloed van dit parlement niet: 

40% van onze nationale wetgeving is gebonden aan de 

Europese Richtlijnen en de invloed van het Europees 

Parlement neemt alleen nog maar toe. De verkiezingen 

voor het Europees Parlement zijn in juni 1999. 

Het hoofdbestuur wil tot een optimale kandidatenlijst 

komen. Het heeft daartoe een adviescommissie ingesteld 

onder leiding van oud-Europarlementariër Aart Geurt

sen. Deze commissie voert momenteel met geïnteres

seerden oriënterende gesprekken. Indien u in deze func

tie interesse heeft en meent over de juiste achtergrond 

en ervaring te beschikken om u kandidaat te stellen, 

kunt u zich schriftelijk aanmelden voor 1 juni bij de 

secretaris van deze commissie, drs. A. Geensen, VVD, 

postbus 30836, 2500 GV Den Haag, o.v.v. persoonlijk. U 

ontvangt zo spoedig mogelijk een aanmeldingsformu

lier. 

Het hoofdbestuur nodigt bij de kandidaatstellingen de 

vrouwelijke leden van harte uit zich voor een gesprek aan 

te melden. 

PvdA en CDA verwerpen VVD
motie welvaartsvaste AOW 

Rectificatie Ereleden 

door Henk van Hoofd, VVD-Tweede-Kamerlid en Geert Wilders, VVD-beleidsmedewerker 

In de Tweede Kamer is onlangs gede
batteerd over de koopkrachtontwikke
ling van dit jaar. Nadat het kabinet 
vorig jaar met Prinsjesdag had beloofd 
dat vrijwel iedereen er in 1998 in 
koopkracht op vooruit zou gaan, waren 
veel burgers onaangenaam verrast toen 
zij hun loonstrookje van januari zagen. 

Het resultaat werd mede veroorzaakt door uit

voeringstechnische fouten. 

Daarnaast moet men de koopkracht van het hele 

jaar als uitgangspunt nemen. Dus ook de maat

regelen die .later in 1998 ingaan moeten bij de 

inkomensoniwikkéling worden betrokken. Zo 

vindt de koppeling\lan de AOW aan de lonen 

bijvoorbeeld niet alleen op 1 januari maar deels 

ook op 1 juli plaats. Bovendien wordt bij de kop

peling van pensioenen uitgegaan van een gemid

delde indexering die vaak pas later in het jaar 

plaatsvindt. Ook zullen de meeste mensen nog 

later in het jaar kunnen profiteren van de verla

ging van de gemeentelijke lasten met 100 gulden. 

Daarvoor heeft het Rijk geld beschikbaar gesteld. 

Belofte maakt schuld 

Ondanks al deze gegevens was de Kamer van 

mening dat snel iets moest worden verbeterd aan 

de koopkracht voor de mensen die er in januari 

in inkomen op achteruit waren gegaan. Vooral 

AOW' ers met een aanvullend pensioen, vutters, 

zelfstandigen, werklozen en arbeidsongeschikten 

met een bovenminimale uitkering werden met 

een onverwacht negatief inkomenseffect gecon

fronteerd. 

Wij hebben daarover vele brieven van verontrus

te mensen ontvangen en direct initiatief geno

men tot een debat in de Tweede Ka~er met de 

minister Melkert van Sociale Zaken en Werkge-

legenheid. In dat debat werd de VVD aangemoe

digd haar belofte van koopkrachtverbetering na 

te komen. Voor de VVD geldt immers als uit

gangspunt: belofte maakt schuld. 

Het kabinet heeft daar gehoor aan gegeven. De 

inkomensgaten zijn met 850 miljoen gulden van 

minister Zalm van Financiën gedicht met een 

pakket maatregelen dat de koopkracht voor 

AOW' ers en de overige hierboven genoemde 

groepen ten goede komt. 

Zo wordt het belastingtarief voor ouderen ver

laagd en de ouderenaftrek verhoogd. 

Ondernemers profiteren van een verhoging van 

de zelfstandigenaftrek en een vermindering van 

de voorlopige aanslag inkomstenbelasting. Ook is 

de belastingaftrek voor mensen zonder een baan 

verhoogd, het zogenaamde "inactievenforfait". 

Door dit pakket aan maatregelen zullen AOW' ers, 

zelfstandigen, vutters en de overige groepen meer 

aan inkomen ontvangen. Zij zullen - afhankelijk 

van de persoonlijke situatie - tussen de 100 en 940 

gulden netto erop vooruit gaan. Het kabinet heeft 

toegezegd dat mensen dit al vanaf april op hun 

loonstrookje zullen zien omdat de maatregelen 

met terugwerkende kracht tot 1 januari 1998 zul

len worden geëffectueerd. Het kabinet maakt zijn 

belofte van koopkrachtverbetering daarmee waar. 

AOW als basispensioen 

De VVD-fractie in de Tweede Kamer heeft zich 

sterk ingezet om de hoogte van de AOW als 

basispensioen ook in de toekomst veilig te stel

len. Om die reden vinden wij dat in de wet zou 

moeten worden vastgelegd dat de AOW altijd 

aan de lonen gekoppeld zou moeten worden 

waardoor zij welvaartsvast blijft. Helaas is een 

daartoe door de VVD ingediende motie door de 

Kamer verworpen doordat zowel de PvdA als het 

CDA tegen stemden. Hieruit blijkt dat men voor 

een zekere en welvaartsvaste AOW alleen bij de 

VVD moet zijn. B 
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Tot mijn intense spijt ontbreken de namen van twee prominente VVD' ers in ons Jubileum

nummer. Ik vind dit buitengewoon vervelend en ik bied bij deze mijn excuus aan mevrouw 

De Bruijne en mevrouw Van Aardenne aan. 

Matty de Bruijne 

Reny Dijkman, hoofdredacteur 

Matty de Bruijne, oud-commissaris der Koningin te Gelder

land en oud-voorzitter van de Bestuurdersvereniging, werd in 

1991 postuum benoemd tot erelid van de VVD. 

Gijs van Aardenne, oud

vicepremier en minister 

van Economische Zaken, 

oud-Tweede en -Eerste

Kamerlid, werd postuum 

tot erelid benoemd tijdens 

de jaarlijkse algemene ver.

.gaderingv\ln 1996: 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon, 010-5018896 I 5018884 I 5018488 

I N T E R F.·····.o····.il.·.·.··.··········"'· .. :(.··.:.;.::··.· .. : ,._ :·· ~:t;· .;:~ ... :·~ 

cleanroom en labotÓtÓ~IU· .. 
'. . . . . . . ... ~ '·'·· >· ,; ' 

technologie iNTERFLOW 
c.ËfO'JFieo 1so soo1 
MEMBER OF EFBQ 

Postbus 48, 1770 AA Wieringerwerf - Tel. (0227) 60 28 44 - Fax (Ó227) 60 31 65 



Uit de afdelings- en regiobladen 
door Reny Dijkman, cartoons Gerard Wiegel 

Alle afdelingsbladen stonden bol van de activiteiten rond de raadsverkiezingen 

en vele hebben de WD-affiche meegezonden. Laten wij hopen dat het land er 

heel erg blauw/oranje uit zal zien. Hopen, want we weten al of dit bij de 

gemeenteraadsverkiezingen is gebeurd als dit blad uitkomt. We kennen dan d~ 
uitslagen. Iedereen maakt zich nu op voor de landelijke verkiezingen van 6 mei 

aanstaande. 

Daarom in deze rubriek niets meer over de lokale campagnes, maar er viel wel 

meer te lezen. 

Lof voor de Bestuurdersvereniging van Rob 

Metz, vice-fractievoorzitter in Apeldoorn. De 

bestuurdersvereniging maakt zich sterk voor de 

mobiliteit van ambtenaren. Zij nam het politieke 

voortouw en zij werd gevolgd door de zusteror

ganisaties van andere politieke partijen. De Alge

mene Bestuursdienst Gemeenten (ABD-G) wil 

binnen afzienbare tijd van start kunnen. De 

noodzaak bestaat allang. Metz: 'het wordt steeds 

moeilijker de circa 500 autonome gemeenten te 

bemensen met goede deskundige ambtenaren.' Het 

uitgangspunt is het personeel zelf. 'De ABD-G 

zal op termijn een substantieel deel van het over

heidspersoneel in dienst hebben. Deze mensen zijn 

tijdelijk - van 6 maanden tot 5 jaar - aan een 

gemeente "uitgeleend" ... 'Met de Zenende organisa

tie is afgesproken dat een deel van de beschikbare 

tijd zal worden besteed aan opleidingen. Op basis 

van de individuele ontwikkeling zal aan het eind 

van de contractperiode een nieuwe werkplek wor

den gezocht. Dat kan bij dezelfde gemeente, maar 

ook daarbuiten en in het meest ideale geval zelfs 

regelmatig buiten de overheid ... ' 'Met name kleine

re gemeenten kunnen op die manier jong talent 

aantrekken ... ' 

Zo zal het moeten gaan werken. Metz vindt dat 

de VVD bij deze ontwikkeling het voortouw 

moet (blijven) nemen. 

Henja van Nieukerken, VVD-fractievoorzitter 

Zwolle verbaast zich over de passiviteit van de 

bewoners van de wijk Assendorp en op de Pierik. 

Bij de behandeling van het ontwerp bestem

mingsplan zat maar een handjevol Assendorpers 

op de tribune, terwijl de gevolgen van dit plan 

groot kunnen zijn. Hen ja: 'Alle inwoners van een 

héél stadsdeel wordt het niet meer toegestaan een 

dakkapel te plaatsen, de gevel op te trekken, een 

plat dak van een kap te voorzien of een uitbouw 

naar de tuin te maken. Niet naar boven en niet 

naar achteren ... ' Men doet dat: 'Gewoon omdat 

mensen iets meer comfort willen hebben dan de 

woning oorspronkelijk biedt. Daarmee wordt een 

klein huis aangepast aan de eisen van de tijd ... ' 'En 

dat niet om stedebouwkundige redenen, maar van

wege de gedachte dat het huis klein moet blijven in 

STOP DAAR ONMIDDELLIJK MEE! 
DIT STADSDEEL MAG GEEN 
VILLAWIJK WORDEN! 

het belang van de volkshuisvesting!' ... 'De WD wil 

van Assendorp geen museum maken ... ' 

Hen ja van Nieukerken verwacht nog veel tram

melant indien dit plan aan de Zwolse bevolking 

ter visie wordt voorgelegd. 

Voorzitter J. Talen, regio IJssel Vecht, plaatst 

een paar kritische kanttekeningen bij de landelij

ke vaststelling van de kandidatenlijst. 'De lande

lijke politici hebben een grote invloed op de plaat

selijke en regionale politiek, maar de laatste twee 

mogen niet aan essentie verliezen. Bij het samen

stellen van de kandidatenlijst voor de Tweede 

Kamer hebben wij kunnen zien dat de invloed van 

onze afdelingen zeer gering is. Hoe democratisch is 

onze partij? De kamercentrales hebben via een 

"monsterverbond" de volgorde bepaald. De belan

gen van de regio's moeten echter doorslaggevend 

blijven, anders vervalt de samenhang binnen de 

partij.' Talen stelt echter ook: 'Triest is dat wij 

zelfs moeten constateren dat niet alle afdelingen in 

Overijssel, zelfs niet uit de regio I]ssel- Vecht, een 

bijdrage hebben geleverd. Bundeling van krachten 

(en dus stem men) levert het gewenste resultaat. 

Regionale kandidaten moeten in ieder geval door 

de eigen regio's worden gesteund. In de regio's 

Amsterdam en Leiden wordt dit zeer effectief 

gedaan. Het is weer een bewijs dat alle afdelingen 

tezamen tot zeer veel in staat zijn.' 

'De komende verkiezingen gaan o.a. over de span

ning tussen "ieder voor zich" en "samen verant

woordelijk" , schrijft afdelingsvoorzitter Eert ten 

Houten (Wageningen). 'Initiatieven moeten wor

den beloond. Individualisering moet mogelijk zijn 

en kunnen. Gewoon lamlendig eisen stellen aan 

"de overheid" om alle loosers te verzorgen gaat te 

ver. Als je pogingen om voor jezelf op te komen en 

te zorgen falen mag je wel steun verwachten. Dat 

kan dan een overbrugging zijn naar aangepaste 

nieuwe eigen pogingen. Niet bakken geld sturen, 

maar de NOVIB-methode of de zelf-leren weg van 

]uconi in Zuid-Amerika. Er zijn voorbeelden van 

hoe dat zeker kan.' 

Fractievoorzitter J. Brethouwer (Etten-Leur) 

schrijft dat de zogenaamde rose invasie voor de 

_ ..... ,.~ 

te enthousiasmeren. Zelfs uw voorzitter die altijd 

wat sceptisch tegenover deze bijeenkomsten staat 

vond het heel inspirerend.' 

Inspirerend is het voor "Provincie en Gemeente" 

geschreven dagboek van de Nijmeegse fractie

voorzitter/lijsttrekker en LPC-lid Rein Verdijk 

PRAAT RUSTIG EEN HALF UURTJE DOOR, KEREL, 
DAN ANTWOORD IK JOU STRAKS ALS EERSTE, 
ALS IK ÈCHT WAKKER WORD ...... ! 

pe politiek draait door, de campagnes moeten 

worden opgestart en het werk, in de eigen zaak 

. moet ook gebeuren. Na een ~eek elke nacht tot 
·· tWeè, drie uur te hebben gewerkt begon zo zijn 

"Vrlje".decemberzaterdag: 'Het is buiten nog don

·. ·~«:r als mijn slaap ruw verstoord wordt en ik bijna 

Ün haityerzakking krijg van de telefoon, die er 

.: ~thijnbaar een genoegen in schept om maar niet op 

. i~hQu(fe(l met bellen. Ik heb nog even geen idee 

; W~tyoor dag het is en hoe laat het is. Met mijn 

• oieri dicht graai ik naar de plaats waar het geluid 

. va~dà.an komt en zie vervolgens op de wekker dat 

. hetti.erz over acht 's ochtends is ... Aan de andere 

kánt van de lijn klinkt het monter "goede morgen 

.met de secretaris van de WD-afdeling ... , ik dacht 

l(!~t:i~rnfiflr vroeg bellen, want dan ben je er zeker 

·ilÓg\veL!" Inmiddels weer enigszins bij mijn posi

. tievingekomen probeer ik zinnige antwoorden te 

.· . gêyen en mijn eega heeft inmiddels het hoofdkus-

··· ~~h oyer haaf hoofd getrokken. De matineuze bel-
·. · ... ·.le(istevreden gesteld en als ik tegen half negen 

.... • wçerlflizg~aam wegdommel gaat de telefoon 

; . . . . heb dadelijk een vergadering met onze 

werd vastgesteld. Voorzitter Ben Joosten 

(Rheden/Rozendaal) schrijft daarover: 'Ik kan u 

meedelen dat de atmosfeer in de zaal uitstekend 

was. De WD blaakt van zelfvertrouwen. De deel

nemers -gemiddeld een tikje jonger dan in het ver

leden, naar het mij toescheen - klapten zich de bla

ren op de handen toen na zeven (!) lange uren de 

kandidaten voor de Tweede Kamer in omgekeerde 

volgorde naar binnen kwamen in het donker en 

onder oorverdovende muziek. Het lijkt steeds meer 

op het circus dat de Amerikanen van zulke gebeur

tenissen maken, maar onaardig was het niet. De 

rede dieFrits Bolkestein daarna hield wist de zaal 

propagandacommissie en kun jij mij misschien 

vertellen of .. " Ik spring uit bed, mijn vrouw heeft 

nog steeds het hoofdkussen over haar oren, ... 

DE WD WERKT...!' 

VVD-Stadskanaal publiceert een filosofietje 

over: 'De wil om te winnen!' 

'Winnaars zijn een deel van de oplossing 

Verliezers zijn een deel van het probleem 

Winnaars hebben een plan 

Verliezers hebben een excuus 



. (~3) staat op de lijst voor de Rijswijkse gemeenteraad. Zij werkt bij CIA Medianetwork. 
· · LV-VD-48 is heeft haar aangenaam verrast. Mooier kan het niet, want de 

opgericht. 

Liberaal Leusden schrijft een 

belllat'tlJl:enswaat·d <p:tikel over het verschil tussen 

hetfimc:ti<mc~renvan een onderneming en een 
gemeenteraad. Onder de titel: Een gemeente is 

geeifbedrijf', plaatst zij kritische kanttekeningen 

bij een eventuele vergelijking van de werkwijzen 
van deze gremia. 'Door de verheerlijking van 
midernemers en managers bij topambtenaren is 

,sprake van minachting voor de gemeentelijke 
besluitvorming. Trappelende topambtenaren vin
den de besluitvorming te stroperig, te traag, te wei
nigflexlbel. Er is dédain voor de gemeenteraad. 
Mett'viridt de raadsleden maar geitenwollen sok-

ken. Een gemeente is nu eenmaal geen markt maar 
een overheid. De raadsleden zijn gekozen door de 
bevolking, terwijl managers in een bedrijfheel 
andere doelen nastreven. Een bedrijf moet gericht 
zijn op winst en continuïteit; overheden hebben nu 
eenmaal een andere taak. Is het niet verstandiger 
om gewoon terug te keren naar het ouderwetse 
model, waar een misschien saaie, maar wel oerde
gelijke gemeentesecretaris - ondergeschikt aan B & 

W- als topambtenaar de touwtjes strak in handen 
houdt? Aan het oude model kleven ook bezwaren. 
Het stof moet er wel eerst uitgeklopt worden. In de 
oude gemeentelijke cultuur werd alles verkokerd en 
was het tè hiërarchisch. Voor elke handeling van 
een ambtenaar was een paraaf vereist van zijn 
.meerdere. Daardoor was er te weinig creativiteit...' 

(afgesloten op 2 maart 1998) 

Gaarne uw nieuwe afdelingsbladen! 
Vrijheid & Democratie, Postbus 622,2500 AP 

Rijswijk. • 

Vrij Nederland een kwartaal gratis in de bus! 
Vrijheid en democratie. Ook voor 
Vrij Nederland zijn dat geen loze 
kreten. Onze medewerkers bewij
zen dat week in week uit. Boven
dien zijn ze uiterst kritisch en ook 
dat moet u aanspreken. 

Vandaar dit bijzondere aan
bod. Als u de bon retourneert, 
kunt u uw en onze opinies 
omtrent het verloop van de ver
kiezings- en formatieperiode aan 
elkaar toetsen. Een partijtje tegen 
dat wij, en bovendien 13 weken 
gratis, graag met u aangaan. 

Of bel gratis: 
0800-0224222 ..,.., 
VRI.J NEDERLAND 

r------------------------------------, 

[) Ik neem (tot wederopzegging) een 
kwartaalabonnement à f 7 4,- op 
Vrij Nederland. Het tweede kwartaal 
(13 weken) ontvang ik het blad gratis! 

Naam en voorletters .. 

....................................................... mh 

Adres. 

Postcode/plaats 

Telefoon. 

Ik ontvang voor de betaling een acceptgiro. 

Handtekening .. 
BAOOWD63 

Bon s.v.p. in een open envelop (zonder postzegel!) 
naar: Vrij Nederland, Antwoordnummer 3043, l 
I 000 PA Amsterdam. Deze aanbieding geldt alleen 
wanneer u gedurende de laatste 6 maanden geen 
(proef) abonnee van Vrij Nederland bent geweest. : 

L------------------------------------~ 
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Puntenplan 1998 - 2002 

Wie stemt op de VVD, 
investeert in de toekomst. 
De VVD werkt! 

De WD wil investeren in de 

toekomst. Voortzetting van het 

huidige kabinetsbeleid maakt dat 

mogelijk. Daarom: doorgaan op de 

ingeslagen weg. Nederland ligt op 

koers. Maar er is nog veel te doen. 

1. Werk, werk en nog eens werk is de basis van 
onze welvaart. De VVD wil de werkgelegen

heid bevorderen. Dat kan alleen door lagere 

lasten voor burgers en bedrijven. De schuld 

van de overheid moet uiteindelijk terug naar 

nul. 
Dat betekent meer koopkracht voor burgers, 

minder rentelasten voor de overheid en dus 

meer geld om te investeren in de kwaliteit 

van onze samenleving. 
Dat wil zeggen: investeren in mensen. 

In zorg. In onderwijs. In AOW. In veiligheid. 

In infrastructuur. In milieu. In integratie. 

In een harde Europese munt. 

2. Mensen moeten het beste uit zichzelfkun

nen halen. Mannen en vrouwen moeten 

arbeid en zorg kunnen combineren. Daarom 

wil de VVD betere kinderopvang stimuleren. 

Ouderen mogen niet worden afgeschreven. 

Nieuwkomers mogen niet buiten de boot 

vallen. Jonge starters moeten meer kansen 
krijgen. 

Mensen die buiten hun schuld niet in hun 

eigen levensonderhoud kunnen voorzien, 
mogen rekenen op een goed sociaal vangnet. 

Een betaalde baan blijft de beste vorm van 

sociale zekerheid. 

3. De VVD wil een hoogwaardige gezondheids

zorg die is voorbereid op een groeiende 
vraag door cle toename van het aantal oude

ren. Kortere wachtlijsten, verbetering van de 
kwaliteit in de patiëntenzorg in de verpleeg

tehuizen, zoals meer privacy. 

4. De VVD wil dat het onderwijs de ouders 

ondersteunt bij de overdracht van normen 

en waarden. Jongeren moeten opgroeien tot 

verantwoordelijke burgers. Het onderwijs 

moet beter op de arbeidsmarkt aansluiten. 

5. De VVD staat voor een welvaartsvaste en 

inkomensonafhankelijke AOW. Het oude

renbeleid moet op keuzevrijheid gebaseerd 

zijn. Geen betutteling, maar actieve deelna

me aan de maatschappij. 

6. De VVD wil prioriteit voor de veiligheid van 

de burger. Dat betekent meer politie op 
straat. Politie en justitie moeten beter wor

den georganiseerd. Kwaliteit is daarbij 

'n sleutelbegrip. 

7. De VVD wil investeren in infrastructuur. 

Schiphol gaat niet op slot. De auto is geen 

melkkoe. 

8. Milieuvriendelijk gedrag wordt financieel 
aantrekkelijker gemaakt. Milieucriminaliteit 

wordt krachtig aangepakt. 

9. Nederland is geen immigratieland. Alleen 

politieke vluchtelingen worden in ons land 

toegelaten. Bevordering van integratie, 

beperking van immigratie en bestrijding van 

discriminatie staan daarbij voorop. 

10. De euro moet net zo hard worden als onze 

gulden. Nederland draagt naar evenredig

heid e~ redelijkheid bij aan de financiën van 
de Europese Unie. Niet meer. Niet minder. 

Ons land moet zijn belangen internationaal 

zo effectief mogelijk behartigen. 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 5123053 



Gastcolleges, studentencafés en jongerendag 

De VVD zoekt de jongeren op 
Veel jongeren voelen zich aangetrokken tot de 
VVD. Dat blijkt niet alleen uit de jaarlijkse 

schoolenquêtes, maar ook uit de grote belang

stelling die de VVD op landelijke jongerendagen 

helaas zelfs tot een numerus fixus noopt. Het 

aantal aanmelders is namelijk altijd groter dan 
de ruim uitgezochte locatie. 

Afgelopen maanden én de komende periode zijn 

voor jongeren tal van activiteiten georganiseerd. 

Zo hield minister Zalm werkontbijten en gafhij 

voor ruim 200 studenten een gastcollege aan de 
Brasmus Universiteit in Rotterdam. Staatssecre

taris Frank de Grave (Sociale Zaken en Werkge

legenheid) hield voor de Haarlemse Smal! Busi

ness School een gastcollege over sociale zeker

heid. Hij kwam niet met lege handen. Een grote 
taart werd gedeeld onder een groep studenten 

die net een studieproject succesvol had afgerond. 

Europarlementariër Jan Kees Wiebenga was 
· samen met het VVD Tweede Kamerlid Monique 

de Vries plus de kandidaat Kamerleden Kamla 
van Beelen-Balak en Philipe Brood in de studen

tenstad Leiden. De studenten waren daar getuige 

van een stevig debat tussen de Rector Magnificus 
en de politici. Bovendien konden zij volop hun 
eigen vragen stellen. 

Jonge mensen vragen om interactie. Daar houdt 

de VVD terdege rekening mee. Zo worden de 
komende maanden nog een aantal studentencafés 

gehouden waar volop gediscussieerd kan worden 
met liberale politici. Voor deze informele bijeen

komsten bestaat grote belangstelling. Dat hebben 

wij de afgelopen maanden kunnen vaststellen. In 
veel studentensteden wordt nog hard gewerkt aan 

de organisatie van dergelijke bijeenkomsten. 

LA BELLA TOSCANA 
T.h. mooie villa's, hoerderi;en en 

app. in/na6ii San Gimignano 
tussen Florence en Siena. 

'Ie[ 0294-261678 
:Fa;oc 0294-262317 

'E-mai[: [a6e[[at@g[o6a[~.n[ 

. a vormentera Man 
~~ 0~ 

'\: Authentieke landhuizen, i1 
hotels en luxe villa's, 

~ weg van het massatoerisme. ·~ 

"E>IJorca l.anzarote "{e\'\e~ 

F41teA r~,.,~ )b:-nl 
030/2523948 1~\l 

AUSTRALIE/NIEUW ZEELAND 
MASTERS OF DOWNUNDER, 

de overtreffende trap in kennis en persoonlijke werkwijze, vooral als 
het gaat om uw mooiste reis naar Downunder. Ons scenario voor 

reizen in groepsverband of individueel zal u zeker aanspreken! 
Bel met hét AUS/NZ centrum te Nunspeet 0341-258008. Dank u! 

MASTERS OF DOWNUNDER VELDWEG 3 
8071 BD NUNSPEET Tel. 0341-258008 

DE MOOISTE VAKANTIEHUIZEN 
VAN FRANKRIJK 

(®" 
SGR 

bel voor de brochure 

072 - 52 79 000 

Wilt u adverteren in deze rubriek ? 

-~~~~ 
Telefoon 023- 571 47 45 
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Eigen initiatief wordt op hoge prijs gesteld. U 
kunt met uw ideeën terecht bij Bart van der 

Kamp, studentencoördinator algemeen secretari
aat, tel: 070 - 361 30 61. 

De volgende politieke jongerencafés staan al vast: 

24 maart: Utrecht. Locatie: Café De Dijk, Nobel
straat 283. Thema: criminaliteit. 

7 april: Almelo. Locatie: Theaterschool Almelo, 

Schouwburglaan !.Thema: onderwijs 
21 april: Rotterdam. Locatie: Locus Publicus, 

Oostzeedijk 364. Thema: economie 
28 april: Amsterdam. Locatie: Heineken Hoek, 

Kleine Groen Plantsoen/hoek Leidseplein. 
Thema: milieu 

Op zondag 3 mei wordt de landelijke liberale 

jongerendag gehouden. Natuurlijk staat die dag 

in het teken van de verkiezingen. Zowel bij de 
jongeren als in de media heeft de VVD op dit 
gebied een uitstekende reputatie. Het woord 

"passiviteit" staat niet in ons woordenboek. Jon-

studieresultaten 

geren kunnen zich 

actiefbezig houden. De tocauoe ~~ x:•e~:!lJJ'<q~n"<' 
traalliggen. 

alvast noteren! 

• 

Overzicht spreekbeurten 
(VVD-top) 
-wijzigingen voorbehouden-

Donderdag 16 april 

Jaarbeurs, Jaarbeursplein 6, Utrecht 
Frits Bolkestein en Hans Wiegel 

Aanvang 20.00 uur 

In het kader van de Tweede Kamerverkiezingen 
op 6 mei aanstaande vindt wederom een aantal 
grote verkiezingsmanifestaties plaats. Tijdens 

deze bijeenkomsten wordt een gevarieerd pro
gramma geboden met speeches en talkshows met 

de top van de lijst, regionale kandidaten, diverse 
overige interessante gasten en een optreden van 

een bekende artiest. De avonden zijn gratis toe
gankelijk en beginnen om 19.30 uur (19.00 uur 

zaal open). 

Vrijdag 17 april- start Tweede Kamercampagne 
Concertgebouw, Wilsouplein 23, Haarlem 

Artiest: Guus Meenwis 

Maandag 20 april 
La Bonbonnière, Achter decomedie 1, Maast
richt 

Artiest: Anita Meijer 

Dinsdag 21 april 
De Kruisweg, Kruisweg 1, Marurn 

Artiest: Anita Meijer 

Woensdag 22 april 
Partyboerderij - Ugchelen 
Artiest: Anita Meijer 

Donderdag 23 april 

Avifauna, Hoorn 65, Alphen a/d Rijn 
Artiest: Anita Meijer 

Vrijdag 24 april 

Hotel Zuiderduin, Zeeweg 52, Egmond aan zee 
Artiest: Heddy Lester 

Maandag 27 april 
Globetheater - Eindhoven 

Artiest: Heddy Lester 

Maandag 27 april- regiobijeenkomst 
Theater Mondragon, Oude Haven 13, Zierikzee 

Annemarie Jorritsma 

Dinsdag 28 april 

Turfschip, Chasseveld 15, Breda 
Artiest: Heddy Lester 

Woensdag 29 april 
Figi, Het Rond 24, Zeist 

Artiest: Heddy Lester 

Vrijdag 1 mei 
Kwekerij Arend, Naaldwijk 
Artiest: Guus Meeuwis 

Zondag3 mei 
Landelijke Liberale Jongerendag 

Dinsdag 5 mei - slot Tweede Kamercampagne 
Park Plaza, Rokin 78, Amsterdam 
Artiest: Heddy Lester 

Woensdag 6 mei - landelijke uitslagenavond 
DenHaag 

Themaconferenties in a:prll 

De VVD heeft op zaterdag 28 februari inAlkc 
maar een themaconferentie georganiseerd 
het Grote-Stedenbeleid. Op deze conferentie 

onder voorzitterschap van Frits Bolkestein gedis
cussieerd met onder andere Hans Dijkstal, Ivo 
Opstelten, Klaas de Vries en Jan Franssen over 
de probleemcumulatie in de grote steden. 

Er volgen nog drie themaconferenties over 
Onderwijs (maandag 6 april), MKB (zondag 

19 april) en Criminaliteit en Veiligheid (zaterdag 
25 april). Aanvang: 14.00 uur. Sluiting: 17.00 
uur. Lokaties worden nog bekend gemaakt. 

Gaarne vragen wij geïnteresseerden zich op te 
geven bij de coördinator Arne Geensen. Ook 
voor eventuele informatie kunt u bij hem 
terecht. 

VVD Algemeen Secretariaat, Postbus 30836, 
2500 GV Den Haag. Tel: 070- 361 30 06; 

fax: 070 - 360 82 76 

• 



Verkiezings
forum Brussel 
door Elias S. van Herwaarden 

Op 5 maart vond in Brussel een verkiezingsJorurn 

plaats. Het forum, dat op initiatief van de WD

afdeling Brussel en omgeving tot stand kwam, had 

voor de WD als centrale thema's: de werkgelegen

heid in de Europese Monetaire Unie en de openba

re veiligheid. Doel was om de aandacht te vestigen 

op de kiezersregistratie vóór 24 maart aanstaande. 

Een belangrijk punt voor de WD omdat ongeveer 

40% van de buitenlandstemmers liberaal is. 

VVD, CDA, D66 en Groen Links tracteerden de 
volle zaal onder meer op een verhit debat 
omtrent mogelijke coalities. Hierbij benutten 
veel aanwezigen de kans om via directe vragen 
de partijen een standpunt te ontlokken omtrent 
hun voorkeur voor mogelijke partners. Henk 
van Hoof stelde dat het de wens van de VVD is 
om met Paars verder te gaan, maar dat de kiezer 
daarin het laatste woord heeft. Op basis van het 
partijprogramma zal daarover met anderen wor
den onderhandeld. 

De Europese Monetaire Unie leidde eveneens tot 
inhoudelijk sterke en politiek uitdagende discus
sies. De VVD benadrukte dat de EMU gezien 
moet worden in een totale economische constel
latie waarbij de hardheid van de Euro één van de 
elementen is. 

Daarnaast konden de aanwezigen, waaronder 
politici, diplomaten, bedrijfsleven, Europese 
ambtenaren en parlementariërs, terecht bij de 
propagandastand van de VVD-afdeling Brussel. 
Een unieke publiekstrekker was de computer 
met directe toegang tot de VVD-campagnesite, 
die dankzij het campagneteam in Den Haag 
beschikbaar was. 

Bolkesteinavond 
Op 20 maart zal in Antwerpen voor leden en 
belangstellenden een Bolkesteinavond worden 
gehouden met o.a. een discussie tussen Frits Bol
kestein en Patriek Dewael ( fractievoorzitter 
Vlaamse Liberalen en Democraten en voormalig 
minister). • 

I. 

s 
Beknopte agenda 

Siste jaarlijkse algemene 
vergadering 

Vrijdag 15 en zaterdag 16 mei 1998 
Stadscafé De Harmonie, Ruiterskwartier 4, Leeuwarden 

tel: 058 - 233 02 30 

Programma en alle tijden zijn onder voorbehoud van wijzigingen -

........ vrijdag 15 mei 1998, 17.00 uur ....... . 

Ontvangst , met gelegenheid voor een aperitief en diner 
17.00- 19.30 uur 

PROGRAMMA, vrijdagavond vanaf 19.30 uur 

1. Opening en redevoering door de voorzitter van de VVD, drs. W.K. Hoekzema 
2. Herdenking overleden vooraanstaande VVD-leden 
3. Avondprogramma en gelegenheid tot het stellen van vragen door de afgevaardigden aan de 

fracties, alsmede 
statement door de lijsttrekker van de VVD voor de Tweede Kamer, 
mr. drs. F. Bolkestein. 
statement door de fractievoorzitter van de VVD in de Eerste Kamer, dr. L. Gin jaar. 
statement door het VVD-lid van het Europees Parlement, mr. J.G.C. Wiebenga. 

........ Zaterdag 16 mei 1998, 10.30 uur ....... . 

I. ALGEMENE HUISHOUDELIJKE AGENDAPUNTEN 

4. Rekening en verantwoording van het hoofdbestuur over 1997, alsmede het gevoerde beleid 
van het hoofdbestuur in 1997 (jaarverslag) 

5. Verslag van de commissie van drie leden (financiële commissie) 
6. Vaststellen van het beleidsplan/ begroting 1998 
7. Benoeming van een commissie van drie leden (financiële commissie) 
12. Redevoering door de voorzitter van de JOVD, Ciska Scheidel 

II. HUISHOUDELIJKE VOORSTELLENVAN HET HOOFDBESTUUR 

13. Behandeling van het voorstel tot wijziging van de contributie 
14. Vaststelling door de algemene vergadering van het aantalleden van het hoofdbestuur 
15. Verkiezing van een aantalleden van het hoofdbestuur 
16. Rondvraag 
17. Sluiting 

........ zaterdag 16 mei 1998, afsluitende lunch ....... . 

Directeur Teldersstichting, 
Klaas Groenveld, jubileert 
door Reny Dijkman, foto's: Theo Meijer 

Net geland- terug uit Mozambique- viel dr. 
Klaas Groenveld gelijk van de luchthaven in een 
vergadering van het curatorium van de Telders
stichting. Die middag, vermoedelijk vechtend 
tegen de slaap, wist hij nog niet dat die vergade
ring een aangenaam staar
tje zou krijgen. 

Curatoriumvoorzitter Harry 
Langman met Klaas Groen

veld (foto Theo Meijer) 

Curatoriumvoorzitter mr. drs. Harry Langman 
troonde hem na afloop mee naar een perceel in 
de Haagse Javastraat waar het curatorium, (oud) 
medewerkers, leden van de fracties, hoofdbe
stuursleden en vaste scribenten van Liberaal 
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Reveil hem met applaus begroetten. 
Klaas' vrouw, Tonny, zat in het complot om zijn 
15 dienstjaren Teldersstichting een feestelijke 
tint te geven. 
Harry Langman sprak hem met grote waarde
ring toe. Dat deden ook leden van zijn personeel 
en RolfHaafkens namens het hoofdbestuur. 

Klaas Groenveld behoort tot het unieke slag 
mensen dat een grote kennis en een onafhanke
lijke geest paart aan een (te grote) bescheiden
heid. Het onafhankelijk wetenschappelijk libe
raal bureau heeft dankzij hem een voortreffelijke 
reputatie. 
Daarnaast is het voor een ieder die regelmatig 
met de Teldersstichting te doen heeft zonneklaar 
dat daar een uitstekende sfeer heerst. Het feit dat 
dit feest een initiatief was van zijn eigen (oud)
medewerkers spreekt voor zich. 

• 
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dagenuitgezonden 
5. Dit gebeurtin de oneven 
weken. De VVD heeft de vrij
dag als vaste zenddag van • 
17.50 -18.00uur. · 

De televisie-uitzendingen en 

herhalingen vinden plaats op: 
woensdag 18 maart op 

Nederland 2 van 15.54-

15.57 uur 

woensdag 18 maart op 

Nederland 3 van 21.52-

21.55 uur 

donderdag 2 april op 

Nederland 1 van 11.54-

11.57 uur 

dinsdag 7 april op Neder

land 1 van 19.52- 19.55 uur 

vrijdag 17 april op Neder

land 3 van 13.07- 13.10 uur 

maandag 27 april op 

Nederland 3 van 17.52-

17.55 uur 



2 De VVD-verkiezingscampagne had een bruisende start in 

de Haarlemse schouwburg. Ze waren er allemaal: ministers, 

staatssecretarissen, kamerleden en kandidaatkamerleden. Een 

onstuimig begin van de drie weekse veldtocht voor een grote libe

rale partij, voor een sterke VV~. In de integraal afgedrukte toe-
·. spraak van Frits Bolkestein vindt u alle argumenten om de nog 

aarzelende kiezers te overtuigen van het feit dat het goed is VVD 

te stemmen. Verder een impressie in beeld en woord van de ope

ningsavond (foto's: Frank Farner) 

4 De combinatie van werk en gezin ... hoe doen kamerleden 

dat. Bibi de Vries \Ve~d ~oed~~,J:Ians Hoogervorst vader. Beiden 
vertellen zij hoe ze op het politiek en het thuisfront actief zijn 

gebleven, en met welke maatregelen de VVD stimuleert dat ieder

een aan de slag kan blijven (foto: Theo Meijer) 

9 Gijs de Vries is door de JOVD uitgeroepen tot Liberaal van 

het jaar. Hij kreeg de trofee uit 

handen van JOVD-voorzitter 

Ciska ScheideL Een gesprek 

met de man, die als enige 

Nederlander een grote Euro
pese fractie leidt. 

(foto: Peter Drent) 

• aankondiging van de nog 

komende grote campagne

activiteiten 

• succesvolle themadag Onder

WIJS 

• jubileumcongres Vrouwen in 

de VVD 

• interview met Lilian Biek

man-Callender, nieuw Haags 

gemeenteraadslid 

• korte agenda jaarlijkse alge

mene vergadering 15 en 16 

mei 1998 

• laat geen stemmen verloren 

gaan op 6 mei! 
• uit de regio 

• cursussen van de Haya van 
Somerenstichting 

Heeft U de VVD-affiche al 

opgehangen? Heeft u al geke

ken naar afwezigen op 6 mei 

i.v.m. machtigingen tot stem

men? Heeft u uw hulp al aan

geboden aan uw afdelingsbe,.. 

stuur? Het kan allemaal nog, 

want we hebben de belangrijk

ste campagnewe~k nog voor de 

boeg! 

Tot ziens op de uitslagenavond 

op 6 mei in Madurodam in 

Den Haag. Zaal open vanaf 

19.00 uur 
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Nr. 1452 
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Frits Bolkestein bij 
de start van de ver
kiezingscampagne: 
De wo is de partij van de uitdaging. De partij die 
mensen wil stimuleren het beste uit zichzelf te halen. 
De partij waarvan de leden alles op alles zullen zetten 
zichzelf te overtreffen. Dat moment is nu gekomen. 
want de WD wil zichzelf overtreffen. Op 6 mei zullen 
wij dat doen. 

we kijken terug op een kabinetsperiode vol voorspoed. 
Hoge economische groei. 78 miljard lastenverlichting 
voor burgers en bedrijven. Het financieringstekort 
daalde van 4% naar 7,5%. Meer dan 500.000 banen 
kwamen erbij. Nog nooit zijn in een kabinetsperiode 
zulke goede resultaten geboekt. Nog nooit heeft de 
invloed van de WD zo duidelijk doorgeklonken. 

Minder betutteling, meer vriJheid en meer verantwoor
delijkheid. Zij resulteerden in meer werk, minder uitke
ringsafhankelijkheid en meer zelfstandigheid. Het 
beleid was liberaal. Het beleid was dus sociaal. 

Ook de volgende vier jaar gaat de WD voor een libe
raal en dus sociaal beleid. Ons programma leidt tot de 
hoogste economische groei. De te verdelen koek wordt 
bij ons dus het grootst ons programma leidt tot de 
meeste banen, tot de sterkste daling van de afhanke
lijkheid van uitkeringen. De WD blijft kiezen voor de 
warmte van een baan boven de kilte van een uitke
ring. Dat is nodig, want er zijn nog te veel mensen zon
der kansen. Wij accepteren geen tweedeling. Wij willen 
de mensen de kansen geven die ze nodig hebben. 

wat is het geheim van ons programma? 
Er is geen geheim. Het is allemaal doodsimpel. ons 

worden als Anrlërti~rrfli'"ru'Jdia'li'imitd 
in files. De 

Voor onze macitschappijis Ook van'grootbeJémgrJclt 
zorg en arbeid betermetelkaar kunnen worlièl:l. 
gecombineerd. Elkethtpaar, elk koppel, moet zelr 
beslissen tussen kinderopvang of volledige verzorgihg 
thuis. Beide keuzes zfj"n valide, daar moet de overheid 
dus neutraal in staan. En waar kostwinners terecht 
een extra belastingvrije som krijgen, is er een even 
terechte fiscale stimulans voor de kinderopvang. Met 
de kinderopvang zijn_we nog bezig met een inhaalslag. 
Meer kinderopvang iS nodig om meer mannen en 
vrouwen de kans te gevenzorg en werk met elkaa~ te 
combineren. Dat is in :ons aller belang.· Daarom trek
ken wij er in ons programma300 miffoen voor uit De 
wo is een emancipatiepartij. De wo is de partij voor. 
de zelfbewuste vrouw. 

De WD wil ook meer aandacht voor onderwijs. EXtra 
geld voor kleinere klassen. Investeren in kwaliteit van 
het beroepsonderwijs moeten wij hethebben maar dat 
onderwijs is veel te algemeen geworden. Vaklieden zijn 
er te weinig, afhakers te veel. Geef leerlingen weer de 
kans hun hoofd, harten handen te gebruiken. Beter 
een timmern'lan diezijn vak verstaat dan een drop
out die er op l()stimfr1ert~ 

Continueren 

voor. 

Prepareren 
Naast investeren en continueren, wil de wo prepare
ren. Nederland prepareren voor de toekomst De 
komende decennia gaat Nederland vergrijzen. De kin
deren diestraks geboren worden, moeten de AOW 

. voor de babyboomers van nu gaan betalen. Het kind 
van de toekomst mag niet het kind van de rekening 
worden.· oe beste manier om voor de toekomst te spa
ren, is de staatsschuld terug te dringen. Bij matige 
groei wil de Wo het schatkisttekort naar 1% verlagen. 
Bij hogeregroei komt een tekort van nul in zicht Mag 
het een keertje, na dertig jaar fenent De wo wil de 
toekomst veilig stellen. De wo is de meest toekomstge
richte partij van. Nederland. 

De PvdA. en D66 zeggen te willen doorgaan met Paars. 
Dat willen· wij ook lillaar de wo is de enige partij die 
ook het Paarse beleid echt wil doorzetten. 
Wij willen extra geld voor veiligheid, infrastructuur, 
zorg en onderwijs. · 
Wij willen lastenverlichting, om banen te scheppen ·· 
voor al dfe mensen die nog aan de kantstaan 
Wij wilfen verkleinfng van het schatkisttekort om dtt 
toekomst veilig te stellen. 

rrlótto·is lr!Vèstètëh; 'ë'dntii1üëtën ëfi prëptt tëren.l7!1r:--t---m'fD-r:vll;crtr-ml~d'îrfi 
En wij befoven geen' dingen die we niet kunnen 

tfpm~~rlt;frs"l':frrrafi:r--··-t7r7aken. · .... : .. ·.L·. ~<:.: ··:..-- .. , ________ ·-·--·· ·-· :··---~--~-'::::.''· .... -- '-""'"· · .... ·· · 

sro.ran.Kitlar voor de'Yfilnderljaren die moeten in nieuw beleid investeren. we moeten de gou
den formule van Gerrit Zalm continueren. En we moe
ten Nederland op de toekomst prepareren. 

Investeren 
De veiligheid van de mensen staat natuurlijk boven
aan .. Nog nooit is het aantal agenten zo sterk gestegen 
als. onder Hans Dijkstal als minister van Binnenlandse 

. zaken. De laatste daad van het CDA in het vorige kabi
net was het wegbezuinigen van 7 000 agenten. Hans 
Dijkstal wistgeld vrij te maken voor 4. 700 agenten 
erbij. De WD maakt 900 miljoen vrij voor nog eens 
S.ÇJOO agenten. Dan hebben we nog geld over om 
extra cellen te bouwèn voor die extra boeven die door 

< dieextra agenten worden gevangen. D66 en PvdA heb
• ben veelkritiek gehad op het politiebeleid Maar nu zij 
-met geld over de brug moeten komen, houden ze de 
hand op de knip. De WD levert boter bij de vis. De wo 
ln~~steert in veiligheid. 

·· Investeren betekent ook meer doen voor de infrastruc
tuur van ons land. Nederland kan zich niet veroorlo
ven dicht te slibben. We hebben genoeg plannen, veel 
inspraak en nog meer procedures. Maar aan geld heb
ben wij gebrek. Daarom trekt de wo t 5 miljard extra 
uit voor infrastructuur, meer dan welke partij ook. De 
PvdA wil drie keer minder uitgeven dan de wo, maar 
vindt wel dat alle wegen drie keer zo duur moeten 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 

Reserveren 
De gouden 
goede 
leiding 
hoefjein 
formule net'Tnrar.rra~>r. 

Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon, 010-5018896 I 5018884 I 501 

IA/P'PI".,PP•?c komen. . 

vu .. wtïs;,ls.~n IJ,Ifitt:det}artii Jan het solide be/ei/i. 
beleid. 
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VÓor de kandidaten betekende de àanfll_Îlg even letterlijk 
~ieren lopen. Een handvol boze taXîthà!lffeurs bekogel

de VVD-politici bij hun gezamdrtlîjke ~ntree met 
taarten en, eieren. Annemarie Jorrits!tia'wordt door hen 

al weken ichtervolgd. Op het podihtri ha~lde zij een heel 

'ei uit haar vestzakje. Zij had het beter óvei:I~efd dan Ger-

rit Zalm die in overhemd het p()dÎl.Imo~,ltioe~i:, omdat 

zijn colbertonder de smurrie zat 'Ik :heb n'iijil. jasje ver-
, kocht!' gaf de immer laconieke ministervan Financiën 

,;';~' ,als verklaring vo()r zijri informele uitfit. 

,'i:; Alle ministers'en staatssecretarissenkonden op de plàriken 
,, , ,, aan de zaal vertellen op welke punten hun beleid geslaagd 

,, , , was, wat niet ~as gelukt en wat hun toeko,111stwensen zijh. 

• Zo meldde Frank de1Grave, staatssecretaris vail~ociale 
1:, ,, Zaken en: W erkgel~g~f)heid, dat er, meer ba1,1enwaren , 

,,, ,, bijgekomen dan vîerjaar geleden wasbelo()fd ~··,,,~, ~., •• y., 

~~~ aantaLtlitkeringen $le:~ker , , 
t'; ' , .··in diezelfde 

van start 
door Reny Di)kman, foto's Frank Fahmer 

Haarlem - Op 17 april is de verkiezingscampagne van onze partij tijdens een grote 

feestelijke bijeenkomst van start gegaan. Centraal staat ons verkiezingsprogramma. 

De inspirerende samenvatting door lijsttrekker Frits Bolkestein vindt u op deze pagi

na's. De gezamenlijke binnenkomst van alle kandidaten - op een scherm in de zaal 

te volgen -, de flitsende interviews van Kees Mijn ten, Guus Meeuwis die met zijn 

liedjes de zaal op de been bracht én het vuurwerk tot slot, zorgden voor een boeiende 

avond. De kurk is van de fles. Nu gáán we er voor! 
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in de procedures rond de verwezenlijking van nieuwe 
infrastructuur. Dat is ook een hartewens van Annema

rie. Weg-, water-, en luchtprojecten zouden veelsneller 

kunnen worden gerealiseerd als de procedures bekort 
kunnen worden. 

De liberale voorman zou in de komende kabinetsperio
de graag het departement van Justitie in VVD-handen 

zien. Ook benadrukte Frits Bolkestein het belang van de 
voortzetting van het stringente begrotingsbeleid van 

minister Zalm. 
Bolkestein verwacht een korte formatie. De eerste optie 

van de VVD is: doorgaan met Paars. Pas daarna kunnen 

andere coalitiemogelijkheden worden onderzocht. 
Partijvoorzitter Hoekzema gokt op 39 zetels en F.r.its 

Bolkestein mikt op een zeteltal van 38 tot 42. Voor dat 
resultaat moet door iedereen tot 6 mei keihard worden 
gewerkt!! Daartoe deed hij tot slot een dringende 

oproep. Nu echt alle hens aan dek!! 
Ter onderstreping verscheen boven het podium in vuur

werk onze slogan: De VVD werkt! • 



Twee kamerleden over werk 
en de zorg voor hun kind 
door Esther van der Veur, foto: Theo Meijer 

Twee kamerleden kregen de afgelopen periode hun eerste hun kind. Bibi de Vries (35) een 

dochter, Sophia, en Hans Hoogervorst ( 42 ) een zoon, Gabriël. Beiden hebben een baan 

waarbij het niet mogelijk is om parttime te werken. 

Een gesprek met hen over de combinatie van het kamerlid zijn en de zorg voor hun kind. 

D
e vrouw van Hans Hoogervorst is een zelfstandig 
kunstenaar. 'Het voordeel is dat zij haar uren 

flexibel kan indelen. Gabriël gaat twee en een 

halve dag naar de crèche zodat mijn vrouw rustig kan 
werken. We hebben een hulp in de huishouding voor het 

schoonmaakwerk. We vinden dit een prima oplossing. 

Zelfben ik door het verschonen van luiers de afgelopen 

periode 3 kilo afgevallen,' zegt Hans gekscherend. 
'Twee en een halve dag naar de crèche vind ik mooi voor 

een kind. Het lijkt me emotioneel heel zwaar voor een 

vrouw om een kind na 8 weken verlof vijf dagen per 

week naar de crèche te brengen. 

Bibi de Vries en haar man hebben beiden een fulltime 
baan. Hun kind gaat 4 dagen naar de kinderopvang en 

soms komt oma voor de Se dag of wordt er een andere 

oplossing gezocht. 'Verder hebben we een hondenuit
laatdienst en iemand die het huis schoonmaakt.' 

'Met beiden een volledige baan ben je op elkaar aange

wezen,' stelt Bibi. 'Mijn man doet veel in het huishou

den. Ik maak lange dagen en dan is het belangrijk dat je 

goede afspraken met elkaar maakt. Maar een kind is 
prachtig, je beseft dat er meer op deze aarde is.' 

Voor Bibi was het volstrekt vanzelfsprekend dat ze zou 

blijven werkeri. 'Ik ben opgevoed met het idee dat ik zelf 
mijn broek moet kunnen ophouden en ik heb dan ook 

een zekere carrière nagestreefd. Ik ben dol op mijn 

dochter maar mijn werk is ook belangrijk. Ik vind het 
een prima combinatie zo. Wij moeten veel regelen en 

opzij zetten II\àar dat is iets waar mijn man en ik voor 
hebben gekozen.' 
'Ik heb het mooiste beroep van de wereld,' aldus Hans 

Hoogervorst. 'Mijn vrouw heeft ook een mooi vak en als 
·één van de twee thuis zou gaan zitten worden we daar 

beiden niet gelukkiger van.' 
Hij kan zich wel voorstellen dat mensen er voor kiezen 

Ik ben dol op mijn dochter, 
maar mijn werk is ook belangrijk 

om hun baan op te geven. 'Zeker als je twee of meer kin
deren hebt wordt het een hele organisatie en de crèche is 
duur.' 

Hans Hoogervorst stelt dat 
er nog steeds een tekort is 

In de grote vergaderzaal Hans met Gabriël en Bibi met Sophia 

verschijnsel waardoor de vraag groter is dan het aanbod. 
In de loop van de jaren zal de vraag zich stabiliseren. Er 
ligt ook een probleem bij de naschoolse opvang. De eer

ste vier jaar kan een kind naar de crèche. Als het kind 
naar de kleuterschool gaat wordt het lastiger met de 

naschoolse opvang. Daaraan moet worden gewerkt. Dit 
vind ik overigens ook een taak van de markt. 
Mijn dochter gaat naar een particuliere crèche en dat is 

goedkoper dan gesubsidieerde opvang. Je merkt dat de 

markt beter inspringt op de wensen van ouders dan 
gesubsidieerde crèches.' 

Bij de laatste algemene beschouwingen heeft de WD 

samen met de coalitie een motie ingediend om f 35 mil

joen per jaar extra te besteden aan kinderopvang. Is dit 

voldoende? 

'De VVD is voor kinderopvang en buitenschoolse 
opvang,' reageert Bibi de Vries. 'We moeten echter niet 
verheerlijken dat het geld alleen naar gesubsidieerde kin

deropvang gaat. Vanuit de overheid is de financiering 

aan kinderopvang. 'Wij heb
ben ons destijds te laat inge
schreven waardoor het 
behoorlijk zoeken werd. 

Kinderopvang betekent wel 
een behoorlijk financieel 

offer. Minister Melkert heeft 

VVD-verkiezingsprogramma 
300 miljoen extra voor 

kinderopvang 
kinderopvang laatst een eli-

taire bedoening genoemd, dat ergert me. Mensen met 
een hoog inkomen betalen een flinke mep en er is subsi
die voor mensen met minder inkomen. Hierdoor wordt 

kinderopvang een bereikbare voorziening voor iedereen 
en dat lijkt me terecht.' 

Bibi de Vries: 'We lopen achter. Er zijn nog steeds 
wachtlijsten. Kinderopvang is ook een relatief nieuw 

van opvang een goede stimulans. Het geld moet echter 

effectief worden besteed. Voor mijn dochter is de gesub
sidieerde opvang duurder dan een particuliere crèche. 

We moeten ons de komende tijd ook gaan afvragen of 
de financiën voor kinderopvang aan subsidie moet wor

den besteed of aan fiscale mogelijkheden. Hoe zorgen we 
dat het geld voor kinder- en buitenschoolse opvang zo 
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effectief mogelijk bij de ouders komt zodat zij een reële 

afweging kunnen maken?' 

Hans Hoogervorst vult hierop aan dat de overheid een 

aanjaagfunctie moet hebben en dat de markt daarop in 
moet springen. 'In ieder geval is het belangrijk dat kin

deropvang wordt gestimuleerd. De toenemende vergrij

zing moet ook worden betaald. Hoe meer mensen wer

ken des te beter. In ons verkiezingsprogramma is f 300 

miljoen aan fiscale faciliteiten uitgetrokken voor de kin
deropvang. Een mooi resultaat.' 

PvdA, CDA en Groen Links zijn voorstander van het wet

telijk verplicht stellen van deeltijdarbeid. Hoe denken jullie 

over flexibele en deeltijdarbeid en met name de rol van de 

overheid hierin? 

'Flexibel werken is een zaak tussen werkgever en werk

nemer,' aldus Bibi. 'Het moet geen wettelijke verplich

ting worden maar het dient wel gestimuleerd te worden.' 

'Er is geen land ter wereld als Nederland waar zoveel 
deeltijd is', vult Hans Hoogervorst aan. 'Het wettelijk 

afdwingen van deeltijd kan echter ook averechts werken. 
Een werkgever kan ervoor kiezen om alleen werknemers 

in dienst te nemen van wie hij zeker weet dat ze geen 

deeltijd willen werken. Dan ben je nog verder van huis.' 

Vanwege de belasting is het niet voor iedere vrouw aan

trekkelijk om te gaan werken. Als een vrouw voor een klein 

baantje kiest moet de partner meer belasting gaan betalen 

waardoor het niet aantrekkelijk is om te gaan werken. Wat 

vinden jullie daarvan? 

'In het nieuwe belastingstelsel wordt dit waarschijnlijk 

afgeschaft. Er moet echter altijd een belastingfaciliteit 

blijven voor gezinnen waarbij één van de partners van
wege de zorgtaak voor kinderen niet werkt,' zegt 

Hoogervorst. 'Fiscale drempels voor vrouwen om te 

werken kunnen worden weggenomen. Het blijft dan wel 

mogelijk om thuis voor de kinderen te zorgen want daar 
is ook niets mis mee.' 

Bibi de Vries: 'Het is altijd al een doorn in het oog 

geweest. Fiscale prikkels om niet te gaan werken moeten 
worden weggenomen. Ik vind het belangrijk dat een 
vrouw onafhankelijk kan zijn.' • 



Conferentie Onderwijs VVD - Tweede Kamerfractie 

Kwaliteit en verantwoordelijkheid 
door Ton van Voskuilen 

'Terug naar de waarden in het onderwijs 

die de waan van de dag hebben overleefd,' 

stelde Han Leune op de WD-onderwijscon-

van Nieuwspoort was goed gevuld met "onder

toen Frits Bolkestein als voorzitter de con

opende met de woorden: Misschien heeft ieder

mening al gevormd, maar toch ... 

Kwaliteit en verantwoordelijkheid zijn de kernwoorden 

voor een liberaal onderwijsbeleid. De sprekers zijn rond

om deze kernbegrippen gegroepeerd: Heleen Dupuis 

benadrukt het begrip normen en waarden door op te 

merken dat er aan de ene kant in het onderwijs iets 

schort aan de attitude. Aan de andere kant moet het 

onderwijs niet te veel moraliseren. We zijn gaan twij

felen aan alle moraal. Omdat we met elkaar moeten 

leven moeten we afspraken maken over de publieke 

waarden en normen. De dagvoorzitter noemt "oude 

(publieke) waarden" als "eerlijkheid, netheid en ijver". 

Volgens de aanwezigen is daar niets mis mee, integen

deel! Men is het er over eens dat op school waar de kin

deren lange tijd van hun leven doorbrengen, onderwijs 

en opvoeden niet zijn te scheiden. 'Onderwijsgevenden 

dragen de hele dag normen en waarden over.' 

Jan Slavenburg, hoogleraar Onderwijskunde, benadrukt 

in zijn stelling: 'De brede school moet doen waarvoor de 

school bedoeld is; het geven van onderwijs.' Scholen met 

"alles erop en eraan", zoals maatschappelijk werk, huis

werkbegeleiding, sport e.d., verbeteren de schoolpresta-
........ ties nietaantoonbaar· ..... · ..... -- ...................... -

De "school" die hij voorstelt spreekt in grote mate aan: 

Goed relaties tussen leerlingen onderling en tussen 

leraar en leerling. 

Effectieve instructie, dus goed lesgeven. 

Taakgericht pezig zijn. 

Nadruk in het basisonderwijs op taal, lezen, rekenen. 

Behoorlijk wat huiswerk, leer ze werken. 

Consistente tijdsbesteding, niet met nutteloze dingen 

bezig zijn. 

Kortom: De school als een instituut, waar het goed leren 

en prettig toeven is. Een verademing voor het onderwijs

veld, dat "moe en mat" is gepraat, maar wel elke dag 

voor de klas staat, met niet altijd gemakkelijke leerlin
gen. 

Ricardo Winter, directeur van een school voor voorbe

reidend beroepsonderwijs, houdt een pleidooi voor 

meer beroepsgerichte vakken in de onderbouw (12-

15/16 jaar). Hierdoor zal het dropout-effect verminde

ren, is zijn mening. Nu al verlaat 30% van de leerlingen 

het onderwijs zonder diploma. Een van de belangrijke 

oorzaken is de grote hoeveelheid theoretische vakken die 

grote groepen "praktisch" ingestelde leerlingen niet aan

spreken. De meeste kinderen die het voorbereidende 

praktijkvakken moeten kunnen volgen. 'Ze willen leren 

met hun handen.' Theorie komt later op basis van de 

praktijk. Met behulp van bijvoorbeeld "ramen en kozij

nen" kun je veel wiskundige theorie bijbrengen. Het 

leeft dan meer voor deze groep kinderen. 

Brede scholen zijn lang niet altijd nodig. In een aantal 

situaties echter, als er om welke reden dan ook achters

tanden zijn in bepaalde wijken, kunnen brede scholen 

met alles erop en eraan nuttig zijn. 

Er kan met cijfers 
gesjoemeld worden 
Duidelijk bleek dat voor de komende periode een genu

anceerd onderwijsbeleid noodzakelijk is. Een beleid dat 

door het onderwijs is uit te voeren. Er is de laatste jaren 

voldoende gepraat. De kwaliteit van het onderwijs kwam 

zijdelings aan de orde bij Jan Slavenburg maar stond 

centraal bij Han Leune die een stelling verdedigde over 

de openbaarmaking van resultaten van scholen. Dat kan, 

volgens hem, leiden tot een tweedeling tussen scholen. 

Volgens Leune moeten scholen verantwoording afleg

gen, want het gaat over gemeenschapsgeld, maar de 

"kwaliteitskaart" van een school zoals het ministerie die 

wil kan averechts werken: er kan gesjoemeld worden 

met de cijfers en dan ben je nog verder van huis. 

Als voorbeeld werd het schoolonderzoek genoemd. Geef 

een hoger cijfer bij het schoolonderzoek en een lager cij

fer bij het centraal schriftelijk èxamen wordt gecompen

seerd tot een voldoende. 

Indien er een "kwaliteitskaart" komt dan moet die aan 

strenge eisen voldoen. Met die eisen zal de inspectie van 

het onderwijs, die verantwoordelijk is v.oor de bewaking 

van de kwaliteit van het onderwijs, rekening moeten 

houden. 

De wetgeving moet helder en deugdelijk zijn. De vrijheid: 

van onderwijs mag niet opgeofferd worden aan de "kwa

liteitskaart". 

Er moeten betrouwbare gegevens boven tafel komen. 

Een ieder weet hoe moeilijk het is criteria te formuleJ,"el} 

en te onderzoeken die van belang zijn voor de kl;valiteit 

van het onderwijs. De prestatie die de school heeft ver

richt moet aangetoond worden: een toegevoegde waardè. 

die de school aangebracht heeft, daarvoor moet eerst het. 

beginniveau bepaald w01·den. 'Witte scholen mogen niet 

witter en zwarte scholen mogen niet zwarter worden.' 

Geen stigmatisering, dat druist in tegen het liberale 

gedachtengoed. Er dient een grondige doordenking 

plaats te vinden, alvorens de zoveelste ballon wordt 

opgelaten door dit ministerie en door deze bewindslie

den, die door sociaal-democratische ideologieën worden 

gedomineerd. 

De uitsmijter van Han Leune, voorzitter van de onder

wijsraad, het hoogste adviesorgaan van het ministerie 

van onderwijs was: 'De onderwijsraad is over de onder

wijskaart niet om advies gevraagd. Dat geeft te denken.' 

Na de geslaagde themabijeenkomst was men er in VVD

kringen over eens dat een onderwijsbeleid dat gebaseerd 

is op een ideologie ten koste gaat van de kwaliteit van 

het onderwijs en tekort doet aan de verantwoordelijk

heid die de ouders hebben. Zo'n beleid versterkt de roep 

op: 'back to basics.' 

De VVD-onderwijsmensen zijn er klaar voor. 

Sprekers op de. conferentie waren: Heleen Dupuis, hoog-

leraar medische ethiek; Jan Slavenburg, hoogleraar . 

onderwijskunde; Han Leune, hoogleraar empirischè 

sociologie; Ricardo Winter, dire<::teur schoolvo~~(.uL:; 

bereidend Beroepsonderwijs en Sarah Blom; OJ:l,Q~ryrij~~ 
kundige. • . . .· ·. ' .; 

beroepsonderwijs binnen komen op 12 jarige leeftijd TT 
hebben het niveau wat rekenen, taal en lezen betreft van 1) 
een 8 à 10 jarigen. Ga er maar aan staan. Om die kinde

ren te overstelpen met 15 vakken is uit den boze, volgens 

de man uit de praktijk. 

Ter verbetering van deze problematiek heeft Clemens 

Cornielje de staatssecretaris gevraagd deze kinderen op 

het laagste niveau meer praktijkvakken te geven; de 

theorie komt dan wel in latere jaren. De staatssecretaris 

heeft blijkbaar moeite om bepaalde zaken te begrijpen. 

Ze gaat nu over op beroepsoriëntatie, kinderen kunnen 

dan bedrijven bezoeken. Jammer van zo'n goed plan van 

Cornielje. Bedrijfsbezoeken lossen het leerprobleem niet 
op! 

De conclusie van de aanwezigen is dat in het voorberei

dend beroepsonderwijs van het begin af aan kinderen 

De "Herinneringen" van oud-WD Kamerlid Theo Joekes (midden) vormden 14 maart het çmderwerpyan een ongewone lezing- en signeersessie voor meer 
dan 100 bezoekers van Donner Boeken in Rotterdam. · . . . . 
Toen bleek dat de verkoop van Joekes' boek ondanks alle media-aandacht doofdistribittieprqblemen stagneerde, bood de voormalige President van de 
Nederlandsche Bank, oud-Minister-President dr. felle Zijlstra (rechts) hem aan het.boêk samtn mei hem bij Donher te signeren. Daartoe was staatsraad 
dr. Dick Dolman (oud-voorzitter Tweede Kamer) ook graag bereid. , .. .· .. ·· . 
Beiden spelen in het boek van Joekes een belangrijke rol. Beiden hebben met hemgemeen dat hun leven niet alleen uit politiek en financiën bestaat. 
Joekes vertelde eerst iets over de journalistieke en artistieke facetten van zijn levert.Hoe hijin Loitden jarenlang kunstrecensent was geweest. Hoe hij in 
Parijs de machtsovername van De Gaulle had meegemaakt. Hoe zijn verzameling klassieke muziek was. ontstaan. 
Zijlstra, een geoefend organist, liet vooral van zijn liefde voor de muziek v~n Bach.blijkelt.·Dolman haalde enkele kritische sonnetten op, die hij in antwoord 
op gedichten van Joekes had geschreven. 
Op zaterdag 25 april signeren Zijlstra en Joekes diens "Man en Paard, herinneringen" bij boekhandel Paagman in Den Haag. (ISBN 90 6654 999 8 De 
Feniks Pers, Meppel) 
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Ik heb een hekel aan partijen die 
allochtonen lopen te knuffelen 

Op 4 maart 1998 werd Lilian Biekman

Callender in de gemeenteraad van Den 

Haag gekozen. We kennen haar als de 

nummer vijf op de lijst. 

Haags VVD gemeenteraadslid 
Lilian Biekman-Callender 

c •..• , •.•. · ·• Vl;';i.e is nou Lilian Callender? 
~lacht. 'Naast kersvers lid van de gemeenteraad ben ik 

.cvestigingsmanager van Arbeidsvoorzieningen. Dat is een 

ond~rdeel van het arbeidsbureau. Ons werkgebied is 
-Ha~landen. Wij verzorgen sollicitatie- en oriëntatietrai

ningen. Deze trainingen geef ik niet meer zelf, want ik 

zit nu sinds een aantal jaren in het management van 
deze organisatie. 

Ik heb ook drie heel knappe dochters en een man. Mijn 
oudste dochter is nu negentien,' zegt ze trots. 
Hoe. combineer je.dit allemaal?' Thuis hebb.en ze mij ont-.. 

heven van de huishoudelijke taken en dat scheelt al een 

heleboel. Het is inderdaad druk. Sinds enige tijd zijn alle 

VVD-kandidaatleden aanwezig bij de vergaderingen van 

onze gemeenteraadsfractie. Hierop moet je je voorberei
den, dus besteed ik veel tijd aan het lezen van de stuk
ken. Je moet het goed plannen. 
Naast moeder, echtgenoot en vestigingsmanager vind ik 

het ook een belangrijke zaak dat ik een Christen ben. 

Naast het bezoeken van de kerk wil ik mijn leven volgens 
de christelijke waarden en normen leven.' 

.. . Verantwoordelijkheid en 
~(,)ciale rechtvaardigheid 
spreken mij het meest aan 

'Van de vijfprincipes waarop het Liberalisme is geba
seerd, spreken de begrippen "verantwoordelijkheid" en 
"sociale rechtvaardigheid" mij het meeste aan. Je hebt 

een verantwoordelijkheid voor jezelf. Daar bedoel ik 
mee dat je niet kunt verwachten dat de overheid je van 

de wieg tot het graf verzorgt. Maar je hebt ook de ver
antwoordelijkheid voor andere mensen. Dit sluit aan op 

de christelijke principes die ik koester en op het liberale 
principe sociale rechtvaardigheid.' 

Lilian Callenderis pas echt actief geworden in 1996. Ze 

werd door de VVD Den Haag uitgenodigd voor een 
open dag. 'We hebben een bezoek gebracht aan de 
Tweede Kamerfractie en de Gemeenteraadsfractie van de 

VVD in Den Haag. Toen is mijn belangstelling voor de 
partij gewekt. Later ben ik door een van de gemeente
raadsleden gevraagd in de werkgroep die zich bezig hield 
met een analyse van de Melkertbanen plaats te nemen. 

Dat heb ik met veel plezier gedaan. Daarnaast heb ik 
actief deelgenomen aan allerlei thema-avonden.' 

Haar werd gevraagd op te gaan voor de gemeenteraad. 
'Ik kreeg de vraag of ik me op de groslijst wilde laten 

plaatsen. Maar ik was er destijds nog helemaal niet zeker 

van of ik wel genoeg ervaring had om gemeenraadslid te 

worden. Ik heb een selectiegesprek gehad en ik heb ook 
zelf met heel veel mensen gepraat. Toen werd ik eigen

lijk steeds enthousiaster.' 

Weinig politieke 
maarbrede 

m·aatschappelijke ·· . 
ervar1ng 

'Overigens dacht ik dat ik het even niet goed had ver

staan toen ze mij vertelden dat ik op nummer zes van de 
kandidatenlijst was geplaatst. Op de Algemene Leden

vergadering van de afdeling Den Haag is zelfs besloten 

mij op nummer vijf te plaatsen. Dan ga je een beetje 

groeien! Ik realiseer me dat ik misschien nog weinig 
politieke ervaring heb, maar dat ik inmiddels wel een 

brede maatschappelijke ervaring heb opgedaan. Ik zit al 
11 jaar- zoals dat oneerbiedig heet- in de werkgelegen
heidsindustrie. Ik was voorzitter van de ondernemings

raad van Arbeidsvoorzieningen en in dat kader heb ik 
veel onderhandelingen gevoerd. Verder ben ik actief 
geweest in allerlei vrouwenorganisaties en op de scholen 
van mijn kinderen.' 

Den Haag is een stad 
met stijl 

Lilian vervolgt: 'Als je gemeenteraadslid wilt worden, is 

het heel belangrijk dat je een binding hebt met je stad. Ik 

woon al 23 jaar in Den Haag. Dat is al langer dan in 
Suriname, waar ik 19 jaar heb gewoond. Ik heb in deze 

stad gestudeerd, mijn werk gevonden, een gezin 

gevormd. En ik woon hier prettig. Den Haag is een stad 
in ontwikkeling en een stad met stijl. Dat spreekt me 
ontzettend aan. 

Maar Den Haag heeft ook problemen. Er zijn 33.000 

mensen zonder baan. Dat vind ik heel ernstig. Ook aan 
de bereikbaarheid van de stad moet nog veel worden 
gedaan. Hoewel een van onze wethouders op dit punt al 

veel heeft bereikt. De bereikbaarheidskwestie en de grote 
werkloosheid in de stad zijn mede oorzaak van nog een 
aantal andere moeilijkheden waar Den Haag mee te 
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door Mary Honor Kloeg, foto: Theo Meijer 

kampen heeft. Ik wil als gemeenteraadslid graag een bij

drage leveren aan de oplossing van deze problemen.' 

Bij het tot stand komen van dit artikel wist Lilian nog 

niet welke portefeuille zij zou krijgen. 'We hebben onze 
voorkeur moeten doorgeven. Mijn speciale belangstel

ling gaat uit naar Economische Zaken. Ik wil vanuit die 

invalshoek iets doen aan het werkloosheidsprobleem van 

onze stad. Wij hebben ook een financieringstekort 

gehad. De financiële positie van de gemeente Den Haag 
is belangrijk verbeterd sinds wij "het miljard voor Den 

Haag" hebben gekregen. Maar dat tekort heeft een aan

tal sporen nagelaten. Daardoor is een aantal dingen blij

ven liggen, bijvoorbeeld op het terrein van Welzijn. Zo 

bestaan op het gebied van Jeugdzaken een aantal knel
punten die schreeuwen om.aandacht. De jeugd is de toe

komst. Je kunt je niet permitteren dat een groot deel van 

de toekomstige generatie buiten de boot valt. Dus ook 
op dit terrein zou ik het een en ander willen doen.' 

Met plezier heb ik 
de buurten bezocht 

De nieuwe kandidaatleden hebben intensief campagne 

moeten voeren voor de gemeenteraadsverkiezingen. 
Lilian had er plezier in allerlei.buurten te bezoeken en _ 

mensen aan te spreken. 'Ik heb gemerkt dat ik veel heb 

gehad aan de zeven jaar waarin ik trainingen heb gege

ven voor het Arbeidsbureau. Wat ik moeilijk vind, is de 
inhoudelijke kennis die ik nog mis. Het is behoorlijk las

tig goede antwoorden te geven als je nog niet bent inge

voerd in al die verschillende onderwerpen. 

Overigens moet in de campagne veel meer nadruk op 

het contact met de bevolking worden gelegd. Het moet 
veel meer gericht zijn op het over de streep trekken van 

nieuwe mensen. Ik vind het campagne voeren erg leuk. 

Dat moet je ook leuk vinden anders breng je je enthou
siasme ook niet over op andere mensen.' 

Is er nog een vraag die ze je nou nooit stellen, maar waar je 
wel graag een antwoord op zou willen geven? 
'Er is een vraag die ze me altijd stellen en die jij niet 
stelt.' 

Wordt je niet gek van die vraag? 
'Nee hoor, ik wil er best op antwoorden. Ik bezoek erg 
veel allochtone bijeenkomsten. De vraag die mij dan 
altijd wordt gesteld is: "Hoe kun je als Surinaamse 
vrouw lid zijn van de VVD?" Ik vertel deze mensen dan 
dat ik lid ben van deze politieke partij, omdat de VVD 

een partij is die op een serieuze manier omgaat met 
allochtonen. Wij hebben dezelfde rechten en dezelfde 
plichten. Ik heb een hekel aan partijen die allochtonen 

lopen te knuffelen en te betuttelen. 

Vaak wordt beweerd: "De VVD wil geen asielzoekers in 
Nederland". Dan zeg ik: je luistert niet goed. De VVD is 

een verantwoordelijke partij. Als je je verantwoordelijk 

voelt voor Nederland dan streef je naar werkgelegen

heid, goede huisvesting en een goede gezondheidszorg 
voor iedereen. Dat kun je op den duur niet meer garan

deren als je de deur open zet voor iedereen die binnen 
wil komen. De VVD staat wel open voor de echte vluch

telingen. En zo hoort het ook.' • 



Politiek gaat de 
markt op: 
Open dag Tweede Kamer 

door Reny Dijkman, foto's: Theo Meijer 

Den Haag- Ruim 13.000 politiek geïnteresseerden hebben op de 

laatste zaterdag in maart zich in de Tweede Kamer kunnen verdie

pen in de beginselen van alle politieke partijen die meedoen aan de 

komende Tweede-Kamerverkiezingen. 

Ernst bij Ernst van Splunter, kandidaat-kamerlid en fractievoorlichter, in die laatste rolleidt hij 
hier het zaal gesprek met Annemarie Jorritsma en Frans Weisglas 

Eerïiiïtsièkèirde -ge1ëgéiiliëièfv6ör êfé VVD ·om aë-propägandisten uit het-hele land uit 

te nodigen in "t Gouden Hooft" op een steenworp afstand van het parlement. Daar 

kregen de circa honderd campagnisten eerst de mogelijkheid gezamenlijk nog wat 
puntjes op de i te zetten, voordat de officiële campagnestart op 17 april een feit was. 

Met koffie en broodjes werden zij vergast op een warming up door Annemarie Jorrits
ma en Henk van Hoof met uiteraard de mogelijkheid vele vragen te stellen. Voorts 

werd uit de doeken gedaan hoe opiniepeilingen worden gehouden en verwerkt, maar 

ook via welke doelgroepen de winstkansen van de VVD kunnen worden vergroot. En 

uiteraard was Frits Bolkestein aanwezig. Hij hield een enthousiaste peptalk. 

De VVD-fractie in de Tweede Kamer had al drukke uren achter de rug toen de VVD

campagnevoerders in de middag arriveerden. Een aantal stands met uitgebreide infor
matie op papier en via internet, en een sneltekenaar trokken mét de permanente lopen

de talkshows plus ondervraging van onze toppolitici elk half uur afgestampte zalen. 

Belangstelling voor de VVD was er genoeg. 
Het moet het fractiesecretariaat voldoening hebben gegeven dat via een peiling (waar

over wordt u heden ten dage niet meer geënquêteerd?) onder de bezoekers van de 
Open Dag de VVD-presentatie met 23% verreweg het hoogst in de waardering scoorde. 

De belangstelling voor het VVD-programma, de vele geïnteresseerde vragen van bezoe

kers, maar ook de optimale inzet van bewindslieden en kamerleden geven goede hoop 

op een fraaie verkiezingsuitslag. • 

Luim bij Clemens Cornielje en Wim Passtoors die aandachtig de vereeuwiging van 
Enric Hessing volgen 

Koosje Bins 
overleden 
Velen kenden haar persoonlijk: als chef de bureau bij 
het VVD-fractiesecretariaat in de periode van Geert
sema, Wiegel en Rietkerk en daarna binnen de ELDR 

in Brussel en Luxemburg. Maar alle oudere leden 
kennen haar als de columniste van Vrijheid & Demo

cratie, die vanaf eind jaren zeventig tot diep in de 

jaren tachtig columns schreef over het Europees Par
lement. Persoonlijke impressies. Heel dicht bij de 

mensen staande. Koosje was als columniste de ont
dekking van de toenmalige fractievoorlichter Henk 

Krol. Zij had de unieke gave om als insider met de 
ogen van een buitenstaander de dagelijkse gang van 

zaken in het Europees Parlement weer te geven. Zij 
deed dat humoristisch, soms wat sarcastisch en met een bevrijdende relativiteit. 

Koosje Bins stierf op 65-jarige leeftijd in Amstelveen. 
Voor al degenen die haar columns met plezier lazen, publiceren wij hieronder een van haar columns. 

Een Pleintje ... 
Het verhaast me altijd weer dat de denkbeeldige krijtlijn die "grens" heetzo'n verschil kan 
maken. tn taal, in levensstijl, gewoontes en gebruiken van hen die aan weerskanten van die 
lijn leven. 
De mensen op zich zijn niet zozeer anders, maar eerder hun handel en wandel, door opeen
volgende generaties ingeprent. o, niet in wereldschokkend opzicht nee, gewoon in dagelijkse 
dingen. wat overigens misschien het grootste prohleem van de EG is. 
Neem iets als winkelsluiting. In Nederland netjes hij wet geregeld. Na 6 uur 's avonds zijn 
daar de zaken dicht Een uitzonderl(jk late werknemer moet daar van te voren aan denken 
of een avond op biscuitjes leven. 

De kantoren van het Europees Parlement in Brussel sluiten 's avonds om halfzeven, maar tot 
m'n egocentrische genoegen merkte ik dat de meeste winkels nog veellanger open zijn. zo 
lang als ze willen verkopen. Op vrijdagavond kan je dus je weekendvoorraad tevreden mee je 
huis indragen en denken: "Zo, morgen slaap ik uit" 
Maar die specifieke vrijdagavond was het guur weer. om rechtstreeks naar je voordeur te 
gaan en er niet meer achter vandaan te komen. zaterdagmorgen, tijdig op, bleek het weer 
er niet op vooruit te zijtrgegaarCGLitserïrëgetiWCëëri dönkerelucht. ·· 
Maar wat doe je? Regenjas met kraag hoog op en dapper met het boodschappenkarretje de 
winkels tegemoet Toen bleek de keerzijde van de medaille! Men kan verkopen zo lang men 
wil, maar ook sluiten als men dat wil en kennelijk waren de winkels hij mij in de huurt over
eengekomen op zaterdag te sluitent 

Daar stond ik dus, de regen stroomde langs de goot en langsm'n oren. tn de verfaten straat 
zag ik een mevrouw aankomen met waarachtig, een volgeladen boodschappentas. "Mada
me," haar eerste argwaan moest ik wegglimlachen, "Madame, waar heeft u dat gekocht?" 
ze wees de weg: "De straat naar hierboven, langs de verkeerslichten, door een klein straatje 
en dan komt u op een plein, Place de Londres. Links in de hoek is een winkel die bijna altijd 
open is." 
tk was haar dankhaar en ik ging op pad. Place de Londres, een klein plein van het soort 
waarvan ik dacht dat het niet meer bestond. En oude school in een hoekje gedrukt wat 
gras, een paar bankjes, een meneer met een hondje, die broodkorstjes aan de mussen voer
de. Er hing een sfeer van veertig jaar terug. tets van lang geleden. In de hoek de winkel. 
zwarte muren en plafond, geen vuil, maar verloop van jaren. Kisten fruit en groente langs 
de kant Grote glazen stopflessen met snoepjes en rekken met blikken. 

ze kwam van ergens achter uit de winkel, het mevrouwtje. "Madame?' Rillend van de regen 
pakte ik m'n boodschappenlijstje met gezonde dingen en keek haar aan. Een keurig oud 
dametje, maar hoewel het niet op m'n lijstje stond zei ik zomaar ineens: "Verkoopt u whis
ky?" Ze glimlachte, keek even naar huiten en wreef langs haar rossige neus: "Alle merken. 
Het is koud en somber, hè? "Bij m'n vraag: "Heeft u ook sinaasappelen?" werd haar glim
lach breder: "Gelukkig m'n kind, je vergeet de vitamines niet" Melk, bruinbrood, kaas. we 
praatten een poosje en toen bracht ze me met het volgeladen karretje de stoepjes af naar 
hui ten. "Vergeet de vitamines niet!" ze zwaaide me na. 

Terug op het pleintje stond ik even stil. Hier zou jè een hoek over kunnen schrijven. zo maar 
een hoek over een pleintjè waar de tijd stil is blijven staan. 

En nu komt wat ongelofelijk lijkt maar waar is. Terug, thuis, pakte ik een hekend Frans tijd
schrift en zocht uit gewoonte de pagina met hoekheschrijvingen. Als éérste aanbeveling: "We 
raden u sterk een hoek aan van een Belgische schrijver. Het gaat over een pleintje in Brussel 
waar hij heeft gewoond, tegenover een levensmiddelenwinkel. Titel: "PLACE DES LONDRES'. 
Met in m'n ene hand een glaasje whisky en in de andere een sinaasappel heh ik lang ver
baasd zitten kijken. Ik dacht· als dit mevrouwtje op haar plein duidelijk meer inspireert tot 
schrijven dan welke gekneusde terrorist ook, dan is het toch niet zó slecht gesteld met onze 
wereld! Vindt u ook niet? 

Kaasje Bins 
Brussel, 4 februari 7986 
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Organisatie Vrouwen in de VVD 
viert jubileum 
door Reny Dijkman 

Noordwijkerhout- De Organisatie Vrouwen in de WD heeft in 

maart op feestelijke wijze haar 50-jarig bestaan gevierd onder het 

motto: 'Tijd voor een balans~ Daar deze balans voor liberale vrou

wen nog steeds niet in evenwicht is, zullen "De Vrouwen" voorlopig 

hun eigen organisatie blijven houden. 

Het WD-hoofdbestuur legt een zwaar accent op een zo groot moge

lijke evenredige vertegenwoordiging van vrouwen in de gemeentera

den, de statenfracties en in het parlement. Ook bij de samenstelling 

van besturen en commissies wordt altijd intensief gezocht naar des

kundige vrouwen die bereid zijn die verantwoordelijkheid te dragen. 

Ineke van Ark-Hessing, voorzitter van de Organisatie, 

schetste tijdens het diner hoe het de vrouwen in het ver

leden is gaan. Ze constateerde dat in de achterliggende 
1 

~: periode de positie van de vrouw aanzienlijk is verbeterd. 
'Maar', zo vroeg zij de zaal, 'is de cultuur écht veran

derd? Veel mannen en vrouwen zien zorg dragen als de 

taak van de vrouwen. Hoog opgeleide vrouwen haken af 

als zij kinderen krijgen en Nederland zit met de hoogste 
huwelijksleeftijd voor vrouwen; gemiddeld 29 jaar. De 

balans moet niet naar één kant doorslaan: niet óf zorgen 

óf carrière.' 
Ineke overhandigde aan Frits Bolkestein een Abraham 

en aan Willem Hoekzema een Sara 'opdat de partij 
samen met ons de toekomst in gaat'. En zij verzekerde 

Bolknakkenbolwerken mogen 
ook wel iets veranderen 

dat pas als alle doelstellingen waartoe de Organisatie 
Vrouwen is opgericht zijn bereikt, zij zichzelf zal ophef

fen. 
Annemarie Jorritsma kritiseerde de selectieprocedures in 

het bedrijfsleven. Die zijn onvoldoende toegesneden op 
vrouwen. Voor het eerst in de geschiedenis studeren 

evenveel vrouwen af; aan sommige faculteiten zelfs méér. 
Daardoor zou volgens de minister ook het verschil in 
salariëring moeten wegsmelten. Zij vertelde dat op haar 

departement, Verkeer & Waterstaat, 20% vrouwen wer
ken, maar 40% van de binnenkomers is thans vrouw. 

Annemarie keek ook naar andere instellingen. 'In het 

bolknakkenbolwerk VNO/NCW zitten slechts 3 vrou

wen op hoge functies. Ook bij de FNV zou iets mogen 
veranderen. Zij adviseert daarom Blankert (VNO) en De 

Waal (FNV) zélf eens de eigen deuren voor vrouwen 

open te zetten.' 
'Met het benutten van het netwerk van de Vrouwen in 

de VVD ben ik hier gekomen', bemoedigde zij de zaal. 

Haar advies: zélf netwerken! 

Handelingsonbekwaam
heid is pas kort 

opgeheven---
Frits Bolkestein dook in de geschiedenis van de vrou

wenemancipatie. Zo memoreerde hij dat in 1956, dus 

slechts 42 jaar geleden, in de wet de handelingsonbe

kwaamheid van de gehuwde vrouw werd opgeheven. 

'Het idee dat een getrouwde vrouw haar eigen bankreke
ning niet zou kunnen beheersen, vinden wij nu natuur

lijk absurd. Maar het is pas sinds het begin van de jaren 

'70 dat volgens het Burgerlijk Wetboek de man niet lan

ger hoofd van het gezin is en de woonplaats kan bepa
len.' 
De liberale voorman noemde de pil een van de belang

rijkste ontwikkelingen voor de keuzevrijheid voor vrou
wen. 'Zij heeft hoogstwaarschijnlijk meer invloed gehad 
op de positie van vrouwen dan alle wet- en regelgeving 

bij elkaar. Daardoor zijn vrouwen in staat het krijgen 
van kinderen uit te stellen en hun aantal te bepalen.' 
Toch bestaan nog grote meningsverschillen over de 

rechten en plichten van de vrouw. 'In de landen om ons 
heen wordt verschillend gedacht over de vraag of het een 

LAAT GEEN STEMMEN VER
LOREN GAAN OP 6 MEI!! 

recht dan wel een plicht van een vrouw is om bij te dra

gen aan het gezinsinkomen. Van de Europeanen is 68% 
van mening dat hier ook een taak voor de vrouw ligt, 

tegenover slechts 29% van de Nederlanders. Die gezins

gedachten plus een sociaal en fiscaal stelsel met de kost

winner als maatstafhebben ertoe geleid dat gehuwde 

vrouwen slechts met moeite toegang kregen tot de 
arbeidsmarkt. Het ABP heeft pas in 1993 vrouwen gelij

ke pensioenrechten toegekend.' 

Inhaalslag voor 
kinderopvang 
Nog steeds schiet een aantal voorzieningen duidelijk 

tekort. Al is gedurende de laatste kabinetsperiode een 

inhaalslag gemaakt op het gebied van opvang van jonge 

kinderen. Twintig procent van de vrouwen stopt enige 

tijd na het krijgen van het eerste kind alsnog met wer
ken. Bolkestein is dan ook van mening dat hard zal moe

ten worden gewerkt aan opvangvoorzieningen voor 

vooral oudere kinderen. Daarnaast zijn de verlofmoge

lijkheden verruimd. 
Alle vrouwen en mannen willen in vrijheid op alle niveaus 
kunnen kiezen. Frits Bolkestein brak een lans voor de 

allochtone meisjes en vrouwen in Nederland, die vaak na 
het bereiken van de puberteit worden thuisgehouden, 
geen opleiding krijgen en reeds jong worden uitgehuwe
lijkt. 'Ik hoop dat de "Organisatie" ook deze meisjes en 
vrouwen tot haar doelgroep zal willen rekenen.' 

Als het aan hem ligt zal de 21 ste eeuw de vrouwen geen 

"Minister voor het gezin", maar gelijke rechten en volle

dige gelijkwaardigheid brengen. • 

Ook tijdens de Tweede-Kamerverkiezingen zijn veel mensen met vakantie. 
BARTELS ADVOCATEN 

Verklein het risico dat VVD-stemmen verloren gaan. Voor degenen die afwezig zijn en in het
zelfde stembureau (zie voorzijde van uw Oproepingskaart) moeten stemmen, is het een kleine 

moeite om voor 6 mei het volmachtbewijs aan de achterzijde van de kaart te tekenen en over te 
dragen aan de achterblijvers. 

Bartels Advocaten is een middelgroot advocatenkantoor met vestigingen te Utrecht en te Amsterdam. De werkzaamheden concentreren 
zich op cliënten met vermogensrechtelijke belangen, zowel in het bedrijfsleven als in de privé-sfeer. 

Per persoon mogen- gelijk met de stem die de gevolmachtigde zélf uitbrengt- twee volmachten 
worden ingeleverd. U kunt dus niet apart met die volmachten naar de stembus. 

In alle afdelingsbesturen zitten enthousiaste vrijwilligers die u graag verder op weg helpen en u 
een adres kunnen verstrekken van iemand die op de VVD gaat stemmen. 
En als u, als VVD-lid, tegen mensen aanloopt die er op 6 mei niet zijn of moeilijk naar de stem

bus kunnen, spring er dan in. Onderneem actie. 
Hoe vreemd het ook moge klinken: zelfs één stem kan het verschil van een kamerzetel betekenen!! 

8 

Specifieke aandachtsgebieden van het kantoor zijn: onroerend goedrecht, huurrecht bedrijfsruimte, ondernemingsrecht, arbeids
recht en incasso's. Een ingewerkt team van meer dan 15 advocaten en juridisch medewerkers staat voor u klaar om u te adviseren en bij 
te staan in procedures. Desgewenst wordt terzake voormelde rechtsgebieden ook een secoud opinio u afgegeven. 

Het Hoogeland 
Museumlaan 2 
3581 HK Utrecht 
Postbus 64 
3500 AB Utrecht 
Telefoon: 31 (0)30 - 2522577 
Telefax: 31 (0)30- 2523943 
email: info@bartels-advocaten.nl 
http://www.bartels-advocaten.nl 

Contactpersonen: 
Mr D.A.N. Bartels MRE 
Mr R.L Boerman 
Mr P. G.E. van Grernherghen 

Atlas Complex 
Hoogoorddreef 9 
1101 BA Amsterdam Zuidoost 
Telefoon: 31 (0)20- 3120661 
Telefax: 31 (0)20 - 3120681 
email: info@bartels-advocaten.nl 
http://www.bartels-advocaten.nl 

Contactpersonen: 
Mr W 0. Groustra 
Mw Mr N.M. Slump 



Gijs de Vries, fractievoorzitter ELDR-fractie Europees Parlement: 

'Vrede door samenwerking' 
door Marcel Gerritsen, foto's: Peter Drent 

Onlangs werd Gijs de Vries, voorzitter van de Europese Liberale en Democratische fractie in 

het Europees Parlement, door de ]OVD uitgekozen tot Liberaal van het jaar. Tijdens zijn 

toespraak voor de ]OVD, waarvan hij enige jaren voorzitter is geweest, sprak Gijs de Vries de 

hoop uit dat de Onafhankelijke Jongeren Organisatie Vrijheid & Democratie zich nog actie

ver zal gaan opstellen. De ]OVD, maar ook de VVD zelf, zou zich meer aan de kiezer moe

ten tonen en de ]OVD zou daarbij bijzondere aandacht moeten schenken aan aspecten als 

bestrijding van discriminatie en van kinderarbeid. 

~"'::~~rt 1984 is Gijs de Vries al lid van het Europees Par

·~ç~ti~m~nt. Hij ervaart de werkzaamheden als lid van het 

;, EtÎb~pees Parlement als bijzonder plezierig, hoewel ook 
l t;·,,bWt:\est eens wordt geplaagd door een baaldag. Met 

name het geduld dat een Europarlementariër moet 

opbrengen valt soms wat zwaar: 'Indien men beseft dat 
de tijdshorizon van besluitvorming in het Europees Par

lement op bijna tien jaar ligt ten opzichte van drie tot 
vier jaar in het Nederlandse parlement, dan moge duide

lijk zijn dat je in dit werk over veel geduld moet beschik
ken.' 

Daar staat tegenover dat de macht van het Europees Par

lement snel is toegenomen. 'In iets meer dan tien jaar is 

het Europees Parlement gegroeid van een adviesorgaan 
tot de instantie die namens de burger het laatste woord 

heeft. Indien je dat vergelijkt met de periode die in 
Nederland nodig was om de ministeriële verantwoorde

lijkheid van de grond te krijgen, dan blijkt daaruit de 

snelheid van deze ontwikkeling.' 

~vrede door 
samenwerking~ blijft 

mij fascineren 
Het aantrekkelijke van het lidmaatschap van het Euro

pees Parlement is voor Gijs de Vries dat je mag werken 

aan iets dat op het continent volstrekt nieuw is: 'Het 

model "vrede door samenwerking" kent geen enkel pre
cedent en blijft mij fascineren. Nergens ter wereld 

bestaat een vergelijkbaar model.' 
De Europese Unie en de Verenigde Naties kunnen vol

gens hem worden beschouwd als belangrijke vruchten 
van de laatste eeuw Europese beschaving. 'Het sterke 

van de Europese structuur is dat de mens als individu 

wordt beoordeeld. Binnen de Europese Unie hebben wij 
als burgers fundamentele rechten zoals het vrij werken, 

. wonen en reizen. Rechten die met rechtsorde worden 

gecombineerd. Centraal staat niet het recht der sterkste, 
maar het recht zelf.' 

Vijftien verschillende 
culturen 

Hoewel het Europees Parlement steeds beter opereert is 

volgens Gijs de Vries zeker nog niet alles perfect te noe
men. 'We mogen niet vergeten dat in het Europees Par

lement 626 leden zitting·hebben die afkomstig zijn uit 
vijftien verschillende culturen. Rekening houdend met 
het feit dat het hier allemaal om "haantjes" gaat (ook de 

vrouwelijke Europarlementariërs kunnen zo volgens 
Gijs de Vries worden getypeerd), vindt samenwerking 

dan ook niet zonder slag of stoot plaats.' 
Ook op het gebied van de vergoedingen aan Europarle
mentariërs zal nog het nodige moeten worden bijge

schaafd. 'Ook voor die problematiek geldt dat het 

Frits Bolkestein biedt nieuwe bundel aan 

Frits Bolkestein met Sir David Steel (foto: Frank Fahrner) 

Op zaterdag 4 april vergaderde het algemeen bestuur 

van de Liberale Internationale in Amsterdam. Voor
afgaand aan deze vergadering organiseerde de VVD in 

samenwerking met de Liberale Internationale Groep 
Nederland (LIGN) op vrijdag een seminar over coalitie

vorming in een internationaal perspectief. Op het semi
nar spraken Guido Westerwelle (Secretaris Generaal van 
de FDP, ,Duitsland), Annemie Neyts (Europarlementariër 

VLD, België), Lord Steel of Aikwood (Liberal Democrats, 
Verenigd Koninkrijk en oud-voorzitter van de Liberale 

Internationale), Jean Penders (oud-europarlementariër 
voor het CDA) en Frank de Grave (Staatssecretaris van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid). De coalitievorming 
in de verschillende landen kwam ter sprake, uiteraard 
met nadruk op de kansen voor liberalen op regerings
deelname. 

Aan het einde van de bijeenkomst overhandigde Frits 

Bolkestein het eerste exemplaar van zijn Engelstalige 
bundel "Liberalism in a Changing W orld" aan David 

Steel. De bundel bevat toespraken, artikelen en andere 
stukken, die Frits Bolkestein in zijn functie van voorzitter 

van de Liberale Internationale en politiek leider van de 

VVD schreef. u kunt dit boekje bestellen door f 16,== (incl. verzendkosten) over te maken op gironummer 67880, t.n.v. VVD Algemeen Secretariaat 
te Den Haag, onder vermelding van "Bundel Bolkestein". De bundel, die wordt uitgegeven door het Internationaal Secretariaat van de VVD, is in een 

eenmalige en beperkte oplage verschenen en is niet in de boekhandel verkrijgbaar. 

• 
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Gijs de Vries, voorzitter van de Europese Fractie van Liberalén 
en Democraten 

ondoenlijk is om in een heel kort tijdsbestekdè veis~h~~ .' r ' 

lende tradities van de vijftien Lidstaten op een lijn iè ' ••· 

~:ec~~sn~iet alle kritiek op de vergoedingenvan~t'~~i(~:. ;~·a 
parlementariërs terecht: 'HetEuropeesPad~rhèntl{e~·fi :., .,., 
momenteel een openbaar registe:r van p~y~fii ,,,' o, ,~:7: ~:~~0~ ,~o',~ 
van Europarlementariërs:Hoewel heth~elv~iJi f ; ;1;~.:] 
kend lijkt dat een parlementariër van evèD:tu~li:! 11.êVèD:ii!c:' . ;.·; 
komsten melding maakt, is daar in ee~ a.agt~Fander~ ':': • ( 
Europese landen geen sprak~ van. Zo,ishètir hety~i~ ·; ... · 
enigd Koninkrijk heel gebruikelijkclat.éimpi\flepi~n~à~::r:: ( ~·. /f 
riër bepaalde giften ontvangt. Denk bijyoorbeelÖ.·~~n~di . 
recente discussie over "cash for questions'~, wil-arbij par(' 
lementariërs een vergoeding werdgebod~n.alszij'f:. · 
namens een bedrijf schriftelijke vragen stelde11.? Gijs de ·f _· 

Vries vindt het daarom een vooruitgangdatdoor.Tilieldel 
van deze registratie nu is vastgelegd dat indien. giften . 
worden geaccepteerd daarvan publiekelijk melding in oef 
worden gemaakt. 'Zo'n openbaarheid schrikt altijd af.' 

Daarnaast zijn openbare registers voor medewerkers van 
Europarlementariërs, voor lobbyisten en voor buiten

parlementaire vrijwillige werkgroepen in het leven 
geroepen. Gijs de Vries vindt dat de pensioen- en onkos
tenregeling van het Europees Parlement "op de schop" 

moet. Wat de reiskosten betreft heeft hij het parlement 
al in 1985 hervormingen voorgesteld. 
Voorts zal met de nodige voortvarendheid moeten wor
den gewerkt aan één salarisregeling voor alle Europarle
mentàriërs. 'Nu is het nog zo dat parlementariërs uit Ita
lië een drie keer zo hoge vergoeding ontvangen als parle
mentariërs uit Portugal. Het zou bij ons in het Neder
landse parlement toch absoluut onbespreekbaar zijn als 
een Haags Tweede-Kamerlid drie keer zoveel vergoeding 
zou ontvangen als een volksvertegenwoordiger uit Lim-

burg.' 

Onafhankelijk 
onderzoek door 

andere partijen 
doorkruist 



,:•,:' 

Gijs de Vries vindt verder dat het gebouwenbeleid van 
de Europese Unie moet worden doorgelicht. 'Op dit 
gebied zijn fouten gemaakt, die zeer negatief zijn voor 
het imago van het Europees parlement. Helaas heeft het 
Europees Parlement nog steeds niet tot een onafhanke
lijk onderzoek besloten. De socialistische en christen
democratische fractie willen daaraan nog steeds niet 
meewerken.' Gijs de Vries hoopt dat beide fracties toch 
nog zullen inzien dat het huidige gebouwenbeleid aan 

een grondige doorlichting toe is. 

Ideologische 
tegenstellingen 

in Europees verband 

<:i ?~;on i >~alousie op 
0 0 ',:' ~,; ~ ' ' ' ::.· •• 

In tegenstelling tot in Nederland is de samenwerking 

met de socialistische fractie in het Europees Parlement 
zo nu en dan verre van optimaal te noemen. Volgens 

Gijs de Vries is dat het gevolg van de ideologische tegen

stellingen in Brussel. Daar komt bij dat de politiek in het 

Europees Parlement kan worden gekenschetst als con
frontatiepolitiek, zoals wij dat ook zien in het Verenigd 

Koninkrijk, Duitsland en Frankrijk. Nederland kent ech

ter de consensuspolitiek, waardoor ideologische tegen
stellingen van minder belang zijn. Daardoor is samen

werking minder problematisch. 

c Europarlementariërs 

Regelmatig blijkt de kritiek op het opereren van de 
Europarlementariërs afkomstig van nationale volksver

tegenwoordigers. Gijs de Vries wijt dit aan "jalousie de 

métier." 'Enerzijds zijn Europarlementariërs soms 

jaloers op de aandacht die nationale vertegenwoordigers 
van de media krijgen. Anderzijds beseffen de nationale 

parlementariërs steeds meer dat zij op een aantal terrei
nen wetgevers in de tweede linie zijn geworden. De eer

ste lijn van wetgeving wordt namelijk gevormd door de 

Europese Richtlijnen, die de kaders van de regelgeving 

vastleggen. Ook al hebben nationale parlementariërs 
daarna de mogelijkheid om de Richtlijnen te vertalen in 

nationale regelgeving.' 

Gijs de Vries pleit voor een zakelijke en constructieve 
verhouding tussen Europese en nationale parlementen. 

'Europarlementariërs en nationale parlementariërs ver

tegenwoordigen allebei dezelfde kiezers. Zij moeten 
effectiever samenwerken.' Volgens hem zijn er verschil

lende gebieden waarop die samenwerking gewenst en 

goed mogelijk is. De fraudebestrijding bijvoorbeeld. 

'Dan gaat het om een juridische verantwoordelijkheid 
van de Lidstaten, maar we spreken wel over Europees 

geld. Maar ook politie en justitie alsmede de Europese 

Monetaire Unie zijn terreinen die uitermate geschikt 
zijn voor samenwerking.' 

Overigens ziet de liberale fractieleider in het Europees 
Parlement ook voordelen aan die kloof tussen links en 

rechts: 'In het Europees Parlement bevinden de liberalen 

zich duidelijk in het midden en bezetten wij daarbij een 

"wip-positie." Zonder de steun van de liberalen kunnen 

geen van beide politieke stromingen de vereiste meer
derheid verkrijgen voor besluiten.' 

Op deze wijze hebben de liberalen samen met de chris

ten democraten de onzalige plannen van de socialisti

sche fractie om de belasting op kapitaalverkeer in te voe
ren, kunnen tegenhouden en hebben zij ook de invoe

ring van een vijfendertig urige werkweek kunnen blok

keren. Aan de andere kant weet de liberale fractie samen 

met de socialisten de veelal conservatieve standpunten 
van de christen democraten op het terrein van de gelijke 

behandeling tegen te houden.' 

Groei liberale fractie 
Een belangrijke wens van Gijs de Vries is dat de komen

de periode ook de Duitse liberalen weer in de Europese 
liberale fractie vertegenwoordigd zullen zijn. 'Wij 

beschouwen de afwezigheid van de Duitsers als een dui

delijk gemis. Wel positief is dat de "Liberal Democrats" 
voor het eerst deel uitmaken van de fractie. Het aantal 
vertegenwoordigers van de Britse liberalenczal de 0 

komende jaren door de invoering van een systeem van 

evenredige vertegenwoordiging overigens sterk toene

men. Eindelijk zullen de liberalen dan de zetels kunnen 

aanwezig is. Elders in dit blad vindt u 
een overzicht van de nog komende 
campagne-activiteiten. 

Tweede-Kamerkandidaten zoeken 
dagelijks de kiezers op, zij kunnen het 
echter niet alleen. Alle hulp is hierhij 
nodig. We moeten de krachten bunde
len. Als we de resterende dagen alle
maal onze schouders onder de cam
pagne zetten en een flinke eindspurt er 
uitpersen dan hen ik ervan overtuigd 
dat we op 6 mei een geweldige uitslag 
zullen behalen. we rekenen op uw 
steun! 

/T;1 e campagne voor de Tweede
fiJ'Kamerverkiezingen is reeds van 
start gegaan op vrijdag 17 april in 
Haarlem. Tot 6 mei vinden dagelijks 
vele campagne-activiteiten plaats, 
actief campagne voeren is en blijft de 
sleutel tot een goed resultaat voor de 
WDop6mei. 

Het campagneprogramma van de 
WD is overvol. vrijwel dagelijks vinden 
in het hele land onder meer Grote 
Avonden plaats met onze kamerleden 
en bewindspersonen. Verder worden 
ook vele regiobijeenkomsten, werkhe
zoeken en themaconferenties georga
niseerd. Op zondag 3 mei vindt de lan
delijke liberale jongerendag plaats in 
Delft, waarhij de gehele politieke top 

De WD heeft een uitstekende uitgangs
positie voor een goed resultaat op 6 
mei met de winst van 27 3 raadszetels 
hij de gemeenteraadsverkiezingen van 
4 maart; de uitstekende kandidaten 
die we hebhen voor de Tweede Kamer; 
de grote stempel die onze partij op het 
succesvolle Paarse beleid heeft 
gedrukt. De WD is uitgegroeid tot een 
eensgezinde, zelfverzekerde moderne 
partij waar niemand meer omheen 
kan. 

we zijn er echter nog niet Voor een 
goede uitslag op 6 mei is het nodig 
actief campagne te voeren tot de laat
ste dag, de contacten met de kiezer te 
onderhouden en uit te breiden. onze 
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bemachtigen waar zij al jaren recht op hebben. Hans 
Nord heeft destijds de Britten al geconfronteerd met de 
stelling "I want our seats back."' 

Toekomst 
Vervolgens aan Gijs de Vries de vraag hoe hij zijn toe
komst ziet. Is hij van plan zich nogmaals kandidaat te 

stellen voor het Europees Parlement of wenst hij andere 

uitdagingen aan te gaan? Hoewel Gijs de Vries nog geen 

besluit heeft genomen vindt hij vijftien jaar in het Euro
pees Parlement wel erg lang. Voor zijn uiteindelijke 

beslissing is doorslaggevend in hoeverre het voor zowel 

de VVD als voor hemzelf zinvol is om nog een periode 

het lidmaatschap van het Europees Parlement te aan
vaarden. In ieder geval staat voor hem centraal dat hij 

zich nooit afhankelijk zal maken van de politiek. 

Er zijn namelijk ook buiten de politiek activiteiten die 

hij niet uitsluit, zoals in het bedrijfsleven. Ook lijkt het 

hem aantrekkelijk eens een keer een intergouvernemen
tele organisatie te mogen leiden. 'Deze NGO's hebben 

de laatste jaren steeds meer invloed gekregen. Kijk bij

voorbeeld naar wat organisaties als het Wereld Natuur 

Fonds weten te bereiken.' 
Maar: 'Het woord is nu eerst aan de kiezer. Niets is zo 

hinderlijk als het wekken van de indruk dat de keuze van 

de kiezer eigenlijk niet belangrijk meer is, omdat men de 

posten al zou hebben verdeeld. Daarna is het aan Frits 

Bolkestein om een succesvolle ploeg af te vaardigen 

indien de VVD opnieuw zal meeregeren.' • 

Overzicht 
Spreekbeurten 
Top VVD 
Vrijdag 1 mei 
Kwekerij van den Arend 

Lange Broekweg 17 
Naaldwijk 

Frits Bolkestein, Jozias van Aartsen, Erica Terpstra en 

Frank de Grave 
Aanvang 19.30 uur 

Zondag 3 mei- Landelijke Liberale Jongerendag 

Theater De Veste 
Vesteplein 1, Delft 

Frits Bolkestein, Hans Dijkstal, Annemarie Jorritsma, 

Erica Terpstra, Jozias van Aartsen, Frank de Grave, Joris 
Voorhoeve 
Aanvang 13.00 uur 

Dinsdag 5 mei- slot Tweede Kamercampagne 

ParkPlaza 

Rokin 78, Amsterdam 

Frits Bolkestein, Hans Dijkstal, Annemarie Jorritsma, 
Gerrit Zalm, Erica Terpstra en Frank de Grave 

van 16.30 tot 19.00 uur 

Woensdag 6 mei- Uitslagenavond 
Madurodam 

George Maduroplein 1, Den Haag 

Aanvang 19.00 uur • 

De radio-uitzendingen van de WD worden elke veertien 

dagen uitgezonden via Radio 5. Dit gebeurt in de oneven 

weken. De WD heeft de vrijdag als vaste zenddag van 

17.50 uur- 18.00 uur. 

De televisie-uitzendingen en -herhalingen vinden plaats op 

maandag 4 mei op Nederland 2 van 15.54- 15.57 uur 

donderdag 14 mei op Nederland 2 van 17.21 - 17.24 uur 

dinsdag 19 mei op Nederland 1 van 11.54- 11.57 uur 



Uit de afdelings- en regiobladen 
door Reny Dijkman, cartoons Gerard Wiegel 

Bij de afsluiting van dit blad moet de collegevorming in de gemeenten rond zijn. 

Daarom geven de binnengekomen afdelingsbladen nog geen duidelijk beeld van 

de - in doorsnee - verzilverde winst bij de raadsverkiezingen. 

Lang niet al uw collegevormingswel en -wee had mij op die datum bereikt. 

Duidelijk blijkt dat de meeste afdelingen hun literaire kruit pas tegen de 

campagnestart voor de Tweede Kamerverkiezingen gaan verschieten. Blijf echter 

uw bladen sturen. Ze zijn leerzaam en geven een goed beeld van wat speelt in de 

afdelingen! 

Postbus 622, 2280 APRijswijk (het postcodenummer in het vorig nummer klopt 

niet!) 

De Vrije Poort (Haarlem) maakte een nuttige 

analyse van de uitslagen van de gemeenteraads
verkiezingen. De VVD won 2 zetels, maar de uit

slag werd toch kritisch tegen het licht gehouden. 

Zo constateert voorzitter Gert-Anne van Pruis

sen dat de VVD het wel goed heeft gedaan ten 
opzichte van de raadsverkiezingen van 1994, 

maar dat onze partij vrijwel overal minder stem

men heeft behaald dan bij de staten verkiezingen 

van 1995 ondanks een hogere opkomst. 
Verder is grondig gekeken naar de resultaten van 

de 83 Haarlemse stembureaus. De VVD scoort 

per stembuslocatie heel verschillend. Ook het 
grote verschil in opkomst, die in Haarlem uiteen 

liep van 27 tot 76%, is een nuttig gegeven voor 

de laatste acties in verband met de landelijke ver
kiezingen! 

Voor een goede campagne is een dergelijke ana
lyse een absolute must om in die laatste dagen 

·tijd en energie efficiënt te kunnen benutten. 

OokDen Haag,-dat een-zetel won,. gafeen wijk-. 

overzicht en de procentuele verschillen per wijk 

tussen de uitslagen van 1994 en 1998. Helaas 

geen opkomstcijfers, die zo handig zijn voor de 
Tweede-Kamerverkiezingen. Want dan zal het 

uiterst belangrijk zijn de thuisblijvers nû te 

bewegen naar de stembus te gaan. De VVD blijft 
in Den Haag de grootste partij met 12 raadsze

tels. Daarmee is de Residentie de enige grote stad 

met een VVD-meerderheid. 

de absolute voorwaarden voor een goede uitslag: 

'persoonlijke zichtbaarheid en betrokkenheid bij 

lokale probleempjes'. Campagnes met landelijke 

politici tijdens de raadscampagne ziet hij niet zit

ten. 'De kiezer heeft Den Haag allang opgegeven 

als een plaats waar hij aan zijn trekken komt.' Hij 

sluit af met enkele conclusies, waaronder: 'Nooit 

meer Haagse politici bij de lokale verkiezingen 

betrekken', en: 'Zeker ook als deelnemer aan de 

B&W-coalitie de betrokkenheid bij de burger tonen 

door eventuele zaken "stom" te durven noemen.' 

'Politiek is hard,' constateert Herman Weyers, 
VVD-voorzitter Delft. 'Na de winst van 2 zetels, 

vele jaren hard werken met hart voor de stad en 

college-onderhandelingen die er niet om liegen, 

zullen we de komende vier jaar aan de oppositie 

deelnemen. Boudewijn zal binnenkort zijn kamer 

op het Jongenshuis (zo heet het gebouw waar 

~ '' ! , 
J: ,, ~, ' , ' ~ 

B&W hun kant4ie~ ij~bbÎin)inoeter/~itruimenen. 
uitkijken naar e$#":~i~~Wg~~ak; ;:,. ·'.... . . 

~~::;~;;;:~~~~~~ti;:· 
lage opkomst in~:J.:1l>.~~~a!A.P'e14~9r~,.~Polfl:i~ke • 

partijen slagen J~:9n"%914~epd.~ i~~n:~"d.iüdeÜjk 
te maken dat dop~d~C~!lttálisiti~yl).~land.JUjk~ .. 
taken naar gemJeht~~.ste~d.stneJrzaJ<e~op . 
plaatselijk nivea_~·~ó~CÎe.~b~slisé' ... · · 

V oorzitter Eric ~~J~y'ri~n~ J<ijkt in Liberal\l 
Utrecht met gemengqe gevoelen~ terug opde 

uitslag van 4 ma.art ~a:arbij .in zijn stad een poli
tieke aardverschuiving plaats vond met de komst 

van 9 raadsleden van Leefbaar Utrecht. (Deze 
partij heeft inm~ddels zichzelfbij de collegevor

ming door amateurisme op een zijspoor geran
geerd, red.) De VVD kreeg wel meer stemmen 
maar hield hetzelfde aantal raadszetels. 

'Politiek is een hard vak, een harde leerschool. 

Maar een dergelijk gegeven biedt weinig troost 
aan die mensen uit onze· afdeling die op meer 
gehoopt hadden.' 

Balemans verta* de ~itslag met: 'V oor de VVD 

betekent dat vetrl W:erk~I!. in. de :J;ichting van de 
kiezer en dus mè~~&Wijkenin.Ikhoop dan 

ook dat we dat iJi~(i'n àllenga~doen,' . 
''': c , ' 'i /: : ' ~ ~ ', 

Maar Oosterhoutis ln feeststemming. Daar ging 
men van 4 naar:6.'ietels; 

De statenfractie van de P~ovincie Zuid-Holland 

publiceert regeJmitig een Nieuwsbrtef. Een 
voortreffelijke ma~ier voor deze minst bekende 

bestuurslaag oni.de dunpagne voor de Staten
verkiezingen vah 1999 in te gaan: De VVD Pro

vinciale Staten \!"indt u ook op internet: 
"http:/ /www. pzh.nl/p()litiek/yvd". U kunt daar 

de Nieuwsbriefop lezen; maar ook via de fractie
mailbox vragenstellertenopmerkingen aan de 
fractie doorgeven; · · · . 

' ' " 

De Vrije Rotterdakine~ be~adrqkt -evenalsee.n 
aantal andere ardeli~gsb!aden - de mogelijkhe-
den tot stemmeh bij:vplniacht. . 

Heel verstandig; ~ani:ool{de komendeverkie-

zingen vallen weer in een vakantieperiode. 

Op de oproepkaart die u al in huis heeft, treft u 
alle mogelijkheden. 

Rheden-Rozendaal kwam in de verkiezingsana
lyse op het nut van voorkeurstemmen. 'De voor

keurstemmen geven wat de WD-lijst betreft ook 

wel een aardig beeld. Het is kennelijk belangrijk 

· .. dat de kiezers op die lijst vrienden en bekenden 

zien staan. Vanaf nr. 7 tot en met 19leverde dat 

435 stemmen op, bijna 10%. Per persoon waren 

dat tussen de 15 en 50 voorkeurstemmen. Dus wat 

je noemt echte lijstduwers.' 

Lib~raal Gouda- midden in de onderhandelin
gen over de vorming van een nieuw college -

kijkt met vreugde terug op de voortreffelijke ver
kiezingsuitslag. De nieuwe VVD-fractievoorzit
ter, Jan van Ingen, schrijft: 'Het is in de geschiede

nis van Gouda neg nooit zo spannend geweest als 

bij deze gemeenteraadsverkiezingen. De twee grote 

partijen deden niet voor elkaar onder. Het werd 

een nek-aan-nekl·ace ... Wij gingen van 6 naar 8 

zetels. Voor zover mij bekend, is het sinds 1949 

voor het eerst dat de WD met zoveel zetels in de 

gemeenteraad van Gouda vertegenwoordigd is ... 

De afdeling Sittard vierde haar zilveren jubi
leum. 'Dat het zo lang duurde eer in Limburg, in 

het bijzonder in Sittard, een afdeling van een lan

delijke liberale partij van de grond kwam, is teke

nend voor de sociaal-historische situatie in de 

regio ... De viering van een jubileum is in de eerste 

plaats een feest van en voor de leden. Zo was het 

feest bedoeld en zo is het feest ook gevierd. Zelden, 

zeker in het laatste decennium, werd door zoveel 

leden aan een activiteit van een afdeling deelgeno

men. Dat is fijn, vooral omdat daarmee de onder

linge band wordt verstevigd en meteen een degelij

ke basis voor de toekomst wordt gelegd.' 

(wordt vervolgd. Afgesloten 2e Paasdag) • 

Gekke dingen op het Wassenaars stembureau. 

Lijsttrekker Else van Dijk-Staat zat er de hele 

dag. Zij noteerde de volgende uitlatingen van 
kiezers: 

Het doet geen pijn 

Cursussen Haya van Somerenstichting 
U komt prachtig door op alle foto's maar ik ga 

NIET op u stemmen (bleek hij overigens toch 

gedaan te hebben) 

Vrouw tegen man: 'Jij moet voor Ruud stemmen 

op de eerste man van de WD'. (Wie had DAT 

gedacht een paar jaar geleden) 

Vader tegen zoon die achter de stemcomputer 

verdwijnt: 'Laat ik het NIET merken!' 

Krijg ik geen airmiles? 

De afdelingsvoorzitter van Etten-Leur liet dit 

keer verstek gaan in de Nieuwsbrief. Hij had wel 

een heel geldige reden. Hij was vader geworden 
van een gezonde drieling. Bij deze de hartelijke 
felicitaties van de redactie met de geboorte van 
Pieter, Marieke en Huib! 

Ir. K.F. de Jong wijst in een opiniërend stuk op 

Mei t!m augustus 1998 

Hieronder treft u aan een Discussietechniek I 
overzicht van de cursussen 5 &6juni 

die bij de Haya van Someren-
stichting zijn aangevraagd. Cursus Gemeenteraad 

Voor opgave en/ of meer 6&13juni 

informatie kunt u contact 
opnemen met de genoemde Debating 

contactpersoon. 20 juni 
Workshop ActiefBesturen 

KC 's-Hertogenbosch 
21 & 22 augustus 

Mevrouw I. Kloosterman KC Amsterdam 
Brouwersbos 88 De heer L. Kamman 
5432 BE Cuijk Van Boshuizenstraat 617 
0485- 32 18 15 1082 A W Amsterdam 

Gemeentefinanciën 
020- 644 35 62 

23 mei Leergang Besturen 

Ruimtelijke ordening 
16mei 

13 juni Liberalisme I 
29 mei 

Liberalisme I 
18 juni Liberalisme in de praktijk 

KC Gelderland 
5 juni 

De heer E. van 't Hooft Cursus Europa 
). van Campenstraat 167 13 juni 
6543 LE Nijmegen 
024- 377 89 37 KC Haarlem 

Mw. P.). Noorduyn 
Liberalisme in de praktijk Houtwijkerveld 8 
9mei 2131 ME Hoofddorp 

023- 561 61 92 
Gemeentefinanciën 
9mei Mediatraining(Zandvool"t) 

Ruimtelijke Ordening 
9mei 

23mei 

Mediatraining (Hoofddorp) 
9 mei 

Ruimtelijke Ordening 
16mei 

Mediatraining 
6 juni 

Basiscursus Provincia'lé Staten 
(Haarlem) 
13 juni 

Gemeentefinanciën (Haarlem-
merme.er) 
13 juni 

KC Den Helder 
Mevrouw Y.C. de Bont 
Sweelincklaan 22 
1817 KE Alkmaar 
072- 512 23 15 

Liberalisme IJ 
8 &9 mei 

KC Utrecht 
Mevrouw M. Buitelaar 
Paardenhoeve 7 
3992 PH Houten 
030 - 637 43 58 

Presentatietechniek I ( OC 
Utrecht) 
1 &2mei 

Fractiemanagement ( OC 
Vechtstreek) 
9 mei 
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Debating (OC Eemland) Vergadertechniek KC Zeeland 
16mei 13 juni Mw. C.A. den Baars-Atberts 

Postbus 47 
Fractiemanagement ( OC KC DenHaag 4328 ZG Burgh Haamstede 
Vechtstreek) De heer C.D.A. Ruijgrok tel: 0111-65 23 00 
16mei Zeekant65 

2586 AD Den Haag Gemeentefinanciën 
Discussietechniek I ( OC Eem- 070-350 2917 23 mei 
lànd) 
5 & 6 juni Presentatietechniek I KC Limburg 

19 & 20 juni Mw. ). de Blécourt- Maas 
Presentatietechniek I (OC Bungweg 14 
Eemland) KC Leiden 6374 RB Landgraaf 
12 & 13 juni Mevrouw F. Scheffer-Teeuw- tel: 045 - 532 34 54 

is se 
Workshop Verhouding Bestuur Vaartdreef 37 Basiscursus Europa 
-Fractie (Heuvelrug-Noord) 2724GB Zoetermeer 14mei 
29 augustus tel: 079- 341 21 88 

Liberalisme I & Liberalisme 
KC Friesland Gemeentefinanciën in de praktijk 
De heer G.). van der Scheer 6 juni 16mei 
Loengasterlaan 356 
8604 ZZ Sneek Fractiemanagement Discussietechniek & Presen-
0515 41 60 85 27 juni talietechniek 

19 & 20 juni 
Gemeentefinanciën KC Drenthe 
9mei De heer P.H. Snijders Indien u vragen heeft of meer 

De Brinken 15 informatie wenst over Var-
Ruimtelijke ordening 7751 AB Dalen ming & Scholing kunt u con-
23mei 0524- 55 29 47 tact opnemen met de Haya 

van Somerenstichting, tel. nr. 
KC Tilburg Mediatraining 070- 361 30 10. U wordt dan 
De heer H. Kamman 9mei te woord gestaan door 
Vlaggeschip 40 Maaike van Utrecht, Dorine 
4902 CL Oosterhout Debating Heiden of Gerda V elthoen. 
0162- 43 79 25 27 mei 3 juni • 
Cursus Europa 
6juni 



: ·· ;~~j~~Ils ~~:~tetdag 16 mei 1998 

}~ .. • SÜasi#é.l)~ II~rmQnie,Ruiterskwartier 4, 

• :. ·l,~ejtwari:l,en; tèl: 0~8..: 233 02 30 

Ontvangst met gelegenheid tot aperitief en 
• diner 17.00- 19.30 uur 

Programma, vrijdagavond vanaf 19.30 uur 

3. Avondprogramma en gelegenheid tot het 
stellen van vragen door de afgevaardigden 
aan de fracties alsmede 
statement door de lijsttrekker van de VVD 
voor de Tweede Kamer, mr. drs. F. Bolkestein 
statement door de fractievoorzitter van de 
VVD in de Eerste Kamer, dr.L. Ginjaar 
statement door het VVD-lid van het Euro
pees Parlement, mr. J.G.C. Wiebenga 

... zaterdag 16 mei 1998, 10.30 uur ... 

1. Opening en redevoering door voorzitter drs. 
I ALGEMENE HUISHOUDELIJKE AGENDA

PUNTEN 

W;K. Hoekzema 
2. Herdenkingvooraanstaande VVD-leden 4. Rekening en verantwoording van het hoofd-

TE HUUR IN ZUID FRANKRIJK 
"'\// .... 

Jrt©~ 
va kan ti eh uiz.e.11. 

Internationaal 

Villa's, huizen, parken in de Dröme, Provence, Cöte d'Azur, 
Alpen en de Lot. Dröme-Vakantiehuizen heeft het grootste 
aanbod van Drömehuizen met verrassende prijzen, uitvoeri
ge documentatie en een gedetailleerde routebeschrijving. 
Gratis brochure: 026-3519198 (ook 's avonds en weekend). 
Fax 026-4435873. Ook voor aankoop van huizen. 

links afvallen, 
Zeil- en Surfcentrum rechts oploeven en nog 

LJ~ veel meer! "'De 'Plue~~en" 
Meerdijk 11 - 19 
8581 KG Elahuizen/Friesland 
tel. 0514 - 602525 

•-i:Phet kan allemaal 11~ onder liberale LJI~ 
fax 0514- 603535 

- PoRTU PRAIA-
verhuur van 
vakantiewoningen 
in Portugal 
Bel voor meer informatie: 
Tei.:0411-631.650 
Fax:0411-6327 48 

leiding '--* 

--J Noord-Portugal kustlijn 
--J Regio Lissabon 
--J Alentejo 
--J Algarve 
--J Sfeervolle particuliere huizen 
--J Geen massatoerisme 
--J Fotopresentatie 
--J Lijndienst, charters, huurauto's 
--J Lid SGR 

SFEERVOL KAMPEREN IN LANDELUK 
FRANKRIJK ... TENTSETTERS! 

Onze volledig ingerichte en zeer ruinte bungalowtenten staan op 
sfeervolle, typisch Franse campings. Bel voor onze brochure. 

Ereestraat 125, 2311 CM Leiden Tel 071- 512 75 10 

Wilt u adverteren in deze rubriek 1 

-Wfl~~~~ 
Thl~oon023-5714745 

s 
~~Maandblad voor de Volkspartij 

f!JI voor Vrijheid 8c Democratie 
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bestuur over 1997, alsmede over het gevoerde 
beleid van het hoofdbestuur in 1997 (jaarver
slag) 

5. V erslag van de commissie van drie leden 
(financiële commissie) 

6. Vaststellen van hetbeleidsplan/begroting 
1998 

7. Benoeming van een commissie van drie 
leden (financiële commissie) 

8. Redevoering door de voorzitter van de 
JOVD, Ciska Scheidel 

IJ HUISHOUDELIJKE VOORSTELLENVAN 

HET HOOFDBESTUUR 

9. Behandeling van het voorstel tot wijziging 
van de contributie 

10. Vaststelling door de algemene vergadering 
van het aantalleden van het hoofdbestuur 

11. Verkiezing van een aantalleden van het 
hoofdbestuur 

12. Rondvraag 
Sluiting 

... afsluitende lunch ... 

(De gehele beschrijvingsbrief plus aanvullingen 
is telefonisch gratis op te vragen bij het algemeen 
secretariaat van de VVD, tel: 070 - 361 30 61) • 
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kestein het eerste Pr.amt>~<11lr 

boek "Boren in hard hout" aan ou11-t>retîftte:r:l: 

Dries van Agt. 

De titel is ontleend aan het volgènd cjtaiit van 
Max Weber: "Die Politik bedeutet ein starkes langsarnes Bahren von harten Brefternmit', . 

Augenmass und Leidenschaft zugleich." 

Bolkestein koos die titel 'omdat de visie van de WD-fractie vaak in eerste instantiealscontro

versieel wordt beschouwd. Wij zijn door andere partijen verketterd vanwege onze men.ingover 

het terugdringen van de fraude in de sociale zekerheid, over ons standpunt ten aanzien van het 

asielbeleid, de uitbreiding van deNAVO en de Europese integratie. Uiteindelijk blijkt dat velen 

zich in onze realistische visie kunnen vinden. Dan wordt WD-beleid algemeen beleid.' 

Oud-premier Van Agt sprak lovend over Frits Bolkestein. In zijn toespraak prees hij Frits vanwe

ge diens eruditie: 'Een parel in het parlement'. Van Agt toonde zich duidelijk geen voorstander 

van het referendum, want - sprekend over de Haagse politiek - merkte hij op: 'Gelukkig heeft het 

blauwe deel van Paars het onzalige D66-idee van het referendum voor de partij die er om jengel

de weten te castreren tot een fopspeen. Die staatkundige vernieuwing is hiermee verticaal gear

chiveerd.' En over het Paarse kabinet: 'De WD is zeer aan haar trekken gekomen. Het kabinet is 
blauw met een rood biesje.' (foto: Theo Meijer) • 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 5123053 



v __ a_ n31 naar 38 
,',' ,,o" 

~Weeite-Kamerzetels! 

VVD-voorzitter Willem Hoekzema en Frits 

bedanken allen in het land die zich voor deze campag

ingezet. Ook danken zij alle kiezers die hun vertrouwen 
·- stem aan de .VVD schonken. Zie interview Frits Bolkestein 

.. · ·· .. ,dêt().~~l11nvan Willem Hoekzema . 

. 'i's~ensuccesformule voor een feestelijke uitslagen
•:inL->n~-u .I:Y.l.a~··-,.._-J.' .._ .. _.resultaten in de opiniepeilingen en vervolgens een 

_ .. uitSlag. Op de foto: 
·. _._, ellGin.jaàr-Maas, Erica Terps-

tra~ Willem Hoekzema en Frits 

Bo}k~stein bij de einduitslag. 

En zo'werd Bolkestein binnenge

.uu•u.J.u .met een Amerikaanse tic

kertape para-

de: oranje 

slingers en 

confetti. 

Madurodam 
barstteuit 

haar voegen. 

Analyse door 
Cletriéris 

• verhaalt Gijs de.Vries van de 
perikelen rond de benoeming 

yan Duisenberg 

• sçh~ijft Jul es Maaten over 
''het Bolkesteineffect" 
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Interview met Frits Bolkestein: 

'Verkiezingsuitslag is historisch 
voorde VVD' 
Door Johan Hommes, foto: Theo Meijer 

Dit is de eerste reactie van lijsttrekker Frits Bolkestein op de verkiezingsoverwinning van de 

WD op 6 mei jl. Nog nooit haalde de WD 38 zetels in de Tweede Kamer. 'Deze uitslag is 

een zege voor het liberalisme: aldus een tevreden Bolkestein. Wat volgens hem verder opvalt 

is dat de winst wordt geboekt na een periode dat de WD aan het kabinet heeft deelgeno

men. Na de oorlog is dit slechts twee keer eerder vertoond. In 1952 won de WD één zetel na 

deelname aan het kabinet-Drees en in 1972 werd een winst genoteerd van zes zetels. Toen 

zat de WD in het kabinet-BiesheuveL 

meer aandacht aan besteden, 

Femke Boersma en Frits Bolkestein op de verkiezingsavond 

Zalm en Borst aangewezen als informateurs van een 

nieuw paars kabinet. Frits Bolkestein zal namens de frac
tie als onderhandelaar optreden. Hij kijkt positief naar 

de formatie. 'Ik heb goede hoop dat we in zes weken een 

eind kunnen komen. Het zou mooi zijn als eind juni of 
begin juli een nieuw kabinet zou kunnen aantreden. Een 

stevig regeerakkoord moet hiervoor de basis vormen. In 

dit akkoord moet in elk geval zijn opgenomen dat de 

F
rits Bolkestein kijkt terug op een geslaagde cam-

. pagne. Een campagne waaraan veel mensen in de 

partij een steentje hebben bijgedragen. 'Ik ben aan 

iedereen in de partij, alle vrijwilligers die hard hebben 
gewerkt, veel dank verschuldigd. Zonder het folderen, 

het op de markt staan in de verkiezingskramen en aller

lei andere plaatselijke activiteiten zou het ons niet gelukt 

zijn zoveel mensen te motiveren naar de stembus te gaan 
en VVD te stemmen.' 

bijvoorbeeld door meer 
vrouwelijke volksvertegen

woordigers te krijgen.' Een 
vierde kanttekening betreft 
de politieke verhoudingen in 

Nederland. 'De VVD is dui-

PvdA is naar het midden 

VVD-kiezers: meer mannen 
·dan vrouwen 

Bij de uitslag zelf waarbij de VVD steeg van 31 naar 38 
zetels maakt Bolkestein een aantal kanttekeningen. 'Ik 
vind het erg positief dat de VVD onder de jonge kiezers 
van 18 tot 35 jaar de grootste partij is. De jeugd heeft de 
toekomst en dat betekent dat de vooruitzichten voor 
onze partij prima zijn. Daar staat echter tegenover dat 

wij minder goed scoren bij de ouderen, een groep die 
steeds groter zal worden. Verder is de VVD een zeer 
mannelijke partij. De achterban bestaat voor 55o/o uit 
manr.en tegen slechts 45% vrouwen. Vlij moeten daar 

opgeschoven 

delijk de tweede partij van Nederland geworden en het 

CDA is duidelijk teruggezakt naar de derde plaats. En als 
je bedenkt dat wij vóór de verkiezingen van 1994 slechts 

22 zetels hadden en het CDA er nog 54 bezat, is dat voor 

ons een prestatie waar we trots op mogen zijn.' 

Dat Nederland linkser zou zijn geworden zoals sommi
gen suggereren, gelooft Bolkestein niet. 'De afstand tus

sen de PvdA en de VVD is nu nagenoeg gelijk gebleven. 
In vergelijking met de vorige verkiezingen, waarbij de 
PvdA 12 zetels verloor, heeft deze partij er nu 8 terug 
gewonnen. Dat is nog altijd een negatief saldo. Voor de 

VVD is er een positief saldo van 16 extra zetels. Dat zegt 
genoeg. Daar komt bij dat de PvdA naar het midden is 
opgeschoven en dus ruimte aan de linkerzijde heeft gela
ten. Ik geloof niet dat de Nederlandse kiezers nu zoveel 
linkser zijn geworden' 

Direct na de verkiezingen is de formatie van een kabinet 
begonnen. Na een korte inventarisatie door informateur 
De Vries heeft de koningin pr<:nlier Kok en de ministers 
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sanering van de rijksfinanciën wordt voortgezet. De ter

reur van steeds terugkerende discussies over ombuigin

gen mag niet opnieuw de agenda gaan beheersen. Daar
naast moet er natuurlijk aandacht zijn voor infrastruc

tuur, zorg, onderwijs, veiligheid ... en dergelijke. Ik heb 
er vertrouwen in dat de drie partners met een goed 

resultaat naar buiten zullen komen, wat het begin zal 

zijn van voortgezet succesvol beleid' • 



De redactie vroeg campagneleider en Tweede-Kamerlid Clemens Cornielje een analyse te 

maken van de Tweede-Kamerverkiezingen van 6 mei. Clemens betrekt daarbij ook de ver

rassende uitslag van de Kamerverkiezingen van 1994 waardoor hij helder de grote politieke 

verschuivingen in Nederland in beeld brengt. 

De nieuwe VVD 
door Clemens Cornielje, Tweede-Kamerlid en 
campagneleider 

K:,ar;neTvo~rl<Iez:ml;>;en van 1994 hadden al een aardver

u-----·.,--o in het politieke landschap te weeg gebracht. In 

Lubbers III verloren beide regeringspartijen 

""""'~''AJn. en PvdA aanzienlijk. Het CDA moest 20 zetels 
inleveren. Zoiets was nog nooit in onze parlementaire 

geschiedenis voorgekomen. De andere regeringspartij, 

de PvdA, verloor toen 12 zetels. Een dergelijke groot 

terugval in zeteltal was ook een novum. Maar alles is 

relatief, zelfs een dergelijk verlies. Door de opstelling van 

D66, één van de winnaars, werd in 1994 het paarse kabi

net van PvdA, VVD en D66 gevormd. D66 boekte in 

1994 een winst van 12 zetels en kreeg daardoor de sleutel 

tijdens die formatie in handen. De VVD, die een winst 

boekte van 9 zetels, ging in feite het grootste avontuur 

met paars aan. Doordat de VVD veel zetels van het CDA 

had gewonnen, was een combinatie zonder het CDA 

voor ons in electoraal opzicht bijzonder risicovol. Te 

meer daar de PvdA, de grootste partij in de nieuwe com

binatie, de premier leverde. Een positie waaraan 'Bin

nenhof watchers' een bonus verbinden. Bovendien blijkt 

uit de parlementaire geschiedenis dat alleen in 1952 en 

1972 de VVD na regeringsdeelname niet heeft verloren. 

In 1994 kwam een regeerakkoord tot stand dat door 

vriend en vijand 'liberaal' werd genoemd. Ook toen gold 

reeds dat dit liberale akkoord ook een sociaal regeerak

koord was. Met dit werkprogramma legden we de basis 

voor de groei van de werkgelegenheid. Zelfs ons verkie

zingsmotto uit de campagne: 'Werk, werk en nog eens 

werk', werd door het paarse kabinet overgenomen. Het 

resultaat was er dan ook naar! 

Bij deJaatste verkiezingen bleek dit succesvolle beleid 

voor de andere twee regeringspartners ineens niet meer 

overwegend liberaal en had het succes vele vaders. Het 

beleid van paars werd door de VVD tot inzet van de ver-

totaal aantal zetels van deze coalitie per saldo met 5 

zetels. 

Clemens Cornielje 

Hooggespannen 
verwachtingen 

gespannen. Door deze polls vatte het idee post dat er 

nog meer in had gezeten en dat de VVD over haar hoog

tepunt heen was. De wens was hier bij velen de vader 

van de gedachte. Tevens sprak een aantal partijgenoten 

stelselmatig over 'jullie campagne' in plaats van 'onze 

campagne.' Desondanks hebben we - ondanks de steeds 

teruglopende peilingen voor de VVD - de neerwaartse 

spiraal waarin de VVD terecht was gekomen weer naar 

boven omgebogen. We hebben goed samengewerkt aarr 

een beter resultaat. Het NRC-Handelsblad kopte: 'De 

VVD begint campagne met vlotte show.' Van een partij 

in mineur werden wij de partij die met haar dagelijkse 

ontmoetingen met de pers sterke invloed uitoefende op 

de agenda van de media. Wederom kwam de VVD met 

een nieuw element in het campagnevoeren. Daarnaast 

werd onze formule van de grote infotainmentavon~eli 

met speeches, videoclips, talkshows, zang en discussie 

met de zaal tijdens deze campagne gecontinueerd. Ove

rigens werd onze formule uit 1994 door andere partijen 

veelvuldig gekopieerd. Goed voorbeeld doet goed vol

gen. Over vier jaar zullen wij dus weer met iets nieuws 

moeten komen om onze concurrentie eeri slag voor te 

zijn. 

Graag breng ik een uitspraak van de helaas veel te vroeg 

overleden Huub Jacobse in herinnering: 'De verkiezings
campagne voor de komende verkiezingen start op de dag 
na de verkiezingen.' 
We zullen ons vanaf vandaag moeten inspannen om de 

enorme winst vast te houden en vervolgens waar moge

lijk uit te bouwen. Een stevige liberale inbreng in het 

regeerakkoord is hiervoor natuurlijk van het grootste· 

belang. Dit is niet de plaats om hier nu uitvoerig op in. te 

gaan. Zeker gelet op het feit dat ontwikkelingen in deze 

Campagne begint de dag na Ten derde bleek dat ons team net zoveel waard is als de 

premier, de onderlinge krachtsverhouding tussen PvdA 

en VVD bleef gelijk. 

Waaruit bestaat die succesformule van de VVD? 
de verkiezingen 

Succes heeft vele 
vaders 

kiezingen gemaakt. D66 streefde naar voortzetting van 

de paarse coalitie. En de grootste regeringspartij (de let

ters PvdA werden in de campagne zoveel mogelijk ver

meden) spoorde de kiezers aan om op het boegbeeld van 

het paarse kabinet Kok te stemmen. 

De verkiezingen van 6 mei 1998 brachten ons een histo

rische overwinning. Nog nooit was de VVD zo groot: 38 

zetels. Nimmer hebben wij na regeringsdeelname zoveel 

zetels gewonnen: 7 zetels. Ook heeft de VVD nog nooit 

bij twee opeenvolgende verkiezingen haar positie in de 

Tweede Kamer zo weten te versterken: 9 + 7 zetels! De 

'lijst Kok' sleepte verhoudingsgewijs met de 'premier bo

nus' net zoveel nieuwe zetels binnen als de VVD. De 

PvdA bleef met een winst van 8 zetels echter nog 4 zetels 

onder het niveau van vóór 1994. Dit jaar verloor D66 10 

zetels en moest het CDA na het dramatische verlies van 

4 jaar geleden nogmaals 6 zetels prijsgeven. Welke con

clusies kunnen we aan deze. uitslag verbinden? 

Ten eerste kan worden vastgesteld dat het CDA haar 

plaats in het centrum van de macht heeft moeten afstaan 

aan de VVD. 

Ten tweede geeft de uitslag aan dat voortzetting van het 

huidige beleid voor de hand ligt, alhoewel er sprake is 

van een paradoxale situatie. De partij die de voortzetting 

van de paarse coalitie tot inzet van de verkiezingen had 

gemaakt verloor de meeste zetels. Daarentegen steeg het 

Sinds zijn aantreden als fractievoorzitter in 1990 heeft 

Frits Bolkestein de ene na de andere overwinning 

geboekt. Hij heeft de VVD laten uitgroeien tot een brede 

Duidelijkheid, Durf en 
Daadkracht 

eensgezinde, zelfverzekerde, zelfbewuste en moderne 

partij waar niemand meer omheen kan. De VVD is de 

partij van de uitdaging. De partij die alle mensen wil sti

muleren het beste uit zichzelf te halen. 

In het blad Provincie en Gemeente van april1998 heb ik 

een drietal succesfactoren genoemd dat de VVD sinds 

1990 de ene na de andere overwinning bracht. Het 

krachtige politiek leiderschap van Frits Bolkestein is 

naar mijn mening één van die succesfactoren. Daarnaast 

staat de VVD voor 'Duidelijkheid, Durf en Daadkracht'. 

De VVD heeft een duidelijke visie op de toekomst van 

ons land en vaart vanouds een vaste koers. Een derde 

belangrijke succesfactor is de herwonnen eenheid, de 

teamgeest die hoort bij de nieuwe VVD. 

In de partij heerste een tijd het gevoel dat het succes 

vanzelf zou komen. De VVD won bij de gemeenteraads

verkiezingen in maart 1998 voor de tweede keer meer 

dan 200 raadszetels. Maar door de opiniepeilingen van 

de afgelopen jaren waren de verwachtingen hoog 
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periode snel gaan en voor je het weetinfórmatieal~~~r(·~ ·.;_· 

verouderd is. Toch denk ik dat het; gezièri Mu~t~la~.V~ ,;'{_:; : :;;. 

de verkiezingen, van belang is dat wij n1et D!)G,~èl;_ stèy'ig ·~'Yi~.: ';j 
blok vormen. De verkiezingen van l994en·l998 hèbbèif;/::.::\:} ; 

de VVD en D66 dichter bij elkaargebr~cht.In hêtE~r9~ .. ' .; ~·:,',; 
pees parlement werken we reeds intensief met• eTh:~&ri /". ; ; •. • " 
samen. Ook in Den Haag moet dat lukken; Saroeh n1o:e.:: • · ; · 
ten we ervoor zorgen dat zowel de paarse èoaliti~ al~ het; •• : •• . 
paarse beleid tot in de volgende eeuw kan wordenvoÓi:t,·· •..·•·· · 

,' --,',-0' 

gezet. Hierbij zullen we elkaar vast moeten houden efi. 

ruimte moeten bieden: een uitdagende opdracht voor de 

nieuwe VVD. 

15mei1998 • 



Door Reny Dijkman, foto's Theo Meijer 

Madurodam - Op de avond van deze zonnige 6 
mei zullen wij weten waar wij aan toe zijn. Hoe

veelzetels de WD weet te pakken. Een verkie-. 
zingsdag is een dag van rusteloosheid. Ik ga stem

i11Jen. Voor mijzelf en voor twee partijgenoten. Dat 
is het ~nige wat ik vandaag nog kan doen. Nu is 

hetyerdermaar afwachten en hopen dat die laatste 
.. pç~li6gen waarin voor de WD nog slechts een paar 

? . zetels winst overbleven of- in één peiling - zelfs 
i :otûJer het CDA schiet, niet kloppen. Al in de mid

·.i.diti:"IJ~em ik de tram naar Madurodam. In de grote 
· ·· taalwaar de decoropbouw in volle gang is, zie ik 

Petra Ginjaar zitten, die vanaf het balkon alles 
· volgt ennog eens door de 
draaiboek~n loopt. Met het 

campagneteam heeft zij 
iich maanden rot gewerkt. 

ledereen is aan het eind 
van zijn Latijn, maar met 
elkaar houden zij de sfeer 

er in. We praten amper. 
Door de glazen buiten

wand kijken we naar 
Madurodam waar de vele 

buitenlandse bezoekers 
zich in de zon vergapen 

· aan het miniatuurstadje. 
Wathetmaar zeven uur 
later, dan wisten we iets. 



Het campagneteam heeft het decor 

gereed. Camera-opstellingen zijn 
gemaakt en even wordt gezamenlijk 

gegeten en laatste zaken doorgenomen. 
Arne Geensen neemt nog één keer de 

taakverdeling door. 

Dan druppelen· de eerste leden binnen. 

De belangstelling is groot. Uit het hele 
land komen degenen die al jaren de 
harde kern van de VVD vormen, zowel 

bij succes als tegenslag. Klaas Mantel uit 
Utrecht, verwoed campagnevoerder, 

komt als een van de eersten via de wen

teltrap op de uitslagenlocatie. We 
bemoedigen elkaar. De uitslag zal in 

ieder geval beter worden dan op die 

afschuwelijke uitslagenavond in 1986 
bij hem in Bunnik toen de VVD van 36 

naar 27 zetels kelderde. Klaas is opti-

Erica Terpstra, Annemarie en Gerlof 
Jorritsma, Gerrit Zalm, Jozias en Hen

riëtte van Aartsen, Hans Dijkstal... ze 
komen allemaal vroeg. En dan, vlak na 

de sluiting van de stembus, komt de 

prognose. Een daverend gejuich in de 
zaal. Dit is aanzienlijk beter dan alle 

peilingen van de laatste weken voor

spelden. De drankjes, vlammetjes en 
bitterballen vinden nu gretig aftrek. De 

zaal vult zich met honderden mensen 
en een bovenzaal met een groot uitsla

genscherm wordt vanwege de drukte 

erbij getrokken. 
Dit is geen plaats voor reflectie maar 

voor feest! En opeens roept Erica Terps
tra die net voor een talkshow op het 
podium is: 'Mensen het is 38!' De zaal 

gaat uit zijn bol. 

Wij wachten op de komst van Frits en 
Femke. In een cordon met Clemens 

Cornielje, Ernst van Splunter, Tom van 
der Maas en natuurlijk Petra komt hij 
via de bovenetage langs de wenteltrap. 

Het wordt een Amerikaanse ontvangst 
met oranje serpentines en confetti. Heel 

veel confetti, die dagen later nog uit 

mijn papieren opduikt. 

De zaal zingt hem spontaan toe. De zaal 
juicht. De ene ovatie volgt na de andere! 
Over de definitieve uitslag, ook die 
avond duikt nog laat een 39ste zetel op, 
maakt niemand zich nu echt druk. 
De opiniepolls zaten er naast. Het CDA 

bleef steken op 29 zetels. Met een ver
schil van 9 zetels is door de peilers 

behoorlijk mis geschoten. 
's Nachts zie ik op de campagnesite van 

Vincent Hoek in het VVD-blauw groot 
staan: '38 ZETELS. Kiezers bedankt!' 

Het is op slag van twaalf als donderdag 

7 mei de fractie in haar nieuwe samen
stelling bijeen komt. Artha Ament, 

ambtelijk secretaris van de fractie, heeft 
een probleem: kunnen al die nieuwe 

leden aan deze fractietafel? Het kan 

maar het is wél wurmen. 
Veel camera's, taartjes, maar geen Frits. 
Nadat alle gekozenen zich in hun stoe

len hebben gewrongen en de media 

weer naar de gang zijn verbannen opent 
Erica als kamerlid met de grootste 

anciënniteit de fractievergadering. 
Schriftelijk wordt gestemd over de nieu

we fractievoorzitter. Niet verwonderlijk 

dat iedereen op Frits stemt. Pas dan 
komt hij binnen met in zijn kielzog 

weer alle camera's. Weer een staande 

ovatie. 
Dan gaan de deuren weer dicht en in de 
beslotenheid van de fractiekamer wordt 

vergaderd over het advies aan de Majes

teit. De formatieperiode is begonnen. 





Jaarlijkse Algemene Vergadering 

M®ü WIT®illl~cll® Ü®IT 

ftJID fu®®~ W®®ITOOftü 
door Reny Dijkman, foto: Eric Hesmerg 

Leeuwarden - Dat deze jaarvergadering feestelijk zou worden stond 

wel vast voor degenen die vrijdag 15 mei richting Leeuwarden reis

den. Geen overvolle agenda, een droom van een verkiezingsuitslag 

en geen conflictpunten. Dat is wel eens anders geweest. Op deze dag 

uiteraard veellof voor Frits Bolkestein, talkshows met Kees Mijn ten, 

zang van Heddy Lester en in de wandelgangen stond de door de 

kamercentrale Friesland geschonken Beerenburg koud. 

·~~ ·~W~, T" ~:~:~:b~~: ::,~::::::t,~:::;:: 
't~:J,? \t ,{ Hoekzema dan ook de toon aan het begin 

:' van de':kvondvergadering. 
Hij verhoogde die avond de feestvreugde door de benoe

ming van 3 nieuwe ereleden. De voorzitters van de 

Bestuurdersvereniging, Ed Haaksman, en van de Orga
nisatie Vrouwen in de VVD, Ineke van Ark-Hessing, 

ontvingen beiden uit zijn handen een voorzittershamer. 

Met dat cadeau benadrukte Hoekzema de speciale band 
met deze twee organisaties, die volgens hem vooral hor

zels in de pels van het hoofdbestuur moeten blijven. 

Op zaterdag zou hij ook persoonlijk en met grote waar

dering afscheid nemen van Ciska Scheidel, voorzitter 

JOVD. De JOVD is tijdens de campagne behoorlijk 
actief geweest op de Jongerendag en met de studenten
cafés. Ciska treedt in juni af als voorzitter. Hoekzema 

wenste haar een glanzende politieke carrière. 

Maar natuurlijk was er heel veellof en applaus voor Frits 
Bolkestein die onze partij voor het eerst in haar geschie

denis op 38 Tweede-Kamerzetels had weten te brengen. 

Plafond nog niet bereikt 

Met genoegen werd geluisterd naar de speech van de 

voorzitter die alle liberale wapenfeiten van de laatste 

jaren nog eens op een rij zette. Zijn dank voor die suc
cessen ging naar de circa 3000 vrijwilligers die gezorgd 

hebben voor een goede campagne, want direct contact 
met de kiezers is onontbeerlijk. Maar: 'De politieke kaart 
van Nederland laat zien dat het plafond nog niet is 

bereikt,' hield hij de aanwezigen voor. En - realistisch-: 

'Het geweldige verkiezingsresultaat moet nu worden 
vertaald. De formatie zal niet gemakkelijk zijn, maar het 

moet toch mogelijk zijn het succesvolle paarse beleid 
voort te zetten.' Ook uitte hij zijn niet aflatende zorg 
over het weliswaar stabiele maar lage ledental. 'Het ver
minderde draagvlak holt de democratie uit. Onder die 
ruim 2,1 miljoen kiezers die VVD stemden moet zich 

toch een groot potentieel aan leden bevinden. 

Twee schaduwkanten 

'Dit is het congres van de overwinning,' zo begon Frits 

Bolkestein. 'De VVD is de laatste verkiezingen van 22 

zetels via 31 naar 38 zetels geklommen.' Slechts drie keer 

in haar geschiedenis heeft de VVD winst kunnen boeken 
na een regeerperiode: in de vijftiger jaren met Oud, in de 

jaren zeventig met Wiegel en nu. 
Toch constateerde hij ook twee schaduwkanten. De 
VVD is namelijk ondervertegenwoordigd onder de 

v.l.n.r. Jan Kees Wiebenga, Frits Bolkestein, Willem Hoekzema en Leendert Ginjaar (foto: Eric Hesmerg) 

ouderen boven de 65 jaar en onder de vrouwen. Van de 

VVD-stemmers was 55% man. De visie van Bolkestein 

• treft u in een interview in dit blad. 

Doorgaan met 
terughoudend 

financieel beleid 
Eerste-Kamerfractievoorzitter Leendert Ginjaar drong 

aan op voortzetting van een terughoudend financieel 
beleid. 'We staan er financieel beduidend beter voor dan 
een aantal jaren geleden, dank zij het beleid van onze 

minister van Financiën, gesteund door het kabinet. 
Sommigen zijn van mening dat we er nu financieel zo 

goed voorstaan dat we best wat meer in de buidel kun
nen grijpen. Maar het huishoudboekje van de staat is 

nog lang niet op orde. Dat moet het wel zijn. Een terug
houdend financieel beleid blijft daartoe geboden.' 

Ginjaar betreurde de laagste opkomst ooit bij de Twee
de-Kamerverkiezingen: 'Onze parlementaire, vertegen

woordigende democratie is essentieel voor onze demo
cratische rechtsstaat. Veranderingen in onze samenle
ving mogen er niet toe leiden dat deze afhaakt, noch 
overigens dat technocratisering parlementaire controle 

onmogelijk maakt. De problemen van onze samenleving 

zijn complex en vaak moeilijk oplosbaar, de oplossingen 
zelf vaak ondoorzichtig. De afstand van overheid tot 

burger lijkt alsmaar groter te worden. Het gezag van de 
overheid taant.' Volgens Ginjaar zal de verhouding tus

sen politiek en burger een van de belangrijkste aan
dachtspunten in de komende jaren moeten zijn. 

Werken aan 
verkiezingen van 

1999 
Leendert Ginjaar riep op om zo snel mogelijk aan de 

voorbereidingen tot de verkiezingen van Provinciale Sta
ten en Europees Parlement te gaan werken. 'Verkiezin

gen die minder aansprekend plegen te zijn. Volstrekt ten 
onrechte. De positie en het belang van de provincie tus

sen rijk en gemeente als middenbestuur worden onder
schat, en daarmee vaak ook de politieke samenstelling 

van de staten. Dit geldt evenzeer voor de Eerste Kamer, 

gekozen door de staten. Bij de sta tenverkiezingen iJ1 
1995 werd de VVD -landelijk gezien- verreweg de 
grootste partij, met navenante consequenties voor de 
samenstelling van de Colleges van Gedeputeerde Staten. 
Nevengevolg is dat ook in de Eerste Kamer de VVD de 
grootste partij werd en het voorzitterschap van die 
Kamer aan de VVD toeviel.' 
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Het is die Kamer die aan het einde staat van elk wettelijk 
besluitvormingsproces. Daar zijn 'kwaliteit van wetge-, 

ving, uitvoerbaarheid en doelmatigheid' kernbègdppen. 

Namens de VVD-Europese parlementariërs sprakJan 

Kees Wiebenga. Hij trok een vergelijking tussen de ver
kiezingsuitslagen van 1956, toen de Tweede Kamer werd 

vergroot van 100 naar 150 leden, en 1998. 

VVD 

13 

38 

CDA 

77 
29 

PvdA 

50 
45 

D66 

14 

(1956) 

(1998) 

Dat zegt meer dan heel veel woorden. Zijn Europese 
inbreng treft u op de buitenlandpagina's. 

Lofvoor 
penningmeester 

Sandberg 
Penningmeester Ruud Sandberg kreeg de waardering 
van de gehele algemene vergadering voor zijn strakke 

financiële beleid. Ook de verhoging van de contributie 
met f 15,- (voor het hoofdlidmaatschap) en de daarmee 
samenhangende evenredige afleiding voor de andere 
contributies werd geaccepteerd na zijn intens pleidooi 
om het bestuur mogelijkheden te bieden een nieuw 
beleid te voeren, want geld voor beleidsplannen is er niet 
met de oude contributie. De VVD valt straks met haar 

nieuwe tarief in de middenmoot van de politieke partij
en. Zij is met haar contributie, die onafhankelijk van het 

inkomen wordt vastgesteld en voor een ieder gelijk is; 
eerder aan de lage kant. Geld is nodig. Ruud Sandberg 

noemde enkele projecten: de inhoudelijke discussies, het 

ledenblad, ledenwerving en de reservering voor de ver
kiezingskas. Van veel ;>:aken zijn de kosten de afgelopen 

vier jaar aanzienlijk gestegen. Sandberg gaf als voor
beeld: 'Wij hebben op Papendal een zeer goede buiten
gewone algemene vergadering gehad. De kosten waren 

echterf 63.000,-.' Het hoofdbestuur had zijn oorspron

kelijk voorstel tot een verhoging van f 25,- per jaar laten 
vallen, omdat daarvoor in eerste instantie geen meerder
heid bleek te bestaan. Het zette bescheiden in op vijftien 

gulden. 
Maar uit de zaal pleitten velen voor een verhoging met 

f 25,-. Het bleef echter bij f 15,- met ingang van 1999 en 
een prijsindexeringsverhoging vanafhet jaar 2000. Die 
kleine procentuele verhoging kan jaarlijks in de algeme

ne vergadering worden besproken. • 



VVD telt 3 nieuwe ereleden 
hoofdbestuur was zij mede belast met de inhoudelijke 
discussie. Zij was voorzitter van de Commissie Update 
en Evaluatie van de Reglementen. 'Zij was een bestuurs
lid dat bestuurde op grote lijnen. Wil had in het hoofd
bestuur geen portefeuilles waarmee zij echt kon scoren 
en dat wist zij.' 

',!2pg~Jste}aarlijksc algemene vergadering in Leeuwarden heeft drie nieuwe ereleden benoemd. Twee mensen van het 

~~r~tè uUr, namelijk Els Veder-Smit en Henk Vonhoff. Leendert Ginjaar werd actief in 1960. 

Als blijk van waardering kreeg zij van het hoofdbestuur 
naast de Thorbeckepenning een humidor. Wil is siga
renrookster -maar met mate, zoals zij zelflater verklaar
de - zij gaf de zaal dan ook uitleg over dit bijzondere 
cadeau dat ertoe bestemd is sigaren op het juiste klimaat 
en de juiste vochtigheidsgraad te houden. 

', ,'' ,' , ' ,- ,/' 

,~•,11{~\f~<l~~:'S~theeftna haar studie Rechten meegehol-
. , ·p~naa}l cieiopi:ichtingvandeVVD. Zij was actief als 
· .· .•· .••• • ta~tfsiicl e~als >\f~thouder. In 1967 werd zij lid van de 

.... :fwe~d~~ l<amer. S,amen met Aart Geurtsen en twee 

\, ~~'~; 

. P.Vdf._:-kamededen diende zij een initiatief wetsontwerp 
• il1W1~galiseringyaA abortus. Hoekzema stelde dat in 
.:hei; vele }<tren later aangenomen wetsontwerp veel ele-
lilentenuit dateerste ontwerp waren terug te vinden. 

•3 • ,. 'Ä<:h(efàf~iinhen ,Vij constateren dat die ontwerpwet 
zijxfti.jd.v~r vooruit.was:' 
~lïJ::lietk'a,binetVan 1\.gt c Wiegel was Els Veder staatsse

•',i: ~cretat!~~~·Vqlk~gezgndheid en Milieuhygiëne. 'Zij 
:•. ~ ; .• $!f~@t.~t#gr9i~•rnate \'~rust en vastberadenheid uit.' 
:~·:'. ;'[:i~•j~~r·~ás 'zijvervolgehs lid van de Eerste Kamer en 
~'è./ ó'ok'.d<l.<imá bleefzij actief. Laatstelijk als voorzitter van 
:,,.,:.Fe.kapdidia~~teitingscbmmissie voor de eerste Kamer. 
.• ;Ntl'~st·li~~ pfuiij~'activite,iten besteedt zij veel tijd aan 
A Ürih~ur.'·. i . . . 

·····'""'"'uu•;:u.Ginjaarwerd in 1960 lid van de WD in 1967 
; .•.. · . ·. .·gekozen tot voorzitter van de WD Rijswijk. Hij 

.•. w~s@ "anProvinciale Staten Zuid-Holland. In het 
• . kápi}let Van Agt-Wiegel was hij minister van Volksge

··. ,.zondlie1d. en Milieuhygiëne. Hij was achtereenvolgens 
.. r. ; licivan het hoofdb('!stuur en werd in 1986 voorzitter van 

·deWD. 

• V;otzitt~rHoekzema memoreerde dat Leendert Ginjaar 
•. ; .~Is \'omzitteHen intensieve tocht langs älle kamercen-
. • trálès l:iaC! gevoerd. 'Altijd vergezeld door Wim van den 
. · .... B~ig efi een grootblik snoepjes. Hij bracht de partij weer 
. . t6t discus~iëren over zaken in plaats van over personen.' 

Leehcleri is thans fractievoorzitter van de 23-koppige 
Eerste-Kamerfractie. 

Henk Vonhoff is lid vanaf 
de oprichting van de WD. 
Hij was onder meer lid van 
het bestuur van de afdeling 
Amsterdam, Tweede
Kamerlid, staatssecretaris 
van CRM in het kabinet 
Biesheuvel, burgemeester 
van Utrecht en Commissaris 
van de Koningin van Gro
ningen. 'Zeer bekend was de 
wijze waarop hij opkwam 
voor zijn provincie.' Henk 
Vonhoff is thans buitenge
woon hoogleraar aan de 
ErasmusUniversiteit te Rot
terdam. 
De WD heeft veel aan hem 
te danken. Hij was vele 
malen lid van diverse com
missies die het hoofdbestuur adviseerden . 
'Hij is een groot kenner van onze partij en het liberalis
me,' aldus de voorzitter. Daarom was het ook niet ver
wonderlijk dat juist hij het jubileumboek 'Liberalen 
onder één dak,' schreef 

2. Hans van Baaien was al op 1 januari teruggetreden als 
hoofdbestuurslid omdat het hoofdbestuur hem vorig 
jaar nadrukkelijk had gevraagd campagneleider te wor
den. Vóór zijn vier jaar in het hoofdbestuur was Hans al 
een zeer actief partijlid. Zo schreef hij in opdracht van 
het hoofdbestuur het rapport: "Wel vrijwillig, niet vrij
blijvend." In het hoofdbestuur was Hans Secretaris Bui
tenland en Secretaris Liberale Internationale. Hij bouw
de een groot netwerk van vrijwilligers op. Willem Hoek
zema memoreerde het grote Liberale Internationale con
gres in 1996 in Noordwijk 'Daar konden wij zien hoe 
serieus hij de WD op de landkaart heeft gezet. Als 
hoofdbestuurslid was hij lid van de stuurgroep talent
management. Hij kende de WD op zijn duimpje.' 
Hoekzema prees hem om zijn perfect teamleiderschap 
en om het jubileumfeest 'dat hij er nog even bij deed.' 
Toen Hans op 25 maart onaangenaam in het nieuws 
kwam door publicaties over vermeende extreem rechtse 
sympathieën tijdens zijn school- en studententijd stond 
voor hem het belang van de partij voorop. Daarom trok 
hij zich terug als campagneleider en kandidaat-kamerlid. 
'Voor ons als hoofdbestuur van de WD is nu aan de 
orde dat wij Hans van Baaien beoordelen op basis van 
zijn functioneren in de partij. Hij heeft zich altijd ingezet 
voor de idealen van vrijheid en democratie. Hij heeft de 
beginselen van de WD: vrijheid, verantwoordelijkheid, 
verdraagzaamheid, sociale rechtvaardigheid en de gelijk
waardigheid van alle mensen, op een voortreffelijke 
wijze uitgedragen.' EN DE THORBECKEPENNING VOOR ... 

1. Wil de Vrey-Vringer voor onder meer haar verdien
sten als hoofdbestuurslid gedurende de afgelopen drie 
jaar. Voorzitter Hoekzema noemde een aantal functies 
die Wil sinds 197 4 in de partij bekleedde. Zij werd in 
1974 gemeenteraadslid van Haarlemmermeer, was ver
volgens van 1980 tot 1989 wethouder. Toen werd zij 
benoemd tot burgemeester van Nieuwkoop. Op bestuur
lijk vlak is zij lid van het afdelingsbestuur, van het kamer
centralebestuur, en zowel van de commissie gemeente
programma als van de commissie provincieprogramma 
geweest. Ook zat zij in diverse partijcommissies. 
Hoekzema typeerde haar met: 'Een spontane vrouw die 
haar opvattingen bloemrijk wist te verwoorden.' In het 

Hoekzema sprak de hoop uit dat Hans de mogelijkheid 
zal krijgen zich te herstellen van de geweldige klap die 
hij heeft moeten incasseren. 'Ik hoop dat je met betrek
king tot het vermeende optreden van jou in je middelba
re schooltijd de schijn, die je tegen je hebt gekregen, weg 
kan nemen in het belang van jou; in het belang van de 
partij. Als wij als hoofdbestuur daarbij behulpzaam kun
nen zijn, willen wij je daarbij graag ondersteunen.' 

·Q' p 6 mei heeft de WD bij de Twee-
\ de-Kamerverkiezingen de beste 
verkiezingsuitslag in haar geschiedenis 
geboekt Nog nooit was de partij zo 
groot De historische overwinning met 
38 zetels geeft dit jubileumjaar van de 
WD een extra dimensie. Dit is het over
tuigende bewijs dat het liberalisme in 
zijn opmars onstuitbaar is. Met deze 
grote vertegenwoordiging in het parle
ment behoren wij tot een partij waar 
niemand meer omheen kan. 

Allen die aan dit succes hebben meege
werkt ben ik zeer dankbaar. Een goede 
verkiezingsuitslag is alleen te behalen 
met een duidelijk verkiezingsprogram-
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In zijn dankwoord stelde Hans van Baaien: 'Politiek is 
niet voor bange mensen. Voor mij is er één weg en dat is 
eerherstel. Het kalf is nog niet verdronken, maar de put 

moet nog worden gedempt.' • 

ma, een goede kandidatenlijst en een 
ijzersterke campagne. Vriend en vijand 
hebben de wo-campagne geroemd 
als professioneel. De wederom merk
waardige opiniepolls voorafgaande 
aan de verkiezingen hebben ons niet 
van ons stuk gebracht Integendeel. Zij 
gaven ons slechts de prikkel om er nog 
harder tegenaan te gaan. 

Inmiddels zijn de besprekingen rond de 
vorming van een tweede Paars kabinet 
in volle gang. De onderhandelingen 
zijn niet gemakkelijk. Vooral doordat 
de contouren van het politieke spec
trum ditmaal duidelijker zijn dan bij de 
verkiezingen van 7994. Tegenover de 
grote liberale winst staat echter ook 
een versterking van de linkse politieke 
partijen. Daarom moeten wij een goed 

doortimmerd regeerakkou1 c~ si uiten 
waardoor de uitvoering van essentiële 
wo-programmapunten wordt veran
kerd. 

Ik wil de in 7994 ingezette koers voort
zetten. De hoofdpunten zijn bekend: 
meer werk, terugdringen van het 
financieringstekort en veel lastenver
lichting staan bij ons voorop. Deze drie 
pijlers vormen de enige basis voor een 
gezonde economie en een welvarend 
land . 



De gekozen VVD-fractie in de Tweede Kamer 
door Mary Ho nor Kloeg 

Op 19 mei jl. zijn 38 kandidaatleden van de VVD beëdigd 

als lid van de Tweede Kamer voor de periode 1998-2002. 

Wij vroegen de nieuwgekozen kamerleden wat zij in de vol

gende periode willen bereiken of verwezenlijkt willen zien 

en waar zij zich het liefst buiten de Kamer mee bezig hou

den. Na de formatie zal in dit blad een overzicht worden 

geplaatst van de verdeling van de portefeuilles en van het 

nieuwe fractiebestuur. Gedurende de formatieperiode blijft 

het oude bestuur in functie. 

(I) F. Bolkestein: 

l. Een goed regeerak

koord en een sterke aan

wezigheid van de VVD in 

het volgende kabinet. Dat 

het volgende kabinet op 

voortvarende wijze zal 

regeren tot 2002. 

2. Sport (tennis, zwem

men, maar ook fietsen en 

wandelen). Muziek waar

onder Barok door de 

Bachsolisten. Met mijn 

echtgenote naar het 

theater. 

(2.) H.F. Dijkstal: 

l. Voorkomen dat in de 

maatschappij een tweede

ling ontstaat. Dat is overi

gens een andere tweede

ling dan die vaak wordt 

gemaakt: arm en rijk. Het 

gaat om de kloof die kan 

ontstaan als mensen in de 

samenleving niet meer 

mee doen omdat ze bij

voorbeeld langdurig 

werkloos zijn. Op die 

manier ontstaan afhakers. 

Het volgend kabinet 

moet dit verschijnsel 

bestrijden. Afhakers moe

ten aanhakers worden. 

2. Tennis en softbal, 

saxofoon spelen en jazz

programma's op de radio 
presenteren. 

(3.) A. Jorritsma-Leb
bink: 

l. De afgelopen vier jaar 
is door Verkeer en 

Waterstaat enorm veel in 

beweging gezet. De 

onderuitputting is omge

zet in stapels projecten 

die nu gereed zijn om uit 

te voeren. Die projecten 

zijn dan ook broodnodig 

voor de bereikbaarheid 

en leefbaarheid van 

Nederland. Daar is veel 

geld voor nodig. Alleen 

als we sober blijven den

ken kunnen we veel effect 

sorteren. Voor goudge

rande inpassingseisen is 

geen ruimte. Je moet slim 

en doeltreffend werken. 

Dat betekent: sobere 

infrastructuur en vervoer 

dat aansluit op de wensen 

van de reiziger. 

2. Avondje uit met fami

lie en vrienden, zingen en 

bridgen. 

(4.) G. Zalm: 

1. Al dan niet "per onge

luk": geen tekort op de 

begroting 

2. Flipperen en compu

terspelletjes 

(5.) E.G.Terpstra: 

1. Zoveel geld voor de 

zorg dat we de wachtlijs

ten voor thuiszorg, ver

zorgings- en verpleeghui

zen èn voor mensen met 

een handicap in één keer 

kunnen wegwerken en 

ook nog substantieel 

"meer handen aan het 

bed" kunnen realiseren. 

2. Mijn kleinkinderen, 

reizen, lezen, Oosterse 

kunst en schilderen. 

(6.) A.H. Korthals: 

1. Dat de veiligheid van 

de burger merkbaar toe

neemt. 
2. Af en toe zal ik met de 

zeilboot de plas op gaan. 

Wellicht start ik met gol

fen. 

(7.) J.J. van Aartsen: 

1. Dat de VVD de groot

ste partij wordt, dat het 

sociale gezicht van het 

liberalisme duidelijk her

kenbaar is en dat er een 

voortvarend plan voor de 

infrastructuur - ook de 

groene - komt waarin de 

ruimte voor agrarisch 

Nederland wordt gega

randeerd. 

2. Hard fietsen en barok

muziek. Daarnaast heb

ben wij een gezinshobby. 

Samen met mijn vrouw 

Henriëtte en mijn zoons 

verdiepen wij ons in alles 

wat generaal Charles de 

Gaulle betreft. 

(8.) A.M. van Blerck

Woerdman: 

1. Rust binnen de 

gezondheidszorg, het 

oplossen van onaan

vaardbare wachtlijsten, 

het vergroten van privacy 

in de verpleeghuizen en 

grotere transparantie in 

de financiering. 

2. Sport (fitness en ten

nis) en lezen. 

(9.) F.H.G. de Grave: 

l. Al die dingen waar de 

VVD zich allang voor 

inzet: staatsschuld, 

bestrijding van criminali

teit, werk. In het bijzon

der wil ik mij inzetten 

voor het meer aan het 

werk helpen van vele 

honderdduizenden 

arbeidsgehandicapten. 

2. golf, bridge, lezen, 

computerspelletjes. 

(10.) J. W. Remkes: 

1. Voortzetting van het 

Paarse beleid. Daarnaast 

zal een meer toegespitst 

mobiliteitsbeleid moeten 

worden gevoerd. Op het 

terrein van het binnen

lands bestuur kan met de 

3 verdiepingen in het huis 

van Thorbecke ( drie 

overheden, red.) worden 

volstaan. Grote verbou

wingen zijn niet nodig. 

2. Reizen, lezen, de 

natuur en het "bruine 

café." 

(11.) J.J.C. Voorhoeve: 

1. Een actieve bijdrage 

van de VVD aan vredes

operaties, ontwikkelings

samenwerking en inter

nationaal milieubeleid. 

2. Klassieke muziek, con

ditiesport en de natuur. 

(12.) J.F. Hoogervorst: 

1. Een verlaging van de 

belastingtarieven met 

10%. 

2. Klussen in mijn huis. 

(13.) M. Patijn: 

1. Een goede uitvoering 

van het Verdrag van 

Amsterdam. 

2. Lezen. 

(14.) J.M. de Vries: 

1. Een goed en collegiaal 

kamerlid zijn. 

2. Mijn kinderen, mijn 

huis, mijn tuin en de ber

gen. 

(15.) H.A.L. van Hoof: 

1. Het fors verder terug

dringen van het aantal 

werklozen en mensen 

met een uitkering, in het 

bijzonder van diegenen 

met een moeilijker positie 

op de arbeidsmarkt, zoals 
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langdurig werklozen en 

mensen met een 

( arbeids) handicap. 

2. Komt in de praktijk 

neer op het volgen van 

actualiteiten via radio, tv 

en kranten; daarnaast het 

lezen van dat boek dat er 

altijd al te lang ongelezen 

ligt; het passief volgen 

van diverse sporten en 

actief, als tijd en weer het 

toelaten, (toer )fietsen en 

wekelijks nog iets aan de 

conditie doen bij de fit

ness-club. 

(16.) W.C.G. Voûte

Droste 

1. 500.000 banen vanuit 

de marktsector erbij en 

stimulering van starters 

en doorstarters, zodat een 

aantal van hen de "Phi

lipsen" van de 21e eeuw 

kunnen worden. 

2. Lezen, tuinieren en 

sport. 

(17.) F.W. Weisglas 

1. Met de nieuwe fractie 

en bewindslieden verwe

zenlijken dat de VVD bij 

de volgende verkiezingen 

de grootste partij wordt. 

2. Bergwandelen en skiën; 

Nederlandse literatuur. 

(18.) P.J.L. Verbugt 

1. Dat de vele structurele 

verbeteringen dieminis

ter Jorritsma bestekskiaar 

heeft gemaalp:, kunnen 

worden uitgevoerd. 

2. Interessante mensen, 

plaatsen en lànqer\Ieren 

kennen. 

(19.) C.G.A. Cornielje 

1. Het leraarschap moet 

op nieuwe leest worden 

geschoeid. Voor het aan

zien van het beroep van 

leraar is het onontbeerlijk 

de scholen om te vormen 

tot professionele moder

ne arbeidsorganisaties. 

2. Ieder weekend maken 

mijn vriend en ik een ste

vige wandeling of een 

lange fietstocht in de vrije 

natuur. Op dit gebied 

heeft Overijssel nog 

steeds veel te bieden. In 

de zomervakantie trekken 

wij graag de bergen in. 

(20.) B.M. de Vries 

1. Dat er een reële belas

tingverlaging voor ieder

een komt en geen nivelle

rende maatregelen, dat de 

combinatie arbeid en 

zorg nog gewoner wordt. 

Dat de hypotheekrente 

daadwerkelijk in tact 

blijft en het huurwaarde

forfait wordt verlaagd. En 

dat we niet met z'n allen 

de auto worden uitge

jaagd zonder dat het 

openbaar vervoer een 

echt alternatief is. 

2. Gezin, winkelen en lek

ker eten. 

(21.) J. Rijpstra 

1. Een duidelijk jeugd- en 

jongeren beleid. Het ver

der vorm geven van het 

sportbeleid. 

2. Mijn gezin, sport 

(voetbal en tennis), fiet

sen en fotografie. 

(22.) M.J. Essers-Huis

kamp 

l. Mensen op een zo snel 

en zo goed mogelijke 

manier aan betaald werk 

helpen. Een efficiënte 

werkwijze van arbeidsbu

reausen sociale diensten. 

Particulier initiatief is 

daartoe onmisbaar. 

Afschaffen van de 

"gedwongen .winkelne

ring" op korte termijn. 

Meer concurrentie in de 

uitvoering van de sociale 

zekerheid. 

2. Musiceren en passief 

ervan genieten blijft een 

passie. Mijn vleugel staat 

géduldig klaar, maar zou 

meer benut kunnen wor

den. 

(23.) H.G.J. Kamp 

1. V er betering van de 

positie van allochtone 

jongeren in onze samen

leving. 

2. Fietsen en wandelen in 

de Achterhoek en Twen

te. 

(24.) A.J. te Veldhuis 

1. Het helpen opstoten 

van de VVD fot de groot

ste partij van Nederland. 

2. Sport, èultuur en rei

zen. 

1. Nog meer eigen 

woningbezit door veel 

(sociale) huurwoningen 
aan zittende huurders te. 

verkopen. En minder 

onduidelijke, onbegrijpe'
lijke, onpraktische en · 

overbodige regels voor 

hetMKB. 

2. Spoorwegen enti:ei-' · 

nen, zowel i:l.alsln het 
'' - ' '< - - ~ 

klein, en (klàssieke) ·. 

auto's. En uiteraard óok 

reizen en toeren, vooral · · 

per auto en per trein. 

(26.) W.l.I. van Beek 

(geen reactie ontvangen, 

red.) 

(27.) P. Remak 

1. Een eenvoudiger belas

tingstelsel. 

2. Gezin, pianospelen en 

bodybuilding. 

(28.) J.M. Geluk 

1. Het gestalte krijgen van 

de plattelandsontwikke-



' ling. Dat is gpedvocir de 

· · ·.· ·lan.dbou~e~tor die 

. krimpt,dé bevolking op 

het platteland ende 

werkgelegenheid. 

'2. Naast het kamerwerk is 

hetgoed t~ontspannen in 

órize tuin; Tuinieren en 

r~gelmatig hardlopen 

(lange afstanden) is een 

geliefdebezigheid. 

1. Het vinden van een 

goed evenwicht tussen 

enerzijds een goed milieu 

en anderzijds een gezon

de groei van economie en 

werkgelegenheid. Een 

beter. milieu met minder 

milieubureaucratie. Een 

verb~tering van de 

beréikbaarheid, maar ook 

een uitbreiding van 

.lllituurgeliieden. 

2;Tennissen en tuinieren. 

1: Meer aandacht voor 

interne en externe veilig

.• heid;.in hetbijzonder 

· '\foor nieuwe bedreigingen 

d~arvan, evenáls voor de 

versterking van dè econo

rilîsche component van 

het buitenlands beleid. 

···V ~rdère óntwikkeling van 

het George C, Marshall 

Fund (uitzending jonge 

professionals naar VS). 

2. Lezen en muziek 

l. Still going strong. 

2. Lezen en reizen. 

(33.) A. Nicolaï 

1. Een wereld met meer 

vrijheid en verantwoor

delijkheid. 

2. Naast gezin, vrienden 

en kunst: vogels kijken en 

bergbeklimmen. 

(34.) J.M.L. Niederer 

1. Een effectievere en effi

ciëntere strafrechtsple

ging. Dat betekent onder 

andere een meer flexibele 

werktijdenregeling voor 

de politie, zodat zij 's 

nachts meer in dienst is. 

Daarnaast pleit ik voor 

een snellere berechting 

van wetsovertreders 

(meer lik-op-stuk afdoe

ning). 

2. Lezen, hardlopen, 

zwemmen en tijd door

brengen met mijn vrouw 

en kinderen. 

(35.) G.J. Oplaat 

1. Het dichten van de 

klooftussen stad en plat

teland. Er is meer dan de 

Randstad alleen. 

2. Voetbal, cabaret en 

muziek. 

(36.) F.H.H. Weekers 

1. Een sluitende begro

ting en verdwijnen van 

het financieringstekort. 

Samen met België en 

Duitsland een zodanige 

regeling bereiken dat de 

grenzen van de arbeids

markt tussen onze landen 

ook in de praktijk wor

den geslecht. Thans is 

werken over de grens 

vanwege fiscale drempels 

en verschillende behan

deling op het gebied van 

sociale zekerheid niet 

aantrekkelijk. Werkgevers 

en werknemers in de 

grensstreken hebben daar 

last van. Grensoverschrij

dende criminaliteit moet 

effectiever worden aange

pákt. 

2. Fietsen met het gezin 

in het buitengebied. 

Kamperen, lezen, 

gemeentepolitiek en film. 

(37.) F. Örgü 

1. Ik wil iets doen voor 

jongeren die buiten de 

maatschappij dreigen te 

vallen. Dit in de sfeer van 

projecten op het gebied 

van scholing en werkgele

genheid. 

2. Fietsen, reizen, schilde

ren en lezen. 

(38.) W.H.J. Passtoors 

1. Een goed evenwicht 

tussen wonen, werken, 

verplaatsen en recreëren, 

waarbij veel aandacht 

moet worden besteed aan 

agrarisch en particulier 

natuurbeheer. 

2. Tennissen, hockeyen 

en dansen. 

• 

Het VVD-hoofdbestuur in zijn 
nieuwe samenstelling na de 
jaarlijkse algemene vergadering 
van 15 en 16 mei 1998 

Zittend v.l.n.r.: Zsolt Szabo, internationaal secretaris; Willem Hoekzema, voorzitter; Ruud Sandberg, penningmeester. 

Staande: Ton van Voskuilen, Lady Pieters, Roos Baljé, RolfHaafkens, vice-voorzitter; Miep Bregman, Jan Korf!, algemeen 

secretaris; Paul Tirion en directeur Daan Zwart. (foto: Theo Meijer ). Inzet: Sari van Heemskerck. 

Afscheid van Kamerleden 

Meer dan 1000 bezoekers en Mrs. Einstein namen afscheid van 6 WD-Kamerleden, die niet meer in de nieuwe fractie terugkomen. 
Het zijn Piet Blauw (landbouwdeskundige); Sari van Heemskerck (omroep en cultuur); Margreet Kamp (Volksgezondheid); Jas van Rey 
(Rijksuitgaven, Financiën); Anne Lize van der Stoel (Justitie en Sociale Zaken) en Willem Keur (Landbouw en Verkeer & Waterstaat). 
Sommigen zaten al heellang in de Tweede Kamer, anderen vertrokken na één kabinetsperiode. 
Maar voor ieder gold: partir, c' est mourir un peu. 

Zij werden uitgegeten door de fractie en uitgeluid door een immense hoeveelheid vrienden en relaties die in de oude vergaderzaal van de 
Tweede-Kamer afscheid van hen kwamen nemen. 

Deinend op het gezang van Mrs. Einstein v.l.n.r. Piet Blauw, Anne Lize van der Stoel, Sari van Heemskerck, Willem Keur, Margreet Kamp 
en Jas van Rey (foto: Theo Meijer) 
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Gezond geld vereist gezonde 
overheidsfinanciën 
door Gijs de Vries, voorzitter van de Liberale en Democratische fractie in het Enropees Parlement 

De cynici hielden het niet voor wenselijk, de sceptici hielden het niet voor mogelijk, maar de 

idealisten kregen gelijk: begin mei besloten de landen van de Europese Unie dat elf van hen 

hun munten zullen versmelten tot één gezamenlijke, Europese munt. Wat gisteren nog een 

utopie scheen, wordt morgen werkelijkheid. 

de drempel van een nieuwe eeuw blijkt het 

model van Jean Mannet nog altijd springle
vend. Het model van vrede door samenwerking 

.. ~;;;: .. ,,,.,f~as .. ,eerd op gemeenschappelijke belangen, 'créant 

d'abord une solidarité de fait'. Het model van de soeve-

reiniteitsparadox, die inhoudt dat economisch interde

penden te staten aan macht terugwinnen waar zij soeve
reiniteit delen. 

Helmuf Kohl~ 
grootste naoorlogse 
staatsman 
Dat de euro nog voor de eeuwwisseling van start zal 
gaan is het werk van velen. Ik hecht er evenwel aan, 

bovenal hulde te brengen aan een man die de geschiede

nis zal ingaan als de grootste naoorlogse staatsman van 
zijn land: Helm ut Kohl. In Helm ut Kohl eer ik ook de 

andere toonaangevende politici van Duitsland, die ijve

ren voor een Europees Duitsland. Met de euro verbindt 

Duitsland zijn lot onverbrekelijk met dat van zijn buren, 
en levert het een onmisbare bijdrage aan de stabiliteit 

van dit continent. Er past respect en erkentelijkheid voor 

deze historische keuze. 

Bij alle gepaste trots past echter ook een woord van 

waarschuwing. 

Gezond geld vereist een onafhankelijke centrale bank. 
Aan die onafhankelijkheid moet niet worden gemorreld. 

Wim Duisenberg dient niet, zoals de Franse president 

Chirac eiste, al na vier jaar op te stappen. Op voorstel 

van mijn fractie sprak het EP daarom uit dat Duisenberg 
niet tegelijk met de voor vier jaar benoemde Franse vice

voorzitter dient af te treden. Op deze manier wordt de 

continuïteit van de ECB-directie verzekerd en hebben de 
liberalen opnieuw laten zien een toonaangevende rol in 

het EP te spelen. 

Gezond geld vereist ook gezonde overheidsfinanciën. Ik 
twijfel aan de duurzaamheid van de begratingshervor

mingen in de meeste lidstaten. Zodra de economische 
groei tegenvalt zullen de tekorten weer oplopen, zeker in 

landen met een hoge staatsschuld. Bovendien is er de 
ongedekte rekening van de vergrijzing. De meeste lan

den in Europa financieren pensioenen op grond van het 
omslagstelsel ('pay as you go'). Die pensioenverplichtin
gen zijn in wezen verborgen staatsschuld. Wie als over
heid nu niet spaart, kan straks zijn pensioenen niet beta

len. 

Weinig onderwerpen roepen onder Europeanen zoveel 
emotie op als het gevaar dat zij minder pensioen zullen 
ontvangen dan waar zij recht op hebben. Om de pen

sioenen betaalbaar te houden is het onder andere nodig 

dat de rol van private pensioenverzekeringen wordt ver-

Politieke reus op economisch 
lemen voeten 

Gijs de Vries 

groot. Pensioenverzekeraars moeten maximaal gebruik 

kunnen maken van de euro en in de hele EU kunnen 
beleggen. Ik doe een dringend beroep op de Europese 

Commissie om voorstellen uit te werken voor een geza
menlijke aanpak van de pensioenproblematiek 

De begrotingen van onze lidstaten vormen de achilles
hiel van de euro. Als zij niet verder worden hervormd 

dreigt het gevaar dat de euro een politieke reus wordt op 
economisch lemen voeten. 

Mijn derde waarschuwing geldt opnieuw de politieke 

consequenties van de euro. 
Voor de steun van de burger aan zijn nieuwe munt is 
doorslaggevend of Europa erin slaagt de werkloosheid 
terug te dringen. Europa - dat wil zeggen de lidstaten, 
want zij beschikken over de drie belangrijkste instru
menten. Om werk te scheppen moeten de arbeidskosten 
voor werkgevers omlaag, moeten werklozen meer scho

ling krijgen, en dienen werklozen meer prikkels Je kJ;ij

gen om aan de slag te gaan. Deze hervormi~gf;n~~(){;;a§l1 .. 

van de euro wordt Europa voor mit}oenc~_nJ:<:ui:o]Je.amei]: .. 
voor het eerst tastbare werkelijkheid. Orlt~rîklk:ele:U.zij:: 
vertrouwen in hun nieuwe munt, dan 
vlak voor de Europese integratie oeJanlsHJK Jr, .. ,.,,.,;,;n· .. ,,;;,.~ 

sterken. Groeit dit vertrouwen echter 
Europese integratie op termijn ernstig 

Vertrouwen ontstaat alleen bij voldoende communic<t
tie. Daarom zullen niet alleen de bestuursledenvan de 

Europese Centrale Bank openheid moeten tonen, maar 

ook de ministers van Financiën. Dat geldt in het bijzon
der een drietal terreinen: de vaststelling van de globale 

economische richtsnoeren, het multilateraal toezicht én 
de vaststelling van een situatie van een uitzonderlijk 

tekort. Deze besluiten zijn te belangrijk om zonder seri
euze democratische controle te laten nemen. In het 

belang van de burgers roep ik de Raad daarom op zich 

alsnog tot overleg met het Europees Parlement te ver
plichten op elk van deze drie politieke hoofdpunten. 

Zijn deze voorstellen utopisch, zoals ooit beweerd werd 

over het voorstel van één Europese munt? Ik denkhet 
niet. 

In kleinere zaken dikwijls .elkaars rivalen, zijn de landen 
van Europa in de grote zaken ten diepste elkaars bond~ • 

genoot. Als het om de werkelijke hoofdvragen gaat c vra~ 

gen van vrede, van welvaart en van recht - valt ons 

nationaal belang samen met het Europees belang. Bij .. de 

invoering van de euro blijkt de kracht van dit idee 
opnieuw groter dan de tegenkracht van verkeerdbegre
pen nationalisme. Dat is op zijn minstreden tot voor~ 

zichtig optimisme. • 

:2'''? 
~ ~ ,' ' ',, -,' :- è' 

.• ÈQ.gêl~täfigê:li~~ifi······ 
·Frits•Bolk:estein::· ...... 
Op 4 april presenteerde Frits B~lkestein z;ijn Engelstalige bundel 'Liberalisme in a Chi.mging World' met.arti-. '. 

kelen en speeches over diverse grensoverschrijdende onderwerpen. U kunt het boekje bestellen door f 16,-. 
(incl. verzendkosten) overtemaken op giro67880, t.h.v, VVD Algemeen Secretariaat, te Dèn Haag, onder 
vermelding van 'Bundel Bolkestein.' Let wel, de bundel is in .een beperkte en eenmalige oplage verschenen en 

is niet in de boekhandel verkrijgbaar. • 
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De EMU 
• tseen 

liberaal 
• proJect 

door Reny Dijkman 

Tijdens de jaarlijkse algemene vergadering 

stelde Jan Kees Wîebenga dat de basishou

ding ten aanzien van de Euro positief kan 

· zijn. <In de kern is de EMU een liberaal pro

ject: de staatsschuld moet omlaag; begro

tingstekorten moeten omlaag; lage geldont

waarding en lage rente. Alle landen om ons 
Jan Kees Wiebenga, VVD-Europarlementariër 

heen hebben een beleid gevoerd zoals de VVD dat al vele jaren voorstaat. Het komt neer op een forse sanering van de 

overheid en leidt in beginsel tot een stabiele munt en daarmee tot werkgelegenheid.' 

H
ij schetste dat er geen weg meer terug is. 'Het is 
nu pompen of verzuipen. België, Italië, maar 

_ ook Nederland moeten de afgesproken normen 

nu blij\rend waarmaken. Dat betekent dat ook het vol

gend kabinet een zuinig beleid zal moeten voeren.' 

Europaproject als 
elfstedentocht 
Wiebenga vergeleekhet Europaproject met een soort elf
stedentocht van de elf Eurolanden. 'Een lange rit, veel 
tegenwind, af en toe een stempelhuisje. Oppassen dat 

geen verkeerde sloot genomen wordt ... De tocht opge
ven kan niet, want dan eindig je ergens op een weiland 

in srtee11w en ijs. Er zal dus geklûnd moeten worden.' 

_Wat he_t fmancieel Europees beleid betreft zal in de toe
komst niceten worden gelet op de verdere beheersing 

· Van de Europese uitgaven. Ook zal een bovengrens moe

ten worderi gesteld aan de afdrachten door Nederland 
en Duitslandaan de Europese Unie en zal een grote aan

deeivàri Europese steunfondsen aan Nederland moeten 
worden toegekend. Daartoe zal door het volgend kabinet 

hard moeten worden onderhandeld. 
Jan Kees Wiebenga betreurde het dat de woordvoerders 

van D66, het CDA en dè PvdA in het Europees Parle
ment meermalen de terechte aanpak van Gerrit Zalm 
zijn afgevallen. 'Vooral onze paarse vrienden in Europa 

zouden beter moeten weten.' 

Hij bepleitte landen die veel aan asielopvang doen te 

compenseren uit de Europese steunfondsen. 'Met meer 

dan 40.000 asielaanvragen per jaar vangen wij meer 

mensen op dan Frankrijk, Groot-Brittannië of Italië. In 
absolute aantallen zit alleen Duitsland hoger dan wij. 
Dat de Nederlandse aanvragen stijgen is merkwaardig, 

omdat de aantallen voor de EU als geheel een dalende 
tendens vertonen.' 

Naast het 10-puntenplan van Frits Bolkestein kwamen 
de liberale Europarlementariërs met een eigen 10-pun

tenplan asielbeleid. Een paar onderdelen daarvan zijn: 

harmonisatie van de toelatingsregels in alle lidstaten; 
betere buitengrensbewaking; 

rechtvaardige lastendeling/ of verantwoordelijkheidsde

ling tussen lidstaten; 

gezamenlijke bestrijding van mensensmokkel met 
behulp van Europol; 

gelijkmatiger financiële lastendeling; 

Uit met 
achterkamertjespolitiek 

De Europese Unie zal slagvaardiger en democratischer 

moeten worden wil zij de steun van de bevolking krij

gen. Wiebenga acht daartoe volwaardige bevoegdheden 

van het Europees Parlement onontbeerlijk, al was het 

maar om de parlementaire controle. 
'Als wij de mensen volgend jaar naar de stembus willen 

krijgen zullen wij moeten pleiten voor een volwaardig 

Europees Parlement. Het moet afgelopen zijn met de 

achterkamertjespolitiek.' 

Die Europese verkiezingen in juni 1999 zullen ook 

belangrijk zijn voor de binnenlandse politiek. Het nieu
we kabinet zit er dan een klein jaar en zal door de kiezers 

worden gewogen. Jan Kees Wiebenga deed een oproep 
op de aanwezigen. 'Wij hebben u met plezier gesteund 

bij de raads-en Tweede-Kamerverkiezingen. Wij reke

nen natuurlijk ook op Uw steun bij de Europese verkie

zingen.' • 

I NTE RFL(),-I
cleanroom en·•1abotC1tÖI'"i. 

BARTELS ADVOCATEN 

Bartels Advocaten is een middelgroot advocatenkantoor met vestigingen te Utrecht en te Amsterdam. De werkzaamheden concentreren 
zich op cliënten met vermogensrechtelijke belangen, zowel in het bedrijfsleven als in de privé-sfeer. 

Specifieke aandachtsgebieden van het kantoor zijn: onroerend goedrecht, huurrecht bedrijfsruimte, ondernemingsrecht, arbeids
recht en incasso's. Een ingewerkt team van meer dan 15 advocaten en juridisch medewerkers staat voor u klaar om u te adviseren en 
bij te staan in procedures. Desgewenst wordt terzake voormelde rechtsgebieden ook een second opinion afgegeven. 

Het Hoogeland 
Museumlaan 2 
3581 Hl): Utrecht 
Postbus 64 
3500 AB Utrecht 
Telefoon: 31 (0)30 - 2522577 
Telefax: 31 (0)30 - 2523943 
e-mail: info@bartels-advocaten.nl 
http://www.bartcls-advocaten.nl 

Atlas Complex 
Hoogoorddreef 9 
1101 BAArnsterdam Zuidoost 
Telefoon: 31 (0)20- 3120661 
Telefax: 31 (0)20 - 3120681 
e-mail: info@ bartels-advocaten.nl 
http://www.bartels-advocaten.nl 

technologie 
Postbus 48, 1770 AA Wieringerwerf - Tel. (0227} 60 28 44- Fäx (0227)60 31 65 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 5123053 
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'Bolkestein-effect' is niet 
specifiek Nederlands 
Door: Jules Maaten, Secretaris Generaal Liberale Internationale, foto: Eric Hesmerg 

De onverbloemde uitspraak van Frits Bolkestein, dat zijn partij de 

grootste zal worden, wellicht niet bij deze maar dan wel bij volgende 

Tweede Kamerverkiezingen, is geenszins uit de lucht gegrepen. De 

groei die op 6 mei plaatsvond, is voor dat proces slechts ten dele illu

stratief Immers, de wezenlijke verandering is dat de WD niet lan

ger de gedoodverfde derde partij van het land is, maar één van de 

drie (of zelfs twee) grootste, en dat de partijcultuur zich daaraan 

aanpast. 

;,,:~';_'~ ,\<;,:;o 

~~j ID:.;:\ eze beslissende verandering wordt terecht op 

:.:?.1 het conto van de politiek leider geschreven. 

G:1 p 
0

, Maar er is een onderliggende emancipatie van 

.... ~::J~ : :••liB~rale partijen, die zich in meer democratieën afspeelt. 

Voor de oorzaken moeten we terug naar de teloorgang 

van het communisme in Centraal- en Oost-Europa in 

1989, en in feite eerst naar de wederopbouw van de 
democratie in West-Europa in de late veertiger jaren. 

In de eerste jaren na de TweedeWereldoorlog streden 
liberale partijen niet om de macht, maar om te overle

ven. Voor de liberale psychologie was bepalend dat libe

rale partijen toen in geen enkelland (met uitzondering 
van Canada, Zweden en Zwitserland) tot de grootste 

behoorden. De dienst werd uitgemaakt door socialisten, 

en hun geestverwanten in de vakbeweging, en anderzijds 

door gevestigde belangen die zich in brede christen
democratische of conservatieve volksbewegingen geor-

ganiseerd hadden. Liberalen legden zich er gaandeweg 

bij neer dat hun invloed beperkt bleef tot het bijsturen 

van een agenda die door anderen werd opgesteld, en 
richtten zich op een smal electoraat dat veelal bestond 

uit de beter opgeleiden in de middenklasse. 

Middenklasse eist 
haar vrijheden 
De grote democratische omwenteling in de tachtiger 
jaren, waarbij eerst dictaturen in Latijns-Amerika, daar

na in het Oostblok en vervolgens het versteende politie

ke systeem in Italië omver werden geworpen, was echter 
in essentie een liberaal-democratische overwinning. 

Immers, de oorzaak was een groeiende en maatschappe

lijk betrokken middenklasse die haar vrijheden opeiste. 
Maar liberale partijen faalden jammerlijk munt te slaan 

uit deze omwenteling. Zij bleken nog niet in staat uit 

hun ondergeschikte rol naar boven te klauteren en lieten 
het initiatief aan radicale conservatieven zoals Margaret 

Thatcher en Ronald Reagan. 

Uit de ideologische crisis waarin het socialisme zich 
sindsdien bevindt, en waarin het conservatisme en de 

christen-democratie terecht zijn gekomen, zijn langzaam 

maar zeker alleen de liberalen met enig krediet tevoor
schijn gekomen. Het selectief mooi weer spelen met libe

rale ideeën door bijvoorbeeld Tony Blair onderstreept 

dit. 

,r,=~1; e WD heeft goede verkiezingen 
'L/!achter de rug. we stegen in de 

gemeenteraden van 7467 naar 7674 
zetels en in de Tweede Kamer zal de 
fractie de komende 4 jaar bestaan uit 
38 personen. De goede campagne 
heeft daar veel toe bijgedragen. oe 
Wo heeft grote aantallen nieuwe kie
zers en vooral veel jongeren weten te 
bereiken. Een goed programma, 
talentvolle kandidaten en de tomeloze 
inzet van al die vrijwilligers liggen hier
aan ten grondslag. Ik wil u vanaf deze 
plek dan ook hartelijk danken voor al 
uw inzet 

en nieuw beleid moeten initiëren. De 
politieke vertegenwoordigers van de 
wo zullen hierin het voortouw moeten 
nemen. Naar verwachting zal het for
meren van een nieuw kabinet niet 
gemakkelijk zijn. Echter, het moet ons 
als sterke wo toch mogelijk zijn om 
met een meer links georiënteerde 
Kamer het succesvolle Paarse beleid 
voort te zetten. Met een voldoende libe
raal accent Dit betekent een stevig 
regeerakkoord met harde afspraken. 

van het hoogste belang. De verminde
rende belangstelling voor politieke par
tijen holt het draagvlak van de demo
cratie uit Onder de ruim 2, 7 miljoen 
kiezers die voor de wo hebben geko
zen moet zich een enorm potentieel 
aan nieuwe leden bevinden. Ik roep 
het vaker, we moeten toe naar de situ
atie waarbij van wo-stemmers wo
leden worden gemaakt. 

we hebben nog zo veel te winnen. we 
staan aan de vooravond van een 
nieuw millennium met nieuwe uitda
gingen. oe wo is klaar om dit nieuwe 
mi!lennium vol vertrouwen in te gaan. 
oe wo blijft investeren in de toekomst 

De politieke kaart van Nederland laat 
echter zien dat het plafond nog niet is 
bereikt. Het electoraat is meer dan 
ooit in beweging. oe wo moet in staat 
worden geacht verder te groeien. 

Goede verkiezingsresultaten scheppen 
automatisch verplichtingen. we zullen 
gedane beloftes moeten waarmaken 

Daarnaast moet voortdurend met de 
kiezer worden gecommuniceerd. we 
zullen ons meer naar buiten moeten 
opstellen als politieke organisatie, 
meer naar de burgers luisteren, kort
om de mensen opzoeken. Dit vraagt 
om permanent campagne voeren, 
voortdurend en niet alleen in verkie
zingstijd. Alert zijn, discussiëren en 
actief bezig zijn met dingen die in de 
samenleving spelen. 

Tot slot kan een actieve politieke partij 
niet zonder een gezonde partijorgani
satie en daartoe is een groot ledental 
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Frits Bolkestein raadt andere liberale partijen aan, ·ge~a~ 
seerd op zijn Nederlandse ervaring, qat om versterking. 

voor langere duur te bereiken een duidelijke identiteit 

nodig is, een effectieve presentatie en een ee11sgezind 
optreden. We zien dat niet alleen bij hem. Liberale vqor

lieden zoals Jean Chrétien in Canada en (tot voor kort) 
Uffe Ellemann-Jensen in Denemarken stellen zich oók 
zo op, en het liberalisme maakt er een soortgelijke ont

wikkeling door. Ook elders - bijvoorbeeld in Hollgárije; 
Roemenië en de Baltische landen en bij de liberalen in 

het Europees Parlement, en buiten Europa in Nicaragua; 
Honduras, Argentinië, Paraguay, Senegal, Nieuw-Zee

land, Zuid-Korea en Japan, om maar een greepte doen
is van deze liberale emancipatie sprake. In Duitsland 

heeft de FDP het over dezelfde boeg gegooid, met 
belangrijke verkiezingen in september in het verschiet. 

Liberalen bepalen de 
politieke agenda 
Waar zij eind jaren tachtig niet in slaagden, lijkt het nu 
de liberalen beter te lukl,en: het bepalen van de politieke 

agenda. In november vorig jaar kwamen in Oxford vijf
honderd liberalen uit alle windstreken bijeen. Vijftig jaar 
na de vaststelling van het eerste internationale Liberaal 

Manifest. Hun nieuwe politieke agenda voor de.volgen

de eeuw ademt een geest waarin individuele vrijheiden 
verantwoordelijkheid voorop staan. Het is assertief over 

de liberale identiteit. Het staat er niet met zoveel woorc 

den, maar het vrijheidsbegrip wordt boven andere waar-.. 
den geplaatst en niet daaraan gelijkgesteld. Dat is. een 
belangrijke verschuiving. Men is ontspannen over ideq

logische tradities. Zo wordt erkend dat de werking ;.:ari 
het marktmechanisme van land tot land verschili en:· 

mede afhangt van plaatselijke factoren zoals geschiede

nis en cultuur- wellicht met een schuin oog op de 
komende Europese muntunie-. 

Het besef dat liberale programma's niet laJ1ger dienen. 
om bij te sturen maar juist om de agenda te bepalen, 

schept een openheid die leidt tot een nieuwe benadering 

van oude problemen. De kracht van Frits Bolkestein; die 
immers ook voorzitter is van de liberale wereldbewe
ging, ligt in het aanzetten tot, en vervolgens de ruimte 

geven voor, grensverleggende discussies. Daarin speelt 

de VVD naast de Duitse, Britse en Canadese liberalen 
internationaal een grote rol. 

Nederlandse 
campagne zal zeker 
navolging krijgen 
De verkiezingsoverwinning van 6 mei is door buiten
landse liberalen met spanning gadegeslagen. De aanpak 

van de VVD, die zo goed aansluit bij de internationale 
ontwikkeling, zal daarom zeker navolging krijgen. Hoe 
het ook zij, we hebben te maken met een internationaal 

fenomeen, dat door Frits Bo&estein feilloos wordt aan
gevoeld en versterkt. Zijn verdienste is dat hij daarbij 

zonder schroom de toon aangeeft. Voor de meeste libe
ralen is dat nieuw. Als er zoiets is, dan is dát het 'Bolkes

tein-effect'·dat beklijft. • 



. Samenwerking gemeente
raadscursus (simulatie) 

WAT "DENK JE" ? "'BE:l-l I(,( 7...0 
qELOOF~JA.Z~.;R'Dlq ALS. EEN 
U Lr ~<A . 'l(.bi:c.H~ 'RAJ).D S. L l D ? 

I 

·. 'IngrtdKloostefman van de kamercentrale 's-Hertogenbosch heeft samen met Frans Willem van Gils, inlei
< der wm de Haya van Somerenstichting, het initiatief genomen om een onderdeel toe te voegen aan de Leer
gangGemeenteraad: de gemeenteraadssimulatie. 
Ook de afdelingSchouwen-Duiveland, die bij de Jaarlijkse Algemene Vergadering een goed wijzigingsvoor
stelheeft ingediend over de Gemeentegame, wordt op haar wenken bediend. 
In Eindhoven was het een groot succes. Kort geleden is door Esther Rommel, raadslid in Heiloo, en Robert 
Waltmann, raadslid in Den Helder, het initiatief genomen om ook jongeren met de praktische politiek in 
aanraking te brengen. Onder leiding van de enthousiastelingen uit de Kamercentrale Den Helder is een 
zeer geslaagd weekend georganiseerd. Het was zo geslaagd, dat toen Esther Rommel mij maandagmorgen 
na hetweekend belde, ik begreep dat ze moest "afkicken". Zo moet het. 
Wilt u meer weten, dan kunt u contact opnemen met de Haya van Somerenstichting, telefoonnummer 070 

- 361 3010. Wij hebben prima mensen klaar staan die u graag helpen. De kosten? Die vallen ontzettend 
mee. Niet aarzelen, maar doen! De Haya van Somerenstichting helpt! 

Ton van Voskuilen, 
Portefeuillehouder Vorming & Scholing. • 

Gemeenteraadssimulatie -
een ''echte'' opstap naar de 
praktijk! 

':>0

,:co ~ 

.
.. ••.~.: : )D~fVn·gtQeit. Steeds meer liberalen worden benoemd tot volksvertegenwoordiger. Om de kwaliteit van 
. U.: :~1~·1l1~:UY.,eé7;~bestaande bestuurders te verzekeren biedt de Haya van Somerenstichting een groot aantal 

.o:- :'tursus$eîtaan. Geheel nieuw in dit pakket is de gemeenteraadssimulatie. 
',,~:, :~;~:: 

'·.:~::/~jl~t ~~:qc~pt is niet nieuw. De aanpak wel', zegt 

· ' : ftal1s"Willèrn. yàn Gils, docent bij de Haya van 

·~.t, SOÎllerensfièhting en bedenker van de raadssi-

! ;· ·,,rn~latie>Bet di:àait èr in deze simulatie om dat 

:. ; .: · ;;7:() reà}istisch mogelijk het raadswerk met alles 

. . ; { :>Vaté(aàr bij hóort wordt nagebootst. Niets is zo 

··· ~, ; p:Oel~nd enleetzaàm als de pràktijk zelf. Vandaar 

: çlai:Wij wetkeil met echte ambtelijke nota's, een 

· ~~hte b~tgein~ester en dat alles in een echt stad

'huis. 

Tijdens een cursus gemeenteraad in Mierlo 

é(acht ik: waarom zouden wij het rollenspel, wat 

een vast onderdeel uitmaakt van de leergang 

gern.çenteraad, niet verder uitbouwen tot een zo 

echt mogelijke nabootsing van de praktijk? Ik 

heb dat idee vóorgelegd aan de functionaris Vor

ming en Scholing van de kc-Den Bosch, Ingrid 

Kloosterman. Samen hebben wij het concept 

verder uitgewerkt. Allereerst kwamen er 4 nota's, 

op het gebied van ruimtelijke ordening, onder

wijs, drugs en emancipatiebeleid. Vervolgens 

moest een locatie worden geregeld. Dankzij 

goede contacten met burgemeester W elschen 

van Eindhoven hebben wij hem en zijn staf 

bereid gevonden om ons onderdak te verlenen. 

Vervolgens heeft Ingrid cursisten benaderd en 

ongelofelijk veel tijd gestoken in het logistieke 

proces: het kopiëren en rondsturen van vele dui

zenden pagina's papier. Op die manier beleefde 

onze gemeenteraadssimulatie op 6 december 

1997 de première. Een feestje, dat was het 

beslist!' 

Cursisten kunnen 
vooraf contact 
opnemen met hun 
''fractieleden 11 

Frans van Gils merkt dat deze werkwijze naad

loos op de praktijk aansluit. 

'Vooraf worden ambtelijke nota's toegestuurd en 

wordt de fractie-indeling bekend gemaakt. Op 

die manier kunnen cursisten zich goed in de 

materie verdiepen en vooraf contact opnemen 

met hun fractiegenoten. 

Aan het begin van een cursusdag, bestaande uit 

twee dagdelen, krijgen de deelnemers eerst een 

algemene inleiding, waarin aandacht wordt 

besteed aan een aantal essentiële spelregels: hoe 

om te gaan met stemmingen, moties en dergelij

ke. 
Het overige deel van de ochtend is gereserveerd 

voor de fractievergaderingen. Daarin worden de 

standpunten bepaald over de diverse onderwer

pen die in de navolgende commissievergaderin

gen aan de orde komen. De ingelaste koffiepauze 

wordt vooral gebruikt om het lobbycircuit op 

gang te brengen. 

Onder leiding van een wethouder/portefeuille

houder vergaderen de cursisten over de aan de 

orde zijnde onderwerpen. De 4 commissieverga

deringen vinden tegelijkertijd plaats, dus met 

name kleinere fracties zullen moeten kiezen in 

welke commissie zij vertegenwoordigd willen 

zijn. Ook daarin komt een aantal praktijkgeval

len aan de orde: het bepalen van het woordvoer

derschap; het voorbereiden van een betoog; het 

vinden van meerderheden; hoeveel mandaat heb 

ik van mijn fractie om mee te gaan met andere 

partijen; behoort de fractie tot het college of de 

oppositie? zijn slechts enkele voorbeelden. 

Natuurlijk kunnen wij niet iedereen indelen in 

de VVD-fractie. Inlevingsvermogen in het 

gedachtegoed van een andere partij is dus 

belangrijk. Vanuit de organisatie geven wij een 

aantal fracties instructies mee. Dat kan zijn om 

een partijstandpunt verder aan te scherpen, 

maar het kan ook gaan om de persoonlijke 

insteek van een raadslid. Bij de tot nu toe gehou

den simulaties in Eindhoven en op Texellukte 

het de deelnemers heel goed om zich die andere 

rol aan te meten. Al moet ik zeggen dat ik nog 

nooit een SP-er zo keurig heb horen spreken', 

licht Van Gils toe. 

Sanitaire stop en 
presentielijsten 
'Afhankelijk van het aantal deelnemers wordt 

een gemeenteraad samengesteld. Daarbij wordt 

geprobeerd om ook wisselende meerderheden 

mogelijk te maken. Op die manier komt het 

handelen pas goed op gang. In de cursus is daar

om na de commissievergadering een extra over

leg gepland voor fractieberaad en een vergade

ring van het college van B&W. Op die manier 

vindt er een terugkoppeling plaats van hetgeen 

in de commissie aan de orde geweest is, en kun

nen fracties nogmaals in conclaaf om de stand

punten te bepalen. Want daarna is het zover: de 

raadsvergadering van de gemeente Cuijkermeer 

neemt een aanvang. Daarin werken de cursisten 

toe naar het hoogtepunt van de dag: de stem

ming over de onderwerpen. De beraadslagingen, 

de eventuele moties en amendementen plus 

stemmingen: alles komt aan bod. Bepaalde zàken 

die plaats vinden kun je niet verzinnen. Vlak 

voordat er een stemming wordt gehouden ver

laat iemand de raadszaal voor een sanitaire stop. 

Gevolg: zijn partij verliest de stemming. Een 

andere keer konden mensen niet meestemmen, 

omdat zij aan het begin van de vergadering ver

geten hadden de presentielijst te tekenen. Reken 

maar dat deze cursisten straks in de echte 

gemeenteraad iets dergelijks nooit meer over

komt.' 
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De gehele cursusdag zit vol met leermomenten. 

Veel aandacht wordt besteed aan de discussie- en 

presentatievaardigheden. Daardoor gaan mensen 

nadenken over verbetering van hun optreden. 

Met meer technieken in hun bagage zijn zij in 

staat voor de VVD te scoren. Uiteindelijk gaat 

het niet zozeer om gelijk hebben, maar om gelijk 

krijgen. 
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Jezelf een spiegel 
voorhouden 
Ton van V oskuilen, portefeuillehouder Vorming 

en Scholing van het hoofdbestuur, was op 6 

december aanwezig bij de première. Hij kwam, 

zag, en promoveerde de gemeenteraadssimulatie 

tot een Haya van Somerencursus. Ton van Vos

kuilen: 'Het is een ontzettend leuke cursus, een 

prima aanvulling voor het bestaande pakket. 

Juist omdat deze cursus geschikt is voor zowel 

beginnende als ervaren (raads)leden, voor jonge 

en oudere VVD-ers. Kortom voor iedereen die 

op praktische wijze inzicht wil krijgen in het 

politieke handwerk op lokaal niveau. Maar ook 

voor diegenen die zich een spiegel voor willen 

laten houden vanuit de gedachte: "Ik kan het al, 

maar kan ik het goed genoeg?" Na deze succes

volle start is het de bedoeling dat de gemeente

raadssimulatie alle Kc's langs gaat. Want wat ik 

heb gezien, is dat mensen op een heel plezierige 

wijze met leerzame dingen aan de gang zijn 

geweest.' 

De gemeenteraadssimulatie heeft het in zich om 

een groot succes te worden. 

Alles zit erin: het doorworstelen van gecompli

ceerde ambtelijke nota's, het fractie- en commis

siewerk, het lobby-circuit op de wandelgang, ele

menten van discussie- en presentatietechnieken 

en een echte raadsvergadering met burgemeester 

en wethouders. Kortom: een realistische opstap 

naar de praktijk! • 



Uit de afdelings- en regiilbladen 
door Reny Dijkman, cartoons: Gerard Wiegel 

Voorafgaand aan deze geweldig goede Tweede-Kamerverkiezingen is de laatste maanden wat afg~fold~rd, geplakt, gespro- Leidschendam schrijft: 'De kater na de onrealisti
sche presentatie van de uitslagen van de Gemeente
raadsverkiezingen door de NOS is verdwenen, 
omdat de werkelijke cijfers duidelijk een ander 
beeld geven. Landelijk won de VVD 213 raadsze
tels, een winst van circa 15% ten opzichte van de 
gemeenteraadsverkiezingen in 1994. Ook de PvdA 
won, het CDA en D66 verloren.' 

,, ,' 

ken, georganiseerd en gesjouwd!! Iedereen was weer bij de les en de meesten stonden op scherp. In deze afleveringpublice-

ren wij wél de verkiezingsperikelen. Ter herkenning, ter lering ende vermaeck, maar ook omdat vblgenq jaar wéér twee 

verkiezingen zijn, namelijk voor Provinciale Staten en het Europees Parlement. Heel moeilijke verkiezingen! Denk maar 

aan de opkomst voor het Europees Parlement vorige keer, slechts 38%. 

Nu even wat stoom van de ketel en vanaf september gaat een ieder weer met frisse moed aan de vcûgende campagnes wer
ken. Een hartenkreet voor de bereikbaarheid van het 

werk. Marc van kossum du Chattel schrijft in 
het Utrechts afdelingsblad: Een gedeelte van het 
vervoersbeleid krijgt naar mijn mening veel te wei
nig aandacht en dat is de bereikbaarheid van de 
Utrechtse bedrijfsterreinen. Ik fiets veel maar als 
het heel hard regent ga ik met de auto naar mijn 
werk op iage Weide. Nu kan ik u verzekeren dat 
het dan echt heel slecht weer moet zijn, want om je 
per automobiel naar Utrecht- West te begeven is in 
de spits allesbehalve een pretje. En dan heb ik het 
nog niet eens over de reis terug. Per fiets bedraagt 
de reistijd van Dichterswijk naar Lage Weide 
slechts 20 minuten ... Per auto is dat slechts 12 
minuten, op zondag om 6 uur 's morgens wel te 
verstaan. In de spits kan die reistijd oplopen tot wel 
50 minuten. De afgelopen jaren is hard gewerkt 
aan de verbetering van de bereikbaarheid, maar 
die geldt vooral voor vrachtverkeer en openbaar 
vervoer. In meerdere gevallen is de autorijder- en 
zelfs de fietser, maar dit terzijde - er ernstig op ach
teruit gegaan. En dit is een grote bedreiging voor de 
werkgelegenheid in Utrecht ... Komt een directeur 
te laat en gefrustreerd op zijn kantoor en ligt er 
dan net een fraaie folder voor een mooi bedrijven
terrein in Lelystad dan zal hij daar met meer dan 
gewone belangstelling naar kijken ... ' 

Plakperikelen. Elke afdeling kent ze. In Purme

rend leidden ze tot een hilarisch artikel, waarvan 

wij wegens ruimtetekort alleen het begin kunnen 
plaatsen: 'RudolfVroege had me al gewaarschuwd: 
"Het wordt een bewerkelijke klus, want de aan
plakbiljetten worden door Sirnon V. achter je rug 
overgeplakt." Het hele weekeinde voorafgaande 
aan de verkiezingsdag is ondergetekende (Henk 
Heida) met een van zijn zoons aan de slag, of 
eigenlijk liever, in de slag geweest. Overigens niet 
alleen met genoemde heer V. doch ook met de ele
menten, want met name op maandag 2 maart en 
nog meer op dinsdag 3 maart stond er een harde 
stormachtige wind met regenvlagen. Het wankele 
trapje dat we in gebruik hadden maakte het plak
werk er niet eenvoudiger op. Op maandagochtend 
kon ik vanuit de woning van mijn oudste zoon het 
aanplakbord aan de overkant van de Gorslaan in 
de gaten houden. Ik zat op scherp, want ik voor
voelde dat V. elk ogenblik zou kunnen opduiken, 
daarbij overigens in twijfel verkerend over wat te 
doen indien ik hem werkelijk zou snappen. Hoewel 
ik ertoe neigde mijn oudste zoon in het voorko
mend geval op hem af te sturen, aarzelde ik toch, 
wetende dat hij nogal onbezonnen, krachtdadig en 
hardhandig kan optreden. De krantenkoppen zou
den er niet om liegen: "Oudste zoon van kandidaat 
raadslid mishandelt kunstzinnige overplakker". 
Hier doemde duidelijk een niet te overschrijden 
grens op ... ' 

Wassenaar constateert: 'Verkiezingstijd is kenne
lijk niet de juiste periode om het politieke debat tot 
het gaatje te voeren. Het publiek zit daar niet op te 
wachten. De VVD wil dat debat juist graag aan
gaan. Minder populaire onderwerpen worden niet 
geschuwd, ook niet in verkiezingstijd. Niet alleen 
geldt dit voor de recente lokale verkiezingen, het is 
evenzeer van toepassing op de landelijke verkiezin
gen. Het kiezende publiek zou dat moeten waarde
ren. Geen loze beloftes, wel haalbare politiek, ver
dedigbare keuzen, afgewogen argumentatie ... ' 

Een goede verkiezingsuitslag biedt geen garantie 

Voor een plaats in het college van B&W, meldt 
De Vrije Poort, Haarlem. Haarlem zelfkan 

tevreden zijn met twee wethouders in het colle

ge, maar in Haarlemmerliede liep het minder 

goed af. Daar haalde de VVD 31 o/o van de stem
men, maar moest buiten het college blijven. 

Assen is niet verrukt. De redactie schrijft: 'Zes 
wethouders, een bruismanager, extra wensuitga
ven, meer stadswachten, het nieuwe gevecht rond 
de plaats van De Kolk, eindelijk de hondenbelas
ting weg, vervangende raadsleden ... etc. zal het 
uiterste vergen van de voorstanders van een goed 
financieel beleid en matiging van de bewoners/as
ten. Verder moet de burger nog maar afwachten of 
de kwantiteit van de wethouders niet ten koste zal 
gaan van de kwaliteit. Een nieuw "bruisbeleid" dat 
de huidige in de goede richting gaande financiële 
koers zal doorkruisen en de weg vrijlaat voor de 
ruim in hun ( werk)tijd zittende "bruis" -wethou
ders? Wie controleert de werktijden en hoe worden 
ze ingevuld?' 

Rijswijk, Rob Vermeer, over de raadsuitslag: 

'Was er geen annexatiedreiging geweest, dan was 
de beloning voor de inzet en duidelijk veranderde 
VVD groter geweest. Maar goed, die dreiging was 
er wel en "Onafhankelijk Rijswijk" heeft het geluk 
van haar naam tot op de bodem uitgenut en een 
zetel winst weten te behalen ... Wij, als VVD, kwa
men nu echter op 6 zetels uit, een winst van een 
volle zetel. Voor mij was dat het teken dat de kie
zers in de gaten beginnen te krijgen dat de VVD

Rijswijk echt veranderd is ... ' 

Kritiek op het voorstel van minister Zalm om de 
belastingvrije voet niet langer overdraagbaar te 
maken komt uit Zeist. 'Wat er bij invoering van 
dit idee gaat gebeuren is dat gezinnen waar een 
van de partners voor de kinderen thuis blijft, 
gestraft gaan worden met een inkomensverlies van 
ongeveer 225 - 300 gulden netto per maand; voor 
veel gezinnen zal dit ongeveer 5 - 10% van het 
maandinkomen zijn. Het kan toch niet de bedoe
ling van onze Zalm zijn om gezinnen op die 
manier te pakken? Om het kinderen warmte en 
geborgenheid geven zo af te straffen?' 
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Apeldoorn kwam tof een.collegeconvenant: 'We 
kunnen tevreden zijn over het. liberale gehalte. De 
besturingsfilosofie van Apeldoorn 2000 staat recht 
overeind (kleine.overheid), één-loket gedachte 
wordt uitgewerkt, er liggen geen principiële blokke
ringen meer om een !lctief werkgelegenheidsbeleid 
te voeren, culturele infrastructuur wordt aangepakt 
(Orpheus en Museum) en lightrail en city circle 
line komen op depriqri{eitenlijst. Het belangrijkste 
is tot slot dat vooral op aandringen wm de VVD in 
het kader van de co-productie de samenleving de 
gelegenheid wordtgeboden om haarmeningover 
het convenant te ~ever/ voordat het is aangenomen. 
Hiermee is een cona;ete stap gezetwaar.doorde 
politiek weer van u .is en niet alleen over u gaat,' 
schrijft Rob Merz: 

In het afdelingsi:Jlai:fvän Leusdenstaateen uit
stekend verslag ~';ln het JubileûmcoÎlgres van de 

Vrouwen in de \o/D, Het blijft verW-ond,erlijk 
dat in het alge~~€n;Weiilig1nde afdelingsbladen 

wordt geschreven over laride1ijk politieke bijeen~ 
komsten. Juist doör zÓ~n prettig le~sbaar verslag 

worden ook de zogt;naanide "slapende". afde
lingsleden op landelijke evenementen geatten

deerd. En die zijri: immers voor ieder lid toegan
kelijk! 

Waddinxveen behaalde een schitterend resultaat 
bij de raadsverkiezingen, maar de campagne-
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ploeg waarschuwt: 'Afkickverschijnselen mogen 
wij nog niet hebben. De race is nog niet gelopen. 
De eerste etappe van 4 maart hebben wij als WD 
in Waddinxveen prima gehaald. De eindspurt op 
weg naar 6 mei is in gang gezet. Ook dan moeten 
wij scoren.' 

In de "Gemeenschappelijke herinneringen ... " 
van Rhenen kijkt men terug op 40 jaar WD 
afdeling Rhenen, waar WD-voorzitter Willem 
Hoekzema zijn politieke loopbaan aanvang. Hij 

. W<J.S daar afdelingsvoorzitter, werd lid van Pro
vin~iale Staten, en vervolgens fractievoorzitter in 
.197 4. 'Zowel de Rhenense Raad als de Utrechtse 
Staten hebben slechts kort van het optreden van de 
.heer Eoekzema mogen genieten. In de vroege 
zomer van 1975 aanvaardt hij het burgemeester
schap van Coevorden. Deze beweging in noordelij
ke richting, ongetwijfeld beïnvloed door zijn 
geboorteplaats Bedum in Groningen, blijft in zijn 
verderecarrière terugkomen. Via de gemeente 
Huizen en de functie van Staatssecretaris van 
Defensie is de heer Hoekzema nu burgemeester van 
Den Helder ... ' Het is dan ook niet verwonderlijk 
dat Hoekzema bij de jubileumviering een inlei
ding hield over het belang van de WD zowel in 
de landelijke als lokale politiek. 

Lony Conradi, gemeenteraadslid te Zwolle, 
schetst een helder beeld van inspraakprocedures 
in dé gemeente. Daar gaat veel tijd in zitten en 
het maakt het besturen wel boeiender maar niet 
'eenvoudiger! 'Individueel belang, buurtbelang, 
. wijkbelang en dan het algemeen belang. Het gaat 
niet altijd samen. Een goede afweging is nodig ... 
De politiek is er om (na de inspraakrondes) dan 
beslissingen te nemen en als je alleen luistert naar 
al die belangen afzonderlijk, dan kun je een stad 
niet meer besturen. Besturen betekent alles afwe
gende een knoop doorhakken. Dat is het beste voor 
iedereen. Conclusie: inspraak is goed en belangrijk. 
Maar de verantwoordelijkheid ligt bij de raad ... 
Mensen moeten dat ook willen begrijpen en niet 
gauw denken dat inspraak dus voor niets is 
geweest ... ' 

De Residentie kan tevreden zijn. De WD in Den 
Haag werd opnieuw de grootste partij. Lijsttrek
ker LouiseEngering deelt in het Haags WD
Nieuws mee dat bij de onderhandelingen een 
belangrijk WD-punt werd binnengehaald. Den 
Haag zal de Onroerendezaakbelasting ( 0 ZB) de 
komende vier jaar ieder jaar met 5% verminde
ren. Voor bedrijfspanden is dit jaarlijks 2,7%. De 
orrderafdeÎing 4 organiseert een discussie-avond 
over het belang van Haagse evenementen. Den 

.• Báag moet bruisen. 

Hoewel de WD in Oss van 9,09% steeg naar 
15,15% heeft zij het bij de collegevorming moe
ten afleggen tegen de SP die de grootste partij 
werd. Niet zo verwonderlijk voor de stad van Jan 
Marijnissen. De WD moet volgens "Koppen
sneller" op het strafbankje blijven zitten. Wat 
cynisch schrijft hij: 'Met.drie (SP)wethouders in 
·het college en tien raadsleden in de raad moet het 
.·toch mogelijk zijn dat Oss een voorbeeldstad in 
Nederland wordt waar Mao en Marx jaloers op 
zouden zijn. En bovendien wordt Oss nu hèt eldo
rado voor de jeugd ... De SP heeft altijd een hoog 
Speeltuingehalte gehad ... ' 

Op Vrijdag 19 juni a.s. organiseert de Prof.Mr. E.M. Teldersstichting, het wetenschappelijk bureau van 
de WD, een conferentie over: 

' De rol van politieke partijen 
bij de democratisering in sub-Sahara Afrika' 

Deze rubriek werd afgesloten op 12 mei, zodat 
wij nog geen reacties op de uitslag van de Twee
de-Kamerverkiezingen binnen hadden. Blijf uw 
afdelingsblad zenden naar Vrijheid & Democra
tie, Postbus 622, 2280 AP Rijswijk! 

• 

De Bijeenkomst zal gehouden worden in het 
West-Indisch Huis, Herenmarkt 93-97 te Amster
dam en zal duren van 10.00 uur tot 16.00 uur. 
's Ochtends zullen vier inleidingen gegeven wor
den. De eerste inleiding zal gebaseerd zijn op een 
preadvies dat door de Teldersstichting voorbereid 
is. Vervolgens zullen drie deskundige sprekers 
inleidingen houden over achtereenvolgens de rol 
en betekenis van politieke partijen in sub-Sahara 
Afrika, de toekomst van de democratie in sub
Sahara Afrika en het nut van westerse steun aan 
Afrikaanse politieke partijen. 

's Middags zullen drie debatten plaatsvinden over 
drie onderwerpen die in de inleidingen behan
deld zijn. Onder meer zullen de volgende vragen 
aan de orde komen: vormen politieke partijen in 

Afrika een fundament voor de democratie of zijn 
ze juist een bedreiging voor (de stabiliteit van) de 
democratie , welke factoren en ontwikkelingen 
vormen obstakels voor het volgroeien van de 
prille democratie(n in sub-Sahara Afrika, en is 
westerse steun aan politieke partijen in sub

Sahara wenselijk? 
Voor beide dagdelen zal de voertaal Engels zijn. 
Deelnemers zullen zo spoedig mogelijk het 
definitieve programma toegezonden krijgen, als
mede het preadvies dat de Teldersstichting heeft 

voorbereid. 

Voor deelname (kosteloos) kunt u zich aanmel
den bij de Teldersstichting (tel. 070-3631948; 

fax. 070- 33631951). Vanwege beperkt zaalruimte 
is spoed aan te bevelen. 

De VVD-fractie in de Tweede Kamer 
der Staten-Generaal vraagt: 
BELEIDSMEDEWERKERS (M/V) 
voor diverse beleidsterreinen, waaronder: 
Economische Zaken; Justitie; Sociale Zaken; Volksgezondheid en Volkshuisvesting/Ruimtelijke Ordening. 

Functie-informatie: 
- het verrichten van onderzoek ter ondersteuning van het door de fractie voorgestane beleid 
- het ondersteunen van de op bovengenoemde beleidsterreinen werkzame leden van de fractie 
- het signaleren van politiek en maatschappelijk relevante opvattingen en ontwikkelingen 
- het vervullen van het secretariaat van één of meerdere fractiecommissies 
- het onderhouden van contacten met externe organisaties 
- het afwikkelen van correspondentie 

Functie-eisen: 
- academisch werkniveau 
- in elk geval kennis van en/ of aantoonbare affiniteit met het betreffende bovengenoemde beleidsterrein 
- ervaring op het gebied van beleidsvoorbereiding 
- inzicht in politieke verhoudingen 
- het kunnen opstellen van nota's, spreekteksten en speeches 
- het kunnen omgaan met moderne tekstverwerkingsappara tuur 
- in staat zijn onder hoge werkdruk te functioneren 
- zelfstandig, flexibel, communicatief en nauwkeurig optreden 
- affiniteit met de WD is noodzakelijk; lidmaatschap van de WD en bekendheid met de partijorganisatie strekken tot voorkeur 

Het salaris is afhankelijk van opleiding en ervaring. (maximum van de relevante salarisschaal is f 6100,- per maand). 

Hebt u belangstelling voor deze functie, richt dan uw brief met curriculum vitae en onder vermelding van het (de) beleidsterrein( en) waarnaar uw 
belangstelling uitgaat vóór 15 juni 1998 aan de heer mr. N.]. Moonen, personeelscoördinator van de Tweede Kamerfractie van de WD, 
Postbus 20018,2500 EA Den Haag en telefonisch bereikbaar op nummer 070- 3182863. 

Cursussen Haya van Somerenstichting 
]uni t/m augustus 1998 

Hieronder treft u een Discussietechniek I 2131 ME Hoofddorp Workshop Verhouding KC Leiden 
overzicht aan van de cur- 5 &6juni 023- 561 61 92 Bestuur - Fractie (Heuvel- Mevrouw F. Scheffer-
sussen die bij de Haya van rug-Noord) Tee u wisse 
Somerenstichting zijn Cursus Gemeenteraad Mediatraining 29 augustus V aartdreef 3 7 
aangevraagd. Voor opga- 6 & 13 juni 6juni 2724 GB Zoetermeer 
ve en/ of meer informatie KC Tilburg tel: 079- 341 21 88 
kunt u contact opnemen Debating Basiscursus Provinciale De heer H. Kamman 
met de genoemde con- 20juni Staten (Haarlem) Vlaggeschip 40 Gemeentefinanciën 
tactpersoon. 13 juni 4902 CL Oosterhout 6juni 

Workshop Actief Besturen 0162- 43 79 25 (h) 
KC 's-Hertogenbosch 21 & 22 augustus Gemeentefinanciën (Haar- Presentatietechniek I 
Mevrouw I. Kloosterman lemmermeer) Cursus Europa 19 & 20 juni 
Brouwersbos 88 KC Amsterdam 13 juni 6juni 
5432 BE Cuijk De heer L. Kamman KC Utrecht Fractiemanagement 
0485 - 32 18 15 Van Boshuizenstraat 617 Mevrouw M. Buitelaar Vergadertechniek 27juni 

1082 A W Amsterdam Paardenhoeve 7 13 juni 
Ruimtelijke ordening 020 - 644 35 62 3992 PH Houten KC Drenthe 
13 juni 030- 637 43 58 KC DenHaag De heer P.H. Snijders 

Liberalisme in de praktijk De heer C.D.A. Ruijgrok De Brinken 15 
Liberalisme I 5juni Discussietechniek I ( OC Zeekant 65 7751 AB Dalen 
18 juni Eemland) 2586 AD Den Haag 0524- 55 29 47 

Cursus Europa 5 &6 juni 070-350 29 17 
KC Gelderland 13 juni Workshop verhouding 
De heer E. van 't Hooft Presentatietechniek I (OC Presentatietechniek I bestuur-fractie 
J, van Campenstraat 167 KC Haarlem Eemland) 19 & 20 juni 6juni 
6543 LE Nijmegen Mw. P.J. Noorduyn 12 & 13 juni 
024- 377 89 37 Houtwijkerveld 8 
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Debating 
20 juni 

KC Limburg 
Mw. J. de Blécourt- Maas 
Bungweg 14 
6374 RB Landgraaf 
tel: 045 - 532 34 54 . 

Gemeentefinanciën 
16&18juni · 

Discussietechniek & Pre
sentatietechniek · 
19 &20 juni 

Indien u vragen heeft of 
meer informatie wenst 
over Vorming & Scholing 
kunt u coptact opnemèn 
met de Haya vari Some-· 
renstichtipg, tel: 070 -361 
30 10. U wordt dim te· 
woord gestaan door 
Maaike van Utrecht, 
Dorine Heiden of Geida 
Velthoen. 



.3 . Het oud-Kamerlid Jos 

van Rey keerde na veertien jaar 

. het parlement terug 

naar zijn geliefd Roermond. 
· Jos werd met 70% van de 

stemmen in de gemeenteraad 

gekozen en werd prompt wet

houder. Zijn advies aan de 

nieuwe VVD-Kamerleden: 

'Gewoon jezelf blijven, je 

gezond verstand gebruiken en 

werken.' Mary Honor 

Kloeg zocht hem op 

2 Hoe krijgt onze partij de 
juiste liberale man of vrouw op 

de juiste plek? VVD' ers moeten 

leren meer voor elkaar op te 

komen. Ondervoorzitter Rolf 

Haafkens is intensief bezig met 

kaderplanning en -begeleiding 

é·4: ELDR-fractievoorzitter Gijs de Vries én zijn li~~rale fractie 
·J1ébben .schoon genoeg van het gedoe over de financiele vergoe

~ingen van Europarlementariërs. De Vries bond al jaren geleden 

d~ kat de bel aan. Het gaat er nu naar uit zien dat er spijkers met 

· : koppen gaan worden geslagen, zodat in de campagne voor de 

Europese verkiezingen tot opluchting van De Vries over inhoude

lijke zaken kan worden gesproken. Johan Hommes peilde zijn 

ergernis en 

schetst een 

overzicht van 

de stand van 

zaken 

• Treft u in dit blad een extra 

bijlage over de eerste vijf 

maanden van dit jubileum

jaar. Een bewaarnummer, 

· want het was een heel mooi 

seizoen voor de VVD 

• Henk Talsma en Schil Over

water zijn twee leden vqn het 

eerste uur. De VVD toen en 

n~g~zien dogrfhun oge11 . 

... ~ DeTel4êrsstiC~tÎI1g. ro~p(stu~ 
.··• dente~gp voorhaàf.Sulli~·}:: 

~rJ!~~:an z5 t<ire11 ni~t. 
• Ui'f de r~giojen (lfdeli:Ilgsbla~ 

den 

• Aandacht voor de Gijs van 
Aardenne-scriptieprijs, die 

iedere twee jaar door de VVD 

en de Teldersstichting zal 

worden uitgereikt voor de 

beste scriptie over het libera

lisme 

• De besluitenlijst van de Siste 
· jaarlijkse algemene vergade

nng 
• 'Klonen in liberale ogen' is 

het onderwerp van het sym-

, posium op 9 september. 

Organisatie door, en opgeven 

bij, de Telder Stichting 

(tel.: 070 - 363 19 48; 

fax:070- 363 19 51). 
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VVD werkt aan modern bestand 
kaderleden 
door Miehiel Krom, foto: Ruud Visser, bureau Meijer 

De juiste liberale man of vrouw op de juiste plek. Daar wordt binnen de VVD al enige jaren 

naar gestreefd. Veel VVD' ers bekleden topposities binnen politiek, overheid ofbedrijfsleven. 

Om zoveel mogelijk liberalen voor bepaalde functies te vinden is het belangrijk dat de gege

vens van potentiële kandidaten bekend zijn. Bovendien zullen actuele vacatures in beeld 

moeten komen om ze vervolgens te koppelen aan de bestanden binnen de VVD. Ten slotte is 

het belangrijk dat VVD' ers zich kunnen blijven ontwikkelen, bijvoorbeeld door scholing 

(Haya van Somerenstichting). 

Ondervoorzitter Rolf Haafkens 
met Lucas Osterholt 

VVD' ers en het in kaart hebben van eventuele functies 

moet ook diep vanuit de partij komen. Afdelings- en 

kamercentralebesturen hebben vaak het beste beeld van 

de capaciteiten van de individuele leden en zouden op 

de hoogte moeten zijn van (lokale) vacatures. 

Naast het ingezette proces van "professioneel denken 

aan" en het bieden van ondersteuning door scholing 

vanuit de Haya van Somerenstichting, voorziet ook het 

nieuwe kandidaatstellingsreglement in een uitvoerige 
beoordelingsprocedure. Ook deze procedure is, zo vindt 

Haafkens, belangrijk om een zo breed mogelijk beeld 

van kandidaten te krijgen. De gegevens van deze mensen 
en van anderen worden sinds kort binnen de VVD vast

gelegd. Binnen het landelijk secretariaat in Den Haag 

draait hiervoor sinds vorig jaar het computerprogram
ma "Landelijk Individueel Functie en Tracerings Sys

teem" (LIFTS). Dit programma is speciaal voor de VVD 

gemaakt. Het bestaat niet alleen uit persoonsgegevens, 
maar biedt ook standaard informatie over opleidingsni

veau en deskundigheid. Momenteel zitten de gegevens 

van 280 personen in deze elektronische en multifunctio

nele kaartenbak. Rolf Haafkens wil dit jaar vooral 

gebruiken om te experimenteren met de effectiviteit van 

het programma. Voor de gegevensinvoer is een stan
daard formulier ontwikkeld, waarbij in de toekomst ook 

foto's kunnen worden gevoegd en ingevoerd. Het elek

tronisch invoeren van dergelijke formulieren vergt 

behoorlijk veel tijd. Uiteindelijk verwacht Haafkens dat 
de gegevens van zo'n duizend VVD' ers in dit landelijk 

VVD-bestand komen. Ook wil hij de ervaring met het 
programma gebruiken om die door te kunnen spelen 

aan mogelijke andere gebruikers op bijvoorbeeld kamer

centraleniveau. De kamercentrale Tilburg heeft het pro
gramma momenteel als proef in gebruik. Een volgende 

stap zal zijn dat de elektronische koppeling met vacatu
res tot stand moet komen. Er wordt nu onderzocht of 

het mogelijk is om ook via Internet kandidaten aan te 
dragen. Die elektronische bestanden zijn voor Haafkens 

overigens geen doel op zich. Uiteindelijk gaat het erom 
veelbelovende VVD' ers meer kansen te bieden. Boven

dien kan dan ook het hoofdbestuur putten uit een bre

der bestand bij discussies over benoemingen binnen of 

buiten de partij. Daartoe moet actuele informatie wel 

beschikbaar zijn; hiervoor is LIFTS opgezet. Haafkens 

benadrukt in dit verband dat de VVD geen arbeidsbu-

"''lj~ff"~R~i:: olfHaafkens is vanuit het hoofdbestuur verant-

~j&S{~~. lf woordelijk voor wat ook wel "kaderplanning en 
~~~ I ,~ . egeleiding" heet. Dat is geen gemakkelijke 

.)~~.. ;~dracht. Het einddoel wat hij wil bereiken is dat bij 
vacatures kan worden geput uit een breed en effectief 

bestand van bekwame VVD' ers. Dat bevordert op een 
professionele wijze de instroom van partijgenoten voor 
bepaalde functies. De vraag: "wie weet er toevallig 

iemand voor een bepaalde post," zou dan niet meer op 
die manier gesteld behoeven te worden. 

Enige jaren geleden is bin

nen de VVD het proces 

gestart om leden bewust te 
maken van de relevantie van 
kaderplanning en begelei-

Speciaal voor de VVD gemaakt 
programma 

·?yVQ'ers zullen meer voor elkaar 
moeten opkomen 

ding. Dit is een lastig traject, 
omdat het niet echt tot de liberale cultuur behoort om 

vanuit een soort automatisme mensen op bepaalde pos

ten te krijgen. De indruk bestaat dat de VVD er minder 

dan andere partijen in slaagt om op het juiste moment 
met de beste kandidaten te komen voor bepaalde func

ties in bijvoorbeeld de besturen van grote landelijke 

organisaties. Met name het CDA heeft hierin altijd een 
meesterlijke rol gespeeld. Ook de PvdA kent, wellicht 

vanwege de vakbondscultuur, een effectieve kaderplan
ning. VVD' ers zullen moeten leren bij vacatures meer 

voor elkaar op te komen. Al in 1991 verscheen binnen 
de partij de notitie "wel vrijwillig, niet vrijblijvend" 

waarin aanbevelingen worden gedaan om talentmanage
ment verder te ontwikkelen. Na het verschijnen van dit 
document zijn over het belang van dit onderwerp veel 
gesprekken gevoerd binnen de partij en vooral in de 

kamercentrales. Het werken aan een goed bestand van 

2 

reau is. Leden die bepaalde kwaliteiten hebben en in de 
VVD-bestanden willen worden opgenomen kunnen dit 

het beste laten weten aan hun afdelingsbesturen. Infor

matie over LIFTS is te krijgen op het landelijk secretari

aat bij Lucas Osterholt. Persoonlijke bestanden tenslotte 

zijn altijd privacygevoelig. Alle mensen die in het 
bestand zitten zijn hiervan op de hoogte. Bovendien is 

LIFTS aangemeld bij de registratiekamer en heeft de 
VVD een gedragscode opgesteld. 



]os van Rey: Op het bedrijf zien ze mij nog minder dan tijdens mijn Kamerlidmaatschap 

Terug naar Roermond ... 
Door Mary-Honor Kloeg, 

Roermond: - 'Heb je nog even?' Het is een 

hectische bedoening in de werkkamer van 

WD-wethouder !os van Rey. Ik ben niet de 

enige die nog even moet wachten. Het is een 

komen en gaan van ambtenaren, raadsle

den en vertegenwoordigers van belangenor

ganisaties. Allemaal hebben ze "een paar 

minuutjes" van hem nodig en allemaal wor

den ze meteen geholpen. De zaken worden 

per omgaande afgewikkeld. Vooral per tele

foon, die dan ook de hele dag roodgloeiend 

staat. 

Ik heb mijn vragen keurig voorbereid. De 

eerste vraag is, na de eerste indruk al 

meteen overbodig geworden. 'Is er nog een 

leven na de Tweede Kamer?' 'Nou, dat kun 

je wel zeggen, ja.' 
~"~f ''o,8''/ 

"V:,' .. ''ordat het interview kan beginnen, ben ik al 
•. tgetrakteerd op een lunch, heb ik een rondleiding 
· .. · gekregen door het stadhuis en heeft de medewer

ker van Jos van Rey, Monique van Melick, mij zijn net 
verbouwde assurantiekantoor laten zien. Eén van de 

directieleden vertelt dat er voor het kantoor een interi

eurconcept is ontwikkeld dat aansluit bij de sportwereld. 
In het pand zijn de kleuren geel, grijs en terracotta 

gebruikt die corresponderen met de kleuren goud, zilver 
en brons, "the winl)ing team". De kamer van Van Rey is 

geel. 'Schrijf niet op dat de kamer van Jos goud is,' waar

schuwt hij. Die fout is eerder gemaakt. In Roermond 

wethouder. Concreet hebben de inspanningen van de 
VVD bijvoorbeeld geleid tot de instelling van één loket 
voor alle bedrijven op de industrieterreinen. Hierdoor 

kan de dienstverlening van de gemeente Roermond 

makkelijker maar vooral sneller verlopen. 

Jos van Rey 

Het overlijden van Broos van Erp in ÎlillÎ 
zeer aangegrepen. Het was eengoede vriend.. 
hele dag druk in de weer. Je werkt hard, soms 

Dat is alleen mogelijk als je gezond bent en. datkan zo 
ineens afgelopen zijn.' 

.. . ·.~') 
:,'~ ,;',:,',:; o,,,» 2 

Wat heb je voorjouw gevoel bereiktals kàmerlid?. > (; J. 
'De commissie Rijksuitgaven is steeds belangriJk~r<> . .'. :3 li 
geworden. Daar heb ik me bijzonder voor illgetef: Ee11 ':··.: ":{ ' 
kritisch controle op het Rijksuitgavènbeleiq ish~(h~s~~.; ,:,; ':' 
preventiemiddel tegen het over de balk slli1jterivap'·.' ... 
gemeenschapsgelden. Ik ben er ook 3Itijd èe~ g~Óot · ~~ •·•• 

voorstander van geweest de controlefunctie.vaft h~t p(lt~ .. '.' ' ·~'~I· 
lement te versterken. Ook op dat punt is y~éî b~r~i~t: . ; · ' 
In de periode dat ik in de Kamer zat, heb ik Li!lib~rg.•uii:~ . ::;: 

een d_al zien opkl~mbmen .. Naar aan1 lei1·did·n~:andeak:l?eF } \. /;:: 
speetJevennota L1m urg ts er vee ge vq}ge!Ua • t om ; , >•. 
de werkgelegenheid in onze provincie testinlule'ren.; ; .; 
Na de twee overstromingen in 1995 en·l997hehik::!nif .•· ., · ·· 

ingezet voor de ophoging van de Maaskádes. Vefdefi§ e:r' ~·· ·.·· 
een wet Financiële Tegemoetkoming SchadeteÎigevblge• ··· 

van Rampen gekomen, waardoor de schadelóo.sstelling 
bij rampen beter is geregeld. . 

Er zijn belangrijke beslissingen genomen die nóg!Uoeteri •· 
worden uitgevoerd, zoals de exploitatie van het;vliegyelq . 
Beek en de aanleg van de A73. ·· .. . ... 

Waar heb je je kwaad over gemaakt? ... • 
'Ik word kwaad als dingen die ik als vanzelfsprekend 

beschouw, niet worden gedaan. Neem bijvoorbee],dde 

verhoging van de benzine-accijns. Je kunt op je ;viÎigers 
natellen dat, wanneer je de accijns op brandstoffen ver~ 
hoogt zonder dat de landen om je heen dat ook doen, dè 

pomphouders in de grensstreken in de problemen 

komen. Daarom hebben wij in het Regeerakkoord afgec 
sproken dat Nederland daar niet eenzijdig toè zOu 

besluiten. Het is toch gebeurd met alle gevolgen ván 
dien. Dat vind ik jammer.' 

Jos van Rey is behalve wethouder en eigenaar van verze

keringskantoren ook lid van de Provinciale Staten van 
Limburg. Daarnaast heeft hij nog tijd over voor een aan

tal nevenactiviteiten, zoals adviseur bij AHOLD Vast
goed en van een jonge Turkse ondernemer. Sinds kort is 

hij voorzitter van het bedrijfschap Slagersbedrijf. 
'Volgend jaar hebben we weer verkiezingen voor de Pro
vinciale Staten. De VVD scoort in dit deel van Neder

land nog onder het landelijk gemiddelde. Als de partij 
het wil, ben ik weer kandidaat voor de Provinciale Sta

ten. Wij in Limburg, maar ook de landelijke VVD zullen 
de handen ineen moeten slaat en alles in het werk moe
ten stellen om de VVD in deze provincie een beter resul
taat te laten behalen.' 

ging namelijk het gerucht dat het kantoor van J os van 
Rey Verzekeringen echte gouden en zilveren kamers had. 

'Het werk hier is zeer dynamisch. Je bent veel meer met 

individuele projecten bezig. Daar gaat ontzettend veel 

tijd in zitten. Ze zien me op het bedrijf nog minder dan 
toen ik nog lid was van de Tweede Kamer,' verzucht Van 
Rey. 

Het roer moet om 

Om de communicatie te verbeteren, is de afspraak 
gemaakt dat inspraakbijeenkomsten door een onafhan
kelijk voorzitter worden voorgezeten. Ook bij commis
sievergaderingen zit één van de gemeenteraadsleden de 
vergadering voor en niet de wethouder. Zo kan de wet
houder zich volledig concentreren op de beantwoording 
van vragen en de verantwoording van het beleid. 

Van Reywas 19 jaar geleden al wethouder in Roermond. 

Zijn stijl als politicus is niet veranderd. Hij is geen door
snee wethouder. 'Ik sta open voor de burger en hoop ze 

in zo veel mogelijk zaken tegemoet te kunnen komen. 
Als dat niet lukt, moet ik ze kunnen uitleggen waarom 

het niet kan.' 

Van Rey is geen doorsnee 
wethouder 

"Het roer moet om" was de verkiezingsleus van de VVD 

voor de gemeenteraadsverkiezingen. Dat sprak de bur

ger van Roermond blijkbaar zeer aan. De VVD heeft 
verreweg de meeste zetels behaald ( 7 van de 27 ). Voor 

het eerst zitten er nu twee wethouders van de VVD in 
het college, Jos van Rey en Ben Harbers. Het CDA is niet 
meer in het ~ollege vertegenwoordigd. 'En dat vinden we 

vreselijk,' grapt wethouder Harbers. Dat de kiezer zo 

overtuigend voor de VVD heeft gekozen is opmerkelijk 
voor een katholieke bisschopsstad als Roermond. 
Beide wethouders hebben een zware portefeuille. Van 

Rey doet Economische Zaken en Stadsontwiklzeling. 
Harhers heeft Financiën, Belastingen en Maatschappe

lijke Dienstverlening in zijn portefeuille. 
Jos van Rey behaalde ongeveer 70% van de stemmen die 

op de VVD zijn uitgebracht. Dat was ongeveer drie keer 
zoveel als de andere lijsttrekkers. 'De burger heeft zijn 

vertrouwen in mijn persoon uitgesproken. Ik heb dus 

wel wat waar te maken!' 

Jos van Rey legt in duidelijke bewoordingen uit wat hij 
met zijn stad voor heeft: 'We hebben de kiezers drie 

beloften gedaan: In de eerste plaats een slagvaardiger 

optreden van het stadsbestuur. Ten tweede een betere 
communicatie met de burger en tenslotte een betere 
dienstverlening aan de burger.' Dat Van Rey daar nu 

alles aan doet, kan iedereen die bij hem aanklopt aan 

den lijve ondervinden. Hij is nu ongeveer zes weken 

Wel heeft hij tijdens zijn 14-jarig kamerlidmaatschap 
ontzettend veel geleerd. 'Daar heeft de burger in Roer

mond nu profijt van. Je weet hoe je zaken moet aanpak
ken, hoe je dingen naar voren moet brengen en hoe je 

moet omgaan met netwerken en valkuilen. Ik wist niet 
veel toen ik in Den Haag begon. Je ziet soms kamerleden 

binnenkomen die denken dat ze alles al weten. Dat heb 
je mij niet horen beweren. Ik heb me gewoon ingezet en 

me steeds positiefkritisch opgesteld". Van Rey heeft de 
VVD in slechte en in goede tijden meegemaakt. 'Wij zijn 

van 36 zetels in 1982 teruggevallen tot 22 zetels in 1989. 
Dat waren moeilijke jaren. Uiteindelijk zi,in we in 1998 

geëindigd als de op één na grootste partij, met 38 zetels. 
Eigenlijk vond ik de periode 1990-1994 de geweldigste 
periode. Toen hebben we met een betrekkelijk kleine 
club zeer veel tot stand kunnen brengen. De collegialiteit 
en de band tussen de kamerleden was toen heel goed. 
Die tijd heeft veel indruk op me gemaakt.' 
Na 14 jaar lid te zijn geweest van de Tweede Kamer 
moet je absoluut stoppen. Sommigen verwachten na 
enkele jaren minister of staatssecretaris te worden. Dat 
heb ik nooit gehad. Daar ben ik ongeschikt voor. Je 
moet je beperkingen kennen. Ik ben daar maar heel eer

lijk in.' 

3 

Jos blijft een workaholic: 'Ik had mijn kinderen beloofd 
meer tijd voor ze te hebben wanneer ik zou stoppen in 
de Tweede Kamer. Helaas is daar nog niet veel van 

terecht gekomen.' 

Er zijn nu acht nieuwe mensen lid geworden van de WD
Tweede Kamerfractie. Wat zou je deze mensen willen mee
geven? 
'Gewoon jezelf blijven. Je gezond verstand gebruiken en 

hard werken.' 

Op woensdag 9 september organiseert de 
Telderstichting het symposium: 
"Klonen in liberale ogen". 

Dit symposium wordt gehouden in het Haagse Sofi
tel van 13.00- 17.00 uur. Een aantal deskundigen 

laat zijn licht schijnen over de vragen die het klonen 
oproept. 
Voor nadere informatie over het programma en 

voor het aanmelding voor deelname (kosteloos) 
kunt u bellen/faxen met de telderstichting, tel.: 070 
- 363 19 48; fax: 070- 363 19 51. 
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Bevoegdheden Permanent Inter
nationaal Strafhof voor Europese 
Liberalen van groot belang 
door Reny Dijkman, foto: Peter Drent 

Tijdens de Conferentie van de Verenigde Naties die dezer weken te Rome wordt gehouden, 

was snel besloten dat een International Crimina! Court (ICC) moet worden ingesteld. Over 

de invulling van de taken en bevoegdheden van dit Hof zal aanzienlijk langer moeten worden 

vergaderd. Daarover lopen de meningen internationaal zeer uiteen. De locatie is reeds door 

de 188 landen vastgesteld. Het wordt Den Haag. In de residentie zetelt al het Internationaal 

Gerechtshof dat optreedt in conflicten tussen staten en ook het Joegoslavië Tribunaal wordt in 

de Hofstad gehouden. Daarnaast echter bestaat grote behoefte aan een permanent Hof dat de 

bevoegdheid heeft mensen uit alle landen te vervolgen en te berechten die zich schuldig heb

ben gemaakt aan genocide, oorlogsmisdrijven en misdrijven tegen de menselijkheid. 

D
e Liberale en Democratische fractie in het Euro

pees Parlement, onder voorzitterschap van de 
WD'er Gijs de Vries, hield zich met de invul

ling van die bevoegdheden en taken van het Permanent 

Internationaal Strafhof al geruime tijd bezig. In een in 

het najaar gehouden symposium te Brussel waarschuw

de Gijs de Vries dat het uit 1995 daterende ontwerpver
drag tot de instelling van een Internationaal Strafhof 

ernstige tekortkomingen bevat, waardoor dit Permanen
te Hof zwakker zou kunnen komen te staan dan de tijde
lijke tribunalen voor Joegoslavië en Rwanda. 

Voorafgaand aan de VN-conferentie hielden de Libe

raal-Democraten daarom nog een seminar over dit 

9nderwerp in Kopenhagen. 

De Deense minister van Buitenlandse Zaken memoreer
de daar dat over een aantal zaken betreffende het func

tioneren nog steeds niets is opgelost. Over de instelling 

en de bevoegdheden van het Hof wordt al sinds 1995 

gepraat. 'Het Hof moet effectief, onafhankelijk en recht

vaardig zijn,' aldus de Deen. 'Die onafhankelijkheid 
moet door alle staten worden gerespecteerd en het Hof 
moet uit vrijwillige bijdragen van de lidstaten worden 
bekostigd.' 

Rubinstein dat misschien toch in samenspraak met de 

Veiligheidsraad tot vervolging moet kunnen worden 

overgegaan. De Vries is daar tegen omdat het veto van 

één land dan voldoende is om oorlogscriminelen te 

moeten laten lopen. 
Rubinstein stelde een aantal directe vragen waarop het 

antwoord nu in Rome moet worden gevonden. 'Als wij 

het Internationaal Strafhof oprichten dan moeten wij 

zorgen voor een onafhankelijke rechtbank. Wie 
benoemt de rechters? Wie ontslaat hen? Wie betaalt hen? 

Gijs de Vries, voorzitter ELDR-fractie 

bereid zijn om hun eigen oorlogsmisdadigers te berech

ten, vooral als het om mensen gaat die in het nieuwe 

regiem een politieke of militaire functie bekleden. De 

instelling van ad hoc tribunalen stelt vaak niet meer 
voor dan een doekje voor het bloedene Dat leert ons de 

geschiedenis.' 

'Na de Eerste Wereldoorlog werden er van de 20.000 

geregistreerde oorlogsmisdadigers slechts 12 veroor

deeld. Nog gortiger was de situatie na de Tweede 

Twee zware oorlogs 
criminelen kwamen in h 
Japans parlement terecJ 

Het Hof moet onafhankelijk, 
effectief en rechtvaardig zijn 

Gijs de Vries heeft al een aantal keren de criteria van de 

Europese Liberale en Democratische Fractie verwoord. 

Zijn mening is helder. Ervaringen met de Veiligheids-· 

raad hebben bewezen dat het bijvoorbeeld uiterst moei

lijk zo niet onmogelijk is om mensen als Karadzic (Joeg
oslavië) uitgeleverd te krijgen, terwijl het toch om indi

viduele schuld gaat. De Vries' uitgangspunt is: 'Niet lan

den maar individuen begaan de (oorlogs)misdaden.' 

Gijs de Vries gaat uit van drie basispunten: 'In de eerste 
plaats gaat het om het fundamentele rechtsgevoel van 

mensen op het gebied van menselijke waardigheid en 
rechtvaardigheid. In de tweede plaats is dit Hofbedoeld 

om in de toekomst potentiële oorlogsmisdadigers af te 
schrikken. Het derde punt betreft het falen van de 

betrokken staten, die hun eigen mensen niet voor het 

Gerechtshof durven te dagen, tegen te kunnen gaan.' 

Toelichtend: 'Het is een ultieme belediging van (oor

logs )geweldsslachtoffers hun beulen of moordenaars vrij 

uit te zien gaan. Dat gaat in tegen elke vorm van respect 
voor de menselijke waardigheid en het rechtsgevoel. Als 
dergelijk boeventuig voor de rechter wordt gedaagd, dus 

voor het Internationaal Permanent Strafhof, kan dit 
opluchting voor de slachtoffers en hun gezinnen beteke
nen. Een erkenning van hun mensenrechten. 

Wereldoorlog in het Verre Oosten. 5.500 mensen wer

den wegens oorlogsmisdaden vervolgd. De Tokyo-tribu
nalen eindigden in 1951. Eind 1953 was geen enkele oor
logscrimineel nog in de gevangenis. te vinden. Sterker 

nog, in 1954 kwamen 2 van de 28 zwaarste oorlogscri

minelen in het Japans parlement terecht. En heden ten 
dage hoeven wij alleen maar te kijken naar mensen als 

Assad, Saddam Hoessein of Ghaddafi om te kunnen 

concluderen dat zij de dans kunnen ontspringen.' Gavin F. Ruxton, die als senior adviseur betrokken is bij 
het Joegoslavië Tribunaal, schetste in grote lijnen de 
procedure die daar wordt gevolgd. 'Het is een fascine
rende juridische ervaring,' vond hij. 'Deze experimenten 
zijn een goede stap op weg naar een permanent Hof. Wij 
hebben nu 27 aangeklaagden in hechtenis en velen vol
gen nog. Mensen hebben zich ook zelf aangegeven. Dat 

betekent een erkenning.' 
Huxton waarschuwde tegen een binding van het Perma

nent Internationaal Strafhof aan de criteria van een aan

tallanden, want dat kan juridische verlamming met zich 
brengen waardoor rechtspraak onmogelijk wordt. 'In de 

praktijk blijkt dat men ons in de betrokken staten eerder 
de voet dwars zet dan dat men mee werkt.' Hij bena

drukte nogmaals dat niet hele staten maar individuen 
verantwoordelijk zijn voor hun gewelddaden. 
Kort en helder was de toespraak van de heer A. Rubin

stein, lid van het Israëlisch parlement, de Knesset. 'Als 
het Hof er komt, moet het vanaf het begin een succes 

zijn. Het moet een compromis zijn tussen utopia en 

Realpolitik.' In tegenstelling tot Gijs de Vries meent 

Daarnaast kan de instelling van een dergelijk Hof de 
duur van de internationale vrede bevorderen. Zo lang 
een volk moet leven met het feit dat aan zijn bestaan 

geen waarde wordt gehecht doordat daaraan geen recht 
is gedaan, zal de haat en dus de agressie van generatie op 
generatie worden doorgegeven en blijft de cirkel van 
geweicisdreiging in stand. 

Maar het Internationaal Strafhof is ook nodig om het 
falen van de bestaande internationale systemen tegen te 

gaan. De praktijk heeft bewezen dat regeringen vaak niet 

De Vries c.s. hopen op de grootst mogelijke onafhanke

lijkheid van het Permanent Internationaal Strafhof. Dat 

Hof moet onafhankelijk van de Veiligheidsraad kunnen 
opereren. Dat Hof moet zich gesteund weten door alle 

democratische staten. 

De uitslag van de VN-conferentie in Rome is nog niet 

bekend. Gijs de Vries is realist genoeg om te weten dat 
men niet alles krijgt wat men vraagt. Maar met Rubin

stein is hij van mening dat als dit Hof wordt opgericht 

het vanafhet begin doeltreffend moet kunnen opereren. 

Het Hof kan een opluchting voor 
de slachtoffers betekenen 
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Europees Parlement zet schreden op weg naar 
sanering van de vergoedingsregelingen 
door Johan Hommes 

Ä: ;~"~ 

t~i, s',l traatsburg - Het imago van het Europees Parle

'\t~';;,,, :ue~t staat steeds meer onder d~uk door allerlei 
, ,, meidenten omtrent de vergoedmgen voor de 

t:;,0 ,J~den. Een en ander dreigt een belangrijk item te worden 

bij de verkiezingen voor het parlement volgend jaar en 

daarbij de inhoudelijke campagne volstrekt te overscha

duwen. Dit mag volgens Gijs de Vries, fractievoorzitter 
van de Europese Liberalen en Democraten, absoluut niet 

gebeuren. Tijdens de plenaire zitting van het Europees 

Parlement in Straatsburg in de week van 15 juni jl. was 
er opnieuw rumoer over het salaris en de onkostenver

goedingen. Voor Gijs de Vries en zijn fractie is zo lang

zamerhand de maat vol. 'Er moet nu iets gebeuren om 
deze zaak aan te pakken', aldus De Vries. 'Sinds 1985 

pleiten de liberalen voor een betere regeling en nog is er 

nauwelijks iets veranderd. Zo langzamerhand wordt het 
noodzakelijk dat de liberalen steun gaan krijgen van de 

socialisten en van de christendemocraten om noodzake

lijke hervormingen door te voeren.' 

Hervormingen gewenst 

Het vraagstuk is gecompliceerd. Het gaat enerzijds om 

het salaris en anderzijds om de onkostenvergoeding. 

Voor 1979 was het Europees Parlement samengesteld uit 
leden van de nationale parlementen. Salariëring vond 

dan ook plaats volgens nationale regels voor iedere dele

gatie afzonderlïjk. De regels zijn in iedere lidstaat ver

schillend. Praktisch komt het erop neer dat de best 
betaalde parlementariërs ongeveer drie keer zoveel ver

dienen als de minst betaalde. De Nederlandse Europar

lementariërs nemen een middenpositie in. 

Geen uniforme salariëring van 
Europarlementariërs 

Toen in de jaren zeventig werd besloten over te gaan tot 

directe verkiezing van de leden van het parlement werd 
vastgelegd dat er een systeem van uniforme salariëring 

zou worden ingevoerd. In afwachting van dat systeem 
werden de bestaande regels gehandhaafd. Een uniform 

systeem is er nimmer gekomen. De Raad van Ministers 

die hiervoor het initiatief moet nemen is er niet in 
geslaagd een regeling te treffen en ook in het parlement 

bestaat grote verdeeldheid. Dit betekent dat tot op de 

dag van vandaag het verschil in salaris tussen de ver
schillende parlementariërs groot is. Als gevolg hiervan 

gebruiken sommigen de onkostenvergoedingen als ver

kapt extra salaris. De onkostenvergoedingen zijn onder 

meer voor reiskosten en voor persoonlijke assistenten. 

BARTELS ADVOCATEN 

Volgens de liberalen moet een aantal hervormingen 
worden doorgevoerd. Voor wat betreft de reiskostenver

goeding moet worden uitgegaan van werkelijk gemaakte 

kosten aan de hand van bewijsstukken. De Europese 
Rekenkamer pleitte hier ook voor in haar rapport. In het 

parlement bestond hiertegen grote weerstand. De twee 
grote politieke fracties, socialisten en christendemocra

ten waren tegen een dergelijk systeem. Een voorstel om 
alleen de feitelijk gemaakte kosten te vergoeden werd in 

september van het afgelo-
pen jaar alleen gesteund 

Tenslotte moet naar een uniform salaris voor de ledèn 
van het Europees Parlement worden gestreefd. Dit moet 

worden vastgelegd in een statuut. De Raad van Ministers 

moet haar verantwoordelijkheid nemen en een besluit 
nemen. Over de hoogte van het salaris denkt Gijs de 

Vries dat kan worden aangesloten bij het salaris van een 
Tweede Kamerlid. Nederland neemt in Europa een mid-

door de liberalen en de 
groenen en haalde het dus 

niet. In het dagelijks 
bestuur van het parlement, 

het Bureau, pleitte het libe
rale lid, de Deen Eertil 

Haarder, tevergeefs voor 

verandering. Onder druk 

Salaris Europarlementariërs moet 
vergelijkbaar zijn met Tweede
Kamerleden 

van de publieke opinie en van de Rekenkamer en na 

grote inspanningen van de liberale fractie, in het bijzon
der van Gijs de Vries, is het parlement echter op 18 juni 

jl. omgegaan, doordat de socialisten nu wel een voorstel 
dienaangaande hebben gesteund. De christendemocra

ten bleven in meerderheid tegen. Het Bureau kreeg de 

opdracht een en ander te gaan uitwerken. 

Een tweede verbetering moet worden aangebracht in de 
rechtspositie van de assistenten van de parlementariërs. 
De rechten en plichten van de medewerkers moeten 

beter worden gedefinieerd en er moet meer controle 
worden uitgevoerd op de personeelscontracten. Het mag 
niet langer zo zijn dat parlementariërs hun bejaarde 

moeder op papier in dienst nemen om vervolgens de 
vergoeding die ze daarvoor ontvangen in eigen zak te 

steken. 

Een verbetering die reeds is aangebracht betreft de regis
tratie van nevenactiviteiten. Deze wordt over het alge
meen goed nageleefd. Er zijn echter voorstellen in voor
bereiding om sancties in te voeren, zoals onverkiesbaar
heid voor functies in het parlement. 

Volgens Gijs de Vries moet ook worden gekeken naar 
het bouwbeleid van het parlement. Er moet volgens hem 

een onafhankelijk onderzoek worden uitgevoerd naar 
het beleid en de praktijk. 'We moeten niet gaan wachten 

op de Rekenkamer, maar zelf het initiatief nemen.' 

denpositie in en daar kan gemakkelijkbij worden aange

sloten. 'Het moet in elk geval niet zo zijn dat het salaris 
wordt aangepast aan het hoogste niveau, zoals datbij
voorbeeld in Italië geldt. Dat zou betekenen dat de ,,_ -· 

spookverhalen dat Europarlementariërs meèr zoudèri 

gaan verdienen dan de Nederlandse minister~presidenf 
bewaarheid zouden worden en dat wil niemand, zeker 
de liberalen niet.' 

De hoop is dat binnen enkele maanden adequate maat
regelen worden uitgewerkt, zodat de onverkwikkelijke 
discussie over de vergoedingen kan worden beëindigd. 
In de aanloop naar· de verkiezingen kan dan weer wor

den gediscussieerd over de echte politieke zaken en de 

belangrijke dingen waarover het Europees Parlement 
moet beslissen 

I N T E R F'l. ()1~~··~:;~:,,;,· r/. ' 
cleanroom en laborafori.û.ri"l;.,!:d~ _ -_--

technologie CËf'rTlFlEb tso 9001 
. MEMBER OF EFBQ 

Bartels Advocaten is een middelgroot en dynamisch advocatenkantoor met vestigingen te Utrecht en te Amsterdam. 
De werkzaamheden concentreren zich op cliënten met vermogensrechtelijke belangen, zowel in hel bedrijfsleven als in de privé-sfeer. Postbus 48, 1 770 AA Wieringerwerf - Tel. (0227) 60 28 44 - Fax (0227) 60 31 65 

Specifieke aandachtsgebieden van het kantoor zijn: onroerend goedrecht, huurrecht bedrijfsruimte, ondernemingsrecht, arbeids: 
recht en incasso's. Een ingewerkt team van meer dan 15 advocaten en juridisch medewerkers staat voor u klaar om u te advrseren en biJ 

te staan in procedures. Desgewenst wordt terzake voormelde rechtsgebieden ook een second apinion afgegeven. 
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Museumlaan 2 
358! HK Utrecht 
Postbus 64 
3500 AB Utrecht 
Telefoon; 31 (0)30 - 2522577 
Telefax; 31 (0)30- 2523943 
e-mail: info@bartcls-advocaten.nl 
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WD-Eerste-Kamerlid Henk Talsma: 
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Door Johan Hommes, foto: Theo Meijer 

Sommige mensen zijn hun hele leven bezig met de politiek binnen de 

WD. Eén daarvan is mr. H. (Henk) P. Talsma, nu lid van de Eerste 

·Kamer en al sinds de oprichting in 1948 actiefWD'er. Talsma was 

als student in Leiden betrokken bij de oprichting van de Partij van de 

Vrijheid, die later opging in de WD. In Enschede werkte hij na zijn 

studie in de textielindustrie, maar verloor de politiek niet uit het oog. 

In 1962 werd Talsma lid van het hoofdbestuur wat hij zou blijven tot 

1978. Vanaf 1969 was hij ondervoorzitter van de partij. Na het hoofd

bestuur volgde een bestuursfunctie in de kamercentrale Gelderland en 

nu is Talsma sinds 11 jaar lid van de Eerste Kamer. Daar tussendoor 

was hij ook nog voorzitter van de Middenstandscommissie en betrok

ken bij de oprichtingvan de Sociaal-Economische Commissie onder 

leiding van Gijs van Aardenne. Als Kamerlid is Henk Talsma advi

seur van het kamercentralebestuur Gelderland en van het afdelingsbe

stuur van Gorssel. 

Henk Talsma, Eerste-Kamer
lid en Patron van de Liberale 
Internationale 

Eretitei"Patron" 
binnen de Ll 

"'< oc'"el"'"""' 11<'"2o.-!J,ti).' 

~~ê,w·.. J~~lgens Talsma is de belangrijkste ontwikkeling 
~;~~ ·.·. van 50 jaar VVD de groei van een kleine partij 

~~.~;:.. . naar de huidige grote partij. 'We zijn uitgegroeid 
tclf"een echte volkspartij, vooral sinds de tijd dat Hans 

Wiegel pólitiek leider was. Wiegel voerde oppositie 

tegen het kabmet-Den Uyl en dat legde de VVD geen 

windeieren. Wiegel sprak de mensen aan. Ook burgers 

die tot dan toe nooit VVD stemden zeiden tegen mij: 

Vooruit kijkend is Talsma van mening dat D66 de 

komende tijd zwak zal blijven en dat de PvdA daarvan 

zal profiteren. Het CDA zal iets terugkomen, maar niet 

snel weer het niveau van zijn vroegere vijftig zetels 
halen. 'Volgens mij is de grootste bedreiging van de 

komende tijd de economie. Wij moeten proberen de 

economische situatie, die nu goed is, zo te houden. Een 

grote uitdaging voor de komende tijd acht ik de Europe
se ontwikkelingen. De handhaving van de Nederlandse 

belangen ten opzichte van de grote landen is van grote 

betekenis. Dat ontstijgt de Nederlandse partijpolitiek.' 

Henk Talsma heeft het liberalisme altijd al mondiaal 

bekeken. Niet voor niets draagt hij de eretitel "Patron" 
in de Liberale Internationale, waarbinnen hij ook vanaf 

het begin betrokken en actief is. 

"Die Wiegel die begrijpt ons tenminste." 

Overigens was niet altijd iedereen een even grote voor
stander van een groei naar een brede volkspartij. Er 
waren binnen de partij altijd geluiden die de angst ver

tolkten dat de beginselen in het gedrang zouden komen. 

Talsma behoort daar niet toe. 'Ik denk niet dat de groei 

heeft geleid tot het over boord zetten van de liberale 
beginselen. Groei is nodig om iets te bereiken. Een poli

tieke partij is niet puur een beginselgemeenschap, maar 

is breder. Mensen als Geertsema en Annelien Kappeyne 
hebben dat ook wel ingezien, ondanks hun aanvankelij

ke reserves.' 

Men is stemmer, 
geen boodschapper 
De ontwikkeling van het ledental baart zorgen. Na een 

forse stijging aan het begin van de jaren tachtig kwam na 

een langdurige terugloop een stabiliteit op circa 53.000 
leden. 
Volgens Talsma zijn kiezers niet meer zo geïnteresseerd 

in de politiek. 'Kiezers komen niet meer zo snel naar een 
politieke bijeenkomst, zeker niet naar een traditionele 

vergadering waarbij een Kamerlid een spreekbeurt 
houdt en na de pauze gelegenheid bestaat vragen te stel

len. De televisie is hier voor een groot deel debet aan. 
Hoe spijtig ook, ik denk niet dat er een weg terug is naar 

het aantalleden van begin jaren tachtig. Mensen zijn 
niet gevoelig voor het lidmaatschap van een politieke 
partij. Men is stemmer, maar geen boodschapper. Het 

heeft ook te maken met het minder verantwoordelijk
heid willen dragen. Door de welvaart is het ouderwetse 

maatschappelijke patroon verdwenen. Tegenwoordig 
hebben mensen veel andere prioriteiten en is de vrije 

tijdsbesteding anders dan vroeger.' 
Politiek was vroeger niet leuker dan nu, alleen een beetje 

anders. Het paarse kabinet heeft volgens Talsma ont-ide
ologiserend gewerkt. 'Iedereen is in het midden terecht 

gekomen en politici zijn veel op consensus gericht. Ik wil 

niet zeggen dat er geen tegenstellingen meer zijn, maar 
het wordt niet zo scherp gespeeld als bijvoorbeeld in de 
jaren zeventig. Overigens is het heel goed mogelijk dat de 
tegenstellingen weer wat scherper zouden kunnen wor

den neergezet. Immers, het huidige kabinet heeft de eco

nomische wind mee. Als het economisch een beetje gaat 

tegenzitten betekent dat pijnlijke keuzen, die leiden tot 

discussies en tot mogelijk tegenstellingen.' 

Als je lang meedraait maak je ook leuke dingen mee in 

de politiek. Talsma memoreert: 'In het begin van mijn 

tijd in het hoofdbestuur was professor Oud nog partij

voorzitter. Dat was een markante man met een bepaalde 
stijl van opereren die niet altijd bij iedereen in goede 

Ja is voldoende, 
amen hoeft niet 

'Een ander belangrijk discussiepunt voor de toekomst is 

de vraag of het onderwijs voldoende is uitgerust om 

vooral de technologische uitdagingen aan te kunnen. 
Leiden wij mensen goed genoeg op voor bijvoorbeeld de 

toenemende automatisering? Er zal steeds meer kennis 

worden gevraagd op allerlei terreinen. Volgens mij moe

ten we ophouden met het steeds weer maken van groot

se plannen, maar moeten wij de toekomstige beroepsbe
volking een passende opleiding bieden. Daarom ben ik 

erg blij met de steeds groeiende aandacht voor het 

beroepsonderwijs. Mensen moeten weer gewoon een 

vak leren. Verwaarlozing van het beroepsonderwijs, 
zoals dat heeft plaatsgevonden, is gevaarlijk.' 

aarde viel. Ik herinner mij dat tijdens een algemene ver

gadering een lid opstond en boos riep: "Moeten wij hier 
nu maar overal ja en amen tegen zeggen?" Oud ant

woordde: "Ja is voldoende, amen hoeft niet." Tijdens 

een andere vergadering, waarin een lid steeds terug

kwam met allerlei niet zo ter zake doende vragen, liet 

Oud bewust een microfoon openstaan en zei toen in een 
zogenaamd onbewaakt moment dat het gezeur maar 

eens afgelopen moest zijn. Dat zijn momenten die je niet 
snel vergeet.' 

Geen grootste onderwijsplannen, 
maar opleidingen 

Provinciale Statenlid en wethouder Schil Overwater: 

Politici moeten vooral kunnen luisteren 
door Johan Hommes, foto: Ruud Visser, bureau Meijer 

De naam Schil Overwater is een begrip in de WD. Hij 

was kamercentralevoorzitter van de kc-Dordrecht, lid van 

het hoofdbestuur en - thans 70 - nog steeds actief als 

wethouder van de gemeente Strijen, onder de rook van 

Rotterdam, en lid van Provinciale Staten Zuid-Holland. 

In 1947 was Schil betrokken bij de oprichtingvan de Partij 

van de Vrijheid. Hij werd de eerste secretaris van de 

afdeling Strijen en in 1948 ging hij bij de fusie mee naar de 

WD. Los van bovengenoemde functies is Schil Overwater 

gedeputeerde geweest en lid van de partijraad. Overwater 

is een van de weinigen die vanaf 1947 onafgebroken 

politieke functies hebben bekleed. Een zeldzaam 

verschijnsel. 
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'·: H.·:~t grootste verschil met vroeger is volgens 
·( ·· · · rOverwater d~t tegen~~ordig het er veel harder 
• .,.aan toe gaat m de pohtleke wereld. 
Volgensnero staan gemeentebestuurders het dichtst bij 
de bevolking. 'Ik had het statenlidmaatschap niet graag 

willen missen, maar ik merk dat ik als wethouder veel 
dichter bij de mensen sta. Als gedeputeerde is dat wat 
afstandelijker, ondanks het feit dat ik er altijd naar heb 
gestreefd voor iedereen open te staan.' 

'Ik heb altijd heel veel plezier beleefd aan het politieke 
werk. Het aardige is ook dat ik veel contacten heb gekre

gen, bijna altijd heel goede relaties die veelal tot vriend
schappen hebben geleid. Die vriendschappen duren tot 

de dag van vandaag voort en dat doet mij goed. Het 
menselijke aspect is voor mij belangrijk en ik heb er ook 

altijd voor gestreden om dat niet uit het oog te verlie
zen.' 



Overwater vindt het geen enkel probleem om op zeven

tigjarige leeftijd nog wethouder te zijn. 'Van mijn goede 

gezondheid heb ik veel profijt. Toen ze mij hebben 

gevraagd om nog een periode aan te blijven, heb ik daar 

van harte ja op gezegd. We hebben wel een goede opvol

ger klaar staan, die is nu fractievoorzitter. Je weet maar 

nooit of het met die gezondheid zo goed blijft en het is 

voor mij nu wel de laatste periode. Dan moet een opvol

ger er klaar voor zijn.' 

Afscheid als 
kc-voorzitter 

leukmoment 
Volgens Overwater is het leukste moment dat hij heeft 

beleefd zijn afscheid als voorzitter van de kamercentrale 

Dordrecht. 'Toen hadden ze een grote bijeenkomst 

georganiseerd in Engels in Rotterdam. Uit het hele land 

waren er gasten gekomen. Iedere kamercentrale had een 

eigen kraampje opgesteld met allerlei dingen. Al mijn 

collega's en oud-collega's uit de kamercentrales, het 

hoofdbestuur en alle ministers waren aanwezig. Ik ben 

door wijlen Gijs van Aardenne, die toen minister van 

Economische Zaken was, koninklijk onderscheiden als 

ridder in de Orde van Oranje-Nassau. Die ridderorde 

was leuk, maar vooral die sfeer er rond omheen deed mij 

echt iets. Ik had het pas laat in de gaten, maar toen ik 

mijn dochter uit Zwitserland zag zitten, wist ik dat er 

heel wat van was gemaakt. Het heeft veel indruk 

gemaakt.' 

Liberalisme heeft 
goede toekomst 

Politiek bedrijven kost veel tijd, veel vrije tijd. Het gezin 

Overwater had daar ook mee te maken. 'Gelukkig heb ik 

een vrouw die daar goed mee om is gegaan. Ze is eraan 

gewend geraakt en heeft veel hobby's. Ze ging ook graag 

mee naar allerlei activiteiten. Het gezin is wel belangrijk 

om je in staat te stellen aan politiek te doen.' 

Volgens Overwater heeft het liberalisme een goede toe

komst in Nederland. 'Ik ben optimistisch wat dat 

betreft. Of we de grootste worden weet ik niet en ik denk 

ook niet dat het CDA definitief afgeschreven kan wor

den. Als het CDA nog eens een aansprekende lijsttrekker 

krijgt dan zal men best nog wat stemmen kunnen terug 

halen. De PvdA krijgt het moeilijk als Kok er niet meer 

is. Kok is zo beeldbepalend dat ze problemen zullen krij

gen als hij weg is.' 

Voor wat betreft het verwelkomen van nieuwe leden 

bestaat een groot verschil met vroeger. 'Vroeger gingen 

we op huisbezoek. Dat gebeurt niet meer. Ik denk dat het 

ook niet meer bij deze tijd hoort, maar ik vind wel in het 

algemeen dat de politieke partijen erg hard zullen moe

ten werken om de leden te behouden en te werven. Ik 

denk dat veel mensen wel wat aan politiek willen doen en 

mee willen spreken, maar het lidmaatschap is voor de 

meesten een stap te ver. Wat we daaraan moeten doen in 

de toekomst? Ik heb er geen pasklare oplossing voor.' 

Politici moeten geen 
loze beloften doen 

Het belangrijkste voor nieuwe volksvertegenwoordigers 

is volgens Overwater dat zij zich altijd moeten realiseren 

wat er onder de bevolking leeft. 'Er wordt dikwijls te 

weinig geluisterd naar de kiezer. Ik denk dat je altijd 

moet luisteren. Luisteren geeft ook genoegdoening, want 

de mensen vinden het prettig. Wees eerlijk en draai er 

niet omheen. Zeg wat je voor de mensen kunt betekenen 

en wat niet. Dat wordt te weinig gedaan. Mensen krijgen 

dan het gevoel dat ze aan het lijntje worden gehouden. 

Loze beloften werken averechts. Je kunt beter eerlijk zeg

gen dat iets niet kan, dan beloften niet waar kunnen 

maken. De burger is niet dom en is veel meer dan vroe

ger geneigd om politici daarop af te rekenen. Dat kan 

een partij die teveel belooft en te weinig waarmaakt duur 

komen te staan' 

Hoogste VVD
onderscheiding 
voor Irene Crul 
Tijdens de jubileumviering van de afdeling Utrecht 

op 27 mei werd aan Irene Cru! de Thorbeckepenning 

uitgereikt voor haar vele jaren tomeloze en belange

loze inzet voor onze partij. Vice-voorzitter Rolf 

Haafkeus overhandigde haar deze onderscheiding. 

Irene Cru! heeft sinds de aanvang van haar lidmaat

schap de VVD Utrecht onschatbare diensten bewe

zen. In en buiten het bestuur van de afdeling en de 

kamercentrale. In en buiten de VVD. Haar beschei

denheid is spreekwoordelijk, maar zonder haar 

inzet zou de afdeling/ondercentrale niet zo goed 

kunnen draaien als zij nu doet. Haar werk voor 

Utrecht is van vitaal belang voor de lokale VVD en 

verdient alle lof. 
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De Gijs van Aardenne-
• • •• scrtpttepriJS 

Dit jaar zal voor het eerst door de VVD 

en de Prof. Mr. B.M. Teldersstichting de 

"Gijs van Aardenne-scriptieprijs" worden 

uitgereikt aan de WO-student die de 

beste scriptie heeft geschreven over een 

onderwerp dat gerelateerd is aan het 

Liberalisme als gedachtegoed of als partij

politieke stroming. De winnaar van de 

"Gijs van Aardenne scriptieprijs", die 

eenmaal per twee jaar zal worden uitge

reikt, ontvangt een bedrag van f 1.000,-. 

Indien de scriptie er aanleiding toe geeft 

zal deze gepubliceerd worden in de VVD

media en zal een discussie over de inhoud 

plaatshebben op een bijeenkomst met 

prominente VVD' ers in een passende 

entourage. 

Het hoofdbestuur van de VVD heeft de 

scriptieprijs ingesteld om het wetenschap

pelijk denken over het liberale gedachte

goed te stimuleren, met name onder aan

staande academici. Daarbij gaat het niet 

alleen om het liberalisme als politieke 

filosofie, maar ook om de praktische toe

passing van de liberale uitgangspunten in 

beleid. 

Een commissie, bestaande uit prof. mr. 

dr. E.M. Kneppers-Heynert, jhr. mr. A.W. 

Beelaerts van Blokland, dr. A.A.M. Kin

neging, prof. dr. H.M. Dupuis, prof. dr. 

P.J. Idenburg en dr. K. Groenveld (secre

taris) zal onder voorzitterschap van het 

hoofdbestuurslid mevrouw C.R. Baljé

Rijnders de beste scriptie kiezen. 

De naamgever van de prijs, Gijs van Aar

denne, kenmerkte zich door het feit dat 

hij op eminente wijze tijdens zijn leven 

liberale filosofie en praktisch beleid wist 

te combineren. 

Gijs van Aardenne werd geboren op 18 

maart 1930 in Rotterdam. Al vroeg;mzijn 

studententijd bleek zijn belangst~lling . 

voor maatschappelijke vraag;tukken eÄ 

de mogelijke oplossing daarvan. Zijn· 

hobby's theologie en filosofiekwame!l; 

hem daarbij goed van pas. 

Zijn politieke activiteiten bt;!gon hij in 
1964 als lid van de gemeenteraad van · 

Dordrecht. Al snel daàrna werd hij wet-. 

houder, lid van de Tweede Kamervoorde 

VVD en vanaf 1982 Minister van Econo

mische Zaken en vice~premier. 

Bij zijn overlijden op 10 augustus 1995. 

was hij lid van de EersteKamer voor de 

VVD. 

Gijs van Aardenne was gedurende 30 jaar. 

lid van zeer veel verschillende commis~ . 

sies, binnen en buiten de VVD. Als lid; 

maar in vele gevallen ook als voorzitter, 

wist hij een brug te slaan tussen tegenstel~ 
lingen die daarvoor onoverbrugbaar bie-'· 

ken. Met als uitgangspunt de liberà1~ filo
sofie wist hij op cruciale. momenten par-· .... · 

tijen bij elkaar te brengen: Hij was Inedé 

door deze unieke eigenschap eert z~~rvéel . . .· ... · 

gevraagd adviseur en politicus. 

De VVD eert Gijs van Aardenne inet de 

naar hem genoemde scriptieprijs voor 

jong academisch talent. 

De scripties die na 1 augustus 1996 

beoordeeld zijn met tenminste het cijfer 8 

kunnen tot 1 oktober 1998 worden toege

zonden aan het algemeen secretariaat van 

de VVD, postbus 30836, 2500 GV Den 

·Haag. De prijsuitreiking zal naar ver

wachting in december 1998 plaatsvinden. 

Voor eventuele vragen kunt u contact 

opnemen met dr: K. Groenvéld, direçteur 

Teldersstichting (tel.: 070- 36319 48): 

CONTRIBUTIE 1999 
Geboortejaren: Iiliu: Halfjaar 

1972 t/m 1999 Acceptgiro f 40,00 f 21,00 

Incasso f 38,00 f 19,50 .f 

1932 t/m 1971 Acceptgiro f 147,00 f 74,50 

Incasso f 145,00 f 73,00 f 

1931 of eerder en Acceptgiro f 74,50 f 38,25 

ex. art. 64.2 HR Incasso f 72,50 f 36,75 f 18,75 

(vermind. cóntr.b.) 

gezinslid/huisgenoot. . Acceptgiro f 40,00 f 21,00 

Incasso f 38,00 f. 19,50 f 10,00 

In sommige afdelingen gelden afwijkende tarieVen. 

De algemene Vf?!gáderiflg heeft b~sloten met ingang van het contributiejaar 2000 in princi
pe een jaarlijkse~ontributieverhoging met het prijsindexcijfer toe te passen. 

Spreekbeurt 
(onder voorbehoud) 

Op 24 augustus spreekt Annemarie Jorritsma in De Engel, Burg. Walierweg 2 

te Houten. 

Aanvang: 20.00 uur. 



Besluitenlijst van de 51 ste Jaar
lijkse Algemene Vergadering 
(lOlste Algemene vergadering) op 15/16 mei 1998 te Leeuwarden 

1.
0 

Besloten w:erd een telegram te zenden aan Hare 
Majesteit de Koningin w:aarin de VVD zijn trouw: en 
aanhankelijkheid aan Hare Majesteit en haar huis 
betuigt. 

2. Besloten werd tot ereleden van de VVD te benoe
men vanwege de vele verdiensten voor de partij: 
Dr. L. Ginjaar 

0 Mevrouw: mr. E.Veder-Smit 
0 Próf. H.J.L. Vonhoff 

3~Totleden vanhet stembureau voor zaterdag 16 mei 
weiden benoernd: 
De he(!r mr: ]. H.A. l:Iazelboff uit Veendam (voorzitter) 
Meviouw: D.Verhulst uit Uithoorn 
Dè heer J. van Leeuw:en uit Zierikzee 
De heer E.M. Zandvliet RI U:it Rijsw:ijk (kantooradres 
Utrecht) 

0 De heer A.H.J.M. Sterk uit Rijsw:ijk (kantooradres Alk-
00 maar) 

4. Tot leden van de Notulencommissie (art. 46 huis
houdelijkreglement) w:erden benoemd: 
de heer drs. A.A.M. Brok uit Leeuwarden 
de heer E. Hesmerg uit Sneek 
mevrouw drs. A. de :Widt-Nieuwenhuizen uit Hooge
veen 

5. De algemene vergadering nam kennis van het con
form artikel18.3 der statuten uitgebrachte Jaarverslag 
over 1997. 

6. Besloten wordt het overschot op de rekening 1997 
(fl2.000) toe te voegen aan het eigen vermogen van de 
vereniging. 

7. De rekening en verantwoording alsmed,e het jaarver
slag van de penningmeester over 1997 ingevolge art. 
18.3 der statuten werden goedgekeurd. Het hoofdbe
stuur werd decharge verleend voor het gevoerde finan
ciële beleid. 

8. Tot leden van de Commissie van drie ter voorlich
ting van de algemene vergadering bij de behandeling 
van de rekening en verantwoording van de penning
meester over het jaar 1998 (art. 30.2 der statuten) wer
den benoemd: 
mevrouw G. Hop-Hofstede te Hooghalen 
drs. A.H.M. Vredenbregt te Rotterdam 
van Weer en te Voorhout 

met als plaatsvervangende leden: 
mevr. mr. A.G.M.Q. Beukers-van Doorn te Vlaardingen 
mevrouw E.H. van Engelen te Bergen op Zoom en 
de heer 0. Tammens te Zwinderen 

9. Besloten werd het wijzigingsvoorstel van de afdeling 
Schouwen-Duiveland (nr. 1) te betrekken bij de uit
werking van het beleidsplan 1999 van het hoofdbe
stuur. 

10. Besloten werd de wijzigingsvoorstellen van de afde
ling Schouwen-Duiveland (nr. 2 en 6) te betrekken bij 
het door het HB te publiceren communicatieplan. 

11. De wijzigingsvoorstellen van de afdeling Schou
wen-Duiveland nr. 3 en 4 werden door de afdeling 
ingetrokken, gelezen hebbende het advies van het HB. 

12. Het wijzigingsvoorstel van de afdeling Schouwen
Duiveland nr. 5 werd conform het advies van het HB 
overgenomen. 

Uit de afdelings- en regiobladen 
door Reny Dijkman, cartoon: Gerard Wiegel 

Is de club ineengestort na het succes van de Tweede-Kamerverkiezingen? Ik weet niet hoe lauweren eruit 

. zièn, m(mr het lijkt er op of een groot deel van de afdelingen er nu op is gaan zitten. 

· Graag'Jvïlléfl wij de afdelingen die hun blad nog niet toesturen verzoeken dat ook te gaan doen. Natuurlijk 

•·}sflethietntogelijk om uit elk blad in iedere Vrijheid & Democratie te berichten, maar het is zo belangrijk 

.. ,om gpede ideéën en sirategieën via het landelijk blad ook aan andere afdelingen door te geven. 

• • •

00 ,Volgin.d jaarzijner weer twee verkiezingen. Zeker niet de makkelijkste: Provinciale Staten en het Europees 

. · pa[!èmef!t. ldeèën zijn mtxr dan welkom! 

····• 'ODaarornhetvriendelijk verzoek ook deze zomermaanden uw afdelingsargaan te blijven of gaan sturen naar 

· postbus 622, 2280 AP Rijswijk. 

Venlo's Bulletin wekt bewondering vanwege de 
gigantische hoeveelheid advertenties. Liefst 17 

·pagina's in het blad. Voor de afdelingskas is dat 
.een goudmijn! Hieruit spreekt duidelijk het 
saamhorigheidsgevoel binnen de afdelingen in 
onze meest zuidelijke provincie. 
Het vertrek van Toeën Geeraets als voorzitter 
wordt betreurd. Toeën wist in het Bulletin poli
tieke zaken en zijn visie daarop origineel en hel
der te verwoorden. Hij is opgevolgd door Jac
ques Hansen. 

Eric Balemans, voorzitter van de afdeling 
Utrecht kijkt terug op de Kamerverkiezingen: 'Er 
staat onder leiding van Frits Bolkestein een nieuwe 
WD. Een VVD die doorstroming en vernieuwing 
heeft doorgemaakt en met recht de titel Volkspartij 
in haar naam voert. 24,7% van degenen die (in 
Utrecht) hebben gestemd kozen voor de WD. In 
199420%.' 
Oók in Utrecht speelde de lokale partij van "het 
fenomeen Henk Westbroek" een grote rol bij de 
raadsv~rkiezingen. 

· Han ter Heegde, wethouder te V oorburg schrijft 
over de door Provinciale Staten voorgestelde 
(l.nnexatie van een deel van zijn gemeente: 'dat ze 
v.oor zo'n verg(lande variant zouden kiezen hadden 
Wij niet Vef1.1!acht. Te meer daar er volgend jaar 
Provindale Statenverkiezingen zijn en de weer
s:tànd irtderandgenteenten enorm is: .. Alleen al in 

.•k~4rzdgel'fJe~riten~ebben 30.000 mensen op de 
. . . ,V:VDgesJ~Ind, maar of zij dat bij annexatie ook 
o•·;::d.èen iicech.tér zeer de vraag. Annexatie is niet meer 

!i} •vdh;iezriti]d; · zéker niet in zo'n liberale omgeving 

als Haaglanden .. .' 'Ons alternatief leidt tot verdere 
groei en bloei van de goede verhoudingen in Haag
landen .. .' 

Etten-Leur zoekt leden voor een werkgroep die 
zich gaat bezighouden met inhoudelijke onder
werpen zoals de voorbereiding en het formule
ren van amendementen of moties op beschrij
vingsbrieven en verkiezingsprogramma's voor 
landelijke, provinciale en Europese verkiezingen. 
Een dergelijke oproep zien wij niet vaak. Maar is 
het niet buitengewoon belangrijk en democra
tisch om alle leden de kans te geven om zich te 
verdiepen in en mee te denken over de landelijke 
en internationale politiek? 

De grote invloed van lokale partijen op de stem
busuitslagen bij raad en Tweede Kamer wordt 
door Liberaal Vuur ('s-Gravenzande) onder
streept. Bij de Kamerverkiezingen werd de VVD 
daar echter de grootste partij met 36,2%. Redac
teur Jan Staal analyseert: 'De grote winst van de 
WD werd niet alleen behaald in de bebouwde 
kom, maar ook in het agrarisch deel van de stad. 
Veel tuinders hebben ingezien dat het landbouw
beleid ook anders kan. Het desastreuze wanbeleid 
van het CDA (Bukman) is door Van Aartsen 
omgezet in een positieve en moderne denkwijze. 
Deze omslag is door de agrariërs beloond, want de 
WD behaalde onder deze bevolkingsgroep onge
veer 50% van de stemmen.' 
Indien evenveel kiezers bij de raadsverkiezingen 
VVD hadden gestemd had de VVD 7 raadszetels 
gekregen in plaats van de huidige 5. 
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13. De wijzigingsvoorstellen van de afdeling Schou
wen-Duiveland nr. 7 en 8 werden conform het advies 
van het HB verworpen. 

14. Besloten werd het beleidsplan 1998 van het hoofd
bestuur te accorderen. 

15. Besloten werd het voorstel van de hoofdbestuur met 
betrekking tot de verhoging van de contributie met 15 
gulden per jaar voor hoofdleden, voor leden van 65+ 
met 7,50 gulden en voor jongeren en huisgenoten met 3 
gulden, over te nemen, met ingang van 1 januari 1999. 

16. Besloten werd met ingang van het jaar 2000 de 
contributie jaarlijks aan te passen aan de prijsindex en 
uiterste terughoudendheid te betrachten bij structurele 
verhogingen in de toekomst. 

17. Besloten werd het aantal hoofdbestuursleden te 
bepalen op 11, het statutair bepaalde minimum aantal 
leden (art. 23.2 van de statuten) 

18. Benoemd tot secretaris van de organisatie werden 
verklaard: 
mevrouw W.J.M. Bregman-Kaaks te Roden 
mevrouw C. R. Baljé-Rijnders te Marurn 

19. Na stemming werd gekozen als secretaris van de 
organisatie: 
Drs. F.Z. Szabo (385 tegen 4 stemmen) 

20. Na stemming werd gekozen als secretaris van de 
organisatie: 
Mevrouw S. van Heemskerck Pillis-Duvekot (352 
tegen 31 stemmen) 

21. Besloten werd de besluitvorming tijdens de BAV 
van 30 januari 1998 en de weergave van artikel 11 in 
hoofdstuk II van het verkiezings-programma nader te 
onderzoeken. 

22. Besloten werd dat er een notitie opgesteld zal wor
den door het hoofdbestuur met betrekking tot de 
rechtspersoonlijkheid van afdelingen. 

Aldus opgemaakt en unaniem vastgesteld door de 
Notulencommissie. 
Drs. Lucas H.M. Osterholt 

De Vrije Amsterdammer voorspelt veelbelo
vend: 'Amsterdam wordt de meest liberale stad 
van Nederland!' Een boeiende reeks uitspraken 
van Amsterdamse VVD-prominenten over de 
Kamerverkiezingen siert de cover. Zo noemde 
wethouder van Financiën Harry Groen het 'een 
lenteregen van kamerzetels. De enige regen die ik 
met gejuich begroet ... De PvdA heeft nu in Amster
dam verloren, terwijl de WD hier heeft gewonnen. 
De WD Amsterdam zal doorgaan op de ingezette 
lijn: trots, vol zelfbewustzijn en in coördinatie met 
de nationale lijn.' 
Wethouder Paulien Krikke, Economische Zaken, 
voegde daar aan toe: 'De tweede overwinning is, 
dat de CD uit de Kamer is verdwenen.' 
Ferry Houterman, fractievoorzitter: 'Ik had al 
eens een historische uitslag meegemaakt ( 36 zetels 
in 1982 ), maar nu is een jongensdroom uitgeko
men.' 
Edward Asscher, kamercentralevoorzitter, 
beschouwt deze historische uitslag als erkenning 
voor al het werk dat Frits Bolkestein heeft verzet. 
'Dit is de bekroning en al zijn opvolgers zullen aan 
dit resultaat worden gemeten.' 
Uiteraard is de uiterst actieve Amsterdamse cam
pagneleider Frits Huffnagel een gelukkig mens! 

De Rijswijkse Kroniek kondigt bij monde van 
voorzitter Emiel Zandvliet aan dat regelmatig 
aan de leden zal worden gevraagd 'wat u van ons 
verwacht en waarmee of wanneer u ons eventueel 
zou willen ondersteunen. Het is deze informatie 
die wij als zeer waardevol beschouwen en die een 
basis zal vormen voor de communicatie en het 
beleidsplan 1998- 2001.' 

Rob Kooijman, voorzitter van de afdeling Dor
drecht, is hoopvol gestemd door de grote groep 
jongeren die bij de Kamerverkiezingen VVD 
stemde. 'Als we naar het stemgedrag naar leeftijd 
kijken dan zien wij dat de WD bij de jongeren in 
de leeftijdscategorie 18 - 35 de grootste partij is en 
daar kunnen we allemaal allee7 maar blij om zijn, 
want wie de jeugd heeft, heeft de toekomst. 
Ook in onze afdeling willen wij doorgaan met 
"jongeren" meer te betrekken bij onze activiteiten. 
In de raadsfractie hebben wij al een stuk verjon
ging kunnen realiseren, nu is het bestuur aan de 
beurt. In de komende ledenvergadering hopen wij 
een aantal opengevallen plaatsen op te kunnen 
vullen met een aantal jonge mensen.' 

Vlissingen vierde na de laatste raadsverkiezingen 
feest. 'De oude hap herkozen en nog eens 50% 
gezinsuitbreiding op de koop toe. Een hoopvolle 
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start ... Wij verwachten dat er fractievolgers komen 
die met plezier mee denken en leren. Want een suc
ces bij de verkiezingen in 2002 dient de komende 4 
jaar verdiend te worden.' 

Voorzitter Eert van Houten,Wageningen, heeft 
in zijn lustrumboodschap aandacht besteed aan 
de term 'tweedeling'. 
'Steeds weer komt de term tweedeling terug in 
allerlei discussies. Daarvan zou sprake zijn in onze · 
maatschappij. De ene keer gaat het dan over arm -
rijk, de andere keer over allochtoon - autochtoon 
(dat is veelal hetzelfde), soms ook over jong- oud, 
dan weer over actieven - niet-actieven. Ook bezit
ters van eigen woningen - huurders komt voor. Het 
is niet moeilijk om nog enkele tientallen tegenstel
lingen aan te dragen. Maar een echte tweedeling? 
Maar een echte tweedeling? Elk onderscheid dat 
wordt gemaakt en elk helder kenmerk levert wel 
een tegenstelling op. Het is mijns inziens een 
modekreet.' Ten Houten vermoedt dat die twee
deling ontstaat in de maatschappijvisie van de 
waarnemer. Deze opvattingen zijn eerder te her
leiden tot drie uitgangspunten, namelijk tot 
degenen die alles willen laten regelen door de 
staat, anderen weer door het geloof, en weer 
anderen willen alle verantwoordelijkheid bij het 
individu leggen. 
'In werkelijkheid is onze samenleving een merk
waardig mengsel van deze driedeling in kernwaar
den. Veel WD' ers willen Paars IJ om sturing door 
individu + staat voort te zetten. Dat is een hoofd
zaak in de verkiezingen. Bewust zijn van individu
ele vrijheid en verantwoordelijkheid. We zullen 
met elkaar moeten zorgen dat iedereen kan leren 
en blijven leren zodat het dragen van de - niet af te 
schuiven - verantwoordelijkheden' zoveel mogelijk 

in de pas kan lopen met de eisen van de tijd en de 
omstandigheden.' 

TvJEEDfLif..IG MOI;:TE:~ 
WE VOOR,KOMEN.' 
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Vijf maanden heeft de VVD in het centrum van de belangstelling gestaan. Vanaf de viering van het 50-jarig 
bestaan in januari tot aan de formatie zijn wij met onze partij volop in de schijnwerpers geweest. Daartoe was 
ook alle reden. 

In januari vierden wij ons tiende lustrum met een symposium dat door 600 leden werd bezocht. Dat symposi
um stond in het teken van de toekomst. Wij mochten ons verheugen in een massale aanmelding voor deze bij
eenkomst. Die avond vierden wij feest in alle zalen van Krasnapolsky, waarin enkele VVD-politici als artiesten 
optraden. De stemming was uitstekend. 
Het laatste weekeinde van januari hebben wij gezamenlijk benut om een goed verkiezingsprogramma en een 
goede kandidatenlijst voor de Tweede Kamer samen te stellen. Ik denk nog steeds met genoegen terug aan de 
marathonzitting over het programma, waarin goed werd gediscussieerd. 

In februari beleefden wij de campagnestart voor de gemeenteraadsverkiezingen. Overal in het land gingen vrij
willigers aan de slag om bekendheid te geven aan het lokale VVD-programma, werd er geplakt en gefolderd. 
Wij hebben u gesteund met grote verkiezingsavonden van Noord tot Zuid en van Oost tot West. 

De beloning voor al uw inspanningen kwam met de uitslag op de avond van 4 maart. Voor de tweede achter
eenvolgende keer won de VVD aanzienlijk. Het aantal VVD-raadszetels steeg van 1416 naar 1674! Daardoor 
is in het overgrote deel van de gemeenten de liberale invloed op het gemeentelijk beleid aanzienlijk toegeno
men. 

April stond in het teken van de landelijke campagne voor de Tweede-Kamerverkiezingen. Minder gunstige opi
niepeilingen mochten onze inzet en werklust niet drukken. U heeft u niet van de wijs laten brengen. Met werk
bezoeken, acties van de vele vrijwilligers en kandidaten, veel nieuws, persconferenties, grote avonden met onze 
politieke top onder leiding van Frits Bolkestein, talkshows en infotainment zijn wij tot en met de dag van de 
verkiezingen aan de weg blijven timmeren. 

In mei kwam de beloning voor alle inspanningen voor een ieder die zich in de campagne heeft ingezet. Tegen 
alle verwachtingen van de peilingen in, die op het laatst varieerden tussen een winst van 2 tot maximaal 5 
zetels, wonnen wij er 7. De VVD steeg naar 38 kamerzetels. Het hoogste ooit. Een prachtig jubileumgeschenk 
aan de partij. 

In deze jubileumeditie kijken wij nog eenmaal terug op die glanzende start van de VVD in 1998. Mijn dank 
gaat naar allen uit die zich in het hele land hebben ingezet om van dit jubileumjaar iets heel bijzonders te 
maken. 

Maar er is nog veel te winnen. Daarom beginnen wij nu al aan de voorbereidingen voor de verkiezingen van 
1999. De afgelopen maanden hebben bewezen dat door keihard te werken en door duidelijk onze liberale 
ideeën over het voetlicht te brengen wij een uitstekende positie hebben bereikt. 

partijvoorzitter. 
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JANUARI 1998 

De VVD start haar jubileumjaar met in de eerste 
maand drie grote bijeenkomsten. 
Op 24 januari wordt het 50-jarig bestaan van de par
tij gevierd. Amsterdam is de locatie. Voor het mid
dagsymposium zijn zo veel aanvragen binnengeko
men dat ruim de helft teleur moet worden gesteld. Er 
is nog serieus naar een andere locatie gezocht, maar 
de geschikte zalen zijn dan allang bezet. Gelukkig 
kunnen wel alle aanvragen worden gehonoreerd voor 
het feest dat 's avonds in Krasnapolsky losbarst. 
Ongeveer 1600 VVD' ers uit het hele land vertrekken 
naar de hoofdstad. Velen knopen er een overnachting 
aan vast, zodat tot in de kleine uurtjes kan worden 
door gefeest. 

Aan alle elementen is vandaag gedacht: een goed 
symposium over de toekomst van het liberalisme; een 
cheque voor UNICEF, die door Johann Olav Koss 
persoonlijk in ontvangst wordt genomen en een brui
send feest. 
Henk Vonhoff presenteert zijn jubileumboek: 'Libera
len onder één dak,' dat tot grote vreugde van zijn 
rechterhand tijdens de wordingsprocedure, Lucas 
Osterholt, toch nog op tijd gereed kwam. En tot 
grote voldoening van Vonhoff al geheel is uitver
kocht. Alle nog levende fractie- en partijvoorzitters 
worden in Krasnapolsky op het podium geroepen en 
ontvangen een exemplaar. 

Daarna koude en warme buffetten in vele zalen, maar 
hoogtepunten zijn toch de optredens van onze eigen 
politici. In alle stilte hebben zij geoefend: Annemarie 
Jorritsma krijgt een ovatie voor haar vertolking van 

Evita Perons 'Don't cry for me, Argentina!' Monique 
en Bibi de Vries plus Hella Voûte gaan uit hun bol als 
Linda, Roos en Jessica. Loek Hermans en Jan Kam
minga treden tot grote hilariteit van de zaal op als 
The Blues Brothers. En Gerrit Zalm bewijst overdui
delijk dat een minister van Financiën geen droogstop
pel hoeft te zijn. In het stampvolle Kras-café houdt 
hij de ene conference na de andere. Diep in de nacht 
gaat het grootste deel van de gasten huiswaarts, maar 
een paar honderd blijven slapen om bij een uitbundig 
ontbijt nog wat na te genieten. 

30 januari 1998 
De ernst is teruggekeerd. Onder voorzitterschap van 
Willem Hoekzema en Rolf Haafkeus wordt non stop 
14 uur vergaderd over het ontwerpverkiezingspro-

v.l.n.r. Edward Asscher, 
Johann Olav Koss, 
Frits Bolkestein en 
Willem Hoekzema met 
de UNICEF-cheque 
(foto: Theo Meijer) 

Heila Voûte, Bibi en 
Monique de Vries als 

'Linda, Roos en 
Jessica' 

(foto: Frank Fahrner) 
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grammavoorde Tweede Kamer. De programmacom
missie-Linschoten heeft een knap stuk werk geleverd, 
waar de partij vandaag gretig haar tanden inzet. 
Klaas Groenveld, directeur Teldersstichting en com
missielid, blijkt een veelzijdige vraagbaak. De meeste 
antwoorden geeft hij zo uit zijn hoofd. De vele amen
dementen, die wekenlang door het algemeen secreta
riaat zelfs op zondagen werden verwerkt, zorgen 
voor pittige discussies. Vooral over de duur van de 
WW, het minimumloon, euthanasie, adoptie en kin
deropvang. 
Onverdroten gaat men in goede sfeer verder. De ver
gadering loopt door terwijl de afgevaardigden in 
etappes zich op de heerlijke Indische hap in Papendal 
storten. Tegen half één 's nachts laat Willem Hoekze
ma de voorzittershamer voor de laatste keer vallen. 
Er is een programma. Een goed programma. De par
tij heeft gesproken. Met holle ogen en stram van het 
zitten spoedt een ieder zich naar de bar of gelijk naar 
bed. 

31 januari 1998 
De kandidatenlijst of het verhaal van de drie kleine 
biggetjes? 
Eerst de kandidatenlijst. Het spreekt vanzelf dat Frits 
Bolkestein met algemene stemmen wordt gekozen. 
Dat gebeurt echter pas nadat de narigheid van de 
proeven met het elektronisch stemmen achter de rug 
is. Ondanks de heel grondige voorbereiding blijken er 
nogal wat mankementen aan het systeem. Directeur 
Daan Zwart had voor de zekerheid wel alle stembil
jetten bij zich, maar de nachtmerrie van nóg zo'n 
langdurige vergadering met nog veel meer stemmin
gen hing hem even boven het hoofd. Alles went, ook 
elektronisch stemmen. 
De kandidaatkamerleden worden afgevoerd naar het 
Gelredome voor een gezellig dagje. Dat lijkt in de 
toekomst overbodig, want sinds er GSM-metjes 
bestaan bleven zij goed op de hoogte. Dus ook van de 
komst van de vrouwenactiegroep van varkenshou
ders. Willem Hoekzema stond met een big stevig in 
de armen geklemd op het podium en sprak de histori
sche woorden: 'Als mijn vader dit nog had mogen 
zien!' Voor de positie van de vrouwen was begrip, 
minder voor de drie achtergelaten biggetjes. Zij wer
den weggehaald door AID-mensen met maskers en in 
witte pakken. Men wist namelijk niet of de biggen uit 
besmet gebied kwamen. Met hen is het goed afgelo
pen. Het nieuwe kamerlid Gert Jan Oplaat weet te 
melden dat de biggetjes inmiddels zijn genoemd naar 
Frits, Erica en Jozias. Zij mogen blijven leven, mede 
door de inzet van de Stichting Wakker Dier. Tijdens 
het vervoer naar de kinderboerderij zijn ze tijdens 
nog eenmaal ontsnapt en hebben ze enkele mensen 
bij hun vangst een nat pak bezorgd. 

Dan is aan het eind van de middag de glorieuze zaal
intocht van alle kandidaten tot en met de nummers 
62. Allemaal op het podium, allemaal bloemen. Frits 
Bolkestein sloot af met een maidenspeech. Nu is hij 
officieel politiek leider. 
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Door Ciska Scheidel, voorzitter JOVD 

De formatieperiode biedt de 
mogelijkheid terug te kijken 
op een succesvol jaar, vol met 
geslaagde activiteiten. Niet 
alleen van de VVD, maar 
zeker ook van de JOVD. In 
de periode voor de verkiezin
gen richtte de JOVD zich op 
drie verschillende activiteiten: 
de politieke stellingname, de 
liberale jongerendag en de ver
kiezingscafés. 

Ciska Scheidel, 
voorzitter JOVD 

(foto: Bram Visser) 

De JOVD stelt elke vier jaar een soort verkiezings
programma op, het Politieke Kernpunten Program
ma (PKP). Het PKP dient als leidraad voor de poli
tieke stellingname van de JOVD in de komende vier 
jaar. Het PKP werd in oktober aan de pers gepresen
teerd en oogstte veel belangstelling. Vooral het stre
ven van de JOVD naar een monarchie waarin de 
politieke bevoegdheden alleen voorbehouden zijn 
aan democratisch gekozen burgers, zorgde voor 
enige opschudding. Maar ook andere standpunten 
van de JOVD, bijvoorbeeld over medisch ethische 
kwesties, het kostwinnerschap, de opvoeding van 
kinderen, het onderwijs, de 24-uurs economie en het 
asielbeleid, kregen veel aandacht. Nog geen week 
later presenteerde de VVD haar verkiezingsprogram
ma 'Investeren in de toekomst'. Voor de presentatie 
hiervan, sprak de JOVD tot tweemaal toe met de 
verkiezingsprogrammacommissie van de VVD. In 
augustus nam oud-JOVD'er en voorzitter van de 
commissie, Robin Linschoten, een tienpuntenplan 
van de JOVD in ontvangst. Veel punten zijn terugge
keerd in het VVD-verkiezingsprogramma. Op 
bepaalde aspecten blijven de JOVD en de VVD 
evenwel van mening verschillen over de invulling 
van het liberalisme. De gastvrijheid waarmee de 
JOVD ontvangen is, maakt echter duidelijk dat de 
overeenkomsten opwegen tegen deze verschillen. In 
dat opzicht was de samenwerking tussen de VVD en 
de JOVD tijdens de afgelopen verkiezingscampagnes 
redelijk uniek. Al snel kozen de twee organisaties 
voor een constructieve samenwerking, waarbij de 
zelfstandigheid van de organisaties niet uit het oog 
werd verloren. 



LIBERALE JONGERENDAG BEREIKTE VELEN 

Deze samenwerking heeft ook geleid tot de geza
menlijke organisatie van de Liberale Jongerenmee
ting op 3 mei. De twee organisaties hebben hun 
krachten gebundeld om zo veel mogelijk jongeren 
aan te spreken. Tijdens de liberale jongerendag 
moesten (kandidaat)kamerleden het op nemen tegen 
een kritisch publiek en wisselden vele prominente 
VVD' ers en JOVD'ers in werkgroepen met de zaal 
van gedachten over zaken die jongeren interesseren. 
De geweldige opkomst en de vele perspubliciteit 
maakten de Jongerenmeeting tot een groot succes. 
Het informele karakter, dat nadrukkelijker dan bij 
eerdere jongerendagen aanwezig was, sprak vele 
JOVD'ers, VVD'ers en hun introducés aan. 

VERKIEZINGSCAFÉS MET INFORMEEL KARAKTER 

Naast deze succesvolle liberale jongerendag organi
seerde de JOVD tijdens de verkiezingscampagnes 
tien grote verkiezingscafés in het hele land. Deze 
cafés zijn ook door jongeVVD'ersdruk bezocht. In 
december vond het eerste verkiezingscafé in Den 
Haag plaats. Tijdens de cafés stond het informele 
karakter en het contact met het publiek centraal. 
Hoewel enkele politici in eerste instantie wat onwen
nig plaatsnamen op een barkruk om de discussie aan 
te gaan, leverde deze opzet zeer interessante discus
sies op. De verkiezingscafés boden volop de moge
lijkheid de doelstelling van de JOVD, het bevorderen 
van de politieke meningsvorming en participatie van 
jongeren, te realiseren. 

De JOVD heeft tijdens de verkiezingscampagnes nog 
vele andere activiteiten georganiseerd, maar boven
staande illustreren de unieke samenwerking tussen 
de JOVD en de VVD het best. 

Gedurende mijn voorzittersperiode heb ik ernaar 
gestreefd de krachten van de JOVD en de VVD te 
bundelen op terreinen waar dit mogelijk is, zonder 
de organisatorische en politieke onafhankelijkheid 
van de JOVD uit het oog te verliezen. Deze vorm 
van samenwerking heeft de steun van het VVD
hoofdbestuur. Het opzetten van samenwerkingspro
jecten, zoals de ontbijten en werkbezoeken, concreti
seren dit. De projecten bieden de mogelijkheid 
elkaar goed te leren kennen. De onafhankelijkheid 
van de JOVD blijft evenwel van belang. De nadruk 
hierop wordt nog wel eens verkeerd begrepen. De 
onafhankelijkheid stelt de JOVD in si:aat jongeren te 
trekken die nog geen keuze voor een politieke partij 
hebben gemaakt, maar zich wel tot het liberalisme 
aangetrokken voelen. Deze jongeren krijgen binnen 
de JOVD de mogelijkheid zich breed te oriënteren en 
hun mening nader te vormen, alvorens zich vast te 
leggen. Velen van hen wijken vervolgens uit naar de 
VVD. De JOVD is als het ware een springplank, de 

VVD is één van de zachte kussens waarop een oud
JOVD'er kan belanden. 

Deze springplankfunctie van de JOVD heeft het 
VVD-hoofdbestuur ingezien en om die reden is er 
voor gekozen nieuwe samenwerkingsprojecten op te 
zetten. Als landelijk voorzitter zal ik deze initiatie
ven niet meer begeleiden, omdat vanaf 21 juni de 
voorzittershamer van de JOVD in handen is van 
Robin Bremekamp. 

FEBRUARI 1998 

Voor de buitenwereld leek de rust even weer te keren 
in de partij. Niets is minder waar. Zowel in het land 
als op het algemeen secretariaat werden de laatste 
voorbereidingen getroffen voor de twee verkiezingen 
van 4 maart en 6 mei. De Landelijke PR -commissie 
brak zich het hoofd daar al maanden over, maar nu 
moesten de laatste puntjes op de i worden gezet. Cen
traal moesten de grote avonden staan met Frits Bol
kestein plus andere VVD-bewindslieden en Kamerle
den, met infotainment: interviews en muziek. 
Het land is opgedeeld in vier gewesten. Andere taken 
worden aan de kant geschoven. Petra Ginjaar heeft 
de algemene campagneleiding vanuit het algemeen 

Elisabeth Gans, baken van LPC, en Petra Ginjaar 
(foto: Theo Meijer) 

secretariaat. Elisabeth Gans - het vertrouwensbaken 
van de LPC, Petra en Reny - krijgt tuut-oren van de 
telefoontjes over campagnemateriaal, over zaalhuren, 
over kraampjes ... Kortom over alles wat met het cir
cus dat elke campagne is, te maken heeft. Kantooru
ren bestonden al sinds november niet meer. En met 
lede ogen, maar wel met begrip voor het belang van 
een sterk campagneteam, verschuift Daan Zwart een 
aantal van zijn mensen naar het campagnekamp. Bui
tenstaanders kunnen zich geen voorstelling maken 
hoeveel improvisatie noodzakelijk is naast de plan
ningen, die tijdig waren gebeurd. Eén voorbeeld: wat 
doe je met een volle zaal mensen als die plotseling 
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moet worden ontruimd? Petra Ginjaar wacht met 
haar boek: 'Campagne: Zoete Dromen en Nachtmer
ries' tot na de verkiezingen van volgend jaar. 
In de Tweede Kamer wordt met een kleine club getrou
wen rondom Frits Bolkestein over de inhoudelijke kant 
gesproken. Daar worden die zaken verder uitgewerkt. 
Ernst van Splunter schrijft binnen enkele maanden 
twee huis-aan-huis-kranten. Het moet worden gezegd: 
de samenwerking tussen de beleidsmedewerkers in de 
Kamer en op de Gracht loopt als een trein. 
In het pakhuis in Katwijk sjouwt Hans Alberts onver
moeibaar met stapels campagnemateriaaL 

De start van de Gemeenteraadscampagne in het Arn
hemse Musis Sacrum op 6 februari loopt als een trein. 
De kop is eraf. Dan dendert de VVD-promotietrein 
verder. Bij tegenslag is er geen tijd om stil te staan, 
want morgen wachten weer andere evenementen. 
In het hele land wordt geplakt en gefolderd. Alleen 
Drenthe - los van Assen - kan na de herindeling eind 
1997 het nog even rustig aan doen. Dat levert de 
Drentse Marga Lubbers in de LPC jaloerse blikken 
op. In deze campagne is het de bedoeling plaatselijke 
en regionale VVD-coryfeeën samen te laten optreden 
met de landelijke top. Eenheid in de boodschap; een
heid in de uitstraling! 

MAART 1998 

De beloning is zoet. Al geloven wij dat nog niet tij
dens de uitslagenavond, want die wordt danig ver
minkt door verkeerde commentaren op de televisie. 
Het CDA zou gewonnen hebben? Frits Bolkestein 
voelt in het VVD-bastiljon in Lelystad als eerste nat
tigheid. Al bij de eerste commentaren tracht hij deze 
vergissing voor de camera ongedaan te maken, maar 
de commentaren blijven hardnekkig die hele avond 
vanuit een verkeerd vertrekpunt. De kranten de vol-
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Annemarie Jorritsma en 
Frits Bolkestein tijdens een grote 
avond in de talkshow van Kees Mijnten 
(foto: Theo Meijer) 

Kick Dolk actief in Ede (foto: Arie Nijhofl 

gende morgen doen het ons pas écht geloven. Meer 
dan 200 zetels winst voor de VVD! 
In de hoofdbestuursvergadering kwam de voorzitter 
van de Bestuurdersvereniging Ed Haaksman glunde
rend met taart binnen. Hij maakte de volgende analyse: 

door Ed Haaksman, 
voorzitter Bestuurdersvereniging 

(Het is passend om vooraf de 
opmerking te maken, dat in 
63 van de 548 gemeenten niet 
is gestemd vanwege gemeen
telijke herindelingen. Dit 
betekent, dat circa 1 miljoen 
kiesgerechtigden niet heeft 
kunnen meestemmen.) 

De politieke kaart van ons 
land is op 4 maart jl. aanzien
lijk meer blauw geworden. De 

Ed Haaksman, 
voorzitter 

Bestuurdersvereniging 
(foto: Theo Meijer) 



VVD won vooral in Noord- en Zuid-Holland. 
In totaal 213 raadsleden extra zullen de VVD repre
senteren in de 485 gemeenteraden, die nu aan zet 
waren. 
Van 1416 naar 1674 raadsleden, een flinke toename 
van leden van onze bestuurdersvereniging, die nodig 
was om de gevolgen van Drentse en Brabantse herin
delingen op te vangen. 
Rotterdam, Haarlemmermeer en Almere boekten 
uitstekende resultaten. In christelijke bolwerken, 
zoals Nunspeet, Tholen, Rijssen en Katwijk werd 
door de VVD goed gescoord. In veel gemeenten 
werd één zetel extra winst binnengesleept. Daar
naast werd in een tiental gemeenten nog steeds niet 
door de VVD deelgenomen aan de lokale verkiezin
gen. De partij, de kamercentrales, zullen hieraan de 
volgende keer iets moeten doen. 
In Zandvoort werd de hoogste winst geboekt, 
13,3%. In Zeewolde viel de VVD bijna 18% terug. 
Naarden, Loosdrecht en Wassenaar hebben de beste 
VVD-score. 
D66 decimeerde, de PvdA won evenals de VVD, het 
CDA verloor enige tientallen raadszetels; Groen 
Links en de SP stegen gestaag in de raden. 

DE OPKOMST... 

Urk, Schiermonnikoog en Ameland hebben een hoge 
score behaald, als het gaat om het opkomstpercenta
ge, ca. 90%. Een prima resultaat als dat vergeleken 
wordt met grote gemeenten zoals Amsterdam, Eind
hoven en Den Haag, die tussen 45 en 50% uitkwa
men. 
De langere avondopenstelling van de stembureaus 
was een succes, veel mensen stemden aan het eind 
van de dag. Sinds de afschaffing van de opkomst
plicht in 1970 is het opkomstpercentage van gemid
deld landelijk 59,5% niet eerder zo laag geweest. In 
1994 was het laagterecord circa 65% en toen gruw
den we al. 
Die lage opkomst zegt iets over de verhouding tussen 
kiezer en gekozene. Is het desinteresse of tevredenheid 
van de kiezer? De lage opkomstcijfers bij de gemeen
teraadsverkiezingen worden te gemakkelijk uitgelegd 
als een teken van afgenomen betrokkenheid. 

CDLLEGEVORMING ... 

Van groot belang bij collegevorming is de persoon 
en de inhoud. Persoonlijke relaties, opgebouwd in 
een periode van 4 jaar, binnen een gekozen raad zijn 
cruciaal. Als de VVD-fractie bijdraagt aan een posi
tieve sfeer in de raad, in de commissies, en daarbui
ten, dan is dat een pluspunt. 
Andere partijen volgen dit nauwlettend en wij omge
keerd. Letten we op beleidsinhoudelijke zaken dan is 
een aantal thema's relevant als het gaat om college
vorming. Ik noem inkomensbeleid (armoede, mini-

ma, kwijtschelding), belastingtarieven, werkgelegen
heid en arbeidsmarktparticipatie, infrastructuur 
(parkeren, investeren in binnenstad, verkeer/vervoer) 
en minderheden. 

WETH 0 U DE RS G R 0 EI. .. 

In 72 gemeenten zijn wij als VVD de grootste partij; 
in andere gemeenten zijn we danig gegroeid. In de 
vorige raadsperiade leverde de VVD 18% van de 
wethouders, sinds 14 april is dit percentage gestegen 
tot 19,6. We leveren 30 wethouders meer, nu dus 
338 van de in totaal 1726 (zie staatje). Dit vergroot 
de liberale slagkracht in het dagelijks besturen van 
een flink aantal gemeenten. 

staatje VNG 

Wethouders naar politieke partij in 1997 en 1998 
Partij 1997 1998 

% abs. 
CDA 29,7 507 
PvdA 20,7 354 
VVD 18,0 308 
D66 6,9 117 
Lokale partijen 18,2 311 
GroenLinks 1,5 25 
SGP/GPV/RPF 3,7 61 
Overige 1,4 25 

1708 

',]:' 

'Er is de afgelopen 50 jaar 
veel veranderd. Zo is de posi
tie van de vrouw aanzienlijk 
verbeterd, de participatie in 
de samenleving vergroot en 
de economische zelfstandig
heid steeds meer een feit. De 
onafhankelijkheid en vrijheid 
van vrouwen wordt steeds 
groter. Maar is de cultuur nu 
echt veranderd? 
De doelstellingen van de Orga
nisatie zoals geformuleerd in 

% abs. 
28,8 483 
23,3 402 
19,6 338 
2,3 40 
19,4 335 
2,4 41 
4,0 70 
0,4 7 

1726 

lneke van Ark
Hessing (foto: Ruud 

Visser, fotobureau 
Meijer) 
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19 5 3 zijn wat betreft het vergroten van de participa
tie en de integratie van vrouwen in bestuurlijke, 
maatschappelijk en politieke functies nog steeds 
onvoldoende gehaald. 

SAN OWI CH GENE RAT IE 

Veel mannen en vrouwen zien ouderschap en zorgta
ken nog steeds als een individuele verantwoordelijk
heid van vrouwen. Nog steeds haakt de helft van de 
hoog opgeleide vrouwen af in het arbeidsproces 
omdat ze kinderen krijgt. De keuze voor het krijgen 
van kinderen wordt steeds vaker uitgesteld omdat 
vrouwen weten dat zij dan beperkt worden in hun 
carrièremogelijkheden. Met 29 is de gemiddelde leef
tijd dat vrouwen kinderen krijgen in Nederland de 
hoogste ter wereld. Om niet te spreken van de vrou
wen die na de zorg voor hun kinderen vervolgens 
(en soms gelijktijdig) ook de zorg voor hun ouders 
op zich nemen. Deze vrouwen haken soms alsnog af 
in het arbeidsproces. Niet voor niets wordt die gene
ratie de "sandwich" -generatie genoemd. 
In de toekomst moet een cultuur te komen waarin 
mannen en vrouwen gelijke keuzen kunnen maken 
over het verdelen van arbeid en zorg, zodanig dat de 
balans niet door hoeft te slaan naar één kant, nl. 
zorgen of carrière. 
Waar liberalen verplicht zijn te investeren in de gene
raties na ons moeten wij ook investeren in het verbe
teren en versterken van de mogelijkheden voor man
nen en vrouwen om de arbeids- en zorgtaken op een 
goede manier te verdelen! 
In de toekomst moet optimaal gebruik worden 
gemaakt van de specifieke eigenschappen van vrou
wen en mannen. Het moet vanzelfsprekend worden 
dat ook vrouwen op besluitvormende posities 
komen, zowel in het bedrijfsleven als in de politiek. 

Mijn conclusie is dat we er nog lang niet zijn. Er is 
nog veel te doen. 
Hoewel bij de PvdA de vrouwenorganisatie is verd
wenen, heeft de Organisatie Vrouwen in de VVD 
nog een duidelijke functie binnen de Partij. De Orga
nisatie wil met alle gremia binnen de partij meer 
samenwerking en een groter draagvlak tot stand 
brengen om te komen tot een grotere integratie en 
participatie van vrouwen in de partij. 
De Organisatie Vrouwen in de VVD zal haar net
werken uitbreiden, de contacten met de Kamercen
trales versterken en de samenwerking met de partij 
intensiveren. Als onze doelstellingen vanzelfsprekend 
zijn geworden, er evenveel vrouwen en mannen in de 
politiek en op besluitvormende functies zullen zitten, 
zal de Organisatie bereikt hebben wat zij eigenlijk 
graag wil: "Overbodig worden". Pas dan zullen we 
opnieuw de positie van de Organisatie bekijken. 
Misschien komt de cirkel dan, gezien de doelstelling 
bij de oprichting, nog eens rond!' 
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APRIL 1998 

Terwijl in de gemeenten de collegevorming in volle 
gang is, wordt door bestuur, Landelijke PR-Commis
sie (LPC) en alle campagnisten de grote slag om de 
kamerzetels voorbereid. De gemeentenuitslagen 
waren 'leuk', een goede opmars! Maar lokale partijen 
hebben het verwachtingspatroon voor de uitslag van 
de landelijke verkiezingen wat vertroebeld. Even 
dreigt een dip. De opiniepolls tonen niet meer de 
grote zetelwinst van de afgelopen jaren. Ook lijkt 
binnen de partij tijdelijk een soort matheid te zijn 
geslopen, een onverklaarbare lusteloosheid. Het leven 
in niemandsland, tussen twee verkiezingen, is een 
onaangename ervaring. Maar de tweede race is nog 
niet gelopen, die moet nog starten. Met de Paasdagen 
verzamelt een ieder nieuwe energie. Even is er dan 
tijd voor het thuisfront. 
Op 17 april is de landelijke campagnestart. Maar 
vlak al die activiteiten van al onze mensen in het land 
niet uit: werkbezoeken, folderen, VVD-marktkraam
pjes, fora ... dat alles wordt verzorgd door de onmis
bare, dierbare harde kern in onze achterban. Mensen 
die nu naamloos blijven, maar die onnoemelijk veel 
hebben bijgedragen aan het succesvolle eindresultaat. 
In Haarlem wordt op die 17de april de tweede reeks 
van Grote Avonden gestart. Bij aankomst wordt de 
oranje VVD-bus met VVD-prominenten 'enthousiast' 
onthaald. Op het grote scherm in de zaal ziet men de 
bekogeling met taart en eieren door taxichauffeurs 
die het op Annemarie Jorritsma hebben voorzien. 
Gerrit Zalm kan met zijn jasje naar de stomerij en 
aan de nylons van Hella Voûte kleven nog de taart
klodders. Op het podium haalt Annemarie Jorritsma 

Taart geschonken (door Frank de Gave) en taart gegooid 
(door actievoerders) (foto: Frank Fahrner) 



een heel ei uit haar vestzak, legt dat voor zich op tafel 
en maakt excuses aan haar collega's voor dit gebeu
ren. Kees Mijnten presenteert met zwier zijn talk
show en Guus Meeuwis zingt met een mee deinende 
zaal de sterren van de hemel. 'Het was een nacht ... ' 
Tja, dat kun je wel zeggen ... 

De studentencafés worden rond goede thema's 
gehouden. Het reclamebureau Noordervliet & Win
ninghoff geeft met prachtig drukwerk voor de jonge
rendag in mei een nieuwe prikkel. De Internetsites 
van Vincent Hoek worden veelvuldig geraadpleegd en 
menig afdeling koppelt de eigen site daaraan. De 
Noord-Hollander Arie Wim Boer (LPC) heeft voor 

het hele land eigen partij-gimmicks in de verkoop. 
Een andere LPC'er, Rein Verdijk, levert de kamercen
trales decorachtergronden. Zo boort iedereen zijn 
eigen talenten en relaties aan. 

In de Tweede Kamer vindt iedere ochtend een pers
conferentie plaats met één van de VVD-bewindslie
den. Er zal nieuws komen; elke dag zal er VVD
nieuws zijn. Ook in de Tweede Kamer komen de 
medewerkers vroeger en gaan later weg. Vermoede
lijk zijn ze nû nog te overhoren over de verschillen 
tussen ons verkiezingsprogramma en dat van andere 
partijen. 

Maar toch ... ondanks al die inzet blijven de polls 
teruglopen of stabiliseren zich. Laat niemand zeggen 

dat het een makkelijke campagne is. Willem Hoekze
ma en Frits Bolkestein blijven prikkelen en activeren. 
Wéllezen wij als opsteker dat de VVD de meest pro
fessionele campagne voert, de meest uitvoerige cam
pagnesites op Internet heeft, en dat onze partij veruit 
het meest in het nieuws is. Daarom gaat het toch? De 
liberale standpunten duidelijk over het voetlicht bren
gen, maar dan willen wij ook die zetels! 
Tegelijkertijd worden de campagnes van de andere 
partijen zoveel mogelijk gevolgd. Al is er weinig te 
"volgen", want veel partijen hebben juist de campag
neformule van de VVD met infotainment van vier 
jaar geleden overgenomen. 
Aan het eind van deze maand hebben de collegevor
mingen in de meeste gemeenten plaats gevonden. Ook 
in onze hoofdstad zit de VVD weer in het college. 
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door Miehiel Krom 

De VVD scoorde bij de 
gemeenteraads- en Tweede 
Kamerverkiezingen in 1998 
beter dan ooit. Zowellokaal 
als landelijk is hard aan de 
campagnes getrokken. De 
Amsterdamse VVD bleef 
volop in beeld met de organi
satie van ludieke acties, de 
bezetting van kramen en het 
plaatsen van posters. Met 
behulp van vele vrijwilligers 
voerden de Amsterdammers 
vooral een inhoudelijke cam
pagne. Dit sloeg aan en mede 
dankzij de vele VVD-stemmers 
doet de partij inmiddels 
opnieuw mee aan het college. 

Pauline Krikke, 
WO-wethouder 

Economische Zaken 
te Amsterdam 

(foto: De Telegraaf) 

Pauline Krikke, wethouder Economische Zaken: 
'Amsterdam is een stad om in te wonen en in te wer
ken. Daarom gaven wij aan deze combinatie priori
teit. Tijdens de campagne stonden vooral thema's 
centraal die wij ook in ons beleid uitdragen. In feite 
voeren wij met de uitvoering van dat beleid perma
nent campagne. In Amsterdam was het essentieel dat 
wij tijdens onze campagne de discussie konden smo
ren dat de VVD geen sociaal gezicht zou hebben. 
Wij hebben één van de uitgangspunten van onze par
tij extra naar voren gehaald: sociale rechtvaardig-
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heid. Mede door een aanzet van Ferry Houterman 
(VVD-fractievoorzitter in Amsterdam) hebben wij 
als VVD in de hoofdstad het thema armoedebeleid 
voor de verkiezingen op de agenda gezet. Juist in 
Amsterdam wonen veel mensen die het niet zo breed 
hebben. Juist zij verdienen een steuntje in de rug. Ik 
moet zeggen dat vooral andere partijen in eerste 
instantie niet konden geloven dat wij met dit onder
werp kwamen. Door het debat aan te gaan wisten 
wij het waandenkbeeld weg te halen dat alleen par
tijen als PvdA en Groen Links zich wat van armoede 
aantrekken.' 

STEUN VOOR KLEINE WINKELIERS DIE KNEL ZITTEN 

'Het economisch klimaat in Amsterdam is uiteraard 
ook een belangrijk VVD campagne-issue geweest. 
Wij kiezen voor een economisch gezonde stad waar 
grote (ook buitenlandse) bedrijven zich kunnen ves
tigen en waar de industrie een duidelijk herkenbare 
plek heeft. 
Naast de vele grote bedrijven die wij hier gelukkig 
hebben, willen wij kleine zelfstandige winkeliers 
steunen, die in de knel zitten. Met het actieplan 
"werk aan de winkel" zorgen wij ervoor dat winkel
straten weer op de kaart komen en een aanzuigende 
werking op de consument hebben. Het aantal kleine
re winkels in Amsterdam is namelijk teruggelopen 
en dat is niet goed voor de sociale samenhang in de 
wijken. Ouderen moeten dicht bij huis hun dagelijk
se boodschappen kunnen doen. Het bestaan van 
kleinschalige detailhandel en de loop van bewoners 
van en naar die buurtwinkels geeft ook nog eens 
"extra ogen op de weg." In het actieplan schenken 
wij bovendien ruim aandacht aan de beveiliging van 
winkeliers, want zij voelen zich soms niet echt veilig. 
Het gaat om het bevorderen van werkgelegenheid en 
om het wonen in prettige en veilige buurten.' 

AANSLUITING BIJ NEDERLANDSE SAMENLEVING 

'Het onderwerp multiculturele samenleving stond bij 
de laatste campagnes hoog op de agenda. Ongeveer 
de helft van de jongeren in Amsterdam heeft een of 
twee ouders die niet uit Nederland komen. De uitda
ging voor de komende tijd is dat iedereen aansluit 
bij de Nederlandse samenleving. Als je die aanslui
ting mist, vormt dat een bedreiging voor de samenle
ving. Vanuit mijn optiek is het niet zo dat integratie 
betekent dat iedereen zich maar moet aanpassen aan 
jouw eigen waarden. Integratie kan niet eenzijdig 
plaatsvinden. Het is een proces van twee kanten. Als 
mensen zich niet meer betrokken voelen bij wat je 
als politiek neerzet, zullen zij zich ook niet gebonden 
voelen aan de Nederlandse samenleving. Helaas zie 
je bij alle politieke partijen dat mensen afkomstig uit 
andere culturen in de achterban zijn ondervertegen
woordigd. Tijdens de campagne hebben wij hier veel 
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aandacht aan geschonken. Maar ik hoop dat wij de 
komende vier jaar mensen met allerlei achtergrond 
nog meer bij de VVD kunnen betrekken.' 

MEDIABELANGSTELLING DOOR INHOUDELIJKE 
CAMPAGNES 

'Het ging in Amsterdam dus om een inhoudelijke 
campagne. Ik denk dat dit hier niet anders kan. Wij 
hebben een goed platform om de inhoudelijke dis
cussie te voeren. De lokale media zijn hier zeer 
actief. Ook de landelijke media hebben veel belang
stelling voor Amsterdam. Maar zo'n campagne moet 
wel ergens over gaan. Voor het uitdragen van de 
inhoudelijke discussie hebben wij in de VVD
Amsterdam gelukkig enorm veel vrijwilligers die de 
aandacht op onze partij weten te vestigen. Zonder 
vrijwilligers kan een politieke partij niet draaien. Na 
de uitvoerige gemeenteraadscampagne hebben zij de 
campagne actief doorgezet voor de Tweede Kamer
verkiezingen. En daarbij wordt op iedereen een 
beroep gedaan. Ik sta zelf nog steeds graag in 
kraampjes, want het directe contact met het publiek 
blijft belangrijk en het is gewoon leuk om te doen. 
Wij hebben ook veel mensen nodig voor de stads
deelraden. In Amsterdam heb je het dan over tachtig 
mensen. Daaromheen zijn weer leden nodig die in 
afdelingsbesturen willen zitten. Wij koesteren ons 
actieve kader zorgvuldig. Wij organiseren bijvoor
beeld themabijeenkomsten voor liberale stadsdeel
raadsleden ('Libra') en maken afspraken over te vol
gen strategieën binnen en buiten de campagne. Een 
groot succes blijft ook ons goed bezochte traditione
le wekelijkse politieke café op het Leidseplein.' 

door Marcel Gerritsen 

Dit jaar is het precies twintig 
jaar geleden dat Rein Verdijk, 
secretaris van de Kamercen
trale Gelderland belast met 
pubZie relations en tevens lid 
van de Landelijke FR-Commis
sie (LPC), als propagandist 
actief werd. De mensen van 

Rein Verdijk, 
voorzitter WO-fractie 

Nijmegen 



onze landelijke FR-Commissie vormen de ruggen
graat van onze partij. Rein is in die periode ook nog 
twee jaar hoofdbestuurslid geweest, uiteraard op 
FR-gebied. Rein îs PR in hart en nieren, iets dat 
gezien zijn achtergrond- Rein Verdijk is van oor
sprong grafisch ontwerper - niet echt verbazing 
wekt. 

Met veel genoegen kijkt de LPC-er terug op de afge
lopen campagne voor de Tweede -Kamerverkiezin
gen: 'Na lange tijd konden we als partij eindelijk een 
keer goed scoren. Een resultaat waar we bijzonder 
trots op zijn, maar waarin we wel fors hebben moe
ten investeren.' 
Rein Verdijk legt uit dat de kamercentrale Gelder
land met tachtig afdelingen en elf ondercentrales niet 
alleen omvangrijk is maar ook buitengewoon uitge
strekt. 'Van het ene uiterste puntje naar het andere 
in onze kamercentrale is een afstand van honderd
vijfentwintig kilometer.' Dat betekent dat het goed 
communiceren tussen kamercentrale en ondercentra
les of afdelingen niet altijd even eenvoudig is. 
Een complicerende factor is dat PR-mensen in de 
regel een drukke baan hebben. 'Ondanks dat kun je 
altijd op hen rekenen" zo is de ervaring van Rein 
Verdijk, "alleen wil het nog wel eens problemen 
opleveren om al deze mensen snel te informeren over 
nieuwe activiteiten. Een goed netwerk is dan ook 
absoluut noodzakelijk.' 
Veel waardering spreekt hij uit voor de steun van het 
algemeen secretariaat. 'Dagelijks kun je op de 
Koninginnegracht terecht. Zelfs op paaszaterdag heb 
ik mensen van het secretariaat mogen lastig vallen in 
verband met de campagne. En op tweede paasdag 
wisten zij mij nog te vinden! Je weet je altijd door 
het secretariaat gesteund.' 

EERSTE RECLAME VIA EEN PUBLIEKE TV-ZENDER 

Opnieuw heeft de VVD in dit deel van het land 
getracht om weer een originele campagne te voeren. 
Zo was het, in tegenstelling tot andere berichten, 
niet de Socialistische Partij die het eerst gebruik 
maakte van een publieke tv-zender maar de VVD. 
'De kamercentrale Gelderland van de VVD is twin
tig dagen voor de gemeenteraadsverkiezingen en 
voor de Tweede-Kamerverkiezingen gestart met een 
tv-commercial op TV-Gelderland, een goed bekeken 
regionale zender. Ieder moment dat de klok op tv 
werd getoond, was daaronder een boodschap van de 
VVD te vinden.' Deze actie heeft volgens Rein Ver
dijk veel waardering geoogst.' 
Een andere VVD-actie betrof een kalender in de 
vorm van een pauw. Aanleiding voor deze actie is 
een campagne gericht op de inwoners van Nijmegen 
waarbij wordt gemeld dat Nijmegen, dat momenteel 
één grote bouwput is, na de werkzaamheden weer 
een prachtige stad wordt. Bij deze campagne heeft 
de gemeente gebruik gemaakt van een kostbaar ont-

werp in de vorm van een gestileerde pauw, die vol
gens Rein Verdijk meer weg heeft van een kale diep
vrieskip. De VVD-Nijmegen heeft vervolgens onder 
de kiezers een staande kalender met een pauw erop 
verspreid waarvan op de achterkant de kandidaten 
van de VVD in Nijmegen prijken. Ook deze actie 
leverde positieve reacties op. 
Desalniettemin viel de uitslag van de gemeenteraads
verkiezingen enigszins tegen: 'In tegenstelling tot 
veertienduizend VVD-stemmen bij de Tweede
Kamerverkiezingen haalden we bij de gemeente
raadsverkiezingen maar achtduizend stemmen.' 

JE MOET MENSEN MEER BIEDEN DAN EEN 
LEERZAME AVOND 

'Avonden met alleen maar goede sprekers zijn inte
ressant voor de echt fanatiek aanhang. De gemiddel
de kiezer zal je echter pas voor je kunnen winnen 
indien de avond naast een leerzaam ook een gezellig 
karakter draagt.' 
Zoals een paar jaar geleden in Burger's Bush. Nog 
altijd krijgt hij reacties van mensen die deze avond 
zo bijzonder op prijs hebben gesteld en hebben 
genoten van de gezellige sfeer. 'Zulke avonden blij
ven hangen. Men praat er over met kennissen en 
vrienden en de positieve uitwerking ervan is daar
mee vaak groter dan de gebruikelijke avonden in 
zaaltjes.' 
Ook voor de reguliere VVD-bijeenkomsten bepleit 
Rein Verdijk een andere aanpak: 'Probeer eens te 
vergaderen in de brandweerkazerne en biedt deelne
mers aan de vergadering de gelegenheid om na 
afloop of vooraf de kazerne te bezichtigen. Op die 
manier bied je de mensen iets anders dan het gebrui
kelijke en prikkel je hen misschien om te komen.' 
Zeker ook voor de komende verkiezingen voor pro
vincie en Europees Parlement goed bruikbare tips. 

NOG EEN DECENNIUM PROPAGANDA? 

Gaat hij ook in de toekomst nog door met zijn PR 
voor de VVD? 
Zijn antwoord is helder: 'Geen enkel probleem. Ik 
beschouw het nog altijd als een grote uitdaging om 
iedere keer weer een grotere verkiezingswinst te boe
ken dan de keer ervoor.' 
Ook na de laatste prachtige uitslag voor de VVD is 
er nog voldoende aanleiding om enthousiast cam
pagne te voeren: "Indien wij als VVD onze bood
schap vier jaar lang nog helderder over het voetlicht 
weten te brengen dan ben ik ervan overtuigd dat er 
nog meer winst in zit.' 
Er kan geen twijfel over bestaan, hier spreekt de 
ware PR-man! 
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Nog zes dagen onzekerheid, maar nu heeft niemand 
tijd om daarbij stil te staan. Iedereen is aan de slag. 
Elke morgen houdt een VVD-bewindspersoon in de 
Tweede-Kamerfractie een persconferentie, waaraan 
meestal op de televisie al in 'Middageditie' aandacht 
wordt besteed. Elke dag begint op De Gracht met een 
werkbespreking en taakverdeling. De enkeling die 
daarop ontbreekt, is nog op de terugreis uit Maast
richt of het Noorden. 
Op zondag 3 mei worden de jongeren welkom gehe
ten op Groot Bolkestein. Samen met de JOVD zijn 
twee gelijk oplopende programma's opgesteld. Het 
een is gericht op 'Het beste uit jezelf' te halen en gaat 
in op toekomstperspectieven. Het ander is politiek 
gericht: 'Ontmoet de jonge kandidaten', een politiek 
café onder de bezielende regie van Frits Huffnagel. 
De uitnodiging voor Groot Bolkestein wordt net zo'n 
collectors item als de Bolkcoupons, goed voor een 
pilsje, die tijdens de VVD-jongerendag in november 
over de tap vlogen. Philip Noordervliet en de creatie
ve Fons Bruijn hebben eer van hun werk. 
Het VVD-campagnebudget is volgens sommige media 
ruim een miljoen lager dan dat van de PvdA en som
mige zaken moeten toch écht professioneel gebeuren. 
Die professionaliteit wordt ingevuld door Studio-A, 
Noordervliet, de artiesten Guus Meeuwis en Vagant, 
Anita Meyer, Heddy Lester en Frank Afolter en de 
beroeps-talkshowleiders Willem Bernboom en Kees 
Mijnten, maar wat komt er ook veel onverwacht 
talent uit die partij!! Een krap budget maakt inventief 
en originaliteit is niet te koop. 

~OLKESTEfN 
Kom naar de 

Liberale Jongerenmeeting 
Theater De Veste, Delft. 

De uitnodiging 
voor Groot 
Bolkestein 

Dagelijkse persconferentie in de WD
fractiekamer. Hier Gerrit Zalm met Benk 
Korthals (foto: Theo Meijer) 
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Door Reny Dijkman 

Het jubileum van de VVD 
betekent ook het jubileum 

! !' 

van haar periodiek "Vrijheid 
& Democratie." Het 'weke
lijks ledenblad verscheen voor 
het eerst op 2 april1948 
onder de redactionele leiding 
van drs. A.H. Korthals. Van 
februari 1967 tot januari 
1987 verscheen het -los van 
recesperioden - elke twee 
weken. Daarna liep de frequen
tie terug tot een maandelijks 
nummer en de laatste vijf jaar 
verschijnt Vrijheid & Democra
tie nog acht maal per jaar. 
Vorm en inhoud zijn door de jaren 
steeds aangepast aan de eisen van 
de tijd, maar vooral aan de wensen 
van de leden. Van volledig uitge
schreven verslagen van Kamerde
batten bij het ontstaan van Vrijheid 
& Democratie is de redactieformu
le in de loop der jaren steeds scher
per gericht op binding met de leden 

Henrico ten Brink, 
directeur 

huisdrukkerij 
(foto: Ruud Visser, 

bureau Meijer) 



via human interest en door het oppakken van politieke en 
bestuurlijke zaken waaraan binnen de partzj de meeste 
behoefte bestaat. 

Bijna de gehele tweede helft van haar bestaan - str
aks 25 jaar, vanaf begin '74- wordt Vrijheid & 
Democratie gedrukt door Drukkerij Ten Brink in 
Meppel. Directeur Henrico ten Brink herinnert zich 
nog goed hoe hij in de jaren zeventig iedere veertien 
dagen naar hoofdredacteur Philippe la Chapelle in 
Hilversum reisde om de eerste bespreking over de 
omvang en lay-out van het eerstvolgend blad te 
bespreken. 'Wij zaten in de hoogtijdagen op een dru
koplage van 85.000 exemplaren.' 

ZAKELIJKE EN EMOTIONELE BAND 

Henrico is de derde generatie Ten Brinks die zich in de 
drukkerijwereld begaf. Kijkend naar de hele grafische 
sector vormt hij de vijfde generatie, want z~n betover
grootvader had al aan het begin van de 19 e eeuw 
zowel een drukkerij, als uitgeverij als een boekhandel. 
Het familiebedrijf en de VVD voelen zich verbonden. 
Naast de zakelijke kant bestaat ook een emotionele 
binding. Jaarboeken, affiches, verkiezingsprogramma's 
en het ledenblad worden vervaardigd bij Ten Brink. 
Zeker moeten in dit verband ook de namen van Ten 
Brinks oud-directeur Henk Worst en die van oud-alge
meen secretaris Wim van den Berg worden genoemd. 

Henricoverhaalde hoe de Ten Brink uitgeverij tij
dens de oorlogsjaren al snel werd geconfisceerd 
wegens de vele anti-Hitler uitgaven. 'De machines 
werden naar Duitsland afgevoerd. Mijn vader 
beschikte- ironisch genoeg- in die jaren wél over 
papier maar geen persen. Hij belandde in Buchen
wald, maar wist de oorlog te overleven. Hij is toen 
helemaal opnieuw in Nederlands-Indië gestart. Daar 
is hij in 1951 als een van de laatste bedrijven uit ver
trokken. Meppel was de derde start.' 
De familiedrukkerij groeide uit tot een bedrijf met 
ruim 80 bladen. 'Bladen die wij zelf uitgeven, een 
paar bladen die wij exploiteren en enkele bladen die 
wij klaar maken. Ook het aantal diensten heeft zich 
uitgebreid, zoals de automatisering van de verzen
ding en de revolutionaire ontwikkelingen op het 
gebied van vormgeving. Nu ligt onze kracht in alles 
onder één dak gereed te maken.' 

BIJBLIJVEN MET LAATSTE 
TECHNISCHE ONTWIKKELINGEN 

Met ingang van september 1998 zal de drukkerij 
samen met Drukkerij Giethoorn onder één dak wor
den gebracht. 'In deze tijd is schaalvergroting nood
zakelijk, maar ook het up-to-date blijven met de 
laatste ontwikkelingen,' vertelt Henrico. 'Zo werken 
wij straks ook met een eigen volledige gedigitaliseer-

de pre-press en beschikken we naast heat-set rotatie 
over een afdeling dectronie printing.' 

Een beetje lof voor onze drukker, die zelf met zijn 
drukkerij haar 150-jarig bestaan viert, mag wel in 
ons jubileumjaar. De drukkerij toonde zich door de 
jaren heen meedenkend en vooral meelevend. Vele 
malen moesten deadlines worden verplaatst en 
moest het onmogelijk lijkende (wat tijd én middelen 
betreft) toch mogelijk worden. De grilligheid van de 
politiek maakte van de VVD vaak een lastige klant, 
die voor zo min mogelijk geld toch graag op de eer
ste rang wil zitten. 
Henrico zegt daarover: 'Iedere relatie moet voelen 
dat hij het belangrijkste is. Dat je écht voor hem 
staat. De mentaliteit in het bedrijf is goed. Wij heb
ben een sfeer waarin collegialiteit en loyaliteit 
zwaarder wegen dan hiërarchie. Vrijheid in gebon
denheid dus. Er zijn perioden geweest dat wij Vrij
heid & Democratie tot in de posttreinen mochten 
brengen en dat ook deden. Goedkoper en sneller 
kon het niet. Maar de post is veel stringenter gewor
den (en veel duurder, red.).' 
Zijn gouden formule voor de drukkerij is: 'Verdiep je 
in de organisaties met wie je zaken doet en de men
sen daarachter. Dan leef je ook mee met het product.' 

Veel VVD-politici en bestuurders hebben de drukke
rij in de loop der jaren bezocht. Hans Wiegel is er 
geweest, Gijs van Aardenne, Frits Portheine, en Nell 
Ginjaar-Maas. Theo Joekes liet er zijn boeken en 
gedichten drukken, Jan Kamminga kwam er als 
VVD-voorzitter en hecht was destijds ook het con
tact met de toenmalige vice-voorzitter Henk Talsma. 

HET WATER OP 

In zijn vrije tijd is Henrico een verwoed vaarder. 
Zijn catamaran ligt in de kop van Overijssel en met 
zijn zoons is hij tijdens vakanties en weekends regel
matig op het water te vinden. 'Ik kon zeilen voordat 
ik kon lopen. En in de winter wordt er geskied.' 
Overigens is het toeval dat Rico in het drukkersvak 
terecht is gekomen. Als jongen had hij slechts één 
droom: piloot worden. 'Maar ik was brildragend en 
in die tijd werd je daarop afgekeurd.' 
Inmiddels maakte zich een van zijn zoons op om 
ook het drukkersvak in te stappen na een studie eco
nomie. 
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6 mei 1998, verkiezingsdag 
Die dag, maar vooral die avond vergeten wij nooit 
meer. 
Na de decoropbouw in Madurodam krijgt de foto
graaf eindelijk de gelegenheid om het voltallige cam
pagnetearn van De Gracht gezamenlijk op de foto te 
krijgen. De projectleiders voor de verschillende 
regio's kunnen nu op het thuisfront blijven, spreek
beurten en werkbezoeken hoeven de komende maan
denniet geboekt te worden. Christiaan van Eeckhout 
kan straks eindelijk naar een afkickcursus voor wor
kaholics. 
Op deze schitterende avond speelt de zon door de 
glazen muren met de verwachtingsvolle gezichten. Na 
de eerste eindprognose net na acht uur breekt voor
zichtig vreugdegeloei los. 36 zetels. En het wordt 
steeds mooier: het wordt 37 zetels en opeens jubelt 
Erica Terpstra: 'Mensen het zijn er 38!!!' 
Frits Bolkestein en Fernke Boersrnakomen binnen 
over de boventrap. Het wordt een triomfantelijke 
entree: Petra, Clernens Cornielje - die de campagne 
vanuit de Kamer voerde-, Ernst van Splunter en Torn 
van der Maas moeten als bodyguards fungeren. 
Iedereen wil hem aanraken, hem feliciteren. Maar dat 
is als eerste aan de partijvoorzitter Willem Hoekze
rna. De twee mannen schudden elkaar stralend de 

Érica Terpstra: 'Mensen het zijn er 38!' (foto: Theo Meijer) 

Campagneteam van De Gracht: v.l.n.r.: 
Ed van Lent, Vvonne Hoekstra, Petra 
Ginjaar, Ewald Bouma, Arne Geensen, 
Roger van de Wetering, Christiaan van 
Eeckhout en Gerda Velthoen, alleen Bart 
van der Kamp ontbreekt (foto: Ruud Visser, 
bureau Meijer) 

hand. En het bleef nog lang onrustig op Schevenin
gen ... 

15 en 16 mei 1998 
Minder leden dan gebruikelijk trekken richting 
Leeuwarden voor de jaarlijkse algemene vergadering, 
maar de honderden die er zijn genieten nog even na 
van de verkiezingsoverwinning. Partijvoorzitter 
Hoekzerna benoemt 3 nieuwe ereleden. In de VVD is 
men niet scheutig met dergelijk eerbetoon. De 3 ver
dienen het ten volle. Het zijn Leendert Ginjaar, oud
minister en -partijvoorzitter, thans fractievoorzitter 
van de VVD in de Eerste Kamer; Els Veder-Srnit, oud
Tweede-Kamerlid en -staatssecretaris en- evenals het 
derde erelid Henk Vonhoff - vanaf de oprichting van 
de partij actief en nog steeds actief; en Henk Vonhoff, 
oudstaatssecretaris, -bestuurslid en- Tweede-Kamer
lid. Henk Vonhoff beschreef zowel de voorgeschiede
nis als oprichting van de VVD in 'De Zindelijke Bur
gerheren' (1965) en nu 'Liberalen onder één dak. 
VVD 50 jaar liberale vereniging.' 

Inmiddels is de formatie al volop bezig. 

Frits' entree in Madurodam (foto: Theo Meijer) 



Warm welkom voor de opnieuw benoemde 
WO-fractievoorzitter (foto: Theo Meijer) 

Meest succesvolle maanden 

De eerste vijf maanden van dit jubileumjaar zijn de meest succesvolle in het bestaan van de VVD geweest. 
Op twee bestuursniveaus: gemeente en Tweede Kamer, wisten wij de liberale invloed aanzienlijk te versterken. 
Het aantalliberale raadszetels werd met 213 uitgebreid, van 1416 naar 167 4. Het aantal Kamerzetels steeg 
van 31 naar 38. Op beide fronten werd de hoogste score bereikt in het vijftig jarig bestaan van onze partij. Kij
kend naar de Eerste Kamer, waarin de VVD met 23 van de 7 5 zetels de grootste fractie vormt, vind ik dat de 
VVD tot nu toe een groots jubileumjaar beleeft. De toekomst is aan het liberalisme. Maar we zijn er nog lang 
niet. 

Ik wil doorgaan met het vergroten van de liberale invloed op het beleid. De jubileum- en verkiezingsfeestjes lig
gen achter ons. Op 7 mei, de dag na de verkiezingen, begon de eerste fase van de formatieperiode met de 
adviezen aan de Koningin. 

Bij het ter perse gaan van deze jubileumeditie ben ik nog volop betrokken bij de formatie. Nu moet het grote 
vertrouwen dat een kwart van de Nederlandse kiezers in de VVD heeft gesteld, zo goed mogelijk in liberaal 
beleid voor de komende vier jaar worden omgezet. Dat daartoe stevige en langdurige onderhandelingen nodig 
zijn, spreekt voor zich. In ons driestromenland is geen sprake van uitvoering van het programma van slechts 
één van de deelnemende regeringspartijen. De vorming van Paars IJ vergt van de drie partijen, elk met vols
trekt verschillende programma's en stokpaardjes, de bereidheid om over alle hoofdpunten van beleid tot over
eenstemming te komen. Het regeerakkoord moet een stevige basis vormen voor de komende vier jaar. 

Het is duidelzjk dat dit akkoord straks veelliberale elementen zal moeten bevatten. De behaalde winst moet 
worden verzilverd. Dat ben ik aan de kiezers verplicht. De eigen identiteit van de VVD moet voor hen in die 
overeenkomst duidelijk h.erkenbaar zijn. 

De onderhandelingen vragen tijd. Het h~eeft weinig nut in die tussentijd met halfbakken afspraken op onderde
len naar buiten te treden en zaken uit hun verband te rukken. Binnen de VVD-fractie wordt in werkgroepen 

over alle belangrijke onderdelen vergaderd. 
Velen zijn bij dit voor de buitenwereld 
onzichtbare proces betrokken. 

De einduitslag zal een basis moeten vormen 
voor goede verkiezingen in 1999 voor Pro
vinciale Staten - en dus de Eerste Kamer - en 
voor het Europees Parlement. 

Willem Hoekzema feliciteert 
Frits Bolkestein als eerste 
(foto: Theo Meijer) 
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2 Voor velen kwam het terugtreden van Frits Bolkestein ol? 

30 juli als politiek leider volstrekt onverwacht. Het waarom en hoe 

liCht Frits Bolkestein toe in een uitvoerig interview. Hij wilde eerst 

u als VVD-lid op de hoogte stellen in het eigen partijblad. 

Naadloos sluit daar de presentatie van Hans Dijkstal op aan . 

. . Twee mannen met verschillende karakters, die het echter wel op 

essentiële zaken volstrekt met elkaar eens zijn 

9 De nieuwe lnternatio

, / naal secretaris Zsolt Szabo 

:.yerhaalt hoe hij invulling wil 

aan zijn portefeuille 

· tenlands beleid. Het 

.v .......... .u."'"van goede contacten 

landen staat buiten 
Dat geldt zeker nu uitbreiding van de Europese Unie met 

lidstaten niet meer zo ver in het verschiet ligt 

11 Een korte presentatie van alle VVD-ministers, staats

secretarissen, het nieuwe fractiebestuur en de nieuwe Tweede

Kamerleden met hun voornaamste taken 

4 VVD-voorzi 
Hoekzema treedt 

jaarlijkse algemene 

in 199~9 af. Hij licht 

toe in een brief aan 

Máar çle komendè 
maanèlen zal hij · 

inzetten voor de 

voor de Provinciale 

kie-zingen en.het E 

• Jan Mulder over onze en de 
Europese landbouw' 

• het activiteitenschema voor 

1999 

• ·de cursussen van de Haya van 

Somerenstichting en een 

oproep voor nieuwe tráiners 

• Uit de regio's 

• de kandidatenlijsten voor de 
r Eerst Kamer en het Europees 

Parlement (bijlage) 
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Van de ene op de andere dag wisselde de WD van politiek leider. Onder regie van Frits Bolkestein koos de WD-fractie in een extra vergade

ring op 30 juli Hans Dijkstal als zijn opvolger. Frits verdween gelijk in de schaduw en gaf Hans alle ruimte zijn eigen toon te zetten. Heel 

bewust bleefhij weg uit de fractievergadering over het debat over het Regeerakkoord. Tijdens het fractieweekend sprak hij voor de Duitse 

liberalen, de FDP, in Bonn. 

Frits Bolkestein: 

De ultieme t~st van een politicus 
is hoe hij zijn partij overdraagt 

•• aanZIJD 
opvolger 
door Reny Dijkman, foto's Theo Meijer 

( Dat besluit om terug te treden heb ik in de 
vroege herfst van 1997 genomen. Van Hans 

Dijkstal wist ik dat hij bereid was mij op te 

volgen. Nadat wij samen hadden gesproken heb ik met 
enige mensen in de partijtop overlegd. Het was dus 

alleen nog een kwestie van wanneer.' 

Bolkestein had in de jaren zeventig bij de PvdA en bij 

het CDA in een veel recenter verleden gezien hoe het 
niet moest. 'We leren niet alleen van onze eigen fouten, 

maar ook van die van andere partijen. Den Uyl kon geen 
afstand doen van de macht. Lubbers had te lang van te 

voren Brinkman tot zijn kroonprins bestempeld. Toen 

het grote uur U kwam had ook hij moeite afstand te 

doen van de macht en verklaarde hij openlijk dat hij op 
nummer drie van de lijst zou stemmen. De verwarring 

die daarop ontstond heeft het CDA tot op heden 

geschaad. Brinkman werd vrij snel opgevolgd door 
Heerma, die drie jaar de kans kreeg. Vervolgens werd in 

1997 De Hoop Scheffer gekozen. Je kunt rustig stellen 

dat voor Jaap de Hoop Scheffer de verkiezingen een paar 
jaar te vroeg zijn gekomen. Die fouten wilde ik met de 
VVD niet maken. Hans Dijkstal moest de eerste de beste 

gelegenheid krijgen zich te profileren. Dat was dus 
onmiddellijk na de totstandkoming van dit kabinet. Ik 

heb eens gelezen dat de ultieme test van een politicus is 

hoe hij zijn partij overdraagt aan zijn opvolger. 

Van kiezersbedrog is geen sprake. Gesteld dat ik minis

ter van Buitenlandse Zaken was geworden. Die post is 
niet te combineren met het politiek leiderschap. Kijk 

naar D66. Nog afgezien van het feit dat in de VVD de 

fractievoorzitter de politiek leider is. Had ik mij dan ook 
schuldig gemaakt aan kiezersbedrog? 

Bovendien blijf ik in de Tweede Kamer tot eind volgend 

jaar. In die tijd zal ik Hans Dijkstal helpen voor zover hij 
dat wil. Daarnaast blijf ik President van de Liberale 

Internationale tot het CQngres in Ottawa in oktober 

2000. Die functie heb ik tijdens de campagne een beetje 
verwaarloosd. Ik ben altijd een voorstander van de LI 

geweest en dat werk doe ik met plezier. Dit najaar ga ik 
voor de LI weer naar Bulgarije en Roemenië. 

In de Kamer ben ik lid van enkele commissies. Maar 
men moet mij nu maar als een vliegende kiep beschou
wen. Je zult begrijpen dat ik alles wil doen om te vermij
den dat ik Hans Dijkstal voor de voeten loop. En de 

Dagboek over de formatie 

publiciteit zal ik beslist niet missen.' 
Terugblikkend op de formatie leek het in die laatste fase 

of hij er een beetje genoeg van kreeg. Frits Bolkestein: 'Ik 

vond dat het heellang duurde. Het had best eind juni 

klaar kunnen zijn. Ik heb een dagboek bijgehouden 

vanaf de uitslag van de Gemeenteraadsverkiezingen tot 
het moment waarop het kabinet op het bordes stond. 

Margriet Brandsma van de NOS heeft dat ook gedaan. 

Die dakboeken worden naast elkaar gepubliceerd. De 
teksten zijn klaar en ik verwacht dat het boek eind sep-

Zo gezond 
als een vis 

temher in de boekhandel ligt.' 

Hij is onthutst als hij hoort dat er dankzij een roddel
blad geruchten lopen dat hij wegens ziekte is terug getre
den. 'Ik ben kerngezond en ik speel zo vaak ik kan ten
nis ... Mijn vrouw en ik hebben vijf dagen in Frankrijk 
gefietst... Alles werkt! Uit zo'n gerucht blijkt dat men 
moeite heeft mijn terugtreden te begrijpen. Men denkt 

dat ik verkleefd ben aan de macht. Het tegendeel is het 
geval. Het liberalisme gaat niet over het verzamelen van 
macht, maar over het delegeren en decentraliseren van 
macht.' 
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Frits Bolkestein 

Bolkestein paste dat al vaker toe. Zo stimuleerde hij bij 
de vorige verkiezingen zijn twee beste medewerkers uit 

de Happy Hourgroep, Clemens Cornielje en Hans 
Hoogervorst, op te gaan voor het kamerlidmaatschap. 

Nu zijn zij respectievelijk vice-fractievoorzitter en staats

secretaris. 
Hij is voor functiewisseling. Dat blijkt ook uit de roula
tie van de liberale bewindslieden in het kabinet. 'Ik ben 

natuurlijk zeer beïnvloed door Shell. Meer dan olie, che

mie of energie is dé specialiteit van Shell het manage

ment. In die grote onderneming ben ik gevormd. Dat 

heeft mij ertoe gebracht bepaalde mensen er bij te 
betrekken en hen te zeggen: "Jij kunt het? Een ander kan 

het ook! Jij doet het goed? Een ander doet het ook goed! 
Misschien anders, maar ook goed!! Ik kon het voorzit
terschap van deze fractie aan, een ander, Dijkstal, kan 

het ook aan." Dat heb ik ook in praktijk gebracht. Dit 
afgezien vanGerrit Zalm (minister van Financiën), 

omdat hij echt een ronde plug in een rond gat is. Hij 
past zo zeer op die post dat ik dat niet wilde veranderen.' 

Belangrijkste invloed 
is die der feiten 



Bolkestein verwisselde Shell- 'met spijt'- voor de poli

tiek omdat hij onvrede had met het algemene opiniekli

maat van de jaren zeventig ten tijde van het kabinet-Den 
Uyl. 'Peter Rauwerda heeft mij in het begin geholpen. Ik 

heb tegen hem gezegd: ik weet dat ik maar een klein per

soon op het politiek speelvlak word, maar ik wil er bij 

zijn. Dat is de laatste 20 jaar dus het geval geweest. 
Daarnaast is het politieke klimaat in Nederland veran

derd omdat de hele westerse wereld in politiek opzicht 

veranderd is. Het socialisme heeft zijn aantrekkings

kracht verloren. Het liberalisme is opgekomen en vooral 

Nederland werd met de neus op de feiten gedrukt. In het 
begin van de jaren tachtig waren wij totaal in een dood

lopend slop terecht gekomen. In dat hele proces heb ik 

mijn rolletje gespeeld. Ik heb geprobeerd dat opiniekli
maat te wijzigen. Op bepaalde punten denk ik dat mijn 

invloed zichtbaar is, maar de belangrijkste invloed is die 

der feiten. Zoals Jan Pronk zegt: "Feiten zijn rechts". 

Maar het ontstaan van het opinieklimaat in Nederland is 
een mysterieuze zaak. Wat is van eigen bodem? Wat 

komt uit het buitenland? Dat is niet zo makkelijk vast te 
stellen.' 

Fractievoorzitter 
is een raar beroep 

Bij zijn entree in de fractie had Frits Bolkestein weinig 

besef van de toen heersende partij cultuur. Er werd veel 
over personen gepraat en weinig over zaken. Dat zou 

begin jaren tachtig nog sterker worden. Het was een 

sfeer die hem tegenstond. Als staatssecretaris van Handel 

in het kabinet-Lubbers I zag hij hoe de grote aanhang 
van de VVD vanaf 1984 verwaterde en dat ook de sfeer 

in de fractie steeds slechter werd. Bolkestein greep in op 

de dag na de verkiezingen van 1986. In die fractieverga
dering na 9 zetels verlies kraakte hij een paar harde 

noten. 

'Voor ik dat deed heb ik contact gezocht met drie men

sen, namelijk Edzo Toxopeus, Frits Korthals Altes en 
Hans Wiegel. Wij zijn bijeengekomen in een hotel bij 

Arnhem. Daar heb ik gezegd: "Zo gaat het niet langer". 

En met redenen omkleed. En dat ik van plan was die 
zaken in de eerste fractievergadering na de verkiezingen 
aan te kaarten. Zij hebben toen gezegd: "Als je vindt dat 

je dat moet doen, dan moet je dat ook maar doen." Het 

was misschien vreemd dat dit gebeurde in een plenaire 

fractievergadering, overigens zonder medewerkers erbij, 
maar ik houd niet van achterkamertjes ... Dat toedekkeri

ge ligt mij ook niet.' 
Velen in de partij denken nog steeds dat die twee sinds-

dien gezworen vijanden zijn, maar Bolkestein haast zich 
te zeggen: 'Ik heb overigens best waardering voorEd 

Nijpels. Alleen was hij niet op zijn plaats als fractievoor

zitter. Dat is een raar beroep. Ed heeft een heel speelse, 
levendige geest. Hij is heel goed in het debat. Beter dan 

ik. Ik ben meer een man van de pen dan van het woord. 

Ed is snel, kan veel dingen tegelijk. .. daar heb ik best 

waardering voor.' 

Eenheid is terug 
Nu heeft hij zelfhet estafettestokje overgedragen aan 

Hans DijkstaL Wat gafhem de meeste voldoening in die 

acht jaar van politiek leiderschap? 
'Een partijleider wordt afgerekend op zijn resultaten. De 

zeven verkiezingen die ik heb geleid en gewonnen geven 

veel voldoening. Maar ook dat ik de partij tot eenheid 
heb weten te brengen waarin niet meer over personen 

maar over zaken wordt gesproken. Ik hoop dat ik heb 
laten zien dat de VVD ook met een andere stijl van wer

ken goede resultaten kan verwerven. Een stijl van open

heid, van discussie, van dialoog.' 

Zelf vond hij zijn eerste optreden als politiek leider bij 

de Algemene Beschouwingen van 1990 het minst 
geslaagd. 'Na afloop heb ik die tekst nog eens gelezen en 

gedacht: Heb ik het nou allemaal zo slecht gedaan? Die 

tekst is heel normaal. Dat vond ik toen jammer voor 
mijn medewerkers en mijn collega's. Als je ergens in 

faalt, heb je het gevoel dat je hen hebt teleurgesteld. 

Sindsdien zijn die debatten steeds beter gegaan en dat 
geldt zeker ook voor mijn televisie-optredens. De laatste 

weken voor de verkiezingen waren wij in de peilingen 

aan het glijden. De druk was groot. Ik heb toen een paar 

goede t.v.-optredens gehad en in het slotdebat was ik 
naar mijn gevoel geheel ontspannen.' 

Ik ben de fractie 
buitengewoon 

dankbaar 
Bolkestein realiseert zich dat hij na Oud het langst frac

tievoorzitter (en politiek leider) is geweest. 'Oud leefde 

in een andere tijd. Die tijd was minder geagiteerd. Ik heb 

ergens gelezen dat Oud één keer een televisie-optreden 

heeft gehad. Dat was geen succes. Een tweede optreden 

heeft hij geweigerd. Oud is afgetreden in 1963 in het 
pre-televisietijdperk Mijn eerste optreden was ook geen 

succes, maar ik moest het wel leren. Nu heb je niet één 
camera maar vijf camera's; niet één microfoon, maar 

vijf; niet één journalist, maar minimaal vijf.' 

Bij zijn weten heeft hij geen fractievergadering in die 
periode gemist. 'Wij hebben altijd dat Happy Hour 

gehad. (wekelijkse bijeenkomst van een klein clubje 

medewerkers ter bespreking van zijn agenda en optre
dens, red.) Ik vind het een voorrecht met zulke aangena

me collega's te hebben gewerkt. Daar ben ik de fractie 

buitengewoon dankbaar voor. De atmosfeer is altijd 
goed geweest. Ik herinner mij mijn eerste fractie ('78 -

'81) als een moeilijke. Niet dat de mensen onaardig 

waren, maar de sfeer was niet goed. Toen werd ik staats
secretaris in het eerste kabinet-Lubbers. De sfeer is ver

der gedaald. Daarna kwam dat treffen in 1986. Maar 

sinds 1990 is het toch heel aangenaam geweest. Natuur

lijk waren er ook wel eens probleempies. Ik heb mis
schien wel eens iemand te hard in de hoèk gezet. Dat wil 
ik best geloven. Maar in grote lijnen was het een aardige, 

constructief werkende, redelijke, vriendelijke fractie en 

dat is ook onderdeel van het succes ... ' 

Frits Bolkestein weigerde een sfeer over te nemen die 
hem niet aanstond. Die negeerde hij en hij zette dan zijn 

eigen sfeer neer. Daarvoor moet je een sfeermens zijri. 
De zo vaak ten onrechte als "afstandelijk" afgeschilder

de, geeft dat toe: 'Ik geloof dat het een heel belangrijk 

onderdeel is geweest in het succes. Een gelukkige fractie 

werkt goed en straalt dat uit!' • 

Frits Bolkestein zoekt een stagiaire die goed thuis is in het Frans 
voor een onderzoek naar de visie van het dagblad "Le Monde" op 
de Volksrepubliek China in de jaren zeventig. 
Belangstellenden kunnen hem schrijven pja; postbus 20078,2500 
EA oen Haag. Zij kunnen tijdens de Kamerdagen bellen. Tel: 070-
318 28 52. 

Op donderdag 30 juli werd Hans Dijkstal (55) door de fractie gekozen als opvolger van Frits Bolkestein. De vice-pre

mier keerde terug naar de Tweede Kamer. Dijkstal beschikt over veel ervaring. Als raadslid, wethouder, Tweede

Kamerlid, vice-fractievoorzitter en vice-minister-president/minister van Binnenlandse Zaken heeft hij het metier 

van politicus grondig geleerd. 

Deze functie is voor hem een nieuwe uitdaging. 

Hans Dijkstal is sportief hij houdt van joggen, softbal en tennissen. Daarnaast speelt muziek in zijn leven een grote 

rol. Hij presenteert elke veertien dagen op zondag op de Concertzender een uur jazz-muziek en speelt nog steeds 

saxofoon in een band. 

Hans Dijkstal houdt van werken in teamverband. Hij heeft het voornemen met zijn fractie meer naar buiten te tre

den. 'Op het Binnenhof ligt slechts de helft van ons werk,' is zijn oordeel. 

Hans Dijkstal: 

.Jonge mensen moeten meer 
ruimte krijgen in de partij' 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

< ;"~:::·'i 
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; 'i H' :; ans Dijkstal wilde om verschillende redenen 
~:.l''' ·· ··· 'i terug naar de Tweede Kamer. 'Al vanaf mijn 

i:'i .,. ~ raadslidmaatschap ben ik altijd meer generalist 
).;;,dan sp~l!ialist geweest. Als fractievoorzitter is het belang

rijk dat je globaal het hele terrein bestrijkt. Binnen de 
VVD is het fractievoorzitterschap verbonden aan het 

politiek leiderschap. Dat is voor mij nu nog een etiket. 
Daar moet ik inhoud aan gaan geven. Ik vind dat een 

eervolle uitdaging. Bovendien voel ik mij het prettigst 

tussen mensen en geef ik graag leiding. Daarnaast wil ik 
proberen ook buiten de fractie met bepaalde groepen 

relaties te onderhouden.' 

Inmiddels heeft Hans Dijkstal zijn eerste stempel op de 

nieuwe fractie gedrukt. Niet alleen tijdens het debat over 
de Regeringsverklaring, maar ook gedurende het beslo

ten, traditionele fractieweekend. Hij is Bolkestein dank
baar voor de absolute ruimte die deze hem onmiddellijk 

na zijn terugtreden liet. 
Hans schetst drie grote verdiensten van Frits voor de 

VVD. 'Samen met Hoekzema zorgde Frits intern weer 

voor rust en eenheid. Daarnaast heeft hij bewezen dat 
iemand met een uitgesproken karakter goed leiding kan 

geven aan onze partij. Maar wat ik vooral belangrijk vind 

is dat hij heeft gezorgd dat wij het vertrouwen bij de 
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llledia weer hebben opgebouwd. Bij zijn aantreden heb ik 
. _hèm gezegd: :~Frits, het gaat er nu in eerste instantie niet 
. om~~lle kiezers te overtuigen hoe goed wij zijn. Wij moe

ten eerst het krediet bij de pers opbouwen." Daarin is hij 

100% geslaagd. Er is geen journalist in Nederl~nd- zelfs 
niet degenen die het hartstochtelijk met hem oneens zijn 

kunnen voorzien. Het is een goede ontwikkeling dat de 
Kamer tegenwoordig aan de Algemene Rekenkamer of 

aan de Raad van State zelfstandig om adviezen kan vra
gen.' 

Verantwoordelijkheid is weer 
-bij de mensen zelf gelegd 

De grote doorstroming van veel-VVD-Kamerleden naar 
het kabinet en de daarmee gepaard gaande komst van 
veel nieuwe leden zijn voor de nieuwe fractievoorzitter 

aanleiding om· eerst intern aan de slag te gaan. 'Wij zul

len dus de eerste periode heel zwaar met ons zelfbezig 

zijn. De fractie heeft een zware aderlating richting kabi

net gedaan. Veel goede mensen zijn vertrokken. H~tis 
een prikkelende uitdaging om zo snel mogelijk de nieu

we fractieleden goed in te werken. Hun deskundigheid 
brengen ze mee. Wel moeten wij hen helpen met hun 

functioneren in een politieke context in dit rare bedrijf 

met zijn èigenspelregels. Het gaat erom dat zij zo snel 

mogelijk effectiefbezig kunnen zijn. 

- die niet waardering voor hem heeft.' 

De tijden zijn veranderd. De VVD is dat ook. Niet in 
haar beginselen, maar in haar uitingen. 

De laatste twee decennia zijn in de vaderlandse politiek 

aardverschuivingen teweeg gebracht. 

Hans Dijkstal: 'Tegenover het zeer collectief denken van 

de jarèn zeventig besefte men in de jaren tachtig steeds 
tneer dat mensen unieke individuen zijn. De samenle

ving functioneert alleen goed als je mensen primair op 

hun eigen verantwoordelijkheden aanspreekt. Dat geldt 
ook voor instituties van mensen. Veel verantwoordelijk

heid is teruggegeven. Kijk naar de sociale zekerheid. Tij

dens de laatste twee kabinetten heeft zich in die sector 

een totale verschuiving voorgedaan, die begin jaren 
tachtig nog ondenkbaar was geweest. De verantwoorde

lijkheid is bij de mensen zelf gelegd. Daardoor worden 

zij gestimuleerd.' 

Daarnaast ontstond het Paars kabinet waardoor het 

oude politieke driestromenland op zijn grondvesten 

schudde. Hans Dijkstal stond aan de wieg. 'Het unieke 
van Paars is dat het een eind heeft gemaakt aan het van 

te voren uitsluiten vàn elkaars partijen in een coalitie

vorming. Dat was nog een nasleep van de jaren zeventig. 

Destijds verweet de VVD de PvdA dat zij absoluut niet 
met geld kon omgaan en alles over de balk smeet. De 

PvdA gooide ons toen voor de voeten dat wij geen 

gevoel hadden voor mensen die in de knel zaten. Dat 

';Varen de meest cruciale verwijten. In het eerste Regeer
akkoord van Paars zijn juist op die punten heldere 

afspraken gemaakt. De twee hoofdpunten waren: werk 
plus een Grote-Stedenbeleid en aan de andere kant de 

Zalmafspraken, die er op neer kwamen dat iedere minis

ter zich aan zijn budget moest houden. Geen potverte

ren. Daarmee is de brug geslagen. En wat bleek? Toen 
die brug er eenmaal lag, zijn we vol enthousiasme naar 

elkaar toe gehold om samen te gaan regeren.' 

Dàt het CDA de boot miste verklaart hij vanuit het feit 
dathet CDA te lang centraal in de macht is blijven zit

ten. Niet met duidelijke standpunten maar 'door de ene 
keer een beetje naar de ene kant te buigen en de andere 

keer naar de andere kant. Het CDA koos voor de macht 

zonder duidelijk een eigen stempel op de dossiers te 
drukken.' 

pijkstal wijst op het interview met Frits Bolkestein 

(elders in dit blad, red.): 'Eén punt in dat interview van 
Frits vind ik razend interessant. Heel mooi geformu

leerd. Dat punt over de macht. Het gaat in de VVD niet 

om het verzamelen van macht - en daar leek het bij het 
CDA vaak om te gaan - maar het gaat om het delegeren 

en decentraliseren van macht. Om anderen verantwoor
. delijkheid te geven. Het CDA wil het land aansturen. 

Wij zeggen: Zodra wij daar zitten, zijn wij in de gelegen
heid om andere mensen macht te geven. Alleen, we wil
len wel controleren. Er moet een orgaan zijn dat zorgt 
dat macht altijd wordt gecontroleerd.' 

Kamer moet meer 
kunnen onderzoeken 
Nederland is een representatieve democratie. De instru
menten waarmee de burger macht kan uitoefenen zijn 

de gemeenteraad, de Staten en het parlement. Dijkstal is 
van mening dat de laatste tijd de macht van het parle

ment wat verwatert. 'Ik maak mij daar zorgen over. De 

Tweede Kamer moet meer mogelijkheden krijgen tot 
zelfstandig onderzoek. Niet met parlementaire enquêtes. 

Dat is een beladen term. Maar met een staf mensen als 
tegenmacht tegen de regering. Al het materiaal dat hier' 
binnen komt moet kunnen worden beoordeeld op zijn 

merites. Die staf zou dan de Kamer van alle informatie 

Verder wil ik met de fractie bekijken in hoeverre we in 
de toekomst meer met onze fractie naar buiten kunnen 

Zware aderlating in de fractie 

treden, zodat wij ookdaar.onze .relaties opbouwen. De 

hélft van ons werk ligt in de Kamer, de andere helft bui

ten de deur. Wij moeten veel meer bezig zijn met het 
onderhoud van onze relaties, met maatschappelijke 

organisaties, met doelgroepen en alles wat daar mee 

samenhangt. 
V er der hoop ik dat de fractieleden zich zullen inzetten 

naargelang hun kwaliteiten. Het behandelen yan een wet 

mdit gebouw fs even belangrijk als het goed ~nderhou-
. jien van een relevante relatie buiten 

overkomen via de media zie ik als evl~U''Wa<i:r(lev 

Aftreden partij
voorzitter Willem 
Hoekzema in 1999 
Aan de leden Den Haag, 2 september 1998 

Geachte dames en heren, 

Hierbij deel ik u mede, dat ik na diep en zorgvuldig beraad heb moeten beslui
ten het voorzitterschap van de VVD te beëindigen op 29 mei 1999 in de Jaar
lijkse Algemene Vergadering van onze partij in Rotterdam. 

Bij mijn besluit hebben onder meer de volgende overwegingen een rol gespeeld. 
De combinatie van partijvoorzitter en burgemeester van Den Helder inclusief 
voorzitter van het Gewest Kop van Noord-Holland is zwaar. Deze zware werk
druk is met ingang van dit voorjaar extra verzwaard door het verminderen van 
het aantal wethouders in Den Helder van 4 naar 3 en het overhevelen van enke
le portefeuill~s naar de burgemeester. 

Bovendien is met ingang van 1 september 1998 de wekelijkse B&W-vergadering 
verplaatst van maandag naar dinsdag. Daardoor is er na hoofdbestuursvergade
ringen die altijd op maandagavond plaatsvinden een tijdsspanning ontstaan, 
mede gezien de grote afstand tussen Den Haag en Den Helder. 

Het is niet langer verantwoord naar de partij, de gemeente Den Helder en naar 
mijn vrouw en mijzelf om nog 2 jaar door te gaan onder deze verzwaarde 
omstandigheden. Mede door een aantal tijdelijke portefeuille-afspraken binnen 
het hoofdbestuur voel ik mij zeer wel in staat nog een krachtsinspanning gedu
rende de komende 9 maanden te leveren en de verkiezingscampagnes voor Pro
vinciale Staten en Europees Parlement te begeleiden, opdat er tijd is voor het 
kiezen van een nieuwe partijvoorzitter. 

Ik vind het verschrikkelijk jammer dat ik deze beslissing heb moeten nemen, 
omdat ik dit werk met veel plezier en voldoening doe en het een eer vind partij
voorzitter van onze partij te zijn. 

Met vriendelijke groet, 

drs. W.K. Hoekzema, 
partijvoorzitter. 
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niet op de televisie 
grond cruciaal 
ombudsfunctie 

onze karakters 
uitgaan. Die zin, 

formuleert, dat is 

hem besproken, 

wel het hart van ons kiesstelsel, van onze democratie 

vormen. Als dat niet zo was, had ik überhaupt met sub

sidie moeten stoppen. Tegen de stroom in heb ik toen 
weloverwogen gezegd dat zij niet alleen het hart vanons 

politieke stelsel moeten blijven, maar ook moeten wor

den versterkt. Er moet meer .subsidie naar politieke par
tijen. Zolang wij hier niet in een klimaat zitten waarin 

politieke partijen geld op een heel makkelijke manier 

anders kunnen genereren, moet de overheid er in sprin

gen. Hetbelang van de democratie vereist dat. 
De politieke partijen zullen in deze snel veranderende 

samenleving zelf ook aan de slag moeten. De burgers 

vinden het momenteel niet zo belangrijk lid te zijn van 
politieke partijen. Zij worden datliever van een one 
issue club, zoals bijvoorbeeld het Wereldnatuurfonds. 

Wij zullen daarom als VVD goed moeten nagaan wat 
leeft onder de bevolking. Wat mensen beroert. Wij zul
len marktconform - dat is een woord van het liberalisme 
- te werk moeten gaan zodat wij een grotere aantrek
kingskracht krijgen op onze miljoenen kiezer.s. Volgens 
mij zijn er mogelijkheden genoeg. Die noodzaak tot 

modernisering geldt niet alleen voor de partij, maar ook 
voor de fractie.' 
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Helmi Huijbregts-Schiedon: 

rJ'urèrp·rüir·~~t van een politieke partij blijft ~et kader, 

lrrAT.PPiiV1•'"Prvap. deskundige!l: l\Tiet ied~r~~n wordt 

•u.u. ""•" ~l!lt::J,lw:o lid van een politiekepartij:· 

'Wij moeten makelen 
'De VVD heeft in feite twee soörten leden 

.moet kunnen a:anspq:ken:. In de eerste plaats zijn 
leden die achter de idealen van het liberalisme 

hun c<n}tributie betalen, ons willen: stemmen, 

:\lerder niet~ willen. Daar is overigens h~lemaal 
m~smee. . 
fur~ede.plaars zijn er mensen met gezonde ambitie. 

daar is niets verkeerds aan. Nog steeds is de hodfd

een politieke partij het zoeken van talent, al dan 
goed()pgeleid, dat via kandidatenlijstenkandoor

naar de vertegenwqordigende Îichainen. Wij 
op dat gebied misschiep wat professioneler moe-' 

worden. Als men interessante mensen buiten onze 

treft moetmen h~n aanspreken~ Jè zoudan kun-
zeggen: "Als jè wat voor ons•voelt, zou jij veel voor 

kunnen. betekenen. Join dè club, en wij gaan met je 

" Op dat gebied kunnen we·wel wat meer doen. 
heel ander punt is hoe je een zekere binding met je 

tot stand kunt brengen. 

lidmaatschap is de sterkste binding, maar er moeten 
het volledige lidmaatschap andere bindingsmoge

bestaan. Wij zUllen moeten nadenken over wat 

en schakelen' 
Door Reny Dijkman 

Sinds 1995 is Helmi Huijbregts-Schiedon in Noord

Brabant gedeputeerde voor Economische Zaken, werk

gelegenheid, toerisme en recreatie, en energie. Lande

lijk is zij de enige vrouwelijke gedeputeerde met Eco

nomische Zaken in haar portefeuille. 

Zij zal tot aan de Provinciale-Statenverkiezingen in 

Vrijheid & Democratie een column schrijven over de 

werkzaamheden van het provinciaal bestuur. Helm i is 

daartoe bij uitstek geschikt. Ingewijden kennen haar 

als een geestige columniste. Daarnaast heeft zij een 

rijke ervaring opgebouwd in zowel het lokaal als pro

vinciaal bestuur. Zij was wethouder in Teteringen, 

sinds 1991 statenlid in Brabant, voorzitter van de sta

tenfractie van 1993- 1995 en sindsdien is zij gedepu

teerde. 

De afgelopen periode wist zij alle gedeputeerden belast 

met het economisch-sociaal beleid samen rond de tafel 

te krijgen. 

Helmi Huijbregts-Schiedon, gedeputeerde Economische Zaken 
in Noord-Brabant 

~~- I': ~dmio 'Bij mijn """'dm in 1995 ~ik Vff-

[ll~r[''" .' .. . ~::::a:~oe:rg;:;e~:!:~!~1~~!0:i~hb~::s~ci-

en gaan". vopr.cl~ v,yoeen 
nieuwe TK-fractie, een riïeUwe wo: · 
hewindsliedenploeg, een terugtredend 
en nieuw politiek leider, een vertrek
kende partijvoorzitter. 

Frits Bolkestein heeft op donderdag 30 
juli bekend gemaakt dat hij zijn frac
tievoorzitterschap na B jaar en 3 
maanden, sinds 30april 7990 neerlegt. 
Frits Bolkestein heeft onvermoeid de 
WO-kar getrokken. Hij heeft de een
heid weer teruggebracht in de partij. 
Frits heeft ook onze partij een stevige 
plaats gegeven in het politieke krach
tenveld. Met duidelijkheid, durf en 
daadkracht Zelf heeft hij ervoor geko
zen om de estafette-stok na 7 verkie
zingsoverwinningen over te geven aan 
Hans Dijksta I. De (wijze van) over
dracht van het politiek leiderschap 
heeft wederom bewezen. dat de .wb in 
eensgezindheid dergelijke zç:il<en aan
kan. ''Macht" is voor !ihfrra{en d~cen~ 
tralis eren, macht is·ooktiJ{;Iig<öVef"~. 
draagbaar. Ruimtelatenà(;{n·qnd~?,e · · 

ren. Frits Bolkestein heeft dat voortref 
f~l!i~ gedaan. 

. Het nieuwe tijdperk dat vier jaar gele
den al is ingezet, met grote en ingrij
pende veranderingen, is nog niet afge
sloten. De individualisering neemt toe, 
mensen willen graag meer eigen ver
antwoordelijkheid en ook de ideeën 
over de rol van de overheid verande
ren. Het voorwoord van ons nieuwe 
regeerakkoord spreekt dan ook over 
het vinden van een evenwicht tussen 
economische dynamiek en sociale 
rechtvaardigheid, tussen individuele 
ontplooiing en wederzijdse verant
woordelijkheid. Het zoeken naar dit 
evenwicht biedt de WD vele kansen, 
doch brengt ook risico's met zich mee. 
Om alle genoemde veranderingen ver
der in de door ons gewenste richting te 
sturen, is deelname aan het tweede 
Paarse kabinet voor de WD van zeer 
groot belang. 

we staan nu aan het begin van een 
nieuwe regeerperiode met een nieuwe 
fractievoorzitter en partijleider. Ik heb 
alle vertrouwen in Hans Dijkstal. Hij 
h'eeft mijn volledige steun en ik wens 
hem veel succes. 

..... ~::: ~ ,. aal~~~Ónomische zaken bezighielden. Sterker nog, men 

kende elkaar niet eens. Ik heb toen de viering van 'Bra

bant 200' aangegrepen om hen allemaal uit te nodigen 
plus de hoofden van de betrokken diensten. Daarop is het 

Inter Provinciaal Overleg (IPO) ingesprongen met de 

vraag om te bespreken hoe door onze groep beter kon 
Op 6 mei hebhen wij het vertrouwen 
gekregen van ruim 2, 7 miljoen Neder
landers. Dit vertrouwen mogen wij niet 
beschamen. Wij moeten er alles aan 
doen een stevig en herkenhaar liberaal 
kabinetsbeleid voort te zetten. Dat 
kan, want we hebhen uitstekende 
bewindspersonen en goede fracties 
met bekwame leiders. 

Zelf heb ik na diep en zorgvuldig 
beraad moeten besluiten het voorzit
terschap van de WD na jaar vijfjaar 
te beëindigen op 2~ mei 7999 in de 
jaarlijkse Algemene vergadering. Gro
tere werkdruk voor mij in de gemeente 
Den Helder heeft mij tot dit hesluit 
gebracht Ik vind het erg jammer dat 
ik deze beslissing heb moeten nemen, 
omdat ik het partijvoorzitterschap met 
veel plezier en voldoening doe. 

Partijvoorzitter. 
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worden samengewerkt. Sterker nog, om gezamenlijk een 

visie te ontwikkelen, waarop een duidelijker relatie met de 
Rijksoverheid tot stand kon komen.' 

Samen een strategie 
ontwikkelen 

Wat Helmi Huijbregts voor ogen stond was in ieder 

geval geen samenwerken óm die samenwerking. Zij 
wilde zich met haar collega's uit de andere provincies 
verdiepen in wat de meerwaarde van samenwerking zou 
zijn. Al in maart 1998lag het rapport "Partners in eco
nomische ontwikkeling" bij het IPO op tafel. Het was 
toegespitst op drie aandachtsvelden: 

de interne organisatie van de provincies; 

• de interprovinciale samenwerking; 
• de samenwerking met het rijk. 

'Alle EZ-gedeputeerden hebben met dat rapport inge
stemd. Ik verwacht dat het IPO het zal opnemen in zijn 

meerjarenplanning. En natuurlijk zullen wij de strategi
sche agenda, zoals wij die met elkaar hebben afgespro
ken, gaan uitvoeren.' 

'Het was geen eenvoudig proces, 'vertelt Helmi. Het eer

ste concrete positieve resultaat was de oprichting van het 
EZ-vakberaad, waaraan alle EZ-hoofden deelnamen. Dit 

was een primeur. En dat gedeputeerden die nog nooit 



landelijk hadden samengewerkt gezamenlijk tot de 
ppstelling van een strategische agenda kwamen, is 

natuurlijk een enorm winstpunt. 
Gedeputeerden met dezelfde portefeuille in de verschil-

.lende provincies noem ik "conculega's". Je bent collega . 

op bepaalde onderwerpen waar sprake is van een geza
menlijk belang, maar je bent soms ook elkaars concur
rent. Natuurlijke samenwerkingsverbanden vind je in de 

grensregio's of in andere min of meer vanzelfsprekende 

verbanden zoals de drie noordelijke provincies. Nu heb

ben wij echter gekeken naar de gezamenlijkheid van alle 
twaalf. Wat ons bindt, is dat wij als provinciale bestuur

ders allemaal met dezelfde (soort) partijen en problema

tiek te maken hebben. Wanneer wij ons op hoofdlijnen, 

dus op strategisch niveau, hetzelfde op kunnen stellen 

dan staan wij in de onderhandelingen met het Rijk over 
geld en invloed veel sterker. Natuurlijk realiseren wij ons 

dat in veel gevallen er een moment komt waarop je 

elkaar los moet laten. Daar moet je dan niet moeilijk 

over doen. Dat geldt bijvoorbeeld voor de Europese 
regionale fondsen. Alle regio's rnaken zich nu gezamen

lijk sterk om die programma's voort te zetten. De geza

menlijke vervolgstap gaat om nationale co-financiering, 

maar dan hebben we allemaal al een veel groter eigenbe
lang.' 

ma's hoort natuurlijk nationale maar ook regionale 
financiering. In Brabant betalen de gemeenten en de 
regio samen hetzelfde bedrag dat aan Rijksgeld wordt 
bijgedragen. 
Europese programma's zijn een heel goede vorm om 
effectief regionaal economisch beleid te voeren: de over
heden scheppen de voorwaarden en de kaders, maar de 

uitvoering van de projecten is de eigen verantwoorde

lijkheid van de betrokken partijen, dus de Karners van 

Koophandel, de universiteiten ... etc. Het is ook de enige 
vorm waarin het Rijk regionaal economisch beleid voert. 

Die economische programma's geven dus duidelijk aan 

dat de regio's, c.q. de provincies, heel goed in staat zijn 

om op een slagvaardige manier samen met alle partijen 
effectief economisch beleid vorm te geven.' 

De regio's worden steeds 
belangrijker 

Het vorig kabinet is - nadat de stadsgewesten van de 
baan waren - teruggekeerd naar de drie bestuurslagen: 
gemeente, provincie en Rijk. De rol van de provincie is 

in het Regeerakkoord aangescherpt. Die provincies dra
gen de verantwoordelijkheid voor die zaken die het 
belang van de gemeenten overstijgen. 

'Het aardige is dat wij in toenemende mate worden aan

gesproken om te regisseren ... te makelen en te schake
len,' constateert Helmi Huijbregts. 'Het takenpakket is 

niet toegenomen, maar doordat de provincies in een 

andere positie zijn gekomen, gaan zij daar anders mee 

om: meer herkenbaar, opener en op basis van gelijk
waardigheid. Dat betekent overigens ook een andere 

relatie met gemeenten. Gemeentebesturen kunnen zich 

niet meer zo makkelijk achter de provincie verschuilen 
met het veel gebruikte excuus: "Dat zal van de provincie 

niet mogen!" 

Minder staten/eden? 

Gevecht voor voortzetting 
EU-programma's 

Zij wijst erop dat de regio's in het Europees beleid een 

steeds belangrijker rol gaan spelen. 'In het Verdrag van 

Amsterdam zijn afspraken gemaakt ten gunste van de 
werkgelegenheid. Inmiddels zijn drie Nederlandse pro

vincies (Flevoland, Limburg en Brabant) aangewezen als 

"pilots." In Brabant heeft het pact nu al een prima sti
mulans gegeven aan de samenwerking binnen de regio's 

in de provincie. Bovendien werken ook die drie pilot

provincies onderling samen. Daardoor wordt voorko

men dat iedereen voor zich weer het wiel uitvindt. We 
leren van elkaar.' 

In het landelijk provinciaal VVD-conceptverkiezings

programma, dat door iedere provincie op eigen beleids

punten wordt bijgesteld, wordt vermindering van het 

aantal statenleden bepleit. 
Helrni ziet het aantal Statenleden niet als maatgevend 

voor de besluitvorming. 'Je moet aan de goede kant 

beginnen: taken plus werkwijze, en dan pas de aantallen. 
In Brabant hebben wij 79 statenleden. Dat kan ongetwij

feld minder. In de vorige periode had de VVD 10 frac

tieleden en nu 22. Toen moesten we ons beperken, keu

zes maken. Nu is het gevaar wel eens aanwezig dat we 

juist de hoofdlijnen uit het oog verliezen. Maar we kun
nen met 22 man wel veel beter het contact met de burger 

onderhouden dan met tien. Bovendien moet het een 

maatschappelijke nevenfunctie blijven.' • 

Waar landelijk wat kritisch tegen de Europese subsidie 
voor regio's wordt aangekeken, treft men bij de provin

ciale besturen juist optimisme. Helrni Huijbregts: 'Ik 

kan je verzekeren dat de VVD' ers in het provinciaal 

bestuur op de economische posten allemaal vechten 
voor voortzetting van deze Europese programma's. Het 

is juist van nationaal belang om optimaal van die fond

sen gebruik te maken. Bij een aantal van die program-

-·ussen neus en lippen door' 
werd mij gevraagd u in de 

komende maanden op de hoogte te 
houden- en voorzover nodig: te . 
stellen - van het wel en wee van een 
provinciaal bestuurder om daarmee 
de eerstvolgende verkiezingen die 
voor de wo een belangrijk 
meetpunt vormen, bij u zachtjesaan 
in te leiden. 
wanneer u zich hierbij afvraagt om 
welke verkiezingen dat dan wel zou 
mogen gaan, behoort u tot mijn 
doelgroep en onderhouden wij van 
nu af aan op deze plaats een warme 
relatief Mocht u echter spontaan 
aan de verkiezingen voor Provinciale 
staten hebben gedacht, dan hoop ik 
dat ik u een beetje mag gebruiken 
als 'provinciale-statenverkiezingen
ambassadeur, ' want die hebben we 
hard nodig. De uitslag van de 
Provinciale-Statenverkiezingen in 
7995 sloegen alle wo-records tot op 
de dag van vandaag en luidden in 
veel provincies de doorbraak van de 
wo in. De opkomst daarentegen lag 
onder de 50%. Bij de toenemende 
betekenis van de provincie in ons 

Gemeenten kunnen 
zich niet meer 

verschuilen 

binnenlands bestuur moet die 
opkomst in 7999 omhoog en moet 
de wo minstens zo sterk blijven als 
in 7995. Bovendien is deze uitslag 
ook bepalend voor de samenstelling 
van de Eerste Kamer en ook daarin 
wil de wo de grootste blijven, want 
dat schijnt goed te bevallen. 
vandaar dus. 

Zelf ben ik sinds 7 997 statenlid, of 
zoals het officieel heet L-id van 
Provinciale Staten. Niet zelden werd 
ik door belangstellende buren, lieve 
kennissen of trotse familieleden 
voorgesteld als 'lid van de Raad van 
State.' Ik geef toe dat ik een paar 
keer (uiteraard slechts om niemand 
in verlegenheid te brengen) hierhij 
niet corrigerend ben opgetreden. 
Sinds ik in 7995/id van gedeputeerde 
staten ben geworden is het er in dat 
opzicht niet heter op geworden. 
Integendeel, de grappen over 
'gedupeerde' ken ik allemaal. 
wanneer ik dan uitleg dat een 
gedeputeerde een soort wethouder 
van de provincie is, hoor of zie ik 
verbazing: 'Goh, nooit van gehoord!' 
Gelukkig vormt dit meestal een intro 
voor een geanimeerd gesprek. 
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In de eerste paar jaar van mijn 
statenlidmaatschap moest ik er 
ernstig rekening mee houden dat ik 
tot de generatie laatste provinciale 
staten/eden zou gaan behoren. 
Ontevreden gemeenten, 
bewindslieden en kamerleden 
stelden om totaal verschillende 
redenen het bestaansrecht van de 
provincies ter discussie. 
Deskundigen voorspelden hun 
einde. In die hectische tijd vol 
bestuurlijk verbaal geweld over het 
voortbestaan van de provincies 
bekroop mij regelmatig het gevoel 
'voor de verkeerde kassa te staan.' 
u kent dat wel: na lang wachten, 
gaat net voor je neus de kassa 
dicht! 
Tot 7 994 was het kantje-boord met 
de provincies. overigens niet 
helemaal onterecht· de provincies
vanwege de specifieke taken en 
positie tussen gemeenten en rijk toch 
al niet bepaald een flitsend en voor 
de burger populair bestuur- hadden 
eerst rustig de storm van bestuurlijke 
cultuurverandering afgewacht, die 
vervolgens lijdzaam over zich heen 
laten waaien om tenslotte nog net 
op tijd de bakens te verzetten voor 

een laatste kans. Die kans is door 
Paars 1 in 7 994 gegeven en door de 
provincies gegrepen, vastgehouden 
en met name in deze 
bestuursperiode door de provincies 
met heel veel inzet en energie vorm 
gegeven. De provincies zijn nu weer 
helemaal terug van weggeweest! 
Het kan niet toevallig zijn datjuist 
in die tijd de wo een sterk stempel 
kon zetten op de provinciale politiek 
in Nederland. 

over wat provinciale bestuurders 
zoal doen moet ik u in de komende 
maanden op de hoogte stellen. Ik 
kan u niet beloven dat ik daarin 
helemaal neutraal en objectief zal 
zijn, maar dat is reclame nu 
eenmaal nooit! 

He/mi Huijbregts-schiedon 



Willem Hoekzema: ... 'Frits heeft de VVD een stevige plaats in de Nederlandse politiek gegeven' 

Partijraad 1 augustus 1998: 

Dijkstal wil dualistische 
koers voortzetten 
door Ernst van Splnnter, foto's: Frank Fahrner 

Bussum - Zij die rond 1 augustus op vakantie waren en daardoor de ingelaste partijraad niet konden bijwonen, heb

ben iets gemist. Het was een speciale bijeenkomst. Bijzonder omdat elf nog net onbeëdigde ministers en staatssecreta

rissen door de terugtredende politiek leiderFrits Bolkestein aan de partijraad werden voorgesteld. Deze voorstelronde 

vormde voor Bolkestein tevens de afsluiting van een periode die voor hem in het voorjaar van 1990 in Zwolle was 

begonnen: het toespreken van zijn partij. Bovendien hadden de aanwezigen de primeur van de maidenspeech van de 

nieuwe politieke leider: Hans Dijkstal. Dit alles onder regie van partijvoorzitter Willem Hoekzema die met gepaste 

trots tot de aanwezigen kon zeggen: 'De VVD blaakt van gezondheid~ 

Opinieleider op 
eenzame hoogte 

iteraard stond de partijraad in het teken van de 
kabinetsformatie. Willem Hoekzema sprak zijn 

. . voldoening uit dat het vorig kabinet de rit heeft 
itg{zeten en een uitstekende erfenis voor de opvolgers 

heeft achtergelaten. Op basis van deze nalatenschap is 
een financieel doortimmerd Regeerakkoord gesloten. De 

Zalmnorm blijft gehandhaafd en het behoedzame groei

scenario is opnieuw uitgangspunt voor de komende 
jaren, Het Regeerakkoord levert volgens het CPB maar 

liefst 450.000 nieuwe banen op. 
Hoekzema prees Frits Bolkestein voor de onvermoeibare 
wijze waarop hij de VVD de afgelopen jaren heeft geleid. 
'Hij heeft de eenheid teruggebracht in de partij, de VVD 

een stevige plaats in de Nederlandse politiek gegeven en 
is de aanvoerder in de politieke discussie geweest', aldus 
Hoekzema die Bolkestein typeerde als 'een politiek opi
nieleider op eenzame hoogte'. 

Fractie is de etalage 
van de partij 

Frits Bolkestein somde vervolgens op wat in de afgelo
pen maanden was bereikt: een geslaagde viering van 
VVD-50, een klinkende overwinning bij de gemeente

raadsverkiezingen en tenslotte een recorduitslag op 6 
mei bij de Tweede Kamerverkiezingen. Géén record als 

Frits Bolkestein presenteert 
de nieuwe ploeg VVD
bewindslieden 

het gaat om het aantal ministers en staatssecretarissen 
dat de VVD levert aan het nieuwe kabinet. Dat record 

blijft bij de ploeg die destijds werd afgevaardigd in 1977. 
Hans Wiegel bleek toen een duivelskunstenaar te zijn: 

hij timmerde, nadat PvdA en CDA meer dan 200 dagen 
hadden geploeterd, binnen enkele weken met Dries van 

Agt een nieuw kabinet in elkaar. 
Bolkestein noemde de Tweede-Kamerfractie van de 

VVD de etalage van de partij. De fractie moet opereren 

op basis van deugdelijkheid, degelijkheid en fatsoen. Lei
derschap in de politieke discussie is essentieel. Ook moet 

het werken gericht zijn op de lange termijn. Handelt de 
fractie op deze wijze dan kan succes niet uitblijven. 
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Graat in de keel 

Hij stond stil bij het door hem gesloten Regee~akkoord. 
De fractie is hierover tevreden al blijft de defensiepara
graaf een graat die Bolkestein in de keel steekt. Dat hij 
hier niet alleen in stond bleek uit het grote aantal vragen 

dat de leden van de partijraad over dit onderwerp stel
den. 

Na zeven keer winst te hebben behaald bij verkiezmgen 

vond Bolkestein dat het tijd werd voor een opvolger. 
'Wij staan aan het begin van een nieuwe tijd. Het is tijd 
voor nieuwe dynamiek en van nieuw elan'. Hij voegde 

daar aan toe dat er voor hem geen sprake is van kiezers

bedrog omdat hij het estafettestokje overdraagt: 'Ik blijf 
lid van de Kamer, ik blijf mijn mening geven en zal de 

volle zittingsperiode beschikbaar blijven voor de VVD'. 

Vertrouwen 
Frits Bolkestein gaf te kennen veel vertrouwen te hebben 

in Hans Dijkstal: 'Ik ken hem sinds 1976 en heb hem Îil 
allerlei functies meegemaakt. Hij is 'tried and trusted'. 

Daarna stelde Bolkestein de nieuwe bewindsliedenploeg 

Hans Dijkstal wil dualistische koers voortzetten 

aan de partijraad voor. Annemarie Jorritsma, de nieuwe 

vice-premier, zei de nieuwe periode met veel optimisme 
tegemoet te gaan. Het geringe aantal vrouwen inde 

VVD-afvaardiging was voor haar aanleiding op te mer~ 

ken dat zij het betreurde dat slechts Monique de Vries 
de enige vrouwelijke collega in de nieuwe bewindslie~ 
denploeg is. Ook Ineke van Ark, voorzitter van de V rou: 

wen in de VVD, plaatste bij dit feit later op de ochtend 
een kritische noot. 

Dualisme 

Hans Dijkstal die de partijraad afsloot, bedankte Frits 
Bolkestein voor hetgeen hij voor de VVD heeft gedaan. 

Op een later tijdstip zal de VVD uitgebreid stilstaan bij 
hetvertrek van Frits als po.litiek leider, zo kondigde hij 
aan. 

Dijkstal kritiseerde het feit dat het enige weken zou 
duren voordat het debat over de regeringsverklaring zou 
plaatsvinden. 'Een volwaardig parlementair kabinet 

dient het vertrouwen van de Tweede Kamer zo snel 
mogelijk te krijgen', aldus DijkstaL 

Dijkstal gaf aan de dualistische koers van Bolkestein te 
willen voortzetten. 'Het dualisme is één van de kenmer

ken van de VVD. Per slot van rekening ligt het zwaarte

punt van de politieke besluitvorming in de Tweede 

Kamer' • 



Regeringsverklaring 
door Mic::hieiKrom, foto's: Theo Meijer 

Met het afleggen van de regeringsverklaring presenteerde het tweede paarse kabinet zich in 

de laatste week van augustus aan de Tweede Kamer. Met het formeel uitspreken van het ver

trouwen in het kabinet door coalitiepartijen PvdA, D66 en WD is het kabinet Kok- lorrits

ma-Borst een parlementair kabinet. 

!q'~j~;k:? .. 

xrst oor de VVD is het regeerakkoord een zeer aan-

. vaardbaar compromis, waarin veel herkenbare 
VVD-punten zijn terug te vinden. Het motto in 

\~het VVD-verkiezingsprogramma was "investeren in de 
toekomst." De VVD streeft naar welvaart voor alle bur

. gers. Om dit te kunnen verwezenlijken is een stevige en 

duurzame financiële basis noodzakelijk. De VVD wil 
daarom vooral verder werken aan het terugdringen van 
het financieringstekort en de staatsschuld. 

Gunstiger 
uitgangspunt 
Op financieel-economisch gebied is de uitgangssituatie 
yan dit kabinet veel gunstiger dan het vorige. Dit lijkt 

een luxe probleem. In politiek Den Haag ligt dat anders. 
Een belangrijk onderdeel van het debat over de rege
ringsverklaring ging over hoe om te gaan met extra 
tegen- of meevallers. Premier Kok liet al aan het begin 

van het debat weten dat hij een periode met een minder 
voorspoedige economische groei niet uitsluit. Zo kun

nen bijvoorbeeld de ontwikkelingen in Azië een negatie

ve uitstraling hebben op de groei in de rest van de 
wereld. Het begrotingsbeleid is daarom gebaseerd op 

behoedzame aannames voor wat betreft de economische 
ontwikkeling. De VVD, bij monde van de nieuwe frac
tievoorzitter Hans Dijkstal, vindt dat een stevige en 

duurzame financiële basis voorwaarde is om de doelstel

lingen in het regeerakkoord tot uitvoering te brengen. 
De financiële basis van het akkoord berust op drie ele

menten. In de eerste plaats moet worden gestreefd naar 
terugdringing van het financieringstekort en de staats

schuld. Ten tweede moet bij de uitgaven worden uitge

gaan van een voorzichtige economische groei van twee 
procent. Dit vindt de VVD belangrijk om, wanneer de 

economische groei tegenvalt, niet met ongewenste 
bezuinigingen te worden geconfronteerd. Ten derde 

mag, als de overheid financiële meevallers krijgt, dat geld 

niet zo maar worden uitgegeven. Meer inkomsten kun
nen ontstaan door bijvoorbeeld hogere belastingop

brengsten, sociale premies of aardgasbaten. Vanaf 1999 

zullen dergelijke meevallers deels worden gebruikt voor 
terugdringing van het EMU-tekort en deels worden 

besteed aan extra lastenverlichting. Tijdens het debat 
ontstond onduidelijkheid over hoe om te gaan met mee

vallers wanneer het financieringstekort nul is. Minister 
Kok wil in dat geval vijftig procent van de meevallers 
besteden aan vermindering van de staatsschuld en vijftig 

procent aan lastenverlichting. De VVD stemt hiermee 
in. De PvdA wil meevallers gebruiken voor extra uitga-
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ven. Het kabinet zal tegen de tijd dat begratingseven
wicht is bereikt met een voorstel komen over hoe de 

meevallers zullen worden besteed. Gedacht wordt aan 

een combinatie van investeringen, staatsschuldreductie 
en storten in het AOW-fonds. 

Werken 
opleidingen 

Het kabinet wil blijven investeren in versterking van de 

sociale en economische infrastructuur van ons land. Het 

streven blijft om zoveel mogelijk mensen aan werk te 
helpen. Met name de regelingen om langdurig werklo

zen weer aan de slag te krijgen, blijft een belangrijk punt 

van het kabinet. De VVD stelt dit als prioriteit. Er zijn 

nog een miljoen banen nodig voor groepen die nog niet 
aan het werk zijn. Het gaat hierbij om jongeren, herin

tredende vrouwen, voormalige arbeidsongeschikten, 
immigranten en ouderen. Naast "werk, werk, werk" past 

dan ook het motto "opleiden, opleiden, opleiden." Deze 

inspanning is nodig om al deze groepen, met name de 

langdurig werklozen, uitzicht op een baan te geven. 

Belastingstelsel 
Het belastingstelsel zal ingrijpend worden gemoderni

seerd. Met de fiscale stelselherziening beoogt de regering 

in eerste plaats een krachtige bevordering van de werk
gelegenheid en een verdere versterking van de economi

sche structuur tot stand te brengen. Werk zal meer 

Het nieuwe kabinet 

~ lonend worden gemaakt. Het is ook de bedoeling 

milieuvriendelijke economische ontwikkelingen te sti
muleren. Voor die veranderingen is door het kabinet 

een fors bedrag voor lastenverlichting gereserveerd. De 

VVD vindt lastenverlichting zeer belangrijk, met name 
voor de middengroepen. 

Tijdens het debat over de 
Regeringsverklaring Hans 
Dijkstal in zijn nieuwe rol als 
fractievoorzitter. Naast hem 
vice-voorzitter Clemens 
Cornielje. 

Beheerste groei 
van luchtvaart 

De komende jaren zal flink worden geïnvesteerd in de 

kwaliteit en de vernieuwing van het onderwijs, de 

gezondheidszorg en de infrastructuur. De regering kiest 
daarbij voor investeringen in het onderwijs, beroeps
scholing en kennis. V Óor wat betreft de gezondheidszorg 

wil het kabinet in samenwerking met de mensen die 

daarin werkzaam zijn naar een kwalitatief hoogwaardige, 
toereikende en toegankelijke zorg. Om het dichtslibben 

van Nederland te voorkomen zijn investeringen in 

openbaar vervoer en wegen noodzakelijk. De VVD pleit 
ervoor om het geld (400 miljoen gulden) dat hiervoor is 

uitgetrokken uit te geven aan een snelle uitvoering van 
infrastructurele projecten. Het bedrijfsleven leidt 

immers 1,8 miljard gulden schade als gevolg van de file
problematiek. Dit heeft ook gevolgen voor de werkgele
genheid. Een onderwerp dat zeker nog tijdens deze kabi

netsperiode flink naar voren zal komen is de luchtvaart. 
In het debat over de regeringsverklaring neemt de rege

ring een voorzet door te pleiten voor een beheerste groei 

van de luchtvaart. Om de veiligheid op straat en de 
rechtszekerheid te vergroten, komen extra middelen 

beschikbaar voor een betere toerusting van de politie en 
het justitieel apparaat. • 



Zsolt Szabo: 

Internationaal secretaris werkt 
als Haarlemmerolie 
door Reny Dijkman, foto's: Theo Meijer 

De nieuwe internationaal secretaris van de WD is drs. Zsolt Szabo. Zijn ouders vluchtten 

tijdens de Hongaarse opstand in 1956 naar Nederland. Zsolt werd in Amsterdam geboren. 

Evenals zijn vader heeft hij grote belangstelling voor de politiek. Dat leidde tot zijn studie

keuze Politicologie in Amsterdam. Al heel jong werd hij lid van de ]OVD, waarin hij zich 

altijd heeft beziggehouden met buitenlandse activiteiten. Veel activiteiten deed hij samen 

met de huidige secretaris-generaal van de Liberale Internationale, ]ules Maaten. Hij was 

]OVD-districtsvoorzitter en werd na zijn overstap naar de WD-Amsterdam ondermeerJid 

van de partijraad en referent voor Hongarije. In dat land was hij degene die namens het 

internationaal secretariaat van de WD de contacten met Hongaarse liberalen opbouwde en 

dat netwerk onderhield. 'Mijn internationale oriëntatie is mijn hobby.' 

Zsolt koos heel bewust voor zijn studierichting. 'Ik heb het gevoel dat je met mijn achter

grond iets voor de maatschappij moet betekenen. 

Daarnaast heb ik voor mijn werk bewust gekozen voor het bedrijfsleven. Lang heb ik gedacht 

dat ik op latere leeftijd specifiek één van beide richtingen zou uitgaan, maar het is een feit 

dat ik voor een combinatie van beide sectoren ben blijven kiezen.' 

f?r ·z~;~d::~:':~;~::';,· :::~:~~ .. ;~;:~ 
. kwamen er meer mogelijkheden. De grenzen 

war~n open. Je hoefde geen visum meer aan te vragen. 
Het liberalisme was in opkomst. Voor de VVD ben ik 

een aantal jaren geleden referent geworden voor Honga
rije. Daar ben ik contacten gaan zoeken met gemengde 
liberale partijen, want wie precies waarvoor stond, was 

toen nog niet helder. Nu wel. De resultaten zijn bekend: 
onze vrienden van de Fidesz hebben dit jaar de verkie

zingen gewonnen. Mijn politieke vrienden van mijn 
leeftijd, de dertigers, zijn op allerlei belangrijke posities 
gekomen, tot en met de posten van minister-president 

en staatssecretaris van Buitenlandse Zaken. 
We moeten het niet overdrijven, maar ik denk dat de 
VVD door al haar steun gedurende de laatste jaren wel 
degelijk daar een belangrijke rol in heeft gespeeld.' 

Subsidiesteun voor 
democratiseringsproces 

Het Nederlands ministerie van Buitenlandse Zaken 

begon met subsidies aan politieke partijen om via dat 

gremium de voormalige Oostbloklanden te steunen bij 

hun democratiseringsproces. 
Zsolt daarover: 'Iedere partij heeft in principe een eigen 
Midden- en Oost-Europaprogramma. De ene partij is 
daarin wat actiever dan de andere. Wij hebben met het 

tandem Hoekzema- Bolkestein (president van de Libera

le Internationale) een gouden formule. Allebei zijn ze 
zeer actief richting Midden- en Oost-Europa (MOE). 

Zowel Willem Hoekzema als Frits Bolkestein begrijpen 

dat hun participatie binnen het programma essentieel is, 
zowel hier als in Midden- en Oost-Europa. Veel stimu

lans komt ook van Wim van Eekelen en Klaas Groen veld. 

Iedere Nederlandse politieke partij kiest haar eigen prio
riteiten. Wij hebben onderling daarover geen intensief 

overleg. Een enkele keer neemt één partij een initiatief 
dat door een andere partij wordt ondersteund.' 
Volgens de internationaal secretaris leidt dat niet tot 

verbrokkeling 
Verbazingwekkend is dat niet, want het CDA zoekt heel 

bewust naar christen-democraten. 

'Wij richten ons in Midden- en Oost-Europa op mensen 

en groeperingen, die de kiem van het liberalisme in zich 
hebben.' 

Als je begint 
is er niets 

Het hele proces begint met speurwerk. Szabo: 'Je begint 
uit het niets. Je praat met wat mensen op congressen. 

Op ambassades met ambassadeurs over w~lke politieke 
bewegingen er zijn. Je leest wat Oost-Europese kranten. 

Je gaat naar het Oost-Europa-instituut van de Universi
teit van Amsterdam waar je informatie kunt opvragen. 
Zo vorm je je een beeld van welke mensen c.q. bewegin

gen liberaal zijn. Vervolgens ga je hen benaderen. Je belt 
ze op en vraagt of je een gesprek met he-n kunt voeren: 
daar of in Nederland. Zo bouw je een netwerk op. Daar
na blijf je volgen wat zij doen in hun eigen land. Welk 

ideaal zij hebben. Of zij al dan niet een programma heb
ben dat zij aanhangen. Hoe zij met (collega)politici 

omgaan en zich positioneren. Zo groeien de juiste con

tacten om met hen een samenwerkingsprogramma te 
starten. Dan weet je: Dit is een liberale partij in wording. 

En dan vraag je: "Wat kunnen wij vo9r jullie doen? 

Waarbij hebben jullie steun nodig? Willen jullie iets 
weten over campagne voeren voor de verkiezingen? Wil

len jullie iets weten over het samenstellen van een partij~ 
programma? Over coalitievorming?" Op die behoeften 

stel je een samenwerkingsprogramma samen.' 

Steun voor 
toetredende landen 
Zsolt Szabo wil in de komende jaren via het internatio
naal secretariaat veel energie gaan steken in die Oost
bloklanden die het eerst in aanmerking komen voor toe
treding tot de NAVO en de Europese Unie. 

'Op dit moment hebben wij met heel veellanden con
tact, maar vanaf volgend jaar wil ik ons programma con
centreren op met name Polen, Tsjechië, Hongarije, Slo
venië en mogelijk Estland. Daarnaast willen wij ons rich
ten op landen als Rusland, Kroatië, Roemenië en Bulga
rije, die ondersteuning nodig hebben omdat het libera
lisme daar heel sterk op komt. Dat zijn mijn speerpun-
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ten in ons Midden- en Oost-Europabeleid. 

Daarnaast is het noodzakelijk - en darheb ik uitvoerig 

met partijvoorzitter Willem Hoekzema besproken - dat 
wij de contacten met de liberalen in de directe omgeving 

versterken. Dus met onze Vlaamse vrienden, met Enge
land en nu vooral met Duitsland. De Duitse FDP heeft 

onze steun nodig. Als de FDP bij de komende verkiezin

gen die kiesdrempel van 5% niet meer haalt, verliezen de 

Duitsers landelijk hun liberale inbreng. Maar het heeft 
ook direct invloed op mijn werkzaamheden als interna

tionaal secretaris. In Midden- en Oost-Europa werken 

wij veel samen met de Friedrich Naumann Stiftung. Valt 
de FDP uit de Bondstag dan zal op den duur de subsidie 

aan die stichting ophouden. Daar is een enorme kennis 

voorhanden waarvan wij regelmatig gebruik maken. Als 
wij vragen hebben kunnen wij altijd bij hen terecht.' 

( De uitslag van de Duitse verkiezingen van 27 september 
was nog niet bekend toen dit blad werd gedrukt, red.) 

Internationaal secretaris Zsolt Szabo geflankeerd door rechts 
Arne Geensen en links diens opvolger bij het internationaal 
secretariaat Roger van de Wetering 

Meer organisatorisch 
dan politiek 

De functie van internationaal-secretaris ligt op de gren

zen van bestuur en politiek. Schuilt daar een gevaar in? 
'Nee, 'zegt Zsolt Szabo. Nuchter: ik zit hier in eerste 

instantie om de partij organisatorisch te dienen. Ik heb 

ook niet het idee dat ik iedere dag politiek-inhoudelijk 
een rol heb te vervullen. Natuurlijk zijn er raakvlakken, 
maar dan organisatorisch. Bij de samenstelling van het 
verkiezingsprogramma van de VVD-fractie in het Euro

pees Parlement neem ik als internationaal secretaris het 
voortouw. Dan ben ik een soort Haarlemmerolie om 

mensen bij elkaar te brengen om hen na te laten denken 

over de inhoud van het programma. Dat is voor 90 pro
cent een organisatorische taak en maar voor 10% een 
politiek-inhoudelijke bezigheid, met name gericht op 
het overbrengen van inhoudelijke informatie. 
Nee, ik heb niet het ambitieniveau om als internationaal 
secretaris binnen deze partij de politici politiek inhoude

lijk te sturen. Iedereen heeft zijn eigen verantwoordelijk
heid binnen het Europees Parlement, binnen de Eerste 
Kamer, binnen de Tweede Kamer en ook binnen het 

hoofdbestuur.' • 



Onder auspiciën van de Europese Liberale en Democratische fractie in het Europees Parlement Vervolgens mag de netto betalingspositie die Nederland 
heeft als het gaat om het landbouwbeleid evenmin 
onvermeld blijven: 'Nederland laat geld liggen als het 

gaat om het benutten van Europese financiële middelen. 
Neem als voorbeeld het Landbouw- en Structuurfonds. 
Dit fonds gaat uit van vijftig procent co-financiering. 
Die mogelijkheden zou Nederland veel beter kunnen 
benutten.' 

Jan Mulder, VVD-kamerlid in het Europees Parlement 

Agenda2000 
Europees land ... 
bouwbeleid 
voormorgen 
door Marcel Gerritsen 

Er zijn volgens de liberale woordvoerder voldoende kan

sen voor de Nederlandse landbouw. Fraude in de Euro
pese landbouw wordt met steeds meer succes aangepakt. 

Dat beleid moet met kracht worden voortgezet. De libe

rale fractie heeft in dit opzicht het voortouw genomen. 

Andere doeleinden 
dan voedsel 

Landbouw is een belangrijk onderdeel van de Europese begroting. 

Bijna 42 procent van de begroting van de Europese Unie naar de 

landbouw. ''Agenda 2000" is een beleidstuk waarin onder andere de 

voorstellen van de Europese Commissie voor het landbouw- en 

structuurbeleid voor de komende jaren zijn verwoord. Het is daar

door een van de belangrijkste gespreksonderwerpen in Europa. 

Grootste productie 
Edammer kaas in 

Duitse handen 

Ook noemt Jan Mulder de registratie van regionale spe

cialiteiten als een belangrijk aandachtspunt. Vooral voor 
Nederland. 'Nederland doet het niet al te best als het 

gaat om de registratie van typisch lokale producten. 

Denk bijvoorbeeld aan Goudse kaas. Hoewel de naam 

anders doet vermoeden mag deze kaas overal ter wereld 

worden vervaardigd. Indien je dan ook nog eens beseft 
dat de grootste productie van Edammer kaas volledig in 

Duitse handen is, dan heeft Nederland hier een kans 
laten liggen.' 

Landbouwproducten kunnen ook voor andere doelein

den dan uitsluitend voor de consumptie worden aange

wend. Jan Mulder: 'Goede ervaringen worden opgedaan 
met het gebruiken van hennep voor de productie van 

vezels en verder biedt aardappelzetmeel een milieuvrien

delijk alternatief voor allerlei soorten plastics. Zo zijn 
veel andere voorbeelden te geven.' 

Het is duidelijk dat de landbouw een belangrijk àan

dachtspunt wordt bij de komende verkiezingen voor het 

Europees parlement. 

Jan Mulder hoopt op een hoge verkiezingsopkomst. De 
omstandigheden zijn beter dan de vorige keer. Hij ziet 

als belangrijk voordeel dat de verkiezingen voor Provin

ciale Staten en het Europees Parlement verder uit elkaar 

liggen dan het geval was bij de vorige Europese verkie
zingen. Verkiezingsmoeheid zal dus een minder grote 

rol gaan spelen. Maar vooral gelooft hij dat de kiezers 

zich meer en meer het belang van Europa realiseren en 
de kansen die Europa biedt voor Nederland, mits de 

onkostenregelingen voor de Europarlementariërs door

zichtiger worden. Hieraan is en wordt door de liberale 

fractie hard gewerkt. • 

'f~' .. . ·Y!}t olgens de liberale fractiewoordvoerder, Jan Mul-
~;'; 7 der, is een belangrijk voorstel in Agenda 2000 

. ~~;~, r:· dat de prijzen van de, veelland vergende, land-
',il5ouwproducten (zoals granen en zuivel) worden ver

laagd. Daartegenover staat een compensatie van de inko
mens van de mensen die werkzaam zijn in deze sector. 

De VVD in het Europees Parlement heeft dit voorstel in 

principe ondersteund. 
Realiteit leert, zo stelt Jan Mulder, dat de noodzaak voor 

deze maatregelen vooral is gelegen in de Oost-Europese 
landen. 'De prijzen liggen in deze landen aanmerkelijk 

lager dan bij ons. De Oost-Europese consument geeft al 

30 tot 60% van zijn inkomen uit aan voeding. Daarom is 

het niet mogelijk die prijzen in Europa te harmoniseren 
door de prijzen van landbouwproducten in deze landen 
fors te verhogen. Andere maatregelen, zoals de nu voor
gestelde prijsverlaging, zijn dus noodzakelijk.' 
Overigens heeft de VVD in het Europees Parlement zich 
nog niet uitgesproken over de inkomenscompensatie die 

door de Europese Commissie is voorgesteld. 'We moe
ten ons realiseren dat het aantal boerenbedrijven 
afneemt en dat we daardoor worden geconfronteerd met 
lege landbouwgebieden. Een actief plattelandsbeleid is 

daarom van groot belang. 

Beter een goed 
salaris dan 

verschillende 
subsidieregelingen 

Een belangrijk uitgangspunt voor de Europese liberalen 
is dat een boer veel meer belang heeft bij een goed inko

men dan bij het bestaan van allerlei subsidieregelingen 

waarmee hij zijn inkomen kan aanvullen. 
Met de voorstellen in "Agenda 2000" zijn we er echter bij 

lange na nog niet, zo is de overtuiging van Jan Mulder. 

Het Europees landbouwbeleid kan ook op andere onder

delen worden verbeterd. Kwaliteit in plaats van kwantiteit 
is een goed voornemen, zo laat Mulder weten. Zo is er een 

liberaal initiatief genomen om te komen tot een Europees 

kwaliteitsmerk voor landbouwproducten. Verder is de 
regelgeving met betrekking tot biologische producten een 

belangrijk item de komende jaren. Nu maken deze pro

ducten slechts 2% uit van de markt voor landbouwpro
ducten. Het is daarom in de toekomst van groot belang de 
productie en afzet van deze producten te bevorderen. 

Grote partijpolitieke verschillen 
in het Europees Parlement 
door Marcel Gerritsen 

'In het Europees Parlement spelen partijpolitieke verschillen wel dege
lijk een rol,' constateert Gijs de Vries, die tijdens dit interview nog lid 
was van het Europees Parlement en nog net niet benoemd tot staatsse
cretaris van Binnenlandse Zaken en Koninkrijkrelaties. Volgens de oud
fractievoorzitter van de Europese Liberale Democraten moeten de 

Nederlandse kiezers kunnen worden gemotiveerd volgend jaar bij de 

Europese verkiezingen hun stem uit te brengen. De liberale fractie in 

het Europees parlement heeft wel degelijk een eigen profiel. 
In dit interview gaat hij nader in op een aantal aanzienlijke verschillen 

in standpunten. 

Gezondmaking Europese . 
econom1e 

Het belangrijkste uitgangspunt voor de liberalen is en blijft de gezond

making van de Europese economie. Dit blijft het uitgangspunt voor 
onze liberalen bij alle onderwerpen. 

Zo speelde de benoeming van Duisenberg en de tijdsduur dat hij aan 

zou blijven. Gijs de Vries: 'Onze fractie heeft bij voortduring bepleit dat 
de nieuwe voorzitter van de Europese bank langer aan zou blijven dan 

vier jaar. Voor een gezonde Europese economie is het noodzakelijk dat 
we een sterke munt hebben en een lage inflatie. Beiden zijn gebaat bij 

een sterke bank onder de leiding van een onafhankelijk voorzitter. Een 
aanstelling voor een langere periode dan vier jaar versterkt de onafhan
kelijkheid.' 

Ook belastingverlaging speelt een belangrijke rol. 'Wij moeten er voor 
zorg dragen dat de ruimte voor bedrijven en burgers verder wordt ver
groot.' Een verlaging van het belastingniveau zal ook zijn positieve 
gevolgen hebben voor de Europese economie. 
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Flexibele 
arbeidsmarkt 
Een ander punt waar de liberalen 

Gijs de Vries 

een duidelijk van de andere fracties in het Europees parlement afwij

kend standpunt innemen betreft de vijfendertig-urige werkweek. De 
liberalen in het Europees parlement hebben gesteld dat een succesvol 
werkgelegenheidsbeleid niet wordt gerealiseerd door het verkorten van 

de arbeidsduur. 'Wij streven naar een verdergaande flexibilisering van 

de arbeidsmarkt. Juist door deze flexibilisering zal effectief gebruik kun
nen worden gemaakt van de potenties van de arbeidsmarkt.' 

Eerlijker verdeling 
bij asielbeleid 

Dan is er het asielbeleid Vooral de liberale Europarlementariër Jan Kees 
Wiebenga speelt hierin als woordvoerder een belangrijke rol. De libera

Jen richten zich bij dit asielbeleid op een eerlijker verdeling van asielzoe

kers over alle lidstaten van de Europese Unie. Nederland wordt 
momenteel onevenredig zwaar belast. De liberalen zullen ook de 

komende jaren een gelijkwaardiger verdeling bepleiten. 

Tenslotte noemt Gijs de Vries als belangrijk voorbeeld van beleid waar 
de Europese liberalen zich op profileren en de nodige resultaten hebben 

weten te behalen het mensenrechten beleid. Opvallend is, zo stelt Gijs de 

Vries, dat ook de socialisten en de christen-democraten steeds meer met 

het beleid van de liberalen op dit gebied gaan sympathiseren. • 



Onze bewindslieden in het kabinet 
Kok -Jorritsma-Borst 
Annemarie Jorritsma-Lebbink, 
vice-premier en minister van Eco
nomische Zaken 

Annemarie 

Jorritsma

Lebbink 
(48) volgde 

HansDijk

stal op als 
vice-pre

mier. 

Annemarie kwam in 1982 in de Twee

de Kamer en werd daar de verkeers
deskundige van de liberale fractie. Zij 

onderscheidde zich door haar kennis 

van zaken en de scherpe debatten 

waarin zij elk politiek jargon wist te 
vermijden. Het was dan ook logisch 

dat zij in 1994 minister werd van Ver

keer & Waterstaat. Door haar functie 
had zij reeds vele contacten met 

ondernemend Nederland. De over

stap naar Economische Zaken was 

daarom ook niet verwonderlijk. 
Binnen de VVD is zij zeer populair. 

Zij kreeg maar liefst 121.711 voor
keurstemmen bij de laatste vérkiezin

gen. 

Gerrit Zalm, minister van Financiën 

Bij het aan

treden van 

het vorige 

kabinet was 

oud CPB

directeur 
Gerrit Zalm 
(46) dé ont

dekking van Frits Bolkestein. Hij werd 
dan ook wegens groot succes 'gepro
longeerd' op hetzelfde departement. 

Gerrit Zalm kreeg in het land bekend

heid door de Zalmnorm en de Zalm

snip. Die honderd gulden kreeg ieder
een om daarmee de stijgende lokale 

lasten te drukken. De Zalmnorm 
houdt in dat zijn collega-ministers 
zich hebben te houden aan hun bud

get. Hij hield de hand op de knip. 

Gerrit Zalm is niet alleen binnen de 

VVD geliefd (méér dan 100.000 voor
keurstemmen). Door zijn deskundig

heid, maar ook door zijn spot en zelf

spot weet hij ook anderen te laten 
relativeren. Zalm zal de komende 
periode ons land naar de invoering 

van de Euro begeleiden. 

Loek Hermans, minister van Onder
wijs, Cultuur & Wetenschappen 

Oud-Twee
de-Kamer
lid, oud
burgemees

ter van 
Zwolle, 
oud-Com
missaris der 

Koningin ... met zo'n staat van dienst 

was het niet vreemd dat Loek Her

mans (47) werd gevraagd de lastige 

portefeuille van Onderwijs, Cultuur 
en Wetenschappen op zich te nemen. 

Loek heeft al een lange politieke loop

baan achter de rug. Hij was vice-voor
zitter van de JOVD en kwam in 1977 

in de Tweede Kamer. 

Loek Hermans is een voortreffelijk 
bestuurder. Hij is van alle markten 

thuis. Zeventien jaar lang leidde hij de 
topkadercursussen binnen de VVD. 

Hij bezit een brede interesse. In de 

Tweede Kamer was hij acht jaar lang 

onderwijswoordvoerder. Vorig jaar 
hield hij zich als voorzitter nog bezig 

met de commissie Studiefinancierin

gen. En hij adviseerde het kabinet ook 
over de Betuwelijn en de Algemene 

Bijstandswet. 

Benk Korthals, minister van Justitie 

De functie 
van vice

fractievoor

zitter is één 
van de 

moeilijkste 
in de poli

tiek. Benk 
Korthals (53) heeft daarin- voor de 
buitenwereld steeds op de achter

grond - voortreffelijk werk verricht. 
Hij trad met zijn politieke carrière in 
de voetsporen van zijn vader, die 
ondermeer vice-premier en minister 
van Verkeer & Waterstaat was. 

Benk was tot zijn ministerschap naast 
Tweede-Kamerlid ook advocaat en 

procureur te Rotterdam. Hij was 

kamercentralevoorzitter in Rotterdam 
en 16 jaar Kamerlid. Daar was hij 

woordvoerder Justitie en Defensie. 
Hij maakte in die periode deel uit van 

de parlementaire enquêtecommissie 

over de RSV en nam daarbij een min
derheidsstandpunt in. Met hem krijgt 
Justitie een jurist uit de praktijk. 

Benk Korthals is een nuchtere, harde 
werker met een grote kennis van 

Zaken. 

J ozias van Aartsen, minister van 
Buitenlandse Zaken 

Toen de 
oud secre

taris-gene

raai van 
Binnen

landse 
Zaken bij 
aanvang 

van de vorige kabinetsperiode minis

ter van Landbouw, Natuurbeheer en 
Visserij werd, fronsten velen de wenk

brauwen. Een buitenstaander in het 
CDA-bolwerk! Dat was snel over. 
Jozias van Aartsen (55) wist zich niet 

alleen razendsnel de materie eigen te 
maken, hij wist ook - ondanks een 

aantal harde maatregelen - de boeren 

voor zich te winnen. Hij ging daarbij 

niet uit van bestaande netwerkjes, 

maar ging letterlijk de boer op om zelf 

te horen wat er in zijn sector leefde. 
J ozias staat bekend als een doorzetter, 

met een buitengewoon goede dossie

r kennis. Wat hij aanpakt krijgt geen 
kans om op de lange baan te worden 

geschoven. 

Binnen de VVD begon hij als rechter
hand van Hans Wiegel. Hij werd 

directeur van De Teldersstichting en 
klom nadien op Binnenlandse Zaken 

razendsnel naar de hoogste ambtelijke 

functie. 
Uit de laatste verkiezingsuitslag is 

gebleken dat Jozias zeer veelland

bouwstemmen heeft weggehaald bij 
het CDA. 

Frank de Grave, minister van 
Defensie 

Dekwikzil

ver-snelle 

Frank de 
Grave (43) 

behoorde 

in de fractie 

Nijpels 
samen met 

Robin Linschoten tot 'de jonge hon

den'. Frank is een bevlogen bestuur

der. Hij was raadslid en wethouder te 
Amsterdam voordat hij in 1982 
Kamerlid werd. In 1990 keerde hij 
terug naar de hoofdstad om wethou

der van Financiën en loco-burge
meester te worden. Toen Robin Lin

schoten opstapte als staatssecretaris 

van Sociale Zaken volgde Frank zijn 
vriend op. 

Al in de jaren tachtig deed Frank als 
VVD-kamerlid zaken met de PvdA. 

Hij is altijd een groot voorstander van 

Paars geweest. 
Frank de Grave krijgt de buitenge
woon moeilijke taak om vanaf 1999 

jaarlijks 375 miljoen op Defensie te 

bezuinigen. De VVD was hier in haar 
verkiezingsprogramma mordicus op 

tegen, maar moest dit punt bij de 
onderhandelingen over Paars II inle
veren. Zijn scherpe geest, financiële 
deskundigheid en zijn taaiheid zal hij 
goed kunnen gebruiken. 

Hans Hoogervorst, staatssecretaris 
van Sociale Zaken en Werkgelegen
heid 

Hij heeft de 

beste pen 
en schreef 
vele spee

ches voor 

zijn oude 
baas, Frits 
Bolkestein. 

Hans Hoogervorst (42) was Banking 

Officer bij de Nationale Bank van 
Washington van 1983- 1986. Na zijn 
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terugkomst in Nederland werd hij 

beleidsmedewerker Financiën bij de 
VVD. 

Frits Bolkestein haalde hem in zijn 

'Happy Hour' -clubje en was getroffen 

door zijn analyserende vermogen en 

schriftstelling. Bolkestein adviseerde 
hem om zich kandidaat te stellen voor 

de Tweede Kamerverkiezingen van 

1994 en steunde hem. Uiteraard werd 

hij daar woordvoerder Financiën. 
Deze kennis zal hem goed van pas 

komen. 

Monique de Vries, staatssecretaris 
van Verkeer & Waterstaat 

Monique de 
Vries (51) 

groeide via 
het raads

lidmaat

schap en 
het voorzit

terschap 
van de Organisatie Vrouwen in de 

VVD naar het kamerlidmaatschap. Zij 
werd in 1994 lid van het fractiebe

stuur en hield zich intens bezig met 
het Hoger Onderwijs. Dat laatste sloot 

aan op haar beroep als lerares Itali
aans aan het Koninklijk Conservatori
um te Den Haag. 

Vriendelijk maar gedecideerd weet 

Monique duidelijk te verwoorden wat 
haar standpunten zijn. Zij laat zich 
niet van haar stuk brengen. 

Henk van Hoof, staatssecretaris van 
Defensie 

MetHenk 
van Hoof 

(50) instal

leerde Frits 
Bolkestein 
een VVD

bewinds

rnanop 
Defensie die zowel in het militair 

apparaat (opleiding: Koninklijk insti

tuut van de Marine) thuis is als in de 
vakbondswereld. 

Voordat hij in 1991 in de Tweede 

Kamer kwam was hij CAO-coördina
tor bij de Vakorganisatie voor Mid
delbaar en Hoger Personeel. 

Henk van Hoofwas lid personeelsza
ken in het fractiebestuur en woord

voerder op het gebied van sociale 
zekerheid. 

Johan Remkes, staatssecretaris van 
Volkshuisvesting, Ruimtelijke 
Ordening en Milieubeheer 

Oud-voor

zitter 

JOVD, 
oud-raads
lid, oud

statenlid, 

oud-gede

puteerde ... 

Johan Remkes (47) had in Groningen 
al een belangrijke bestuurlijke staat 

van dienst opgebouwd voordat hij op 

de valreep voor de verkiezingen van 
1994 als een van de laatste binnenko

mers in de blauwe kamerbankjes 

plaats nam. Paars was hij als gedepu
teerde al gewend. Het college van 

gedeputeerde staten in Groningen 
ging al in 1986 zonder het CDA van 

start. 

Johan Remkes heeft zich als kamerlid 

bezig gehouden met de ondankbare 
portefeuille Openbaar Bestuur. Een 

post waarop je het nooit iedereen 
naar de zin kunt maken. 

Dat geldt ook voor zijn nieuwe positie 
op Volkshuisvesting. Remkes is echter 

zeer wel in staat zijn eigen koers te 
varen. 

Gijs de Vries, staatssecretaris van 
Binnenlandse Zaken en Konink
rijksrelaties 

Doorzijn 

Europese 
carrière is 

Gijs de 
Vries (42) 

in Neder
land min

derbekend 
dan mondiaal. De oudvoorzitter van 
de Europese Liberale en Democrati

sche fractie werd door het World Glo

bal Forum genoemd als één van de 
100 Global Leaders ofTomorrow. 

Al op 28-jarige leeftijd werd hij lid 

van het Europees Parlement. De laat
ste vier jaar leidde hij zijn fractie en 

zette hij zich ondermeer in voor grote 
bevoegdheden van het Internationaal 
Permanent Strafhof, dat in Nederland 
zal worden gevestigd, maar ook voor 

duidelijke regelingen van de onkos
tenvergoedingen en declaraties van de 

Europarlementariërs, zodat gesjoemel 
onmogelijk wordt. 

Mede door zijn niet aflatende inzet is 

de invloed van het Europees Parle
ment de laatste twaalf jaar aanzienlijk 

toegenomen. 

• 



De VVD-Tweede-kamerfractie 
plus globale functie-indeling per kamerlid. 
(Hierbij zijn niet de plaatsvervangende leden in de commissies vermeld) 

Het fractiebestuur: 

Hans Dijkstal: 
Fractievoorzitter; 

Inlichtingen en 

Veiligheidsdienst; 

Buitenlandse 

Zaken 

Clemens Cornielje: 
Vice-fractievoorzit

ter; Coördinator 

Onderwijs, Cultuur 

en Wetenschappen; 
Binnenlandse Za

ken; Commissie 

Werkwijze Tweede Kamer 

Presidium 

Zaken 

Frans Weisglas: 

Fractiesecretaris; 

Coördinator Bui

tenlandse Zaken en 
Europese Unie; 

Noord Atlantische 

Assemblee; 

Hella Voûte-Dros

te: Penningmees
ter; coördinator 

Economische 

Zaken; Europese 

Unie; Financiën 

Jan Rijpstra: 
Secretaris personeel 
fractie; Blok-coör

dinator Welzijn; 
Volksgezondheid, 

Welzijn en Sport; 

Binnenlandse 

Bibi de Vries: 
bestuurslid; Finan

ciën; Volksgezond
heid; Onderwijs, 

Cultuur en Weten

schappen 

Fractieleden in alfabetische 
volgorde: 

Eric Balemans: 
Defensie; Binnen

landse Zaken 

Willibrord van 
Beek: Coördinator 
Financiën; Rijks

uitgaven 

Jan-Dirk Blaauw: 

Economische 
Zaken; Verkeer & 

Waterstaat; Buiten
landse Zaken; Raad 

van Europa/West

Europese Unie 

Anke van Blerck: 

Volksgezondheid, 

Welzijn en Sport; 

Sociale Zaken en 

Werkgelegenheid 

StefBlok: Rijksuit

gaven; Economi

sche Zaken 

Frits Bolkestein: 
Buitenlandse 
Zaken; Neder

lands-Antilliaanse 

en Arubaanse 
Zaken 

Philip Brood: 
Nederlands-Antilli

aanse en Arubaanse 
Zaken; Justitie 

Oussama Cherribi: 
Onderwijs, Cultuur 

en Wetenschappen; 

Taalunie 

Theovan den 
Doel: 
Coördinator 
Defensie; Buiten

landse Zaken; 

Organisatie voor 

Veiligheid en 
Samenwerking in Europa (OVSE) 

Marijke Essers: 
Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid; 

Defensie; Volksge
zondheid, Welzijn 
en Sport 

Jan Geluk: Land
bouw, Natuur en 
Visserij; Economi

sche Zaken 

Enric Hessing: 
Coördinator Rijks
uitgaven; Buiten

landse Zaken; 

Europese Unie; 

Economische 
Zaken; Defensie; 

Noord-Atlantische Assemblee 

Pieter Hofstra: 
coördinator Ver

keer & Waterstaat; 

Economische 

Zaken; Volkshuis

vesting, Ruimtelij

ke Ordening en 
Milieubeheer; werkwijze Tweede 

Kamer 

Henk Kamp: Blok
coördinator Finan

ciën, Economische 

Zaken en Sociale 
Zaken en W erkge

legenheid; coördi

nator Financiën 

Jan Hendrik Klein 
Molekamp: Blok

coördinator Leef
baarheid; coördi

nator Landbouw, 

Natuur & Visserij; 

Volkshuisvesting, 

Ruimtelijke Ordening; Verkeer & 

Waterstaat 

Ruud Luchtenveld: 
Binnenlandse 

Zaken; Volkshuis

vesting, Ruimtelij

ke Ordening en 
Milieubeheer 

Els Meijer-Lub
bers: Nederlands

Antilliaanse en 
Arubaanse Zaken; 

Volksgezondheid, 
Welzijn en Sport 

Atzo Nicolaï: 
Onderwijs, Cul

tuur en Weten

schappen; Justitie; 
Verkeer & Waters

taat 

Jacques Niederer: 
Verkeer & Waters
taat; Defensie; Jus
titie 

Gert-Jan Oplaat: 
Landbouw, Natuur 
en Visserij; Volks

huisvesting, Ruim
telijke Ordening; 
Nederlands-Antil

liaanse en Aru
baanse Zaken; Defensie 
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Fadime Örgü: 

Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid; 

Onderwijs, Cultuur 

en Wetenschappen 

Wim Passtoors: 
Landbouw, Natuur 

en Visserij; Volks

gezondheid, Wel
zijn en Sport; Ver

zoekschriften; 

Beneluxraad; 

Werkwijze Tweede Kamer 

Zak én 

Miehiel Patijn: 

coördinator Justi
tie; Financiën; 
Noord-Atlantische 

Assemblee; Euro

pese Unie 

Patricia Remak: 
Financiën, Rijks

uitgaven; Onder

wijs, Cultuur en 

Wetenschappen; 
Verzoekschriften 

Erica Terpstra: 
Presidium; Binnen
landse Zaken; 

Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid; 

N ederlands-Antilli

aanse en Arubaanse 

Thijs U do: Rijks

uitgaven; Land
bouw, Natuur en 

Visserij; Volkshuis

vesting, Ruimtelij

ke Ordening en 

Milieubeheer 

Jan te Veldhuis: 
Blok-coördinator 
Bestuur; coördina

tor Binnenlandse 

Zaken en Neder

lands-Antilliaanse 

en Arubaanse 
Zaken; Geloofsbrieven; Taalunie; 
Beneluxraad 

Nellie Verbugt: 
Coördinator 

Volkshuisvesting, 
Ruimtelijke Orde
ning en Milieu; 
Verkeer & Waters
taat; Beneluxraad 

Joris Voorhoeve: 
Blok -coördinator 

Buitenlandse 
Zaken, Ontwildce

lingssamenwerking 
en Defensie; 
N ederlands-Antilli

aanse en Arubaanse Zaken; Europese 
Unie 

Otto Vos: Justitie; 
Landbouw, Natuur 

en Visserij; Werk

wijze Tweede 
Kamer; Benelux

raad 

Frans Weekers: 

Europese Unie; 

Rijksuitgaven; Jus

titie 

Geert WiJders: 
Buitenlandse 

Zaken; Sociale 

Zaken en Werkge

legenheid 
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Mdelings- en regionieuws 
door Reny Dijkman, cartoons: Gerard Wiegel 

Pákken afdelingsbladen tot circa midden juli. Daarna vertrok u met vakantie of stortte u zich op andere bezigheden. Wat 

ik u nu te bieden heb is een aanbieding uit de bladen ná het zomerreces. Helaas begint de stroom net op gang te komen en 

moet ik afsluiten, maar blijf of ga uw afdelingsblad sturen naar Vrijheid & Democratie, postbus 622, 2280 AP Rijswijk. 

Oproepaan 
(oud )leden van de 
VVD-afdeling 
Utrecht 

Op zaterdag 7 november aanstaande zal 

de VVD-afdeling Utrecht haar 50-jarig 

bestaan groots vieren. 

Op het programma staat onder andere 
een boottocht die ons vanafhet Oude 

Tolhuys naar de binnenstad zal varen, 

een bijzondere stadswandeling onder 

bezielende leiding van drs. W.P.C. van 
Willigenburg (oud-wethouder), een 

diner en een feest. 

Helaas beschikken wij niet meer over alle 
namen en adressen van (oud) Utrechtle

den. 
Wilt u deze dag niet missen omdat u het 

leuk vindt weer eens uw oude maatjes te 
ontmoeten, stuur dan zo spoedig moge

lijk uw naam en adres naar de secretaris 

van de Lustrumcommissie VVD 

UTRECHT 1998: Mevrouwl.G.N. Cru!, 
G. van Walenborchstraat 56, 3515 BV 

Utrecht. E-mailadres: 
<Afdeling. Utrecht. VVD@inter.NL.net>. 

Irene Cru!, te Utrecht ontving uit handen van 

ondervoorzitter Rolf Haafkens de Thorbecke

penning. Volledig verdiend! Een greep uit haar 
staat van diensten voor de VVD: jarenlang secre

taris/penningmeester en secretaris Vorming & 

Scholing geweest van de oe-afdeling Utrecht. Ze 

organiseerde ledenwerf- en financiële acties. Ze 
was campagneleider bij de Europese en Tweede
Kamerverkiezingen. Ze zorgde ervoor dat men
sen die niet konden stemmen hun machtiging 
aan VVD-leden gaven en bracht oudere leden 
naar de stembureaus in Utrecht. In het verleden 
heeft zij drie lustrumvieringen van de VVD 
Utrecht georganiseerd. Zij is hoofdredacteur van 
het afdelingsblad Liberaal Utrecht. Eric Bale

mans, oudvoorzitter en nu Tweede-Kamerlid, 
vermeldde voorts: 'Vele malen is zij gevraagd zich 
beschikbaar te stellen voor de gemeenteraad. Steeds 
weer was haar antwoord: "Laat mij maar lekker op 
de achtergrond mijn werk voor de club doen."' 
De VVD draait op mensen als Irene Cru!. Van 
harte proficiat! 

Oisterwijk heeft de primeur óm als eerste afde

ling begin september al een geheel campagne

schema en -planning te hebben tot aan de tus
sentijdse verkiezingen van 3 maart 1999 voor de 

gemeenteraad. Daar kan de campagne mooi 
parallellopen met de verkiezing voor Provinciale 

Staten op dezelfde dag. 

Capelle aan denIJsselzet de inhoud van haar 
afdelingsblad ook op internet, maar waarom is 

de site niet vermeld? Wethouder Ton Oster geeft 

een impressie van zijn functie. Ton komt uit het 
bedrijfsleven. 'Natuurlijk is het een overgang van 
het bedrijfsleven naar de gemeentelijke overheid, 
maar het bedrijfsleven heeft zijn rituelen net als de 
gemeente en de politiek. Alleen de doelstellingen 

zijn bij een bedrijf duidelijker omschreven en 
gericht op omzet en winst, dus continuïteit van het 
bedrijf 
Zo ligt dat niet bij een gemeente. Wij willen wel 
doelen nastreven maar politiek gezien kiest hierbij 
iedere partij zijn eigen belang. Gelukkig is een col
legeprogramma iets gemeenschappelijks, dat vraagt 
om een eenduidige invulling. Maar zo simpel gaat 
dat toch niet, merk ik.' 

Rheden kampt met een sterk teruglopend inwo

nerstaL Dat heeft voor het gemeentelijk beleid 

vergaande gevolgen. Wethouder Ap Larurners 
betwijfelt of de gemeente 'op alle fronten een vier
sterrengemeente kan blijven.' 
'Het met name in de jaren zeventig ingezette beleid 
m.b.t. het voorzieningenniveau, zoals zwembaden, 
sporthallen, clubhuizen, bibliotheken, eigen beleid 
op vele terreinen, weegt zwaar op onze gemeentelij
ke begroting ... ' ' ... Op basis van een onderzoek is 
gebleken dat de gemeente Rheden op alle beleids
velden meer geld uitgeeft dan een fictieve normge
meen te. Het is te vroeg om te zeggen dat we te duur 
zijn. Een vervolgonderzoek zal moeten aantonen 
op welke onderdelen wij meer geld uitgeven als in 
een vergelijkbare gemeente.' 
Ook loopt in Rheden nog een onderzoek naar de 

bezuiniging op sport van ruim f 500.000,- Uit 

een ander interview blijkt dat Rheden wel een 
ruim voorzieningenpakket heeft voor de 44.300 
inwoners: drie bibliotheken, drie zwembaden en 

een muziekschool. 
De huidige bestuurders zitten met de erfenis van 

de overdadige jaren zeventig. Dat wordt een 
taaie klus! 

In De Vrije Amsterdammer geeft fractievoorzit
ter Ferry Houterman 'Voorrang voor veiligheid'. 
Hij schrijft: 'Deze zomer luidde de Amsterdamse 
WD de noodklok voor de golf van gewelddadig
heid. Zoals in1996 burgemeester Patijn eerst baga
telliseerde dat de WD de conclusies van de Com
missie van Traa alarmerend vond, zo noemde 
Patijn in de zomer 1998 de reeks van dodelijke 
vecht- en steekpartijen slechts incidenten. Met mijn 
huidige PvdA -collega fractievoorzitter Wim Vel
thuis trok ik ten strijde om de gevoelens van vele 
Amsterdammers te vertolken dat er wat moest 

13 

gebeuren, desnoods een messenverbod. Hier zitten 
de nodige juridische en praktische problemen aan 
vast, maar niets doen helpt zeker niet. Het door 
ons gevraagde messenverbod zal door Patijn uitge
werkt worden in een specifieke aanpak voor hore
ca-concentratiegebieden, winkelcentra, scholen en 
openbaar vervoer.' 
De Amsterdamse VVD is zeer actief. Elke maan
dagavond kunnen leden en belangstellenden 

terecht in politiek café Libertijn dat is gevestigd 
in Grandcafé De Heineken Hoek op het Leidse
plein. Daar discussiëren één of meerdere gasten 
met de aanwezigen over landelijke of Amster
damse onderwerpen. 

Maassluis wacht niet af wat er na de vier jaar 
radiostilte na het mislukken van de stadsregio 
Rotterdam met haar gemeente zal gebeuren. 
'Rotterdam zal ongetwijfeld (net als Den Haag) 
met steun van Rijk en Provincie proberen tot een 
grootstedelijk gebied te komen. De WD-fractie 
heeft er geen enkele behoefte aan om door Rotter
dam te worden geannexeerd! 
Daarom hebben wij in de gemeenteraadsvergade-

J.V.M. 
MtSSEN
VERBOD 

S.V.R 
VOEDSEL 
AFHAPPEN! 

ring van 21 juli 1998 ervoor gepleit om nu eens 
niet af te wachten wat anderen vinden wat er met 
ons moet gebeuren, maar zelfhet voortouw te 
nemen en enkele alternatieven te ontwikkelen. 
Waarom zou Maassluis per se in een Rijnmondre-

..~ 

gio moeten opgaan, waarom geen aansluiting 
gezocht bij het Westland? Ik denk dat veel Maas
sluizers zich daarin beter zouden kunnen herken
nen,' aldus fractievoorzitter J ohn Scheerstra. 

In Lopikerwaard hebben VVD-leden vrij toe
gang tot het fractie-overleg. Voorzitter Pim Ban

nink nodigt hen uit van die gelegenheid gebruik 
te maken om mee te praten over zaken die hen 

interesseren. 'Zeker nu binnenkort de Algemene 
Beschouwingen opgesteld moeten worden, kunnen 
uw vragen, opmerkingen en suggesties goed 
gebruikt worden.' 

Van de Cuneratoren, het afdelingsblad van Rhe
nen, Eist en Achterberg gaat dit seizoen de band 
met de leden versterken door de organisatie van 
verschillende wijkbijeenkomsten. Daarnaast fun

geren bestuur en fractieleden eens per maand als 
aanspreekpunt voor iedereen die op ongedwon
gen en vrijblijvende wijze van gedachten wil wis

selen over alle mogelijke zaken die er spelen. Het 
bestuur heeft deze ontmoetingsavond: 'Kroegzit

ten' gedoopt. 
Het afdelingsblad zal voorts een grotere versprei
ding krijgen dan alleen onder leden. 

Een buitengewoon goed idee is de presentatie in 
het afdelingsblad van het Beleidsplan Gemeente 
Rhenen 1998- 2002 met aan ieder punt het ver
kiezingsprogramma van de VVD-afdeling Rhe

nen, Eist en Achterberg gekoppeld. 

Schouwen-Duiveland heeft sinds de vorige 
herfst een Bestuurs Advies Commissie. 'Deze 
Commissie heeft tot doelleden gelegenheid te geven 
zich actief in te zetten. Zo besteedt de Commissie 
aandacht aan verkiezingsprogramma's, beoorde
ling van stukken die bij de jaarlijkse algemene ver
gadering ter sprake komen en het van commentaar 
voorzien van beleidsdocumenten.' Voorzitter J .P. 

Verseput is lovend over ,de Bestuurs Advies 
Commissie. Hij vermeldt dat ruim 15 amende
menten van Schouwen-Duiveland op het VVD

verkiezingsprogramma voor de Tweede Kamer 
zijn aangenomen. Alle leden zijn bij deze com
missie-bijeenkomsten welkom. • 



Cursussen Haya van Someren
stichting t!m december. 1998 

Hieronder treft u een overzicht aan van de cursussen die bij de Haya van Somerenstichting zijn aange

vraagd. Voor opgave en/ of meer informatie kunt u contact opnemen met de genoemde contactpersoon. 

KC 's-Hertogenbosch Discussietechniek IJ 4328 ZG Burgh Haamstede 
Mevrouw I. Kloosterman 30 & 31 oktober tel.: 0111-65 23 00 

Brouwersbos 88 

5432 BE Cuijk Vergadertechniek Mediatraining (Sch.-Duiveland) 
0485- 32 18 15 7 november 10 oktober 

Bestuurderscursus KC Tilburg KC Groningen/Friesland/ 
3 oktober De heer H. Kamman Drenthe 

Vlaggeschip 40 Dhr. C.C. van Essen 

Liberalisme in de praktijk 4902 CL Oosterhout De Bongerd 40 

12 november 0162- 43 79 25 (h) 9801 AT Zuidhorn 
tel: 0594 - 50 44 49 

Presentatietechniek I Liberalisme IJ 
11 & 12 december 26 september Omgaan met de Media 

3 oktober 

KC Amsterdam Onderhandelen gemeenteraads-
De heer L. Kamman leden PR-cursus 
Van Boshuizenstraat 617 10 oktober 23 & 24 oktober 

1082 A WAmsterdam 

020 - 644 35 62 Discussietechniek I Basis Provinciale Statencursus 
17 oktober 31 oktober 

Discussietechniek I 
2 & 3 oktober Provinciale Staten Cursus Sociale/Welzijns Zaken 

7 november 7 november 

Presentatietechniek IJ 

9 & 10 oktober Provinciale Staten Gemeentefinanciën 
14 november 21 november 

Debatingtechniek 
31 oktober Presentatietechniek IJ RO en Milieu 

21 november 12 december 

Basiscursus Provinciale Staten 
14 november P.R. -training KC Den Helder 

12 december Mw. Y.C. de Bont 

Regionale Kadertraining Sweelincklaan 22 

21 november KC DenHaag 1817 KE Alkmaar 

De heer C.D.A. Ruijgrok tel: 072- 512 23 15 

Sociale Zaken Zeekant 65 

27 november 2586 AD Den Haag Gemeentefinanciën 
070-350 29 17 24 oktober 

KC Haarlem 
Mw. P.J. No~rduyn Introductie nieuwe leden KC Overijssel 
Houtwijkerveld 8 10 oktober Dhr. M.D. Valentijn 

2131 ME Hoofddorp Beulakerweg 14 

023- 561 61 92 Presentatietechniek IJ ·8355 AH Giethoorn 
6 & 7 november tel: 0521 - 36 23 41 

Presentatietechniek I 
9 & 10 oktober KC Leiden Liberalisme I en IJ 

Mevrouw F. Scheffer- Teeuwisse 16 & 17 oktober 

Discussietechniek IJ Vaartdreef 3 7 

9 & 10 oktober 2724GB Zoetermeer Liberalisme in de praktijk 
tel: 079 - 341 21 88 24 oktober 

Liberalisme IJ 
30 & 31 oktober Discussietechniek Cursus Besturen 

30 & 31 oktober 31 oktober 

Discussietechniek I 
6 & 7 november Mediatraining Presentatietechniek 

31 oktober 6 & 7 november 
Liberalisme IJ 

13 & 14 november Gemeentefinanciën Discussietechniek 
14 november 13 & 14 november 

Provinciale Staten basis en IJ 
20 & 21 november KC Limburg Mediatraining 

Mw. J, de Blécourt- Maas 21 november 

KC Utrecht Bungweg 14 

Mevrouw M. Buitelaar 6374 RB Landgraaf Fractiemanagement 
Paardenhoeve 7 tel: 045 - 532 34 54 12 december 

3992 PH Houten 
030- 637 43 58 Liberalisme I en Liberalisme in Verhouding Bestuur-Fractie 

de praktijk 19 december 

Gemeentefinanciën 10 oktober 
3 oktober Indien u vragen heeft of meer 

Europa 
informatie wenst over Vorming & 
Scholing kunt u contact opnemen 

Presentatietechniek IJ 15 oktober met de Haya van Somerenstich-
9 & 10 oktober ting, tel: 070 - 361 30 10. U wordt 

KC Zeeland dan te woord gestaan door Barba-

Debating Mevrouw C.A. den Baars-Alberts 
ra Beek of Ellen van der Zwan 

24 oktober Postbus 47 
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Vooraankondiging 
Themadag Sociale Zekerheid 
28 november 1998 
Op 30 januari 1998 discussieerden de leden van 

de VVD op een bijzondere algemene vergadering 

over de inhoud van het verkiezingsprogramma 
van de VVD. Geruime tijd werd gesproken over 

mogelijke wijzigingen in het stelsel van sociale 

zekerheid. Tijdens deze vergadering werd de 
wens kenbaar gemaakt op korte termijn verder 

te discussiëren over de toekomstige vormgeving 

van het stelsel van sociale zekerheid. Het hoofd

bestuur heeft toegezegd deze discussie te organi
seren en kondigt hierbij deze themadag aan. 

Op zaterdag 28 november zal de themadag 

Sociale Zekerheid worden gehouden. Deze vindt 

plaats in de Kamercentrale Haarlem. Ter gele-

genheid van deze themadag is een notitie 
geschreven over sociale zekerheid in de toe

komst. Dit document is bedoeld als preadvies 

ten behoeve van de gedachtewisseling op deze 

themadag. De notitie heeft een inventariserend 
karakter. 

De notitie Sociale Zekerheid komt binnenkort 

beschikbaar voor de partij en is dan ook 
opvraagbaar bij het algemeen secretariaat ( 070 -

361 30 61). Nadere informatie over tijden, loca

tie, sprekers en aanmeldingsbon vindt u in het 

volgende nummer van dit blad. • 

VVD-trainers gezocht 
(M/V) 
Het Vor.mings- & Scholingsinstituut van de VVD, de Haya van Somerenstichting, is op zoek 
naar ervaren cursusleiders. Het gaat om trainers die sociale vaardigheidstrainingen kunnen 
verzorgen zoals presentatie, discussie, vergaderen en debating, en inhoudelijke trainingen zoals 

liberalisme en Europa 

Mocht u interesse hebben dan kunt u uw CV voor uiterlijk 1 november aanstaande opsturen 

naar onderstaand adres. Uit de aanmeldingen zal een voorselectie worden gemaakt op basis 

van het CV en regionale spreiding. 

De criteria zijn: 

Ervaring hebben met het geven van korte trainingen 
Ervaring hebben met didactische werkvormen 

Ervaring hebben met sociale vaardigheidstrainingen of inhoudelijke kennis van het libera

lisme en/ofEuropa 

J;:rvaring met of kennis over de partijorganisatie is een pré. 

Trainers die geselecteerd worden zullen begin november worden uitgenodigd voor een trai

nersweekeinde op 18 en 19 november. 

Belangstellenden uit de Noordelijke, Oostelijke en Zuidelijke provincies worden met nadruk 

verzocht te reageren. 

Uw brief en cv kunt u zenden aan de stuurgroep van de Haya van Somerenstichting, t.a.v. drs 
Bonnie Bessem, Postbus 30836, 2500 GV Den Haag. 

AUSTRALIE/NIEUW ZEELAND 
MASTERS OF DOWNUNDER. 

de overtreffende trap In kennle; en pere;oonlljke werkwijze, vooral ale; 
het gaat om uw moole;te rele; naar Downunder. One; e;aenarlo voor 

relzen In groepe;verl::>and of Individueel zal u zeker aane;preken! 
Bel met hét AUS/NZ Gentrum te Nune;peet 0:341-260808. Dank ui 

MASTERS OF DOWNUNDER 
VELDWEG :3 8071 BD NUNSPEET' 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 5123053 
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Beknopt activiteitenschema 1999 
Het volledige schema is opvraagbaar bij het algemeen secretariaat, tel: 070- 361 30 61 
Dit schema is onder voorbehoud van wijzigingen 

JANUARI 

1 januari 
11 januari 

15 januari 

19 januari 

22/23 januari 
23 januari 

23 januari 

30 januari 
30 januari 

FEBRUARI 

I februari 

2 februari 

6 februari 
12 februari 

13 februari 

13 februari 

vóór 
19 februari 

20 februari 

22 februari 

MAART 

3 maart 

3/5 maart 
12 maart 

13 maart 
15 maart 

19 maart 

20 maart 
20 maart 

23 maart 

27 maart 

APRIL 

2 april 

12 april 

13 april 
16 april 

17 april 

20 april 
20 april 

23 april 
24 april 

24 april 

28 april 

MEI 

10 mei 

13 mei 
14mei 

15 mei 

18 mei 
21 mei 

24mei 

25 mei 

28/29 mei 

JUNI 

7 juni 

10 juni 
12 juni 
19 juni 

(vrijdag) 

(maandag) 

(vrijdag) 
(dinsdag) 

(vrij/za) 
(zaterdag) 

(zaterdag) 
(zaterdag) 

(zaterdag) 

(maandag) 

(dinsdag) 
(zaterdag) 

(vrijdag) 

(zaterdag) 

(zaterdag) 

(vrijdag) 

(zaterdag) 
(maandag) 

(woensdag) 

(wo t/m vrijd) 
(vrijdag) 
(zaterdag) 
(maandag) 

(vrijdag) 

(zaterdag) 
(zaterdag) 
(dinsdag) 
(zaterdag) 

(woensdag) 

(maandag) 
(dinsdag) 

(vrijdag) 
(zaterdag) 

(dinsdag) 

(dinsdag) 

(vrijdag) 
(zaterdag) 

(zaterdag) 
(woensdag) 

(maandag) 

(donderdag) 

(vrijdag) 

(zaterdag) 
(dinsdag) 

(zaterdag) 
(maandag) 

(dinsdag) 

(vrij/zat) 

(maandag) 

(donderdag) 
(zaterdag) 
(zaterdag) 

Nieuwjaarsdag (secretariaat gesloten) 

Hoofdbestuursvergadering 
Thorbeckehuis Nieuws 

Kandidaatstellingsdag Provinciale Staten 

Bureau Liberale Internationale (LI), Londen, Engeland 
Kadercursus 

Partijraad concept-ELD R-programma 

Migrantendag HvS 
Overleg Hoofdbestuur- Statenfracties 

Hoofdbestuursvergadering 

Vrijheid & Democratie 
Landelijke dag Vorming en Scholing 

Thorbeckehuis Nieuws 

Start verkiezingscampagne Provinciale Staten (o.v.b.) 
POK (overleg hoofdbestuur met kc-voorzitters) 

Verzending van de aanvullende beschrijvingsbrief BA V 
Kadercursus 

Hoofdbestuursvergadering 

Verkiezingen PS 
Congres LI, Brussel, België 
102e BAV i.v.m. kandidaatstelling EP 
103e BAV i.v.m. kandidaatstelling EK 

Hoofdbestuursvergadering 
Thorbeckehuis Nieuws 

Kadercursus 
Partijraad uitkomsten Sociale Zekerheid 

Vrijheid & Democratie 

POK (overleg hoofdbestuur met kc-voorzitters) 

Sluiting termijn indienen wijzigingsvoorstellen 
beschrijvingsbrief 52e JAV 

Hoofdbestuursvergadering 
Installatie Provinciale Staten/ verkiezing GS 

Thorbeckehuis Nieuws 

JA V VVD-Bestuurdersvereniging 
Kandidaatstellingsdag EK 

Vrijheid & Democratie 
Jaarcongres OVVVD (o.v.b.) 
Jaarcongres OVVVD 
Kadercursus 

Kandidaatstellingsdag EP 

Hoofdbestuursvergadering 

Secretariaat gesloten (Hemelvaartsdag) 
Thorbeckehuis Nieuws 
POK (overleg hoofdbestuur met kc-voorzitters) 

Vrijheid & Democratie 

Vaardigheidstraining kadercursus 
Secretariaat gesloten (Pinksteren) 

Verkiezingen Eerste Kamer 
104e JAV in Rotterdam, start Europese campagne 

(o.v.b.) 

Hoofdbestuursvergadering 
Verkiezingen Europees Parlement 

Vaardigheidstraining kadercursus 
POK( overleg hoofdbestuur met kc-voorzitters) 
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21 juni (maandag) Hoofdbestuursvergadering 

25 juni (vrijdag) Thorbeckehuis Nieuws 

25/26 juni (vrijzat) LCJ /LPC/LCV-weekend 
29 juni (dinsdag) Vrijheid & Democratie 

ZOMERRECES 

AUGUSTUS 

25 augustus (woensdag) Start parlementair jaar 
25 augustus (woensdag) Bijeenkomst partijcommissies/ HB/ fractie 

SEPTEMBER 

6 september (maandag) Hoofdbestuursvergadering 
7 september (dinsdag) Vrijheid & Democratie 
11 september (zaterdag) Studiedag Haya van Somerenstichting 
11 september (zaterdag) KC-secretarissenoverleg 
17 september (vrijdag) Thorbeckehuis Nieuws 
18 september (zaterdag) POK (overleg hoofdbestuur met kc-voorzitters) 
25 september (zaterdag) Partijraad (Miljoenennota) 
25 september (zaterdag) Studiedag Haya van Somerenstichting 
27 september (maandag) Hoofdbestuursvergadering 

OKTOBER 

2 oktober (zaterdag) Afdelingsvoorzittersdag 
6 oktober (woensdag) Jaarlijks overleg portefeuillehouder-partijcommissies 
9 oktober (zaterdag) Studiedag Haya van Somerenstichting · 
18 oktober (maandag) Hoofdbestuursvergadering 
22 oktober (vrijdag) Thorbeckehuis Nieuws 
26/28 oktober (di t/m do) Congres Liberale Internationale (LI), Brussel, België 
26 oktober (dinsdag) Vrijheid & Democratie 
30 oktober (zaterdag) POK (overleg hoofdbestuur met kc-voorzitters) 

NOVEMBER 

5/6 november (vr/za) Centrale kadertraining 
5/6 november (vr/za) Jaarlijks congres VVD-Bestuurdersvereniging 
8 november (maandag) Hoofdbestuursvergadering 
12 november (vrijdag) Thorbeckehuis Nieuws 
18 november (donderdag) KC-penningmeesteroverleg 
27 november (zaterdag) Themadag 
29 november (maandag) Hoofdbestuursvergadering 

DECEMBER 

10 t/m 13 dec. (vrt/mzo) Centrale kadertraining 
11 december (zaterdag) POK (overleg hoofdbestuur met kc-voorzitters) 
13 december (maandag) Hoofdbestuursvergadering 
14 december (dinsdag) Vrijheid & Democratie 
17 december (vrijdag) Thorbeckehuis Nieuws 
28/31 december (di/vrij) Secretariaat gesloten 

BARTELS ADVOCATEN 

Bartels Advocaten is een middelgroot en dynamisch advocatenkantoor met vestigingen in Utrecht en Amsterdam. 
De werkzaamheden concentreren zich op cliënten met vermogensrechtelijke belangen, met name in het bedrijfsleven. 

Specifieke aandachtsgebieden van het kantoor zijn: onroerend goedrecht, huurrecht bedrijfsruimte, 
ondernemingsrecht, arbeidsrecht, incasso's en claims ("stroomstoringen, Euro, millennium"). Een twintigtal 
advocaten en juridisch medewerkers staat voor u klaar om u te adviseren en zonodig bij te staan in procedures. 
Desgewenst wordt op voormelde rechtsgebieden een secoud opinion afgegeven. 

Bartels Advocaten kent ook de mogelijkheid van detachering ("lease a lawyer'') en is tevens bereid om voor een 
vaste prijs bepaalde juridische werkzaamheden te verrichten (''tenderlng"). 

Het Hoogeland 
Museumlaan 2 
3581 HK Utrecht 
Postbus 64 
3500 AB Utrecht 
Telefoon: 31 (0)30 - 2522 577 
Telefax: 31 (0)30 - 2523 943 
e-mail: info@bartels-advocaten.nl 
http://www.bartels-advocaten.nl 

Smith Building 
HogehiJweg 10 D 
1101 CC Amsterdam Zuidoost 
Postbus 22723 
1100 DE Amsterdam Zuidoost 
Telefoon: 31 (0)20- 3113 666 
Telefax: 31 (0)20 - 3113 677 
e-mail: info@bartels-advocaten.nl 
http://www.barte1s-advocaten.nl 



Aanvulling lijn van royement 
hoofdbestuur 
In de hoofdbestuursvergaderingvan 8 juni 1998 
heeft het hoofdbestuur de door het hoofdbestuur op 
19 januari 1998 bevestigde vaste gedragslijn voor 
royement uitgebreid. 

De op 19 januari bevestigde gedragslijn voor roye

ment, strekte zich uit tot partijleden die een plaats 

hadden geaccepteerd op een concurrerende kan

didatenlijst ondanks het bestaan van een eigen 

VVD-lijst in de gemeenten waarin zij woonachtig 

zijn. Deze gedragslijn is ook van toepassing ver

klaard op VVD-leden die, gekandideerd voor een 

lokale VVD-lijst en benoemd verklaard op deze 

lijst, kortere of langere tijd na deze benoemdver

klaring zich afscheiden van de VVD-fractie en op 

eigen titel, dan wel aangesloten bij een andere 

fractie, hun raadszetel continueren. 

Het hoofdbestuur heeft hiervoor op 8 juni 1998 

de volgende voorwaarden vastgesteld: 

INTER 
cleanroom 

te 

1. Betrokkene is VVD-lid en is benoemd ver

klaard op een VVD-lijst. Hij of zij heeft zich 

na de verkiezingen (tijd onbepaald) afge

scheiden van de VVD en heeft het raadslid

maatschap op eigen titel of aangesloten bij 

een andere fractie gecontinueerd. 

2. Het bestuur van de afdeling heeft een schrif

telijk verzoek tot royement bij het hoofdbe

stuur ingediend. 

Onderdeel van de royementsprocedure is uiter

aard het horen van partijen door (een delegatie 

van) het hoofdbestuur, alvorens een besluit te 

nemen. Evenals bij de gedragslijn van 19 januari 

1998 kan deze hoorzitting( en) aanleiding zijn 

om in een specifiek geval en onder de gegeven 

omstandigheden van de gedragslijn af te wijken 

en het lidmaatschap niet op te zeggen. 

Mr. D. W. Zwart, directeur. • 

VVD-Gedeputeerdendag 
Een keer per jaar is er een samenkomst van alle WD-gedeputeerden in één van de provincies. Zij gaan op 
excursie en hebben dan de kans om onderling eens bij te praten. 
Dit maal was Frans Tielrooij, gedeputeerde te Noord-Holland, de gastheer. De Commissaris van de Konin
gin in Noord-Holland, Jas van Kemenade, legde in zijn korte welkomstwoord nadruk op het groeiend 
belang van de rol van de provincies, vooral sinds in 1994 daar het Rijk aan deze middelste bestuurslaag 
meer bevoegdheden zijn toegekend. Ook het Regeerakkoord Paars II erkent en versterkt de positie van de 
provincies. Minder het bemiddelende bestuur en vaker concreet knopen daarhakkend en keuzes makend. 
De politieke partijen moeten die uitdaging nu reeds oppakken bij het schr'ijven van de nieuwe verkiezings
programma's. Dat schept ook een kritische opstelling bij de samenstelling van de kandidatenlijsten vaar de 
Provinciale Statenverkiezingen die in maart 1999 worden gehouden. Statenleden moeten naast bestuurlijke 
kennis en kunde, daar hun dagelijks werk midden in de maatschappij staan. De eisen die aan een statenlid 
anno 1998 warden gesteld, liggen aanzienlijk hoger dan twee decennia geleden. Het statenlidmaatschap is 
allang geen erebaantje meer vaar politici die in de laatste fase van hun politieke carrière zijn gekomen. 
Frans Tielraoij had samen met Hen de Boer en Henry Meijdam - beiden eveneens gedeputeerden van 
Noord-Halland-een fraai Noord-Hallands programma opgesteld. Een bezoek aan de verkeerstaren van 
Schiphol, de bezichtiging van Fort Vijfhuizen en de opbouw van de Floriade 2002 in Haarlemmermeer 
leverden een gevarieerd dagprogramma. Tijdens het diner werd beslaten dat volgend jaar het gastheerschap 
bij de provincie Utrecht zal liggen. 
De WD telt thans 25 gedeputeerden. Onze partij werd bij de vorige Provinciale Statenverkiezingen de 
grootste partij van Nederland. Dat succes moeten wij proberen vast te houden! • 

s 
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Geslaagde voorzittersdag 1998 
door Ton van Voskuilen. 

De voorzittersdag voor voorzitters en vice-voorzitters van onze WD-afdelingen was een succes: 140 perso
nen namen op 5 september jl. eraan deel. 
Zoals Willem Haekzema opmerkte is het een jaarlijks weerkerend evenement waarbij dwars daar de partij 
heen essentiële zaken besproken kunnen warden. Er wordt overwagen volgend jaar aak de andere bestuurs
leden van de afdelingen te laten participeren met deels een eigen invulling, afgestemd op de functie binnen 
het bestuur. 

Centraal thema in de toespraak van de partij

voorzitter was: de verkiezingscampagne voor de 

gemeenteraadsverkiezingen in het jaar 2002 is 

nu begonnen. Anders gezegd: regeren c.q. bestu

ren is vooruitzien. En dat geldt ook voor het 

besturen van een afdeling. 

Opvallend was het aantal nieuwe voorzitters dat 

was aangetreden. Er vindt ook een zekere ver

jonging plaats. De jongste voorzitter is Melanie 

Linde, 22 jaar, van de afdeling Zeist. 

Ze was nadrukkelijk aanwezig en had een stevige 

inbreng. Verfrissend zoveel enthousiasme. 

Peter Winsemius sprak op zijn bekende voor

treffelijke wijze over de voorzitter als manager. 

Centraal stond de vraag: Wat is een goed voor

zitter? 

Duidelijk kwam het verschil naar voren tussen 

de voorzitter als manager en als leider. De 

manager zorgt ervoor dat de mensen 'meelopen,' 

de leider geeft ook de richting aan. Hierbij kan 

het onderstaande afgebeelde model gebruikt 

worden. 

Inspireren 
• Informatie 
• Communieatle 
• Uitdaging 

Oproep! 

Als het u niet helemaal duidelijk is dan hebt u 

inderdaad wat gemist! 

In de middagsessie bespraken Karin de Korte en 

haar dochter Katinka de funktie van dromen. 

Voor een aantal voorzitters was het even wen

nen, maar de inhoud sprak velen aan. 

Uit de discussie kwam naar voren dat er behoefte 

is om verder met elkaar te praten over het voor

zittersschap in onze partij. 

De stuurgroepleden Mark Harhers en Kitty van 

den Akker bereiden op korte termijn een "terug

kom-avond" voor. 

Al met al was het een goede dag: als zoveel druk 

bezette bestuurders hun vrije zaterdag besteden 

aan de VVD dan is dat een goed teken! Bedankt 

mensen ... en noteer vast de datum van de volgen

de voorzittersdag: zaterdag 2 oktober 1999. • 

Ondersteunen 
• StruclLiren/ 

systemen 
• Begeleiding/ 

opleiding 
• Fysieke 

middelen 

Materiaal vooroorlogs 
liberalisme 
Heeft u briefwisselingen of aantekeningen over 

liberale politiek (ook verslagen van algemene 

vergaderingen of landelijke partijcommissies) 

van een van uw politiek actieve voorouders op 

zolder (of elders) liggen? 

Bezit u nog convocaties, jaarverslagen, publica

ties of verkiezingspropaganda van de Liberale 

Unie (LU), de Bond van Vrije Liberalen (BVL), 

de Economische Bond, of de 

Vrijheidsbond/Liberale Staatspartij (LSP), of van 

een meer regionaal gericht "vrijzinnig" blad bij u 
thuis? ' 

Als uw antwoord op een van deze vragen "ja" 

luidt, of als u over ander bronnenmateriaal over 

het vooroorlogse liberalisme beschikt, neem dan 

contact op met Patriek van Schie, wetenschappe

lijk medewerker van de Teldersstichting. Hij 

werkt namelijk aan een dissertatie over het 

Nederlandse liberalisme tussen 1900 en 1940 en 

kan dit bronnenmateriaal goed gebruiken. Hij 

zal het zeer op prijs stellen als u bereid bent hem 

inzage in de. stukken van u of uw voorouders te 

verlenen. Als u iets voor hem heeft, zal hij uiter

aard alleen na onderling overleg tot publicatie 

van materiaal van meer persoonlijke aard over

gaan. 

Patriek van Schie is te bereiken op de Telders

stichting, Koninginnegracht 55a, 2514 AE Den 

Haag. Telefoon tijdens kantooruren: 070 - 363 

19 48; fax: 363 19 51. • 



5 'Water' is het thema op 14 november. De Organisatie V rou

wen in de VVD organiseert een dag over ons water. Water in de 

ruimste zin van het woord. 

De redactie vroeg aan Dijkgraaf drs. Pieter Zevenbergen naar het 

ontstaan en waarom van de waterschappen. Een onbekende 

bestuurslaag, waarin voornamelijk mannen participeren. Vandaar 

dat de Vrouwen er een themadag aan wijden 

18 Zij kwamen voornamelijk uit de voormalige Oostbloklan

den. Twintig voorlichters van liberale partijen - deels nog in wor

ding- togen twee dagen naar het Haagse Novotel voor een semi

nar over campagne voeren. Het internationaal secretariaat van de 

VVD zorgde voor een afwisselend en leerzaam programma onder 

de titel: 'Liberal Campaigning. The Dutch Case.' 

Een paneldiscussie met Frits Bolkestein als voorzitter vormde de 

afsluiting van het campagneseminar 

2op dinsdag 6 oktober 

overleed het oud-VVD Twee

de-Kamerlid Margreet Kamp. 

Zij wilde na de verkiezingen 

van mei j.l. niet meer terugko

men in de Tweede Kamer en 

kandideerde voor de Eerste 

Kamer. Haar In Memoriam 

• De themadag over de toe

komst van de Sociale Zeker

heid wordt op zaterdag 28 

november gehouden. Sari 

van Heemskerck licht de 

nieuwe opzet van de VVD

themadagen toe 

• Petra Ginjaar is gestart als 

campagneleider voor de ver

kiezingen in 1999voor Pro

vinciale Staten en het Euro,... 

pees Parlement. Haar uit~ 

gangspunt: 'We moeten het 

samen doen ... ' 

• Pam Evenhuis schrijft over 

het nut van mediatrainingen 

• De Kadercursus 1999 heeft 

tot motto: 'Politieke beginse

len en regeren: een 

(on) mogelijkheid?' 

• Cursussen van de Haya van 

Somerenstichting 

• Uit de regio 
• Ontwerp-kandidatenlijsten 

Eerste Kamer en Europees 

Parlement 

c 
OKTOBER/NOVEMBER 1998 

Nr. 1456 
ISBN: 0166- 8498 

DOCUMENTATIECENTRUM 
~EDERLAN DSE POLITIEKE 
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Oussama Cherribi, sinds 1994 lid van de VVD-fractie in de Tweede 

Kamer, heeft een eigen site,< www.cherribi.nl>. Hij was de initia

tiefnemer van het politieke discussieforum op Internet 'Politiek 

Forum NL~ Binnen de VVD-fractie is Cherribi specialist op het 

gebied van de digitale communicatie. Hij is de VVD-waakhond, die 

bij alle begrotingen alert blijft op het millenniumprobleem. 

Hieronder schetst hij de stand van zaken. 

Oussama Cherribi: 

Veiligheids
risico's moeten 
per se worden 
uitgeschakeld 

D
e opkomst van een alomvattende digitalisering 

is niet ten onrechte vergeleken met historische 

ontwikkelingen als kerstening, alfabetisering, 
boekdrukkunst en massamotorisering. Deze doorbraken 

hebben vele nieuwe mogelijkheden geopend maar heb

ben ook tot onbedoelde, soms kwaadaardige neveneffec

ten geleid. 
Met de digitalisering om ons heen is het niet anders: ook 

die blijkt nu gepaard te gaan met korte en lange termijn 
bedreigingen voor de omgeving. Het millenniumpro

bleem is zo'n veiligheidsrisico dat per se voor 2000 moet 

zijn uitgeschakeld. 

Door een minuscuul maar hardnekkig foutje in de 

chips-techniek van de twintigste eeuw zullen veel appa
raten en software-programma's de datum-overgang van 

1999 naar het jaar 2000 niet kunnen maken. Vanwege 

Crisisbeheersing in Nederlandse 
huishoudens 

In Memoriam 
Margreet Kamp (1942- 1998) 

Ridder in de Ord~ van Oranje Nassau 

Ze was dapper, Margreet. 

Zij voerde de strijd tegen haar 
slopende ziekte vanafhet 

moment dat die zich manifes
teerde. Aan die strijd kwam met 

haar sterven een eind op dinsdag 
6 oktober. Ze was 56 jaar. De 

VVD-Tweede-Kamerfractie en 
het hoofdbestuur hebben met 

verslagenheid van haar overlij
den kennis genomen. 

Dapper. Al tijdens de eerste aan
val twee jaar geleden. Tussen 

chemokuren door schreef zij 

haar bijdragen en gaf zij advie

zen aan de fractieleden, die haar 
portefeuilles waarnamen. Aan 
het eind van die eerste ziektepe-

riode kwam zij naar het fractieweekend en na het 

zomerreces in 1997 nam zij geleidelijk aan haar plaats in 
de fractie weer geheel in. 

Margreet was een voortreffelijk kamerlid. Haar benade

ring was altijd positiefkritisch en nuchter. Niet alleen in 

de fractie en bij openbare optredens, maar ook naar de 
achterban. Zij was een trouw bezoekster van haar 

kamercentrale en een buitengewoon harde werker. Een 

omnivoor op parlementair gebied. Thuis van alle mark

ten en doorkneed in het subtiele politieke spel. Na 16 

jaar Kamerlidmaatschap trok zij zich dit jaar terug voor 
een nieuwe termijn. Wel kandideerde zij voor de Eerste 
Kamer. De beschrijving van haar e.v. voor de groslijst in 
de vorige Vrijheid & Democratie is een van de kortste. 
Margreet hield niet van overbodige opsmuk. IJdelheid 

was haar vreemd. 

Zij was een politieke omnivoor en generalist. Haar basis, 
de studie andragologie, diepte zij uit naar alle richtingen. 
Haar hele doen en laten was geïnspireerd door het libe
ralisme. 

De laatste Kamerperiode was zij lid van de vaste Kamer

commissies voor Landbouw, Natuurbeheer & Visserij; 
voor Sociale Zaken en Werkgelegenheid; voor Volksge
zondheid, Welzijn en Sport en voorzitter van de vaste 
commissie voor Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen. 

Naar buiten toe heeft zij de grootste bekendheid gekre
gen met de portefeuille Volksgezondheid, onder meer 
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Oussama Cherribi, VVD-Tweede-Kamerlid 

dit foutje zullen veel computers hun jaartelling weer in 

1900 beginnen, met alle gevolgen van dien. Het heeft 

bijvoorbeeld gevolgen voor de belasting- en loonadmi
nistratie. Sommige chips of micro-controllers zullen 

zelfs helemaal ophouden te functioneren. Als gevolg van 

de verregaande digitalisering om ons heen zit het er zon

der ingrijpen dik in dat op zaterdagmorgen 1 januari 

2000 computers en netwerken de Nederlandse samenle
ving lelijk in de steek kunnen laten. Heel wat apparaten 
kunnen door hun voorprogrammering zelfs al in 1999 

een gevaar voor hun omgeving worden. 

De tijd is te krap om dit probleem bijtijds volledig te 
verhelpen. Het is onbegonnen werk om in amper twee 

jaar het achterstallig onderhoud van meer dan dertig 
jaar ongedaan te maken. Nederlandse huishoudens, 

ondernemingen, overheden en overheidsdiensten staat 
in het conversieweekend rond oudejaarsavond 1999 een 

stevig nummertje crisisbeheersing te wachten. 

Ook in het buitenland is nog nergens de Haarlemmero

lie tegen het millenniumprobleem uitgevonden. Niet 

door haar stellingname tegen het plan-Simons, waarin 
de ziekenfondsen en de particuliere gezondheidsverze

keringen versmolten zouden worden. Dit plan werd 
afgestemd. Margreet was liberaal in hart en nieren. De 
basisgedachte: geen welzijns- maar de waarborgstaat, 
heeft zij tot het eind consequent uitgedragen. 

Tijdens haar afscheidsreceptie in mei in de Tweede 

Kamer wist zij al dat de tweede reeks chemokuren niet 

aansloeg. Maar daar berustte zij niet in. Zij stond 
urenlang te recipiëren, aanvaardde rond die tijd de 

benoeming tot Kroonlid van de Ziekenfondsraad en 

ging op voor de Eerste Kamer 

Margreet was een fijne collega in de Kamer. Door haar 
veelzijdigheid en grote kennis van zaken was zij voor 
velen een vraagbaak. Ook in haar laatste levensfase bleef 

zij belangstellend en hield zij contacten met de fractie. 

In Margreet Kamp verliezen fractie en bestuur een 
vrouw die vanuit een uiterst positieve instelling, altijd 

hard werkend, de liberale beginselen heeft uitgedragen. 

Wij leven mee met haar vrienden en familie die door 
haar dood een groot verlies lijden. 

Hans Dijkstal, VVD-fractievoorzitter Tweede Kamer, 

Willem Hoekzema, WD-partijvoorzitter. 



best, al slaat Nederland samen met Engeland en Scandi

navië geen gek figuur binnen Europa. Ons land hoort 

met deze landen, Canada en de Verenigde Staten tot de 

koplopers die de digitale kwetsbaarheid en de maat

schappelijke beheersbaarheid het eerst serieus hebben 
genomen. Het is een punt van groeiende zorg dat de 

buurlanden van Nederland nog een flinke achterstand 

hebben. 

In Nederland heeft de politiek sinds 1996 oog gekregen 

voor het grote belang van een tijdige conversie-aanpak. 

Met Heila Voûte en Broos van Erp heb ik drie jaar gele
den in het parlement de eerste VVD-kamervragen aan 

de minister-president gesteld. Het eerste paarse kabinet 

riep in 1997 een Platform en een Bureau in het leven. 

Paars II benoemde minister van Boxtel tot coördinerend 
millennium-minister. Hij heeft de Tweede Kamer 

onlangs de eerste kwartaalrapportage met knelpunten en 

vorderingen gepresenteerd. 

Rampdag, stropdag 
of pechdag 
De VVD-fractie vindt het van groot belang dat er een 

conversie-aanpak komt die vóór, tijdens en na het eeuw

wisselingsweekend van 1 januari 2000 een goed, onon
derbroken en betrouwbaar voortfunctioneren van over

heid en samenleving verzekert. Met en zonder coalitie

genoten heb ik de regering daarop bij herhaling geatten

deerd. Zo vroegen we om een millenniumkeurmerk 

voor consumentenelektronica, om opheffing van een 

eerdere investeringsst op op de digitalisering van de 
departementen, om een gerichte millennium-weerbaar

heidscampagne voor het Midden- en Kleinbedrijf, en 

om een tijdig testprogramma voor het voortfunctione
ren van hulp- en rampdiensten bij wel- en niet-werken

de millenniumgevoelige apparatuur. 

Wat mij betreft tellen twee politieke vragen: kan digitaal 
Nederland- Nederland 'online'- de omslag naar het 

jaar 2000 zonder kleerscheuren doorstaan? En is de 

gevolgde aanpak werkbaar voor het functioneren van de 

rest van Nederland. 

Het antwoord is waarschijnlijk negatief. Of het een 

rampdag, een stropdag of een pechdag wordt, is moeilijk 
te zeggen. Ik blijf optimist, maar crisisverschijnselen zijn 
niet uit te sluiten. 

Onduidelijkheid over 
omvang en kosten 
De eerste rapportage van minister van Boxtellaat vooral 
zien hoe enorm kwetsbaar Nederland is. Zijn waslijst 

maakt duidelijk in welke mate stagnatie van digitaal 

Nederland repercussies heeft voor het maatschappelijk 
voortfunctioneren van departementen, gemeenten, pro

vincies, waterschappen, overheden en diensten. De 

gevolgen zijn zonder ingrijpen vrij ernstig. 
Tegelijk vertrouwt Van Boxtel erop dat de situatie in 
Nederland goed beheersbaar is, als tenminste de conver

sie-aanpak op tijd komt. Daarop geeft het kwartaalrap

port maar gedeeltelijk inzicht. 1 November is de eerste 

cruciale peildatum of alle tussenstappen op schema zijn. 

De uiteindelijke conversiekosten en inspanningen die 
nodig zijn om overheid en samenleving zonder haperen 

over de drempel te krijgen, staan nog lang niet vast. 

Evenmin bestaat er duidelijkheid over de omvang en de 
kosten van de noodmaatregelen bij falende conversie. 

Kerncentrales 
De VVD houdt van meet af aan de drie grootste mana

gementsrisico's scherp in de gaten. 
Ten eerste is er de afhankelijkheid bij departementen en 

overheden van zelfstandige gesprekspartners in binnen

en buitenland. Leveranciers en branches zijn vrijblij
vend, zo niet uiterst terughoudend, in hun mede-aan

sprakelijkheid voor de gevolgen van een gebrekkige con

versie. In dat licht heeft Joris Voorhoeve gewezen op de 

levensgrote bedreiging van Europese kerncentrales wan

neer hun millenniumstoornis niet wordt verholpen. Als 
lid van de Raad van Europa en met hulp van het Inter

nationaal Atoomenergie Agentschap (IAEA) zal ik de 

Commissie van wetenschap en technologie op korte ter

mijn rapporteren over de funeste gevolgen van dit pro-

bleem voor de kernveiligheid in Europa en Nederland. 

Een tweede managementsrisico is het vraagstuk van for

mele overheidsaansprakelijkheid voor millenniumscha
de als gevolg van haar beperkte bevoegdheid om in te 

kunnen grijpen. Ook de Raad van State heeft een waar

schuwing in die richting gegeven. De VVD volgt met 

argusogen hoe minister van Boxtel zal reageren op de 

suggestie van noodwetgeving in de vorm van een mach

tigingswet ter verruiming van zijn bevoegdheden. 
Een derde risico is dat tijdige invoering van noodwetge

ving struikelt over de gelijktijdige uitvoering van de 

lopende conversiemaatregelen. De VVD acht passende 

noodwetgeving voor falende conversie geen aanvulling 
maar een kernbestanddeel van de laatste grote klus voor 

de komende eeuwwisseling. 

Het weekend van 1 januari 2000 moet een veilig verloop 

hebben. De vliegtuigen mogen in Nederland niet als 

bakstenen uit de lucht komen vallen. Dat zal waarschijn

lijk ook niet gebeuren. Waarschijnlijker is dat ze niet of 
met grote vertraging de lucht in kunnen omdat de 

vluchtschema's, de planning bij de luchthavens en de 

indeling van aanvoerroutes in de war zijn. Zover mag 
het echter niet komen. Toch is het helemaal niet zo gek 

om het conversieweekend door te brengen met kaarsen, 

open haard en een ruime voorraad onbederfelijke 

levensmiddelen. • 

Campagneleider Petra Gin jaar: 

'Wij moeten het 
gezamenlijk doen' 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

In zijn vergadering van 21 september heeft het hoofdbestuur Petra Ginjaar benoemd tot campagneleider voor de ver

kiezingen van Provinciale Staten en het Europees Parlement in 1999. 

Het zijn twee totaal verschillende campagnes, maar één ding hebben zij gemeen: zij hebben tot doel de stijgende lijn 

van de VVD te continueren. En dat is geen geringe opgave gezien de liberale verkiezingssuccessen van de laatste 

zeven jaren. Petra is na haar benoeming gelijk op pad gegaan om alle provinciecentrales te bezoeken, want de Pro

vinciale-Statenverkiezingen zijn al op 3 maart 1999, dus over een dikke vier maanden. 

(Het grote verschil tussen beide campagnes zit 
vooral in het feit dat de provinciale verkie
zingen in de eerste plaats door de provincies 

zelf moeten worden gevoerd. De verkiezing van het 

Europees Parlement in juni 1999 is meer een landelijke 
aangelegenheid. Maar natuurlijk is het zo dat wij voor 

beide verkiezingen weer de volledige inzet van al onze 
onmisbare vrijwilligers hard nodig hebben. Wij moeten 

het gezamenlijk doen,' zo is het uitgangspunt van Petra 
Gin jaar. 'De eenheidin stijl en de inhoud zijn belangrijk.' 

Ervaring heeft zij genoeg opgebouwd tijdens de gemeen

telijke en Tweede-Kamercampagnes, samen met Cle
mens Cornielje en Lody Pieters. Zij komt beslagen ten 

ijs. Door de interne sterkte-zwakte analyse van de laatste 

campagnes kunnen schoonheidsfoutjes worden uitgewe
ven. In dit gesprek beperkt zij zich tot de Provinciale

Statencampagne. 

Korte campagne 
Tijdens haar rondgang langs de VVD-provinciecentrale

besturen en FR-bestuurders heeft zij de basis gelegd 

voor een goede samenwerking. 'Vlij hebben gesproken 
over publieksactiviteiten, de media, over hoe politieke 

boodschappen uit te dragen ... Kortom, over alle zaken 

die tijdens een campagne spelen en die dan in een heel 
intensief tempo aan de orde komen. Vanaf de campag

nevloer - de tweede etage in het Thorbeckehuis -werken 
wij coördinerend en ondersteunend. Dat doen wij door 

het organiseren van de grote avonden, het leveren van 

landelijk campagnemateriaal, het regelen van werkbe
zoeken en het gebruik van moderne media. Daarom is 

het heel belangrijk dat bewindslieden, de provincies, de 

Eerste- en Tweede-Kamerfractie plus onze Europarle

mentariërs nauw samenwerken. 

De eerste verantwoordelijkheid voor de Statenverkiezin
gen ligt bij de provinciale campagneteams. Elke provin

cie is anders. Ieder team trekt een plan dat toegesneden 

is op de aard en belangen van de eigen provincie. Dáár 

moet men zorgen voor de profilering van de lijsttrekker, 
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het uitdragen van de belangrijkste punten uit het verkie

zingsprogramma en moet men zich toespitsen op de 
mediamomenten.' 

Petra benadrukt het grote belang van de LPC en alle vrij-

Petra Gin jaar, 
campagneleider 

Taken van de Landelijke Pub/ie 
Relations Commissie (LPC) 

willigers. 'Wij hebben regelmatig overleg met de LPC. In 
die vergaderingen wisselen wij onderling onze ervarin

gen uit. Wij zullen tijdens die bijeenkomsten veel aan

dacht aan de nieuwe en regionale media besteden. 
Eén voorbeeld: In Rotterdam luisteren velen naar Rot

terdam-Rijrimond; in Den Haag geldt dat voor Radio
West. De plaatselijke en regionale radiostations en t.v.

zenders zullen alle in kaart worden gebracht. Netwerken 

met de reporters moeten worden opgebouwd. Elke pro-



vincie heeft op die regionale zenders haar eigen karakter. 

Iedere provincie heeft haar eigen wensen en problemen. 

Inventarisatie per provincie is dus de eerste stap.' 

De handicap dat de provincie als middelste bestuurslaag 
bij de bevolking- vooral in de randstad- weinig bekend

heid geniet zal gezamenlijk moeten worden aangepakt. 

Petra voorziet een publiekscampagne, bijvoorbeeld via 

Postbus 51-spots, om de toenemende invloed van de 

provincie op het dagelijks leven van de burgers duidelijk 
te maken. Daartoe zullen het Inter Provinciaal Overleg 

(IPO)en het ministerie van Binnenlandse Zaken de han

den ineen moeten slaan. 'Daarbij gaat het om een neu

trale, objectieve campagne. Maar als VVD moeten wij 
het belang van de grote liberale invloed in de staten uit

dragen. Dankzij de VVD is veel tot stand gekomen. 

Bovendien hebben de vorige statenver kiezingen de VVD 

de grootste fractie in de Eerste Kamer opgeleverd. Een 

VVD-stem bij de sta tenverkiezingen telt ook als een libe
rale stem voor de Eerste Kamer, die door de Statenleden 

wordt gekozen.' 

Toekomst sociale zekerheid 

Provinciaal bestuur: 
grote onbekende 

'Wij mogen de provincies het niet alleen laten opknap

pen,' stelt Petra Ginjaar. 
Zij is blij met de toegezegde steun van de bewindslieden, 

de Eerste- en Tweede-Kamerfractie, de voorlichting en 

Ernst van Splunter, persoonlijk medewerker van Hans 
DijkstaL 'Hun bijdragen zijn van onschatbare waarde. 

Dat geldt ook voor de van buiten ingehuurde professio
naliteit van het reclamebureau Noordervliet: Philip 

Noordervliet en Pons Bruijs.' 

In het kort vat zij de grote lijn samen met: 'Overleg 
LPC- Provincies - Willem Hoekzema - Hans Dijkstal en 

Annemarie Jorritsma. Niet als eenrichtingsverkeer, maar 

naar elkaar toe inspirerend. Als wij die lijn kunnen aan

houden komen wij vanzelf tot een creatieve invulling 

van een goede campagne.' 

raakt iedereen!! 
door Miehiel Krom, 

De VVD organiseert zaterdag 28 november een themadag over het 

. onderwerp sociale zekerheid. De toekomst van de sociale zekerheid 

raakt iedere Nederlander. Het gaat om zaken als het minimumloon, 

AOW (betaalbaar), het belastingstelsel en de financiering van de 

sociale zekerheid (overheid en/ofbedrijfsleven). Sari van Heems

kerck is als hoofdbestuurslid de eerst verantwoordelijke voor de 

themadag. Als het aan haar ligt maakt de VVD een diepteslag als 

het gaat om een politiek inhoudelijke discussie. 

Wij moeten elkaar helpen 

V:
n Heemskerck: 'Binnen de VVD moet veel meer 

uimte komen voor inhoudelijke discussie. Wij 

1ebben die uitstraling als partij niet. Met een der

gelijk strategisch debat worden wij als partij aantrekkelij
ker voor diegenen die juist het politieke debat niet schu

wen. Het hoofdbestuur wil bij zullee belangrijke thema's 

de achterban breed benaderen. Als moderne politieke 

partij is een inhoudelijke inbreng van de partij essentieel. 

De aanzet voor dit debat is begin dit jaar door de leden 

gegeven tijdens de bijzondere algemene vergadering over 
de inhoud van het verkiezingsprogramma voor de Twee

de Kamer. Onze leden hebben behoefte aan deze discus

sie. Om snel tot de kern te komen heeft het hoofdbestuur 

in samenwerking met de Teldersstichting en de partij
commissie Sociale Zaken een inventariserende notitie 

opgesteld met daarin verschillende opties bij eventuele 

wijzigingen in het stelsel van sociale zekerheid. Deze 
notitie is voor de themadag in een aantrekkelijke vorm

geving beschikbaar. Verder willen wij de discussie aan

trekkelijk maken door personen van binnen en buiten de 

partij hun visie te laten geven op dit onderwerp.' Daarnaast is Petra bezig met 'een zachte opstart' van de 

campagne voor de Europese verkiezingen. 'De inhoude

lijke voorbereidingen zijn al bezig. Wij proberen aan alle 
activiteiten een Eurodimensie te geven, want het maakt 

niet uit om welke verkiezingen het gaat. Wij moeten het 

met elkaar doen.' • 

Voor de themadag zijn onder anderen Loclewijk de Waal 
(FNV) en Hans Hoogervorst (staatssecretaris van Sociale 

Zaken) uitgenodigd. Dagvoorzitter is SandraKorthuis 

(VVD-wethouder in Rotterdam). Naast de inleiders staat 

e nieuwe Kamerleden zijn 
inmiddels een beetje gewend 
aan hun nieuwe functie en zijn 

goed op weg onder aanvoering van 
onze nieuwe politiek leider Hans Dijk
stal. Ook onze bewindslieden in het 
nieuwe kabinet Kokjorritsma-Borst zijn 
hard aan de slag. Op dit moment 
staan met name de begrotingen van 
de diverse departementen centraal. tn 
de Partijraadsvergadering zullen deze 
uitvoerig aan de orde worden gesteld. 

Niet alleen door de politici wordt ech
ter hard gewerkt ook achter de scher
men zijn diverse mensen druk in touw. 
Volgend jaar staan tenslotte wederom 
twee verkiezingen op stapel en op dit 
moment worden de eerste campagne-

plannen al gemaakt De WD kwam bij 
de provinciale statenverfdezingen van 
vier jaar geleden als grootste partij uit 
de bus en we streven er uiteraard naar 
om deze sterke positie te handhaven. 

Het hoofdbestuur heeft inmiddels de 
ontwerp-kandidatenlijsten voor de Eer
ste Kamer en voor het Europees Parle
ment opgesteld. In deze Vrijheid & 

Democratie treft u de ontwerp-kandi
datenlijsten aan. De behandeling en 
definitieve vaststelling van de lijsten zal 
plaatsvinden tijdens de Algemene 
Ledenvergadering op 12 en 13 maart. 
Voor die tijd kunnen afdelingen hun 
mening over de lijsten kenbaar maken 
en wijzigingsvoorstellen indienen. 

juist in de verkiezingstijd is de steun 
van onze leden onmisbaar. u bent 

namelijk een belangrijke schakel bij het 
uitdragen van onze liberale standpun
ten. Daarnaast maakt u het mede 
door uw financiële bijdrage, mogelijk 
om activiteiten te organiseren en cam
pagne te voeren. Wij hopen daarom 
ook in 1999 op uw steun te mogen blij
ven rekenen. Misschien kunt u ons zelfs 
helpen ons ledenbestand uit te brei
den. Als ieder lid nu eens een nieuw lid 
aan zou melden, kan de WD de libera
le boodschap nog veel meer uitdragen! 
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Sari van Heemskerck 

Inbreng van deelnemers 
staat voorop 

de inbreng van deelnemers voorop. In drie subgroepen 

zullen de aanwezigen discussiëren over drie van de negen 

vooraf opgestelde vraagstellingen binnen het thema. 

Daarna volgt een gezamenlijke presentatie en discussie. 
Sari van Heemskerck benadrukt dat de uitkomst(en)van 

de themadag zal worden aangeboden aan de partijraad. 

De themadag is daarmee leidraad voor de verdere stand

puntbepaling binnen de VVD. 

De negen vraagstellingen als aanzet voor discussie over 
de toekomst van de sociale zekerheid luiden: 

l. Kiest de VVD bewust niet langer voor een basisstelsel 

in de sociale zekerheid? 
2. Wordt een stelsel met een basisinkomen voor ieder

een ter vervanging van het huidige stelsel door de 

VVD om principiële redenen afgewezen? Hoe moet in 

dit verband de omzetting worden gewaardeerd van de 

belastingvrije som in een heffingskorting (die aan niet 

verdienende partners worden uitbetaald)? 
3. Is de afslanking van het stelsel van sociale zekerheid 

grotendeels voltooid? 
4. Wordt een verlaging van het wettelijk minimumloon 

door de VVD inderdaad afgewezen? En, zo ja, hoe 

dient dan de langdurige werkloosheid te worden aan
gepakt van mensen met een lage arbeidsproductivi

teit? 
5. Bepleit de VVD een verschuiving van de heffingstoe

slag sociale zekerheid naar andere bronnen? 

6. Is de AOW een sociale verzekering of een sociale 

voorziening? 
7. Welke aanpassingen in de sociale zekerheid zijn nodig 

om de deelname van ouderen (50-plussers) te verbe

teren? 
8. Moet worden doorgegaan op de weg van de privatise

ring van de uitvoering van de sociale zekerheid? 
9. Moet de claimbeoordeling als onderdeel van de uit

voering toevallen aan een publieke instelling of kan 

zo'n activiteit worden geprivatiseerd? 

Aanmelden 
Sari van Heemskerck hoopt dat veel mensen naar de 

themadag zullen komen. Ook niet leden zijn welkom. 

Om ook andere geïnteresseerden van deze discussiedag 
op de hoogte te stellen zal de VVD kleine advertenties 

plaatsen in de Volkskrant en in NRC Handelsblad. Aan

melden voor de themadag op 28 november kan bij het 
landelijk secretariaat (Lucas Osterholt, 070- 361 30 14). 

Deelnemers ontvangen bericht van aanmelding. 

De themadag vindt plaats in het Golden Tuliphotel te 
Zoetermeer. 

De kosten f 35,- p.p. dient u over te maken naar giro
nummer 401 82 32 t.n.v. VVD, Postbus 30386, 2500 GC 

Den Haag, o.v.v. "Themadag Sociale Zekerheid'. 

Aanmelden vóór 16 november 1998. • 



Drs. Pieter Zevenbergen, 
dijkgraaf van Delfland (foto: 
Frits de Haan) 

Op 14 november organiseert de Organisatie Vrouwen in de VVD een themadag over water. 

Dat programma treft u elders in dit blad. Ter introductie vroeg de redactie de dijkgraaf van 

Delfland, drs. Pieter Zevenbergen, een beeld te schetsen van de geschiedenis van het Neder

landse water en de taak van de waterschappen. Pieter Zevenbergen over: 

De wondere wereld 
van het water 

I
n Nederland hebben de meeste waterschappen een 

lange geschiedenis, omdat de activiteiten van de 
waterschappen in zeer belangrijke mate samenhan

gen met de ontwikkeling van de leefbaarheid en 

bewoonbaarheid van ons land. 

De eerste waterschappelijke activiteiten zijn ongetwijfeld 
het bouwen van dijken geweest, om het land en zijn 

bewoners tegen het getij (eb en vloed) en overstromin

gen te beschermen. Daarmee kan de eerste klassieke taak 
van een waterschap worden geduid: waterkering. 

Uit dezelfde periode - de vroege middeleeuwen - stamt 
zeker een tweede (klassieke) taak van de waterschappen, 

het beheren van het water in een gebied, om de bodem 

dusdanig te conditioneren, dat de bewoners van dat 

gebied daar konden wonen en werken. Tegenwoordig 
geldt dat nog steeds zo, de waterbeheerstaak van het 

waterschap bestaat daaruit, dat de bodem dusdanig 

wordt geconditioneerd dat de daarop of daarin gewenste 

doelstellingen behaald kunnen worden. 
Waterbeheersing is een (tweede) klassieke taak van het 

waterschap. Deze taken worden gezamenlijk aangeduid 

als de kwantiteitstaken. 

Een peilschaal, graadmeter voor een gezonde waterstand (foto: Frits de Haan) 

Waterkwaliteit lijdt onder 
gebruik 

beeld Rijnland, Delfland, Schieland in Noord- en Zuid

Holland) of werden zuiveringsschappen in het leven 
geroepen (bijvoorbeeld in Limburg en op de Hollandse 
Eilanden en Waarden). 

Het bovenstaande leidt ertoe, dat een eigentijds all-in 

waterschap de waterkwantiteits- en waterkwaliteitstaak in 

volle omvang en in onderlinge samenhang zal kunnen uit

voeren. 

Met name na 1953 (watersnoodramp in het zuidwesten 
van Nederland) is er een politieke discussie geweest of 

de waterschappen zouden moeten blijven voortbestaan. 
Vooral in de zogenaamde progressieve partijen, de PvdA 

daaronder begrepen, bestond de opvatting, dat water

schappen beter konden worden opgeheven en dat de 
hen toevertrouwde taken door de Algemene Democratie 

konden worden overgenomen. Die discussie is (terecht) 

Vele honderden jaren hebben de waterschappen hun 

klassieke taken uitgevoerd. Totdat aan het einde van de 

vorige eeuw bleek dat de kwaliteit van het water te lijden 
had onder het gebruik van het water door de mensen. 

Bevolkingsconcentratie en industrialisatie zijn in ons 
land vooral in de 19e eeuw op gang gekomen en hebben 

uiteraard tot een vergroting van het watergebruik geleid 

en dus tot een grotere productie van afvalwater. 

In sommige gebieden werd al vrij snel de reiniging van 
het afvalwater door de gemeenten ter hand genomen 

door aanleg van rioleringen en reiniging van afvalwater 

in installaties. De eerste echte rioolwaterzuiveringsin

richting voor huishoudelijk afvalwater is in 1906 in 
gebruik genomen in de gemeente Voorburg. 

Door veel gemeentebesturen, aangemoedigd door pro
vinciale besturen, zijn talrijke maatregelen genomen om 

de kwaliteit van het oppervlaktewater te verbeteren. 

Toch heeft het tot 1965 geduurd voordat op nationaal 
niveau een wettelijke regeling tot stand kwam, bekend 

als de Wet Vervuiling Oppervlaktewateren (WVO). 

In deze wet worden de waterschappen niet onmiddellijk 
aangewezen als het publieke orgaan, dat met de uitvoe

ring van de wet wordt belast. De provincies zijn aange

wezen om de waterkwaliteitstaak in hun gebied te orga

niseren. In een aantal gevallen heeft dat ertoe geleid dat 

de provincie de uitvoering van de waterkwaliteitszorg 
zelf tèr hand heeft genomen (bijvoorbeeld de provincies 

Utrecht, Groningen en Friesland). In veel andere geval

len werden de waterschappen daarmee belast (bijvoor-

Positie waterschappen is 
vastgelegd in de Grondwet 

Geen reden voor paniek 

I geruime tijd kwamen er signalen over 
degenvallende economische groei uit Azië en 

Rusland De heftige najaarsbewegingen op de 
internationale beurzen veroorzaken daarom 
veel onrust. Bij elkaar opgeteld voldoende rede
nen voor ernstige zorgen? 
Internationaal gezien wellicht wel. Voor ons 
land echter nog geen reden tot paniek. 
Het regeerakkoord is degelijk. In het deiJat over 
de Regeringsverklaring en hij de Algemene 
Beschouwingen heeft de WD dat nog eens 
benadrukt 

Het behoedzame groeiscenario, het leggen van 
prioriteit hij de terugdringing van het financie-
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ringstekort en de nationale schuld, en de strikte 
Zalm-regels van uitgaven en inkomsten vormen 
een goede basis voor goede tijden en een stevi
ge dam tegen onrustige ontwikkelingen. Nóg 
belangrijker vind ik echter de disciplinerende 
werking hiervan voor de departementen en de 
ministerraad. 

Als de tijden echt verslechteren, ook voor Neder
land, dan doen we er heter aan onze energie 
niet te steken in doemdenken en zwartgallige 
praatjes, maar vooral te werken aan een verde
re versterking van onze economie en een hech
te financiële basis van de overheid Dat is 
sowieso verstandig, ongeacht goede tijden en 
slechte tijden. 

\J" D--L·'j 
V~ 

Hans Dijkstal 



Water en natuurlijke oever, 
een vertrouwd Hollands 
beeld (foto: Frits de Haan) 

niet door de progressieve politieke krachten gewonnen; 
integendeel de positie van de waterschappen is vastge

legd in de Grondwet (artikel133) en in de Waterschaps
wet (Stb. 1991, 444). 

Naast deze (formele) plaatsbepalingen van de water

schappen is het goed erop te wijzen dat door het Rijk 

met enige regelmaat belangrijke beleidsnota's zijn uitge
bracht (l e, 2e en 3e Nota Waterhuishouding, 4e is 

onderweg). Uiteraard hebben de provinciale besturen 

zich evenmin onbetuigd gelaten en ter uitwerking op 

provinciaalniveau van de nationale nota's (beleidsdoel

stellingen en uitvoeringsmodaliteiten) belangrijke 
schrifturen het licht doen zien. 

In veel gevallen zijn de provinciale nota's opgesteld met 

een belangrijke inbreng van de waterschappen en vastge
steld door Provinciale Staten. 

Ook de Nationale nota's kennen een belangrijke inbreng 
van de waterschappen door middel van de Unie van 

Waterschappen. De Minister van Verkeer en Waterstaat 

stelt de nota vast, politieke beraadslaging vindt vooral 
plaats in de vaste Kamercommissie voor Verkeer en 

Waterstaat, uiteindelijke besluitvorming in de plenaire 

vergadering van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

Uiteraard vindt ook nog politieke discussie in de Eerste 
Kamer plaats. Hieraan voorafgaand heb ik de (politiek) 

relevante omgeving voor de waterschappen omschreven. 

Op de rol van de gemeenten kom ik straks terug. 

Goede samenwerking tussen 
gemeenten en waterschap is 

noodzakelijk 

Het is nauwelijks nodig u uit te leggen, dat bescherming 

van de bevolking, de natuurlijke en de economische waar
den tegen overstroming door water, gegeven de fYsieke 

eigenschappen van ons land, een absolute noodzaak is. 

Zouden de duinen en dijken er niet zijn, dan zou 

Amersfoort een ontwikkelingsmogelijkheid als badplaats 
hebben. Daarmee zou dan wel de gehele randstad onder 

water zijn verdwenen, met alle daaraan verbonden 
(menselijke en financiële) drama's. 

Nu het dijkverzwaringsprogramma voor de grote rivie

ren met grote voortvarendheid is aangepakt en daarbij 

door het voortreffelijke werk van de Commissie Boer

tien (onbegrijpelijk) lange discussies kunnen worden 
vermeden, kan de veiligheid daarmee daadwerkelijk 

worden bevorderd. 

Bij deze maatregelen moet steeds óók in de beschouwin

gen worden betrokken, dat de waterafvoer door de rivie

ren en de zeespiegel geen constante factoren zijn, maar 

aan verandering onderhevig zijn. Klimaatverandering, 

waardoor grotere waterafvoer door de rivieren, en zee

spiegelrijzing zijn zaken die daarbij (mede) beschouwd 

moeten worden. 

Een belangrijke stimulerende rol is weggelegd voor het 
departement van Verkeer en Waterstaat. Uitwerking van 

de algemene uitgangspunten is een zaak voor de water
schappen en bijvoorbeeld op het terrein van de ruimte

lijke ordening - geen bebouwing in de uiterwaarden, in 
de zeewerende duinen, noch in of op waterkerende dij

ken etc. - een zaak van de gemeente. 

Zo dragen deze overheden bij aan een duurzame veilig

heid, zowel voor de bewoners als voor hun economische 

belangen. 

Een goede samenwerking tussen gemeenten en water
schap is noodzakelijk, evenals een prospectieve benade

ring van dit vraagstuk door de waterschappen. 

Gemeenten en Waterschappen komen elkaar op talrijke 

terreinen tegen, maar de meest pregnante ontmoeting is 
te vinden op het terrein van de ruimtelijke ordening. 

Water speelt in de leefomgeving van mensen een belang

rijke rol. Om het beheer over dat water ook op lange ter

mijn verzekerd te laten zijn, is vroegtijdig overleg tussen 

gemeenten en waterschap noodzakelijk. De taakverde

ling bij de uitvoering van ruimtelijke plannen is voor de 
hand liggend. Waterschappen beperken zich tot taken 

op het gebied van de waterbeheersing, de waterkering en 

uiteraard de kwaliteitszorg. Terwijl de gemeenten bij het 

bouwrijp maken van terreinen er vooral voor zorgen dat 

het bouwperceel voldoende droog is. Ontwatering, het 

voldoende droog zijn van een locatie om er überhaupt 
op te kunnen bouwen, is dus de taak van de gemeente, 

terwijl de zorg voor de afwatering van overtollig water 

een taak van het waterschap is. 

Conditioneren van 
de bodem 

De activiteiten van het waterschap op dit terrein dienen 

alleen het doel "droge voeten." Om te kunnen wonen, wer

ken en recreëren is een droge bodem veelal noodzakelijk. 

Sinds het begin van de 19e eeuw zijn in ons land door de 

waterschappen en anderen veel "ontginningen" uitge

voerd. In de meeste gevallen ging het daarbij om het 
"droogmaken" van het gebied ten behoeve van allerlei 

(menselijke) activiteiten vooral op het gebied van de 

landbouw. 

Bij de ruimtelijke inrichting van ons land speelt de ont

wikkeling van de agrarische technieken, vooral in het 
buitengebied, een belangrijke rol. Een uitgebreide 

beschouwing in dit kader is niet mogelijk; gaarne verwijs 

ik u naar het boek van Auke van der Woud: "Het lege 

land: Ruimtelijke ordening van Nederland 1848- 1978." 

Om de bodem bruikbaar te maken voor de verwezenlij
king van de daaraan gegeven doelstellingen is het "con

ditioneren" daarvan noodzakelijk. Gegeven de lage lig

ging - beneden de zeespiegel - is het verwijderen van het 

teveel gevallen water noodzakelijk. In het buitengebied 

gebeurt dat door een (complex) systeem van sloten en 
vaarten veelal met behulp van gemalen, molens e.d. Om 

de bodem goed te kunnen gebruiken is water noodzake

lijk. Niet te veel, niet te weinig. De hoeveelheid water 

hangt uiteraard samen met het gebruik van de grond. De 

gemechaniseerde akkerbouw vraagt een minder "drassi
ge", dus drogere bodem dan veeteelt of recreatie. 

Het Algemeen Bestuur van het waterschap stelt de zoge

naamde "peilen" vast, na een inspraakprocedure en 

onder goedkeuring door Gedeputeerde Staten. 

Bij deze acties proberen waterschappen werkelijk 
inhoud te geven aan "het conditioneren van de bodem 

om daarmee de doelstellingen van de algemene demo

cratie te verwezenlijken". Het is duidelijk dat een goed 
overleg tussen gemeente en waterschap een absolute 

voorwaarde is om deze doelstelling te verwezenlijken. 

Duidelijkheid is een eerste vereiste. Het verwezenlijken 
van twee doelstellingen binnen één gebied leidt (bijna 

altijd) tot spanningen, waarbij het waterschap niet altijd 
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gemakkelijk aan de verwachtingen zal kunnen voldoen. 
Een agrarisch gebied, waarin een natuurontwikkeling 

mede wenselijk wordt geacht, vraagt nu vaak om een 

ander peilbesluit, dan een eenduidige bestemming. 

Goed overleg, mede over de technisch noodzakelijke voor

zieningen, zal in het algemeen een bruikbare aanpak zijn. 

Waterschapsverkiezing~ 

in Zuid-Holland 

Een goede kwaliteit van het water is van groot belang 

voor ons leefmilieu. Deze belangrijke taak is eveneens 

aan de waterschappen toevertrouwd en bestaat uit twee 

onderdelen. In de eerste plaats de zorg voor de kwaliteit 

van het oppervlaktewater in het algemeen en daarnaast 
is er de taak om rioolwater dusdanig te zuiveren dat het 

water weer in de kringloop kan worden gebracht. De 

eerstgenoemde taak is niet altijd eenvoudig en heeft op 

veel punten raakvlakken met de bestemming en het 
gebruik van de grond in de directe omgeving van het 

oppervlaktewater. Vinden wij oppervlaktewater in een 

natuurgebied dan is de belasting daarvan een stuk gerin

ger dan wanneer oppervlaktewater te midden van een 

kassengebied ligt. Weer een andere situatie doet zich 
voor in een akkerbouwgebied en uiteraard is een veen

weidegebied daar ook weer van verschillend. Het water

schap zal in het algemeen zijn taak uitvoeren en daarbij 

rekening houden met alle belangen die bij de uitoefe

ning daarvan samenhangen. Water kan immers gebruikt 
worden om te recreëren, maar is ook gietwater in een 

glastuinbouwgebied; er kan in worden gezwommen en 

het heeft soms ook nog de scheepvaartdoelstelling. De 

oevers vormen een onlosmakelijk deel van de watergang 

en in totaliteit gaat het er om dusdanige beheersmaatre
gelen te nemen, dat de verschillende functies inderdaad 

in en om het water kunnen worden uitgeoefend. Wij 

noemen dat "de brede kijk" of "integraal waterbeheer". 

Bij het reinigen van rioolwater zal een waterschap in het 

algemeen het beheer voeren over één of meer rioolwater
zuiveringsinstallaties waarin deze taak feitelijk wordt uit

geoefend. Het is een hele kunst om van verontreinigd 

water weer water te maken dat in de kringloop kan wor

den teruggebracht. Het is van groot belang dat de veront

reiniging er zoveel mogelijk wordt uitgehaald en dat het 
water waarop het effluent wordt geloosd, in voldoende 

mate in staat is om die waterstroom te ontvangen. Gezui

verd rioolwater dat weer in de kringloop wordt gebracht, 

dient te voldoen aan een aantal op Europees niveau 

gemaakte afspraken, waarbij vooral de verwijdering van 
de meststoffen fosfaat en stikstof van belang is. 

In Zuid-Holland worden in het jaar 1999 verkiezingen 

Waterschappen zorgen 
voor waterkwaliteit 

gehouden voor het algemeen bestuur van de in die pro

vincie liggende waterschappen. Een algemeen bestuur is 

samengesteld uit vertegenwoordigers van categorieën die 

belang hebben bij de taakuitoefening van het water

schap. In de Waterschapswet is dat uitgangspunt nog 
eens vastgelegd en staat bekend als 'de trits': belang, bet

aling, zeggenschap. Degene die belang heeft bij de taak

uitoefening van het waterschap wordt uitgenodigd om te 

betalen. Die betaling geeft vervolgens toegang tot de zeg

genschap van de onderscheiden categorieën. Die catego

rieën zijn: de eigenaren van gebouwd en ongebouwd 
onroerend goed, de ingezetenen en een vertegenwoordi

ging van de afvalwater producerende bedrijven. Voor 

deze verkiezingen is het van groot belang dat alle inge

landen in een waterschap kunnen kiezen uit zoveel 
mogelijk kandidaten. Het werken in een waterschap ver

schilt niet veel van het werken in andere vertegenwoor

digende lichamen. Belangrijk is dat de vrouwen die in de 
taakuitoefening van een waterschap geïnteresseerd zijn, 

zich daarvoor aanmelden. 

In het vorenstaande heeft u een indruk gekregen welke 

interessante bestuurlijk contacten in een waterschap te 

vinden zijn. Om kandidaat voor de verkiezingen te zijn 
hoeven niet veel formaliteiten te worden vervuld. Vraag 

er eens naar bij het waterschap in uw regio en kom daar

door wellicht in de wondere wereld van het waterschap. 

• 



Leergang Provinciale Staten 
In verband met de Provinciale Statenverkiezingen op 3 
maart 1999 organiseert de Haya van Somerenstichting in 
het najaar van 1998 en het voorjaar van 1999 de leergang 

Provinciale Staten. De leergang bestaat uit een aantal op 
elkaar aansluitende cursussen en is bedoeld voor (aan

staande) Provinciale Statenleden en overige betrokkenen 

bij de provinciale politiek. 

organisatie, plaats en rol van de Staten, beleidsissues, 
liberalisme en vaardigheidstraining. 

Hebben mediatrainingen 
nut? 
Door Pam Evenhuis 

De eerste cursus is de basiscursus Provinciale Staten. Deze 
cursus biedt een algemene inleiding in het functioneren 

van de Provinciale Staten. Doel van deze cursus is betrok

kenen bij de verkiezingen van de Provinciale Staten ver

trouwd te maken met het werk in de Provinciale Staten. 
Naast een algemene inleiding in de rol en positie van de 

Provinciale Staten krijgen de cursisten de kans hun inzich

ten en vaardigheden aan te scherpen in simulatiespelen. 

Als vervolg op deze cursus worden onder meer de cur

sussen onderhandelen, fractiemanagement en media

training aangeboden. Voor aanmeldingen en informatie 
'over plaats en tijd van de verschillende cursussen kunt u 

contact opnemen met de vorming&scholingfunctionaris 

van uw kamercentrale of met Ellen van der Zwan van de 

Haya van Somerenstichting, Postbus 30386, 2500 GV 

Den Haag, tel.070- 361 30 10. • 

Iedere zichzelf respecterende politicus, van minister tot raadslid in 

een kleine gemeente, komt tegenwoordig beslagen ten ijs als hij of zij 

de confrontatie aangaat met de media. Een mediatraining zorgt 

ervoor dat de bestuurder niet met de mond vol tanden staat. En het 

resultaat is te merken, soms met het gevolg dat de tenen van journa

list en kijker onprettig krommen. ('Dat heeft u mij niet horen zeg

gen.' 'Dat zijn uw woorden.') Hebben mediatrainingen nut? 

Speciaal voor nieuwestatenledenwordt een vervolgcur

sus Provinciale Staten aangeboden. Deze training op 

hoog niveau bereidt nieuwe kandidaten voor op de cam

pagne en het statenlidmaatschap. Aan de orde komen 

VVD-centrale 
kadertraining 

Pam Evenhuis 

Emotie 

'Politiek is emotie' hoorde ik laatst 
iemand zeggen en dat is een waarheid 
als een koe. Alleen zult u een politicus 
nooit horen zeggen dat hiJ/zij daarvan 
het dagelijks leven heeft gemaakt. En 
ook dat is terecht want de inhoud van 
datgene wat uiteindelijk bestempeld 
wordt als "politiek" is een uitermate 
serieuze aangelegenheid. Niet voor 
niets wordt de specificatie "een zaak 
die de gemoederen bezig houdt" altijd 
in verband gebracht met een kwestie 
waarover politieke besluitvorming 
moet plaatsvinden. 
In die zin is de provincie doorgaans 
een weinig emotievolle bestuurslaag. 
De invloed van de provincie op het 
dagelijks leven van de provinciale 
burger leidt slechts bij uitzondering tot 
het emotionele bewijs dat het om 
zaken gaat die "de gemoederen bezig 
houden." Maar wanneer dat wel het 
geval is, is het ook goed raak. 
Neem nou de gemeentelijke 
herindeling. Drie jaar geleden zijn wij 
in Brabant van 737 naar 70 
gemeenten gegaan, dus ik weet waar 
ik het over heb! Bij de emoties die dat 
te weeg brengt valt zelfs het 
streekplan, dat bepaalt waar en wat 
gemeenten wel of niet mogen bouwen 
en toch ook altijd in iedere provincie 

De kadercursus is evenals voorgaande jaren het 

voortrajectvoor de Centrale Kadertraining. Indien u 

in aanmerking wil komen voor de Centrale Kader

training kunt u dit aangeven bij uw aanmelding. 
Voorwaarde is dat u alle zaterdagen aanwezig bent 

en dat u na afloop van de kadercursus een artikel 

schrijft. Uw participatie in de werkgroepen en uw 
artikel worden dan professioneel beoordeeld. Op 

basis van deze beoordeling en uw e.v. en pasfoto 

kunt u deelnemen aan de Centrale Ka~ertraining of 

aan de kadertraining binnen uw regio: de Regionale 

Kadertraining. • 

goed is voor minstens een plein vol 
protestgangers, in het niet 
Helaas moet ik bekennen dat de 
provinciale taken verder niet vaak 
leiden tot een directe emotionele 
relatie met de ook door ons 
gekoesterde "burger." De provincie 
geeft weliswaar op vele terreinen de 
kaders aan waarbinnen gemeenten 
hun beleid moeten maken en voeren, 
maar daarin zult u in het dagelijks 
leven slechts zelden direct de hand van 
deprovincie herkennen. Alles wat te 
maken heeft met ruimte wordt 
bijvoorbeeld door de provincie bepaald 
en toch zult u daarover uw gemeente 
als eerste aanspreken. Ook in wat u 
merkt van milieu, natuur, verkeer en 
vervoer heeft de provincie het voor het 
zeggen. zelden zult u dankbaar het 
beeld van uw provinciaal bestuur op 
het netvlies krijgen bij een wandeling 
door de natuur, een rit over een 
vrijliggend fietspad of een bezoek aan 
een net gerenoveerd verzorgingstehuis. 
voor die wettelijke taken van de 
provincie wordt weer door de 
landelijke politiek de lijn vastgelegd. 
Daarin zijn de provincies als het ware 
de provinciale vormgevers, die dat 
weer doorgeven aan de gemeenten. 
op die manier wordt eigenlijk bepaald 
waar u wel of niet een huis mag 
bouwen of een bedrijf beginnen. En 
wanneer dat precies naar uw zin is zal 
een gemeentebestuurder u natuurlijk 

nooit met uw bos bloemen of 
vriendelijke bedankbrief naar uw 
provinciebestuur doorsturen. Maar 
wanneer u uw zinnen hebt gezet op 
een leuk woninkje in het buitengebied 
met eenaanpalend weilandje voor uw 
bedrijfsactiviteiten, zult u niet zelden 
horen dat dit van gemeentewegen wel 
zou mogen, maar 'dat de provincie 
daar moeilijk over zal doen.' 

In ons binnenlands bestuur lijkt het of 
politieke emoties zijn voorbehouden 
aan het nationale en lokale niveau. 
Regering en Kamer maken middels de 
krant deel uit van ons ontbijt en 
avondeten, en voor het slapen gaan 
via de buis. Maartje van Weegen of. 
Pa ui Witteman voeden op de valreep 
van de dag samen met Ferry Mingelen 
onze emotionele behoefte aan politiek 
nieuws. 
Met de gemeente hebben we te maken 
zodra we onze voordeur open doen en 
zelfs nog wel daarachter. De 
verkeersdrukte in de straat, de nieuwe 
supermarkt op de hoek waar we liever 
een bejaardensociëteit hadden, of de 
bouw van een nieuwe schouwburg 
mobiliseren ook diegenen die dachten 
dat niet te zijn. 
Politiek is emotie. 
ook daarom is het maar goed dat er 
provincies zijn. 

He/mi Huijbregts-Schiedon 
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D
e televisiekijker ziet heel wat zeer goed getrain

de bestuurders fouten maken tijdens hun 
mediacontacten ('I had no sex with that 

woman.') Ongetrainde voorbijgangers op de Albert 

Cuypmarkt blijken uitstekend in staat te zijn hun 

mening te verwoorden ('Het is allemaal de schuld van 
die Haagse kliek.') De ene politicus die voor een nieuwe 

taak gesteld staat, brengt het er uitstekend vanaf 
('Beoordeel ons op onze daden'), de ander lijkt te falen 
('Heb ik die brief verzonden?') De eerste was niet 

getraind, de ander wel. Reden om maar te stoppen met 
trainingen verzorgen? 

Via de Haya van Somerenstichting hebben wij heel wat 
(aankomende en gevorderde) politici getraind en u kunt 

dan ook niet van mij verwachten dat ik deze laatste 
vraag met 'nee' zal beantwoorden. Dat veel antwoorden 
van volksvertegenwoordigers op elkaar lijken ligt bij

voorbeeld niet (alleen) aan de mediatrainingen, maar 
ook aan de grotere rol die de media zijn gaan spelen in 
de politiek. Een voorzichtig antwoord lijkt steeds 

belangrijker, ook al is het niet altijd even veelzeggend 

('Het lijkt mij niet opportuun daar nu op in te gaan'). 

Politici krijgen bij een mediatraining een aantal cruciale 
lessen. Zo leren ze om te gaan met de camera en met de 
journalist en krijgen ze begrip voor de rol die het media
contact voor hen kan spelen. Praat als je wat te zeggen 
hebt, stel jezelf een doel en zorg ervoor dat je antwoor

den dat doel dichterbij halen. En vooral: spreek alleen de 

waarheid. (Dus niet: 'Ik ben doctorandus.') 

Het is met mediatraining als met autorijles: natuurtalen

ten ('Zo komt Jan Splinter door de winter') zouden het 
eigenlijk niet nodig hebben en sommige anderen leren 

het nooit. Maar ook: al doende leert men en een geoe
fend automobilist ben je pas jaren na het behalen van je 

rijbewijs. We weten echter dat de meeste mensen pro
fiteren van hun rijlessen. Ook mediatrainingen zorgen 
voor de basics, ze maken dat je, als je voorzichtig doet, 

veilig de weg op kunt. Maar een garantie tegen ongeluk
ken zijn ze niet, blijkt dagelijks in de praktijk. Al was het 

maar omdat velen zondigen tegen de regels die ze tijdens 
de training geleerd hebben ... 
De verkiezingen van de leden van Provinciale Staten en 

de leden van het Europees Parlement zijn in aantocht. 
Wilt u nadere informatie hebben over de trainingen die 
worden gegeven door Frits Huffnagel en Frederik Mel
chior dan kunt u contact opnemen met Ellen van de 

Zwan, Haya Van Somerenstichting in Den Haag, tel: 070 
- 361 30 10 .• 
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De Eurozal e aandacht voor 
Europa vergr ten 
door Marcel Gerritsen 

'De introductie van de Euro zal de aandacht voor Europa in zijn algemeenheid en voor het 

Europees Parlement vergroten,' is de stellige overtuiging van jan Kees Wiebenga. 

Dankzij deze Euro zullen ook de media de ontwikkelingen in Europa intensiever gaan volgen. 

Volgens de Europarlementariër is Nederland een van de landen waar de media de minste 

aandacht besteden aan het Europees Parlement en de belangen die hier worden behartigd. 

]an Kees Wiebenga betreurt dit maar vertrouwt erop dat de komende maanden daarin ver

andering zal komen. 

O
verigens is hij ervan overtuigd dat de Neder

landse kiezers wel degelijk in de gaten hebben 

wat hun belangen bij Europa zijn en dat het 

Europees Parlement steeds meer zeggenschap krijgt. 

Hoewel die groei van bevoegdheden wel erg geleidelijk is 

gegaan. Jan Kees Wieben ga stelt dat je door deze 
bevoegdheden van het Europees Parlement te benadruk

ken de kiezers kunt tonen welke mogelijkheden het 

Europees Parlement allemaal heeft. Pas zodra kiezers 

weten welke instrumenten en bevoegdheden een Parle
ment heeft, kunnen ze na afloop beoordelen of je er iets 

mee hebt gedaan. 'Het is eigenlijk een gewenningspro

ces. Wanneer kiezers gewend zijn aan het Europese 

besluitvormingsproces kunnen zij ook toetsen aan resul

taten die in Europees verband zijn bereikt.' 

Overigens vindt hij dat het Europees Parlement nu echt 
een einde moet maken aan de problemen die er zijn met 

het tot stand komen van een Statuut voor de parlemen
tariërs en aan de problemen met de onkostenvergoedin

gen. De regeringsleiders hebben daarover de eindbeslis

sing. 'Ruim voor de komende Europese verkiezingen 

moeten deze zaken zijn opgelost.' Overigens hebben de 

VVD' ers op dit terrein al onderling afspraken gemaakt 

in afwachting van een definitieve regeling. 

Overigens doen deze positieve ontwikkelingen niets af 
aan de noodzaak om voortdurend onze positie in Euro

pa te evalueren, zo merkt hij verder op: 'We moeten ons 

bewust zijn van het belang van Europa voor Nederland 

jan Kees Wiebenga, 
VVD-lid van het Euro
pees Parlement. 

Nederland is meer 
betalerdan 
ontvanger Sigarettensmokkel is grote fraude 

maar moeten ons tevens realiseren dat Nederland de 
laatste jaren meer betaler dan ontvanger van Europa is 

geworden. Iets dat ook de veelal kritische houding ver
sus Europa verklaart.' 

Nederland staat hierin niet alleen. Ook de Duitsers 

nemen een met Nederland vergelijkbare positie in. Met 

Duitsland wordt- vanwege de grootte en invloed van 
het land - heel erg rekening gehouden in het Europees 

Parlement. Dat is niet zo verwonderlijk omdat Duits

land de meeste parlementariërs levert aan het Europees 

Parlement. 
'Daarom is het extra jammer dat de liberale fractie geen 

Duitse afgevaardigden in haar midden heeft. Ik hoop dat 

Het strafrecht heeft 
nationale tintjes 

na de komende verkiezingen voor het Europees Parle

ment daar verandering in komt.' 

Een belangrijk item voor de komende jaren, waaraan 

ook bij de verkiezingen voor het Europees Parlement 
veel aandacht zal worden geschonken, is de bestrijding 

van de internationale criminaliteit. Uitvoerige discussies 

hebben plaats gevonden over de vraag of het ten behoe
ve van een effectievere aanpak van de internationale cri

minaliteit niet noodzakelijk is dat het Europese straf

recht wordt geharmoniseerd. Jan Kees Wiebenga acht 

dat weinig realistisch: 'Het strafrecht heeft duidelijk 

nationale tintjes en maakt deel uit van het eigen rechts
stelsel dat men in de lidstaten kent. Het zal daarom een 

van de laatste onderdelen zijn die voor harmonisatie in 

aanmerking komt.' 

Jan Kees Wiebengagaat er echter vanuit dat enkele echt 
zware misdrijven, zoals terrorisme, drugshandel en 

mensensmokkel, wel geharmoniseerd kunnen worden. 
Hij acht het van groot belang dat de verschillende poli

tieorganisaties intensiever gaan samenwerken. Volgens 

de liberale Europarlementariër is hierbij een belangrijke 
rol weggelegd voor EuropoL 
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De volgende stap moet leiden tot betere samenwerking 

in de strafvervolging. 'Je kunt nu al een toenemende 

internationale samenwerking op dit gebied waarnemen.' 

Bijvoorbeeld bij de bestrijding van fraude is een systeem 

van Europese vervolging bijzonder wenselijk. Volgens 
Jan Kees Wiebenga is bijvoorbeeld bij sigarettensmokkel 

sprake van grote fraude met Europese gelden. 'Vooral 

bij Europese subsidieregelingen bestaat een groot risico 

tot het plegen van fraude. Een internationale aanpak is 

daarbij onontbeerlijk.' 
De bestrijding van de internationale criminaliteit is vol

gens Jan Kees Wiebenga een onderwerp waar de VVD

fractie zich sterk op profileert. Dit heeft uiteindelijk 
geleid tot een initiatiefrapport van de parlementaire 

commissie voor Justitie over de instelling van een Euro

pees Openbaar Ministerie. Een rapport waarbij Jan Kees 

Wiebenga als rapporteur optreedt. 'Dat rapport komt 
binnenkort gereed. Als het wordt aangenomen zal een 

volgende wijziging van het Verdrag noodzakelijk zal zijn 

en is opnieuw een belangrijke Europese stap genomen. 

Door dergelijke grensoverschrijdende zaken in Europees 

verband aan te pakken kun je betere resultaten boeken.' 

Jan Kees Wiebenga heeft er alle vertrouwen in. • 
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Eerste Kamer 1999 

Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 19 oktober 1998 

de ontwerp-kandidatenlijst voor de Eerste Kamer vastgesteld. 

Het hoofdbestuur heeft een evenwichtige ontwerplijst samenge

steld. Deze lijst bevat 46 personen, waarvan 30 mannen ( 65%) 

en 16 vrouwen (35%). De ontwerplijst is een mix van zittende 

en nieuwe kandidaten. 

De kandidatenlijst zal worden vastgesteld in de 1 03e algemene 

vergadering op 13 maart 1999 te Papendal (Arnhem) 

mr D.W Zwart 

directeur 

Tabel I: code groslijst 
a Straat 
b Postcode 
c Plaats 
d Geboortedatum 
e Aanvang lidmaatschap VVD 
f Opleiding na de lagere school 
g Beroepshalve uitgeoefende 

functies gedurende de laatste 
10 jaren 

h Functies in de VVD en/ of 
andere politieke partijen gedu
rende de laatste 10 jaren 
Functies in (politieke) verte
genwoordigende lichamen 
gedurende de laatste 10 jaren 
Andere maatschappelijke erva
ring/ activiteiten gedurende de 
laatste 10 jaren 

k De onderwerpen die de voorlo
pige kandidaat naar eigen 
inzicht het beste liggen (zie 
code onderwerpen) 
Afdelingen die betrokkene 
voorlopig kandidaat hebben 
gesteld 

Tabel2: code onderwerpen 
1) Justitie 
2) Binnenlandse Zaken 
3) Buitenlandse Zaken en Ont-

wikkelingssamenwerking 
4) Defensie 
5) Financiën 
6) Economische Zaken 
7) Sociale Zaken en Werkgelegen

heid 
8) Onderwijs, Cultuur en Weten

schappen 
9) Volksgezondheid, Welzijn en 

Sport 
1 0) Volkhuisvesting, Ruimtelijke 

Ordening en Milieubeheer 
!!)Verkeer en Waterstaat 
12)Landbouw, Natuurbeheer en 

Visserij 

Het technisch advies voor 
de kandidaatstelling van 
leden voor de Eerste Kamer 
periode 1999-2003 

Het hoofdbestuur heeft op 19 oktober 
1998 het technisch advies voor de verkie
zing van leden voor de Eerste Kamer 
opgesteld. Dit advies gaat ingevolge arti
kel4.3/4.5 EK uit van een aantal onder
werpen waarover de algemene vergade
ring van 13 maart 1999 zich dient uit te 
spreken. 

Er wordt één gelijkluidende kan
didatenlijst in alle provincies 
ingediend bij de commissaris van 
de Koningin of degene die daar
voor is aangewezen. 

2 De lijst wordt ingediend onder de 
naam: V.V.D. 

3 Er zal geen lijstverbinding met 
een andere partij worden aange
gaan. 

4 Van de reglementaire mogelijk
heid om leden van de VVD die 
niet in de groslijst zijn opgeno
men alsnog kandidaat te stellen 
wordt geen gebruik gemaakt. 

5 Het aantal plaatsen op de lijst 
bedraagt maximaal 46. 

a) Oudorpweg9 
b) 3062 RB 
c) Rotterdam 
d) 15-05-1931 
e) 1956 

f) Gymnasium-A; Nederlands Recht 

g) Advocatuur (1958-1982); minister van 
justitie (1982-1989); lid Tweede Kamer 
(1989-1991); advocatuur (1990-1997); 

voorzitter Eerste Kamer (1997-heden) 
h) Voorzitter VVD (1975-198/); erelid 

i) Lid Eerste Kamer (1981-1982); lid 
Tweede Kamer (1989-1991); lid Eerste 
Kamer ( 1991-heden); voorzitter VVD

fractie Eerste Kamer (1995-1997) 
j) Commissaris Elsevier-NDU (1979-

1982); commissaris Bloemers-Nassau 
Groep (1990-heden); voorzitter Neder

lands Centrum voor Handelsbevorde
ring (1990-heden); commissaris Staat

sloterij (1995-heden) 
k) 1,2,3,11 
I) HE 

2. GINJAAR, DR. L. (M) 

a) Rooiedal8 
b) 4328 PZ 
c) Burgh Haamstede 
d) 28-05-1928 
e) 1950 

f) RU Leiden (gepromoveerd, 1960) 
g) Minister van Volksgezondheid en 

Milieuhygiëne in het kabinet Van 

Agt/Wiegel (1977-1981); voordien 
werkzaam bij de Nederlandse Organisa
tie voor toegepast onderzoek, laatstelijk 

als directeur studie- en informatiecen
trum TNO voor milieu-oqderzoek; 
voorzitter van het college van bestuur 

van de Rijksuniversiteit te Utrecht 
(1982-1986); voorzitter van de Centrale 
Raad voor de Milieuhygiëne (1985-

1993); voorzitter Gezondheidsraad 
(1985-1996); hoogleraar Milieugezond

heidskunde RU Limburg (1991-1994) 
h) Voorzitter van de afdeling Rijswijk van 

de VVD (1967-1970); lid Provinciale 

Staten van Zuid-Holland, laatstelijk als 
fractievoorzitter (1971-1977); lid van 

het hoofdbestuur en dagelijks bestuur 
VVD (1983-1991); voorzitter van de 
VVD (november 1986-oktober 1991); 

lid van de Eerste Kamer der Staten
Generaal (1981-heden); erelid; fractie

voorzitter Eerste Kamer 

i) 

j) 
k) 2,8,9,10,11,12 

I) HB 

c) 1961 

a) Rinia van Nauta
weg 25 
b) 9061 AA 

c) Cickerk 
d) 16-07-1941 
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f) Gymnasium-B; kandidaatsexamen Poli

tieke Wetenschappen 

g) Commissaris van de Koningin ( 1982-
1994); voorzitter Zorgverzekeraars 
Nederland (1994-heden) 

h) Erelid 
i) -

j) Voorzitter Centraal Brouwerij kantoor; 
diverse commissariaten 

k) 2 

I) I-!B 

4. BROEK-LAMAN TRIP, N.H. VAN J)EN (V) 

a) Molenlaan 4 
b) 2103AE 
c) Heemstede 
d) 19-07-1937 
e) 1964 

f) M.M.S. kleuterleidster 

g) Lid van het college van gedeputeerde 
staten van Gelderland (1982-1991 ); 
burgemeester Heemstede ( 1993-heden) 

h) Mede-opsteller diverse verkiezingspro
gramma's; lid partijraad; dagelijks 
bestuur Vereniging van Staten- en 

Raadsleden; voorzitter Vereniging van 
Staten- en Raadsleden (1991-1993); 
adviserend lid hoofdbestuur VVD 
(1991-1993) 

i) Voorzitter Interprovinciaal Overleg 
(!PO); lid Nationale Raad Volksgezond

heid; lid Provinciale Staten Gelderland 
(1974-1993); lid Eerste Kamer der Sta
ten Generaal (1993-heden) 

j) Voorzitter rijkscommissie voor de 
musea (1989-1993); president Interna

tional Cremation Pederation (1990-
1997); voorzitter Nederlandse Tuinen 
Stichting (1992-1997); voorzitter Stich

ting Telematica (1991-1993); voorzitter 
Stichting Patiëntenfonds (1996-heden); 

commissaris Zorg Consult Nederland 
( 1994-heden); bestuurslid Eerlage Insti
tuut Amsterdam (1997-heden) 

k) 2,7,8,9 

I) HB 

5. EEKELEN, DR. W.F. VAN (M) 

a) Else Manhslaan 187 
b) 2597 HE 

c) Den Haag 
d) 05-02-1931 
e) 1966 

f) Gymnasium-B; Rechtenstudie RU 
Utrecht; Politieke Wetenschappen Prin

ceton University; doctor in de Rechtsge
leerdheid 

g) Staatssecretaris van Defensie en Buiten
landse Zaken; lid Tweede Kamer; 
minister van Defensie; secretaris-gene
raal WEU 

h) Voorzitter Defensie commissie 
i) Lid Eerste Kamer; NAVO Assemblee; 

Benelux Raad 

j) Voorzitter Europese Beweging Neder
land; bestuurslid Nederlands Genoot
schap Internationale Zaken; voorzitter 

Nationaal Fonds Sport Gehandicapten 
k) 3,4 
I) HE 

a) Benvenutolaan 33 

b) 2253 AH 
c) Voorschoten 

d) 30-05-1945 
,e) 1995 

f) Doctor Godgeleerheid; kand. rechten 

g) Hoogleraar (medische) ethiek 
h) Lid commissic Liberalisme 21 e eeuw; 

lid partijraad; lid kernredactie Liberaal 

Reveil 
i) 

j) Lid Gezondheidsraad, Onderwijsraad, 

Adviesraad Veilig Verkeer Nederland; 
voorzitter/lid diverse ethische commis

sies; vice-voorzitter SOS-kinderdorpen; 
voorzitterNederlandseVereniging Vrij

willige Euthanasie; lid commissic Dun
ning; lid commissie v.d. I-laak (bejege

ning asielzoekers) 
k) 1,8,9 

I) Voorschoten 

7.'DEES, DRS .. D:J.D. (~) . : 

a) Zandberglaan 7 

b) 4818 GH 
c) Breda 
d) 13-12-1944 

e) 1967 
f) HBS-B; doctoraal farmacie; apothekers

examen 

g) Lid Tweede Kamer; staatssecretaris 
Volksgezondheid en Sport 

h) Thans lid Eerste Kamer; lid redactie 

Liberaal Reveil 
i) Lid Tweede Kamer; lid Eerste Kamer 

j) Voorzitter Zorg Onderzoek Nederland; 
kroonlid Centraal Orgaan Tarieven 

Gezondheidszorg; commissaris az
Zorgverzekeringen; lid Raad van Toe

zicht Academisch Ziekenhuis Rotter
dam 

k) 4,8,9 
I) HB 

8. BIERMAN-BEUKEMA TOE 
WATER, MR. M.E. (V) 

a) Van MerJenlaan 35 

b) 2101 GC 
c) Heemstede 
d) 11-03-1943 
e) 1970 
f)Doctoraal Neder-

lands Recht 

g) Regionaal inspecteur milieuhygiëne Z
H (staatstoezicht); directeur interbe
stuurlijke betrekkingen en informatie

voorziening BIZA 
h) Afdelingsbestuur en partijraad (voor 

1988); commissie verkiezingsprogram

ma (1994 en 1998); partijcommissie 

milieu 
i) Gemeenteraad Heemstede: raadslid

fractievoorzitter-wethouder ( 1978-
1988) 

j) Lid stuurgroep brede maatschappelijke 
discussie energiebeleid; voorzitter Raad 

van Toezicht Teylers Museum; 
bestuurslid Hollandse Maatschappij der 

Wetenschappen 
k) 2,6,9,10,11 

I) Heemstede 

9. VAREKAMP,lvLJ. (M) · 

a) Opstalweg Sa 
b) 2671 LW 
c) Naaldwijk 
d) 22-05-1942 
e) 1967 

f) MULO B; tuinbouwvakopleiding; MBA 
(Moderne Bedrijfsadminstratie); M-0 

Economie (geen examen) 
g) Tuin bouwondernemer; lid Eerste 

Kamer der Staten Generaal (VVD) 
h) Lid Eerste Kamer (1995-heden) 

i) Voorzitter Bestuur Agrarische Hoge
school Delft ( 1985-heden); voorzitter 
Raad van Commissarissen Bloemenvei

ling Holland; voorzitter Raad van Com
missarissen Beekenkamp B.V. (I 989-
heden); lid Raad van Commissarissen 



Grontmij (1986-heden); lid Raad van 
Commissarissen Rockwool!Grodan B.V. 
(1996-heden); lid Raad van Toezicht 
RABO Nederland (1983-hcden); voor
zitter Reconstructie Commissie West
land ( 1998); voorzitter Raad van Toe
zicht VW-Westland (1997-heden); 
voorzitter Koninldijk Nederlands Land
bouw Comité (1985-1995); commissaris 
Avero, later AVCB verzekeringen (1986-
1994); lid Presidium C.O.P.A.-Brussel 
(1985-1995); voorzitter Landbouwschap 
(1986-1988, 1993-1995); lid c.q. plv.lid 
SER (1987-1995); vice-voorzitter LTO 
Nederland ( 1994-1995); commissaris 
van Agridata B.V. (1990-1996) 

j) Voorzitter tennisclub; voorzitter Vlieg
club Rotterdam (1995-heden) 

k) 12, 11,6, 10,5,4 
I) HB 

10. HILAR1DES, DRS. L. (M) 

a) Slinge 42 
b) 9204KM 
c) Drachten 
d) 25-09-1941 
e) 1964 

f) HBS-B; doctoraal economie (algemene 
economie) RU Groningen 

g) Lid van Gedeputeerde Staten van Fries
land (1970-1981); algemeen directeur 
Friese Bandsspaarbank te Leeuwarden 
(1981-1991); directeur Friesland Bank 
te Leeuwarden (1991-199 5); lid Raad 
van Bestuur Friesland Bank NV te 
Leeuwarden (1995-1998) 

h) Bestuurslid Vereniging Staten- en 
Raadsleden (1972-1978); lid dagelijks 
bestuur WD (1983-1988) 

i) Lid Provinciale Staten Friesland (1970-
1982, waarvan 1970-1981 als lid G.S.); 
lid Eerste Kamer der Staten Generaal 
(1991-heden) 

j) Lid Raad van de Waterstaat, Den Haag 
(1977-1987); lid RvC Noordelijke ont
wikkelingsmaatschappij, Groningen 
(1978-1981); huidige nevenfuncties: lid 
RVE AVM accountants & adviseurs 
N.V. te Leeuwarden; lid RvC Interna
tionaal transportmaatschappij PAX, 
Leeuwarden; lid RvC Boorsma Consul
tants Groep te Drachten; voorzitter 
Stichting Sint Anthony Gasthuis, 
Leeuwarden; voorzitter Friesland Colle
ge, Scholengemeenschap voor MBO te 
Leeuwarden 

k) 2,5,6,11,12 
l) HB 

11. ROSCAM ABBING-BOS, F.M. (V) 

e) 1981 
f) Gymnasium-A 

a) SirWinsion Chur
chilllaan 147 
b) 2282 JN 
c) Rijswijk 
dl 30-12-1932 

g) Lid Universiteitsraad RUG (1982-1986); 
lid Universiteitsraad RUL (1986-1990) 

h) Lid WD hoofdbestuur (1990-1995); 
curator Teldersstichting (1991-1995); 
bestuurslid, thans Raad van Advies mr. 
Annelien Kappeyne van de Cappella
stichting (1993-heden) 

i) 
j) Lid Raad van Gedelegeerden Woning

bouwvereniging stichting Bonifacius te 
Rijswijk (1986-1992) 

k) 3,8,10 
l) HB 

12. ROSENTHAL, PROF. DR. U. (M) 

e) 1984 

a) Jan Witkampstraat 
34 
b) 3065 NA 
c) Rotterdam 
d) 19-07-1945 

f) Politieke wetenschappen 
g) Hoogleraar RUL/EUR; vice-voorzitter 

NWO (deeltijd); particulier onderne
mer (Crisis Onderzoek Team) (deeltijd) 

h) Voorzitter/lid verschillende commissies 
landelijk, lokaal 

i) 
j) Kroonlid SER; adviseur/lid van verschil

lende organisaties en commissies 
k) 1,2,8 
I) Rotterdam 

13. LUIJTEN, DRS. P.J.H.M. (M) 

a) Amstel 256a 
b) 1017 AL 
c) Amsterdam 
d) 28-04-54 
e) 1971 

f) HBS, Politieke Wetenschappen Rijks
universiteit Leiden 

g) Partner/bestuursvoorzitter maatschap 
Van Luyken Communicatie Adviseurs 
(1994-heden); COO Entente Interna
tional Communication Brussels (1990-
1994) 

h) Voorzitter KC Amsterdam (1990-1994); 
lid Partijraad ( 1990-1995 ); secretaris 
bestuur Liberaal Reveil (1976-heden); 
lid Stuurgroep Haya van Somerenstich
ting (1989-1991) 

i) Lid Eerste Kamer (1995-hedcn); lid 
gemeenteraad Amsterdam ( 1978-1990 ); 
lijsttrekker & fractievoorzitter Amster
dam (1986-1990) 

j) Voorzitter Raad van Commissarissen 
Omroepbedrijf (1991-heden); lid Raad 
van Commissarissen AmsterdamsMo
numentenFonds NV (1995-heden); 
vice-voorzitter NOVIB ( 1993-heden); 
bestuurslid Stichting Stuurgroep Recla
me ( 1993-heden); voorzitter Amster
damse Programma Raad (1990-1997) 

k) 2,3 (ontwikkelingssamenwerking),6,8 
(cultuur/media),11 (telecommunicatie) 

I) HB 

14. SWENKER, MR. P. (V) 

e) 1997 

a) Park Schoonoord 
27 
b) 3828 AK 
c) Hoogland 
d) 24-06-1947 

f) Jurist; gymnasium alp ha 
g) juridisch medewerker en vanaf 1981 

directeur bij de Landelijke vereniging 
van Artsen in Dienstverband (1976-
1989); directeur van een der drie zie
kenhuizen van het Medisch Spectrum 
Twente te Enschede tijdens de fusie
periode ( 1989-1991); directeur Zorg 
van de Vereniging Nederlandse Zorg
verzekeraars te Zeist (1991-1994); 
directeur Zorg van Zorgverzekeraars 
Nederland te Houten/Zeist, door fusie 
rechtsopvolger van de VNZ en het 
KLOZ (1995-heden) 

h) Voorzitter partijcommissie volksge
zondheid (sinds 29-06-1998) 

i) -

j) 1976-1989: secretaris Sociaal Geneeskun
dige Registratie Commissie; patiënten
vertrouwenspersoon huisartsen Wijk bij 
Duurstede; bestuurslid Vereniging van 
Gezondheidsrecht; secretaris landelijk 
bestuur ASVZ te Utrecht; voorzitter 
bestuur regio Utrecht van de ASVZ; 
bestuurslid Ziekenhuis Overvecht te 
Utrecht; voorzitter bestuur Instituut 
ziektekosten ziekenhuiswezen; bestuurs
lid Ziektekostenverzekering VGZ te Nij
megen; bestuurslid muziekschool te 
Zeist; 1989-1991: lid Raad van Toezicht 
Hogeschool Enschede; bestuurslid zwak
zinnigeninrichting IJsselbolder Zwolle; 
lid Industriële kring Twente; bestuurslid 
ziektekostenverzekering VGZ te Nijme
gen; tot heden: bestuurslid stichting 
Kwaliteitsbevordering management en 
bestuur verzorgingshuizen; voorzitter 
Redactiecommissie VUGA losbladig 
boek "Wonen en Zorg"; lid dagelijks 
bestuur NIVEL; lid programmacommis
sie Zorg Onderzoek Nederland en voor
zitter werkgroep "verdelingsvraagstuk
ken"; lid Ziekenfondsraad en voorzitter 
van een aantal commissies; voorzitter 
bestuur "ZN cursus zorg en verzekerin
gen"; lid Raad van Advies "Lameris BV"; 
lid Platform Transmurale Zorg; lid Raad 
van Toezicht van het Wilhelmina-Cani
sius ziekenhuis te Nijmegen 

k) 7,9 
1) Amersfoort 

15. GRAAFEILAND, J.A. VAN (M) 

e) 1968/1969 

a) Burgemeester van 
Liebergenstraat 14 
b) 5913 AT 
c) Venlo 
d) 29-09-1937 

f) HBS-A; Koninklijke Militaire Acade
mie; administratief-economische stu
die; 1967 accountant lid NIVRA 

g) Burgemeester van Venlo (19112/1984-
01/01/1998); vennoot Deloitte & Tou
che (directeur Specialistische Eenhe
den) (01/01/1998-heden) 

h) Lid Noord-Atlantische Assemblee 
(1987-heden); lid bestuur van de fractie 

i) Lid Eerste Kamer der Staten Generaal 
(1983-1986) 

j) Voorzitter Stichting Cultuur en Bedrijf 
De Maaspoort (Cultureel Centrum); 
voorzitter Curatorium Stichting Hoge
school Venlo (september 1985); lid 
Raad van Toezicht Fontys Hogescholen 
(januari 1996); lid Raad van Toezicht 
van de bijzondere leerstoel Openbare 
Financiën van lagere overheden aan de 
Katholieke Universiteit Brabant (okto
ber 1996); lid Klankbordgroep Neder
landse Federatie Betaald Voetbal Orga
nisaties (FBO) (oktober 1996); lid van 
de Algemene Raad van de Koninklijke 
Nederlandse Vereniging "Ons Leger" 
(juni 1998) 

k) 2,4,5, Nederlands-Antilliaanse en Aru
baanse Zaken 

I) HB 

16. KNEPPERS-HEYNERT, PROF. 
DR. MR. E.M. (V) 

a) Langs de Tocht 13 

b) 9771 BR 
c) Sauwcrd 
d) 17-07-1951 
e) 1981 
f) Universitair (Neder-

lands Recht) 
g) Universitair hoofddocent (1988-1990); 

hoogleraar RU Groningen, Faculteit 
Bedrijfskunde (1990-heden) 

h) Ondersteuningscommissie PS Gronin
gen 

i) Plv. kroonlid SER; lid commissie ARBO 
en commissie AOM 

j) Commissie tot advies gemeente Gro
ningen inz. Correctief referendum 
( 1 994); lid College van Beroep Studie
financiering (1988-1994); diverse 
bestuurlijke functies; 1 commissariaat; 
commissielid Gijs van Aardenne scrip
tieprijs 

k) 1,6,7 
I) Winsum 

17. BEER, I"l'JG. L.M. DE (M) 

e) 1959 

a) Willem de Zwijger
laan 15 
b) 3136AP 
c) Vlaardingen 
d) 06-08-1934 

f) HBS-B; HTS-bouwkunde; Post HTO
opleiding Organisatie deskundige 

g) Lid Tweede Kamer; lid Eerste Kamer; 
lid Raad van Toezicht RDW 

h) Lid commissie RO, Wonen en Bouwen 
i) Lid Tweede Kamer; lid Eerste Kamer; 

lid gemeenteraad Vlaardingen; lid Raad 
van Europa en WEU; lid Beneluxraad 

j) Lid Ledenraad Vereniging Eigen Huis 
k) 2,3,4,10,11 
I) HB 

18. KETTING, IR. N.G. (M) 

a) Duinweg 19 
b) 1272 AE 
c) Huizen 
d) 24-10-1938 
e) 1970 

f) HBS-B; TU-Delft (weg- en waterbouw) 
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g) Voorzitter directie NV Samenwerkende 
Elektriciteits-Produktiebedrijven ( SEP) 

h) Lid partijraad; lid VSR; (ere)voorzitter 
afdeling Hui zen; lid Eerste Kamer der 
Staten Generaal 

i) Lid RvC Getronics NV; lid RvC 
Koninldijke Gist Brocades NV; lid RvC 
NKF Holding NV; president-commissa
ris Holec Holland NV; president-com
missaris NV Avira; lid RvC Eneco; lid 
Raad van Advies ABN/AMRO; voorzit
ter Commissie voor de Milieu Effect 
Rapportage; lid Stuurgroep Privatise
ring Infrastructuur (V&W/Financiën); 
president Eurelectric; lid Coal In dustry 
Advisory Board; lid In dustrial Advisory 
Board van de International Council of 
Scientific Uni ons; beschermheer Polish 
Clean Air Foundation; penningmeester 
bestuur stichting Energy & Environ
ment Netherlands; secretaris/penning
meester bestuur Nederlands Forum 
voor Techniek en \-\' etenschap; lid 
Koninklijk Instituut van Ingenieurs; lid 
Raad van Advies Universiteitsfonds 
Delft; lid Europese Beweging Neder
land; lid ECN Industrieel Advies colle
ge; lid Algemene Energie Raad; lid Pro
fessional Consultalive Committee on 
Gas van DG XVII (Europese Unie); 
diverse adviesfuncties in binnen- en 
buitenland 

j) 
k) 6,10,11 
I) HB 

19. SNOEP, DRS. P.P. (M) 

e) 1990 

a) Lonnekcr Molen
weg 160 
b) 7525 PC 
c) Enschede 
d) 30-01-1939 

f) Drs. Geologie/Petrologie (Leiden) 
g) Voorzitter Raad van Bestuur Koninklij

ke Grolsch N.V.; per 01-01-1998 met de 
VUT 

h) Als ondernemer/bestuurder van een 
beurs N.V. helaas geen tijd gehad voor 
(locale) politieke activiteiten 

i) Zie boven 
j) Vele maatschappelijke en bestuurlijke 

functies 
k) 3,5,6,11 
I) Enschede 

20. HEUKELUM, ].J. VAN (M) 

a) Zandlust 5 
b) 9482 WJ 
c) Tynaarlo 
d) 02-01-1943 
e) 1983 

f) MULO; gymnasium-B; Sociale Acade
mie; PAO-Sociaal Management 

g) Zelfstandig organisatie adviseur; direc
teur Thuiszorgorganisatie (vanaf 1983) 

h) Vice-voorzitter afdeling; lid DB onder
centrale; vice-voorzitter ondercentrale; 
lid DB kamerccntrale; voorzitter kamer
centrale Drenthe; lid commissie "Onge
broken lijnen" 

i) 

j) Voorzitter MBO-scholengemeenschap; 
voorzitter vereniging Directeuren 
Kruiswerk; voorzitter VTO-besturen; 
lid Prov. Raad Volksgezondheid; lid 
Prov. Ouderenraad; lid Raad van Toe
zicht Drenthe college; lid Raad van Toe
zicht coöp. zelfstandigen in de thuiszorg 

k) 2,7,9,12 
I) HB 

21. JAGER, A. DE (M) 

a) Klaverveld 25 
b) 2742 GH 
c) Waddinxveen 
d) 18-09-1938 
e) 1960 

f) HBO-lerarenopleiding 1963; applicatie
cursussen voor: bedrijfskunde MTO, 

pneumatiek en besturingstechniek ze 
graads elektrotechniek 1973 

g) Directeur-Generaal Diensten en Inspec
tie, 0 & W, tevens Inspecteur-Generaal 
van het Onderwijs (1985-1992); advi
seur Onderwijsvernieuwing Nederland
se Antillen en Aruba (1993-heden); 
interim directeur ROl (opleidingsinsti
tuut voor de overheid), ( 1994-1995); 
directeur ROl (1995-heden) 

h) Lid onderwijscommissie WD (1973-
1990); voorzitter onderwijscommissie 
WD (1990-1994) 

i) 

j) 
k) 8 (onderwijs), Nederlandse Antillen en 

Aruba 
l) HB 

22. RENSEMA, MR. J. (M) 

a) Grote Oost 75 
b) 1621 BS 
c) Hoorn 
d) 28-07-1932 
e) 1968 

f) HBS-B; Rijksbelastingacademie te Rot
terdam; doctoraal examen Fiscaal 
Recht; tentamens strafrecht etc.. 

g) 
h) Raadsheer en vice-president van het 

Gerechtshof te Amsterdam; thans 
raadsheer-p taatsvervanger 

i) Lid partijcommissie Belastingen 
j) 
k) Voorzitter Ombudscommissie van de 

gemeente Hoorn; lid Raad van Beroep 
van het NIVRA; lid van de jury voor de 
Staatsprijs voor fiscale literatuur; 
bestuurslid van de stichtingbeeldende 
kunst; lid Raad van Toezicht van het 
ziekenhuis te Hoorn; auteur van enkele 
fiscaal-juridische boeken 

l) 1,2,3 (buitenlandse zaken), 5,6,8 
(wetenschappen), 12 (landbouw), mid
denstand, algemene politiek 

m)HB 

23. BLÉCOURT -MAAS, DRS. J. DE (V) 

a) Bungweg 14 
b) 6374 RB 
c) Landgraaf 
d) 20-01-1944 
e) 1977 

f) Doctoraal biologie met onderwijsbe
voegdheid Universiteit van Amsterdam 

g) Diverse HBO-opleidingen: histologie, 
microbiologie en genetica; vanaf 1985 
Open Universiteit: 
studiebegeleider/examinator/auteurleur 
susteamleider: Bedrijfsmilieumanage
ment, Milieu en Economie, Milieukun
de, Milieu-effectrapportage, Milieube
leid, Management van milieuconflicten; 
onderzoek: casuïstiek gezondheid, 
arbeid en milieu/projectmanagement 

h) Partijcommissie milieuhygiëne (vanaf 
1981); DB vrouwen WD Gld (tot 
1991); landelijke ad hoc werkgroepen 
Landbouw (1991-1992), Duurzaam 
energiebeleid (1995), Betuwespoorlijn 
( 1995), Nationaal ruimtelijk beleid 
(1995-1996); docent Haya van Some
renstichting o.a. Milieu en Ruimtelijke 
Ordening; secretaris afdeling Winters
wijk; vice-voorzitter afdeling Landgraaf 
(vanaf 1994); DB kamercentrale Lim
burg V&S (vanaf 1997); Bestuurders
vereniging Limburg; commissie Verkie
zingsprogramma 1999-2003 PS Lim
burg 

i) Lid PS (Noord-Holland en Gelderland); 
lid gemeenteraad (Edam-Volendam en 
Winterswijk); intergemeentelijk samen
werkingsorgaan (Waterland en Oost
Gelderland); AB/DB Nederlandse Stich
ting Geluidhinder (vanaf 1987); bestuur 
MDGO Heerlen (1991-1997); Faculteit 
best. Natuurwetenschappen OU (1994-
1997); klankbordgroep VROM Geluid 
en Wonen/maatschappelijke organisa
ties (1997-1998); voorzitter Landelijk 
Meldpunt Gezondheid en Milieu (vanaf 
1998 ); Raad van toezicht Onderwijsbe
geleidingsdienst regio O.Z. Limburg 
(vanaf 1998) 

j) Afgevaardigde namens HB naar het 
ELD milieucongres Poitier (1991); idem 
Scholingsproject Boedapest (1992) en 



Cluj, Roemenië (1993) voor liberale 
raadsleden; werkbezoeken aan diverse 

afvalverwerkingsinrichtingen in Europa 
(als PS lid); tekst en regie van diverse 

televisiespots VVD van vier minuten 
lokale tv (1994 en 1998) 

k) 8,9,10,11,12 

I) Landgraaf 

24. BROEKERS-KNOE, MR. A. (V) 

a) Lonbar Petrilaan 8 

b) 2051EJ 
c) Overveen 
d) 23-11-1946 

e) 1969 

f) Gymnasium alp ha; doctoraal examen 
Nederlands Recht 

g) Fulltime u.d. Juridische Faculteit RUL 
( 1988-heden); lid faculteitsbestuur 
(secretaris, 1988-1992); hoofd afdeling 

Moot Court ( 1992-heden), (bestaande 
uit: hoofd, 8 parttime (universitair) 

docenten, 12 student-assistenten, secre
tariaat) 

h) Vice-voorzitter ondercentrale Haar

lem/Velsen 
i) Lid gemeenteraad Bloemendaal, VVD

fractie (april1986-mei 1997) 

j) Ambtenaar burgerlijke stand Bloemen
daal; voorzitter alumnivereniging Van 

Rechtswege; redactie alumniblad; 

bestuur Kennemer Golf en Country 
Club (secretaris); bestuur Vereniging 

Faculty Club; bestuur Stichting Expl. 
Fac. Club; lid Centraal Stembureau 

RUL; Discipline Overlegorgaan Rechts
geleerdheid (1988-1992 ); curatorium 
Cleveringa leerstoel ( 1988-1992 ); I us

trumcommissie RUL (1993-1995) 
k) I ,2,3,8,9 

I) Haarlem, moemendaal 

25. SPIER-VAN DER WOUDE .. 
MR. R.t. (V) . , - .· 

c) 1967 

a) Gerrit van der 

V eenstraat 17 

b) 1077 DM 
c) Amsterdam 
d) 08-02-1939 

f) Gymnasium; Geschiedenis (gedeelte
lijk); Rechten 

g) Arbitrages, o.a. RIAGG, jeugdhulpverle
ning; wnd. voorzitter Huurcommissie 

Ressort Amsterdam; commissie van 
Beroep bijzonder onderwijs; commissie 

van Toezicht P.J. Overatnstel (Bijlmer
bajes); commissie Geschillen W.B.V. 
Het Oosten/Amsterdam Zuid (vz) 

h) Gemeenteraad (1990-heden) 
i) Gemeenteraad, vice-fractievoorzitter; 

voorzitter commissie AZ; voorzitter 

commissie van Beroep/Bezwaar; plv. 
voorzitter commissie Cultuur/Media; 

Plassenraad Recreatieschap Vinkcveen
se Plassen (1994-1998); DB (sinds 1998) 

j) Bestuur van: Federatie Bejaardenoor
den; Openluchtscholen Gezonde Kind; 
het Amsterdams Lyceum; Stichting Slo

terparkbad; Liberaal Joodse Gemeente; 

gehuwd, 3 kinderen (33, 30,24) 
k) 1,2,3,8,9,10, 11 

I) Amsterdam 

26. KOR~TEN, PROF. DR. A.F.A. (M) 

e) 1982 

a) Pastoor Lcmmens

straat I 
b) 6333 CK 

c) Schimmert 
d) 08-06-1947 

f) Universitair sociologie KU Nijmegen; 

doctor in soc. wet. 1979 
g) Hoogleraarbedrijfs-en bestuursweten

schappen, in het bijzonder bestuurs

kunde Open Universiteit (Heerlen); bij
zonder hoogleraar bestuurskunde Uni

versiteit Maastricht; freelance adviseur; 

red. vz/eindredacteur tijdschr. 
Bestuurskunde; lid stuurgroep Platform 
Beleidsanalyse, Ministerie van Finan
ciën 

h) Lid programmacommissie KC Limburg 

i.v.m. PS-verkiezingen 1994; voorzitter 

debatten over herindeling; docent Haya 
van Somerenstichting 

i) Formateur college B&W Heerlen ( 1994) 
j) Bestuurslid RIAGG OZL; lid interim 

bestuur welzijnsstichting Limburg; 
bestuurslid Vereniging voor Bestuurs

kunde; auteur/redacteur van groot aan
tal boeken en artikelen; onafhankelijk 

voorzitter onderwijsfusie; lid panel of 

experts Ministerie van Verkeer en 
Waterstaat; plv. lid arbitragecommissie 

Algemene Rekenkamer; lid minist. 
Adviescommissie evaluatie Wabm; 

secm1d opinion evaluatie onderwijsin
spectie O&W 

k) 2,8,9,I0,1 I,12 
I) Nuth 

27. MEER, MR. A. VAN DER (M) , 

a) Koaiwei4 

b) 9283XT 
c) Surhuizum 
d) 08-04-1952 

e) 1970 
f) HBS-B; RU Groningen Rechten 
g) Kantonrechter te Leeuwarden; rechter 

( -plv.) rechtbank Leeuwarden 
h) Lid van VVD afdelingsbestuur Achtkar

spelen (voorzitter) 
i) Lid van Provinciale Staten van Fries

land; gemeenteraadslid gemeente Acht

karspelen 
j) Bestuur Spaar & Voorschotbank coöpe

ratie; commissaris Spaar & Voorschot
bank NV; voorzitter Geschillencommis
sie natuurontwikkeling en -beheerscon

tracten 

k) 1,2,5,10 

I) Leeuwarden 

28. WOEBF-ALBERS, DR. A.D. (V;) . 

a) Soestdijkseweg 222 

b) 3721 AJ 
c) Bilthoven 
d) 26-11-1930 

e) 1982 
f) Universiteit; gepromoveerd 

g) Directeur Onderwijskundige Dienst 
TUD; plv. directeur-generaal bij O&W; 
lid WRR (voltijds); voorzitter Overleg

commissie V erkenningen voor Weten

schap en Technologie 
h) Lid commissie Wetenschap en Techno

logiebeleid 

i) 
j) Besturen (ondermeer NIDI: demogra

fisch instituut/NSCR: criminologisch 

instituut); voorzitter programmaraad 
onderwijsonderzoek; Stichting PWT/ 
WTN ( wetenschapsvoorlichting o.a.) 

k) 1,2,3,4,6,7,8,9, 10,11,12 

I) De Bilt-Bilthoven 

29. GRAAF, MR. G.J. DE (M) 

e) 1976 

a) John F. Kennedy
laan 16 

b) 5263 AJ 
c) Vught 
d) 28-02-1950 

f) Gymnasium A; Nederlands Recht, 
hoofdrichting publiekrecht, Rijksuni

versiteit Groningen ( 1968-1975) 
g) Burgemeester van Leersum (1981-

1989); burgemeester van Vught (1989-

heden); wnd. burgemeester van Hel
voirt (01/l0/l995-31/l2/l995); wnd. 

burgemeester van Udenhout 

( 16/09/1996-31/12/1996) 
h) Voorzitter commissie Verkiezingspro

gramma Provinciale Staten Noord-Bra
bant (1994-1995); lid commissie Kandi

daatstelling Provinciale Staten Noord

Brabant (1998) 

i) 

j) Lid Politiecommissie Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten (1982-1989); 

lid bestuur Utrechtse Provinciale 
Brandweerbond (1983-1989); lid alge
meen bestuur Utrechtse Bosbrandweer 

Vereniging (1983-1989); lid Kringbe
stuur/wnd. Kringcommissaris Utrecht 

van het Nederlandse Rode Kruis (1982-

1989); voorzitter Provinciale VVV 

Utrecht ( 1985-1989); voorzitter Recre
atieschap Utrechtse Heuvelrug en Val

leigebied (1986- I 989); voorzitter Dis
trict Oost Landelijke Contactraad 
( 1982-I988); lid Commissie van Toe

zicht bij de Rijksinrichting voor jongens 
Overberg ( 1982-1989); voorzitter Fede

ratie van Oranjeverenigingen in Neder
land ( 1984-1992); voorzitter Stichting 

Gouden Huwelijk Prinselijk Paar ( 1986-
1988); secretaris Burgemeesterskring 

Utrecht-Oost (1982-1989); lid DB 
Stadsgewest 's-Hertogenbosch ( 1990-

heden); lid Provinciale Commissie 
Volkshuisvesting (1992-heden); kring

commissaris Noord-Brabant van het 
Nederlandse Rode Kruis (1990-heden); 

lid DB Nederlandse Rode Kruis (1994-
heden); lid bestuur COA (1994-heden); 

lid/plv. voorzitter Nationaal Comité 4 
en 5 mei (1991-1997); lid Commissie 

van Toezicht bij de Penitentiaire Inrich
tingen Nieuw V osseveld/voorzitter Bek

lagcommissie ( 1992-heden); voorzitter 
Stichting Brabantse Regionale 

Geschiedbeoefening (1995-heden); 
voorzitter College van Beheer Prote

stantse Kerkengemeenschap Vught 
( 1994-heden); voorzitter Stichting 
Bosch Architectuurinitiatief ( 1995-
heden); voorzitter Platform Lokale 

Agenda 21 Vught (1997-heden); voor

zitter Stuurgroep Manifest Brabant 
2050 (vanaf 1998); voorzitter Noord
Zuid Bevrijdingsfestival Brabant (vanaf 

1998) 
k) 1,2,4,10 

I) Vught 

30. vos DE WAEL, IR. A.B.~.M. (M), 

a) Ekerlaan 4 
b) 6721 AB 

c) Bcnnekom 
d) 04-04- 1944 
e) 1976 

f) Universitair 

g) Directeur Drinkwaterleiding Alblasscr
waard en Vijfheerenlanden; algemeen 
directeur Watermaatschappij Zuid

Holland Oost 
h) 
i) Raadslid gemeente Delft 
j) Voorzitter basisschool in Bennekom 
k) 4,6,8,10,11,12 

I) Ede 

31. HUISMAN, MR. IR. J. (:tvf) 

a) Noordhoeklaan 18 
b) 4464 BA 
c) Goes 
d) 05-02-1954 

e) 1977 

f) Geodesie TU Delft; Rechten aan Uni
versiteit van Amsterdam en Brasmus 
Universiteit Rotterdam 

g) Vennootschapsdirecteur: o.a. LBC 
Bedrijfsadviseurs BV en Roem van Yer

seke BV 
h) Lid gemeenteraad Goes (tot 1990); lid 

Provinciale Staten Zeeland (sinds 1987) 
i) Lid VVD partijraad (1991-1996) 

j) Diverse bestuursfuncties o.a. Stichting 
Goese Beiaard en enkele visserij organi

saties 
k) 1,5,6,7,10,11,12 
I) Goes; West Zeeuws-Vlaanderen 

32. GÜNTHER, DRS. I. (V) , 

a) Mezenlaantje 14 
b) 1861 ME 

c) Bergen NH 
d) 03-04-1939 

e) 1965 

f) Rijksuniversiteit Leiden, geschiedenis 

g) Gedeputeerde provincie Zuid-Holland 
(1978-1995); wnd. burgemeester 
Obdam (oktober 1995-mei I996); wnd. 
burgemeester Bergen (mei 1996-heden) 

h) Lid commissie Liberalisme 21e eeuw; 
erelid Bestuurdersvereniging 

i) Statenlid provincie Zuid-Holland 
(1970-1995); gedeputeerde (1978-1995) 

j) Voorzitter commissie Coördinatie Dijk
verzwaring ZH; vice-voorzitter Kies-
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raad; voorzitter St. Stelling van Amster
dam; voorzitter St. Nederlandse 

Archeologie; vice-voorzitter Bond 

Heemschut; lid algemeen bestuur Ver
eniging De Hollandsche Molen 

k) 2,7,8,9 

I) Den Haag 

33.AEYELTS AVERINK -WINSEMHJS, 
A.A.(V) . ' ' 

d) 25-06-1939 

e) 1972 

a) Stad en Landschap 

46 
b) 2923 BN 

c) Krimpen aan den 
]Jssel 

f) HBS- B; Westerse Sociologie (gedeelte

lijk); Cursussen Internationale Organi
saties Genève/New York 

g) Vice-voorzitter NCO (1990-1996); 
bestuur NCDO (1996-I998); lid Eman
cipatieraad (1994-1997); commissaris 

STIA N.V. (1975-1992); commissaris 

Winsemiusgroep B.V. (1993-heden) 
h) Hoofdbestuur VVD (1987-1995); 

bestuur Staten- en Raadsleden VVD 

(1987-1995); partijcommissie Ontwik
kelingssamenwerking (1990- I 994); 

commissie Leidraad Gemeentepro
gramma (1990 en 1994 ); commissie 

Landelijke Provincieprogramma ( 199 I) 
i) Gemeenteraad Krimpen aan den ]Jssel 

(1982-heden); AB Natuur- en Recre

atieschap Krimpenerwaard (1987-
1994); bestuur Krimpenerwaard College 
(1993-heden) 

j) Bestuur Consumentenbond (1989-
heden); Raad van Bestuur Verpleeghuis 

Mechropa; ANWB Bondsraad ( 1990-
heden), Raad van Advies ( 1997); lid 
VAROR (1992-1994), lid ROR (1996); 

bestuur Voorlichtingsbureau voor de 
Voeding ( 1993- I998); Overleg Platform 

Emancipatie Ministerie LNV ( 1997-
heden); bestuur Stichting Habitat Plat
form (sinds 1998); Raad van Toezicht 

Voedingsccntrum 1998 
k) 3,7,8,9,12 

I) Krimpen aan den ]Jssel 

34. NYQVIST, MR. C.J. (M) . 

e) 1972 

·a) Laan van Meerder
voort 395 

b) 2563 AR 
c) Den Haag 
d) 17-06-1943 

f) Gymnasium-B; RU Leiden 
g) President RvB VSN-groep te Utrecht 

( 1989-1996); partner Skraelings Asso
ciates BV te Utrecht (1997-heden) 

h) Lid partijraad (1987-1993) 

i) Lid gemeenteraad (1974-1996); wet
houder (1979-1986) 

j) Voorzitter Stichting Archeologie Den 
Haag; lid bestuur Stichting Openbaar 
Golf Den Haag; lid commissie Hou ben; 

lid commissie Brokx; lid commissie 
VNO/NCW Transport en Infrastruc
tuur 

k) 10,11 

I) Den Haag 

35. DIEPEN-OOST. MR. F.G. , 
VAN(V) 

a) Zwarte Bergweg 6 
b) 1272 JN 
c) Huizen 
d) 29-03-1939 
e) 1964 

f) Gymnasium-A; studie Nederlands recht 

g) Gedeputeerde provincie Noord-Hol
land (1988-1998) 

h) Diverse, waaronder lid partijraad 
i) Lid partijraad; raadslid/wethouder 

gemeente Haren (1970-1983) 

j) Diverse bestuursfuncties; lid adviesraad 
landelijk gebied; geschillencommissie 

onderwijs 
k) 2,8,9,10,12 

I) Huizen 

36. VISSER, MR. F.M. (M) 

a) Fanfarehof 8 

b) 1507 TW 
c) Zaandam 
d) 17-05-I951 

e) 1994 
f) Nederlands Recht 

g) Officier van Justitie; kantonrechter;poli-

tierechter 
h) Lid partijcommissie justitie 
i) -

j) Docent volwassenonderwijs (HEAO

niveau); bindend adviseur Stichting 

Geschillencommissies Consumentenza
ken;televisierechter NCRV 

k) 1,2,3,8 
I) Zaanstad 

37. KUJN, MR. N. (V) 

a) Groenburgwal30a 

b) 1011 HW 
c) Amsterdam 
d) 05-04-1942 

e) 1968 
f) HBS; Nederlands Recht 

g) Advocaat en procureur; rcchter/plv.; 
scenarioschrijver; directeur 2 media 
BV's 

h) Secretaris justitiecommissie ( 1985-
1990) 

i) Lid Provinciale Staten Noord-Holland 
(sinds 1987) 

j) Voorzitter Ski Internaat Papendal; lid 

Raad van Toezicht mij. Zandbergen; lid 
Klachtencommissie Kinderbescher

ming; penningmeester vakbond Scena
rioschrijvers; lid bestuur Samenwerken

de Filmorganisaties; voorzitter Beklag
commissie Inspraak Amsterdam 

k) I ,2,5,6,8,9 
I) Amsterdam 

38. SWINKEES, G.J. (M) 

a) Den Ekker 4 

b) 5683 KE 
c) Best 

d) 06-11-1947 
e) 1970 

f) 1-IBS-B (5 jaar); diverse automatise

ringsopleidingen 
g) Manager automatiseringsbedrijf ( 197 4-

1992); directeur beleggingsmaatschap
pijen ( 1987-heden); directeur adminis
tratiekantoor (1990-heden); directeur 

uitvaartonderneming ( 1994-heden) 
h) 
i) Gemeenteraadslid (1974-1998); regio

raadslid (1976-1998); wethouder (1982-
1998) 

j) Voorzitter crematoria Leiden, Spijke
nisse, Capelle a.d. ]Jssel en Uden; pen

ningmeester landelijke vereniging van 
crematoria; hoofdman St. Odulphusgil

de Best; bestuurslid/directeur interna
tionaal concours hippique Indoor Bra
bant, 's-Hertogenbosch; bestuurslid 

international equestrian organizers; 
commissaris N.V. Brabantse Ontwikke

lingsMaatschappij 
k) 6,7,9,12 

I) Best 

39. SCHEEURHOETS, G.A. (V) 

a) Oude Hoflaan 1 
b) 975I BK 

c) Haren 
d) I 2-08-1946 

e) 1979 
f)Gymnasium (4 jaar); 

HBO (algemeen klinisch analist) 
g) -

h) -
i) Lid Provinciale Staten Groningen 

(1982-1994); lid gemeenteraad Haren 
(1990-heden); wethouder VVD 
gemeente Haren, eerste locoburgemees
ter (1994-heden); lid bestuurlijk/ambte

lijke commissie beleidsplanning provin
cie Groningen (1987-1990); lid reke
ningcommissie provincie Groningen 



(1987-1991); lid schaduwfractie VVD 

(eerste opvolger) voor de gemeenteraad 
van Haren {1983-1990); lid landelijke 

kerncommissie RO van de VNG {1994-
1998) 

j) Ambtenaar burgerlijke stand; voorzitter 
medezeggenschapsraad Groningse 

Schoolvereniging (1987-1989); lid alge
meen bestuur Meerschap Paterswalde 

(1990-1994); lid commissie naamgeving 
wijken en wegen gemeente Haren 
{1990-1994); 

k) 10,11 
I) I-laren 

e) 1973 

a) Van Polanenpark 

294 
b) 2241 RZ 

c) Wassenaar 
d) 10-08-1935 

f) Marineofficier (KIM); kand. Rechtswe

tensch. (staatk. studie ri.) RUL 
g) Officier KM; management consultant 

h) Vice-voorzitter kamercentrale Leiden; 
lid VVD-defensiecommissie 

i) Wethouder; loco-burgemeester 
j) Gastdocent NIIB "Clingendael" 
k) 2,4,10,11,12 

I) Wassenaar 

4"1. RESSENA,AR, DRS. P. (M)· .. 

e) 1967 

a) Laan van Pluyme

stein 14 
b) 2245 CM 

c) Wassenaar 
d) 20-07-1938 

f) HBS-B; drs. Bedrijfseconomie Rotter

dam 
g) Directeur organisatie adviesbureau; ca. 

7 cotnn1issariaten, n1omentcel nog 3, 

o.a. N.'V. Haven van Vlissingen-op 
voordracht van de Minister van Finan
ciën; interim directeur diverse onderne

mingen 
h) Voorzitter Financieel-economische 

commissie VVD (1981-heden); lid par
tijraad {1982-heden); lid DB VVD-pen

ningmeester VVD {1987 -1994);voorzit
ter commissie Kerntaken VVD {1993); 

voorzitter commissie Provinciale Staten 
Zuid Holland VVD (1998); lid Stich

tingbestuur Dresselhuysfonds, SEPO 
(Stichting Europese Politieke Onder

steuning), etc. 
i) Gemeenteraad Den Haag (1970-1982); 

fractievoorzitter gewestráad Den I-laag 
{1976-1982); lid DB Hoogheemraad
schap Delfland (1978-heden), thans 

waarnemend dijkgraaf 
j) Lid Algemeen Bestuur VNO/NCW 

( 1993-1 996); lid commissie Fusieproble~ 
men VNO/NCW (1994-heden); voorzit

ter Ver. Fusie en Overname Specialisten 
( 1996-heden); voorzitter Interdeparte

mentale commissie Kenniscentrum 
Publiek Private samenwerking ( 1997-
1998); penningmeester Stichting Dieren

ambulance en Hospitaal ( 1970-heden) 
k) 2,5,6,11 

I) Den Haag, Wassenaar, Voorburg 

42. LOOS, IR. P. (M) 

a) Buitenplaats 70 

b) 8212 AK 
c) Lelystad 
d) 01-05-1939 
c) 1966 

f) Cultuurtechniek LUW 

g) Gedeputeerde Flevoland 
h) Partijcommissie BiZa; ad hoc commis

sie Liberalen 2000 
i) Commissaris nutsbedrijven Nuen, 

EDON, EPON; Comité van de Regio's 
j) Stuurgroep jamboree 1995; voorzitter 

Stichting Wandelplatform LA W; voor

zitter stuurgroep Europartenariaat 
1998; secretaris ziekenhuis Weezenlan

den 
k) 2,6,9, 12,Europa 

I) Lelystad 

43. DIJKSTRA, PROF. DR. S. (M) 

a) Reviusstraat 15 
b) 7552 GG 
c) Hengelo 
d) 22-02-1938 
e) 1990 

f) Psychologie VU 
;'1-msterdam, 197 4 promotie 

g) Visiting professor aan de Syracuse Uni
versity in de VS (1988); Consultant 

voor DHV Consultants (1989); Visiting 

professor aan de Lomonov Universiteit 
te Moskou (1996); decaan Faculteit 

Toegepaste Onderwijskunde (1985-
1988, 1994-1995 ); hoogleraar Onder

wijskunde aan de Faculteit Toegepaste 
Onderwijskunde van de Universiteit 

Twente 
h) Lid afdelingsbestuur Hengelo {1992-

1994); interim voorzitter afdeling Hen

gelo (1994); lid kandidaatstellingscom
missie gemeenteraadsverkiezingen Hen

gelo ( 1997); 
i) 

j) Lid vakorganisaties: American Psycho
logical Association, American Educa

tional Research Association, European 
Association for Research on Learning 

and lnstruction, Nederlands Instituut 
van Psychologen, Vereniging voor 

Onderwijsresearch; bestuurslid Neder

lands Genootschap voor Opleiding 
Leraren Beroeps Onderwijs en Pedago
gisch Technische Hogeschool, Eindho

ven (1988-1995); bestuurslid Stichting 
Hogeschool Zuid Nederland, thans 

Fontys Hogescholen (1991-1995); lid 
Onderwijsraad (1991-1996 ); voorzitter 

Stichtingsbestuur Twents Avond Colle
ge (1984-1993); bestuurslid Stichting 

Twents MBO college {1993-1996); Mit
glied Wissenschaftliche Beirat Deut

sches lnstitut für Fernstudienforschung 
ander Universit(t T(bingen (vanaf 

1995) 
k) 3,4,8,12 

I) Hengelo 

a) 
b) 

c) 

d) 
e) 

Schulpweg Sa 
2111 AM 

Aerdenhout 
24-11-1941 

1967 
f) Nederlands Recht Utrecht (cum laude) 

{1967); Proefschrift: Aandelen voor 
Werknemers Motivatie door Participa

tie, K.U.N. 1991 
g) Ambtenaar Buitenlandse Zaken (EG, 

1967-1969); advocaat en procureur 
(compagnon Loeff Claeys Verbeke, 
1969-heden) 

h) Vice-voorzitter VVD afdeling Amster

dam (1970-1975); lid partijraad VVD 
(1973-1978) 

i) Gemeeenteraadsllid Bloemendaal voor 
VVD (1976-1984) 

j) Commissaris van Haren Schoenen, Rit

meester, Unisys Nederland, UCC N.V. 
{beursfonds), Brouwers Groep; voorzit

ter Rijksmuseum stichting, Habitat for 
Humanity; bestuurslid Nederlandse 

Participatie instituut; diverse publicaties 
in o.m. De Naamlooze Vennootschap, 
TVVS, Insolventierecht 

k) 1,5,6 

I) Bloemendaal 

r 4.5. JANSEN, M.C.A. CV) 

e) 1996 

a) 1 e Rozendwars

straat 1c 
b) 1016 PC 
c) Amsterdam 

d) 24-09-1951 

f) MMS (1969); management assistente 
(1974); upgrading cursussen huurrecht
kennis en bouwkunde (vanaf 1983); 

Culturele Wetenschappen Open Uni

versiteit (1987); upgrading opleidingen 
computergebruik (vanaf 1988); Vrouw 
& Management ( 1989); Voorbereidend 

Hoger Management, ISW (1990); Rech
ten Open Universiteit (1994); Hoger 

Management voor Non-Profit organisa

ties, ISW, 2-jarige opleiding (1993-
1994) 

g) Vice-voorzitter VVD Vrouwen Amster
dam (sinds !998); plv.lid Amsterdam 

Adviesraad van de Organisatie Vrouwen 
in de VVD (sinds 1998); lid van de 

Organisatie Vrouwen in de VVD (1997-

heden); lid van de International Netw
orkofLiberal Women (INLW) (1997) 

h) Vice-voorzitter VVD Amsterdam+ lid 
landelijke adviesraad 

i) Wnd. voorzitter Huurcommissie van 

het Ministerie van VROM, ressort 
Amsterdam (01/03/1993-heden); lid 

Huurcommissie van het Ministerie van 
VROM, ressort Amsterdam 

(O 1//09/1987-1993); verkiezingswaarne
mer voor het buitenland, Ministerie van 
Buitenlandse Zaken 

j) Diverse functies binnen de afdeling 
Kunstzaken, gemeente Amsterdam 

(1989-1995); div. functies bij de Stich

ting Amsterdams Fonds voor de Kunst 
(1995-heden); diverse functies binnen 

de Gemeentelijke Sociale Dienst (1976-
1989); voorzitter Judith Leyster Stich
ting ( 1 995-heden); voorzitter van de 

culturele commissie Weesp (1993); 

bestuurslid Stichting Betaalbare Ateliers 
( 1992-1993 ); bestuurslid societeitscom
missic Art i et Amicitiae {1991); vice

voorzitter Judith Leyster Stichting 

(1990-1995); lid van de culturele com
missie Weesp (1989-1992); secretaris 

Stichting Forta/dDrecht te Uithoorn 
( 1984-1993); voorzitter aankoopcom

missie gemeente Hoofddorp 
(08/04/1998) 

k) 3,4,7,8,9,10,11 

I) Amsterdam 

'46. YEN)vÎ:R.·M.Î'.M. VAN DE (M) 

a) Voorweg 161 
b) 2376 BD 
c) Nieuwe Wetering 
d) 28-11-1954 
e) 1975 

f) Gymnasium B (oude stijl); Rijksuniver
siteit Leiden 

g) Belastingadviseur Morel Ernst & Young 
h) Voorzitter Commissie Belastingen 

i) 

( 1 994-heden); voorzitter afdeling 
Alkemade (1993-1996); secretaris afde

ling Alkemade (1990- 1 993) 

j) Lid Raad van Tucht Nederlandse Orde 

van Belastingadviseurs; commissaris 
Volkswagen International Finance NV 

en Volkswagen Financial Services NV te 
Amsterdam 

k) 1,5,6,7 

I) Alkemade 
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DII 
i __ _ 

Europees Parl 

Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 19 oktober 1998 

de ontwerp-kandidatenlijst voor het Europees Parlement vast

gesteld. 

Het hoofdbestuur heeft een evenwichtige ontwerplijst samenge

steld. Deze lijst bevat 29 personen, waarvan 22 mannen (76%) 

en 7 vrouwen (24%). De ontwerplijst is een mix van zittende en 

nieuwe kandidaten. 

De kandidatenlijst zal worden vastgesteld in de 1 02e algemene 

vergadering op 12 maart 1999 te Papendal (Arnhem) 

mr D.W Zwart 

directeur 

Tabel 1 code groslijst 

a Straat 
b Postcode 

Plaats 
d Geboortedatum 

e Aanvang lidmaatschap VVD 

Opleiding na de lagere school 
g Beroepshalve uitgeoefende functies 

gedurende de laatste 10 jaar 
h Functies in de VVD en/ of andere poli

tieke partijen gedurende de laatste 10 
jaar 

Functies in politiek vertegenwoordi
gende lichamen in de laatste 10 jaar 

j Andere maatschappelijke activiteiten 
k De onderwerpen die de voorlopige 

kandidaat naar eigen inzicht het beste 
liggen (zie code onderwerpen) 

Afdelingen die betrokkene voorlopig 
kandidaat hebben gesteld 

Tabel2 code onderwerpen 
1) algemene politiek 
2) belastingen/fiscaliteit 
3) financiën 

4) economische zaken 
5) energie 

6) midden- en kleinbedrijf 
7) toerisme 

8) sociale zaken 
9) volksgezondheid 
1 0) milieu 

11) landbouw en visserij 

i 2) sport en recreatie 
13) cultuur 

14) mediabeleid 

15) maatschappelijk werk 
16) jeugd- en jongerenwerk 
17) emancipatie 

18) volkshuisvesting 

19) ruimtelijke ordening 
20)verkeer 
21) waterstaat 

22) buitenlandse zaken 

23) wetenschappelijk onderwijs 
24) hoger onderwijs 

25) bijzonder onderwijs 

26) lager onderwijs 
27) binnenlandse zaken 
28) lagere overheden 

29) openbare orde en veiligheid 
30) justitie 
31)ontwikkelingssamenwerking 

Het technisch advies voor 
de kandidaatstelling van 
leden voor het Europees 
Parlement periode 
1999-2004 

Het hoofdbestuur heeft op 19 okto
ber 1998 het technisch advies voor 
de verkiezing van leden van het 
Europees Parlement opgesteld. Dit 
advies gaat ingevolge artikel4.3/4.5 
EP uit van een aantal onderwerpen 
waarover de algemene vergadering 
van 12 maart 1999 zich dient uit te 
spreken. 

Er wordt één gelijkluidende 
kandidatenlijst voor het gehele 
land ingediend bij het centraal 
stembureau in Den Haag. 

2 De lijst wordt ingediend onder 
de naam: VVD- Europese 
Liberaal-Democraten. 

3 Er zal geen lijstverbinding met 
een andere partij worden aan
gegaan 

4 Van de reglementaire moge
lijkheid om leden van de VVD 
die niet in de groslijst zijn 
opgenomen alsnog kandidaat 
te stellen wordt geen gebruik 
gemaakt. 

5 Het aantal plaatsen op de lijst 
bedraagt maximaal30. 



.P 
~TENLIJST 
1t 1999 

a) Sparrenlaan I7 
b) 2III AE 

c) Aerdenhout 
d) 06-04-I947 

e) 1966 
f) Gymnasi-

um B; Nederlands Recht RU Leiden 
g) Burgemeester Eelde; lid Tweede Kamer; 

lid Europees Parlement 
h) lid curatorium Teldersstichting; 

bestuurslid LIGN 
i) lid Tweede Kamer ('82-'94); lid Euro-

pees Parlement ('94-heden) 

j) lid werkgroep Europa 2000; erelid )OVD 
k) I /22/27 /29/30/3I 
I) HB 

a) Plantage 25 
b) 2377 AA 

c) Oude Wetering 
d) 20-03-I947 

e) 1972 
f) HBS-B; Doctoraal Psychologie; Promo

tie tot dr. in de Geneeskunde; Manage
ment-training; Bedrijfseconomie 

g) Wetenschappelijk hfd. medewerker RU 
Leiden ('73-'87); hfd. Congressen & 

Seminars NIVE ('87-'91 ); hfd. Verkoop 
Service Onc Group ('9I-'94); lid EP 

('94-heclen) 
h) plv. lid LPC ('86- '94); redactielid Libe

rale Vrouw ('87-'91); Penningmeester 
KC Leiden ('9I-'94); Eurocontact ('92-
'94); Trainer actiefbesturen ('93-'94) 

i) vice-vz cie Universiteitsraad RU Leiden 

('85-'87); Schaduwfractie Alkemade 
('86-'87); lid Europees Parlement ('94-

heden) 
j) secr. Kerkeraad Remonstr. Gem. Oude 

Wetering ('80-'87); secr. Ver. Ned. 
Congresbelangen ('88-'91); Member of 

the Int. Adv. Boarel of Governers of 

NWEA Washington 
k) I/4/5/6/9/12/17 /emu I technologiebe

leid I informatiemaatschappij 
I) 1-IB 

e) 1966 

a) Ambiorixplein 18, 

bus 9 
b) B-IOOO 

c) Brussel 
d) 03-10-I943 

f) 1-IBS-B; Landbouw Hogeschool Wage

ningen 
g) Ambtenaar Commissie van de Europese 

Gemeenschappen 
h) lid KC-bestuur Tilburg; lid partijcom

missies Europese Zaken & Landbouw 

i) lid Europees Parlement 
j) lid Algemeen Bestuur van de NOVIB 

namens de VVD 
k) l/3/10/ll/3I 
I) I-IB 

'4. MA.:ATEN, J;_(rvt) . -:, < .;~- ,· , 
~ - > f ' _., ' ""- - * . 

a) 29 Terrapin Road 
b) SW17 8QN 
c) Londen, UK 

d) 17 aprili961 
e) 1978 

f) VWO; propaedeuse Rechten Universi

teit van Amsterdam 
g) Stafmedewerker Nationale Werkgroep 

VN jongerenjaar I985 ('83-'86); diverse 

internationale activiteiten in het kader 
van onder meer Marshall Memorial Fel
lowship USA, National Democratie 

Institute USA en Friedrich Naumann 
Stiftung ('87 -'91); Secretaris Generaal 

Liberale Internationale in Lonclon ('92-
heden) 

h) Internationaal Secretaris in het hoofcl

bestuur van de )OVD ('80-'84 ); vz. 
Wereldorganisatie Liberale jongeren 

IFLRY('83-'89); algemeen bestuurslid 
ELDR Partij ('95-heden) 

i) lid Gemeenteraad Amstelveen ('86-'91) 

j) Bestuurslid Youth Forum ofthe Euro
pean Communities ('82-'84); lid van 

Verdienste )OVD ('89) 

k) 4/8/ I OI I4/20/22/29/31 
1) Amstelveen I Amsterdam I Rijswijk I 

Utrecht 

a) Zwarteweg 1 
b) 2III A) 

c) Aerdenhout 
cl)07-11-1941 

e) I975 

f) MMS; High School USA; MO-A Engels; 
MO-B Engels; doctoraal Algemene Lite

ratuur Wetenschappen, VU A' dam 
g) docent Engels ('81-'88); conrector Alge

mene Zaken, Coornhert Lyceum ('88-
'92); hfd. Centraal bureau contractacti

viteiten Hogeschool Holland te Diemen 
('92-'94); directeur Stichting Lezen 

h) lid bestuur afd. Bloemendaal; lid com
missie Leidraad Provincie Programma 

1999-2003 ('97) 
i) lid Provinciale Staten Noord-Holland 

('87-heden) 
j) vz. Stichting Teylers Museum Fonds; 

bestuurslid Expertise Centrum Neder

lands, Universiteit van Nijmegen; lid 
Programmaraad Nederlands Program
ma Stichting (NPS); bestuurslid RVU 

Educatieve Omroep 
k) 1/11/13/14/19/23/24/25/26 

1) Amsterdam 

p. GOii:>BLOED, DRS. kJ. (M) , ' 

e) I977 

a) Groen van Prinste

redaan 3 
b) 1272GB 
c) Huizen 
d) 08-08-1946 

f) I-IBS-B; Europees Recht RUL; Intern. 
Banking Course, Wharton Business 

School USA; diverse bedrijfsopleidingen 

g) Bankemploye; Kantoordirecteur; Rel. 

Manager banken USA en Canada; Tre

asury Consultant; Hoofd Public Sector 
Regio Den Haag 

h) vz. afd. Huizen; vz. OC Gooi- en Vecht
streek; bestuurslid KC Haarlem; lid par

tijcommissie Europese Zaken 
i) gemeenteraadslid Huizen; Gewestraads

lid Gooi- en Vechtstreek; lid Europees 
Pa"i~n. ''lt ( 1998-heden) 

j) diverse bestuursfuncties in sociaal-cul
turele instellingen en werkgeversorgani

saties 
k) 1/3/4/5/6/10/13/22 
I) Huizen 

a) Haanplein 17 
b) 2566 VG 

c) Den I-laag 
d) 19-02-I949 

e) I978 
f) 1-IBS-B; Economie RU Groningen; dis

sertatie Economische Wetenschappen 
g) wetenschappelijk hfd medewerker Eco

nomische faculteit RU Groningen ('72-
'83); directeur Prof. mr. B.M. Telders
stichting ('83-heden) 

h) lid partijraad; lid partijcommissie Socia
le Zaken; lid ELDR Worlzing Group on 
Social Policy; secretaris VVD-verkie

zingsprogramma-commissie 1998-2000; 

lid Europees Verkiezingsprogramma
commissie 

i) lid gemeenteraad ('82-'83) 

j) Bestuurslid Internationale School voor 
Wijsbegeerte ('88-'93); plv. lid Sociaal 
Economische Raad (SER) 

k) 1/2/3/4/8/22/3I 
1) commissie Europees Parlement 

a) Vuursteenweg 14 
b) 8255 pp 

c) Swifterbant 

d) 06-09-1957 
e) I982 

f) VWO; Agrarische Hogeschool 

g) landbouwer 
h) lid Partijraad ('87-'93); lid Partijcom

missie Milieuhygiëne 
i) lid Provinciale Staten ('85-'87 en '9I

heclen) 
j) vz. Dorpsvereniging Swifterbant; 

bestuurslid Stichting KNHM Flevoland; 
ledenraad Agrico (aardappelcoöperatie) 

k) 1/4/6/lOiii/19 
I) Dronten 

a) Moerverweg 23 
b) I834 EN 

c) St. Pancras 
d) 03-10-I944 
e) I980 

f) Gymnasium (tot klas 5); apothekersas

sistente/di·ogiste; VWO; doctoraal 
Nederlands Recht; HBO Alkmaar Assis
tent to the manager 

g) apothekersassistente; cabin manager 
Martin Air; juridisch medewerkster 
gemeente Alkmaar; gastdocente 

Gezondheidsrecht 
h) lid bestuur afd. Langedijk; lid partijraad 

('92-'98); adviserend lid KC Den Helder 
('92-'98) 

i) lid en fvz. gemeenteraad Langedijk ('84-
'97); lid Provinciale Staten Noord-Hol

land ('95-heden) 
j) vice-vz. Rode Kruis ('90-heden) 

k) 
1/4/6/7 /8/9/1I/12/I3/15/16/I7/18/19/20 
/21/27 /28/29/30/3I 

I) Langedijk 

10: BENTHEM .. AA, R. Y:~ (M) ' .. 

) 
a) Laan van Vollenho

ve 422 
b) 3706 AA 

c) Zeist 
d) 24-02-I968 
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e) I986 
f) Opleiding Rijksaccountant; NIVRA; 

Postdoctorale Opleiding Accountancy 
UvA; Vakopleiding Financiën Hogere 
Ambtenaren, ministerie van Financiën; 

Verkorte Opleiding Bedrijfseconomie 
UvA; Opleiding tot Master of Gover

nment Accounting (MGA), 
TIAS/Katholieke Universiteit Brabant. 

g) adjunct-accountant belastingdienst 
grote ondernemingen Utrecht ('89-'92); 
accountantsdienst Ministerie van Bui
tenlandse Zaken ('92-'96); senior 

beleidsmedewerker controle en finan
cieelmanagement Ministerie van 

Financiën sectie V&W ('96-heden) 
h) lid bestuur OCHeuvelrug Noord; lid, 

penningmeester en vice-vz. bestuur KC 
Utrecht ('92-heden); organisatie kader
training VVD-)OVD te Assen; lid pro

gramcie Zeist ('94 en '98); lid program
cie provincie Utrecht; cursusleider I-IvS; 

vz. )OVD Zwolle ('90-'92); partijcie 

V&W 
i) lid gemeenteraad Zeist 

j) (mede) oprichter en vz. beleggingsstu
dieclub; scriptiebegeleider en examen

corrector aan de Universiteit van 
Amsterdam; bestuurslid GGD Zuid

Oost Utrecht 
k) 2/3/15/I6/20/21/31 
1) Zeist 

a) · Rollebeekstraat 48 
b) B 1000 

c) Brussel 
d) 22-I2-I970 

c) 1989 
f) Gymnasium A; Beleid en Bestuur in 

Internationale Organisaties Universiteit 
van Groningen 

g) politiek assistent mw. Dr. P.C. Plooy
van Gorsel MEP; politiek assistent 
minister Willy de Clercq MEP 

h) lid propaganda commissic Smallinger
land; lid Internationaal Secretariaat 
VLD; lid redactieraad Burgerkrant VLD 

i) 
j) vz. N edcafé in Brussel; diverse bestuurs

functies )OVD; ambassadeur LYMEC; 

diverse bestuursfuncties in studenten 
organisaties 

k) 1/4/6/16/22/27 
I) Brussel 

a) Sumatrastraat 185 
b) 2585 CN 

c) Den Haag 
d) 20-Jl-I963 
e) 1992 

f) MAVO; HAVO; VWO; doctoraal 
Nederlandse Recht (internationaal- en 

Europees rechtelijke differentiatiefase) 
g) Burson Marsteller adviesbureau ('90) ; 

Industriële Consulenten Nederland, 
Public Affairs ('90-'93); Stichting NIID 
('93-heden) 

h) adviseur Internationaal Secretariaat 
VVD ('92-'9R); secretaris Partijcommis

sie Buitenlandse Zaken/Ontwikkelings
samenwerking ('93-heden); lid KC 

Bestuur Den Haag ('93-'94); Topkader
training VVD ('93); mede-auteur van 
advies inzake herijkingsnota voor de 
VVD ('95) 

i) -

j) vz. Leidse Alumni Almanak van het 

Leids Universitair Fonds ('95-heden); 
secretaris Stichting Februari 194I ('92-

heden); lid van het dagelijks en algc
meen bestuur van de Stichting )ASON, 
internationale vraagstukken ('87-'94) 

k) 1 /4/6/10/13/16/19/20/21/22/3I 
I) Den I-laag 

, 13 . .ARK-HESSJNG, W.C.M. V~ (V') 

e) 1985 

a) T. Scheltemastraat 
38 

b) 2597 CP 
c) Den Haag 
d) I3-07-I95I 

f) MMS; MO Duits; Nederlands Recht, 
Open Universiteit (certificaten) 

g) ambtelijk secretaris van KC Den Haag 
('85-'86); redacteur en cursuscoordina

tor Nederlandse Vereniging van Perso
neelsbeleid ('87-'89); Office Manager 

Aloysiuscollege Den I-laag ('89-'91); 
zelfstandig Ondernemer van "Service 

Secretariaat I-lessing" ('89-heden) 
h) secretaris bestuur Haagse afd. Vrouwen 

in de VVD ('86-'88); vice-vz en vz OA 3 

Den Haag ('91-'96); secr. Org. Vrouwen 
in de VVD ('94-'97); lid Partijraad ('95-

'98); lid districtsbestuur i.o. Haaglanden 
('95-heden); vice-vz. KC Den Haag 
('96-'98); vz. Org. Vrouwen in de VVD 

('97-heden) 
i) lid gemeenteraad Den I-laag ('98-

heden) 

j) lid ouderraad Aloysius College Den 
I-laag 

k) 6/7/8/9/12/13/17/29 
1) Staphorst 

a) Nachtegaal I 
b) 8271 HS 

c) l)sselmuiden 
d) 30-I2-I958 

e) 1982 
f) MAVO; HAVO; VWO; doctoraal Rech

ten, Universiteit van Amsterdam 
g) Duty Manager OCC Martinair N.V. 

('85-heden); juridisch adviseur ('90-

heden); mede-eigenaar Zeevisserijbe
drijf ('97-heden) 

h) lid Eurocontact ('84-heden); lid/vz. KC 
PC lid LPC ('90-'94); lid/secr. Partijcie 

Verkeer en Waterstaat ('94-heden) 
i) fvz. Gemeenteraad l)sselmuiden ('90-

'96); lid fractie Provinciale Staten Over

ijssel ('95-heden) 

j) vz. Oranjevereniging ljsselmuiden ('83-
'89); bestuurslid Volleybalvereniging 
Set-Up ('82-'88); lid Vereniging Her
denking 4 mei Ijssclmuiden ('83-'89) 

k) l/7 /11/20/21/30 
1) l)sselmuiden 

a) Postbus 143 
b) 9470AC 
c) Zuidlaren 

d) 26-10-I948 
e) I997 

f) Lyceum Galatasaray; Paddington Tech
nica! College; Polytechnic of North 
London, Architecture 

g) Planontwikkelaar bij Woningbouw 
('86-'90 ); Eigen architect bureau ('91-

heden) 
h) 
i) 

j) lid Bond van Nederlandse Architecten; 
LID Royal Institute ofBritish Archi
tects; initiator en ontwikkelaar van 

"TOCH" projecten voor Turkse Oude

ren Centrum en Huisvesting 
k) 6/13/18/19 
1) Zuidlaren 

i6. V'ERSTEEGH-W:EIJERS, G.L. (V) 
I 0 >,. ~ 

a) Vrijheidslaan 7 
b) 6I41 BN 
c) Limbricht 
d) 24-01-1950 

e) 1985 
f) I-IBS; HBO Pedagogische Academie; 

Onderwijskunde in Queensland (Austr
alië) 

g) directeur beleid en operationele uitvoe
ring ('87-'90); manager- senior adviseur 

Werving en Selectie HBO-Ac.('90-'95); 
freelancer Advies P&O ('95-heden) 

h) steunfractie-lid; PR-commissielid; 

fund-raiser; secr. afd. Sittard; vz. afd. 
Sittard, KC DB-lid; Eurocontact 

i) lid Provinciale Staten Limburg ('95-
heden) 

j) buitengewoon lid Universiteit Maast
richt (Universiteitsraad); Euregio Maas 
Rijn; Woningvereniging Sittard; initia

tor en bestuurslid Commissie Het mis
deelde Kind te Suriname; mede-



oprichtster en secr. Juniorkamer De 
Landen van Overmaze; bestuurslid 

Limburgse monumenten stichting; vz. 
Sittard War Graves Committee (Afcent) 

k) 1/3/4/6/8/9/13/22/23/29/31 
I) Sittard 

17. GREUNINGEN, M. VAN (M) 

a) Vierhuizenstraat 40 

b) B-3070 
c) Kortenberg ( B) 
d) 10-08-1955 

e) 1976 
f) HAVO; cursus Vakbekwaamheid voor 

nationaal en internationaal goederen

vervoer op de weg 
g) Ambtenaar Europees Parlement sinds 

1976; Transportdienst Europees Parle
ment Brussel ('87-'91); vice-vz Onder

nemingsraad EP ('91-'94); Transport

dienst EP ('94-heden) 

h) mede-oprichter en propagandacommis
sie VVD-afdeling Luxemburg; lid Com
missie Europa afdeling Brussel; lid par

tijcommissie Sociale Zaken; lid Liberale 
Internationale Groep Nederland; lid 

Commissie Europese Politiek afdeling 
Amsterdam 

i) 

j) mede-oprichter en bestuurslid van een 
onafhankelijke ambtenarenorganisatie 

EP; lid Europese Beweging Nederland 
k) 3/8/20/22/30/grote stedenbeleid 
1) Brussel I Amsterdam 

18. BOUMANS, MR. M. (M) .. _ ·: 

e) 1996 

a) Paterswoldseweg 

310 
b) 9727 BX 

c) Groningen 
d) 13-11-1974 

f) VWO; Juridisch Bestuurswetenschap
pen; Nederands Recht, differentiatie 
publiek- en privaatrecht 

g) juridisch medewerker afd. Kabinet 
gemeente Veendam ('96-'97); meder

werker VVD-raadsfractie Groningen 

('96-'98); organisatie-adviseur Gronin
gen ('97-'98); beleidsmedewerker Regio

nale Brandweer Drenthe ('98-heden) 
h) vz. en lid cie Sociale Zaken en Arbeids

marktbeleid afd. Groningen; redactielid 
verkiezingsprogramma afd. Groningen; 

lid campagneteam GR- en TK-verkie

zingen 1998 
i) -

j) lid bestuur buurtver. Exloo; secr. Groe

ne Gulden Fonds; vice-vz. bewonersver
eniging Groningen; vz. studievereniging 

Bestuurswetenschappen Groningen; 

adv .lid Landelijk Overlegorgaan 
Bestuurskunde Utrecht; studentlid stu

dierichtingscommissie bestuursweten

schappen vakgroep bestuursrecht en 
bestuurskunde; adv. studentlid sectie 
BSK; lid congres en jubileumcommissie 

Bestuurlijke integriteit; mede-oprichter 
en vz. studenten retoricavereniging 

Aequitas 
k) 

1/4/7/8/12/13/18/19/20/21/22/27/28/29/ 
30 

I) Groningen 

19. DUBBELD, ING. M. (M) 

e) 1981 

a) Azaleaveld 8 

b) 2914 PL 
c) Nieuwerkerk a/d 

IJssel 
d) 02-02-1944 

f) VWO; Werktuigbouwkunde HTS Rot
terdam; Natuurkunde HBO-B Delft 

g) TNO Milieu ('70-'92); Senter EG Liais

on ('92-heden) 
h) bestuurslid propaganda afd. Vlaardin

gen ('83-'87); vz. bestuur afd. Nieuwe

kerk a/d/ IJssel ('91-'97) 
i) -
j) lid Erasmus Milieuclub; bestuur huisei

genarenvereniging 
k) l/4/5/6/]0/l1/18/19/20/21/23/24 

I) Nieuwekerk a/d/ IJssel 

20. STRAAT, DRS. D.D. (M) 

a) Aplein 2a 
b) 8011 TK 
c) Zwolle 
d) 19-10-1970 
e) 1991 

f) VWO; Technische Bedrijfskunde ('90-
'92); Bestuurskunde ('92-'97) 

g) Business Consultant Cap Gemini 

Nederland ('98-heden); diverse functies 
naast studie 

h) lid Eurocontact; lid Leergang Provincia

le Staten, Haya van Somerenstichting; 
vz. LYMEC bestuur; lid ELDR partijbe

stuur 
i) lid Provinciale Staten Overijssel ('95-

heden); lid Euregioraad ('95~heden) 

j) Topkadertraining ('96); Kadertraining 
Europa ('97); lid werkgroep Haya van 

Somerenstichting; Inleider Leergang 
Gemeenteraad HvS 

k) 1/18/19/20/22 
I) Enschede I Zwolle 

21. MAND ERS, MR: A.J.M. (M) : 

a) Gezandebaan 44 
b) 5725 TN 

c) Asten 
d) 14-03-1956 

e) 1990 
f) Atheneum A; Academie Beeldende Vor

ming; Nederlands Recht RU Limburg; 
Postacademische Opleiding RU Nijme

gen 
g) Industrieel Vormgever; eigenaar Plan

tenkwekerij; Advocaat 
h) lid bestuur afd. Someren-Asten ('92-

'94) 

i) fvz. Gemeenteraad Asten ('94-heden); 

lid Provinciale Staten Noord-Brabant 
('95-heden) 

j) beeldend kunstenaar; hockey coach; 
bestuurslid Stichting jazzfestival Hel

mond 
k) 1/6/7/11/13/19 
I) Someren-Asten 

22. SIJMONS, P.A.L. (M) 

a) Krekelberg 5 
b) 6074 DP 
c) Melick 
d) 18-05-1960 
e) 1981 

f) MAVO; HAVO; HBO Frans/Geschiede
nis; Assurantie B; NIMA A 

g) docent Frans/Geschiedenis; adj. direc

teur management opleiding; directeur 
assurantie bedrijven; wethouder 

h) lid bestuur jOVD; lid bestuur afd. Roer
mond 

i) lid gemeenteraad Roermond ('86-'96); 
wethouder/loco-burgemeester Roer
mond 

j) cursusleider HvS; vz. City vereniging 
Roermond; lid beheercie. BL6 

k) l/3/4/6/7/18/19/22/28 
I) Roermond 

23. KOK, IR. L. DE (M) 

a) Stevinweg 6 
b) 9752 PC 
c) Haren 
d) 13-07-1947 
e) 1986 

f) HBS-B; HTS-Chemie; TU Bedrijfskun-
de 

g) diverse managementfuncties bij Philips 
in binnen- en buitenland; Directie Alge

meen Ziekenhuis - Gemachtigde CSZ; 

Interim Management diverse bedrijven 
h) vz. afd. Haren; lid KC Groningen 

i) lid Gemeenteraad Haren; lid AB Regio 
Centraal Groningen 

j) bestuurslid NIVE 

k) l/2/3/4/5/6/7 /9/10/19/20/21/22/27/29 
I) Haren 

24·. LY:CZAK,};1R. S.J.P. (M) . -

a) Saffierstraat 205 

b) 2403 xs 
c) Alphen aan den 

Rijn 
d) 20-01-1951 

e) 1973 

f) HAVO; Hogere Zeevaartschool; Privaat 
RechtErasmus Universiteit 

g) diverse commerciële functies ('76-'89); 

contract manager Koninklijke marine 
('89-'94); wethouder financiën, belas
tingen, n1ilieu, infonnatisering, en 
Europese Zaken, Alphen aan den Rijn 

('94-heden) 
h) bestuurslid vice-vz. Alphen aan den 

Rijn 
i) lid gemeenteraad Alphen aan den Rijn 

('90-heden), waarvan wethouder vanaf 
'94 

j) lid EBN; lid Alliance française; lid VNG 
Commissie Europese Zaken; lid raden 
van Commissarissen electriciteits-distri

butiebedrijf en watermaatschappij; 

reserve-officier Koninklijke Landmacht 

k) 1/2/3/5/10/22/23/24/28/29 
I) Alphen aan den Rijn 

25. BRANDENBURG, E.f.'W) ~ ·•. 

a) Burg. L. deMon

tignylaan 130 
b) 3055 NG 

c) Rotterdam 
d) 09-05-1957 

e) 1973 
f) Gymnasium alp ha; BA honours Com

parative History, University ofEssex 
(VK); Postgraduale Diploma lnterprc

ting Techniqucs, University of West
minster (VK); Promotie (Ph.D.) 

onderzoek Univcrsity ofHull (VK) 
g) AIIC congrestolk (Nederlands, Engels, 

Frans, Duits) in eigen onderneming; 
mede-eigenaar congrestolkenbureau; 
docent Hogeschool Antwerpen; 

h) bestuurslid en ondervz. afd/KC Rotter
dam ('89-'92); secretaris Partijcommis

sie Europese Zaken ('90-'98); (plv.) lid 
Eurocontact ('90-hcden); bestuurslid en 

ondervz. LIGN ('91-'97); lid voorberei

di·ngswerkgroep Vrouwen in de VVD 
VN-wereldconferentie Peking '95 ('93-
'95); inleider cursus Europa, HvS; verte

genwoordiger Vrouwen in de VVD in 
de NGO delegatie VN-wereldvrouwen

conferentie te Peking ('95); ondervz. 

Onderafdeling Hillegersberg/Schie
broek ('95-'97); lid werkgroep Europa 
Politieke Vrouwen Organisaties ('96-

'97); lid Steering Committec Interna

tional Network ofLiberal vVomen 
INLW ('96-'97); partijraadslid ('92-'98) 

i) -

j) diverse commissies AIIC regio Neder

land; examinator SNEVT examens 

k) 1/3/4/6/8/17/22/29/30 
I) Rotterdam 

2§. VOS, J.P. (M) . 

e) 
f) 
g) 
h) 
i) 

j) 

a) Willem van Oran

jelaan 81 

b) 5211CS 
c) 's-Hertogenbosch 
d) 29-10-1949 

1995 
Detailhandelsvakschool 

directeur Importbedrijf kinderveiligheid 
lid Campagneteam Den Bosch 

vz. TC252 Nederlands Norm. Instituut 
(kinderveiligheid); lid van de CEN, 

Brussel; vice-vz. Vughter Poort wijkraad 
k) 4/11/29 
I) 's-Hertogenbosch 
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27. SCHOONENBÉRG, DRS. H.P.R.J. (M) 

a) St. Luciensteeg 22 1 

hg 
b) 1012 PM 
c) Amsterdam 
d) 25-04-1959 

e) 1996 

f) HAVO; VWO; doctoraal economische 
en sociale geschiedenis 

g) extern adviseur en redacteur Elsevier 

('86); informatiemanagement t.b.v. 
documentair project van het Nieuw 
Israëlitisch Weekblad ('90); zelfstandig 

adviseur en ondernemer ('91-heden) 
h) kascommissie afd. Centrum/\>\' ester

park 
i) 
j) vz. sub-faculteitsvereniging Archime

des; mede-organisator Bicentenial Pro

ject SIB Nederland; initiatiefnemer en 
vz. Amsterdamse Studenten Golf 
Genootschap; initiatiefnemer en vz. stu

dentenvereniging voor wetenschappelij

ke betrekkingen tussen Nederlandse en 
(Zuid) Oostaziatische Universiteiten 

(Chain); vz. Stichting Instituut Europa 
Latijns-Amerika 

k) 13/14/19/22/23/31 
I) Amsterdam 

28. BLOMMESTEIN-BUJTINGER, -
DRS. T.TH. VAN (V) J 

a) Rijksstraatweg 32 
b) 7391 MR 
c) Twello 
d) 20-06-1941 
e) 1979 
f) Gymnasium B; doc

toraal Nederlands recht 
g) adjunct-conservator Stads- en Athe

neumbibliotheek Deventer ('87-'90); 
docent opleidingen voor toerisme ('90-
heden) 

h) lid bestuur OC Apeldoorn/Voorst ('86-
'90); lid KC Gelderland ('86-'90) 

i) lid Provinciale Staten Gelderland ('93-
'95) 

j) prov. Bestuur Plattelandsvrouwen 

Friesland; vz. bestuur Openbare bibliot
heken Terschelling; mede~schrijfster 

van VVD-cursusboek EG; provinciaal 
bestuurslid van de Vrouwelijke Advies

commissie voor de \>Voningbouw; 
beheerder van archiefMaltescr Orde te 

Utrecht 

k) 1/7/12/18/19/20/25/27/28 
I) Voorst 

29. WIJSENBEEK DRS. F.A. (M) 

a) Parkweg 28 
b) 2585 )K 
c) Den Haag 
d) 16-06-1944 
e) 1965 

f) Gymnasium A; doctoraal Rechten RU 
Leiden; MA Politica! Science 

g) secr. gen. ELDR ('76-'82); Europees 
Ambtenaar ('82-'84) 

h) vice-vz. KC Den Haag; vz. Verkiezings-

programma ELD 
i) lid Europees Parlement ('84-heden) 

j) diverse adviseursfuncties 

k) 30/ juridische zaken I vervoer en toeris
me I institutionele zaken 

I) HB 



Een samenwerkingsproject ]OVD- VVD: Mr. D. u. Stikker-plaquette 
Een avond met Zalm in Leiden voor Hendrik Jan Louwes 
door Remco van Lunteren, foto: Eric van der Horst 

Woensdag 23 september sprak minister Zalm tijdens een thema-avond van 

JOVD & VVD over het regeerakkoord en de miljoenennota. Tijdens deze avond 

was een grote groep liberale jongeren bijeen om de minister te horen en met hem 

te discussiëren. De avond vond plaats in Stadscafé van der Werffin Leiden. De 

avond was één van die activiteiten die door de JOVD in samenwerking met de 

VVD worden georganiseerd. 

De minister begon met een korte toespraak, 

waar hij sprak over het begratingsbeleid van 

Paars II en de eisen aan de Euro. Kort ging hij 
ook nog in op het regeerakkoord en de investe

ringen die Paars II nog te wachten staan. Zalm 

Links: Heino Walbroek, rechts minister Zalm 

Heino Walbroek, journalist van een lokaal Leids 

nieuwsblad. Zij spraken onder andere over het 

aantal vrouwen in het kabinet en het feit dat 

ouderen langer zullen moeten blijven werken 
met de vergrijzing in het vooruitzicht. Natuurlijk 

werd tijdens dit gesprek ook gesproken over de 

aanschaf van het schilderij "Victory Boogie 

Woogie" dat betaald is van het geld dat door De 
Nederlandse Bank beschikbaar was gesteld voor 

kunstaankoop. 

Tenslotte was er helaas nog maar kort tijd voor 

vragen uit de zaal. Er werd een aantal vragen 

gesteld over onder andere de invoering van de 

Euro en het informatieproces. Echter de vraag 

zou Zalm niet zijn als hij in deze toespraak ook 

niet even wees op het binnen de perken houden 
van de kosten om het tekort en de staatsschuld te 

kunnen verminderen. 

Hierna vond er een vraaggesprek plaats met 

over het informatieproces moest de minister 
onbeantwoord laten, omdat hij op het moment 

van de informatie in dienst van de Kroon was en 
hij daarover een zwijgplicht heeft. Op de vraag of 

de informateur ter bevordering van de democra

tie niet door het parlement gekozen zou moeten 
worden, gaf Gerrit Zalm aan dat hij niet geloofde 

dat het proces hierdoor nog doorzichtiger zal 

worden dan het de afgelopen keer was. 

Om 9.00 uur sloot Heino Walbroek de avond af 

en werd er nog lang nageborreld en gediscus
sieerd in het café. Wederom kon worden terug

gekeken op een geslaagde samenwerking tussen 

JOVDenVVD .• 

BARTELS ADVOCATEN 

Bartels Advocaten is een middelgroot en dynamisch advocatenkantoormet vestigingen in Utrecht en Am~terdam. 
De werkzaamheden concentreren zich op cliënten met vermogensrechtelijke belangen, met name m het bednjfsleven. 

Specifieke aandachtsgebieden van het kantoor zijn: ?nroe:-end goedr:cht, huurrech~ bedr.ijfs~~imte, . . 
ondernemingsrecht, arbeidsrecht, incasso's en claims (' strooms~oringen, Euro~ mi~~ennJum _). Een twintigtal 
advocaten en juridisch medewerkers staat voor u klaar om u te adviseren en zonod1g biJ te staan 1n procedures. 
Desgewenst wordt op voormelde rechtsgebieden een second opinion afgegeven. 

Bartels Advocaten kent ook de mogelijkheid van detachering ("lease a lawyer'') en is tevens bereid om voor een 
vaste prijs bepaalde juridische werkzaamheden te verrichten (''tendering"). 

Het Hoogeland 
Museumlaan 2 
3581 HK Utrecht 
Postbus 64 
3500 AB Utrecht 
Telefoon: 31 (0)30 - 2522 577 
Telefax: 31 (0)30 - 2523 943 
e-mail: info@bartels-advocaten.nl 
http://www.bartels-advocaten.nl 
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Telefoon: 31 (0)20 - 3113 666 
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Tijdens de viering van het 50-jarig bestaan van 

de afdeling De Marne (Groningen) heeft VVD

voorzitter Willem Hoekzema te Lauwersoog aan 
Hendrik Jan Louwes de eerste Mr. D.U. Stikker

plaquette uitgereikt (genoemd naar de eerste 
VVD-voorzitter). 

Deze landelijke onderscheiding wordt uitgereikt 

aan bestuurders die zich meer dan 20 jaar op uit

zonderlijke wijze voor de VVD hebben ingezet. 
Hendrik Jan trad met zijn politieke carrière in de 

voetsporen van zijn vader, H.D. Louwes, die 

eveneens lid van de Eerste Kamer is geweest. 
Ir. Hendrik Jan Louwes was van 1963- 1979lid 

van de Eerste Kamer en daarop aansluitend van 
1979 - 1989 lid van het direct gekozen Europees 

Parlement. In de destijds ?-koppige VVD-fractie 

Links: Hendrik-Jan Louwes met de Mr. D.U. Stikker
plaquette rechts VVD-voorzitter Willem Hoekzema 

in de senaat had hij de portefeuille Sociale Zaken 

en Ontwikkelingssamenwerking. Later werd hij 

voorzitter van de commissie Europese samenwer

king. De Groninger herenboer met zijn akker
bouwbedrijf in de Westpolder is altijd naast de 

politiek blijven boeren tot op de dag van vandaag. 

In de liberale fractie van het Europarlement was 
hij lid van de Commissie Externe betrekkingen 

en deed hij de begrotingen en Landbouw. Daar

naast was hij zeven jaar fractiepenningmeester. 

Hendrik Jan is nog steeds een enthousiast, be
langstellend lid van de VVD-afdeling Marne. B 

~ L~ Kadercursus 1999 • 

~}J Politieke begin- I __ 
'- --- selen en regeren: 

een (on-)mogelijkheid? 
De Kadercursus is een belangrijk onderdeel van de Kaderschool. Omdat de Kadercursus ook goed in het 

JOVD/vormings- en scholingsaanbod past, is besloten de Kader gezamenlijk te organiseren. De Kader

cursus staat open voor WD- en JOVD-leden. Voor WD-leden is de Kadercursus tevens het voortraject 

voor de Centrale Kadertraining (voorheen: Topkadertraining) 

De eerste vier zaterdagen staan in het teken van coalitievorming en partijprogramma's. Vanuit de 
verkiezingsprogramma's van de vier grote politieke partijen wordt het regeerakkoord van Paars II 
kritisch beschouwd. 

's Middags krijgt u de kans uw inzichten aan te scherpen in kleine werkgroepen (lO personen). Aan 
de hand van concrete politieke onderwerpen wordt u verzocht stelling te nemen. In de plenaire 

afsluiting geven politici uit de praktijk hun mening over de politieke vraagstellingen die u hebt 
bediscussieerd. 

De cursussen worden gehouden in Utrecht en duren van 10.00- 15.30 uur. De kosten van de cur
sus bedragen f 50,- per dag, exclusieflunch. Deelnemers jonger dan 25 jaar betalen f 25,-. 

Indien zij alle zaterdagen aanwezig zijn, betalen zij f 75,- . 

1 Zaterdag 23 januari: CDA 

Inleider: drs. J.S.J. Hillen 

2 Zaterdag 20 februari: PvdA 

Inleider: drs. J. Wallage 

AANMELDING 

3 Zaterdag 20 maart: VVD 

Inleider: mr. drs. F. Bolkestein 

4 Zaterdag 24 april: D66 

Inleider: mr. H.A.F.M.O. van Mierlo (gevraagd) 

U kunt zich schriftelijk vóór 10 december 1998 aanmelden bij Ellen van der Zwan van de Haya van 
Somerenstichting, VVD, Postbus 30836, 2500 GV Den Haag, tel: 070- 361 30 10, per fax: 070- 361 

82 76 of per e-mail: <alg.sec@vvd.nl> onder vermelding van uw naam en adres-gegevens. 



THEMADAG 

WATER, nog altijd de 
normaalste zaak 
van de wereld? 
De Organisatie Vrouwen in de VVD houdt op 14 november 1998 in het gebouw 

van het Hoogheemraadschap van Schieland in Rotterdam een themadag gewijd 

aan het water. 

Doel van deze themadag is aandacht te schenken aan: water en landbouw, het 

zuiveren van water, de recreatie, wet en regelgeving, de rol van de waterschappen 

en de provincies. Ook om.vrouweri te interesseren zich kandidaat te stellen voor 

de besturen van de waterschappen. 

Beknopt programma-overzicht: 

Inleidingdoor de dagvoorzitter mevrouw E.I. Binnendijk-van der Heijden, lid 

van het Dagelijks Bestuur 

van Hoogheemraadschap Rijnland 

Water, daar moet je op kunnen bouwen 

Door ir. J.J. de Graeff, dijkgraafHoogheemraadschap van Schieland 

Water, een ondoorzichtig geheel? 

Door mevrouw A. Weeda, maat in een glastuinbouwbedrijf 

Water, er zit meer in dan u denkt! 

Door ing. B. Martinus, directeur galvanisatiebedi·ijfEtcheform BV 

Welvarend Waterland 

Door de heer W.J.F.M. van Beek, burgemeester van Jacobswoude 

" ... wordt de stem van het water gevreesd en gehoord" 

Door mevrouw ir. J.M. Leemhuis-Stout, Commissaris van de Koningin in de 

Provincie Zuid-Holland 

Waterschappen: staan de beste stuurvrouwen nog aan wal? 

Door mevrouw A. van Vliet-Kuiper, Dijkgraafvan het Waterschap de Veluwe 

Water, het vloeibare goud van de 21e eeuw. 

Reactie door mevrouw drs. J.M. de Vries, Staatssecretaris van Verkeer en Waters

taat en drs. J.H. Klein Molekamp, lid Tweede-Kamerfractie VVD 

Gedurende de themadag bestaat volop gelegenheid tot het stellen van vragen 

Aanvang 10.30 uur, einde ca. 15.00 uur. 

Plaats: Hoogheemraadschap van Schieland, Maasboulevard 123, Rotterdam. 

Kosten: inclusiefkoffie en lunch f 25,-

Iedereen is van harte welkom. 

Inlichtingen en opgave: secretariaat Vrouwen in de VVD, Loes Trompet, tel 070-

361 30 40; fax. 070- 360 82 76 

Seminar Teldersstichting 
Op donderdag 19 november van 13.30- 17.00 uur organiseert de Teldersstich

ting een mini-symposium over de (pre)liberale elementen in onze vaderlandse 

geschiedenis en over het nationale karakter van Thorbeeke's Grondwet van 1848. 

Aanleiding tot het symposium is de publicatie van het boek 'De Nederlandse tra

ditie van Vrijheid. Een vruchtbare voedingsbodem voor de hervormingen van 

1848,' waarvan de historicus drs. M. Wessels de auteur is. Dit boek wordt door 

de Teldersstichting in samenwerking met uitgeverij Van Gorcum uitgebracht. 

Locatie: Sociëteit de Wiite, Plein 24 te Den Haag. 

In verband met de beperkte ruimte worden aanmelding in volgorde van binnen

komst behandeld. U kunt zich aanmelden per telefoon of per fax bij de Telders

stichting. Telefoon: 070 - 363 19 48; fax: 070 - 363 19 51. 1111 

Spreekbeurten VVD-top 
Op maandag 16 november spreekt Gerrit Zalm, minister van Financiën, in het 

Theaterhotel, Schouwburgplein 7 te Almelo. Aanvang 20.00 uur. Onderwerp: 

Actuele politiek. 11 

Herhaalde oproep! 

Materiaal vooroorlogs 
liberalisme 
Heeft u briefwisselingen of aantekeningen over liberale politiek (ook verslagen 

van algemene vergaderingen oflandelijke partij commissies) van een van uw poli

tiek actieve voorouders op zolder (of elders) liggen? Bezit u nog convocaties, 

jaarverslagen, publicaties of verkiezingspropaganda van de Liberale Unie (LU), 

de Bond van Vrije Liberalen (BVL), de Economische Bond, of de Vrijheids

bond/Liberale Staatspartij (LSP), of van een van de andere voorlopers van de 

VVD? Liggen er nog exemplaren van een van de partijbladen van deze voorlo

pers, zoals De Vaderlander, De Loods, De Vrijheid, Het Liberale Weekblad, of van 

een meer regionaal gericht "vrijzinnig" blad bij u thuis? 

Als uw antwoord op een van deze vragen "ja" luidt, of als u over ander bron

nenmateriaal over het vooroorlogse liberalisme beschikt, neem dan contact op 

met Patriek van Schie, wetenschappelijk medewerker van de Teldersstichting. Hij 

werkt namelijk aan een dissertatie over het Nederlandse liberalisme tussen 1900 

en 1940, en kan dit bronnenmateriaal goed gebruiken. Hij zal het zeer op prijs 

stellen als u bereid bent hem inzage in de stukken van u of uw voorouders te ver

lenen. Als u iets voor hem heeft, zal hij uiteraard alleen na onderling overleg tot 

publicatie van materiaal van eventueel meer persoonlijke aard overgaan. 

Patriek van Schie is te bereiken op de Teldersstichting, Koninginnegracht 55a, 

2514 AE Den Haag. Telefoon tijdens kantooruren: 070- 363 19 48; fax: 070- 363 

19 51. 

(Deze oproep stond ook in het vorige nummer van Vrijheid en Democratie, maar 

daaruit waren twee zinsneden weggevallen). 1111 

Novembercongres 
vandeJOVD 
In het weekend van 21 en 22 novem

ber 1998 organiseert de JOVD haar 

jaarlijkse november congres. Tijdens 

dit congres zal over diverse politieke 

onderwerpen worden gesproken. 

Centraal staat deze keer de notitie 

Demostaat, een notitie over de vorm 

van Nederland als staat en de demo

cratie van ons land. 

Op de avond van de eerste congresdag 

zal de nieuwe voorzitter van de VVD

Tweede- Kamerfractie, de heer Dijk

stal, het congres toespreken. Hierna 

zal tot laat in de avond verder worden 

16 

gediscussieerd. De avond mondt uit 

in een groot feest als afsluiting van de 

eerste dag. Gedurende de tweede con

gresdag zal volop in werkgroepen · 

worden gediscussieerd. Daarnaast zijn 

er nog andere activiteiten. 

Jongeren die interesse hebben om ook 

te komen kunnen contact op nemen 

met het secretariaat van de JOVD, 

telefoonnummer: 070- 362 24 33. Zij 

zullen je dan een aanmeldingsformu

lier toesturen waarop diverse arrange

menten worden aangeboden. 1111 
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Ook dit jaar werd in het Utrechtse 

Jaarbeursgebouw weer de Ouderen

beurs gehouden. Hans Dijkstal (twee

de van links) en hoofdbestuurslid 

Miep Bregman-Kaaks (geheel rechts) 

waren bij de opening aanwezig. Op de 

druk bezochte beurs voor 50-plussers 

was de VVD met een kraam aanwezig. 

De beurs gaf een overzicht van wonen, 

vrije tijdsbesteding en hobby's, mode, 

reizen, mobiliteit, zorg & welzijn van 

en voor senioren. (foto: 't Sticht) 



2 Annemarie Jorritsma is 

de eerste vrouwelijke VVD

vicepremier. Na haar succes

volle ministersperiode op 

Verkeer & Waterstaat is zij 

thans minister van Economi

sche Zaken. Ook daar heeft 

zij de primeur als eerste 

vrouw. 

Wat is precies de taak van onze vice-premier? Een gesprek met 

Annemarie Jorritsma 

4 'Handen af van de AOW', is één van de conclusies die 

tijdens de druk bezochte themadag over de toekomst van de 

Sociale Zekerheid werd getrokken. Ruim 100 mensen bogen zich 

over de sociale toekomst van Neder

land. De conclusies zullen worden 

besproken op de partijraadsvergadering 

. van 23 januari aanstaande 

8 Twee liberalen maken deel uit van 

de discussiegroep in Het Lagerhuis. Elke 

zaterdagavond gaan zij in de clinch met • 

Marcel van Dam. Het Coevordens 

raadslid Tanja Klip en het Amsterdamse 

raadslid Frits Huffnagellijden niet aan 

plankenkoorts! Ze discussiëren vanuit hun liberale overtuiging en 

niet langs de lijnen van spoorboekjes als verkiezingsprogramma's 

6 Terngkerend hoogtepunt: het jaarcongres van de Bestuur

dersvereniging met dit keer als thema: Decentralisatie tegenover 

Europese eenwording. Een 

mudvolle 'Blije Werelt' knapte 

bijna uit zijn voegen. Op vrij

dag deelgroep-vergaderingen 

en een goed plenair avondpro

gramma, gevolgd door een zéér 

langdurig gezellig samenzijn. 

's Zaterdags door discussiëren 

in workshops ... Deze congres

formule is ijzersterk. Er was 

geen bedje meer vrij! 

. " De Haya van Somerenstich

ting vestigt de aandacht op de 

Kadercursus 1999: Politieke 

beginselen en regeren:. een 

(on)mogelijkheid? 

• Studiedag Culturelé versebib 

lélin Nederland. 

• · De<praktijkervaring van de 

p~entse gedeputeerde Sipke 
_Swierstra 

• Uit de regio 

• Tine van der Stroom sprak 

voor de Verenigde Naties 

• De partijraadsvergadering 

boog zich over de Miljoenen

nota 

• Broos van Erp postuum 

onderscheiden 

• Viering 10-jarig bestaan van 

de Nordstichting 
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Vice-premier Annemarie ]orrit~ma: 

Hans Dijkstal en ik zullen 
nooit ruzie maken 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

Annemarie forritsma-Lebbink kreeg het bij haar politieke start als 

WD vice-premier zwaar voor de kiezen. Nu die storm is gaan 

liggen, is het tijd om nader kennis te maken met de eerste 

vrouwelijke vice-premier en tegelijk ook de eerste vrouwelijke 

minister van Economische Zaken. 

Wat houden die portefeuilles precies in? Mistzij Verkeer & 

Waterstaat? Hoe blijft zij die dynamische, altijd positieve 

persoonlijkheid? Ook als het tij tegenzit. 

,"~ ;<:,:: 

: , j -f'ii ct vice-p"mimcn,p leve<t """' "" """' 
m:·'l"" . . ~;:" extra taken op. 

j~·i;:,. Zij:~~t . .ze op een rijtje: 'De eerste taak is de premier ver

vangen als hij er niet is. Al eind september heb ik de tra

ditionele persconferentie na de ministerraadsvergade

ring gehouden met alle toeters en bellen die daarbij 
horen, zoals het t.v.-gesprek met Den Haag- Vandaag. 

Het is natuurlijk hartstikke leuk als je dat af en toe mag 

doen. Meestal worden de moeilijke onderwerpen niet 

gedaan als Kok niet aanwezig is. Ik heb dus niet direct de 
heel belangrijke onderwerpen, maar ik krijg wel de kans 

om iets te vertellen over wat in de ministerraad is 
besproken en over wat algemenere dingen te praten, 

waarvoor bij Den Haag- Vandaag altijd belangstelling 

is. Ik vond het buitengewoon aardig.' 

Bij het vice-premierschap hoort ook de regie over de 
eigen club. Annemarie: 'Iedere regeringspartij heeft 

iemand die met de premier de zaken doorneemt, die 
niet noodzakelijkerwijs in de ministerraad aan de orde 

hoeven te komen. Wij doen met ons drieën (Kok, Jor

ritsma en Borst) het Torentjesoverleg samen met onze 
fractievoorzitters. 

Daarnaast heb ik de taak te zorgen dat de zaken binnen 
het VVD-smaldeel soepel lopen. Geen ruzies dus, en 

samen met de anderen in het kabinet een eenheid vor

men. En natuurlijk is het van belang dat ik met Hans 
Dijkstal heel goed communiceer, zodat de contacten tus
sen de VVD-bewindslieden en de fractie soepellopen ~n 
optimaal blijven. 

Wij moeten geen herhaling krijgen van wat zich in een 
ver verleden binnen de VVD afspeelde, toen er voortdu

rend strubbelingen waren tussen fractie en bewindslie
den. Maar die kans is nu klein. Het gros van de bewinds

lieden kent de fractie goed en anderzijds kent die fractie 

. o()k de bewindslieden goed. Bovendien is de relatie tus
sen Hans Dijkstal en mij zodanig dat wij nooit ruzie zul

len krijgen. Het is heel inspirerend dat Hans ·in de vorige 

periode vice-premier was. Dat heeft hij hartstikke goed 
gedaan. Hij weet dan ook precies wat wel of niet moet 
gebeuren. Voor mij is dat heel plezierig, want daar leer 

ik ook van.' 

Mensen die je mist 

Het departement van Economische Zaken inspireert 
haar, maar toch was die overstap van Verkeer & Waters
taat even moeilijk. 
'Afscheid nemen is heel vervelend. Zeker als je van een 
departement komt waar de samenwerking met de amb
tenaren heel goed was. Het zijn de mensen direct om je 

Annemarie Jorritsma in haar ministerskamer op Economische Zaken. Achter haar de twee Rolling Stanes schilderijen 

van Donkersloot. Links Keith Richard, rechts Mick Jagger. 

heen die je mist: je secretaresse, de chauffeurs, maar ook 

de secretaris-generaal en de directeuren-generaal waar je 

heel veel mee optrok. Overigens werd die leemte hier 

snel weer opgevuld, omdat ook op dit ministerie weer 
een fantastische secretaresse en aardige chauffeurs zijn. 

Dat gat bestaat dus maar tijdelijk, maar je bent wel vier 

jaar lang heel intensief met al die mensen opgetrokken.' 

Daarnaast is er het grote verschil tussen Verkeer & 

Waterstaat en Economische Zaken. 
Annemarie legt uit dat zij op Verkeer & Waterstaat altijd 

met heel concrete dingen bezig was. 'Of het nu gaat over 
een fietspad, een brug of een spoorlijn, over de lucht

vaart of rijbewijzen ... het zijn allemaal heel concrete 

zaken die alle mensen bezighouden. Waar heel Neder

land zich mee bemoeit en een mening over heeft. 
Op Economische Zaken ligt het abstractieniveau veel 

hoger. Ik ben bezig met het algemeen beleid ten aanzien 

van het bedrijfsleven, met generieke zaken. Uiteraard 
zitten ook daar onderdelen in die heel concreet zijn, bij
voorbeeld het electriciteitsbeleid en het gasbeleid. En zo 

langzamerhand begin ik me af te vragen of ik al die con
crete zaken van mijn vorig ministerie nog wel mis. Het is 
plezierig nu na te moeten denken over de risico's van de 
economie op dit moment. Hoe het gaat met de landen 
om ons heen en wat daarvan de betekenis is voor onze 
economie. Het is boeiend dat er veel verschillende 

2 

opvattingen over economie bestaan, want economie is 
wat dat betreft geen wetenschap. Het is min of meer een 

kunst. Niemand weet precies hoe de wereld er volgend 

jaar uit zal zien. We kunnen hoogstens prognotiseren. 
En één ding weten wij zeker: het wordt nooit zoals wij 

het hadden bedacht. Het belangrijkste is om op zoveel 

mogelijk situaties adequaat te kunnen inspelen. Dat vind 

ik nu ook spannend. Dus hier leer ik ook veel.' 

Toch heeft de vice-premier nog veel te maken met haar 
vorig ministerie. 'Je moet niet vergeten dat Verkeer & 

Waterstaat voor een groot deel alles wat de economie 
betreft faciliteert. Nu ben ik coördinerend minister voor 

ICES, dat is de Interdepartementale Commissie Econo

mische Structuur. Daar zit de infrastructuur natuurlijk 
in, maar het is meer. Het gaat niet alleen over de "harde" 

infrastructuur, maar ook over de kennisinfrastructuur 

en het technologiebeleid. Het terrein is breder en dat 

neem ik gewoon weer mee. Ik kan mijn kennis blijven 
benutten, maar ik moet oppassen dat ik dan vervolgens 
niet de invalshoeken vanuit Verkeer & Waterstaat zoek, 
maar vanuit bredere economische uitgangspunten.' 

Veel wetgeving 
is al Europees 



Twee jaar geleden werden Economische Zaken en Justi

tie overvallen door de Securitelzaak. Europese Richtlij
nen werden te laat ingebed of verkeerd door onze natio
nale wetgeving geïnterpreteerd. Hoe ver gaat de invloed 
van Brussel? 

Dalen of stijgen de 
elektriciteitsprijzen? 

Bij haar eerste begrotingsbehandeling van Economische 

Zaken had de Tweede Kamer vele vragen over het elek

triciteitsbeleid. De krantenberichten waren bepaald niet 
duidelijk over de toekomstige elektriciteitsprijzen. 

Annemarie Jorritsma gaat daar uitvoerig op in. 

Annemarie wil er nu wel iets over kwijt. 'De afgelope!Î 

vier jaar was het zo dat ik mij zelfkon verdedigen. Eri 
toen ... ik kan nooit helemáal inschatten wat de reden 

was van de wijze waarop dit gebeurde. Af en toe hebik 
een beetje het gevoèl gehad dat men bezig was stoelpoot: 
jes weg te zagen. En natuurlijk had ik graag wel even 
flink willen zeggen wat ik er van vond. Tineke Netelen" 

bos (haar opvolgster op Verkeer & Waterstaat, red.) 

heeft het voortreffelijk gedaan en daarmee is een stuk 
van het verhaal weg gevallen. Maar het blijft lastig en het 

is nauwelijks aan mensen uit te leggen dat je als minister 

op een ander departement in dezelfde situatie zit àls 
iemand die geen minister meer is. Sterker nog, je bent 

nog beperkter in je mogelijkheden, want als je op een 

plek zit waarop je geen verantwoor_delijkheid draagt, 
kun je gemakkelijker een keer terugtrappen dan wanneer 

je op een plaats zit waar je wel verantwoordelijkheid 

Annemarie: 'Vrijwel alles heeft een Europese kant. Als 

wij bijvoorbeeld met technologiebeleid bezig zijn dan 

doen wij dat via stimuleringsinstrumenten, soms fiscale, 

soms subsidies. In alle gevallen heb je Brussel daarbij 
nodig om te beoordelen of dat een vorm van steun aan 

het bedrijfsleven is die volgens de Europese Richtlijnen 

is toegestaan. De Elektriciteitswet en de Gaswet waar we 

nu mee bezig zijn, zijn gebaseerd op Europese Richtlij
nen. Eigenlijk speelt Brussel bij alles een rol. Heel veel 

onderzoek waar wij geld aan besteden wordt in Europees 

kader mee gefinancierd. Dat geldt eveneens voor bio

technologie, maar die kaderrichtlijn is voor een deel ook 
mijn verantwoordelijkheid. In de Onderzoeksraad zit ik 

samen met Loek Hermans (minister van Onderwijs, 

Cultuur en Wetenschapsbeleid). Hij zit daar voor de 
onderwijs- en wetenschapshoek en ik voor de technolo

gie. Natuurlijk maken we co-producties, maar voor een 

groot deel is het Europees beleid.' 

'Mede door de overheid is in het verleden een aantal 

importcontracten en contracten gesloten, bijvoorbeeld 
rond de stadsverwarming. Die contracten zijn eigenlijk 

te duur. Op een normaal functionerende markt zouden 

ze niet kunnen worden betaald. Het gaat om veeljarige 
contracten, die je niet zo maar kunt verbreken. Die con

tracten zitten bij de SEP, het samenwerkingsverband van 

de vier productiebedrijven. Nu we over twee jaar gaan 
liberaliseren moeten deze productiebedrijven zelf de 

markt op. Daarbij kunnen we ze niet opzadelen met die 
- zoals wij het noemen- "bakstenen," contracten waar 

een te hoge prijs aan zit. De enige oplossing is dat ieder

een daaraan meebetaalt. Dat heeft tot gevolg dat als de 

energieprijzen zakken daarop geld moet worden toege
legd. Dat gebeurt via een bijheffing. Dus de energieprijs

verlaging wordt door die bijheffing wat minder, maar 

het blijft altijd goedkoper dan wanneer wij in de geregu
leerde situatie zouden blijven zitten. Wordt de prijs op 

de markt hoger dan hoeft er minder te worden bijgedra
gen aan de "bakstenen", want dan zijn ze er niet. Ze 

bestaan alleen bij lage elektriciteitstarieven. 

Als minister ben je beperkter 
in je mogelijkheden 

We hebben niets 
te verbergen 

De Securitelzaak is in haar ogen veel te veel op het bord
je van Economische Zaken geschoven. 'Ieder ministerie 

heeft de taak te zorgen dat zijn wetgeving, projecten of 

programma's passen binnen wat mag en kan in Europa. 

Wel wordt sinds Securitel zowel bij ons als bij Justitie 
nauwkeurig gekeken of we wel voldoen aan de Europese 

criteria. Ik geloof dat het risico op herhaling daardoor 

behoorlijk is verminderd. 
Wij proberen ook de relatie met Brussel zo helder moge

lijk te maken en goed te communiceren. Dan gaat het 
met name om de DG-4, dat is de mededingingsclub die 
zich daarmee bemoeit. Wij hebben niets te verbergen. 

Wij moeten proberen die relaties open te maken en zo 

goed mogelijk af te stemmen, zodat wij geen dingen 
doen die volgens de Europese Richtlijnen niet kunnen. 
Ook moeten we zorgen dat zij op de hoogte zijn van de 

zaken waar wij mee bezig zijn. Daardoor loop je mijns 

inziens de minste risico's.' 

Daarnaast komt ook de regulerende energiebelasting, 

waardoor de prijs via de belasting wordt verhoogd. Dat 

geld gaat via lastenverlichting rechtstreeks terug naar de 
burgers. Dat betekent dat zij die zuinig zijn met energie 

er financieel beter van worden. Degenen die grote hoe
veelheden energie gebruiken zullen meer moeten gaan 

betalen. Het doel is natuurlijk te stimuleren dat mensen 

zo zuinig mogelijk met energie omgaan. Wij zijn als 
VVD geen voorstanders van heffingen, maar aan de 
andere kant is het wel de manier om mensen te beïn

vloeden zuiniger met energie om te gaan.' 

Ze ziet er ondanks de overbelaste agenda voor de 
komende weken ontspannen uit. Vertelt stralend over 

die éne, kostbare vrije dag bij familie tijdens haar zaken
reis naar Zuid-Afrika. Heel even ontspanning in de zon, 

na maanden politieke misère in het verregende Neder
land, waar zij - deels indirect - zwaar onder vuur kwam 
te liggen vanwege het aantal vliegbewegingen op Schip

hol. 

at dacht u vorig jaar rond deze tijd 
ten aanzien van 7998? 

want wij vierden in januari in Amsterdam 
ons sa-jarig bestaan op grootse wijze. 
Daarna boekten we winst bij de gemeente
raadsverkiezingen. En uiteindelijk vierden 
we op de avond van 6 mei in Madurodam 
feest Nog nooit was de WD zo groot bij 
Tweede Kamerverkiezingen. 

was u hoopvol gestemd? verheugde u zich 
op de viering van ons sa-jarig bestaan? 
zag u op tegen campagnes die we moesten 
houden? Of dacht u misschien 'Nou voor 
zo'n zes zetels winst bij de Tweede Kamer
verkiezingen teken ik bij voorbaat?' 

Natuurlijk weet ik het antwoord op die vra
gen niet want u bent misschien wel een 
aartsoptimist Of een zwartkijker. Laat ik 
eens van het laatste uitgaan. Dan moet ik 
toch vaststellen dat zelfs iemand die het 
leven van de pessimistische kant bekijkt 
toch niet ontevreden kan zijn over wat er 
met de WD in ditjaar is gebeurd. 

Uiteindelijk wist Frits Bolkestein deze winst 
om te zetten in een verantwoord regeerak
koord en een prima bewindsliedenploeg. 
Regeringsdeelname werd voortgezet Meer 
wo-ministers en staatssecretarissen dan in 
de afgelopen periode maken deel uit van 
het kabinet Kok-jorritsma-Borst 

Ik ben er trots op dat ik in augustus de fak
kel van Frits Bolkestein mocht overnemen. 
Ik ben iemand opgevolgd die de WD in uit
stekende staat heeft achtergelaten. Inmid
dels heb ik een paar bezoeken in het land 
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draagt, maar dan voor een ander terrein dan in het ver
leden. Ik vond het vervelend en.heellastig. Nog lang 

daarna stonden er stukken in de krant waarvan ik dacht: 
"Waar halen ze het vandaan?" Als je niet oppast sta je 

plotseling bekend als de grootste leugenaar. Nou, dan 

wordt ik toch heel boos! Vooral over de suggestie dat ik 
iets zou hebben acht;rgehouden waardoor de Kamer 

een verkeerd besluit heeft genomen. Er is niets achterge

houden. Alles wat relevant was, wisten ze. En het is dus 

ook niet zo dat er meer was dan de Kamer wist. Eerlijk 
gezegd vond ik de beschuldigingen veel te ver gaan.' 

Speelde ook niet mee dat de WD een heel góede verkie

zingsuitslag had gemaakt en het nu de beurt was om jou 

als vice-premier te pakken? 

Ik sluit het niet uit. Natuurlijk is het zo dat ik op deze 

plek kwetsbaarder ben. Ik denk dat het mee speelt. Maar 
wat precies de strategie daarachter is weet ik niet. Tot nu 

toe heb ik het gevoel dat het meer terugslaat op degenen 
die het zeggen dan op ons. Zeker als ik de enquêtes mag 
geloven. Ik geloof niet dat je je als partij sterk maakt 

door je heel erg sterk te focussen op personen van je 
coalitiegenoten. Als we ergens ruzie over moeten krijgen 

dan moet het over iets gaan wat werkelijk inhoud heeft. 

Zolang wij ons zo blijven gedragen hebben we weinig te 
vrezen. Ik geloof nooit dat men er in slaagt door per: 

soonlijke aanvallen de winst binnen te halen.' • 

gebracht In Deventer en Haarlem, maar 
ook op de partijraad in Bussum, bleek dat 
het nog steeds goed gaat met de WD. Dat 
geeft vertrouwen. Vertrouwen voor de din
gen die komen gaan. voor de Statenverkie
zingen in maart en de Europese verkiezin
gen in juni. Laten wij vanuit dat vertrou
wen het nieuwe jaar beginnen. En dit alles 
in het besef dat wij de belangen van alle 
burgers in dit land moeten dienen. Dan zal 
het waarachtig wel gaan. 

Ik wens u goede kerstdagen en een voor
spoedig 7 999 toe. 



Themadag Sociale Zekerheid: 

v.l.n.r.: Staatssecretaris Hoogervorst, FNV-voorzitter 
De Waal, hoofdbestuurslid Sari van Heemskerck, 
dagvoorzitter Sandra Korthuis en FME/CWM 
voorzitter Kraaijeveld 

loket. Dit Centrum voor Werk en Inkomen (CWI) moet 

een actieve bestuurlijke eenheid worden waarin werk 

centraal staat. Er moet meer ruimte komen voor markt

werking en de gedwongen winkelnering bij de arbeids

bureaus moet worden beëindigd. Hoogervorst pleitte er 

verder voor om meer gebruik te maken van uitzendbu

reaus. 

Beheersing van het aantal WAO-uitkeringen moet 

plaatsvinden door preventie. Hiertoe zijn convenanten 

afgesloten met bedrijfstakken. Verder moet er aandacht 

zijn voor de kwaliteit van de keuringen, het aantal keu

ringen en de reïntegratie op de arbeidsmarkt. De staats

secretaris vindt dat ouderen langer aan het werk moeten 

blijven. Dit kan onder meer door meer mogelijkheden te 

bieden voor flexibele pensionering, door deeltijdwerk te 

bevorderen en door leeftijdsdiscriminatie te verbieden. 

Het is verheugend om te zien dat onlangs een beroep is 

gedaan op oudere rechters, leraren en computerdeskun

digen om langer door te werken of terug te keren. 

Mensen moeten weer 
een vak leren 

'Handen af van de AOW' 
Tijdens de discussie met de zaal werd door Ladewijk de 

Waal benadrukt dat vooral binnen de bedrijven moet 

worden gezocht naar de oorzaken van arbeidsonge

schiktheid. Hij pleitte er nogmaals voor de oplossing 

niet alleen te zoeken in aanpassing van de hoogte en de 

duur van de uitkering. Volgens Hans Hoogervorst kan 

de stijging van het aantal WAO' ers worden verklaard 

doordat meer vrouwen op de arbeidsmarkt zijn geko

men. Vrouwen blijken in de praktijk vaker arbeidsonge

schikt te worden dan mannen. Daarnaast zijn er veel 

meer banen gekomen, waardoor het percentage arbeids

ongeschiktheid daalt, maar het absolute aantal is geste

gen. Daarnaast zijn sommige maatregelen nog zo kort 

geleden in werking getreden dat de effecten nog niet 

meetbaar zijn. 

door Johan Hommes, foto: Theo Meijer 

Dat was één van de conclusies van de themadag die werd gehouden 

op 28 november in Zoetermeer en die als onderwerp had: 

"De toekomst van de sociale zekerheid." De dag startte met een 

drietal inleiders, die mede aan de hand van een door het 

hoofdbestuur vastgestelde notitie over de sociale zekerheid hun visie 

gaven op de toekomst. 

L
oclewijk de Waal, voorzitter van de FNV, vroeg 

aandacht voor de WAO, waar ondanks de nieuwe 
0 wetgeving de instroom toch weer toeneemt. Vol-

gens hem toont dit aan dat beperking van de hoogte en 

de duur van de uitkering alleen werkt op korte termijn 

en dat werkgevers en werknemers moeten worden 

betrokken bij het vinden van oplossingen. Het gaat om 

de processen binnen de bedrijven. De Waal is tegen het 

onderscheid maken tussen soorten risico's (risico's die 

samenhangen met werkzaamheden in het bedrijf en risi

co's die het gevolg zijn van privé-gedrag). Dat levert 

slechts juridische procedures op en is alleen maar goed 

voor de werkgelegenheid van advocaten. 

Volgens de FNV-voorzitter wordt wel eens vergeten dat 

de sociale zekerheid niet alleen lasten geeft, maar ook 

zorgt dat noodzakelijke bedrijfsreorganisaties gemakke

lijker kunnen worden doorgevoerd, omdat aan werkne

mers een vangnet wordt geboden. Hij pleitte ervoor de 

discussie over een basisinkomen voluit te voeren. Een 

dergelijke regeling komt optimaal tegemoet aan de wens 

van verdere individualisering en vergroting van zelfstan

digheid en past daardoor in het liberale gedachtegoed. 

De in te voeren fiscale heffingskorting is een eerste stap 

op weg naar een basisinkomen. 

De uitvoeringsorganisatie van de sociale zekerheid is de 

laatste jaren sterk veranderd. Er is een zekere mate van 

marktwerking ingevoerd. De Waal betwijfelt of deze 

marktwerking wel alle heil zal brengen, die sommigen 

ervan verwachten. In dit verband pleitte hij voor verster

king van de infrastructuur bij de arbeidsvoorziening. 

Die moet volgens hem conjunctuurbestendig worden en 

een goede mix bieden van markt en publieke voorzie

ningen. 

Arie Kraaijeveld, voorzitter van de metaalwerkgevers

vereniging FME/CWM, vroeg zich in zijn inleiding af of 

de grote aanpassingen in de regelgeving van de sociale 

zekerheid het doel wel hebben bereikt. De beperking van 

de duur en de hoogte van uitkeringen zijn immers via 

collectieve, aanvullende verzekeringen grotendeels weer 

teniet gedaan. Eigenlijk alleen bij de Ziektewet is de indi

viduele verantwoordelijkheid geaccepteerd. Kraaijeveld 

toonde zich een tegenstander van een grondslagverbre

ding in de sociale zekerheid. Belasting op kapitaal werkt 

volgens hem contraproductief. Verder is het ongewenst 

dat premies worden gebruikt voor inkomenspolitiek. 

Helaas doet de politiek dit nu wel. 

Voor wat betreft de uitvoering pleitte Kraaijeveld voor 

één uitvoeringssysteem en de oprichting van een sociale 

verzekeringsautoriteit, die kijkt naar de privatisering en 

de marktwerking bij de uitvoeringsinstellingen. 

Hans Hoogervorst, staatssecretaris van Sociale Zaken en 

Werkgelegenheid, merkte op dat hij de eerste staatsse

cretaris in jaren is die in het kabinet niet is belast met 

grote ingrepen in de sociale zekerheid. Volgens hem 

heeft Nederland nog steeds een goed sociaal systeem. Er 

zijn echter nog steeds teveellangdurig werklozen en ook 

de toename van het aantal WAO' ers baart de staatssecre

taris zorg. Volgens hem moet in de komende jaren veel 

aandacht worden besteed aan verdere verbetering van de 

uitvoering. Werk en uitkeringen moeten samen in één 

Arie Kraaijeveld vestigde de aandacht op het onderwijs. 

Dat moet volgens hem veel meer zijn afgestemd op de 

arbeidsmarkt dan nu. Mensen moeten weer een vak 

leren. Aan vaklieden bestaat grote behoefte. 

's Middags werd de discussie aan de hand van stellingen 

voortgezet in kleinere werkgroepen. Uit de verschillende 

rapportages van de werkgroepen trok de dagvoorzitter, 

de Rotterdamse wethouder Sandra Korthuis, de volgen

de conclusies: 

De discussie over een basisstelsel in de sociale zeker

heid moet worden voortgezet. 

Een basisinkomen heeft grote voor- en nadelen. Een 

nadere discussie daarover is gewenst. 

Verlaging van het wettelijk minimumloon is niet wen

selijk. Werken moet aantrekkelijker worden gemaakt 

en het sanctiebeleid effectiever. 

De AOW is een sociale verzekering en mag niet wor

den aangetast 

Via fiscaal en flankerend beleid moet het voor oude

ren aantrekkelijker worden gemaakt om langer te wer

ken. 

De discussie over de toekomst van de sociale zekerheid 

zal worden voortgezet tijdens de partijraad van 20 maart 

1999 .• 
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Burgers kunnen niet van 
beleidsnota's eten 
Door Miehiel Krom 

In 1999 mag de kiezer naar de stembus voor het kiezen van provinciebesturen. 

De samenstelling van de Eerste Kamer wordt van deze verkiezingen afgeleid en daarmee is 

de uitkomst voor het landelijk politieke krachtenveld belangr,ijk. Landelijke items en 

aandacht zullen deze verkiezingen ongetwijfeld domineren. Toch kiest Nederland 

rechtstreeks voor een middenbestuur: de provincie. Hoewel aan het imago van de provincie 

hard wordt gewerkt is bij veel mensen minder duidelijk wat een provincie doet. Dat komt 

vooral omdat de provincie zich lange tijd vooral tot andere overheden (gemeenten en 

waterschappen) richtte. Individuele mensen hadden haast nooit m~t de provincie te maken. 

ri: iw·· ri og onbekender is wat de activiteiten van pro-
:_;: . / i i. f vincicbestuurders zijn. Net als bij een gemeente 
H ·.i:> met een burgemeester en wethouders wordt een 

.,ri provihcie bestuurd door een Commissaris en gedepu

teerden. Gedeputeerden maken net als wethouders 
(gemeenteraadslid) ook deel uit van de fractie en zijn 

dus tevens statenlid. Bij de Provinciale verkiezingen 

stemmen wij dus voor statenleden. VVD-gedeputeerde 
in Drenthe, Sipke B. Swierstra, zet zich al bijna acht jaar 

in om de provincie dichter bij burger en bedrijfsleven te 

krijgen. Het werk is volgens Swierstra veel hectischer 
dan je als buitenstaander kunt voorstellen: 'Voordat ik 

gedeputeerde werd had ook ik een bepaald beeld van het 

werk. De provincie is immers een bestuurlijk orgaan tus
sen het rijk, gemeente en burger. De praktijk is dat het 
werk van de provincie sterk is veranderd. Eind negenti

ger jaren hebben de provincies de omslag gemaakt. De 

provincies staan niet meer op een grote en hiërarchische 

afstand van de burger. Provincies hebben veel meer 
taken en bevoegdheden gekregen. Enkele voorbeelden 

zijn bijvoorbeeld op het gebied van landinrichting waar 

wij zelfs taken van het Ministerie van Landbouw hebben 
overgenomen. Ook op het terrein van Natuur en Milieu 
en milieubeheer vervult de provincie een belangrijke rol. 

Of neem het hele verkeers- en vervoersbeleid. Het 
onderhoud van wegen en het verkeersveiligheidsbeleid is 

een belangrijke taak van de provincie. Je moet daarbij 

niet alleen denken aan de provincie als wegbeheerder, 
maar ook aan de provincie richting gemeenten en maat
schappelijke organisaties. Zodra er een groot ongeluk 

plaatsvindt staan mensen, terecht, bij mij op de stoep. 
Vorig jaar had ik vijfhonderd demonstrerende bus

chauffeurs hier in de hal van het Provinciehuis staan. De 
provincie heeft de bevoegdheid over het openbaar ver

voer van het rijk overgenomen. Zij speelt dus een rol bij 

de privatisering van het openbaar vervoer. Al deze 
vraagstukken raken de burger rechtstreeks. Ook het 

bedrijfsleven heeft met de provincie te maken. Hoewel 
het natuurlijk de eerste plaats aan het bedrijfsleven zelf is 

om te denken en te werken aan uitbreiding vervult de 
provincie een belangrijke taak in het verstevigen van de 

economie in een regio. Zeker hier in het Noorden wer
ken de Provincies samen aan economische ontwikkeling. 

Wij maken ons samen sterk richting Den Haag. Ik 
bedoel in de Randstad wonen 'slechts' zeven miljoen 
mensen. Als je daar een verkeersinfarct hebt is het ver

standig om de problemen op te lossen door juist buiten 

dat gebied te kijken. Ook in Europees verband zijn wij 

actief. Europese regelgeving wordt in de regio belangrij
ker. Structuurfondsen komen niet vanzelf naar ons toe.' 

Sipke Swierstra, 
Gedeputeerde van Drenthe 

Taken naar gemeenten en 
waterschappen 

'Als het gaat om de vraag of ergens wel of geen bedrijf
sterreinen of woningbouwlocaties moeten komen, komt 

de provincie opnieuw in beeld. Verder gaat het vaak om 

infrastructurele voorzieningen die de verantwoordelijk
heid van een enkele gemeente te boven gaan. Juist bij 

dergelijke gemeentegrensoverschrijdende onderwerpen 
speelt de provincie een belangrijke roL Het gaat dan om 

vraagstukken die te ver af staan van het rijk (:!n te groot 
zijn voor een enkele gemeente. Gemeenten zochten in 

het verleden naar samenwerking in de vorm van 

gemeenschappelijke regelingen. Voor bepaalde sectoren 
was dit best een goede oplossing. Maar breder gezien 

klopt dit niet. Het leidde soms tot theoretische structu
ren die verder af stonden van de burger. Gemeenschap
pelijke regelingen bestonden uit verschillende colleges 

met daarin bijvoorbeeld burgemeesters en wethouders 
zonder heldere democratische duidelijkheid. Ik vind dat 

als een gemeente een vraagstuk niet zelfkan oplossen de 
provincie het moet doen. Daarnaast stoten wij als pro

vincies ook weer taken af naar gemeenten en water
schappen. Maar ook andere landen van Europa kennen 

veel vormen van tussenbesturen die een goede rol ver
vullen. Het rijk staat dan te ver af van wat in zo'n regio 
gebeurd. Een voorbeeld is het maken van een regionaal 
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verkeers- en vervoersplan. Te ver weg voor hèt r_ijk. 

groot voor een enkele gemeente. Wij staan overigens . 
niet boven een gemeente wat sommigemensen wel eens 

denken. Gemeenten zijn volledig zelfstandig. Provincie§ 

vervullen wel enkele toezichthoudende taken.' 

Soms is het bijten 
in je eigen staart 
Toch blijft het imago van de Provinciewatafstandelijk 

en ambtelijk. Swierstra: 'De besluitvorming vanuit de 

overheid is niet altijd even doorzichtig geregeld. Het 
blijft een lastig probleem: de burgers kunnen nietvan 

beleidsnota's eten. Het gaat vaak om ingewikkelde stuk

ken en ook wij lopen vaak aan tegen het juridische stra
mien waarin je nu eenmaal zit. Dit is een van de redenen 

waarom provincies pleiten voor verdere decentralisatie 

naar de provincies. Een regio kan dan gemakkelijker 
inspelen op nieuwe ontwikkelingen. De rechtsbescher

ming van de burger is zeer belangrijk. Natuurlijk moè

ten er regels zijn. Maar hetwordt soms te ondoorzichtig 
voor de burger door technische en juridische redenen. 

Een vraag als: "Mag ik daar bouwen?", lijkt heel logisch. 

Het antwoord is soms door ingewikkelde procedures 
nauwelijks te geven. Er zit bij het geven van duidelijk

heid over beleidsvorming een spanningsveld met hèt 

politiek primaat. Voor een deel heeft dat te maken met 

hoe de inspraak is geregeld. Je bent soms bezig met het 
bijten in je eigen staart. Participatie waarbij burgers mee 
kunnen denken over beleidsvorming is heel erg belang~ 

rijk, maar het moet er niet toe leiden dat beleidsontwik~ 

keling wordt lam gelegd. Er moet in ieder geval ook nog 

iets te besluiten zijn. Veel besluitvormingstrajecten zijn 
een product van allerlei compromissen met bijvoorbeeld 

belangenorganisaties. Ik vind dat je één keer een funda
mentele afweging moet maken. Toets dat. Laat het niet 
zo zijn dat procedure op procedure de besluitvorming 
kan frustreren. Neem daarbij als politiek beslissingen én. 

zorg ervoor dat sta tenleden erop kurinen worden aa~ge

sproken. Dat is misschien voor politici moeilijk, maar je 
brengt meer duidelijkheid naar de burger. Duidelijkheid r 

is ook goed voor een provincie.' 

Statenleden 
Sipke Swierstra is als gedeputeerde in Drenthe fulltime 
bezig voor de provincie. In de praktijk betekent dit naast 

de collegevergaderingen (iedere dinsdag) en afstemming 
in de staten onder meer veel onderhandelen, het bekle

den van diverse voorzitterschappen, conflicten beslech

ten, problemen oplossen, nieuwe ontwikkelingen inde 
markt zetten en lobbyactiviteiten zowel binnen als bui
ten (Den Haag) de provincie_. Hoe zit dat met Statenle

den? Swierstra: 'Volgens mij vindenstatenledenhet 

werk heel leuk. Statenleden hebben niet alleen contacten 
met hun eigen achterban, maar vooral ook met verte

genwoordigers van vele organisaties. Het is misschien op 
een wat abstracter niveau dan dat van een gemeente

raadslid, maar als ik kijk naar onze eigen fractie, dan 
weten we heel goed wat in Drenthe leeft. Statenleden 
moeten zich wel tot hoofdzaken blijven beperken. Daar 
ligt immers de kracht van de provincie. Ik vind een 

belangrijke uitdagingvoor provincies op hoofdlijnen 
herkenbaar te zijn naar de burger. Je moet dus ook als 
statenlid niet teveel op details gaan zitten. Het werk zou 

dan zoveel tijd gaan kosten dat het alleen nog maar door 

mensen in de VUT of door parttimers gedaan kan wor
den. Dan krijg je een eenzijdig soort statenlid. Dat is niet 

goed. Het moet geen baan erbij worden. Statenleden 
moeten een mix vormen van mensen met allerlei soor
ten achtergronden, dus ook van mensen met een fullti

me baan. Helaas weerhoudt het beeld van traag en zui

gerig sommigen van dit werk. Jammer.' • 



Sfeervol congres Bestuurders-
• • verentging 

door Reny Dijkman, foto: Peter Drent 

Lunteren- Het jaarcongres van de Bestuur

dersvereniging (BV) - traditioneel elk eerste 

weekend van november - blijft een kruising 

tussen een leerzame ontmoeting en een 

gezellige reünie. Die vrijdag en zaterdag 

worden gevuld volgens een vaste formule, 

die al meer dan 20 jaar wordt toegepast. 

Dat die vertrouwde gang van zaken nog 

steeds buitengewoon wordt gewaardeerd, 

blijkt uit de opkomst. Voor het eerst moest 

vrijdagavond laat 'nee, we zitten helaas vol' 

worden gemeld aan een paar onverwachte 

bezoekers, die alsnog wilden blijven over

nachten. Aan die congresformule hoeft dus 

niet te worden gemorreld! 

Heen de besloten vrijdagmiddagbijeenkomsten 

van de Besty,urdersvereniging nemen per jaar in 

-·""'""' toe. Liberale waterschappérs, burgemees
gemeentesecretarissen, een werkgroep moderne 

communicatie, en - in de toekomst vermoedelijk ook 

jonge bestuurders op gemeentelijk en provinciaal niveau 

-bespreken in eigen kring hun ervaringen. 
In de namiddag waaieren de zalen open en lopen de 

congresgangers richting bar. Gelijk breekt het spitsuur 

aan bij de inschrijfbalie, want nu arriveren ook de overi
ge bestuurders. Na een borrel en een goed diner trekt 

men richting plenaire zaal. 

Lofvoor 
Regeerakkoord 

Paars 11 
Het congres heeft als thema "Decentralisatie tegenover 
Europese eenwording." Met de provinciale en Europese 

verkiezingen voor de boeg is dit de gelegenheid om daar 

met vertegenwoordigers uit alle bestuurslagen over te 
spreken. Op zaterdagochtend wordt een aantal onder
werpen dat hiermee samenhangt in workshops verder 

uitgediept. 
Bestuurdersvoorzitter Ed Haaksman opent dan ook met 
te memoreren dat de verkiezingen van Provinciale Sta

ten, de Eerste Kamer en het Europees Parlement de 

opgave bêtekenen de uitstekend verkiezingsresultaten 
van 1995 minimaal te behouden. De uitslagen zullen als 

de eerste graadmeter voor Paars II worden beschouwd. 
Hij heeft lof voor het Regeeraldcoord. 'Provinciebestuur
ders zijn optimistisch over de coördinerende en arbitre

rende rol die aan de provincies is toegekend. Regionaal 

regievoerderschap is hen op het lijf geschreven.' Ook bij 
de gemeentebestuurders is optimisme over de nieuwe 

aanpak waarin tussen kabinet, provincies en gemeenten 
voorstellen worden ontwikkeld voor samenhangende 

Stroomversnelling 
in plaats van juridisering 

afspraken op het gebied van veiligheid, jeugd, stedelijke 

en plattelandsvernieuwing. 

Vorig jaar nog sprak Frits Bolkestein over juridisering. 
Over het feit dat in ons door wetten verkokerde land 
ingrijpende, maar noodzakelijke maatregelen door ein

deloze beroepsprocedures kunnen worden gestagneerd. 

Ed Haaksman borduurt op dit thema voort. 'Van de 

minister van Economische Zaken tot en met het deelge

meenteraadslid mag worden verwacht dat verantwoor
delijkheid voor de samenleving ook betekent te blijven 

werken aan ontwarring en juridische ontknoping van 

onze maatschappij. Wie bedenkt het nu in ons land dat 

de Ondernemingskamer in Amsterdam zich bezig mag 
houden met fusies van waterschappen en met grenscor

recties in het Haagse? Een wereld van projecten verdient 

een stroomversnelling.' 
Gezien de te overvloedige regenval de laatste maanden 

voegt hij er aan toe dat we ons blijven verbazen over de 

toenemende buitenlandse belangstelling voor ons pol

dermodel, gelet op de stand van de waterspiegel in ons 

land. 

Nietmet de 
Euro alleen ... 

De voorzitter van de BV noemt een interessant rapport 
van de Raad voor Openbaar Bestuur: "Wijken of herij
ken, nationaal bestuur en recht onder Europese 

invloed." 
'Daarin wordt geconstateerd dat de Europese meldings
en overleggingsplicht te eenzijdig op het rijk is gericht.' 

Ed Haaksman wijst er op dat veel Europese gevolgen 
ook voelbaar zijn op het terrein van de decentrale over

heden. 'Terwijl verantwoording en implementatie uit
sluitend op rijksniveau liggen. Europees beleid raakt in 

toenemende mate de autonomie en het medebewind 

van provincies, waterschappen en gemeenten. Decentra
le overheden moeten, zo wordt in het rapport aanbevo

len, een formele positie hebben in nationale organen die 

Europese standpunten voorbereiden. Europa bereik je 

tenslotte niet met de Euro alleen.' • 
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Ed Haaksman, voorzitter Bestuurdersvereniging 



Frits Korthals Altes: 

Laat de fractie vrij ... 
Lunteren: De verbinding tussen de Eerste Kamer en Provinciale Staten komt het meest tot 

haar recht met de verkiezingen van het provinciaal bestuur. Maar ook zijn die Statenverkie

zingen de eerste toetsing van het huidige kabinetsbeleid. Het was dan ook niet verwonderlijk 

dat de voorzitter van de Eerste Kamer, Frits Korthals Altes, tijdens het congres van de 

Bestuurdersvereniging het woord voerde. 

Na een inleiding over de geschiedenis en taken van de 
Eerste Kamer ging Frits Korthals Altes uitvoerig in op de 

relatie tussen Regeerakkoord en de VVD-Eerste-Kamer

fractie. Hij schetste het verschil in de situatie tussen het 

vorig Regeerakkoord en het huidige. 
'In 1994 bestond ook in VVD-kringen wel aarzeling over 

de vorming van een kabinet met de PvdA en D66. De 

uitslagen van de Statenverkiezingen van 1995- met het 
beste resultaat dat de VVD ooit heeft behaald- gaf ech

ter aan dat de kiezers het kabinetsprogramma en het 

kabinetsbeleid steunden. Ik heb toen bij de algemene 

beschouwingen opgemerkt dat de VVD-fractie in de 

Eerste Kamer zich niet zozeer moreel gebonden achtte 
aan het regeerakkoord, maar dat er een politieke binding 

lag door het feit dat onze fractie haar sterkte ontleende 

aan de steun die de kiezers bij de Statenverkiezingen 
indirect voor kabinetsprogramma en kabinetsbeleid 

hadden uitgesproken.' 

Kabinet komt sterker 
uit de confrontatie 

VVD-Europarle
mentariër Jan 
Kees Wiebenga 

Frits Korthals Altes beklemtoonde: 'Laat de nieuwe frac

tie toch vooral de vrijheid om op grond van haar politie

ke inzicht haar toetsende taak te vervullen. Een volksver

tegenwoordiging hoort onafhankelijk te zijn, ook als dat 
wel eens lastig is. Een kabinet dat moeilijkheden over

wint, komt sterker uit de confrontatie tevoorschijn. 
Regeerakkoorden tussen fracties in de Tweede Kamer, 

waar het politiek primaat ligt, zijn nodig voor coalitie

vorming en daardoor onvermijdelijk. Het is juist een 
voordeel van een tweekamerstelsel dat de Eerste Kamer 

haar toetsende taak in onafhankelijkheid kan verrichten, 
waarbij de VVD-fractie zich mede laat leiden door haar 

politieke inzicht. Het gaat dus bij de kandidaatstelling 

niet om het verlangen van onderwerping aan een regeer
akkoord, maar om het kandideren van mensen die hun 

sporen in de VVD zodanig hebben verdiend, dat u ze 
voor vier jaar het vertrouwen kunt schenken om de libe

rale beginselen in de Eerste Kamer te dienen. Hoe beter 

de verkiezingsuitslag - hoe groter dus de steun voor het 
kabinet- des te meer zal de nieuwe fractie zich gebon

den voelen aan het kabinetsbeleid. Zouden daarentegen 

de kiezers bij de statenver kiezingen onverhoopt te ken

nen geven dat zij een verandering van koers willen en 
zou dat ook uit het stemgedrag van vroegere VVD-kie

zers blijken, dan zouden de VVD-leden in de Eerste 

Kamer in hun taak als volksvertegenwoordigers te kort 
schieten, als zij dat niet zouden meewegen.' • 

Frits Korthals Altes, voorzit
ter van de Eerste Kamer 
(foto:.Peter Drent) 

Veel banden tussen de Europese 
Unie en de provincies 
door Reny Dijkman, foto's: Peter Drent 

Lunteren- De Bestuurdersvereniging had voor haar jaarcongres duidelijk de komende verkie

zingen voor het provinciaal bestuur en voor het Europarlement centraal staan. De Zuid-Hol

landse Commissaris der Koningin, foan Leemhuis-Stout, en VVD-Europarlementariër- en 

beoogd lijsttrekker- Jan-Kees Wiebenga, spraken in hun inleidingen onder meer over deze 

dwarsverbanden. 

'"'!f('l'ltt' middd>te vwlieping V>n hct Hui• V>n 

~~! /1~f ~~:~~:~~~J~:: Te::::i~~:::s~:r~o~~~e 
" .. "J;lj~·,v<uittl~'~rovincies, en 'de provincie is terug van wegge

weest.' Zonder die bestuurslaag kunnen we niet. Dat 
blijkt volgens haar duidelijk nu de eerste euforie rond de 
samenwerkingsverbanden van gemeenten is weggeëbd. 
Want die samenwerking leidde niet tot oplossingen van 
gemeentegrensoverschrijdende zaken. Daarom, zo 

betoogde Joan Leemhuis, bestaan voor de provincies des 
te meer redenen om te bezien of uiterlijk en verschij
ningsvorm voldoende eigentijds zijn. De provincie heeft 

een belangrijke taak als regisseur en arbiter. 'Veel pro

blemen moeten niet op nationaal niveau en kunnen niet 
op lokaal niveau worden aangepakt. Het middenbestuur 
van de provincie is bij uitstek geschikt voor het integre

ren van beleid tussen een soms verkokerde rijksoverheid 

en de concurrerende gemeenten.' 

Beleid vertalen natlt 
de lokale overheden 

De nationale overheid moet zich steeds meer op Europa 

richten. Daardoor krijgen de provincies steeds.m~er de 
taak dat nationaal, maar ook het Europees beieidin de 
regio's te vertalen naar de lokale overheden. Die regio

nale vraagstukken reiken vaak tot over de provinciegren
zen. Als voorbeeld noemde zij de ontwikkeling van de 

A-4 corridor van SchipholCAntwerpen en de Rijn-Schel
de-Deltaproblematiek. Dit voorbeeld toont de toene

mende noodzaak aan tot interprovinciale samenwer

king. Maar ook Europese maatregelen en richtlijnen 
bepalen steeds vaker wat lagere overheden kunnen en 

mogen. De provincies moeten - en niet alleen via het 
Rijk - zichzelf daarvan op de hoogte houden en als "ver
taler" optreden. 
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In het kader van de Europese Unie bepleitte mevrouw 

Leemhuis een duidelijker markering van de positie van 
het decentraal bestuur. Sinds 1993 werken de Randstad

provincies op dit gebied al samen ("Regio Randstad") .. 

Zij hebben in Brussel hun Randstadsk<intoor waar meri 
vooral alert is op Europese subsidieregelingen. 

Vanuit de behoefte naar directe lijnen met de Europese 
.Unie werd na het Verdrag van Maastricht ( 1992) het·. 

Comité van de Regio's opgericht waarin vertegenwoor
digersvan de tweede bestuurslaag uit de lidstaten geza

menlijkhun belangen behartigen. Nederland is daarin 
door zes bestuurders uit de provinciale kring en zes 

·lokale bestuurders vertegenwoordigd. Het Comité 
streeft er naar door goede adviezen de regionale inbreng 
te laten doorklinken in het Europees beleid. Daarnaast is 

een goede relatie met de rijksoverheid van belang voor 
de verdeling van de structuurfondsen (Europese fondsen 
voor regionaal beleid). 

Geen superstaat 
11Europa 11 

Europarlementariër Jan Kees Wiebenga toonde zich als 
oprecht liberaal een tegenstander van een Europese 
superstaat. 'Wij moeten er voor zorgen dat Europa pro

blemen oplost zonder een superstaat te worden. Het 



ga~t allang niet meer om de Europese eenwording maar 
om samenwerking, ook op decentraal niveau.' 
Welke taken moet de Europese Unie op zich nemen en 
welke niet? Die vraag staat centraal. Sommige dingen 
gaan automatisch. Zo ontstaat door invoering van de 
EMU wat meer uniformiteit van de belastingstelsels in 
de lidstaten. Maar zaken als sociaal beleid, basisonder
wijs en werkgelegenheidsbeleid horen niet tot het Euro
pees takenpakket. 'De WD moet aangeven dat de basis 
van het overheidsbestuur bij de lokale democratie ligt. 
Wij moeten meer denken in termen van radicale decen
tralisatie. Als Brussel te veel macht naar zich toetrekt, zal 
de Europese Unie merken dat het gehele gebied onbe
stuurbaar wordt. Ook voor Europa moet gelden: kleiner 
maar beter,' aldus de Europarlementariër. 

Grote-Stedenbeleid 
en plattelands

ontwikkeling 
Wiebenga schetste dat het liberaal Europees beleid zich 
op drie punten toespitst: 
1. het streven naar een nulgroei van de EU-begroting; 
2. een maximering voor betalende landen à la de rege

ling van Groot-Brittannië; 
3. een beter aandeel voor Nederland uit de zogenaam

de structuurfondsen. 

Vooral dit laatste is voor de provincies en gemeenten 
van belang. ~u weet dat het Grote-Stedenbeleid en de 
plattelandsontwikkeling op dit terrein goed meedraaien,' 
hield hij de zaal voor. Zelfkomt hij binnenkort met het 
voorstel de kosten van de asielopvang in aanmerking te 
laten komen voor een aandeel uit de structuurfondsen. 
Dan zou Nederland een behoorlijk bedrag kunnen ver
werven. 

Afschaffing van 
Straatsburg 
De WD zal in haar verkiezingscampagne voor het 
Europees Parlement streven naar een normaal Statuut 
van de Leden. De liberale Eurofractie heeft zich al sinds 
medio jaren tachtig ingezet voor één schadeloosstelling 

voor alle Europarlementariërs en controleerbare onkos
tenvergoedingen. Ook zal de Eurofractie campagne voe
rèn voor een eenvormig kiesstelsel en afschaffing van 
Straatsburg als zittingsplaats. 
Jan Kees Wiebenga beloofde de provinciale bestuurders 
alle steun van de Euro's bij hun verkiezingen en hij 
vroeg de aanwezige bestuurders ook hem en zijn fractie 

te steunen tijdens de Europese verkiezingscampagne in 
1999 .• 

Commissaris der Koningin, Joan Leemhuis-Stout 

foto: Frank Fahrner 

Tanja Klip-Martin {'4f),is'ftihe#~t'f!afl #iiezgQnsfft:eklártàkunstl#stoficu~ en r~adsli4voor de VVIJin èoevb?:dén~ 

Frits Huifnagel (30) werkibijb~"I:lat1k, hêt qpl~tdings:ántrum· vdn VNO-NCW, en isge1izeent~tdadsJid in 

Amsterdam. Beiden zîj1lierjerÇz~te~d{;l.gqVcmdtezien op Nederland 3 in het VARA-pr~grarnma "}fet.~agèrhuis." 
''~'o '~ ,~',',C' '~'' ' ,, c,~-- ' ' ', 

Samen met ach ttien!ah.deten~ d~baft/ren zij~ev Marcel van Dam, onder leiding vqn Paûl Wittema ti, ~ver actuele 

onderwerpen. Een i~terVîew·met(ihet,liberdt~gd~zd .in Het Lagerhuis." 
' ' ~ " , ' ' ' ' ,' ', <, ' ' 

)"I f:!"Pt~~: ~:;tz:=:;.::; 
. .~" ··.···.·.·• .. dwarsdoofsneev~n:dè$àmenleVÎng vertegen-

, #~,ordigen. Aaii het ei11d :Van ee'n succesvol eerste sei
zoen werden opteÎeV:isîe en'iild~ y ARA -gids oproepen 
gedaan voor hieu:We debate~s: Dat leverde veelreacties 
op; mf!ar bijna allemaal uit. PydA~. en Groen Links hoek.· 
Dus ging de redactie op zoekn~ar V.VP' ers. Via de . 

Vrouwe!'\ in devv'D ~all1 de redactie bij Tanja terecht 
enevia de:sttidèn(envereniging LANX bij Brits. 'Aan een 

dlspuutgen~ofyart:mij diebifPeR()deHoed werkte 
werd gevraagdofhij binnen zijn st~dentenvereniging 
geen WD' ers kende: Allevooroordelen bevestigend riep 

hij toen: "Nou ik weet erweleentj~" en dat was ik.' Na 
een voorgespreken twee voorrondes werden beiden 
gevraagd inee te doen enstal;ttèn de uitzendingen in 

september 1997. 
Tanja: 'Door de gemeentelijke herindeling vonden de 
gemeenteraadsverkiezingen in Drenthe al plaats op 29 
oktober 1997. Toen.was ik pas eè11'paar keer op de 
vaderlandsebeeldbuis verschenen, dus op mijn verkie
zing tot raadslid heeft het geen' invloed gehad. Maar Het 
Lagèrhuis hee[twel bijgedragen ail:n mijn bekendheid in 
de nieuwe, veel grotere, gemeente Coevorden en dat is 

voor een raadslideen uitermat~ prett'Jg en vopral nuttig 
bijverschijnsel.' . · . . · . . .. . 

Professoren zijn er al 
genoeg op te1~1lisi~. 
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De onderwerpen ·zijn altLjd J11àarto~hvraagt het 
programma weÎllig V.ciorbereiding;Ftits:. 'Ik lees min
stens tweekranten per dag en volg nët nieuws óp .radio 
en televisie. Dan beil jhaak .to.Moen& op de hoogte mn 
je mening te kunh.efl geven over ondet:Werpe!l. Hèt is 
ook niet de hedo6lin:g datje je hèlemahlgaat inlezen. 
Deskundigen en professoren zijn er al genoeg op tv.' 
De redactie begint op dort:derd<tg te bellen om de 
mening val'\ hètpanel over mogèlijke onderwerpen te 
peilen. Tanja: 'Dat moet ook wel. Stèl dat er een onder
werp is waar. ieàereef\ hetzelfde ovèr denkt, dan loopt de 
discussie meteen dood. Het is juist de bedoeling àat veel 
verschillende meningen over éénonderwerp naar voren 
komen. Dus moeten de panelleden het met elkaar 
oneens zijn'. Op vrijdag worden de voorlopige onder
werpen vq.stgestèld, maar hetgebel;lrt regelmatigdat eeri 
onderwerp plaats moet rnakel1 vöor'nieU:ws uit de iatêr~ .. 

dagochtendkrant. Gouderi.regei:isd~t)'our.deuitzen
ding de debaters niet metelkaar.o~~r q.e cincl~~~rp~n 
mogen praten. Frits: 'Geenpr6bl~eJ:iio :W.anter;is a1ti)d 
gespreksstof genoeg'. . . . . .· . .. · 

Als Tanja of Frits over een ond~~e~~}~~:a~de~e .: . .. 

mening hebben dan de landelljkevV;I) ~tndertgcti;dat . 

niet. .. : . :. ::· .· ,,,.. : . : 
'Ik zit in het Lagerhuis om m'n eigen mening tègevèn: 
En die is niet per definitie clezeÎfcle·ais die,~an de VVD. 

Ik zit er puur als Frits Huffnagel en toevallig is die in 
Amsterdam gemèenteraadslid voor de WD. Dat was ik 
trouwens nog niet toen ik aan het programma begon, 
want toen was de kandidatenlijst nog niet eens opge

steld. Dè vVp is g~I#kig een echt liberale partij en niet 



komt het debat 
ten goede 

In oktober werden Tanja en Frits teruggevraagd in het 

programma. Tanja: 'Voor het nieuwe seizoen was het 

panel grotendeels vervangen. Dat is ook goed, want na 
25 afleveringen worden de reacties soms wat voorspel

baar. Bovendien gaan mensen elkaar aardiger vinden 

wanneer ze elkaar wat langer kennen en dat komt het 

debat niet ten goede.' Maar na vier uitzendingen was de 
redactie niet helemaal tevreden over het nieuwe panel en 

werden de twee liberale gemeenteraadsleden terug 

gevraagd. Frits: 'De eindredacteur zei dat ons liberale 

geluid in Het Lagerhuis werd gemist. Nou dat willen we 
graag laten horen, zeker bij de V ARA. Dus ik heb dezelf

de dag nog toegezegd, want het is erg leuk om te doen. 

Maar om eerlijk te zijn mis ik dit seizoen wel Gerda 
Lawa, de kapster uit Apeldoorn, die vorig seizoen altijd 

naast me zat'. 

Tanja zit nu een jaar in de gemeenteraad. 'Ik wist dat ik 
het leuk en interessant zou vinden. Maar ik had niet ver

wacht dat ik het zo leuk zou vinden. Het werkt absoluut 

verslavend. Coevorden is een gevarieerd samengestelde 
gemeente met een stadskern en een aantal dorpskernen, 

met industrie- en bedrijfsterreinen, een groot areaal 
landbouwgrond en uitgestrekte natuurgebieden. Dat 

maakt het een hele interessante gemeente. We vragen 

veel aandacht voor het verkleinen van de afstand tussen 
burgers en openbaar bestuur. Het instellen van een jon

geren- en ouderenraad is daarbij een stap in de goede . 
richting. Ook aan een integraal jeugdbeleid zal, mede op 

grond van de aandacht hiervoor van de VVD, in de loop 
van het komende jaar vorm worden gegeven. En het 

aantal werklozen vormt een voortdurend punt van aan
dacht'. Volgens Frits, die woordvoerder Economische 
Zaken en Werk is, geldt dat ook voor Amsterdam. 'Maar 

probleem nummer één is momenteel het grote aantal 
jongeren dat de school verlaat zonder diploma. Daar

naast is de bereikbaarheid van en het parkeerbeleid in 

Amsterdam ook altijd goed voor discussie. We zitten in 
het college met PvdA, D66 en Groen Links en moeten af 
en toe hard knokken. Maar ik ga de stad toch niet laten 
besturen zonder VVD-inbreng. We hebben al proble

men genoeg in Amsterdam.' • 

Frits Huffnagel en Tanja Klip 

verrassing. Hij droeg de fakkel over aan 
Hans Dijkstal, een bekwaam opvolger. 
December 7 998. we kunnen vooruitblikken 
op een nieuw en wederom belangrijk jaar. 
Ook de start van het komende jaar zal in 
het teken staan van verkiezingen namelijk 
voor Provinciale staten en het Europees 
Parlement Onze nieuwe politiekleider zal 
de kar trekken. Ik ben ervan overtuigd dat 
de WD onder zijn leiding vol vertrouwen 
het nieuwe jaar, en straks ook het nieuwe 
millennium, kan ingaan. 

De steun van kiezers en leden blijft in de 
toekomst onontbeerlijk. Graag wijs ik nog
maals op de ledenwelfactie onder het 
motto 'Als ieder lid nu eens een nieuw lid 
aanmeldt .. '. Wie nog voor januari een 
nieuw lid aanmeldt, wordt begin volgend 
jaar een kijkje achter de schermen aange
boden in Den Haag. 

7 999 wordt ook het jaar waarin ik mijn 
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functie als partijvoorzitter zal neerleggen. 
Mijn drukke werkzaamheden als burge
meester van de gemeente Den Helder zijn 
niet langer met het voorzitterschap van dè 
WD te combineren. voor de laatste maal 
wilik u vanuit deze functie fijne kerstda
gen en een gelukkig nieuwjaar toewensen. 

Willem Hoekzema, 
partijvoorzitter. 



Begrotingen centraal op partijraad 
Dijkstal uit zorg over stabiliteit 

Duitsland 

door Ernst van Splunter, foto's: Frank Fahmer 

De partijraad rond Prinsjesdag leverde in 

het verleden nog wel eens problemen op. 

Vaak werd die namelijk gehouden op de 

zaterdag vóór de derde dinsdag in 

·september. Op dat moment was er nog geen 

miljardennota of troonrede om over te 

praten. Om die reden was de discussie in 

hoge mate speculatief 

f] p 'rtijvootritte< Wlllem Hodaem' heeft dit pm
i.::~~'"' ,1:: bleem inmiddels opgelost. Door de partijraad na 
:.": · Prinsjesdag, maar voor de begrotingsbehandelin-

><·:·::.gen te agenderen, creëerde hij een atmosfeer waarin de 

discussie kon gedijen. De hoofdlijn van het regeringsbe

leid staat immers vast, maar de invulling per departe
ment wordt nog in extenso in het parlement besproken. 

De gedachtewisseling, eerst in werkgroepen en later in 

de grote vergaderzaal, vond dus plaats over de begrotin

gen en spitste zich toe op de knelpunten in onze samen

leving. 

Met onze voeten 
in de modder staan 

Zorgen over nieuwe 
Duitse koers 

Minister van Buitenlandse 
Zaken J ozias van Aartsen 

voor de werkgroep 
Buitenlandse Zaken, 

Ontwikkelingssamenwerking 
en Defensie (BOD) 

Voorzitter Willem Hoekzema prees politiek leider Hans 
Dijkstal voor de stimulerende en inspirerende wijze 

waarop hij aan deze nieuwe periode is begonnen. 'Dijk

stal heeft zich rustig ingewerkt en bouwt stap voor stap 
de nieuwe fractie op. Hij laat inmiddels stevig van zich 

h()ren', constateerde Hoekzema die daarmee doelde op 
de eerste spreekbeurt van de nieuwe fractievoorzitter in 

Deventer en de zorgen die de VVD heeft ten aanzien van 

de koers van het nieuwe Duitse kabinet. Hoekzema 
benadrukte dat de VVD sinds de verkiezingen in mei in 

.de opiniepeilingen op winst staat. 'Het is de taak van ons 

allen die winst vast te houden en verder uit te bouwen,' 

aldus de partijvoorzitter. 

'Juridisering' vraagt 
om goede definitie 
Het eerste grote onderwerp dat plenair werd behandeld 

was de juridisering van onze samenleving. De werkgroep 

die hierover heeft gesproken, was van oordeel dat de 
regelgeving beter, beknopter en duidelijker moet zijn. 

Hans Dijkstal gaf te kennen dat de Tweede Kamerfractie 
staat te popelen om het debat op dit punt aan te gaan. 

Een goede definitie van het begrip juridisering is echter 

wel gewenst. Daarbij moeten ook vragen aan de orde 
komen als: doet de wetgever wat hij moet doen en waar 

ligt het primaat in deze kwesties. 
In de werkgroep waar de juridisering was besproken, 

kwam ook het onderwerp gemeentelijke herindeling aan 

de orde. Er is dringend behoefte aan liberale criteria die 

bij de herindeling als uitgangspunt kunnen dienen. 

De centrale vraag binnen de werkgroep die discussieerde 

over buitenland, defensie en ontwikkelingssamenwer-

king betrofhet Nederlands belang. Hoe kan het belang 

van Nederland het beste worden veilig gesteld? De werk
groep was van oordeel dat men zich niet moest beperken 

tot de as Parijs-Berlijn. Hans Dijkstal sloot zich daarbij 

aan door te stellen dat het Nederlands belang immers 

samenhangt met de internationale rechtsorde. Daar 
heeft Nederland weliswaar geen direct, maar wel een 

indirect belang: de wereldvrede. Dijkstal benadrukte ook 

het gewicht van de Atlantische samenwerking met de 

Verenigde Staten en Groot-Brittannië. 

Jan Kees Wiebenga stond stil bij de financiële discussie 

die in oktober plaatsvond met de VVD en de minister 

Hans Dijkstal geeft 
een uiteenzetting van het 

fractiebeleid 
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van Financiën Gerrit Zalm aan de ene kant en de PvdA
Europarlementariërs d'Ancona enDankert aan de andere 

kant. Ondubbelzinnig maakte hij duidelijk dat de VVD

Europarlementariërs aan de kant van Zalm staan: 'Wij 

zijn in Nederland gekozen en vinden het niet erg om met 

de voeten in de modder te staan', zo betoogde hij. 



Werkgroep rapporteur Edith Schippers stelde bij de 
behandeling van de clusterWelzijn de centrale vraag aan 

de orde die al jarenlang de discussie in de zorg beheerst: 
Moet alles wat kan ook kunnen? De werkgroep hield 
zich ook bezig met de rol van de specialisten. Die zou
den meer gebruik moeten maken van protocollen. Aan 

de top van de piramide van de zorg hebben zij immers 

een bijzondere verantwoordelijkheid die bepaalde waar
borgen vereist. 

Hans Dijkstal toonde zich in zijn slottoespraak bezorgd 
over de mogelijke gevolgen van een politieke instabiliteit 

(coalitie SPD/Grünen) en financieel economische insta
biliteit (loslaten van strikt begrotingsbeleid) in Duits

land op de Nederlandse economie gegeven de bijzonder 

sterke handelsrelatie tussen de Bondsrepubliek Duits

land en Nederland. Per slot van rekening ging meer dan 
27% van de Nederlandse export in 1997 naar onze oos

terburen. 
Ook wees hij op het grote belang van een sterke Euro 

voor de economieën van de EU-lidstaten. Daarom blijft 
de VVD ook hameren op de handhaving en uitvoering 

van het stabiliteitspact en op het respecteren van de 

onafhankelijke positie van de Europese Centrale Bank. 
Pleidooien die politici uit verschillende Europese landen 

hebben gehouden voor renteverlaging zijn daarmee niet 
in overeenstemming en daarom ongewenst. 
De fractievoorzitter vroeg ook aandacht voor de werkge

legenheidsgroei in de Europese Unie. Die is niet gebaat 

met verdergaande Europese bemoeienis. Voor alle lid
staten (en dus voor de EU als geheel) is vooral van 

belang: 
sanering EU-financiën (mede in verband met de EU

uitbreiding); 
wegnemen van handelsbelemmeringen (binnen en 

buiten de EU), 
deregulering en minder bureaucratisering. 

Tenslotte had Dijkstallof voor de wijze waarop minis
ter-president Kok en minister van Financiën Zalm dui

delijk hebben gemaakt dat Nederland een andere verde

ling van de lusten en lasten over de lidstaten eist, met 
een lagere netto-bijdrage van Nederland aan de EU. • 

De oud-voorzitter van de Organisatie Vrouwen in de VVD en burgemeester van Schermer, Tine van der Stroórrt 

van Ewijk, sprak dit najaar als vertegenwoordigster van de Nederlandse regering in de Algemene Vergaderingvafid€( 

Verenigde Naties. 

Betere scholing vrouwen 
noodzakelijk 

aar vertrek als voorzitter van de Organisatie 
Vrouwen in de VVD was voor burgemeester 
Tine van der Stroom geen reden om een streep 

onder haar activiteiten voor de vrouwenbewe

ging. Zij zegt daarover: 'De aandacht voor een grotere 

vertegenwoordiging van vrouwen in vooral besluitvor
mende organen is een rechtvaardige zaak. Het is trou

wens van essentieel belang voor een evenwichtige bena
dering van alle problemen die - dichtbij én veraf- spe

len. De wereld is, wat de vrouwenzaak betreft, nog te 
weinig in beweging.' 

Tine greep een unieke kans haar activiteiten op dit 
gebied voort te zetten. Zij solliciteerde in 1997 naar de 
functie van vrouwenvertegenwoordigster naar de Alge
mene Vergadering van de Verenigde Naties (A VVN) in 

1998. Zo kreeg zij de mogelijkheid om haar opgebouwde 
internationale ervaring nog een jaar te benutten via een 

onbetaalde nevenfunctie onder coördinatie van de 
Nederlandse Vrouwen Raad (NVR). 'De NVR heeft een 

internationale stuurgroep ingesteld waarin iedere vrou
wenvertegenwoordigster twee jaar mee draait. Daardoor 
kun je van elkaars ervaringen leren en blijft de continuï
teit gewaarborgd. Buitenlandse Zaken heeft de sollicita

tieronde gemandateerd aan de NVR. Deze Raad zorgt 
ervoor dat steeds een vrouw met een andere (politieke) 
achtergrond wordt benoemd. De laatste VVD' ster die 
meedeed was Monique de Vries. Zij moest echter afha

ken omdat zij in de Tweede Kamer kwam.' 

Als voorbereiding op de Algemene Vergadering van de 

VN ging Tine van der Stroom in maart twee weken naar 
de Commission on the Status ofWomen (CSW) om 

vertrouwd te raken met de onderwerpen die dit jaar op 
het terrein van de vrouw aan de orde zijn. 'Op de 

Wereldvrouwenconferentie in Beijing in 1995 was een 

slotdocument vastgesteld over twaalfkritieke gebieden 
wat betreft de positie van de vrouw. In de CSW wordt 

jaarlijks een aantal van deze gebieden onder de loep 
genomen op basis van rapporten over activiteiten in uit
voering. Dit jaar waren dat allemaal gebieden die direct 
met de mensenrechten van vrouwen hebben te maken.' 
Na haar terugkomst kon zij zich gaan richten op haar 
toespraak voor de Algemene Vergadering van de Ver

enigde Naties. 
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Samenballing in 
slechts zeven 

minuten 
Tine had - zoals iedereen - niet meer dan zeven minuten 

spreektijd. Dat betekent dat ze streng moest selecteren. 

De NVR had vele onderwerpen aangedragen. Tine 
besloot om haar rede te wijden aan de vijftigst~ verjaar

dag van de Universele Verklaring van de Rechten van de 
Mens. Zij pleitte voor betere scholing voor vrouwen, 

want: 'Scholing maakt vrouwen gelijkwaardiger en ook. 

economisch onafhankelijker. Scholing stelt vrouwen in 
staat betere keuzen te maken en geschoolde vrouwen 

kunnen ook beter voor zichzelf opkomen. Helaa.s weten 
miljoenen vrouwen nog niet eens dat ze rechten hèbben. 

Maar: een jongen scholen betekent een mens scholen, 
een meisje scholen betekent een gezin scholen.' 
Een neveneffect is dat geschoolde vrouwen niet zo· snel 

tot prostitutie (kunnen) worden gedwongen of slacht

offer worden van vrouwenhandel. 
Veellanden onderschrijven· wel de gelijke rechten, p1aar ·. 

geven daar niet goed uitvoering aan. Als voorbeeld 
noemt Tine Afghanistan. 'De regering is daar wel voor 
de rechten van de vrouw, maar zij regeert slechts over 
een heel klein deel van het land. Het grootste gedeelte 

wordt door de islamitische Thaliban-beweging gere
geerd. Een beweging die beweerd haar vrouwen te 

beschermen door hen verhullend te kleden, zodat zij 
geen verleiding oproepen bij andere mannen. Natuurlijk 

moet je als westerse wereld voorkomen dat j~ alles beter 
weet, maar ook moet je op basis van de rechten van de 

mens er op kunnen wijzen dat gelijke rechten ook écht 

gelijke rechten moeten zijn.' 
Een andere rechtsongelijkheid die nog in 26landen voor 

komt, is de genitale verminking van de vrouw. De VN is 
bezig alternatieven voor deze traditie te bedenken die 

geen schadelijke gevolgen hebben. Ook op dit punt 
bestaat tussen het Westen en de arme landen een groot 

spanningsveld dat wordt opgeroepen doordat de arme 
landen vaak de indruk hebben dat het Westen hen de 

wet probeert voor te schrijven. 

Tine heeft genoten van deze tijdelijke rol. Ze heeft in die 

New-Yorkse periode, waarin zij voor de afgevaardigden 
van 185 landen sprak, ook een aantal andere ervaringen 
opgedaan. Zo viel juist in haar verblijf van 3 weken in 
The Big Apple de beslissing dat Nederland voor twee 
jaar een zetel in de Veiligheidsraad kreeg. De naar voren 

geschoven kandidaat voor deze post, ambassadeur 
Ramaker, kreeg echter te horen dat hij niet de gegadigde 
was. 'Dat nieuws werd bekend gemaakt juist op het 

moment dat wij als Nederlandse delegatie bij hem en 
zijn vrouw aan de lunch zaten.' Ze is verbijsterd over de 

betalingsachterstand van de lidstaten aan de Verenigde 
Naties. Dan praten we over het sommetje van$ 2,5 bil

joen!! 

Met veel wetenswaardigheden en een dot aan nieuwe 

ervaring en inspiratie keerde zij terug naar Nederland. 
Van haar sollicitatie op de advertentie in 1997 voor de 

functie van vrouwenvertegenwoordigster naar de Alge
mene Vergadering van de Verenigde Na ties heeft zij 

geen moment spijt gehad! • 



Mr. H.R. Nordstichting bestaat 10 jaar: 

Hoe verder met een Europees 
ideaal? 
door Reny Dijkman 

Brussel- De viering van het 1 0-jarig bestaan van de Mr. H.R. Nordstichting ging gepaard 

met de publicatie van een Teldersstichtingbundel onder redactie van Europarlementariër 

Plorus Wijsenbeek. 

Voor Plorus was het de laatste keer dat hij deze sessie rond de Kadercursus Europa leidde. 

Hij zal na drie periodes in het Europarlement plaats rnaken voor anderen, maar is op 

verzoek van het hoofdbestuur lijstduwer van de VVD-kandidatenlijst voor de verkiezingen 

in juni 1999. 

De eerste exemplaren waren bestemd voor Margaret Nord, weduwe van Hans Nord; 

Willern van den Berg, bestuurslid van de stichting en oud-algemeen secretaris van de VVD, 

en voor de scheidende Gijs de Vries, oud-voorzitter van de Liberale en Democratische fractie 

in het Europees Parlement. 

""~( ~f,.~.~. e .doelstelli~g ~an ~e Nerdstichting is be.gelei
&{ dmg en coordmat1e van Europese voorhch-

,;~r tingscampagnes ten behoeve van de VVD-leden 

-.r•::r";:;!::sr.J>~!lif:ae liberaal-democratische fractie in het Europees 

Parlement. 

Een beetje een 
afgang 

Bij zijn presentatie constateerde Florus Wijsenbeek 'dat 

het een beetje een afgang is dat wij nog steeds in een 
voorlichtingsfase verkeren en telkens maar weer alge

meen uitleg moeten geven over de werking van de Euro
pese Unie (EU) in plaats van direct naar de politieke 
argumentatie te kunnen overgaan. Dat zou in deze ver

kiezingen eigenlijk meer dan ooit het geval moeten zijn, 
omdat wij inmiddels in een fase van Europese eenwor

ding zijn beland waar fundamentele keuzen moeten 
worden gemaakt. 

Wij staan voor de besluitvorming over een nieuwe golf 

toetreders. Het Europees Parlement heeft vrijwel una
niem gezegd dat dit niet mocht gebeuren alvorens de 

institutionele structuur, die nog gebaseerd is op zes lid-

Naast Gijs de Vries(!), Margaret Nord in de vergaderzaal 

staten, zal zijn aangepast. De vraag is nu of zowel de 
Raad van Ministers als het Europees Parlement de 

kracht kunnen opbrengen om die noodzakelijke aanpas

singen ook echt aan te brengen. 

Ik ben daar niet optimistisch over. Toen premier Kok in 
Brussel verslag kwam uitbrengen over de resultaten van 

de top in Amsterdam, zei hij dat we aan die institutione
le hervorming eerst zouden beginnen als de EU tot 21 
lidstaten zou zijn uitgebreid. Wetende dat van de eerste 

onderhandelingsgolften hoogste slechts vijflanden zul
len toetreden, er van uitgaande dat er voor Cyprus geen 

overeenstemming met de beide bevolkingsgroepen op 

het eiland zal zijn te bereiken, betekent dat weer een uit

breiding zonder aanpassing. 

Parlement ging 
overstag 
Ik heb dat een keer eerder meegemaakt. Met de toetre

ding van Zweden, Finland, Oostenrijk en toen nog 

mogelijk Noorwegen moest het Europees Parlement 
instemmen. Voordien hadden wij hoge eisen, maar toen 

het puntje bij het paaltje kwam ging - op 24leden na, 

waaronder ikzelf- onder druk van de nationale regerin-
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Florus Wijsen beek, secretaris van de Mr. H.R. Nordstichting, 
en VVD-lid van het Europees Parlement 

gen het gehele Parlement overstag. Als we deze weinig 

onafhankelijke opstelling als maatstaf moeten nemen, 

stemt dat niet optimistisch over de volwassenheid van de 

Europese democratie. Zou dat komen omdat - nu het 
Europees Parlement medewetgever is - de partijen ook 

een ander soort afgevaardigden opstellen? Iets is daar 
zeker van waar. 

De politieke 
idealisten raken 

uitgestorven 
In het niet direct gekozen Parlement zaten twee catego
rieën leden: diegenen die Europees idealist waren, en zij 

die een dusdanig sterk mandaat hadden dat zij het zich 

konden veroorloven in het nationaal parlement afwezig 

te zijn. Die idealisten zijn in 1979 overgegaan naar het 
direct gekozen parlement, maar zij beginnen nu - zie 

mijzelf- politiek uitgestorven te raken. 

Een mooi voorbeeld was de winnaar van de Nobelprijs 
voor de vrede, John Hume, die in zijn dankwoord in de 

plenaire zitting aangaf zijn inspiratie voor het vredes
proces in Noord-Ierland op de Pont du Rhin tussen 

Straatsburg en Kehl gevonden te hebben. Als Fransen en 
Duitsers zich kunnen verzoenen, moeten wij dat op dat 
model ook kunnen, vond hij. 

Hans Nord geloofde 
in Europa 

De naamgever van deze stichting was zeker ook zo'n 

idealist, die zijn Europese geloof in het verzet had opge

daan, omdat hij daar had kunnen constateren dat er ook 

goede Duitsers waren en slechte Nederlanders. 
Het is in zijn nagedachtenis dat we als bestuur van de 
Nerdstichting gemeend hebben een bundel te moeten 

uitgeven, waarin we proberen aan te geven dat ook nu 
nog steeds plaats is om Europese politiek vanuit een ide
aal te voeren. Ik wil dan ook een woord van dank uit-



spreken aan het adres van de Teldersstichting en alle 
auteurs. 

Nuchter en 
prozaïsch 

Broosvan 
Erpin 

De bijdragen zijn heel nuchter en prozaïsch geworden. 
Ik ben daar bepaald niet rouwig om. Hans Nord was zelf 

een heel nuchter, soms zelfs een beetje cynisch mens. 
Dat maakte zijn boodschap des te overtuigender. Mis

schien mogen we dat ook wel constateren bij een aantal 

van de auteurs. Bijvoorbeeld Joris Voorhoeve over de 
Europese defensie. Wim van Eekelen en ik hebben ons 

direct laten inspireren door brieven en bijdragen van 

Hans Nord zelf uit de periode direct na de oorlog. Zij 
werden voor ons geselecteerd en ter beschikking gesteld 

door zijn vrouw Margaret. Aan haar wil ik het eerste 
exemplaar overhandigen. 

Ho reea's 
HallofFame 
VVD-Tweede-Kamerlid Broos van Erp, 

die vorig jaar overleed, is postuum 
geplaatst in de Horeca Hall ofFame. In 

Missets Horeca werd ter gelegenheid van 
het 45-jarig bestaan van het blad een rang

lijst samengesteld van: 'horecaprominen

ten die de afgelopen decennia van grote 
invloed waren op de ontwikkelingen in de 

bedrijfstak. De selectie kwam tot stand in 
samenwerking met de lezers van Missets 

Horeca' (citaat Missets Horeca) 

Wij moeten vanuit onze verschillen en onze gezamenlij

ke culturele wortels een steeds hechtere eenheid smeden, 
opdat een ieder in dit werelddeel dat zoveel conflicten en 

rivaliteit heeft gekend, in welvaart en welzijn zal kunnen 

leven.' 

Broos van Erp haalde hierin, bijna ander

half jaar na zijn overlijden, een eervolle 
17de plaats. 

De bundel is verkrijgbaar bij de boekhandel. Kosten 

f 20,-. ISBN-90-73896-15-0. Trefwoorden: liberalisme/ 

Europese Integratie • 

Uit de inzendingen citeert de redactie van 
Missets Horeca over Broos van Erp: 'Heeft 

de horeca politiek op de kaart gezet.' 
'Heeft de bedrijfstak horeca op de politie

ke agenda gekregen.' 'De middenstands

man in de Tweede Kamer verschaft de 
horeca duidelijke voorlichting.' 'Stond er 

garant voor de problemen in de horeca op 

de politieke agenda te krijgen.' • 

samen besturen 

adat ik (al weer!} twintigjaar 
geleden wethouder werd, bleef 

de provincie lange tijd voor mij een 
abstract begrip. De burgemeester 
maakte het mij daarin niet moeilijk, 
want in die tijd werd nieuwelingen 
van het begin af aan subtiel duidelijk 
gemaakt dat de relatie met de pro
vincie exclusief tot het werkterrein 
van "de eerste burger" behoorde. 
Afgaande op zijn ervaringen leek het 
mij aanvankelijk ook zo maar het 
beste. Het beeld dat hij indringend 
schetste van een labyrint van toe
zichthoudende ambtenaren en 
machtige bestuurders, die meer af
dan goedkeuring konden opbrengen 
voor gemeentelijk handelen, was nou 
niet bepaald aanlokkelijk voor een 
beginnend wethouder. 'Dat mag niet 
van de provincie' was in die tijd nog 
een veelvuldige constatering die bij 
eenieder respect afdwong en verdere 
discussie over nieuwe ontwikkelingen 
overbodig maakte. Bovendien kon de 
gemeente zelf daarmee in moeilijke 
kwesties bij de burger populair blij
ven_ 
Gelukkig was ik minder volgzaam 
dan in die tijd gebruikelijk was en 

zorgden met name de wo-contac
ten al snel voor zelfstandige bezoe
ken aan "Den Bosch. "De eerlijkheid 
gebiedt echter te zeggen dat de pro
vincie in die tijd inderdaad verre van 
meedenkend of meegaand was, wat 
de reislust richting provinciehuis er 
niet bepaald groot op maakte. De 
provincie was toen ook nog formeel 
toezichthouder op de gemeenten: de 
gemeentelijke begrotingen en begra
tingswijzigingen werden door de pro
vincie goedgekeurd en dat gebeurde 
tot op een hoog detailniveau I Al met 
al een relatie die nou niet bepaald 
een gezonde basis vormt voor gelijk
waardige samenwerking tussen twee 
bestuurslagen die gezamenlijk de 
directe leefomgeving van de burger 
bepalen! Het heeft lang geduurd 
voordat die herinnering een beetje 
uit de genen van zowel de gemeente
lijke als provinciale bestuurders is 
gebannen. 
Maar dat ook hier het bestuurlijk 
poldermodel werkt blijkt gelukkig 
steeds meer. Neem bijvoorbeeld de 
recente commotie over de infrastruc
tuur. Bij haar transfer van onderwijs 
naar verkeer en waterstaat hield 
mevrouw Netelenbos haar rode pot
lood stevig in de hand geklemd en 
corrigeerde vastberaden de stukken 
en afspraken van haar voorganger. 
In eensgezindheid met gemeenten en 
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Het Midden-Oosten 
Een politiek handboek 
Miehiel Beker e.a. (red.) ISBN 90-6473-328-7; 208 pag.; f 32.50 
Het Midden-Oosten en Noord-Afrika zijn het toneel van binnenlandse

politieke conflicten, gewelddadigheden en economische problemen. Dit 

boek brengt structuur aan in de vaak onoverzichtelijke situatie. Met 
essays over alle Arabische landen, Israël, Turkije, Iran en de staatloze 

volkeren (Koerden, Palestijnen en Saharawi's). 
Een uitgave i.s.m. Middle East Research 
Assiociates (MERA). 

Politieke Problemen 
].C.P.M. Vis en W.H. van Schuur (red.) ISBN 90-6473-347-3; 

373 pag.; f 39,90 
Een overzicht van de belangrijkste problemen in ons land. 

De gekozen problemen zijn regelmatig in het nieuws en staan 

hoog op de politieke agenda. Aan bod komen onder meer: 

werkgelegenheid, sociale zekerheid, gezondheidszorg, medi
sche ethiek, milieu en energie, ruimtelijke ordening en 

vervoer, criminaliteit en veiligheid, migratie en minderheden, Europese 
integratie. Het geheel wordt gecompleteerd met een inleiding over wat politieke proble

men zijn en een analyse van problemen rond het jaar 2000. 

bedrijfsleven regisseerden de provin
cies het verzet en overtuigden de 
minister ervan haar huiswerk over te 
doen. Althans tot op zekere hoogte. 
samenwerking tussen provincie en 
gemeenten levert in veel gevallen 
meer op dan strijd, maar het moet 
altijd wel helder zijn vanuit welk 
belang en welke positie de verschil
lende partijen die samenwerking 
aangaan. In de politiek worden 
bestuurders nou eenmaal niet op 
hun coöperatieve houding afgere
kend, maar op de concrete resulta
ten die zij in hun funçtiehebbenkun
nen "bevechten." De proVindes tre
den steeds meer op als regisseûV van 
samenwerkingen op allerlei gebie
den: van onderwijs en arbeidsmarkt, 
van cultuur en toerisme tot het geza~ 
menlijk ontwikkelen van bedrijven
terreinen en grote regionale voorzie
ningen. Kortom: van samenwerkin
gen die de directe leefomgeving en 
de kwaliteit van de provincie verbete
ren. Die rol zal alleen nog maar ih 
belang toenemen naarmate het 
Europees beleid zich sterker op het 
organiserend vermogen van de 
regio's c.q. de provincies gaat rich
ten. Daarom is het ook goed dat de 
provincies meer en meer onderling 
de krachten bundelen en het steeds 
meer vanzelfsprekend wordt dat 
daar waar sprake is van sociale of 

economische samenhang er ook pro:
vinciegrensoverschrijdend wordt 
samengewerkt 

Ach, in die twintigjaar is veel veran
derd en ook veel hetzelfde gebleven. . 
Gelukkig behoren de provincies · 
allang niet meer tot het exclusieve 
werkterrein van burgemeesters en 
staat het provinciebestuur zij aan zij 
met de gemeentebestuurders om het · 
regionaal belang te dienen. In de · 
nieuwe bestuursstructuur in Polen, 
waar ik deze week was, wordt het 
provinciaal niveau zelfs aangeduid 
als 7ocal government" In die twin
tig jaar ben ik vier keer van baan 
veranderd en evenzo veel keren ver
huisd, zijn de kinderen volwassen 
geworden, zijn Annemarie jorritsma, 
Hans Dijksta/, Loek Hermans en Ed 
Nijpels er ook nog steeds, ben ik oma 
geworden van een prachtige klein
dochter, maar is wel de mooie 
gemeente waar ik wethouder was 
opgeheven. Door de provincie! 

He/mi Huijbregts-schiedon 
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)Ji~delingS- en regionieuws 
doo~ReityDijkman, cartoons: Gerard Wiegel 

· . . Dezer;.maa·nden worden heel wat jubilea in diverse WD-afdelingen gevierd. Uiteraard lopen de nodige 

parallelmet,het 50-jarig bestaan van de landelijke WD. Sommige afdelingen doen dat onder andere met 
'eenjubileumeditie, zoals Liberaal Utrecht en Hengelo ( Ov ). Die bladen zijn typische bewaarnummers met 
~andaçhttoor het plaatselijk verleden, heden en toekomst. Mooi was de titel van Hengelo: "Stemmen en 
stemmingen." 
Afdelingen i;lie ook zo iets van plan zijn, zou ik aanraden een aantal exemplaren extra te drukken. Het is 
.. een erg leuke "binnenkomer" voor nieuwe leden, vooral als die speciale edities - zoals bovengenoemde - niet 
loodzwaar van inhoud zijn en blijk geven dat de tijd ook relativeren heeft geleerd. 
Dê keuze tot deze bloemlezing was dit keer bijzonder groot en de ruimte blijft beperkt. 
Dank aan allen die deze rubriek dit kalenderjaar mogelijk maakten. Ik hoop ook komend jaar weer op uw 
toezending, liefst zonder strafport, te mogen rekenen op postbusnummer 622, 2280 AP Rijswijk. 

Het Gorinchems jubileum was gelijk aanleiding 
om (weer) een kwartaalblad in te stellen. In dit 

eèrste nummer publiceert de redactie een inter

view met oud politiek leider Ed Nijpels. Hij 

bepleit - nu volgens hem het benoemingssys
,teem van burgemeesters aan het verwateren is -

om nu maar twee stappen vooruit te doen en de 

bevolking rechtstreeks de burgemeester te laten 
kiezen. Waarbij die burgemeester veel meer 

bevoegdheden krijgt. 

Burgemeester Paul Scholten noemt als liberale 

accenten .in het Arnhems beleid de verkoop door 
de gemeente van het "GEW AB" en "de kabel." 

'En wat Arnhem betreft moest ook het Gelredome 
een private onderneming worden. Zo heeft de 
gemeente, anders dan de Provincie, beslotrm om 
daar geen bedrijfsrisico te dragen. Het Gelredome 
is een activiteit die niet des overheids is ... ' 

centrum vraagt de komende jaren nog de nodige 
aandacht. Meer evenementen zorgen ervoor dat de 
stad meer sfeer uitstraalt.' 

Raadslid Eduard Nieuwenhuijzen Kruseman (De 

Vrije Poort, Haarlem) kijkt sceptisch naar de 

ontwerpbegroting voor de gemeente. 'Mijn per
soonlijke mening: laten we eerst aan de' conservatie 
van onze stad gaan werken en achterstallig onder
houd inlopen voor we uitvoering gaan geven aan 
allerlei grootstedelijke (droom)projecten met nave
nante risico's. Op de winkel passen, verstandige 
keuzes maken en de tering naar de nering zetten, 
goed rentmeesterschap dus ... ' 

'Communicatie is een zaak van vlees en bloed. En 

Zichtbaarheid is maximaal als er concreet contact 
is tussen Boodschapper en Ontvanger,' aldus voor

zitter Marco Mud in Liberaal Utrecht. Dus 

togen fractieleden en een wethouder diep in de 

tl~ SfEf\_K Is "'Dl: VVD 
IN O~ZE DE"MOC~AïiE"? 

'Hoe sterk is de VVD in onze democratie?' vraagt 
voorzitter J. Talen van RegioIJsselVecht in het 

VVD-periodiek. Hij schrijft naar aanleiding van 

de wisseling van het politiek leiderschap van de 
Tweede-Kamerfractie en het aanstaand vertrek 

van de landelijk voorzitter: 'De WD zal nu meer 
dan ooit n:zoeten bewijzen dat zij koersvast en con
sequent de kiezers aan zich weet te binden. Een 
duidelijke lijn van Den Haag tot op het niveau van 
het afdelingsbestuur is dan ook meer dan dringend 
nodig ... ' 

In de Delftse Liberaal wordt melding gemaakt 
van een groei met maar liefst 35leden. Ter ver

welkoming werd voor hen een extra bijeenkomst 

georganiseerd. 

De Nieuwsbrief van Heerlen kopt: 'Seniorenstad 
Heerlen'. 27% van de bevolking is 55 jaar of 

ouder. Aan die groep wordt ruim aandacht 
geschonken. Ook aan het 10 puntenprogramma 
van Heerlen. Daarin wordt onder meer gesteld: 
'Het centrum is de huiskamer van de stad. Het 
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nacht naar een wijk om verontruste bewoners te 

horen en gerust te stellen over een vermeende 
bomenkap rond de Berenkuil. 

Albert Smits, fractievoorzitter in Zwolle, geeft 

een rake definitie van het Zwolse poldermodel: 
'Het is gebaseerd op het besef dat individuele strijd 
volstrekt contraproductief is en alleen overleg, 
samenwerking en afgestemd investeren van alle 
inwoners en bedrijven en instanties in de polder 
vruchten afwerpt ... ' 

Stad en platteland staan centraal in de inbreng 

van Joehem Borgesius, fractielid in Wageningen. 
'De provincie Gelderland tracht de ontwikkeling 
van steden en dorpen te sturen ... ook door de hoe
veelheid toe te kennen woningen die de gemeente 
mag bouwen. De provincie staat zelf weer onder 
druk van de minister van VROM, die lijkt alles 
buiten de grote steden te beschouwen als platteland 
dat schattig moet blijven en rijk aan natuur voor 
de recreërende stedeling ... Het lijkt soms wel of de 
Middeleeuwen weer terugkeren, toen regeringscen
tra en steden ten eigen bate het platteland kort 
hielden.' 
Wageningen krijgt in ieder geval ruimte voor 

bedrijven en instellingen. 

Fractievoorzitter John Scheerstra van de VVD 

Maassluis maakt melding van een werkconferen
tie van het College van B&W. Daarvoor heeft de 

VVD het toekomstperspectief van Maassluis in 

regionaal verband hoog op de agenda geplaatst. 
'Eigen meningsvorming op dit punt is absoluut 
noodzakelijk, omdat je weet dat anders anderen 
voor Maassluis uit gaan vinden wat goed is voor 
deze stad. Dat mag niet gebeuren ... ' 

In de VVD-Info van de kc-Groningen wijst 

hoofdbestuurslid Roos Baljé-Rijnders op een 

VVD-jongerenbeleid in alle geledingen. 'Jaarlijks 
schrijven wij ongeveer 800 leden van 30 jaar uit 
het jongerencontingent over naar de gewone leden.' 
Roos Baljé adviseert besturen van kamercentra
les en afdelingen- vooruitlopend op het meerja
renplan - alvast te filosoferen over hoe men met 
jongeren in de komende jaren omgaat. 'De WD 
heeft de jongeren nodig: als kiezer, als leden en als 
toekomstig kader dat ergens moet beginnen te leren 
opereren als WD'ers. Wie de jeugd heeft, heeft de 
toekomst.' 

In de Vrijbuiter Expresse, Ermelo, stimuleert 
voorzitter Nico Smit de leden tot grotere activi

teit binnen de VVD. 'Het verrijkt uw blik. En uw 

aanwezigheid tijdens raadsvergaderingen stimu
leert onze politici in hoge mate. Uw steun hebben 
zij nodig. Ook uw kijk op zaken is onontbeerlijk 
om hun werk naar behoren uit te kunnen voeren ... ' 
'Ik zou u willen aansporen tot handelen .. .' 

Lokale partijen zijn beslist ook niet alles. 
Alphen-Chaam moet op 3 maartl999 zowel naar 

de stembus voor nieuwe provinciebestuurders 
als voor de gemeentelijke herindeling. Voorzitter 

Theo Doorman betreurt dat - vooral door lokale 
partijen - twee jaar voorbereiding min of meer in 

details is gestrand. 'De oeverloze discussie over het 
gemeentehuis en de staat van de gemeentefinan
ciën zijn slechts enkele voorbeelden.' 'Door haar 
organisatie kan de WD haar vertegenwoordigers 
beter voorbereiden ... hun aandeel te leveren in een 
beter bestuur van de gemeente. Door haar interne 
communicatie en haar opleidingsmogelijkheden 
kan de WD haar vertegenwoordigers een beter 
overzicht bieden van problemen en oplossingen in 
onze provincie. Daarom maken wij ons druk over 
de verkiezingen in maart.' 

De Leeswijzer van Stadskanaal maakt handig 
gebruik van de cover om zoveel mogelijk nieuws 
- waaronder krantenartikelen uit de regionale 

pers - onder haar leden te brengen. Daardoor 
wordt heel veel informatie verstrekt en alle ruim

te benut. Daarnaast is aandacht besteed aan het 

nieuwe noordelijke fenomeen 'De Jongerenraad'. 
Wim Niemeijer constateert- naast enkele kriti

sche kanttekeningen - dat 'de jongeren als doel
groep niet de aandacht krijgen die ze verdienen. De 
gemeente doet te weinig om het vertrekoverschot 
tegen te gaan en zodoende de toekomstige generatie 
te binden aan de eigen (plattelands)gemeente. 

De VVD Rhenen, Eist en Achterberg heeft suc

ces met haar nieuwe communicatielijn met de 
burgers. Onder het motto: "Kroegzitten" komen 

de bestuursleden, wethouder en fractieleden 

regelmatig in "De Koning van Denemarken" om 

te horen wat bij de bevolking leeft en om daar 
gezamenlijk over te discussiëren. Tijdens de eer

ste sessie werd met de Plattelandsjongeren 

gesproken over een eigen vergaderruimte, over 

de sluiting van de Coffeeshop, de veiligheid op 
straat en de vestiging van asielzoekers. Daarnaast 
was er een discussie over betaald parkeren. 

Dit geslaagde initiatiefbewijst weer eens duide
lijk dat mensen het meest zijn geïnteresseerd in 

de zaken die 'vlak bij huis' liggen. Om belang

stellenden te trekken zijn echt niet altijd landelij

ke sprekers nodig oflange vergadertijden. 

Amstelveen knapt uit haar jasje. De gemeente 

wordt daarnaast ook nog bedreigd door een 
tweede snelweg door de bebouwde kom. De 

VVD is tegen. 'Wij willen dan ook niets horen van 
een Middenwaard die alleen maar meer verkeer 
door onze gemeente zal aantrekken en de verkeers
aver/ast verschuift.' 'Wij betreuren dan ook ten 
zeerste dat de wethouder van Verkeer contrair het 

collegeprogramma handelt, als hij de Middenweg 
als enige oplossing noemt en daarbij vermeldt dat 
de WD tegen de Middenwaard is vanwege een 
verkiezingsbelofte zogenaamd aan haar welgestelde 
randbewoners. De WD heeft deze belofte, waar 
wij nog steeds achter staan, gedaan aan alle 
Amstelveners. Dus ook aan de bewoners van de 
flatgebouwen langs het traject van de Midden
waard,' aldus fractievoorzitter Petra Kirch. 

Werkgroep "VVD interactief" 

Tijdens het Jaarcongres van de VVD-bestuur
dersvereniging op 6 en 7 november te Lunteren 

is de werkgroep "VVD interactief' geïnstalleerd. 
Deze werkgroep stelt zich ten doel door sterke 



samenwerking en interactieve uitwisseling van 

informatie, politiek/bestuurlijke items en rele

vante wetsvoorstellen te communiceren tussen 

de VVD-Tweede-Kamerfractie en de bestuurders 

van decentrale overheden. Binnenkort wordt 

gestart met 1 à 2 pilotprojecten. Voorzitter van 

de werkgroep is Tineke Liebregts, gemeentese

cretaris te Zoetermeer. 

Als coördinator in de Tweede Kamer treedt het 

kamerlid Ruud Luchtenveld op (R.Luchten-

INTER 
cleanroom 

Postbus 48, 

veld@tk.parlement.nl) Nadere informatie volgt 

o.m. in het blad Provincie en Gemeente van de 

Bestuurdersvereniging. De werkgroep wordt 

graag op de hoogte gesteld van reeds bekende of 

in wording zijnde initiatieven op lokaal en regio

naal niveau. (Aanmelden kan bij R. Luchtenveld 

of bij zijn persoonlijk medewerker A.A. Wiekart, 

tel. 070- 318 28 96.) • 

Campagnecursus 
Onbegrensde Mogelijkheden 

Landelijke dag voor politici, bestuursleden en vrij
willigers door de Haya van Somerenstichting 

Op 6 februari 1999, een week voor de start van 

de Provinciale Statencampagne, organiseert de 

Haya van Somerenstichting een dag voor ieder

een die zich nu en in de toekomst actief inzet 

voor de VVD. Hierbij denken we onder andere 

aan kandidaten voor de Provinciale Staten, 

bestuursleden en andere vrijwilligers. 

Een goed georganiseerde campagne biedt onbe

grensde mogelijkheden voor de VVD na de ver

kiezingen. De bijeenkomsten van de Haya van 

Somerenstichting bieden VVD' ers onbegrensde 

mogelijkheden om actief te zijn en te worden 

binnen de partij. 

De dag '~Onbegrensde mogelijkheden" staat 

voornamelijk in het teken van de aanstaande 

verkiezingen voor de Provinciale Staten. Het 

ochtendprogramma richt zich op het effectief 

uitdragen van de VVD-visie. 's Middags wordt in 

parallelle workshops aandacht geschonken aan 

omgaan met de media, speerpunten voor de pro

vinciale verkiezingen, organisatorische aspecten 

van campagnevoeren en de leergangen Provin

ciale Staten en Besturen alsmede de Kaderschool 

van de Haya van Somerenstichting. 

De dag vindt plaats in Amstelveen (onder voor

behoud) en duurt van 10.00- 16.30 uur. Als u 

meer informatie wilt over deze dag kunt u con

tact opnemen met het secretariaat van de Haya 

van Somerenstichting, tel: 070- 361 30 10. • 

TE HUUR IN ZUID FRANKRIJK 
Villa's, huizen, parken in de Dróme, Provence, Cóte d'Azur, 
Alpen en de Lot. Dróme-Vakantiehuizen heeft het grootste 
aanbod van Drómehuizen met verrassende prijzen, uitvoeri
ge documentatie en een gedetailleerde routebeschrijving. 
Gratis brochure: 026-3519198 (ook 's avonds en weekend). 
Fax 026-4435873. Ook voor aankoop van huizen. 

BARTELS ADVOCATEN 
Bartels Advocaten is het enige middelgrote advocatenkantoor met vestigingen in de vier grote steden. De werkzaamheden concen
treren zich op cliënten met vermogensrechtelijke belangen, met name in het bedrijfsleven. 

Specifieke aandachtsgebieden van het kantoor zijn: onroerendgoedrecht, huurrecht bedrijfsruimte, ondernemingsrecht, arbeids·
recht, incasso's en claims ("stroomstoringen, euro, millennium"). Een dertigtal medewerkers staat voor u klaar om u te adviseren en 
zo nodig bij te staan in procedures. Desgewenst wordt op voormelde rechtsgebieden een second opinion afgegeven. 

Bartels Advocaten kent ook de mogelijkheid van detachering ("lease a reallawyer") en is tevens bereid om voor een vaste prijs 
bepaalde juridische werkzaamheden te verrichten C'tendering"). 

Utrecht 
'Het Hoogeland' 
Museumlaan 2, 3581 HK Utrecht 
Postbus 64, 3500 AB Utrecht 

Amsterdam 
'Smith Building' 

Telefoon: +31 (0)30- 2522577, Fax: +31 (0)30- 2523943 

Hogehilweg I 0 D, IJ 0 I CC Amsterdam Zuidoost 
Postbus 22723, 1100 DE Amsterdam Zuidoost 
Telefoon: +31 (0)20- 3!!3666, Fax: +31 (0)20- 3113677 

DenHaag 
Zeestraat 100, 2518 AD Den Haag 
Postbus 84151,2508 AD Den Haag 

e-mail: info@bartels-advocaten.nl 
http://www.bartels-advocaten.nl 

Rotterdam 
Weena 290, 3012 NI Rotterdam 
Postbus 819,3000 AV Rotterdam 

Telefoon: +31 (0)70- 3566543, Fax: +31 (0)70- 3566544 Telefoon: +31 (0)10- 2821402, Fax: +31 (0)10- 2821357 
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AUSTRALIE/NIEUW ZEELAND 

MASTERS OF DOWNUNDER. 
de overtreffende trap in kennh;; en persoonlljke werkwljze. vooral als 
het gaat om uw mooiste rele naar Downunder. Ons scenario voor 

relzen In groepsverl:>and of individueel zal u zeker aanspreken! 
Bel met hét AUS/NZ centrum te Nunspeet 0:341-260808. Dank ui 

MASTERS OF DOWNUNDER 
VELDWEG :3 8071 BD NUNSPEET 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 5123053 

De Nederlandse traditie 
't .. h .. d van ~riJ. ei .· 

Op een door de Telderssûchting georganiseerd 
minisymposium werd door de liberale historicus 
Marius Wessels ht>,t ~erste exemplaar van zijn boek 
"De Nederlandse traditie van vrijheid; een vrucht
bare voedingsbodem voor de hervormingen van 
1848" aangebodef!: aan Joris Voorhoeve. 

,c\ 

In zijn boek ponéeitWessels de stelling dat het 

niet toevallig was dat het liberale revolutiejaar 

1848- dat in veellanden op een mislukking uit

liep- juist in Nede~la:nd een groot succes werd. 

Volgens hem was de Nederlandse samenleving 

die reeds in eerdereeeuwen te maken had met 

een burgerlijke cultuur, met een geringe rol van 

de adel, met een bestuur dat dicht bij de burgers 

stond, met een afwezigheid van vorstelijk abso

lutisme, met eenrelatiefgrote tolerantie voor 

allerlei godsdienstige richtingen en allerhande 

politieke meningen en met een voorket1r voor 

vrijheid voor de internationale handel, zeer ont

vankelijk voor de nieuwe, liberale grondwet van 

1848. Marius Wess.els hield tijdens het minisym

posium een voo-r:dracht waarin hij deze stelling 

met voorbeeldenonderbouwde en waarin hij 

tevens aangaf voor. hef schrijven van Zijn boek 

(in negatieve zin) te zijn geïnspireerd door de 
ontwikkelingen ;in ~e<ierlandomstreeks 1970 

toen bestuurders en politici nauwelijks tegen

wicht boden aanlinksradicale trends en de 

indruk wekten 'i<l;;ttei niet~ te verdedigenviel." 

Hij verklaarde jaloerste zijn op de Verenigde 

Staten, waar wi'levende vrijheidstraditie bestaat 

die nog steeds iriyloed heeft op de dagelijkse 

gang van zaken, terwijl onze, veel oudere, vrij

heicistraditie nauwelijks expliciete aandacht 

krijgt. Na hem voerdr:professor Van Deursen, 

emeritus-hoogletaar van de Vrije Universiteit 

van Amsterdam, het woord. Hij betoogde dat 

godsdienstige groeperingen beter op zich zelf 

kunnen vertrouwénd.an op een zogenaamde 

tolerante overheid en dat de rol van de Neder

landse libertijnen en liberalen veel minder fraai 

was dan in de nieuwe publicatie is voorgesteld. 

Hij miste in hetboek onder meer de schoolstrijd 

en de instemmiiigván Thorbecke (in het mid

den van de jaren 1830) met hardvochtige maat

regelen van Koning Willem I tegen de "afge

scheidenen." De derde spreker was dr. Te Velde, 

universitair docel.lt geschiedenis van de Rijksuni

versiteit Groningen. Hij betoogde onder meer 

dat reeds eerder is gepoogd om de grondwet van 

1848 in relatie te brengen met het Nederlandse 

"volkskarakter" (nuchter, niet emotioneel enz.) 

en dat de benadering yan Thorbecke een "abs-

tract-theoretisch" karakter had, waarbij hij zijn 

constitutionele werkzaamheden juist niet in rela

tie wilde zien met het bekrompen karakter van 

de Nederlandse maatschappij in die dagen. Hij 

constateerde ook dat er weinig principieel verzet 

tegen de grondwet van 1848 was geweest en dat 

groepen die zich na de liberale revolutie van 

1848 gingen profileren juist weinig belangstelling 

toonden voor die grondwet. Na de uiteenzettin

gen van de drie sprekers ontspon zich nog een 

levendige discussie met de aanwezigen in de zeer 

goed gevulde zaal. 

Het minisymposium kan zonder meer als zeer 

geslaagd worden gekenschetst en zal hopelijk bij

dragen aan een grotere belangstelling voor de 

"roots" van het Nederlandse liberalisme. 

"De Nederlandse traditie van vrijheid" is uitge

geven door Van Gorcum (Assen) en is verkrijg

baar bij de Teldersstichting (tel. 070 -363 19 48) 

en bij de boekhandel. 

De prijs is f 39,50. • 

Spreekbeurten 
VVD-top 
(wijzigingen voorbehouden) 

Annemarie Jorritsma, minister van Economi

sche Zaken en vice-premier, spreekt op maandag 

18 januari in Zwijndrecht. Aanvangstijd: 20.00 

uur. Locatie: Restaurant de Veerplaat, Veenweg 

810. 

Gerrit Zalm, minister van Financiën, spreekt op 

woensdag 27 januari 's avonds in Rijswijk. Loca

tie: Het Oude Raadhuis, Laan van Hofrust 4, 

Rijswijk. Aanvang: 20.00 uur. • 
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Cursussen Haya van Somerenstichting 
van december 1998 t!m september 1999 

Hieronder treft u een overzicht van de cursussen die bij de Haya van Somerenstichting zijn aangevraagd. 
Voor opgave en! of meer informatie kunt u contact opnemen met de genoemde contactpersonen. 

KC 's-Hertogenbosch tel.: OIO- 599 03 84 Internetpagina maken voor PR-cursus Cursus Presentatietechniek I 
Mevrouw I. Kloosterman campagne en PR 5 & 6 februari voor jongeren 
Brouwersbos 88 Mediatraining 30 januari 30 januari 
5432 BE Cuijk 23 januari KC Groningen/ 
tel.: 0485- 32 18 15 Provinciale Staten Vervolg- Friesland/Drenthe Regionale kadertraining 

Workshop verhouding training De heer C.C. van Essen (KC 13 februari 
.Provinciale Staten Basis bestuur/fractie 26 & 27 maart Groningen) 
22 & 23 januari 2 februari De Bongerd 40 Liberalisme I en Liberalisme 

Workshop Verhouding 9801 AT Zuidhorn in de praktijk 
Mediatraining Provinciale KC Haarlem bestuur/fractie voor Provin- tel.: 0594 - 50 44 49 6 maart 
Statenleden Mevrouw P.J. Noorduyn cialeStaten 
29 januari Houtwijkerveld 8 3 & 4 september De heer G.J. v.d. Scheer (KC Discussietechniek I 

2131 ME Hoofddorp Friesland) 27 maart 
Regionale kadertraining IJ tel.: 023- 561 61 92 KC Tilburg Loengasterlaan 356 
10 april De heer H. Kamman 8604 ZZ Sneek Dag Den Haag voor jongeren 

Mediatraining fractieleden Vlaggeschip 40 tel.: 0515- 41 60 85 29 mei 
KC Limburg 16 januari 4902 CL Oosterhout 
Mevrouw drs. J. de Bie- tel.: 0162 - 43 79 25 De heer P.H. Snijders (KC Indien u vragen heeft of 
court-Maas KC Utrecht Drenthe) meer informatie wenst over 
Bungweg 14 Mevrouw M. Buitelaar Gemeenteraad De Brinken 15 Vorming & Scholing kunt u 
63 7 4 RB Landgraaf Paardenhoeve 7 16 & 23 januari 7751 AB Dalen contact opnemen met de 
tel.: 045- 532 34 54 3992 PH Houten tel.: 0524- 55 29 47 Haya van Somerenstichting, 

tel.: 030 - 63 7 43 58 Debating tel.nr. 070- 361 30 10. U 
Provinciale Staten Basis 6 februari Provinciale Staten vervolg- wordt dan te woord gestaan 
9 januari Basiscursus Europa training door Ellen van der Zwan. 

9 januari KC Leiden 15 & 16 januari 
Provinciale Staten Vervolg Mevrouw F. Scheffer- plus op achterzijde beide 
6februari Onderhandelen voor Provin- Teeuwisse Discussietechniek IJ (meegezonden afdrukken 

cialeStaten (landelijke orga- Vaartdreef 3 7 5 & 6 februari van) de advertenties van de 
Regionale Kadertraining IJ nisatie) 2724GB Zoetermeer Haya van Somerenstichting. 
10 april 9 januari tel.: 079- 341 21 88 KC Den Helder • Mevrouw Y.C. de Bont 
KC Dordrecht Mediatraining voor Provin- Liberalisme I Sweelincklaan 22 
De heer ir. M. Graasman cialeStaten 20 januari 1817 KE Alkmaar 
Haven22 30 januari tel.: 072- 512 23 15 
3143 PC Maassluis 
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De Kadercursus is een belangrijk onderdeel van de Kaderschool van de 
VVD. Omdat de Kadercursus ook goed in het JOVD vormings- en scho
lingsprogramma past, is besloten de Kadercursus ook open te stellen voor 
JOVD-Ieden. De Kadercursus staat open voor alle VVD-leden. Voor VVD
leden is de Kadercursus tevens het voortraject van de Centrale 
Kadertraining .(voorheen Topkadertraining). 

De eerste vier zaterdagen staan in het 
teken van coalitievorming en partij
programma's. Vanuit de verkiezing
programma's van de vier grote politie
ke partijen wordt het regeerakkoord 
van Paars 11 kritisch beschouwd. Elke 
cursusdag begint met een inleiding 
door een bekend partijpoliticus. 

's Middags krijgt u de kans uw inzich
ten aan te scherpen in kleine werkgroe
pen (1 0 personen). Aan de hand van 
concrete politieke onderwerpen wordt 
u verzocht stelling te nemen. In de ple
naire afsluiting geven politici uit de 
praktijk hun mening over de stellingen. 

VVD-CENTRALE KADER
TRAINING 
De Kadercursus is evenals voorgaande 
jaren het voortraject voor de Centrale 
Kadertraining. Indien u in aanmerking 
wil komen voor de Centrale Kader
training moet u dit aangeven bij uw 

aanmelding. Voorwaarde is dat u alle 
zaterdagen aanwezig bent en dat u 
na afloop van de Kadercursus een 
artikel schrijft. Bovendien moet u min
stens twee zaterdagen deelnemen 
aan vaardigheidstrainingen. Uw parti
cipatie in de werkgroepen en uw arti
kel worden beoordeeld. Op basis van 
deze beoordeling, deelname aan de 
vaardigheidstrainingen, het artikel en 
uw e.v. kunt u deelnemen aan de 
Centrale Kadertraining of aan de 
Kadertraining binnen uw regio: de 
Regionale Kadertraining. 

De cursussen worden gehouden in 
Utrecht in het Thorbeckecollege en 
duren van 1 0.00 uur tot 15.30 uur. De 
kosten van de cursus bedragen f50,
per dag, inclusief lunch. Deelnemers 
jonger dan 25 jaar betalen f25,- per 
dag. Indien zij alle zaterdagen aan
wezig zijn, betalen zij in totaal 
slechts 75,-. 

AANMELDING 
U kunt zich schriftelijk aanmelden voor 15 januari 1999 bij Ellen van der Zwan van de Haya van 
Somerenstichting, WD, Postbus 30836, 2500 GV Den Haag, tel. 070-3613010, per fax 070 360 8276 of per 
e-mail ai~•s'ciJ:·.,,tc:.;d onder vermelding van uw naam, adres en telefoonnummer. Vergeet niet aan te 
geven of u alleen deel wilt nemen aan de Kadercursus of door wilt stromen naar de Centrale Kadertraining 
(voorheen Topkadertraining) 
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Het doel van de dag is kennis te maken met culturele verschillen in 
Nederland, met als uitgangspunt Onbekend maakt onbemind. De dag 
vindt plaats op 30 januari 1999 in het Thorbeckecollege te Utrecht. 

Programma: 

9.30 Ontvangst. 

10.00 Inleiding door Partijvoorzitter de heer drs. 
W.K. Hoekzema. 

10.15 De Islam en het Liberalisme; 
inleider de heer Abdulwahid van Bommel (lmaam) 
Nederland is een samenleving met een grotendeels 
op het christendom gebaseerde leefwijze. Veel 
nieuwe Nederlanders hebben een islamitische leef
wijze. Kennis van cultuur en de godsdienst waarop 
die leefwijze berust is van belang voor de hele 
Nederlandse samenleving. 

11.00 Integratie versus intercreatie; 
inleider mevrouw Fadime Örgü 
(Lid van de Tweede Kamer der Staten Generaal) 
lntercreatie.betekent het vormen van een eigen 
identiteit binnen de context van twee of meer cul
turen. Er ontstaat als het ware een nieuwe identi
teit die we hiervoor niet hebben gekend. 

Jongeren leven dus niet tussen twee culturen, 
maar in twee culturen. 

11.45 Pauze 

12.15 Onderwijs en cultuurverschillen; 
inleider mevrouw Anja Lkoundi-Hamackers 
(Onderwijstechnologe) 
Er bestaat een verschil in patronen in de opvoe
ding binnen de moslimgemeenschap en de 
autochtone Nederlandse bevolking. "Zwarte" 
scholen vormen soms een probleem en veel nieu
we Nederlanders dreigen de school te verlaten 
zonder diploma. Wat hieraan te doen? 

13.00 Lunch 

14.00 Workshops. Aan de hand van stellingen wordt in 
groepjes over de inhoud van de inleidingen gedis
cussieerd. 

15.30 Afsluiting door de heer Hans Dijksta I, VVD-fractie
voorzitter. Hij geeft zijn visie op de inhoud van de 
studiedag en zal een aantal conclusies trekken. 



MIDDEN- EN OOST-EUROPA 

De welvaart van het Liberalisme 

Nieuwe hoogtepunten en kansen 
in Midden- en Oost-Europa 
door Roger van de Wetering 

In de wetenschap is beweerd dat het liberalisme na de ondergang 

van het communisme de politieke strijd definitief in zijn voordeel 

heeft beslist. Helaas wordt in de partijpolitielee verhoudingen deze 

rol bijna nooit zo nadrukkelijk vertaald. In Noord- West-Europa 

hebben liberale partijen weliswaar een zichtbare rol op het politieke 

toneel, maar hebben andere partijen zich het liberalisme grotendeels 

eigen gemaakt. Zijn de paarse kabinetten niet voornamelijk moge

lijk gemaakt door de liberalisering van de PvdA? In vrijwel alle 

Midden- en Oost-Europese landen hebben zich sinds 1989 sterke 

liberale stromingen gevestigd. Is het niet als liberale pm:tij, dan wel 

als invloedrijke wetenschappelijke adviesorganen. In juli was de 

benoeming van Viktor Orban van Fidesz tot premier van Hongarije 

een nieuw hoogtepunt in de opmars van het liberalisme in Midden

Europa. De jarenlange samenwerking van de WD met de liberale 

partijen en groeperingen wordt bekroond met een zichtbare bijdrage 

van het liberalisme aan het omvormen van de Midden- en Oost

Europese samenlevingen. Frits Bolkestein, president van de Liberale Internationale, ontmoet de president van Roemenië, Emil Constantinescu. 

Bolkestein riep op tot 
samenwerking 

Het Midden- en Oost-Europa-programma van de VVD 

wordt op verschillende niveaus uitgevoerd. Elders in 

deze editie van Vrijheid en Democratie leest u over het 

campagneseminar dat op 4 en 5 september door het 

internationaal secretariaat van de VVD in Den Haag 
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werd georganiseerd. Hieraan namen leden van de cam

pagnestaf van Midden- en Oost-Europese partijen deel. 

Daarnaast worden projecten uitgevoerd op een hoger 

politiek niveau zoals fact-finding-missions en bezoeken 

ter stimulatie van liberale partijvorming. In mei 1997 

bracht bijvoorbeeld een VVD/U-delegatie onder leiding 

van Frits Bolkestein een eerste bezoek aan Bulgarije. De 

Roemeense liberalen vormen 
stabiele machtsfactor 

De President van de Liberale 
Internationale confereert met 
de politieke leiders van de Bul~ 
gaarse Liberale Democratische 
Unie 

diverse liberale splinterpartijen hadden elk nauwelijks of 

geen politieke invloed. Tevens werd geconstateerd dat 

het liberalisme een sterke intellectuele basis heeft in 

Bulgarije, met als belangrijkste exponent oud-President 

Zheliu Zhelev. Frits Bolkestein riep, in zijn hoedanigheid 

van voorzitter van de Liberale Internationale, de libera

len op tot samenwerking. Voor het succes van een poli

tieke partij is volgens hem een formule met drie elemen

ten essentieel: inhoud, identiteit en presentatie. Het vor

men van een identiteit zou het begin kunnen zijn van 

een succesvolle Bulgaarse liberale partij. Sinds dit bezoek 

zijn de Bulgaarse liberalen besprekingen gestart die deze 

zomer resulteerden in een convenant. Op 14 november 

zal het oprichtingscangres plaatsvinden van de Bulgaar

se Liberaal-Democratische Unie (LDU). Op 6 en 7 okto

ber jl. bezocht Frits Bolkestein wederom Bulgarije, deze 

keer om de liberalen met dit resultaat te feliciteren. Dui

delijk is echter dat de eerste testcase voor de jonge en 

breekbare samenwerking zwaar zal worden. Bij de lokale 

verkiezingen in 1999 zullen de liberalen zich moeten 

profileren ten opzichte van de populaire christen-demo

cratische regeringspartij UDF van President Stoyanov en 

Premier Kostov. Bij de verkiezingen moet blijken hoe

veel ruimte de liberalen voor zichzelfkunnen creëren, 

gegeven het succesvolle, liberale hervormingsbeleid van 

de regering. De druiven smaken zuur wanneer een ande

re partij met jouw gedachtegoed triomfeert. Frits Bolkes

tein was er van overtuigd dat er desondanks ruimte is 
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om een scherpe, maar redelijke oppositie te voeren. De 

uitwerking van de andere twee elementen, inhoud en 

presentatie, zal voor de LDU essentieel zijn om zich 

positief te onderscheiden van de concurrentie. 

Anders ligt het in Roemenië, waar de liberalen sinds 

1996 delen in het succes van de brede regeringscoalitie. 

De voorloper van de hedendaagse Roemeense Nationale 

Liberale Partij (PNL) werd al in 1848 opgericht. Gedu

rende het communistische bewind over Roemenië ver~ 

dween de partij van het politieke toneel, maar na de 

dood van Ceaucescu werd de partij nieuw leven ingebla

zen, onder andere door Mircea Ionescu-Quintus. De 79-

jarige Quintus is nu voorzitter van de PNL en was reeds 

lid van de PNL vóór het communistische bewind het 

Roemeense politieke landschap ging overheersen. Een 

delegatie bestaande uit onder meer Frits Bolkestein en 

internationaal secretaris van de VVD, Zsolt Szabo, had 

op 5 oktober jl. in Boekarest een ontmoeting met diverse 

PNL-leden. De eerder genoemde formule die leidt tot 

een succesvolle politieke partij dient door de Roemeense 

liberalen voortvarend toegepast te worden. Duidelijk 

werd dat na het stroeve begin met veel persoonlijke twis

ten, de Roemeense liberalen de afgelopen jaren zijn uit

gegroeid tot een stabiele machtsfactor van betekenis. 

Alle liberale partijen zijn opgegaan in de PNL en de par

tij levert een heldere en zichtbare bijdrage aan de Roem

eense politiek. Naast de vier bestaande liberale minis

tersposten, is de vorige maand een liberaal benoemd als 

minister van Financiën. De Roemeense regering heeft te 

kennen gegeven dat zij, om aansluiting te vinden bij het 

Westen, de hervorming van de Roemeense economie zal 

intensiveren. De liberale vice-premier Valeriu Stoica 

kondigde aan de samenwerking met de VVD te intensi

veren. Met de samenwerking hoopt de PNL haar organi

satie verder te professionaliseren. 

Sovjet
deelrepublieken nog 
onontgonnen gebied 



Nu de ontwikkelingen in vrijwel alle Midden-Europese 

landen hebben geresulteerd in redelijk stabiele democra

tieën en door de drastische hervormingsprogramma's 
aansluiting met West-Europa langzaam in zicht komt, 

moet de blik worden verruimd naar het Oosten. De 

diverse Sovjet-deelrepublieken die na de omwenteling 

zelfstandig zijn geworden, zijn qua partijvorming nog 

onontgonnen gebied. De cultuurverschillen tussen Oost
en Midden-Europa zijn in dit opzicht groot. Rusland 

kent geen enkele democratische traditie. Politieke partij

en zoals wij die in Nederland al een eeuw kennen zijn 
voor de meeste Oost-Europese landen een geheel nieuw 

concept. Partijorganisaties die kandidaten voor politieke 

functies kandideren en vervolgens campagne voeren om 

zoveel mogelijk stemmen binnen te halen, bestaan pas 
slechts enkele jaren. Nog al te veelleunen partijen, maar 

ook de kiezers, op één sterke persoon. Dit heeft als 

gevolg dat partijen geen imago en geen continuïteit 

opbouwen. De partij staat of valt met de partijleider. 
Hoewel in Nederland de populariteit van de lijsttrekker 

niet onbelangrijk is, stemmen veel mensen op een partij 

vanwege het imago dat die partij heeft. Kiezers stemmen 

bijvoorbeeld VVD omdat de VVD staat voor veiligheid, 

werkgelegenheid en gezonde overheidsfinanciën. 

Oppositiepartijen 
mishandeld door 
de politie 
Naast Rusland en de Oekraïne, is Azerbaijan een voor

beeld van een land waar de ontwikkeling van partijorga

nisaties en de democratie nog niet ver gevorderd is. 
Azerbaijan verwierfbegin jaren negentig onafhankelijk

heid. Deze oud -Sovjet -deelstaat grenst aan Iran en heeft 

aanzienlijke olievoorraden. Al snel bevond Azerbaijan 

zich in oorlog met Armenië, waarbij de laatste zich 
gesteund wist (en weet) door Rusland. Sinds 1994 is een 

staakt-het-vuren van kracht, mede door toedoen van 

Heidar Aliev, President van Azerbaijan. Aliev, voormalig 
leider van de communistische partij van Azerbaijan, 

nam in juni 1993 de macht over van President Abulfaz 

Elchibey, waarbij hij naar eigen zeggen een militaire 
coup voorkwam. De laatste Presidentsverkiezingen van 

11 oktober jl. werden door Aliev strak in handen gehou

den. De meeste oppositiepartijen hebben de verkiezin
gen geboycot omdat zij het democratisch gehalte van de 

vcrkiezingen te laag vonden. Een VVD/Liberale Interna

tionale-delegatie onder leiding van U-vice-president 
Willem van Eekelen en internationaal secretaris van de · 

Frits Bolkestein en de liberale 
vice-preinier van Roemenië, 
Valeriu Stoica 

VVD, Zsolt Szabo, bezocht de diverse politieke partijen 

in Azerbaijan van 7 tot 10 september jl. De ontmoetin

gen met de diverse politici gaven een beeld van de moei

lijke situatie. Alle politici van de oppositiepartijen gaven 
aan een of meerdere malen te zijn mishandeld door de 

politie. Twee dagen na het bezoek van de VVD/U-dele

gatie werd een demonstratie van de oppositiepartijen 

hardhandig door de politie beëindigd. Hoewel Aliev de 
kieswet heeft verbeterd, achtten de kandidaten van de 

oppositie zich kansloos. De President benoemt in de 

bestaande kieswet twee derde van de kiesraad en stem

bureaus worden bemand door de politie en veiligheids

troepen. Aliev kan naar eigen zeggen volledige democra
tisering niet toestaan omdat zijn land daar nog niet aan 

toe is. Opmerkelijk is dat hij van eerlijke verkiezingen 

niets te vrezen heeft; ook dan zou hij een ruime meer
derheid behalen. Het volk heeft haar hoop in bange 

dagen op de sterke man gevestigd. Inderdaad, Azerbaij

an kent grote problemen. Het conflict met Armenië over 

de enclave Nagorno-Karabakh is nog steeds niet opge

lost. Als gevolg van het conflict bevinden honderddui
zenden vluchtelingen zich in erbarmelijke omstandighe

den in tentenkampen in Azerbaijan. De lage olieprijs in 

Onder het toeziend oog van 
\'Vim van Eekelen overhan
digt internationaal secretaris 
Zsolt Szabo aan oud-presi
dent van Azerbaijan, Abulfaz 
Elchibey, een exemplaar van 
'Liberalism in a Changing 
World' van Frits Bolkestein 
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Liberale partijen ] 
• campagnesemtna 

door Reny Dijkman, foto: Dominique van der Meer- Mohr 

Campagnevoeren is een apart vak dat men moet leren. Als de VVD 

bij iedere verkiezing zich het hoofd breekt over welke kernthema's, 

welke presentatievormen en welke acties gevoerd moeten worden, 

dan is dat voor de voormalige oostblaklanden helemaal een dilem

ma. Hun liberale partijen zijn jong of zelfs nog in oprichting. Daar

om organiseerde het Internationaal Secretariaat van de VVD het 

tweedaagse congres over: 'Liberal Campaigning. The Dutch Case~ 

Russische deelstaten, de Baltische landen, Roemenië, Hongarije, de 

Tsjechische Republiek, rujm 20 voorlichters en PR-mensen togen 

naar Den Haag. 

Z
solt Szabo had met Arne Geensen en Roger van 

de Wetering voor een zeer gevarieerd programma 

gezorgd. Elk aspect van campagnevoeren kwam 
aan bod. Van de interpretatie van opiniepolls (en vooral 

het relativeren daarvan!) tot een vergelijking tussen de 

laatst gevoerde verkiezingscampagnes van de grote 

Nederlandse partijen. 
Partijvoorzitter Willem Hoekzema toonde zijn interesse 

in de congresgangers door 's avonds speciaal voor deze 

groep naar het diner in Den Haag te komen. 

Inhoud, presentatie en vorm 

De zaterdagochtend werd besteed aan de inhoud, de 

presentatie en de vormgeving van de VVD-campagne. 

Ernst van Splunter, voorlichter van Bolkestein en nu van 

Dijkstal, schetste de belangrijkste campagnes die wij hier 

combinatie met de volledige afhankelijkheid van de 
nationale economie van olie houden Azerbaijan in een 

voortdurende economische crisis. Liberalisering van de 

Azerbaijaanse samenleving is in de ogen van Aliev een 

welvaartsverschijnsel. De sterke hand van Aliev geeft de 
liberalen in Azerbaijan vooralsnog niet de kans om een 

bijdrage te leveren aan de oplossing van de crisis. • 



lden- en Oost-Europese op 
oDenHaag Het panel met v.l.n.r.: Vaclav Mencl (Tsjechische Republiek), 

Chris Rennard (Engeland), Zsolt Szabo (hoofdbestuurslid), 
Frits Bolkestein (President LI) en Oliver Stohlmann (Oosten
rijk) (Dominique van der Meer- Mohr) 

te lande voeren. Hij sprak over de absolute noodzaak dat 

tijdens de campagne eenheid moet heersen. Daarnaast 

moet een partij een duidelijke identiteit weten neer te 

zetten. Een professionele presentatie vormt de voltooi

ing van dit drieluik. 

Cursussen Haya van Someren Stichting 
Van Splunter legde grote nadruk op de nieuwsverstrek

king die dagelijks via een ochtendpersconferentie met de 

kandidaat van de dag onder leiding van Benk Korthals in 

het Tweede-Kamergebouw werd gegeven. Geen nieuws, 

geen media. 

Willem Bernboom had met zijn levendige presentatie de 

hele ochtend kunnen vullen. De in het vak doorknede 

t.v.-journalist noemde als twee belangrijke voorwaarden 

in de campagne: nieuws en human interest. 

Fons Bruijs liet de VVD-videoclips zien, het drukwerk 

en de gimmicks. Hoe kom je tot een goede slogan? En 

maak vooral iets speciaals, waardoor je er met jouw par

tij uitspringt en de aandacht trekt. 

De vragen die op het drietal werden afgevuurd toonden 

wel heel duidélijk de betrokkenheid van de aanwezigen. 

Hoe blijf je tijdens de campagne intern op één lijn zit

ten? Testen jullie clips vooraf? Kunnen wij die clips krij

gen? Hoe schep je zo'n sfeer? Wat doe je als je politici de 

voorafgaande periode niet in de schijnwerpers hebben 

gestaan en relatief onbekend zijn? 

Het middagpanel werd voorgezeten door Frits Bolkes

tein, die zijn gehoor voorhield hoe belangrijk de identi

teit van een partij is. 'Als iemand jou om drie uur 's 

nachts wakleer maakt en je vraagt: waar staat je partij 

voor, dan moet je het antwoord weten. Dat moeten 

zoveel mogelijk mensen weten!' 

Frits kennis van de liberale partijen in de Oost-Europese 

landen maakte hem tot vraagbaak voor de aanwezigen. 

Als president van de Liberale Internationale is hij goed 

op de hoogte van de situaties in al die landen. 

Zsolt Szabo kon als een tevreden man afsluiten. 'VVe 

hebben goede ideeën gehoord. Wij blijven met elkaar in 

contact en wij willen u helpen waar wij kunnen.' 11 

t!m december 1998 

Hieronder treft u een 

overzicht van de cursussen 

die bij de Haya van Some

renstichting zijn aange

vraagd. Voor opgave en/ of 

meer informatie kunt u 

contact opnemen met de 

genoemde contactpersoon. 

KC 's-Hertogenbosch 

Mevrouw I. Kloosterman 

Brouwersbos 88 

5432 BE Cuijk 

tel.: 0485 - 32 18 IS 

Liberalisme in de praktijk 

12 november 

Presentatietechniek I 

11 & 12 december 

KC Amsterdam 

De heer L. Kamman 

Van Boshuizenstraat 617 

1082 A WAmsterdam 

tel.: 020 - 644 35 62 

Basiscursus Provinciale 

Staten 

14 november 

Regionale Kadertraining 

21 november 

Sociale Zaken 

27 november 

KC Haarlem 

Mevrouw P.J. Noorduyn 

Houtwijkerveld 8 

2131 ME Hoofddorp 

tel.: 023-5616192 

Provinciale Staten Basis en 

II 

20 & 21 november 

KC Utrecht 

Mevrouw M. Buitelaar 

Paardenhoeve 7 

3992 PH Houten 

tel.: 030- 637 43 58 

Sociale Zaken 

28 november 

Basis Provinciale Staten 

28 november 

KC Tilburg 

De heer H. Kamman 

Vlaggeschip 40 
4902 CL Oosterhout 

tel.: 0162- 43 79 25 h 
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Presentatietechniek II 

21 november 

P.R.-training 

12 december 

Basis Provinciale Staten 

7 november 

KC Leiden 

Mevrouw F. Scheffer -

Teenwisse 

Vaartdreef 3 7 

2724GB Zoetermeer 

tel.: 079-341 21 88 

Gemeentefinanciën 

14 november 

Liberalisme II 

18 & 19 december 

KC Limburg 

Mevrouw J. de Blécourt-

Maas 

Bungweg 14 

6374 RB Landgraaf 

tel.: 045- 532 34 54 

Regionale kadertraining 

21 november 

KC Groningen/Fries- KC Overijssel 

Iand/Drenthe De heer M.D. Valentijn 

De heer C.C. van Essen Beulakerweg 14 

De Bongerd 40 8355 AH Giethoorn 

9801 AT Zuidhorn tel.: 0521 - 36 23 41 

tel.: 0594 - 50 44 49 

Discussietechniek 

Gemeentefinanciën 13 & 14 november 

21 november 

Mediatraining 

RO en Milieu 21 november 

12 december 

Fractiemanagement 

KC Den Helder 12 december 

Mevrouw Y.C. de Bont· 

Sweelincklaan 22 W arkshop Verhouding 

1817 KE Alkmaar Bestuur-Fractie 

tel.: 072- 512 23 15 19 december 

Leergang besturen Indien u vragen heeft of 

14 november meer informatie wenst 

over Vonning & Scholing 

Liberalisme I kunt u contact opnemen 

17 november met de Haya van Some-

renstichting, tel: 070- 361 

Sociale Zaken en W erkge- 30 10. U wordt dan te 
legenheid woord gestaan door Bar-

28 november bara Beek, Vincent Janssen 

of Ellen van der Zwan. 
VROM 

12 december 



Afdelings- en regionieuws 
door Reny Dijkman, cartoons: Gerard Wiegel 

Niet alleen de landelijke VVD jubileerde dit jaar, ook vele afdelingen vierden hun 50-jarig bestaan. Regelmatig ontvang ik 

een uitnodiging om dat heuglijke feit mee te komen vieren. Beste mensen, sorry, dat lukt mij niet. Ik huldig de stelregel als 

je naar de ene afdeling gaat, moet je ook naar de andere afdelingen. Maar het is wél zo dat ik graag van originele festivitei

ten en activiteiten op de hoogte ben. Daarvoor is in deze rubriek altijd plaats. Wij kunnen elkaar zo goed stimuleren en 

activeren. Elk idee waardoor niet-actieve leden massaal achter de buis vandaan komen of er hun andere activiteiten voor 

laten liggen, zult u terug vinden in deze rubriek. 

Het adres voor uw bladen blijft: Vrijheid & Democratie, Postbus 622, 2280 AP Rijswijk. 

Oproep Schagen, waar de afdeling op 10 decem

ber het 50-jarig bestaan van de VVD-afdeling 

viert in "De Rode Leeuw" aan de markt. Aan

vang: 18.00 uur. De jubileumcommissie doet 

haar best alle leden te traceren die naar elders 

zijn verhuisd. Indien u tot die groep behoort en 

nog geen uitnodiging hebt ontvangen, stuur dan 

een kort briefje naar VVD-afdeling Schagen, 

Postbus 318, 1740 AH Schagen. 

VVD Primeur (Purmerend) uit de onvrede van 

de afdeling met het Amsterdams beleid ten aan

zien van de aanleg van de tweede Coentunnel. 

Veel forensen staan dagelijks voor dag en dauw 

op om tijdig in de Amsterdamse regio op hun 

werk te zijn. Over het Amsterdams college van 

B&W schrijft Primeur: 'Het komt er feitelijk op 

neer dat zij (B&W, red.) hun medewerking koppe

len aan het renliseren van andere grote Amster

damse projectell. Met andere woorden: butgers en 

bedrijven boven het Noordzeekanaal zijn voor de 

broodnodige uitbreiding van de Coentunnel 

Afdelingsbestuursleden in de kamercentrale 

Dordrecht kunnen als proef de komende drie 

maanden per e-mail het kc-Nieuws ontvangen. 

Zij kunnen dat aanvragen bij de: VVD Kamer

centrale Dordrecht per adres: <maarelconsultan

cy@wxs.nl>. Dit nieuws prikkelt tot grotere 

afdelingsactiviteiten en geeft ook een goed over

zicht van VVD-activiteiten in het komend kwar

taal. 

In Heeze-Leende-Sterksel, zo meldt De Liberale 

Parel is voor VVD-leden een fietstocht georgani

seerd. Gidsen zullen hun visie geven op de 

natuur in het buitengebied van deze gemeenten 

'Wij hopen dat een groot aantalVVD'ersaan deze 

ongeveer 25 km lange fietstocht gaat deelnemen. 

De afstand is zodanig, dat deze ook door niet zo 

getrainde fietsers is af te leggen. Bovendien zal 

onderweg een stop zijn, waar u koffie met ... door 

de afdeling wordt aangeboden,' zo meldt voorzit

ter Harry Benthem. 

Fantastisch idee! 

thonzitting, waarin de besluitvorming van een per

manent asielzoekerscentrum en de sloop van de 

Knoeperteerst plaats vond in de nacht van 21 juli, 

kon de raad op zomerreces.' 

VVD-Brussel is een bruisend bedrijf. Voorzitter 

Eddy Hartag weet goed de vele interessante 

mogelijkheden te benutten die het politiek inter

nationale wereldje in Brussel biedt. VVD-minis

ters en kamerleden reizen regelmatig naar deze 

liberale enclave. Ook organiseert het bestuur na 

een vorig bezoek aan het Vlaams Parlementsge

bouw thans een excursie naar het Parlement van 

het stadsgewest Brussel. 

Berichten uit de VVD-Wassenaar kijkt via 

bestuurslid Jos Tonino met zorg uit naar de 

komende verkiezingen voor Provinciale Staten 

in Zuid-Holland. De oorzaak is de politieke dis

cussie die momenteel wordt gevoerd over: 'de 

annexatie van delen van buurgemeenten van Den 

Haag door die "centrumgemeente" ... 'Ook binnen 

onze gelederen is geen sprake van overeenstemming 

over de uitkomst van dit debat. Emoties lijken het 

te gaan winnen van argumenten. Dat is jammer, 

want met emoties win je geen vakiezingen. De 

kracht en de kwaliteit van het bestuur op provinci

aalniveau is in de komend!!. periode van eminent 

belang. De WD moet daarin een rol spelen ... ' 

De Vrije Poort (Haarlem) laat fractie-assistent 

Peter Traksel aan het woord om zich voor te 

stellen. Peter was ooit lid van de PSP en kwam 

na een tijd als politiek dakloze uit bij de VVD. 

Waarom? 'De manier waarop de WD zijnleden 

ontvangt (o.a. de introductiecursus) en uitnodigt 

aan de besluitvorming deel te nemen, kortom de 

geest die de WD uitademt heeft mij ervan over

tuigd dat mijn keuze voor de WD de juiste was. 

Wanneer je lid bent van een politieke partij, dan 

vind ik dat je daarvoor ook daadwerkelijk actief 

moet zijn (een persoonlijk standpunt, met alle 

respect overigens voor leden die door hun ''papie

ren lidmaatschap" de partij steunen ... ') 

Kamercentrale Tilburg wijst in de Koerier erop 

dat de algemene najaars-ledenvergadering wordt 

gehouden op 14 november en niet- zoals eerder 

vermeld - een maand later. Kandidaten voor een 

zetel in de Brabantse Provinciale Staten hebben 

zich afgelopen maand kunnen presenteren tij

dens een zogenaamde "tafeltjesavond" in Gilze

Rijen. Een aantal Brabantse gemeenten zal op 3 

maart eveneens moeten stemmen in verband 

met gemeentelijke herindelingen. Jan Lemans, 

secretaris bijzondere projecten kc-Tilburg: 'Van 

essentieel belang is hoe de gecombineerde verkie

zing op gemeentelijk niveau wordt georganiseerd. 

Goede voorlichting voorafgaande aan en op de dag 

van de verkiezingen zelf is uiterst belangrijk.' 

Liberaal Utrecht toont bij monde van voorzitter 

Marco Mud grote bezorgdheid over de toekomst 

van de Domstad. 'Veiligheid, Bereikbaarheid en 

Leefbaarheid zijn de aandachtsgebieden waarop de 

WD in het bijzonder wil bijdragen aan de belan

gen van onze prachtige stad ... ' 'De WD kiest en 

laat de Utrechtse burgers dus de keuze om de linkse 

bocht waarin de Utrechtse raad steeds massaler en 

harder rijdt, naar het midden toe af te buigen. 

Onze stad kan het zich niet permitteren dat 

bewindvoerders uit het linkse blok zich met droge 

ogen van veelzeggende accountantsverklaringen 

niets aantrekken. En dat nog in het openbaar ook. 

Utrecht kan het zich ook niet permitteren dat uit 

diezelfde hoek dogmatisch wordt vastgehouden aan 

een open einde regeling in de bijzondere bijstand 

die dit jaar een budgetoverschrijding van 17.1 mil

joen gaat opleveren. .. ' 

De rubriek werd op 5 oktober afgesloten; wordt 

vervolgd. 

Age!!ç~D!~!t~!~~ce® 
afhankelijk van het slagen van (bijvoorbeeld) de 

Noord-Zuidlijn. Dit is ridicuul!' 

Pijnacker heeft zwaar geleden onder de water

overlast op 14 september. VVD-loco-burge

meester Henny Bos heeft de schade weten te 

beperken. 'In samenspraak met de commandant 

van de brandweer heb ik het besluit kunnen nemen 

om in de Oude Leede, nabij de Aclcerdijkse plassen, 

een oppervlakte van ongeveer 50.000 m2 met kas

sen bebouwde grond te behoeden voor grote water

overlast. Met groot materieel is er een enorme hoe

veelheid water weggepompt door de Pijnackerse 

brandweer.' 

Elders in het blad doet Ad Kerklaan, VVD-frac

tievoorzitter, een beroep op de leden om op 14 

oktober te gaan stemmen tegen de door de Pro

vincie geplande Haagse grenscorrecties. Dit refe

rendum wordt in de vijfbetrokken randgemeen

ten gelijktijdig gehouden. 

VVD Hengelo (Overijssel) viert haar 50-jarig 

bestaan met een receptie, een feestelijk diner 

en ... een geïllustreerd historisch boekje 'Stem

men en stemmingen, 50 jaar liberale politiek in 

Hengelo.' 

Venlo werd onmiddellijk na de installatie van de 

nieuwe gemeenteraad gelijk in het diepe gegooid. 

'De C.O.A. (Centrale Organisatie Asielzoekers) 

stond op de trappen van het stadhuis met de bood

schap dat men de Knoepert had gehuurd om er 

2000 asielzoeleers in te huisvesten,' bericht fractie

voorzitter Frans van den Hombergh. Het hele 

land heeft de t.v.-beelden kunnen zien en de 

kranten over dit massale getal kunnen lezen. Er 

werd een oplossing gevonden. 'De keuze van het 

permanent asielzoekerscentrum in 't Ven was voor 

iedere fractie een heel moeilijke, ook voor de WD

fractie ... Het college heeft ons weten te overtuigen 

van de voordelen, zodat ook wij unaniem konden 

instemmen met het raadsvoorstel. Na de mara-

verhuur van karakteristieke tot luxe woningen, landelijk gelegen, veelal met zwembad 

Bel: 076 520 57 51 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 5123053 
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